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ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΤΕΧΝΕΣ ΚΑΙ  ΓΡΑΜΜΑΤΑ» 

ΑΡΧΑΙΟΤΗΤΕΣ

Το παρασκήνιο μιας επιστροφής
Η «Κ» μπήκε στα εργαστήρια του Μουσείου Ακρόπολης με τα τρία
θραύσματα που πρόσφατα επεστράφησαν στην Ελλάδα από τα Μου-
σεία του Βατικανού. Πρόκειται για το κεφάλι ενός σκαφηφόρου, ενός
γενειοφόρου άνδρα και την κεφαλή ενός αλόγου. Τέχνες, σελ. 1

ΘΕΑΤΡΟ

Ανθισμένες
Μανόλιες
Η Μυρσίνη Χριστο-
δούλου συμμετέχει
στην παράσταση «Αν-
θισμένες Μανόλιες»,
που ανεβαίνει στην
Πάνω Σκηνή του Σατι-
ρικού Θεάτρου, σε
σκηνοθεσία Αιμίλιου
Χαραλαμπίδη και μιλά-
ει στην «Κ» για τον ρό-
λο της και την παρά-
σταση. Τέχνες, σελ. 3

Η επίθεση των χάκερς στο Κτηματολόγιο
έθεσε σε ψηφιακή ομηρία την αγορά ακι-
νήτων. Σύμφωνα με εκτιμήσεις λόγω του
προβλήματος «πάγωσαν» πράξεις ύψους
150 εκατ. ευρώ. Πέραν του Κτηματολογίου

στόχος χάκερς έγινε και το Πανεπιστήμιο
Κύπρου, καθώς και ιδιωτικές εταιρείες, οι
οποίες υποχρεώθηκαν να δώσουν λύτρα 50-
100 χιλιάδων ευρώ. Ωστόσο στην περίπτωση
του Κτηματολογίου τονίζεται από τα επίσημα

χείλη ότι δεν δόθηκαν λύτρα. Επίθεση δέχ-
θηκε και το υπ. Άμυνας, όμως, τα συστήματα
ασφαλείας του δεν άφησαν περιθώρια ει-
σχώρησης και οι «χάκερς» εγκατέλειψαν
την προσπάθεια. Τις θέσεις τους για το πόσο

οχυρωμένη είναι η Κύπρος διατυπώνουν
στην «Κ» ο διευθυντής του Κτηματολογίου,
ο νυν και ο τέως υφυπουργός Καινοτομίας,
ενώ ο ειδικός του Cybersecurity εξηγεί τον
τρόπο που δρουν οι χάκερς. Σελ. 10

ΜΑΡΙΟ ΝΑΒΑ 

Προσβλέπω
να δω  την πρόταση
Χριστοδουλίδη

Δεν έχω λάβει ακόμα
τίποτα αλλά προσβλέ-
πω να μελετήσω την
πρόταση Χριστοδουλί-
δη για ενεργότερη εμ-
πλοκή της Ε.Ε. στο Κυ-

πριακό, λέει στην «Κ» ο Μάριο Νάβα.
Αποκαλύπτει τι γίνεται με το δικοινο-
τικό ηλιακό πάρκο και σχολιάζει την
εργαλειοποίηση του μεταναστευτι-
κού από την Τουρκία. Σελ. 5

ΜΙΧΑΛΗΣ ΣΟΦΟΚΛΕΟΥΣ

Καταδικασμένος 
να ηγείται ο ΔΗΣΥ
Ο Μιχάλης Σοφοκλέους εξηγεί τι
Συναγερμό θέλει και για ποιο λόγο
διεκδικεί τη θέση του αναπληρωτή
προέδρου. Εξηγεί τους λόγους της
ήττας στις προεδρικές και σημειώνει
πως δεν αρκεί μόνο η ενότητα, χρει-
άζεται και η διεύρυνση. Σελ. 9

Τη θέση ότι ο θεσμός της ΑΤΑ δεν
πρόκειται να καταργηθεί τονίζει
στην «Κ» ο υπουργός Εργασίας
Γιάννης Παναγιώτου, προσθέ-
τοντας ότι δεν μπορεί να αποδοθεί
σε απόλυτο βαθμό. Στην πρώτη
του συνέντευξη μετά την ανάλη-

ψη των καθηκόντων του ο κ. Πα-
ναγιώτου σημειώνει ότι αναμέ-
νεται να λάβει δράση στο θέμα
των καθυστερήσεων στην κατα-
βολή των επιδομάτων και συγκε-
κριμένα σε πρώτο στάδιο, για τις
συντάξεις. Οικονομική, σελ. 3

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Δημόσια και 
δωρεάν Παιδεία

Οσα διημείφθησαν την περασμένη
Πέμπτη στην Ολομέλεια και την κόν-
τρα που ξέσπασε μεταξύ βουλευτών
σχετικά με το Πανεπιστήμιο Κύπρου
σίγουρα δεν εξυπηρετούν την υπό-
θεση δημόσια παιδεία. Η δημόσια
και δωρεάν εκπαίδευση θα πρέπει
να υποστηριχθεί με κάθε τρόπο και
να διαφυλαχθεί ως κόρη οφθαλμού,
διότι έχει προσφέρει τα μέγιστα
στην κυπριακή κοινωνία. Η απαξίω-
ση και αποδυνάμωση του δημόσιου
πανεπιστημίου και του έργου που
διαχρονικά αυτό έχει επιτελέσει δεν
ωφελεί κανέναν. Χωρίς αυτό να ση-
μαίνει πως δεν χρειάζεται και δη-
μόσιος έλεγχος.

Δεν πρόκειται να καταργηθεί η ΑΤΑ
Συνέντευξη υπουργού Εργασίας  – Επίσπευση καταβολής επιδομάτων

Υπό ψηφιακή ομηρία η αγορά ακινήτων
Στο «περίμενε» πράξεις 150 εκατομμυρίων ευρώ στο Κτηματολόγιο  – Ιδιωτικές εταιρείες πλήρωσαν λύτρα

Η διευθύντρια Ελληνικών, Κυπριακών και Ρωμαϊκών αρχαιοτήτων του Πανεπιστημιακού Μουσείου Fitzwilliam του Κέιμπριτζ και συνεπιμελήτρια
της έκθεσης «Islanders: The Making of the Mediterranean» δρ Αναστασία Χριστοφιλοπούλου μιλάει στην «Κ» για το πώς τρία νησιά της Μεσογεί-
ου συνομιλούσαν μεταξύ τους και πώς το καθένα έχτισε τον δικό του πολιτισμό. Κοινό στοιχείο τους ο χαλκός και ο μπρούντζος που εισαγόταν
από την Κύπρο. Τέχνες, σελ. 4

Η χαλκόεσσα Κύπρος

ΔΙΠΛΩΜΑΤΙΑ 

Στο επίκεντρο 
η βάση στο Μαρί
Στο επίκεντρο μιας διαδικασίας ανα-
βάθμισης, με διεθνές και περιφερει-
ακό ενδιαφέρον βρίσκεται η ναυτική
βάση «Ευάγγελος Φλωράκης» στο
Μαρί. Το κόστος της αναβάθμισης
των εγκαταστάσεων στην περιοχή
ξεπερνά τα 200 εκατ. ευρώ. Σελ. 6

ΑΘΗΝΑ - ΛΕΥΚΩΣΙΑ

Εκλογές πρώτα και
μετά κοινή Σύνοδος
Εντονη ήταν η αντίδραση του ΑΚΕΛ
στις εξαγγελίες του Προέδρου της
Δημοκρατίας από το Μαξίμου για
κοινές συνεδρίες των Υπουργικών
Συμβουλίων των δύο χωρών, εγκαι-
νιάζοντας ουσιαστικά τον αντιπολι-
τευτικό ρόλο του κόμματος. Σελ. 6

ΤΟΥΡΚΙΑ

Εκλογικός σεισμός
απειλεί τον Ερντογάν
Η ευθυγράμμιση της αντιπολίτευ-
σης σε ενιαίο μέτωπο φαίνεται να
κλονίζει σοβαρά την κυριαρχία του
Τούρκου προέδρου. Σελ. 20, 21

ΚΥΠΡΙΑΚΟ

Αντιπερισπασμός
στην Ε.Ε. με 
ταϊβανοποίηση
Η Άγκυρα επιστρατεύει απευθείας εμπόριο
ως απάντηση στην ευρωπαϊκή πρωτο-
βουλία που παρουσιάζει ο Πρόεδρος Νίκος
Χριστοδουλίδης για ευρωπαϊκή πρωτο-
βουλία και για διορισμό ισχυρής πολιτικής
προσωπικότητας στο Κυπριακό από το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο. Σελ. 4

ΚΥΡΩΣΕΙΣ

Φρένο στο εμπόριο
Τουρκίας-Ρωσίας 
Οι πιέσεις από την Ε.Ε. αλλά και από τις
ΗΠΑ προς την Τουρκία για περιορισμό
των φαινομένων παράκαμψης κυρώσεων
κατά της Ρωσίας αρχίζουν να έχουν απο-
τελέσματα. Πρώτο βήμα η απευθείας
επαφή με τις χώρες για τις οποίες υπάρ-
χουν ανησυχίες. Σελ. 8 

EΛΛΗΝΙΚΕΣ ΕΚΛΟΓΕΣ

Δεν ωφελείται κανείς
από τις απώλειες 
Τουλάχιστον ένα 3% του εκλογικού σώματος
φαίνεται να έχει μετακινηθεί στην «γκρίζα
ζώνη», ενώ το επιτελείο της Ν.Δ. σχεδιάζει
από την αρχή τη στρατηγική του, καθώς
αποκτά άλλη βαρύτητα και το ερώτημα για
τις μετεκλογικές συνεργασίες. Σελ. 16, 17
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Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΕΦΙΜΩΘΗ: Αι αυθαιρεσίαι των χιτλερικών εναντίον παντός αντιφρο-
νούντος, εις οιανδήποτε παράταξιν και αν ανήκει, συνεχίζονται. [...] Ο
οίκος Λήμπνεχτ, ο οποίος κατελήφθη από τας ομάδας εφόδου και με-
τετράπη εις αστυνομικόν κατάστημα, έγινεν οριστικώς ιδιοκτησία της
πρωσσικής κυβερνήσεως. Αφ’ ετέρου το Συνέδριον του σοσιαλδημο-
κρατικού κόμματος, το οποίον επρόκειτο να συνέλθη την 26ην Μαρτί-

ου, ανεβλήθη επ’ αόριστον. Η
«Βελτμπούνε» και η «Τάγκεμ-
πουχ» εκλείσθησαν δι’ εξ μή-
νας. Αι δύο αυταί εβδομαδιαίαι
εκδόσεις υπό τύπον φυλλαδίων
είχον αποκτήσει φήμην διά την
ανεξαρτησίαν των και την ποι-
ότητα της ύλης των. [...] Κατά
τον «Λαϊκόν Παρατηρητήν» η
«Μπερλίνερ Τάγκεμπλατ» κατό-

πιν της διημέρου παύσεώς της υπεσχέθη εν μεταβάλη πολιτικήν απο-
λύσασα ένα των καλυτέρων συντακτών της, τον κ. Μπρετχόλτζ. Εις
την Εσσην εκατοντάς εθνικοσοσιαλιστών εισέβαλεν εις τα γραφεία
της καθολικής εφημερίδος της πόλεως και υπεχρέωσαν τον αρχισυν-
τάκτην να δημοσιεύση εν εκτάσει τον τελευταίον λόγον του Γκαίριγκ.
Εκ των ανωτέρω και εάν προσθέσωμεν την επί δεκαπενθήμερον πα-
ράτασιν του κλεισίματος των σοσιαλδημοκρατικών εφημερίδων, συ-
νάγεται ότι ο γερμανικός Τύπος εφιμώθη τελείως.
ΕΝΕΡΓΟΤΑΤΑ: Δίκη των διαδηλωτών, οίτινες συνελήφθησαν εις την
Προύσσαν διότι διεμαρτυρήθησαν διά την εισαγωγήν της Τουρκικής
γλώσσης εις αντικατάστασιν της αρχαίας αραβικής του Κορανίου, εις
τας ψαλμωδίας του «μουεζίνη». Δίκη των πεντήκοντα τριών οπαδών
της θρησκευτικής αιρέσεως των «Μπεχάι», οι οποίοι συνελήφθησαν
εις τα Αδανα, αναρίθμητοι άλλαι θρησκευτικαί δίκαι μικροτέρας
σπουδαιότητος... Από όλας αυτάς τας δίκας θα ημπορούσεν ίσως να
συμπεράνη κανείς ότι το Τουρκικόν Κράτος ασχολείται ενεργότατα
με τας θρησκευτικάς πεποιθήσεις των πολιτών του.
META ΣΤΟΡΓΗΣ: Το οικονομικόν πρόγραμμα της Κυβερνήσεως στη-
ρίζεται επί της εξής απλής βάσεως: Οτι πρέπει να εμπνευσθή εις τον
Ελληνικόν λαόν η πεποίθησις ότι και η τελευταία δραχμή του θα προ-
στατευθή μετά στοργής.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

90 χρόνια πριν στην «Κ»
19.3.1933
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ΤΑ ΙΟΥΛΙΑΝΑ / Γράφει ο ΣΤΑΥΡΟΣ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

ΟΜΗΡ ΟΥ & Σ Ε  Β Ε  Ρ  Η / Γράφει ο ΟΝΑΣΑΓΟΡΑΣ

Για το καρέ οτιδήποτε εκτός των
ορίων του Δήμου Λευκωσίας θεω-
ρείται ξενιτεμός. Την περασμένη Κυ-
ριακή, όμως, υπήρχε ένας καλός (και
ιερός) λόγος για να διοργανώσουν
την εκδρομή στο μαγευτικό Αρεδιού:
το προσκύνημα στο εκκλησάκι της
Παναγίας Παντάνασσας. Πρόκειται
για ένα μπιζουδάκι θρησκευτικής λα-
τρείας, πιστό αντίγραφο του παρεκ-
κλησιού της Madonna di Vitaleta, το
οποίο βρίσκεται στο κτήμα Ριαλά.

Η χήρα Ιουστίνη Παγώνη Ριαλά,
γνωστή στην αστική Λευκωσία για
τις καλλιτεχνικές της ανησυχίες,
γνώρισε τον επίσης χήρο Γεράσιμο
Ριαλά στη δύση του βίου του. Αιτία
του αειθαλούς έρωτά τους ήταν η
κυκλοφορία της βιογραφικής νου-
βέλας « Όταν μου μιτσοκάμμισε ο
Γρίβας», προ δεκαετίας, με την
οποία η Ιουστίνη έκανε το συγγρα-
φικό της ντεμπούτο. Ο Γεράσιμος,
παλαιός αγωνιστής και προσωπικός
φίλος του στρατηγού, συγκλονίστη-
κε τόσο πολύ από το πόνημα που
παραδόθηκε αμαχητί στη συγγρα-
φέα. Ο γάμος τους έγινε στο κτήμα
Ριαλά, όπου, μετά από επιθυμία της
νύφης, κτίστηκε ένα εκκλησάκι
όμοιο με το εμβληματικό παρεκ-
κλήσι του κάμπου της Τοσκάνης.  

Η Ιουστίνη αφιέρωσε το εκκλησάκι
στην Παναγία Παντάνασσα. Κατάφε-
ρε μάλιστα να δημιουργήσει ένα
θρησκευτικό υπερθέαμα, συγκεν-
τρώνοντας σε κείνα τα λίγα τετραγω-
νικά σπάνιες εικόνες, όπως της Πα-
ναγίας Αμπελοκήπισσας, της Πανα-
γίας Βρεφοκομούσας, της Παναγίας
Γλυκοκυματούσας, της Παναγίας Λα-
οδηγήτριας (μεγάλη η χάρη της!),
της Παναγίας Ψυχοσώτριας και τό-
σες άλλες. Έπειτα από την εκλογή
της Ξανθής Αγαπημένης Παναγιάς
στην Προεδρία του ΔΗΣΥ, ανάρτησε
και την Παναγία Συναγερμοκρατού-
σα και κάλεσε το καρέ της μείζονος
πρωτευούσης για προσκύνημα. 

«Καλή Παναγιά» ευχήθηκε η Ιου-

στίνη Παγώνη Ριαλά, καθώς αποκά-
λυπτε το απαστράπτον εικόνισμα
της Αννίτας και οι κυρίες του καρέ
έκαναν συγκινημένες τον σταυρό
τους. «Τι ζούμε!» ψιθύρισε η Ιουλία
ενώ έπινε το τέταρτο σφηνάκι κου-
μανταρίας ώστε να μπορέσει να
διαχειριστεί τη νέα πραγματικότη-
τα. «Τώρα πια το παιχνίδι παίζεται
αλλιώς» θριαμβολόγησε η Ιουστί-
νη, η οποία εκτός από την καλλιτε-
χνία θεωρείται εξπέρ και στα ριάλι-
τι. «Τουτέστιν;» ρώτησε, εμφανώς
ανήσυχη, η αριστερή (με την καλή
έννοια) Κουλλίτσα Κυριακού. «Του-
τέστιν, η πολιτική πλέον θα είναι
τσάι και συμπάθεια» σάρκασε η
Ιουλία και κατέβασε το πέμπτο πο-
τηράκι κουμανταρία.

«Τουτέστιν;» μουλάρωσε η Κουλ-
λίτσα, η οποία υποφέρει από σύν-
δρομο άρνησης (πολιτικής) πραγ-
ματικότητας. «Τουτέστιν, κοπέλες,
το πολιτικό μενού είναι πλέον αρ-
κούντως εύπεπτο ώστε να μην πέ-
φτει βαρύ στο φιλοθεάμον κοινό.
Πάρτε για παράδειγμα το ταξίδι του
Προέδρου της Δημοκρατίας στην
Αθήνα. Τι νόστιμο μάθαμε από το
πολιτικό ρεπορτάζ; Ότι ο Πρόεδρος
ξύπνησε στις 5:30 το πρωί και πήγε
στο γυμναστήριο του ξενοδοχείου
αξημέρωτα. Ένεκα δε του γεγονό-
τος ότι είναι πολύ fit, περπατούσε
τόσο γρήγορα που έτρεχαν οι άλλοι
να τον προλάβουν. Καλή Παναγιά!».

Σε άλλα πολιτικά νέα, το καρέ απα-

σχόλησε μια καταγγελία ειδικού
πολιτικού βάρους και ιδιαίτερης πο-
λιτικής ιδιοσυγκρασίας. Πρόκειται
για την ανάρτηση της Πραξούλας
Αντωνιάδου: «Το είδαμε κι αυτό! Να
μας παρακολουθεί drone από τη
στιγμή που βγήκα από το καγκέλι να
πάρω τους σκύλους περίπατο, μέ-
χρι την επιστροφή μας! Οι βαρό-
νοι/ισσες αναβαθμίζουν τις μεθό-
δους παρακολούθησής τους». Με-
σολάβησε μια μάλλον αμήχανη σιω-
πή, προτού η Ιουλία θέσει τα αμείλι-
κτα ερωτήματα: Ποιες υποχθόνιες
δυνάμεις παρακολουθούν την Πρα-
ξούλα; Η ΚΥΠ, η MI6, η Mossad, η
CIA; Τι φταίει για τα κρούσματα μι-
κρομεγαλισμού στη βραχονησίδα;
Food for thought.

Λίγο η θεωρία συνωμοσίας, λίγο το
αλκοόλ και λίγο ο καθαρός αέρας
συνέβαλαν ώστε να επικρατήσει
ευφορία στο καρέ. Οι κυρίες, με
ανεβασμένη τη διάθεσή τους, ήταν
έτοιμες για τη δήλωση της εβδομά-
δας χωρίς να κινδυνεύουν από πο-
λιτικά εγκεφαλικά. Συγκεκριμένα,
είπε ο υφυπουργός Πολιτισμού:
«Εμείς δεν τα ξέρουμε όλα, μπορεί
να ξέρουμε επιφανειακά κάποια
πράγματα, δεν είμαστε τελείως
άσχετοι, με την έννοια ότι έχουμε
μια γενική γνώση». Κατά την αρι-
στερή (με την καλή έννοια) Κουλλί-
τσα Κυριακού: « Όταν το είπεν ο Μι-
χάλης ενήστευκεν σαράντα ημέ-
ρες». Κι εξήγησε τι εννοούσε, με
ένα γλαφυρό κυβερνητικό παρά-

δειγμα τελευταίας εσοδείας… 

«Αν υπάρχει κάποιος στην κυβέρνη-
ση που αποτελεί την επιτομή του
“δεν είμαστε τελείως άσχετοι –
έχουμε μια γενική γνώση” αυτός εί-
ναι ο υφυπουργός Καινοτομίας,
Έρευνας και Ψηφιακής Πολιτικής Φί-
λιππος Χατζηζαχαρίας, ο οποίος βγή-
κε ολόχαρος στην Κατερίνα Ηλιάδη,
ερωτήθηκε τι είναι το Gpt3 και παρα-
δέχτηκε (απτόητος) ότι δεν είχε ιδέα.
Πάρτι έγινε στο Twitter! Οι 9 στους 10
φυσικά δεν ξέρουν τι είναι το ρημα-
δο-Gpt3, αλλά δεν διορίζονται για να
φέρουν σε πέρας τον ψηφιακό μετα-
σχηματισμό της χώρας. Ακόμα και
αυτής της χώρας, μάνα μου!» ξέσπα-
σε η κόκκινη Κουλλίτσα. 

Καθώς η αγνή κυπριακή φύση βυ-
θιζόταν στο μούχρωμα (sic) τριγύρω
απλώθηκε μια απέραντη σιγαλιά.
Τίποτε δεν φαινόταν ικανό να δια-
ταράξει εκείνη τη γαλήνη. Μόνο η
Ιουλία έδειχνε να δυσφορεί… «Δεν
αντέχω άλλο οξυγόνο» σκεφτόταν.
«Δεν αντέχω τόση γλυκερή πολιτι-
κή πραγματικότητα. Πνίγομαι, Πα-
ναγιά μου» ψιθύρισε. «Ευτυχώς για
εμάς… We always have Elenara» εί-
πε θαρρετά. «Τουτέστιν;» αναρωτή-
θηκε η ανυποψίαστη λογοτέχνης
Ιουστίνη Παγώνη Ριαλά, με αυθεν-
τικό ενδιαφέρον.

«Η Θεοχάρους ως ψυχοσύνθεση
μπορεί να είναι ψηλά βουνά, βα-
θιές χαράδρες, πλην όμως στη συ-
νέντευξή της μας θύμισε τι εστί
hardcore πολιτική. “Για να λειτουρ-
γήσει κάποιος ως πολιτικό αντίβαρο
πρέπει να έχει πολιτικό βάρος”, εί-
πε για τον Συλλούρη. “Μου φαίνε-
ται πως έγινε με εξωσωματική σύλ-
ληψη με όρο την συγκάλυψη της
πατρότητας”, είπε για τον Γιωργάλ-
λα. “Ακόμη δεν έχει πάρει σάλτο
για να πηδήξει τον πήχη” είπε για
τον Χριστοδουλίδη». «Chapeau,
Ελένη!» ομοφώνησε το καρέ.

«Καλή Παναγιά»

stavros.christodoulou@gmail.com

Το καρέ προσκύνησε το εικόνισμα της Παναγίας Συναγερμοκρατούσας σε παρεκκλήσι στο Αρεδιού, πιστό αντίγραφο της Madonna di Vitaleta.

Πόλεμος και Ειρήνη και Αξιοπρέπεια
Δεν γνωρίζω τι σκέφτονται αυτή τη
στιγμή ο Αβέρωφ Νεοφύτου και η
Ειρήνη Χαραλαμπίδου, αλλά άτομα
από το στενό τους περιβάλλον διαρ-
ρέουν πως και οι δύο πρόκειται να
είναι υποψήφιοι στις επόμενες
προεδρικές εκλογές! Προσθέστε
και τον Στεφάνου, αφού το ΑΚΕΛ εί-
ναι αποφασισμένο την επόμενη φο-
ρά να διεκδικήσει με δικό του υπο-
ψήφιο. Αυτό είναι δεδομένο. Φαν-
ταστήκατε όμως να υποβάλει υπο-
ψηφιότητα η Αννίτα, και ο Αβέρωφ
να κατέβει υποψήφιος σαν αποστά-
της του κόμματος; Τι να πει κανείς.
Karma is a bitch και ως γνωστόν συ-
χνά η Ιστορία επαναλαμβάνεται σαν
φάρσα! Ίσως βέβαια τα πιο πάνω να
είναι απλώς σενάρια ζωηρής φαν-
τασίας συνεργατών των προανα-
φερθέντων προσώπων. Ίσως όμως
και όχι…

Το σίγουρο είναι πως ο Αβέρωφ θα
αποτραβηχθεί στο παρασκήνιο αλλά
όχι για πολύ. Θα επανέλθει δριμύτε-
ρος, ή τουλάχιστον αυτή είναι η πρό-
θεσή του. Το πολιτικό του γραφείο
οργανώνεται πυρετωδώς και θα εί-
ναι το αρχηγείο των επόμενων κινή-
σεών του. 

Στον Συναγερμό πάντως επικρατεί
μια έντονη δυσαρέσκεια για αποφά-
σεις του πρώην προέδρου, αφού
ένεκα της μακρόχρονης και πολυδά-
πανης προεκλογικής εκστρατείας –
και όχι μόνο– το κόμμα βρίσκεται
στη χειρότερη οικονομική κατάστα-
ση από ιδρύσεώς του. Μιλάμε για

τρύπα εκατομμυρίων που φέρνει τη
νέα πρόεδρο προ οδυνηρών διλημ-
μάτων και πιθανών απολύσεων. Φαί-
νεται πως φεύγουν ανεπιστρεπτί οι
εποχές των έμμισθων κομματικών
στρατών και αυτό σίγουρα απειλεί
την εσωκομματική ειρήνη. 

Μιλώντας για ειρήνη, ας περάσου-
με στην Ειρήνη Χαραλαμπίδου. Η Ει-
ρήνη μας πάει για πόλεμο: απασφά-
λισε μάλιστα και είναι έτοιμη να πυ-
ροβολήσει. Αναφερόμενη στους έν-
τονους ψίθυρους (κυρίως σχόλια
ακροατών στον Άστρα, αλλά και
αναρτήσεις στο διαδίκτυο) παραδέ-
χεται πως δεν αναμείχθηκε ενεργά
στην προεκλογική εκστρατεία του

κόμματος υπέρ Μαυρογιάννη, αλλά
δεν θέλει να εξηγήσει τους λόγους
διότι «τα εν οίκω μη εν δήμω»! Προ-
σθέτει όμως πως οι λόγοι ήταν σο-
βαροί και ακουμπούσαν θέματα
αξιοπρέπειας! Άσχετο, αλλά μόλις
άκουσα «αξιοπρέπεια» θυμήθηκα το
σλόγκαν με το οποίο έκανε ηρωική
έξοδο ο Αβέρωφ: «αξιοπρέπεια, ευ-
θύνη, ενότητα».

Η Ειρήνη τελειώνει την ανακοίνωσή
της με την απειλή πως αν την προκα-
λέσουν τότε θα απαντήσει δημόσια!
Μα τι εννοεί ο ποιητής, στην προκει-
μένη περίπτωση η ποιήτρια; Την
αποδομούν καθημερινά από τον
Άστρα αγνοί ακροατές –αλλά και έμ-

μισθοι– ενώ οι τελευταίοι της σέρ-
νουν τα εξ αμάξης και στα Μέσα κοι-
νωνικής δικτύωσης. Επίσης, με βά-
ση δική της παραδοχή –σε πρόσφα-
τη ανάρτησή της στο φέισμπουκ–
στο ΑΚΕΛ δεν την αφήνουν να μετέ-
χει σε κανένα από τα συλλογικά όρ-
γανα του κόμματος και κατ’ επέκτα-
ση δεν της δίνουν ιδιαίτερο λόγο
στις διαδικασίες λήψεως αποφάσε-
ων. Τι άλλη πρόκληση περιμένει δη-
λαδή –σχετική ή μη με αξιοπρέπεια–
για να μιλήσει δημόσια; 

Η πεποίθηση του Ονασαγόρα είναι
πως καζάνι που βράζει είναι πάντα
θέμα χρόνου να ξεχειλίσει. Οι πρό-
σφατες δηλώσεις Στεφάνου περί
ανάγκης επαναπροσδιορισμού του
ρόλου των Νέων Δυνάμεων δεν
ήταν τυχαίες. Ούτε και οι δηλώσεις
Πρόδρομου ότι ο ΔΗΣΥ βρίσκεται σε
βαθιά κρίση ταυτότητας. Οι επόμε-
νοι μήνες θα είναι κρίσιμοι τόσο για
το ΑΚΕΛ όσο και για τον Συναγερμό.
Διότι –παρά τα πλατιά χαμόγελα των
ηγεσιών– και τα δύο κόμματα μοι-
άζουν στον πυρήνα τους σαν ηφαί-
στεια που ξυπνούν. 

Φυσικά, καθόλου δεν αποκλείονται
οι κλυδωνισμοί και στα κόμματα που
στήριξαν την κυβέρνηση. Διότι ο κό-
σμος είναι θυμωμένος. Διότι είναι
στρυμωγμένος οικονομικά. Διότι
νιώθει πως τον ξεγέλασαν. Διότι η
σωτηρία της ψυχής –και η αξιοπρέ-
πεια– είναι πολύ μεγάλο πράγμα.
Και περίοδος χάριτος δεν υπάρχει
πια. Για κανέναν. 

Η αξιοπρέπεια είναι η συνωμοσία σιωπής της αναξιοπρέπειας.
Τζορτζ Μπέρναρντ Σω
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ΣΧΟΛΙΟ /  Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Οι φόβοι για ντόμινο και η Μαύρη Θάλασσα

Τ ο διαφαινόμενο σκηνικό έν-
τασης στη Μαύρη Θάλασσα
με αφορμή (και) την κατάρ-

ριψη του αμερικανικού μη επαν-
δρωμένου αεροσκάφους από ρω-
σικά μαχητικά, σύμφωνα με τους
ισχυρισμούς των ΗΠΑ, προκαλεί
δικαιολογημένα παγκόσμια ανη-
συχία. Γιατί μπορεί τα βλέμματα
παγκοσμίως να βρίσκονται καρ-
φωμένα στην Ανατολική Ουκρανία,
λίγο παρακάτω όμως, μολυβένια
σύννεφα συσσωρεύονται από τα
Καρπάθια έως τον Καύκασο και
από την Αζοφική στα στενά του

Βοσπόρου.  Γεωπολιτικό διακύβευ-
μα, τεράστιο μάλιστα, υπάρχει και
στη Μαύρη Θάλασσα, συνδεδεμένο
με την τύχη της Ουκρανίας και τις
επιδιώξεις της Ρωσίας και της Τουρ-
κίας. Εξ ου και ο ακήρυχτος πόλεμος,
που μαίνεται στον αέρα και τα νερά
της, επεισόδιο του οποίου ήταν και
η κατάρριψη του αμερικανικού dro-
ne. Στη Μολδαβία η παρατεταμένη
πολιτική ρευστότητα, την οποία η
φιλοδυτική κυβέρνηση καταγγέλλει
ως υποκινούμενη από τη Ρωσία,
δημιουργεί συνθήκες επικίνδυνης
αποσταθεροποίησης. 

Στα ανατολικά παράλια, στη Γε-
ωργία, η πρωτεύουσα Τιφλίδα σπα-
ράσσεται από διαδηλώσεις δεκάδων
χιλιάδων πολιτών, με αφορμή νο-
μοσχέδιο πουτινικής εμπνεύσεως,
με το οποίο θα θεωρούνται «πρά-
κτορες» όσοι αναπτύσσουν σχετικά
στενούς οικονομικούς και επιχει-
ρηματικούς δεσμούς με τη Δύση. 

Και μολονότι η θεωρούμενη φι-
λορωσική κυβέρνηση έκανε πίσω,
τα αντιρωσικά αισθήματα στον
πληθυσμό, που έχουν τις ρίζες τους
στις μετασοβιετικές πολεμικές συγ-
κρούσεις και τον εδαφικό ακρω-

τηριασμό της Γεωργίας, δεν φαί-
νεται να υποχωρούν. 

Παρατεταμένη πολιτική κρίση
ταλανίζει τη Βουλγαρία, όπου σε
λίγες μέρες διεξάγονται για έκτη
συνεχή φορά μέσα σε δύο χρόνια
βουλευτικές εκλογές, με την κοι-
νωνία να εμφανίζεται βαθιά διχα-
σμένη σε φιλορώσους και φιλοδυ-
τικούς. 

Πάνω από τον Εύξεινο Πόντο
μαχητικά αεροσκάφη του ΝΑΤΟ
και της Ρωσίας επιδίδονται σε επι-
κίνδυνες ακροβασίες, με κίνδυνο
πρόκλησης σοβαρού «ατυχήματος»

–το οποίο μπορεί να λάβει ανεξέ-
λεγκτες διαστάσεις– και στα Στενά
του Βοσπόρου η Τουρκία σφίγγει
όλο και περισσότερο τον κλοιό για
τη δυτική ναυσιπλοΐα, εξυπηρε-
τώντας τα σχέδια του φίλου και
συμμάχου της Πούτιν, αλλά και τα
δικά της. Ευρωπαίοι και Αμερικανοί
διαβλέπουν κίνδυνο απώθησης της
δυτικής παρουσίας από τη Μαύρη
Θάλασσα και σταδιακή μετατροπή
της σε ελεγχόμενη από τη Ρωσία
και την Τουρκία περίκλειστη λίμνη.
Κάτι τέτοιο θα σημάνει χειραγώ-
γηση και εν τέλει υποταγή των άλ-

λων παράλιων χωρών στις επιδιώ-
ξεις της Μόσχας και της Αγκυρας,
με έλεγχο των εμπορικών και ενερ-
γειακών δρόμων (αγωγοί, Δούναβης,
κ.λπ.), του θαλάσσιου εμπορίου και
βεβαίως του πλούτου κάτω από τον
βυθό της. Είναι, εξάλλου, ενδεικτικό
των ανησυχιών της Δύσης το γε-
γονός ότι τον Δεκέμβριο εγκρίθηκε
από την επιτροπή Εξωτερικών Υπο-
θέσεων των ΗΠΑ νόμος «για την
ασφάλεια της Μαύρης Θάλασσας»,
διά του οποίου η περιοχή αναγνω-
ρίζεται ως «πεδίο ρωσικής επιθε-
τικότητας». 

Του ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

«Αντιπερισπασμό» επιχειρεί η Άγ-
κυρα, στο πεδίο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, προτάσσοντας την ταϊ-
βανοποίηση του ψευδοκράτους ως
απάντηση στην επιδίωξη Χριστο-
δουλίδη για ευρωπαϊκή πρωτοβου-
λία και για διορισμό ισχυρής πολι-
τικής προσωπικότητας στο Κυπρια-
κό, από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.
Πληροφορίες της «Κ» αναφέρουν
ότι τουρκικά χείλη διεμήνυσαν ήδη
προς σημαίνοντες κύκλους της
Ε.Ε., ότι: «Η μόνη πρωτοβουλία που
οφείλει να αναλάβει η Ε.Ε. στο Κυ-
πριακό, στη βάση των δικών της
Συμπερασμάτων, αφορά στην υπο-
χρέωση που ανέλαβε το 2004 για
τερματισμό της (σ.σ. λεγόμενης)
απομόνωσης των Τουρκοκυπρίων
και για έναρξη απευθείας εμπορι-
κών συναλλαγών μεταξύ των κρα-
τών-μελών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και της (σ.σ. ούτως καλούμενης)
ΤΔΒΚ». 

Σύμφωνα με τις ίδιες πληροφο-
ρίες, ο στόχος των εν λόγω υπο-
δείξεων, που εκδηλώθηκαν συν-
τονισμένα από το τουρκικό ΥΠΕΞ,
είναι διττός: 

• Αφενός και σε πρώτο χρόνο,
οι τουρκικές επισημάνσεις κινούν-
ται στη λογική της «τακτικής», προ-
κειμένου να εξοστρακίσουν τις
προσπάθειες Χριστοδουλίδη για
ανάληψη πρωτοβουλίας της Ε.Ε.
στο Κυπριακό και για διορισμό πο-

λιτικής προσωπικότητας. Και προ-
κειμένου να εξισορροπήσει «το
παιχνίδι», η Άγκυρα φρεσκάρει τις
κόκκινες της γραμμές σε ευρωπαϊκό
τερέν, επαναφέροντας παράλληλα
στη σκακιέρα της Ε.Ε. το απευθείας
εμπόριο και την ταϊβανοποίηση
του ψευδοκράτους, ως μια ανεκ-
πλήρωτη υπόσχεση της Ευρωπαϊ-
κής Ένωσης προς την τουρκοκυ-
πριακή κοινότητα, από το 2004.  

• Και αφετέρου, επί της ουσίας,
η Άγκυρα προσδοκά μέσω επανα-
φοράς συζητήσεων για την ταϊβα-
νοποίηση του ψευδοκράτους, να
δημιουργήσει συνθήκες αυτονό-
μησης της κατοχικής οντότητας.
Προκειμένου να ενισχύσει μέσα

από την αξίωση για απευθείας εμ-
πορικές συναλλαγές Ε.Ε. - ψευδο-
κράτους, το τουρκικό αφήγημα για
δύο χωριστές οντότητες στην Κύ-
προ, με βάση το μότο της «κυριαρ-
χικής ισότητας». 

Πηγή στις Βρυξέλλες, με άριστη
γνώση του θέματος, διατύπωσε τη
θέση ότι «εκ πρώτης όψεως, τόσο
οι θέσεις του Προέδρου της Κύπρου,
για ανάληψη πρωτοβουλίας από
την Ε.Ε. στο Κυπριακό, όσο και τα
μηνύματα που στέλνει η Άγκυρα,
με υπόμνηση των υποχρεώσεων
της Ε.Ε. για τερματισμό της ‘απο-
μόνωσης’ της τουρκοκυπριακής
κοινότητας, δημιουργούν την εν-
τύπωση κινήσεων τακτικής, οι οποί-

ες» όπως είπε «είναι μάλλον αμφί-
βολο αν θα μπορούσαν να συνδρά-
μουν πιθανές μελλοντικές προσπά-
θειες του ΟΗΕ, για λύση του Κυ-
πριακού». Όπως εξήγησε η ίδια
πηγή «τόσο μια ενδεχόμενη εμ-
πλοκή της Ε.Ε. όσο και ο βαθμός
αυτής της ενδεχόμενης ευρωπαϊκής
εμπλοκής στην επίλυση του Κυ-
πριακού προϋποθέτουν συμφωνία
των δύο κοινοτήτων». Φρόντισε
να υπενθυμίσει ότι «ο ρόλος της
Ε.Ε. στο Κυπριακό είναι υποστη-
ρικτικός στη διαδικασία που διε-
ξάγεται υπό την ομπρέλα του ΟΗΕ,
προσθέτοντας χαρακτηριστικά ότι
«κάποιος θα μπορούσε να εικάσει,
χωρίς να ρισκάρει, ότι τα δεδομένα

αυτά θα διατηρηθούν και στο μέλ-
λον». 

Είναι, λοιπόν, προφανές ότι οι
όποιες ενδεχόμενες ενέργειες της
Ε.Ε., στο Κυπριακό, δεν μπορούν
να είναι απόρροια της επιθυμίας
μόνο ενός μέρους, ούτε του Προ-
έδρου Χριστοδουλίδη που επιθυμεί
ευρωπαϊκή πρωτοβουλία και διο-
ρισμό ισχυρής πολιτικής προσω-
πικότητας από το Ευρωπαϊκό Συμ-
βούλιο, αλλά ούτε και της τουρκικής
πλευράς που επιχειρεί είτε για λό-
γους τακτικής, είτε και για λόγους
ουσίας, να «ξυπνήσει» μια πρόταση
Κανονισμού για το «απευθείας εμ-
πόριο» που βρίσκεται μπλοκαρι-
σμένη εδώ και 19 σχεδόν χρόνια.

Προκειμένου να φρενάρει τις προ-
σπάθειες Χριστοδουλίδη και να δη-
μιουργήσει συνθήκες εδραίωσης
των δικών της θέσεων για «κυριαρ-
χική ισότητα», εντός Ε.Ε. 

Θα μπορούσε, βεβαίως, να επι-
χειρηθεί ένα πάντρεμα των θέσεων
των δύο πλευρών, το οποίο ωστόσο
είχε αποτύχει στο παρελθόν. Τόσο
το 2006, επί Φινλανδικής Προεδρίας,
όσο και πιο πρόσφατα, όταν οι δια-
δοχικές πανομοιότυπες προσπά-
θειες Τάσσου Παπαδόπουλου, Δη-
μήτρη Χριστόφια και Νίκου Ανα-
στασιάδη για επιστροφή του Βα-
ρωσιού, προσέκρουσαν στην άρ-
νηση της τουρκικής πλευράς, η
οποία επέμεινε και εξακολουθεί να

εμμένει σε απευθείας εμπόριο από
το κατεχόμενο λιμάνι Αμμοχώστου,
ως επίσης και σε νομιμοποίηση
του παράνομου αεροδρομίου Τύμ-
που, χωρίς όμως να είναι διατεθει-
μένη να υλοποιήσει την υποχρέωσή
της για απόδοση της περίκλειστης
πόλης της Αμμοχώστου στα Ηνω-
μένα Έθνη.

Στην πιο πρόσφατη προσπάθεια,
που εντάχθηκε και στο πλαίσιο
ΜΟΕ της Λευκωσίας, αρνητικότερος
πρωταγωνιστής δεν ήταν πάντως
η τουρκική πλευρά, που όπως ήταν
αναμενόμενο, επέμεινε στις θέσεις
της. Ο ειδικός αντιπρόσωπος του
ΟΗΕ Κόλιν Στιούαρτ, ο οποίος είχε
ζητήσει από τη Λευκωσία να συ-
ναινέσει σε απευθείας εμπόριο, κα-
θώς και στη νομιμοποίηση του πα-
ράνομου αεροδρομίου του ψευδο-
κράτους, «ελπίζοντας» ότι «ίσως»
η τουρκική πλευρά επαναξιολογήσει
τη στάση της γενικότερα στο Κυ-
πριακό για λύση διζωνικής, δικοι-
νοτικής ομοσπονδίας. Η Λευκωσία
είχε απορρίψει τη βολιδοσκόπηση
Στιούαρτ, θεωρώντας ότι ισοδυνα-
μούσε με εκχώρηση κυριαρχίας
προς την τουρκική πλευρά, με αν-
τάλλαγμα την αγορά ελπίδας. Όπως
πληροφορούμαστε, ο κ. Στιούαρτ
είχε παράλληλα επιδείξει ιδιαίτερο
ενδιαφέρον για την πρόταση Κα-
νονισμού της Κομισιόν για το απευ-
θείας εμπόριο από τα Κατεχόμενα
και επεδίωξε να ενημερωθεί, γύρω
από το εν λόγω ζήτημα. 

Ε.Ε. υπό την ομπρέλα ΟΗΕ
Συγκλίνουσες πληροφορίες της

«Κ» επισημαίνουν ότι επιδίωξη της
Ε.Ε. είναι όπως συνεχίσει να δια-
δραματίζει υποστηρικτικό ρόλο
στις όποιες προσπάθειες του ΟΗΕ
για επίλυση του Κυπριακού. Με άλ-
λα λόγια, η Ε.Ε. δεν αντικρίζει τον
δικό της ρόλο ως μια «πρωτοβου-
λία», αλλά τον τοποθετεί υπό την
ομπρέλα των Ηνωμένων Εθνών,
όπως άλλωστε και στο παρελθόν,
όταν τα δύο μέρη στο Κυπριακό
της είχαν παραχωρήσει καθεστώς
παρατηρητή, προκειμένου να συμ-
μετάσχει στη διαδικασία των συ-
νομιλιών. 

Ανάλογη θέση φέρεται να υιο-
θετεί και το Βερολίνο. Υπενθυμί-
ζεται ότιοκαγκελάριος ΌλαφΣολτς,
στη συνάντησή του με τον τέως
Πρόεδρο Αναστασιάδη, πριν από
μερικούς μήνες, είχε διαμηνύσει
ότι «η Γερμανία είναι έτοιμη να
υποστηρίξει μια διαπραγματευτική
διαδικασία υπό τα Ηνωμένα Έθνη,
εάν κάτι τέτοιο είναι επιθυμητό».
Ευρωπαίος διπλωμάτης υποστήριξε
ότι «το επιθυμητό στο οποίο ανα-
φέρθηκε ο Καγκελάριος Σολτς αφο-
ρά προφανώς στην επιθυμία και
των δύο εμπλεκόμενων μερών στο
Κυπριακό», με ό,τι αυτό συνεπά-
γεται. 

Αντιπερισπασμός
στην Ε.Ε. με ταϊβανοποίηση

Η Άγκυρα επιστρατεύει απευθείας εμπόριο ως απάντηση
στην ευρωπαϊκή πρωτοβουλία του Προέδρου Νίκου Χριστοδουλίδη

Μια περίεργη ιδέα, η οποία βρίσκεται
σε αντίφαση με την πολιτική που
ακολουθείται από τη Λευκωσία από
το 2004, αποδίδεται στην κυβέρ-
νηση Χριστοδουλίδη. Αρκετά ΜΜΕ,
μετέδωσαν πληροφορίες σύμφωνα
με τις οποίες η κυπριακή κυβέρνηση
φλερτάρει με την άρση της υπο-
χρέωσηςεξασφάλισης ευρωπαϊκών
θεωρήσεων διαβατηρίων για Τούρ-
κους επιχειρηματίες, με αντάλλαγμα
το άνοιγμα ενός τουρκικού λιμανιού
προς την Κυπριακή Δημοκρατία.
Σημειώνεται ότι οι πληροφορίες
αυτές (οι οποίες δεν διαψεύστηκαν)
συγκρούονται με τις πάγιες επιδιώ-
ξεις της Κύπρου, η οποία απαιτούσε

μέχρι πρότινος την πλήρη υλοποί-
ηση του «οδικού χάρτη» της Τουρ-
κίας για την ελευθέρωση θεωρή-
σεων διαβατηρίων για τους πολίτες
της χώρας, χωρίς εξαιρέσεις. Ο λόγος
για τον οποίο η Λευκωσία επέμενε
σε πλήρη εφαρμογή των 72 κριτη-
ρίων (benchmarks) του οδικού χάρτη
είναι διότι η Τουρκία (που εξακο-
λουθεί να μην εφαρμόζει σύμφωνα
με την Κομισιόν πέντετουλάχιστον
από τα εν λόγω κριτήρια), αρνείται
να εφαρμόσει τη Συμφωνία Επα-
νεισδοχήςΠαράτυπων Μεταναστών
έναντι στην Κυπριακή Δημοκρατία,
με τα πολύ γνωστά επακόλουθα,
τα οποία έχουν και τεράστιες οικο-

νομικές συνέπειες για τη Δημοκρα-
τία. Η Τουρκία αρνείται επίσης δι-
καστική συνεργασία με την Κυ-
πριακή Δημοκρατία. Εάν λοιπόν η
Λευκωσία προτείνει όντως την άρση
των ευρωπαϊκών θεωρήσεων δια-
βατηρίων έστω για τους Τούρκους
επιχειρηματίες, χωρίς η Τουρκία
να κάνει βήματα στα ζητήματα του
μεταναστευτικού και της δικαστικής
συνεργασίας, τότε θα απωλέσει
ένα σημαντικό μοχλό πίεσης για
να εξασφαλίσει την εφαρμογή όλων
των 72 κριτηρίων του οδικού χάρτη,
από την Τουρκία έναντι όλων των
κρατών της Ε.Ε, «χωρίς δυσμενείς
διακρίσεις». Σε ό,τι αφορά στο δεύ-

τερο σκέλος της πρότασης, για
άνοιγμα ενός τουρκικού λιμανιού
προς την Κυπριακή Δημοκρατία,
η Άγκυρα έχει επανειλημμένα κα-
ταστήσει σαφές ότι δεν πρόκειται
να κάνει μια τέτοια κίνηση. Άλλω-
στε, το σενάριο αυτό –του ανοίγ-
ματος ενός τουρκικού λιμανιού–
είχε εκπονηθεί το 2006, επί Φιν-
λανδικής Προεδρίας, στο πλαίσιο
«σταδιακής διευθέτησης» στο Κυ-
πριακό, αλλά δεν υλοποιήθηκε με
τουρκική υπαιτιότητα. Πόσω μάλ-
λον 17 χρόνια αργότερα, όταν πλέον
η τουρκική πλευρά αξιώνει «κυ-
ριαρχική ισότητα», πριν από κάθε
άλλη συζήτηση.

Ο καγκελάριος Όλαφ Σολτς, στη συνάντησή του με τον τέως Πρόεδρο Ανα-
στασιάδη, πριν από μερικούς μήνες, είχε διαμηνύσει ότι «η Γερμανία είναι
έτοιμη να υποστηρίξει μια διαπραγματευτική διαδικασία υπό τα Ηνωμένα
Έθνη, εάν κάτι τέτοιο είναι επιθυμητό».

Περίεργες ιδέες της Λευκωσίας

<<<<<<

Πηγή στις Βρυξέλλες
εξηγεί στην «Κ» πως
«τόσο μια ενδεχόμενη
εμπλοκή της Ε.Ε. όσο
και ο βαθμός αυτής της
ενδεχόμενης ευρωπαϊ-
κής εμπλοκής στην επί-
λυση του Κυπριακού,
προϋποθέτουν συμφω-
νία των δύο κοινοτήτων». 

Είναι προφανές ότι οι όποιες ενδεχόμενες ενέργειες της Ε.Ε., στο Κυπριακό, δεν μπορούν να είναι απόρροια της επιθυμίας μόνο ενός μέρους, ούτε
του Προέδρου Χριστοδουλίδη που επιθυμεί ευρωπαϊκή πρωτοβουλία και διορισμό ισχυρής πολιτικής προσωπικότητας από το Ευρωπαϊκό Συμβούλιο.
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Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

«Έχουμε ήδη ολοκληρώσει τη δια-
δικασία διαγωνισμού [σ.σ. για τη
δημιουργία δικοινοτικού ηλιακού
πάρκου] την οποία προκηρύξαμε
στο τέλος του Γενάρη. Αυτή τη στιγ-
μή μελετούμε την προσφορά και
ελπίζουμε να ξεκινήσουμε την προ-
καταρκτική μελέτη σκοπιμότητας
στις αρχές του Απρίλη. Στόχος μας
είναι να ολοκληρωθεί στους επτά
μήνες και τον Νοέμβριο να έχουμε
τα τελικά αποτελέσματα. Η πραγ-
ματική μας προσδοκία, ωστόσο, εί-
ναι να αγκαλιαστεί αυτό το έργο
από τους δύο ηγέτες και να προ-
χωρήσει στο επόμενο στάδιο της
δημιουργίας του δικοινοτικού ηλια-
κού πάρκου» λέει σε συνέντευξή
του στην «Κ» ο γενικός Διευθυντής
Υποστήριξης Διαρθρωτικών Με-
ταρρυθμίσεων στην Ευρωπαϊκή
Επιτροπή Μάριο Νάβα. Μιλώντας
για την πρόταση που συζητάειπλέον
ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας Νίκος
Χριστοδουλίδηςγια ενεργότερη εμ-
πλοκή της Ε.Ε. στο Κυπριακό ούτως
ώστε να αρθεί το αδιέξοδο, σημει-
ώνει πως επί του παρόντος δεν έχει
λάβει κάποια πρόταση, ωστόσο
προσβλέπει στο να μελετήσει τη
λεπτομερή και εμπεριστατωμένη
πρόταση του Προέδρου για ενερ-
γότερη εμπλοκή στο Κυπριακό.
Κληθείς να σχολιάσει το μετανα-
στευτικό και την εργαλειοποίησή
του από την Τουρκία σημειώνει
πως σε όλες τις επαφές με την Τουρ-
κία η Ε.Ε. ήταν ξεκάθαρη ότι θα
πρέπει να σεβαστεί και να τηρήσει
τις δεσμεύσεις, της κοινής δήλωσης
Ε.Ε. - Τουρκίας του 2016 για το Με-
ταναστευτικό. Ιδιαίτερα στο σημείο
που ζητάει αποτροπή μετακίνησης
παράτυπων μεταναστών σε κρά-
τη-μέλη της Ε.Ε. περιλαμβανομένης
και της Κύπρου.

–Ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
Νίκος Χριστοδουλίδης έχει επι-
σημάνει την ανάγκη ενεργότερου
ρόλου της Ε.Ε. στο Κυπριακό. Εί-
ναι ρεαλιστική αυτή η προσέγ-
γιση; 

–Προσβλέπουμε να μελετήσουμε
τηλεπτομερή και εμπεριστατωμένη
πρόταση του Προέδρου Χριστοδου-
λίδη. Βεβαίως, η Ε.Ε. έχει ήδη επεν-
δύσει πολύ στην Κύπρο. Η Κομισιόν
έχει συγκεκριμένες υπηρεσίες που
εργάζονται για να προωθήσουν την
επανένωση με συγκεκριμένες δρά-
σεις. Αυτές οι υπηρεσίες βρίσκονται
κάτω από την ομπρέλα του προ-
γράμματος βοήθειας της Ε.Ε. για
την τουρκοκυπριακή κοινότητα.
Θα συνεχίσουμε λοιπόν να παίζουμε
ένα ενεργό ρόλο στην περιοχή. Δί-
νουμε ιδιαίτερη έμφαση στην οι-
κονομία, καθώς θέλουμε να βελτιώ-
σουμε τις οικονομικές συνθήκες.
Σε αυτό το πλαίσιο, χρηματοδοτούμε
για τους Τ/κ υποτροφίες και προ-
σφέρουμε πρακτική άσκηση (in-
ternship) στην Ε.Ε. ενώ ενθαρρύ-
νουμε τόσο τους Ε/κ όσο και τους
Τ/κ να παρακολουθήσουν το διετές
πρόγραμμα για την ειρήνη (Propeace
united world college). Παράλληλα,
παρέχουμε οικονομική στήριξη στις
δικοινοτικές επιτροπές σε διάφορα
ζητήματα, όπως σε σχέση με το πε-
ριβάλλον ή με τα ανθρώπινα δικαιώ-

ματα. Την ίδια στιγμή συντονίζουμε
τησωστή εφαρμογή του Κανονισμού
για την Πράσινη Γραμμή, καθώς
στόχος είναι να αυξήσουμε το εμ-
πόριο μέσω του Κανονισμού της
Πράσινης Γραμμής.

–Για ποιο λόγο είναι τόσο σημαν-
τική η αύξηση του εμπορίου μέσω
της Πράσινης Γραμμής; 

–Θεωρώ πως είναι υψίστης ση-
μασίας καθώς έτσι θα υποβοηθηθούν
τα μέτρα οικοδόμησης εμπιστοσύ-
νης και αυξάνονται οι πιθανότητες
να ξεκινήσουνοι συνομιλίες για επί-
λυση του Κυπριακού. Όταν λοιπόν
επαναρχίσουν οι συνομιλίες υπό
την αιγίδα των Ηνωμένων Εθνών,
τότε και η Ε.Ε. θα συμμετέχει σί-
γουρα, όπως άλλωστε έκανε και στο
Κραν Μοντανά.  

–Συνεπώς η Ε.Ε. είναι έτοιμη για
ενεργότερο ρόλο εφόσον ξεκι-
νήσουν οι συνομιλίες ή αποδέ-
χεται η Ε.Ε. την πρόταση Χρι-
στοδουλίδη να διορίσει ειδικό
απεσταλμένο ούτως ώστε να σπά-
σει το αδιέξοδο; 

–Προσβλέπω να διαβάσω την
πρόταση του κ. Χριστοδουλίδη, δεν

έχω ακόμα λάβει οτιδήποτε μέχρι
τώρα, ωστόσο όπως έχω πει και προ-
ηγουμένως η Ε.Ε. παίζει ήδη ενεργό
ρόλο. Αναμφίβολα για την αξιοπιστία
της διαδικασίας, είναι σημαντικό η
Ε.Ε. να είναι παρούσα και να εμπλέ-
κεται ενεργά καθώς μπορεί να πα-
ρέχει εξειδίκευση, ούτως ώστε να
λύσει μία σειρά προβλημάτων. Πι-
στεύω πως η ενεργή εμπλοκή της
Ε.Ε. σε όλους τους τομείς των συ-
νομιλιών μπορούν να διασφαλίσουν
ότι οι πολιτικές συμφωνίες θα συμ-
βαδίζουν με το κοινοτικό κεκτημένο.

Σε αυτό το πλαίσιο, λοιπόν, συμφωνώ
ότι έχουμε ένα σημαντικό ρόλο να
διαδραματίσουμε. 

–Ο Κανονισμός της Πράσινης
Γραμμής έχει αξιοποιηθεί πλή-
ρως; Είναι ίσως στιγμή να με-
τεξελιχθεί;

–Ο Κανονισμός της Πράσινης
Γραμμής μετρά περίπου είκοσι χρό-
νια λειτουργίας και έχει απτά απο-
τελέσματα. Κοιτάξτε τους αριθμούς
του 2022, σε σύγκριση με το 2021
και το 2020. Παρατηρείται σημαν-
τική αύξηση, αν λάβουμε υπόψη
ότι το εμπόριο μέσω του Κανονι-
σμού της Πράσινης Γραμμής έφτα-
σε το 2022 τα 14,7 εκατομμύρια.
Την ίδια στιγμή, έστω κι αν παρα-
τηρείται πρόοδος, μπορούμε να
κάνουμε περισσότερα. Πολλοί διε-
ρωτώνται γιατί δίδουμε τόση έμ-
φαση στο εμπόριο μέσω του Κα-
νονισμού της Πράσινης Γραμμής.
Επειδή είναι σημαντικό να αντι-
ληφθούμε πως μόνο τα προϊόντα
που πληρούν τα κριτήρια επιτρέ-
πονται στην εμπορική συναλλαγή.
Τα τ/κ προϊόντα που πωλούνται
στην ε/κ κοινότητα μέσω της Πρά-
σινης Γραμμής συνάδουν με τα

σχετικά πρότυπα της Ε.Ε., και αυτό
επαληθεύεται τακτικά.

Το λαθρεμπόριο
–Υπάρχει το ενδεχόμενο μετεξέ-
λιξης του Κανονισμού της Πρά-
σινης Γραμμής; 

–Δεν είναι ένας κανονισμός που
μένει στάσιμος εδώ και 19 χρόνια.
Έχει μετεξελιχθεί ιδιαίτερα σε δύο
κατευθύνσεις. Η μία είναι σε ό,τι
αφορά τον αριθμό των προϊόντων.
Για παράδειγμα, το φρέσκο ψάρι,
το χαλλούμι και το μέλι. Την ίδια
στιγμή έχει ενισχύσει τις προδια-
γραφές και τα κριτήρια των ελέγχων.
Είναι σημαντικό να διαλυθούν οι
όποιες παρερμηνείεςυπάρχουν περί
έλευσης προϊόντων από την Τουρκία
μέσω του Κανονισμού της Πράσινης
Γραμμής. Το ρυθμισμένο αυτό εμ-
πόριο είναι ο μεγαλύτερος εχθρός
του λαθρεμπορίου και μέσω του Κα-
νονισμού της Πράσινης Γραμμής,
τα εμπορικά επιμελητήρια των δύο
κοινοτήτων επιτελούν σημαντικό
ρόλο στο να διασφαλίσουν ότι τα
προϊόντα προέρχονται αποκλειστικά
από την τουρκοκυπριακή κοινότητα.  

–Έχουμε ήδη παρακολουθήσει

την άρση του εμπάργκο για συγ-
κεκριμένα επεξεργασμένα τρό-
φιμα μη ζωικής προέλευσης. Να
αναμένουμε κάτι νέο; 

–Είμαστε ιδιαίτερα χαρούμενοι
γιατί τους τελευταίους εννέα μήνες
υπάρχει σημαντικό σπρώξιμο λόγω
της άρσης του εμπάργκο σε συγ-
κεκριμένα προϊόντα. Αφορά προ-
ϊόντα που δεν είναι καθόλου αμε-
λητέα για την οικονομία. Έχουμε
να κάνουμε με το ελαιόλαδο που
είναι πολύ σημαντικό, χυμούς δια-
φόρων τύπων, μαρμελάδες περι-
λαμβανομένων των πλαστικών και
χάρτινων συσκευασιών και άλλα.
Κάτι τέτοιο αποτελεί μοχλό που δι-
ευκολύνει την επανέναρξη των συ-
νομιλιών. Μάλιστα προς το τέλος
του μήνα θα ολοκληρωθούν οι έλεγ-
χοι σε εταιρείες που ενδιαφέρονται
τα προϊόντα τους να συμμετέχουν
στη διαδικασία του Κανονισμού
της Πράσινης Γραμμής και θέλουμε
να υπογραμμίσουμε πως μόνο τα
προϊόντα εκείνα που πληρούν τα
κριτήρια, θα επιτρέπεται να συμ-
μετέχουν στη διαδικασία αυτή.

–Τι μπορείτε να μας πείτε για το
μεγάλο κεφάλαιο του χαλλουμιού; 

–Η διαδικασία κατάληξης του
χαλλουμιού σε ΠΟΠ αποτελεί ένα
μικρό εργαστήριο που καταδεικνύει
πως θα μπορούσε να ήταν η επα-
νενωμένηΚύπρος. Υπήρχε μία κοινή
συμφωνία το 2015 και για πεντέμισι
περίπου χρόνια δεν υπήρξε οποι-
αδήποτε απολύτως πρόοδος, μέχρι
και το 2020 που επανεκκίνησε η
διαδικασία. Σήμερα, υπάρχει μεγάλη
πιθανότητα ένας Τ/κ παραγωγός να
λάβει το πρώτο καθεστώς προστα-
τευόμενης ονομασίας προσέλευσης
σύντομα. Ως υπεύθυνος αυτού του
χαρτοφυλακίου έχω να πω πως ήταν
μία πολύ ωραία εμπειρία. Και δεν
μιλώ μόνο για το τελικό αποτέλεσμα
αλλά και για ολόκληρη την διαδι-
κασία που οδήγησε μέχρι εδώ. Μά-
θαμε να μιλάμε με τις δύο κοινότητες
και έχουμε μία ανεπίσημη ομάδα
εργασίας όπου και οι δύο κοινότητες
εκπροσωπούνται και μπορώ να πω
ότι υπάρχει σημαντική πρόοδος σε
επίπεδο συνεργασίας. 

Το ηλιακό πάρκο
–Έχετε ανακοινώσει την έναρξη
συζητήσεων για δημιουργία ενός
δικοινοτικού φωτοβολταϊκού
πάρκου. Είναι κάτι που μπορεί
να μετεξελιχθεί σε πράξη; Υπάρ-
χει χρονοδιάγραμμα;

–Οι Κύπριοι είστε πολύ τυχεροί
για τον καιρό και την ηλιοφάνεια
που έχετε. Η τεχνολογία μάς επι-
τρέπει να αξιοποιήσουμε τα φυσικά
αγαθά και να παράγουμε ενέργεια.
Έχουμε ήδη ολοκληρώσει τη δια-
δικασία διαγωνισμού την οποία προ-
κηρύξαμε στο τέλος του Γενάρη.
Αυτή τη στιγμή μελετούμε την προ-
σφορά και ελπίζουμε να λανσάρουμε
την προκαταρκτική μελέτη σκοπι-
μότητας στις αρχές του Απρίλη. Στό-
χος μας είναι να ολοκληρωθεί στους
επτά μήνες και τον Νοέμβριο να
έχουμε τα τελικά αποτελέσματα. Η
πραγματική μας προσδοκία, ωστόσο,
είναι να αγκαλιαστεί αυτό το έργο
από τους δύο ηγέτες και να προχω-
ρήσει στο επόμενο στάδιο της δη-
μιουργίας του δικοινοτικού ηλιακού
πάρκου. 

Να παραδοθούν
στον ΟΗΕ τα Βαρώσια
χωρίς προϋποθέσεις

Μάριο Νάβα: Αν και δεν έχω λάβει τίποτα μέχρι τώρα, προσβλέπω
να διαβάσω την πρόταση Χριστοδουλίδη για ενεργή εμπλοκή της Ε.Ε.

–Η Ε.Ε. έχει αναγνωρίσει πως η
Τουρκία εργαλειοποιεί το μετα-
ναστευτικό μέσω της Πράσινης
Γραμμής. Τι σκοπεύει να κάνει
η Ε.Ε. για να βοηθήσει την Κυ-
πριακή Δημοκρατία, ώστε να
μπορέσει να χειριστεί αυτό το
θέμα; 

–Υπάρχει συγκεκριμένηπρόταση
από την Κομισιόν για ένα νέο κα-
νονισμό και μία τροπολογία για τον
κώδικα συνόρων του Σένγκεν για
να ανταποκριθούμε στην κατάσταση
εργαλειοποίησης της μετανάστευ-
σης, η οποία βρίσκεται στο στάδιο
της νομικής επεξεργασίας. Ξεκά-
θαρα, οι αυξημένες μεταναστευτικές
ροές στην Κύπρο είναι ένα σημαν-
τικό και σύνθετο πρόβλημα και γνω-
ρίζουμε τον δυσβάστακτο αριθμό
μεταναστών και αιτητών ασύλου,
οι οποίοι καταφθάνουν στην Πρά-
σινη Γραμμή. Η Κομισιόν θα συνε-
χίσει να παρέχει στήριξη στις κυ-
πριακές αρχές για να διαχειριστούν
αυτή την κατάσταση. Προσφέρουμε
οικονομική βοήθειααλλά παράλληλα
και στήριξη σε άλλους τομείς της
διαχείρισης περιλαμβανομένων του

τομέα της υποδομής των μετανα-
στών, των συνθηκών υποδοχής,
στήριξης αναγκαίων υποδομών πε-
ριλαμβανομένων των διαδικασιών
για παραχώρηση ασύλου, επιστρο-
φής μεταναστών στη χώρα προ-
έλευσης και άλλα. Είναι σαφές ότι
σε όλες μας τις επαφές με την Τουρ-
κίαήμασταν ξεκάθαροιότι θα πρέπει
να σεβαστεί και να τηρήσει τις δε-
σμεύσεις, της κοινής δήλωσης Ε.Ε.
- Τουρκίας του 2016 για το Μετα-
ναστευτικό. Ιδιαίτερα στο σημείο
που ζητάει αποτροπή μετακίνησης
παράτυπων μεταναστών σε κράτη-
μέλη της Ε.Ε. περιλαμβανομένης
και της Κύπρου. 

–Η Ε.Ε. συμφωνεί με την τοπο-
θέτηση συρματοπλέγματος κατά
μήκος της Πράσινης Γραμμής ως
μέτρο αποτροπής εισόδου των
παράτυπων μεταναστών από τα
Κατεχόμενα; 

–Οποιοδήποτε μέτρο λαμβάνεται,
είτε αυτόονομάζεται φράχτης, αστυ-
νομία είτε οτιδήποτε άλλο, δεν θα
πρέπει να αποτρέπουν Ε/κ και Τ/κ
απότο να περνούν από την Πράσινη

Γραμμή. Παράλληλα δεν πρέπει να
παρεμποδίζει μεοποιοδήποτε τρόπο
το εμπόδιο μέσω του Κανονισμού
της Πράσινης Γραμμής. Δεν θέλουμε
αυτά τα μέτρα να παρεμποδίσουν
την κοινωνική ή οικονομική ενσω-
μάτωση που αναφερόμουν προ-

ηγουμένως. Αυτό που αποζητούμε
είναι οι Ε/κ και οι Τ/κ να περνούν
ελεύθερα απότηνΠράσινη Γραμμή
καθώς πιστεύουμε ότι μόνο η επαφή
των δύο πλευρών μπορεί να κάνει
αυτό το νησί καλύτερο μέρος. Άρα
αυτά τα μέτρα δεν πρέπει να πα-

ρεμποδίζουν την κανονική κινητι-
κότητα από την Πράσινη Γραμμή. 
–Το έχετε συζητήσει με τον νέο
υπουργό Εσωτερικών κατά την
παρουσία σας στην Κύπρο; 

–Μας έχει διαβεβαιώσει ότι τα
σημεία διέλευσης δεν θα επηρεα-
στούν από μέτρα που ενδεχομένως
να εμποδίσουν τη νόμιμη μετακί-
νηση προϊόντων και ανθρώπων.

–Έχετε αναφέρει στο παρελθόν
πως η Ενέργεια μπορεί να απο-
τελέσει κλειδί για τους Ε/κ και
τους Τ/κ. Το Βαρώσι μπορούμε
να το δούμε πλέον ως μέτρο οι-
κοδόμησης εμπιστοσύνης; 

–Σε ό,τι αφορά τα Βαρώσια, η
θέση της Κομισιόν είναι ξεκάθαρη.
Εξακολουθούμε να καθοδηγούμαστε
από τα σχετικά ψηφίσματα του Συμ-
βουλίου Ασφαλείας των Η.Ε. Σε αυτό
είμαστε απόλυτα ξεκάθαροι ότι τα
Βαρώσιαθα πρέπει να παραδοθούν
στα Ηνωμένα Έθνη χωρίς καμία
προϋπόθεση. Αυτό δεν σημαίνει ότι
η ε/κ κοινότητα δεν είναι ελεύθερη
να προτείνει κίνητρα ως αντάλλαγμα
όπως έκανε αρκετές φορές στο πα-

ρελθόν ο τέως Πρόεδρος της Δημο-
κρατίας, Νίκος Αναστασιάδης.

–Βεβαίως ο Τ/κ ηγέτης επιμένει
για λύση δύο κρατών. Το συζη-
τήσατε καθόλου κατά την επί-
σκεψή σας; 

–Έχουμε συναντηθεί με τον κ.
Τατάρ, ωστόσο δεν συζητήσαμε λε-
πτομερώς τηθέση του για λύση δύο
κρατών. Εμείς ήμασταν απόλυτα
ξεκάθαροι ότι η Κομισιόν πιστεύει
πολύ στο πλαίσιο λύσης που θέτουν
τα Ηνωμένα Έθνη για πολιτική ισό-
τητα και διζωνική, δικοινοτική ομο-
σπονδία. Σε ό,τι αφορά το Βαρώσι,
ήμασταν ξεκάθαροι ότι καθοδηγού-
μαστε από τα σχετικά ψηφίσματα
του Συμβουλίου Ασφαλείας των
Ηνωμένων Εθνών. Αυτό που θα κα-
λωσορίζαμε είναι οι δύο ηγέτες να
συζητούν μέτρα οικοδόμησης εμ-
πιστοσύνης, τα οποία θα μπορούσαν
να προετοιμάσουν τον δρόμο για
επανάληψη των διαπραγματεύσεων.
Όμως για τα Βαρώσια είμαστε πολύ
ξεκάθαροι ότι καθοδηγούμαστε από
τα ψηφίσματα του Συμβουλίου
Ασφαλείας. 

Νέος κανονισμός και τροπολογία για τον κώδικα συνόρων του Σένγκεν

Η διαδικασία κατάληξης του χαλλουμιού σε ΠΟΠ, αποτελεί ένα μικρό εργα-
στήριο που καταδεικνύει πώς θα μπορούσε να ήταν η επανενωμένη Κύπρος,
λέει σε συνέντευξή του στην «Κ» ο Μάριο Νάβα.

Υπάρχει συγκεκριμένη πρόταση από την Κομισιόν για έναν νέο κανονισμό και μία τροπολογία για τον κώδικα συνόρων του Σένγκεν για να ανταποκρι-
θούμε στην κατάσταση εργαλειοποίησης της μετανάστευσης, η οποία βρίσκεται στο στάδιο της νομικής επεξεργασίας λέει στην «Κ» ο Μάριο Νάβα,
σχολιάζοντας το ζήτημα εργαλειοποίησης της μετανάστευσης.

<<<<<<

Είναι σημαντικό να δια-
λυθούν οι όποιες παρερ-
μηνείες υπάρχουν περί
έλευσης προϊόντων από
την Τουρκία μέσω του
Κανονισμού της Πράσι-
νης Γραμμής. Το ρυθμι-
σμένο αυτό εμπόριο είναι
ο μεγαλύτερος εχθρός
του λαθρεμπορίου.
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Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

Στο επίκεντρο διαδικασίας αναβάθ-
μισης, με διεθνές και περιφερειακό
ενδιαφέρον και προεκτάσεις, βρί-
σκεται ξανά η ναυτική βάση «Ευάγ-
γελος Φλωράκης» στο Μαρί. Με
χρονικό ορίζοντα το 2023-2024 η
κυβέρνηση δείχνει να προχωράει
με το πρότζεκτ αναβάθμισης των
στρατιωτικών εγκαταστάσεων της
ναυτικής βάσης σε μια συνέχιση
της προσέγγισης της περιόδου

2019-2022, στο πλαίσιο της επαύ-
ξησης των ναυτικών δυνατοτήτων
της Εθνικής Φρουράς και της πο-
λυμερούς στρατιωτικής συνεργα-
σίας με φόντο τόσο την Ευρωπαϊκή
Ένωση όσο και την Ανατολική Με-
σόγειο και τους διεθνείς οργανι-
σμούς. Εκτός απροόπτου, όπως
είναι σε θέση να γνωρίζει η «Κ», οι
εργασίες θα προχωρήσουν κανο-
νικά, με ορίζοντα τα τέλη του έτους
και το πρώτο εξάμηνο του 2024,
το κόστος της αναβάθμισης των
εγκαταστάσεων στην περιοχή φαί-
νεται να ξεπερνά τα 200 εκατομ-
μύρια ευρώ, με το ποσό να εντάσ-
σεται στο πλαίσιο προγραμματι-
σμού στον προϋπολογισμό της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας για το 2024.
Την ίδια στιγμή το πρότζεκτ της
αναβάθμισης της ναυτικής βάσης
δείχνει να αποτελεί ένα έργο που
αποκτά ενδιαφέρον σε διεθνές και
περιφερειακό επίπεδο, καθιστώντας

τη βάση ως κόμβο ναυτικής συνερ-
γασίας στην περιοχή. 

Η αναβάθμιση
Αυτό που καθίσταται σαφές είναι

πως η αναβάθμιση των αεροναυ-
τικών εγκαταστάσεων της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας δεν συνδέεται
μόνο με τον εκσυγχρονισμό των
δυνατοτήτων άμυνας της Εθνικής
Φρουράς και δη στο πεδίο της ναυ-
τικής αποτρεπτικής ισχύος, που
διαχρονικά πάσχει. Εκτείνεται πε-
ρισσότερο σε μια κρίσιμη γεωπο-
λιτικά περίοδο λόγω Ουκρανίας αλ-
λά και του τουρκικού αναθεωρη-
τισμού, που πλέον αποκτά στα Κα-
τεχόμενα και αεροναυτικό πρόσημο
ισχύος, και στο πεδίο της στρατιω-
τικής διπλωματίας σε πολυμερές,
διμερές και ευρωπαϊκό επίπεδο. Η
ειλημμένη απόφαση για αναβάθ-
μιση, συνεπώς, της βάσης στο Μαρί
κληρονομείται στην κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη και στηνκαινούργια

ηγεσία του υπουργείου Άμυνας και
είναι σημαντική πέραν της επικοι-
νωνιακής διάστασης της «παρα-
χώρησης στον Χ σύμμαχο» για τη
βάση στο Μαρί. Και μένει να δια-
φανεί, ως προς την προεκλογική
δέσμευση του κ. Χριστοδουλίδη
για σημαντική αναβάθμιση της
Ε.Φ. σε ζητήματα προϋπολογισμού
και αμυντικών δυνατοτήτων (εξο-
πλιστικά), το πώς θα προχωρήσουν
οι εργασίες αναβάθμισης τη διετία
2023-2024. Οι σημαντικοί άξονες
σε αυτό το πεδίο εδράζονται σε
τρία ποιοτικά χαρακτηριστικά:

• Σε μια προσέγγιση «first come-
first served» για τη βάση στο Μαρί
ως προς τις δυνατότητες φιλοξενίας
πολεμικών πλοίων (και σε τεχνικό
επίπεδο ως προς τη διάσταση του
ναυστάθμου) στρατηγικών εταίρων,
τη συμμετοχή της Κ.Δ. σε διμερείς
και πολυμερείς ασκήσεις στρατιω-
τικής συνεργασίας ή τύπου SAR
και στη δυνητική αναβάθμιση των

πλωτών Μέσων της Διοίκησης Ναυ-
τικού της Ε.Φ.

• Στην περαιτέρω εμβάθυνση
της στρατιωτικής συνεργασίας της
Κ.Δ. με ευρωατλαντικέςδομές, ιδίως
υπό το βάρος της συμμετοχής στην
PESCO και της απόφασης των ΗΠΑ
για άρση του εμπάργκο όπλων. Σε
αυτό, καταλυτικό ρόλο έπαιξε και
η απόφαση του τέως ΥΠΕΞ Ιωάννη
Κασουλίδη να παγώσει τον ελλι-
μενισμό ρωσικών πολεμικών πλοί-
ων στη Λεμεσό, αμέσως μετά την
αρχή της ρωσικής εισβολής στην
Ουκρανία τον περασμένο Μάρτιο
και 

• Στην περιφερειοποίηση της
ναυτικής συνεργασίας με κράτη
της περιοχής, όπως τα κράτη που
συμμετέχουν στα σχήματα των
Τριμερών ή εταίρων εκτός Ανατο-
λικής Μεσογείου όπως π.χ. η Ινδία
για την οποία υπάρχουν πληροφο-
ρίες πως ενδιαφέρεται για ελλιμε-
νισμό πολεμικών πλοίων της στην

Ανατολική Μεσόγειο δεδομένης,
μετά το 2021, της παρουσίας της
σε αεροναυτικές ασκήσεις με τη
Γαλλία και το Ισραήλ στον Περσικό
Κόλπο και στον Κόλπο του Ομάν 

Η διάσταση της UΝΙFIL 
Πέραν των πλοίων πολεμικών

στόλων στρατηγικών εταίρων της
Κύπρου (ΗΠΑ, Ε.Ε., Ελλάδα, κλπ.)
που κατά καιρούς μετασταθμεύουν
στα κυπριακά λιμάνια, η Κύπρος
εξυπηρετεί, στο πλαίσιο του ΟΗΕ,
και ναυτική δύναμη του γερμανικού
αποσπάσματος στο πλαίσιο της ει-
ρηνευτικής αποστολής της UNIFIL
στον Λίβανο, με έδρα τη Λάρνακα.
Στις 6 Μαρτίου, ο αρχηγός του Γε-
νικού Επιτελείου Ναυτικού της Γερ-
μανίας, αντιναύαρχος Jan-Christian
Kaack, συνοδευόμενος από στρα-
τιωτική αντιπροσωπεία, πραγμα-
τοποίησε επίσημη επίσκεψη στην
Κύπρο, επισκεπτόμενος και τη ναυ-
τική βάση «Ευάγγελος Φλωράκης»

και ξεναγήθηκε στις εγκαταστάσεις
της. Η διάσταση της UNIFIL είναι
εξαιρετικά σημαντική για τη Λευ-
κωσία δεδομένης τόσο της εγγύ-
τητας του Λιβάνου με την Κύπρο
όσο και της πάντα ρευστής κατά-
στασης στη χώρα ΜΕΝΑ που έχει
διεθνείς και περιφερειακές προ-
εκτάσεις τόσο για την Ανατολική
Μεσόγειο όσο και για το προσφυ-
γικό-μεταναστευτικό και τις προ-
κλήσεις του για την Ευρωπαϊκή
Ένωση.

Η αναβαθμισμένη, συνεπώς, βά-
ση στο Μαρί θα μπορούσε δυνητικά
να εξυπηρετήσει τους όρους εντο-
λής της UNIFIL με πολλαπλά οφέλη
σε στρατιωτικό, πολιτικό και δι-
πλωματικό επίπεδο για τη Λευκω-
σία, δεδομένης πάντα της κατά-
στασης στον Λίβανο, που σ’ ένα
σενάριο κρίσης η Κύπρος θα απο-
τελούσε σημείο επαφής για την
ασφάλεια πολιτών της Ε.Ε. και άλλες
ανθρωπιστικές διαστάσεις. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Όσα αφήνει πίσω της η επίσκεψη
του Νίκου Χριστοδουλίδη στην Αθή-
να μπορεί να αξιολογηθούν πως ξέ-
φυγαν του διαχρονικού υπόβαθρου
που θέλει το πρώτο ταξίδι του εκά-
στοτε νέου Προέδρου Δημοκρατίας
στην Αθήνα να έχει περισσότερο
σημειολογικό χαρακτήρα. Στην προ-
κειμένη περίπτωση, η διαφορετι-
κότητα που εντοπίζεται έγκειται
περισσότερο στους κραδασμούς
που προκλήθηκαν στη Λευκωσία
και λιγότερο της υποδοχής που έτυ-
χαν οι αποφάσεις για διαφοροποίηση
του πλαισίου συνεργασίας των δύο
χωρών στην Αθήνα. Η έντονη αν-
τίδραση του ΑΚΕΛ, στις εξαγγελίες
Χριστοδουλίδη από το Μαξίμου, για
κοινές συνεδρίες των Υπουργικών
Συμβουλίων των δύο χωρών έχει
διττή ερμηνεία. Το κόμμα της Αρι-
στεράς ήγειρε ζητήματα που άπτον-
ται της υπόστασης της Κυπριακής
Δημοκρατίας, ως δικοινοτικού κρά-
τους, την ώρα που η επίσκεψη Χρι-
στοδουλίδη βρισκόταν σε εξέλιξη.
Η διευκρινιστική τοποθέτηση του
κυβερνητικού εκπροσώπου Κων-
σταντίνου Λετυμπιώτη από την ελ-
ληνική πρωτεύουσα ήταν αυτή που
έριξε λάδι στη φωτιά, εγκαινιάζοντας

ουσιαστικά τον αντιπολιτευτικό
ρόλο του ΑΚΕΛ απέναντι στην κυ-
βέρνηση. Η εξ αποστάσεως σύγ-
κρουση Προεδρικού και ΑΚΕΛ δη-
μιούργησε ερωτηματικά πρώτον,
για την αναγκαιότητα διαφοροποί-
ησης του μοτίβου συνεργασίας των
δύο χωρών με τη θεσμοθέτηση ενός
οργάνου διακυβερνητικής συνερ-
γασίας και δεύτερον, για τον χειρισμό
που έτυχε από κυβερνητικής πλευ-
ράς. Ωστόσο, υπάρχει και μια άλλη
παράμετρος που ενδεχομένως να
σχετίζεται με το υπό διαμόρφωση
πολιτικό σκηνικό στο εσωτερικό.
Και αυτή δεν είναι άλλη από την
τακτική του ΑΚΕΛ να ανοίξει ένα
θέμα το οποίο θα μπορούσε να ανα-
μένει την επιστροφή της κυπριακής
αποστολής στη Λευκωσία.

Το νέο μοντέλο
Όπως αρχικά ανακοίνωσε ο Πρό-

εδρος της Δημοκρατίας, οι δύο ηγέ-
τες συμφώνησαν στην καθιέρωση
ενός θεσμοθετημένου οργάνου «δια-
κυβερνητικής συνεργασίας, το οποίο
θα προβλέπει κοινές συναντήσεις
των Υπουργικών Συμβουλίων Ελ-
λάδας και Κύπρου στην παρουσία
των δυο μας, σε τακτά χρονικά δια-
στήματα. Θεωρώ την απόφαση αυτή
ως ιδιαίτερα σημαντική, μια από-

φαση που έπρεπε να είχε ληφθεί
εδώ και χρόνια». Σύμφωνα με πλη-
ροφορίες της «Κ» η πρώτη κοινή
Σύνοδος προγραμματίζεται να πραγ-
ματοποιηθεί μετά τις εκλογές στην
Ελλάδα. Με βάση τα όσα αποφασί-
σθηκαν, σε ετήσια βάση θα πραγ-
ματοποιούνται δύο θεσμοθετημένες
Σύνοδοι, και έκτακτες εάν προκύψει
ανάγκη. Οι κοινές συνεδρίες θα
έχουν ως αντικείμενο θέματα άμυ-
νας, ενέργειας, ναυτιλίας, τουρισμού
και περιφερειακές συνεργασίες. Με-
τά τη διευκρινιστική δήλωση του
Κωνσταντίνου Λετυμπιώτη στις κοι-
νές συνεδρίες θα λαμβάνουν μέρος
οι αρμόδιοι υπουργοί των δύο χωρών
συν άλλοι υπουργοί για ζητήματα
οριζόντιας πολιτικής. Των κοινών
συνεδριών θα προεδρεύουν οι ηγέτες
των δύο χωρών. Το θεσμοθετημένο
διακυβερνητικό όργανο θα αντικα-
ταστήσει το Διακυβερνητικό Συμ-
βούλιο Συνεργασίας των δύο χωρών
σε επίπεδο υπουργών.

Κυπριακό
Στα υπόλοιπα θέματα της επί-

σκεψης Χριστοδουλίδη στην ελλη-
νική πρωτεύουσα υπήρξε ταύτιση
απόψεων των δύο πλευρών. Στο Κυ-
πριακό, εκτός από τη καθιερωμένη
ενημέρωση, Χριστοδουλίδης και
Μητσοτάκης συζήτησαν την πρό-
ταση του Προέδρου για περισσότερη
εμπλοκή της Ε.Ε. Όπως βγαίνει από
κυπριακής πλευράς στην Ελλάδα
αυτό που υπάρχει ως άποψη αυτή
την περίοδο είναι ότι οι σχέσεις με
την Τουρκία βρίσκονται σε φάση
ύφεσης, δημιουργώντας ένα καλό
μομέντουμ το οποίο θα πρέπει να
αξιοποιηθεί. Χρονικά, τα ζητήματα
αξιοποίησης τοποθετούνται για μετά
τις τουρκικές εκλογές. Επίσης, λαμ-
βάνοντας υπόψη πως η Ελλάδα έχει
εισέλθει σε προεκλογική περίοδο,
αυτό το οποίο υπάρχει ως κοινή αν-
τίληψη είναι πως η ελληνική κυ-
πριακή πλευρά θα πρέπει να είναι
έτοιμη σε επίπεδο διμερών επαφών
που θα πρέπει να γίνουν με χώρες
της Ε.Ε. Στις άμεσες προτεραιότητες
υπάρχει η παρουσίαση της πρότασης
του Νίκου Χριστοδουλίδη στον πρό-
εδρο του Ευρωπαϊκού Συμβουλίου

Σαρλ Μισέλ, την πρόεδρο του Ευ-
ρωκοινοβουλίου Ρομπέρτα Μέτσολα,
τον πρόεδρο της Γαλλίας Εμανουέλ
Μακρόν καθώς και στο Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόμμα.

Εκλογές Ελλάδα
Ένα ζήτημα που θέτει σε πρώτη

προτεραιότητα την προεργασία πα-
ρουσίασης της πρότασης Χριστο-
δουλίδη για τον ρόλο της Ε.Ε. στο
Κυπριακό, αφορά το περιβάλλον
που επικρατεί αυτή την περίοδο
στην Ελλάδα το οποίο επηρεάζει το
προεκλογικό σκηνικό της χώρας.
Από κυπριακής πλευράς εκφράζον-
ται προβληματισμοί που έχουν να
κάνουν με τη χρονική διάρκεια τερ-
ματισμού της προεκλογικής περιό-
δου στην Ελλάδα και την εκλογή
νέας κυβέρνησης. Οι προβληματι-
σμοί που υπήρχαν ένεκα του εκλο-
γικού νόμου εντείνονται από την
πρόσφατη τραγωδία στα Τέμπη, η
οποία, όπως εκτιμάται, δημιουργεί
πολιτική αβεβαιότητα, κάτι που δεί-
χνουν, ήδη, οι πρώτες μετά το δυ-
στύχημα δημοσκοπήσεις. 

Ξανά στο επίκεντρο η βάση στο Μαρί
Με διεθνές, αλλά και με περιφερειακό ενδιαφέρον το ζήτημα της αναβάθμισης των ναυτικών εγκαταστάσεων «Ευάγγελος Φλωράκης»

Ταχύπλοο σκάφος τύπου MED-1 της Μονάδας Υποβρύχιων Καταστροφών της Εθνικής Φρουράς στη ναυτική βάση «Ευάγγελος Φλωράκης» στο Μαρί. 

<<<<<<

Η αναβαθμισμένη βάση
στο Μαρί θα μπορούσε
δυνητικά να εξυπηρετή-
σει τους όρους εντολής
της UNIFIL (ειρηνευτική
δύναμη Λιβάνου) με
πολλαπλά οφέλη σε
στρατιωτικό, πολιτικό
και διπλωματικό επίπε-
δο για τη Λευκωσία.

Το ιστορικό
Την περίοδο 2018-2020 απασχόλησε
έντονα η αναβάθμιση της βάσης στο
Μαρί με φόντο την εμβάθυνση των
σχέσεων Κυπριακής Δημοκρατίας -
Γαλλίας στον τομέα της αμυντικής συ-
νεργασίας. Ήταν η περίοδος που ο
γαλλικός πολεμικός στόλος εγκαινία-
σε και την ισχυρή του παρουσία στην
Ανατολική Μεσόγειο με προμετωπί-
δα το αεροπλανοφόρο «Σαρλ ντε
Γκωλ», που επισκέφθηκε δις την Κύ-
προ. Ωστόσο, η διάσταση της «παρα-
χώρησης της βάσης στη Γαλλία»  απο-
τέλεσε μάλλον επικοινωνιακή υπερ-
βολή και το Παρίσι δεν έδειξε ιδιαίτε-
ρο ενδιαφέρον με την τελική προ-
σπάθεια να ναυαγεί, εξαιτίας και της
επιτάχυνσης που έφερε η πανδημία
του Covid-19. Αξίζει να σημειωθεί
πως οι εγκαταστάσεις της βάσης στο
Μαρί δεν μπορούν, προς το παρόν
τουλάχιστον, για σκοπούς στάθμευ-
σης να εξυπηρετήσουν μεγάλης κλά-
σης πολεμικά πλοία. 

Μετά τις εκλογές
στην Ελλάδα θα
πραγματοποιηθεί
η πρώτη Σύνοδος 
Το θεσμοθετημένο όργανο θα συνέρχεται
δύο φορές το χρόνο συν εκτάκτως

Χαμηλοί τόνοι
στην επίθεση
ΑΚΕΛ
Οι σφοδρές επικρίσεις
ΑΚΕΛ κατέδειξαν πως το
Προεδρικό θα ακολουθή-
σει την πολιτική των χα-
μηλών τόνων, αποφεύ-
γοντας τη μετωπική ανα-
μέτρηση, το δε ΑΚΕΛ πως
δεν θα δώσει περίοδο χά-
ριτος στη νέα κυβέρνηση.
Τόσο δημόσια όσο και πα-
ρασκηνιακά, η κυβέρνη-
ση αποφεύγει τη σύγ-
κρουση, αντιδρώντας σε
ήπιους τόνους. Στο κυ-
βερνητικό στρατόπεδο η
στάση του ΑΚΕΛ μετα-
φράζεται ως η επίσημη
πρώτη σκληρή αντιπολί-
τευση. Κυβερνητικά στε-
λέχη ξεκαθαρίζουν πως η
κυβέρνηση δεν θα μπει
σε διαδικασία αντιπαρά-
θεσης με το ΑΚΕΛ, τονί-
ζοντας με νόημα ότι ο
Πρόεδρος της Δημοκρα-
τίας είχε πει και στο ΑΚΕΛ
πως θα συγκαλέσει Εθνι-
κό Συμβούλιο, μετά το
Ευρωπαϊκό Συμβούλιο,
για να ενημερώσει τα
κόμματα. Από πλευράς
ΑΚΕΛ το μείζον θέμα εί-
ναι τα όσα είπε ο Πρό-
εδρος της Δημοκρατίας
και οι διευκρινήσεις του
κυβερνητικού εκπροσώ-
που, στη συνέχεια. Το
ΑΚΕΛ επιτακτικά ζητάει
από την κυβέρνηση να
παραδεχθεί πως ήταν λά-
θος η εξαγγελία κοινών
συνεδριάσεων των
Υπουργικών Συμβουλίων
και ανάκληση της εξαγγε-
λίας, κάτι που δεν υπάρ-
χει ως προοπτική από κυ-
βερνητικής πλευράς.

Στην Αθήνα αυτό που υπάρχει ως άποψη είναι πως πρέπει να αξιοποιηθεί το καλό μομέντουμ που υπάρχει στις σχέ-
σεις Ελλάδας - Τουρκίας με την προϋπόθεση ότι θα διατηρηθεί μέχρι το τέλος των τουρκικών εκλογών.



Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Η απόφαση του Νίκου Χριστοδου-
λίδη να επιστρέψει στο διπλωματικό
σώμα την υψηλού κύρους θέση του
πρέσβη στην Αθήνα έτυχε διαφό-
ρων ερμηνειών. Στα διπλωματικά
πηγαδάκια ερμήνευσαν την από-
φαση αυτή ως μια προσπάθεια να
καταδείξει στους άλλοτε συναδέλ-
φους του ότι λαμβάνει υπόψη τον
σημαντικό ρόλο του διπλωμάτη.
Ιδιαίτερα αν ληφθεί υπόψη πως οι
σχέσεις ήταν τεταμένες λίγο προτού
αποχωρήσει από το υπουργείο Εξω-
τερικών, τότε που προχώρησαν σε
στάση εργασίας για τα εργασιακά
τους δικαιώματα και αντιδρώντας
με την κίνηση διορισμού πρέσβη,
υποψήφιου, εκτός του διπλωματι-
κού σώματος. Υπήρξαν ωστόσο και
πολιτικοί κύκλοι που έκριναν πως
η κίνηση του Προέδρου είχε ως
στόχο να στείλει μήνυμα προς τις
δυνάμεις που τον είχαν στηρίξει
προεκλογικά. Το μήνυμα –μετά τη
σωρεία αντιδράσεων για την σύν-
θεση του Υπουργικού Συμβουλίου
και του οργιώδους παρασκηνίου
που εκτυλίχθηκε– πως βάζει τελεία
στον διαμερισμό της εξουσίας. Ξε-
κινώντας βεβαίως από ένα νευραλ-
γικό πόστο στο οποίο τις τελευταίες
δεκαετίες επιλέγεται έμπιστο πρό-
σωπο του εκάστοτε Προέδρου της
Δημοκρατίας. Την ίδια στιγμή, αυτή
η κίνηση προετοιμάζει για ανακα-
τατάξεις στο διπλωματικό σώμα.
Ποιοι θα βρίσκονται δίπλα στον
νέο υπουργό Εξωτερικών, ποιος
θα είναι τελικά ο επικεφαλής της
Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφο-
ριών που θα διαδεχθεί τον Κυριάκο
Κούρο και ποιος τον Κορνήλιο Κορ-
νηλίου στη θέση του γενικού δι-
ευθυντή; 

Το μέλλον Κορνηλίου
Ο Κορνήλιος Κορνηλίου, μέλος

του διπλωματικού σώματος από το
1989 που υπηρέτησε σε όλα τα ση-
μαντικά πόστα (Μόνιμος Αντιπρό-
σωπος της Ε.Ε. στις Βρυξέλλες, πρέ-
σβης στη Γαλλία, μόνιμος αντιπρό-
σωπος στον ΟΗΕ στη Νέα Υόρκη,
διευθυντής του διπλωματικού γρα-
φείου του υπουργείου Εξωτερικών),
ανέλαβε καθήκοντα γενικού διευ-
θυντή το 2020, διαδεχόμενος τον
Τάσο Τζιωνή και θεωρείται ένας
από τους εμπειρότερους πρέσβεις.
Ενώ είχαν συνεργαστεί στενά στις
Βρυξέλλες Χριστοδουλίδης και Κορ-
νηλίου, οι σχέσεις τους δεν ήταν
και τόσο θερμές κατά την παραμονή
τους στο υπουργείο Εξωτερικών,
ενόσω ο κ. Χριστοδουλίδης ήταν
υπουργός Εξωτερικών και ο κ. Κορ-
νηλίου γενικός διευθυντής. Από το
περιβάλλον του Προέδρου της Δη-
μοκρατίας σημειώνεται πως έχει
ήδη αποφασιστεί η μετακίνησή
του από τη θέση του γενικού διευ-
θυντή σε πρεσβεία. Οι επιλογές βε-
βαίως είναι συγκεκριμένες, όπως
η πρεσβεία της Κύπρου στην Αθή-
να, η υψίστης σημασίας για τη Λευ-
κωσία Πρεσβεία στο Ισραήλ (θέση
την οποία διεκδικεί η Σαλίνα Σιάμ-
που, το όνομα της οποίας ακού-
στηκε για τη θέση της υπουργού
Εξωτερικών) ή της Νέας Υόρκης,
πόστο, που υπηρετούσε στο πα-
ρελθόν. Σε ό,τι αφορά πάντως την
πρεσβεία της Κύπρου στην Αθήνα,
ανώτατες κυβερνητικές πηγές ξε-
καθαρίζουν πως δεν τίθεται ζήτημα
μετακίνησης εκεί του κ. Κορνηλίου,
χωρίς βεβαίως να αποκλείεται ο κ.
Κορνηλίου να διεκδικήσει τη θέση.
Υπενθυμίζεται πως για τη θέση του
μόνιμου αντιπρόσωπου στον ΟΗΕ
στη Νέα Υόρκη προοριζόταν αρχικά
ο πρέσβης Ανδρέας Ιγνατίου, όμως
σήμερα είναι άγνωστο αν θα ισχύσει
τελικώς. Αξίζει πάντως να σημειωθεί
πως φαίνεται να υπάρχει καλή συ-
νεννόηση και συνεργασία του κ.
Κορνηλίου με τον κ. Κόμπο και δεν
αποκλείεται ο νυν υπουργός Εξω-
τερικών να παίξει τον δικό του ρόλο

για το πού θα μετακινηθεί ο νυν
γενικός διευθυντής του υπουργείου
Εξωτερικών. 

Ο Κούρος στο Λονδίνο
Για τη θέση του γενικού διευ-

θυντή του υπουργείου Εξωτερικών
γίνονται διάφορες σκέψεις και οι
επιλογές είναι σίγουρα περιορι-
σμένες. Ο αμέσως επόμενος σε
αρχαιότητα από τον Κορνήλιο Κορ-
νηλίου, είναι ο επικεφαλής της
Κυπριακής Υπηρεσίας Πληροφο-
ριών Κυριάκος Κούρος, ο οποίος
βάσει και της απόφασης του Υπουρ-
γικού Συμβουλίου μετακινείται
στην Πρεσβεία του Λονδίνου από
τον Σεπτέμβριο. Όπως είναι σε
θέση να γνωρίζει η «Κ», έχουν ήδη
γίνει βολιδοσκοπήσεις στον κ. Κού-
ρο να παραμείνει στην Κύπρο και
στο πόστο του στην ΚΥΠ αλλά και
να αναλάβει τη γενική διεύθυνση
του υπουργείου Εξωτερικών. Η σχέ-
ση του με τον Νίκο Χριστοδουλίδη
θεωρείται αρκετά καλή λόγω και
της στενής συνεργασίας που είχαν
από το πόστο του στην ΚΥΠ, όταν
ο νυν Πρόεδρος της Δημοκρατίας
ήταν υπουργός Εξωτερικών. Ο επι-
κεφαλής της ΚΥΠ, ωστόσο, φαίνεται
πως έχει στείλει το μήνυμα πως η
επιθυμία του είναι να μετακινηθεί
τώρα στο Λονδίνο, καθώς είναι η

τελευταία του ευκαιρία να μετακι-
νηθεί σε αποστολή στο εξωτερικό.
Σε ό,τι αφορά τη θέση του γενικού
διευθυντή ο ίδιος φαίνεται να θε-
ωρεί πως λόγω και των οκτώ χρόνων
απουσίας του από το υπουργείο
Εξωτερικών θα είναι δύσκολο να
χειριστεί τις πολλές προκλήσεις

της διοίκησης του εν λόγω υπουρ-
γείου. Είναι εν πολλοίς κάτι που
δεν επιθυμεί, όπως και το να πα-
ραμείνει στην ηγεσία της ΚΥΠ. 

Το κρίσιμο πόστο της ΚΥΠ
Η γεωστρατηγική τροχιά στην

οποία εισήλθε τα τελευταία χρόνια
η ΚΥΠ κάνει τα πράγματα ιδιαίτερα
απαιτητικά στο ποιος μπορεί να
διαδεχθεί τον κ. Κούρο. Όπως ση-

μειώνεται από διπλωματικούς κύ-
κλους, η ΚΥΠ χρειάζεται άνθρωπο
με πολιτικό βάρος και γεωστρατη-
γική αντίληψη, καθώς οι προκλή-
σεις για την ασφάλεια της Κύπρου
επικεντρώνονται στην καλή γεω-
πολιτική ανάλυση των γεγονότων
και στις καλές σχέσεις με άλλες
χώρες. Η παρουσία του Κυριάκου
Κούρου κρίθηκε ιδιαίτερα θετικά
σε μία περίοδο έντονων κρίσεων
και διεθνών εξελίξεων και από το
Προεδρικό και από το υπουργείο
Εξωτερικών αλλά και διεθνώς. Μία
από τις σκέψεις που υπάρχουν στο
τραπέζι για να συνεχίσει η ΚΥΠ
προς την κατεύθυνση των τελευ-
ταίων ετών, είναι να αναλάβει το
πόστο ο τέως γενικός διευθυντής
του υπουργείου Εξωτερικών και
πρέσβης Τάσος Τζιωνής. Είναι πρό-
σωπο με πολιτικό βάρος, βαθιά γε-
ωστρατηγική ανάλυση και με εξαι-
ρετικές σχέσεις με τον νυν Πρόεδρο
της Δημοκρατίας Νίκο Χριστοδου-
λίδη. Το ενδεχόμενο να διαδεχθεί
τον κ. Κούρο πρόσωπο από την
Αστυνομία, ακόμα και από την
Εθνική Φρουρά, θεωρείται πως θα
πάρει την υπηρεσία χρόνια πίσω
και πως δεν θα μπορεί να αντεπε-
ξέλθει στα σημερινά δεδομένα που
απαιτούν βαθιά ανάλυση και καλή
ενημέρωση των γεωπολιτικών εξε-

λίξεων. Έχει για παράδειγμα ακου-
στεί το όνομα του Κύπρου Μιχαη-
λίδη, ωστόσο απομακρύνεται λόγω
των απαιτήσεων που έχει σήμερα
η ΚΥΠ. Έχει ακουστεί επίσης και
το όνομα του Διοικητή Κωνσταν-
τίνου Φυτιρή. 

Ο διευθυντής του γραφείου του
υπουργού Εξωτερικών Ιωάννη Κα-
σουλίδη και εκτελών χρέη εκπρο-
σώπου Τύπου Δημήτρης Δημητρίου
ανέλαβε πλέον ρόλο στη Διεύθυνση
Μέσης Ανατολής και Αφρικής, ενώ
τον Αύγουστο –εκτός απροόπτου–
θα αποχωρήσει για Βρυξέλλες, ανα-
λαμβάνοντας ρόλο επιτετραμμένου
στη Μόνιμη Αντιπροσωπεία της
Ε.Ε. στις Βρυξέλλες. Ο Θεόδωρος
Γκότσης, μέχρι πρόσφατα εκτελών
καθήκοντα Γενικού Προξένου της
Κυπριακής Δημοκρατίας στο Ηνω-
μένο Βασίλειο αναλαμβάνει εκ-
πρόσωπος Τύπου του υπουργείου
Εξωτερικών, ενώ η Δήμητρα Χρι-
στοδούλου αναλαμβάνει τη διεύ-
θυνση του γραφείου του υπουργού
Εξωτερικών επί του παρόντος.
Όπως φημολογείται από τον Ιούλιο
αναμένεται να τον διαδεχθεί ο πρέ-
σβης στα Ηνωμένα Αραβικά Εμι-
ράτα Σταύρος Αυγουστίδης, του
οποίου το όνομα –εξαιτίας και των
καλών σχέσεων που διατηρεί με
τον Νίκο Χριστοδουλίδη– ακού-

γεται και για την πρεσβεία της Κύ-
πρου στην Αθήνα. 

Παραμονή Μενελάου
Ο Μενέλαος Μενελάου παραμένει

επί του παρόντος στη θέση του δια-
πραγματευτή, ο οποίος έχει σημαν-
τική πείρα στις διαπραγματεύσεις
για το Κυπριακό. Υπηρέτησε μέλος
της διαπραγματευτικής ομάδας τόσο
επί Προεδρίας του Τάσσου Παπα-
δόπουλου όσο και επί Δημήτρη Χρι-
στόφια και το σημαντικότερο για
τον Νίκο Χριστοδουλίδη είναι ότι
τον έχει επιλέξει και ο Νίκος Ανα-
στασιάδης για την επάρκειά του και
τις γνώσεις του. Ο κ. Χριστοδουλίδης,
λοιπόν, δεν θα ήθελε να τον μετα-
κινήσει για πολλούς λόγους. Όμως
πέραν της πείρας του κ. Μενελάου,
η παρουσία του στο εν λόγω πόστο
στέλνει το μήνυμα προς τη διεθνή
κοινή γνώμη αλλά και την τουρκική
πλευρά πως δεν πρόκειται να σκλη-
ρύνει τις θέσεις του στο Κυπριακό.
Καθόλου τυχαίο ότι ως διαπραγμα-
τευτής έχει ήδη δεχτεί –μαζί με τον
Τ/κ διαπραγματευτή– εύσημα από
την αναπληρώτρια γ.γ. των Ηνω-
μένων Εθνών για πολιτικές και ει-
ρηνευτικές υποθέσεις, Ρόζμαρι Ντι-
κάρλο, για τη σκληρή δουλειά που
επιτελούν αλλά και για τη στήριξή
τους στις τεχνικές επιτροπές.  
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Το ποιος θα διαδεχθεί
τον Κυριάκο Κούρο στην
ηγεσία της ΚΥΠ αποκτά
ιδιαίτερο ενδιαφέρον λό-
γω των γεωστρατηγικών
προκλήσεων που θα έχει
να αντιμετωπίσει, ενώ οι
ανησυχίες αυξάνονται. 

Ντόμινο 
διπλωματικών 
ανακατατάξεων 

Η επιστροφή της πρεσβείας στην Αθήνα 
στο διπλωματικό σώμα αποκάλυψε σειρά μετακινήσεων 

στο υπουργείο Εξωτερικών 

Ο Νίκος Χριστοδουλίδης θέλει να έχει λόγο για το ποιος θα είναι διευθυντής του ΥΠΕΞ, ενώ κάνει συγκεκρι-
μένες σκέψεις για το ποιος θα αναλάβει την ηγεσία της ΚΥΠ.

Ο έμπειρος πρέσβης Κορνήλιος Κορνηλίου φαίνεται να αποχωρεί από τη δι-
εύθυνση του υπουργείου Εξωτερικών, ωστόσο δεν μετακινείται στην πρε-
σβεία της Αθήνας. 

Ο επικεφαλής της ΚΥΠ Κυριάκος Κούρος θεωρείται για κάποιους ο φυσιολο-
γικός διάδοχος Κορνηλίου στη διεύθυνση του ΥΠΕΞ, ωστόσο ο ίδιος έχει ξεκα-
θαρίσει πως θέλει να μετακινηθεί στην πρεσβεία της Κύπρου στο Λονδίνο.

Ο Μενέλαος Μενελάου παραμένει στη θέση του διαπραγματευτή και λόγω
της μακράς του πείρας στις συνομιλίες αλλά και γιατί θέλει να στείλει το μή-
νυμα ο Πρόεδρος ότι δεν θα σκληρύνει η θέση του στο Κυπριακό.
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Του ανταποκριτή μας στις Βρυξέλλες
ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

Αποτελέσματα αρχίζουν να φέρνουν
οι εντεινόμενες πιέσεις από την
Ευρωπαϊκή Ένωση αλλά και από
τις ΗΠΑ προς την Τουρκία για πε-
ριορισμό των φαινομένων παρά-
καμψης κυρώσεων κατά της Ρωσίας,
καθώς τις τελευταίες εβδομάδες η
Τουρκία έχει περιορίσει τις εξαγωγές
προϊόντων προς τη χώρα. Κοινο-
τικές πηγές στις Βρυξέλλες σημει-
ώνουν, πάντως, πως η Τουρκία
είναι μεταξύ των χωρών με τις οποί-
ες γίνονται επαφές για να εμποδι-
στεί η παράκαμψη των κυρώσεων
που έχουν επιβληθεί από την Ε.Ε.,
σε συνεργασία και με τις χώρες της
ομάδας των G7, καθώς στόχος είναι
να αποφευχθεί η όποια υλική στή-
ριξη προς το Κρεμλίνο εν μέσω της
εισβολής στην Ουκρανία.

Ωστόσο, μεγάλο μερίδιο της προ-
σοχής στρέφεται στις χώρες της
Κεντρικής Ασίας, στις οποίες σύμ-
φωνα με πρόσφατη ανάλυση της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρό-
τησης και Ανάπτυξης (EBRD) έχει
παρατηρηθεί μεγάλη αύξηση στο
εμπόριο με δυτικές χώρες και με
τη Ρωσία, που περιλαμβάνουν και
είδη τα οποία υπόκεινται σε κυρώ-
σεις, αύξηση η οποία παραπέμπει
σε «εμπόριο μέσω διαμεσολάβησης»
όπως αναφέρεται.

Στην εικόνα την οποία παρου-
σιάζει η EBRD έχει παρουσία και
η Τουρκία, η οποία έχει αυξήσει
επίσης εξαγωγές της στη Ρωσία.
Αν και οι εξαγωγές προς τη Ρωσία
εξηγούνται ως αύξηση του γενικό-
τερου εμπορίου λόγω της δραμα-
τικής μείωσης των εμπορικών σχέ-
σεων της Ρωσίας με την Ε.Ε., η
EBRD καταγράφει και αύξηση εξα-
γωγών προς χώρες της Κεντρικής
Ασίας που αφορά σε μεγαλύτερο
βαθμό σε προϊόντα που υπόκεινται
σε κυρώσεις ή παρόμοια με αυτά
προϊόντα. Ε.Ε. και ΗΠΑ εντάσσουν
στο σκηνικό της παράκαμψης κυ-
ρώσεων και την Κίνα, με τις ΗΠΑ
να μιλούν ανοιχτά για αυτό το εν-
δεχόμενο, και πρόσφατα δημοσι-
εύματα στο «Politico» να κάνουν
λόγο για μεταφορά εξαρτημάτων
για drones από την Κίνα στη Ρωσία
μέσω Τουρκίας. Τα πιο πάνω στοι-
χεία φαίνεται πως φέρνουν σε όλο
και πιο δύσκολη θέση την Τουρκία,
η οποία τις τελευταίες εβδομάδες
έχει προχωρήσει σε κάποιες κινή-
σεις που θεωρούνται διορθωτικές.

Πρώτα διάλογος
Η προσέγγιση της Ε.Ε. όσον αφο-

ρά το ενδεχόμενο παράκαμψης κυ-
ρώσεων κατά της Ρωσίας εστιάζει
στη διπλωματία και στην προσπά-

θεια συμμόρφωσης παρά στην τι-
μωρία μέσω δευτερογενών κυρώ-
σεων. Η Ε.Ε. θεσμοθέτησε πρόσφατα
αυτή τη δυνατότητα, προσθέτοντας
την παράκαμψη κυρώσεων ως κρι-
τήριο για επιβολή περιοριστικών
μέτρων. Το πρώτο βήμα αντιμετώ-
πισης της παράκαμψης κυρώσεων
για τις Βρυξέλλες όμως είναι η απευ-
θείας επαφή με τις χώρες για τις
οποίες υπάρχουν ανησυχίες. Γι’ αυτό
τονσκοπό διορίστηκε στα μέσα Δε-
κεμβρίου, και ανέλαβε καθήκοντα
στα μέσα Ιανουαρίου, ένας απε-
σταλμένος της Ε.Ε. για θέματα πα-
ράκαμψης κυρώσεων. Ο διπλωμάτης
Ντέιβιντ Ο’ Σάλιβαν είχε ήδη ξεκι-
νήσει τις επαφές στα μέσα Φεβρουα-
ρίου, όπως ανακοίνωσε εν μέσω
των συζητήσεων στις Βρυξέλλες για
το δέκατο πακέτο κυρώσεων η Ούρ-
σουλα φον ντερ Λάιεν.

Στις 24 Φεβρουαρίου, ο απεσταλ-
μένος της Ε.Ε. έκανε λόγο μιλώντας
στους Financial Times για «τεράστια
πτώση στις εμπορικές ροές από την
Ε.Ε. στη Ρωσία και ασυνήθιστες
απότομες αυξήσεις στο εμπόριο με
άλλες τρίτες χώρες, ειδικά αυτές με

γεωγραφική εγγύτητα στη Ρωσία»,
χωρίς όμως να αναφέρεται συγκε-
κριμένα σε χώρες. Λίγες μέρες μετά,
την 1η Μαρτίου, ο κ. Ο’ Σάλιβαν
δήλωνε στο «Politico» πως «είναι
καίριας σημασίας η συνεργασία και
ο διάλογος με τρίτες χώρες που μπο-
ρούν να χρησιμοποιηθούν ως πλατ-
φόρμες παράκαμψης». Αν αυτές οι
προσπάθειες δεν αποδώσουν, τότε
η Ε.Ε. περνά στο δημόσιο name
and shame, τις δημόσιες δηλαδή
αναφορές στις ενέργειες αυτών των
χωρών, κάτι που δεν είναι μόνο
συμβολικό βήμα, αλλά επηρεάζει
πρακτικά και το πολιτικό τους κε-
φάλαιο διεθνώς. Μόνο αν δεν πε-
τύχουν τα πιο πάνω οι Βρυξέλλες
αρχίζουν να μιλούν στην πράξη για
κυρώσεις, όπως έγινε και στην πε-
ρίπτωση του Ιράν.

Η στροφή της Τουρκίας
Οι πιέσεις αυτές δεν άφησαν

ασυγκίνητη την Άγκυρα, όπως φά-

νηκε και από δήλωση του Τούρκου
ΥΠΕΞ ΜεβλούτΤσαβούσογλουμετά
από συνάντηση με τον Αμερικανό
ομόλογό του Άντονι Μπλίνκενστην
τουρκική πρωτεύουσα στις 20 Φε-
βρουαρίου. «Δεν ισχύει πως έχουμε
εξάγει στη Ρωσία προϊόντα που
μπορούν να χρησιμοποιηθούν στον
αμυντικό τομέα» ανέφερε ο κ. Τσα-
βούσογλου σύμφωνα με το πρα-
κτορείο Reuters. «Ζητήσαμε από
τις ΗΠΑ να μας ενημερώσουν, αν
υπάρξουν τυχόν παραβιάσεις σε
αυτό το θέμα» πρόσθεσε. Μερικές
εβδομάδες μετά, στις 10 Μαρτίου,
δημοσίευμα του Bloomberg έκανε
λόγο για πάγωμα από την 1η Μαρ-
τίου της μεταφοράς των αγαθών
που εμπίπτουν στις κυρώσεις από
την Τουρκία στη Ρωσία. Η ρωσική
εφημερίδα «Kommersant» είχε
αποδώσει την απόφαση σε αμερι-
κανικές πιέσεις. Μιλώντας σε Τούρ-
κους δημοσιογράφους στις 15 Μαρ-
τίου, ο πρέσβης της Ρωσίας στην

Τουρκία Αλεξέι Γέρχοφ, επιβεβαί-
ωσε σύμφωνα με τη «Hurriyet» πως
υπάρχουν ζητήματα σε σχέση με
το εμπόριο μεταξύ των δύο χωρών,
αναφέροντας πως εταιρείες και
από τις δύο πλευρές αντιμετωπίζουν
πιο «δυσμενείς συνθήκες».

Γνωστές οι δίοδοι
Το ζήτημα της παράκαμψης κυ-

ρώσεων βρισκόταν αναπόφευκτα
στην ατζέντα και της επίσκεψης
της Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν στις
ΗΠΑ και της συνάντησής της με
τον Τζο Μπάιντεν την περασμένη
Παρασκευή, παρά το γεγονός πως
κύριο αντικείμενο των επαφών
ήταν ο ανταγωνισμός μεταξύ των
αμερικανικών και των ευρωπαϊκών
βιομηχανιών με φόντο την πράσινη
ανάπτυξη και τον αμερικανικό νόμο
για μείωση του πληθωρισμού. Σε
σύγκριση με τις Βρυξέλλες οι ΗΠΑ
εκφράζονται πιο έντονα απέναντι
σε εταίρους και συμμάχους όσον

αφορά τον σεβασμό των κυρώσεων
που έχουν εφαρμόσει οι G7 κατά
της Ρωσίας, με τις οποίες συμπί-
πτουν σε μεγάλο βαθμό οι κυρώσεις
από πλευράς Ε.Ε.

Παρά τις διαφορετικές δημόσιες
προσεγγίσεις, που πηγάζουν από
τη διαφορετική φύση της Ε.Ε. ως
πολιτικού οργανισμού, και οι ΗΠΑ
και η Ε.Ε. έχουν στη διάθεσή τους
τα ίδια στοιχεία τα οποία παραπέμ-
πουν σε παράκαμψη κυρώσεων μέ-
σω διαφορετικών χωρών. Το μή-
νυμα το οποίο μεταφέρεται μέσω
των επαφών του ειδικού απεσταλ-
μένου για τις κυρώσεις είναι με
άλλα λόγια πως οι δίοδοι παράκαμ-
ψης των κυρώσεων είναι προφανείς
και γνωστοί για τη Δύση, καθώς
σε αυτές τις πρακτικές παραπέμ-
πουν οι απότομες αυξήσεις στο εμ-
πόριο στην Κεντρική Ασία που έχει
καταγράψει η EBRD.

Παράλληλα, οι Βρυξέλλες και
η Ουάσιγκτον έχουν υπόψη και

την πιθανή προέλευση τέτοιων
εισαγωγών, μεταξύ άλλων από
Ιράν, Βόρεια Κορέα αλλά και Συρία.
Το ερωτηματικό σε αυτό το πλαίσιο
είναι η Κίνα, με τις Βρυξέλλες να
στέλνουν το μήνυμα πως αν ξε-
περαστούν ορισμένες κόκκινες
γραμμές για μεγέθη και προϊόντα
δεν πρέπει να αποκλείεται η λήψη
μέτρων όπως έγινε και με το Ιράν.
Οι ΗΠΑ έχουν κατηγορήσει ανοι-
χτά την Κίνα πως αποστέλλει βοή-
θεια στη Ρωσία, η οποία θα μπο-
ρούσε να περιλαμβάνει και όπλα
σύμφωνα με τον Άντονι Μπλίνκεν.
Δεδομένα που έδωσε στη δημο-
σιότητα η ιστοσελίδα Politico την
Παρασκευή παραπέμπουν στη με-
ταφορά 12 φορτίων με εξαρτήματα
για μη επανδρωμένα οχήματα και
12 τόνων προστατευτικού εξοπλι-
σμού θωράκισης μέσω Τουρκίας
περί τα τέλη του 2022. Σύμφωνα
με τα ίδια δεδομένα, κινεζικές εται-
ρείες έχουν αποστείλει και τυφέκια,
τα οποία δηλώνονται ως όπλα για
χρήση από κυνηγούς, σε ρωσική
εταιρεία.

Προς Κεντρική Ασία
Σύμφωνα με τη μελέτη της

EBRD, που δημοσιεύθηκε στα τέλη
Φεβρουαρίου, την περίοδο κατά
την οποία επιβλήθηκαν κυρώσεις
από την Ε.Ε. κατά της Ρωσίας πα-
ρατηρήθηκε μεγάλη αύξηση στις
εξαγωγές από την Ε.Ε. στην Αρμε-
νία, το Καζακστάν και το Κιργιστάν.
Οι τάσεις αυτές αφορούν ιδιαίτερα
προϊόντα και είδη που εμπίπτουν
εν μέρει ή πλήρως σε καθεστώς
κυρώσεων της Ε.Ε. Σε δήλωσή της
η επικεφαλής οικονομολόγος της
EBRD, Μπεάτα Γιαβορτσίκ, είχε
κάνει λόγο για «εμπόριο μέσω δια-
μεσολάβησης», το οποίο ωστόσο
καλύπτει μόλις «ένα μέρος των
απευθείας εξαγωγών που γίνονταν
προς τη Ρωσία». «Η κατάσταση αυ-
τή δημιούργησε ένα άνοιγμα για
άλλους προμηθευτές, όπως την
Τουρκία και την Κίνα, που έχουν
και οι δύο αυξήσει σημαντικά τις
πωλήσεις τους προς τη Ρωσία» είχε
προσθέσει. Ωστόσο, όπως σημει-
ώνεται στην έκθεση, ενώ στην πε-
ρίπτωση της Κίνας η αυξημένη εμ-
πορική κίνηση τείνει να αφορά
είδη που υπόκεινται σε κυρώσεις,
η τάση αυτή δεν είναι τόσο ξεκά-
θαρη στην περίπτωση της Τουρκίας,
κάτι που παραπέμπει ενδεχομένως
στο ότι η αύξηση του εμπορίου με-
ταξύ Ρωσίας και Τουρκίας είναι γε-
νικότερη. Παρ’ όλα αυτά, προστί-
θεται στην έκθεση, καταγράφεται
αύξηση των εξαγωγών ειδών που
περιλαμβάνονται σε κυρώσεις προς
την Αρμενία, το Καζακστάν και το
Κιργιστάν.

Στοπ της Ε.Ε. στην παράκαμψη κυρώσεων
Σύννεφα στις εμπορικές σχέσεις Τουρκίας - Ρωσίας μετά τις πιέσεις των Βρυξελλών και της Ουάσιγκτον προς την Άγκυρα

Το πρώτο βήμα αντιμετώπισης της παράκαμψης κυρώσεων για τις Βρυξέλλες είναι η απευθείας επαφή με τις χώρες
για τις οποίες υπάρχουν ανησυχίες. Γι’ αυτό τον σκοπό διορίστηκε απεσταλμένος της Ε.Ε. για θέματα παράκαμψης
κυρώσεων, ο διπλωμάτης Ντέιβιντ Ο’ Σάλιβαν.

<<<<<<

Η προσέγγιση της Ε.Ε.
όσον αφορά το ενδεχό-
μενο παράκαμψης κυ-
ρώσεων κατά της Ρωσίας
εστιάζει στη διπλωματία
και στην προσπάθεια
συμμόρφωσης παρά
στην τιμωρία μέσω δευ-
τερογενών κυρώσεων.

Ενώ οι σχέσεις της Μόσχας με την
Ουάσιγκτον διανύουν περίοδο με-
γάλης έντασης, στον απόηχο της
αναχαίτισης αμερικανικού drone
από ρωσικό μαχητικό αεροσκάφος
στη Μαύρη Θάλασσα, ο Βλαντιμίρ
Πούτιν δέχεται μια σημαντική πο-
λιτική υποστήριξη, καθώς ετοι-
μάζεται να φιλοξενήσει τον πιο
πολύτιμο σύμμαχό του.    

Ο Κινέζος πρόεδρος Σι Τζιν-
πίνγκ θα πραγματοποιήσει τριή-
μερη επίσκεψη στη Ρωσία από
την ερχόμενη Δευτέρα μέχρι την
Τετάρτη, όπως ανακοινώθηκε πα-
ράλληλα από την κινεζική και τη
ρωσική κυβέρνηση. Οι δύο ηγέτες
θα έχουν κατ’ ιδίαν συνομιλίες
στη διάρκεια ανεπίσημου δείπνου
το βράδυ της Δευτέρας, ενώ την
Τρίτη θα διεξαχθούν διευρυμένες
συνομιλίες αντιπροσωπειών των
δύο κυβερνήσεων. Σύμφωνα με
τον εκπρόσωπο του κινεζικού
υπουργείου Εξωτερικών Ουάνγκ
Ουενμπίν, στο κέντρο των συζη-
τήσεων θα βρεθούν η ενίσχυση
της διμερούς οικονομικής συνερ-
γασίας και η προώθηση της ειρή-
νης. Στο σύνολό τους τα διεθνή
μέσα ενημέρωσης αναμένουν να

κυριαρχήσει στις διαβουλεύσεις
Πούτιν - Σι το Ουκρανικό. Με τον
αέρα της πρόσφατης επιτυχίας
της χώρας του στη συμφωνία εξο-
μάλυνσης των σχέσεων Σαουδικής
Αραβίας - Ιράν, που συνομολογή-
θηκε πριν από μία εβδομάδα στο
Πεκίνο, ο ηγέτης της Κίνας ανα-

μένεται να εμφανιστεί ως ειρη-
νοποιός και στην ουκρανική κρίση,
εξειδικεύοντας την αρκετά αόρι-
στη, μέχρι τώρα, ειρηνευτική πρό-
ταση 12 σημείων που κατέθεσε
τον Φεβρουάριο η χώρα του. Υστε-
ρα από τις διαβουλεύσεις του με
τον Πούτιν αναμένεται να έχει
τηλεφωνική επικοινωνία με τον
Ουκρανό πρόεδρο Βολοντίμιρ Ζε-
λένσκι, προπομπός της οποίας
υπήρξε η προχθεσινή συνομιλία
των ΥΠΕΞ των δύο χωρών.       

Σκιά στην επικείμενη συνάν-
τηση Πούτιν - Σι ήρθε να ρίξει η
χθεσινή απόφαση του Διεθνούς
Ποινικού Δικαστηρίου να εκδώσει
ένταλμα σύλληψης για τον Ρώσο
πρόεδρο. Μία ημέρα νωρίτερα η
Ερευνητική Επιτροπή των Ηνω-
μένων Εθνών για την Ουκρανία
είχε κατηγορήσει τη Ρωσία για
εγκλήματα πολέμου, όπως ο βίαιος
εκπατρισμός παιδιών και οι κα-
ταστροφές ενεργειακών υποδο-
μών. Η Μόσχα απέρριψε τις κα-
τηγορίες και δήλωσε ότι η εντολή
σύλληψης του Ρώσου προέδρου
«δεν έχει την παραμικρή σημα-
σία». Το ΔΠΔ δεν έχει δικαιοδοσία
παρά μόνο στις χώρες που έχουν
υπογράψει τη συνθήκη για τη σύ-
στασή του και η Ρωσία δεν είναι
μία από αυτές – όπως δεν είναι
ούτε οι ΗΠΑ ούτε η Κίνα.  

«Θα τα καταρρίψουμε» 
Στη Μόσχα, ο υπουργός Αμυνας

Σεργκέι Σοϊγκού παρασημοφόρησε
τους δύο πιλότους του ρωσικού
μαχητικού που αναχαίτισε το αμε-
ρικανικό drone στη Μαύρη Θά-
λασσα. Εξάλλου, ο εκπρόσωπος
Τύπου του Κρεμλίνου Ντμίτρι Πε-

σκόφ προειδοποίησε ότι ο ρωσικός
στρατός θα καταρρίψει τα δυτικά
αεροσκάφη που θα προμηθευτεί
η Ουκρανία, καθώς η Σλοβακία έγι-
νε η δεύτερη χώρα μετά την Πο-
λωνία που θα παραδώσει σοβιετικά
μαχητικά MiG-29 στο Κίεβο.    

Στο Μπαχμούτ της ανατολικής
Ουκρανίας, ο ουκρανικός στρατός
εξακολουθεί να αντιστέκεται σθε-
ναρά στους μισθοφόρους της εται-
ρείας Wagner, που υφίστανται
μεγάλες απώλειες. Ρεπορτάζ του
CNN υποστηρίζει ότι το ρωσικό
υπ. Αμυνας σκόπιμα αποφεύγει
να παράσχει την ευρείας έκτασης
βοήθεια που επιζητά ο επικεφαλής
της Wagner, Γεβγκένι Πριγκόζιν,
για να ψαλιδίσει τις πολιτικές φι-
λοδοξίες του. Εξάλλου, ο γ.γ. του
ΝΑΤΟ Γενς Στόλτενμπεργκ και η
πρόεδρος της Κομισιόν Ούρσουλα
φον ντερ Λάιεν επισκέφθηκαν
χθες θαλάσσια πλατφόρμα εξό-
ρυξης φυσικού αερίου της Νορ-
βηγίας στη Βόρεια Θάλασσα, υπο-
γραμμίζοντας τον κομβικό ρόλο
της σκανδιναβικής χώρας για τον
απογαλακτισμό της Ευρώπης από
το ρωσικό αέριο.  

REUTERS, A.P.

Η Κίνα παρεμβαίνει στο Ουκρανικό
Σε ρόλο ειρηνοποιού ο Σι, θα συναντηθεί στη Μόσχα με τον Ρώσο πρόεδρο    

Διακήρυξη για την έναρξη μιας «νέας εποχής» στις ρωσοκινεζικές σχέσεις
ετοιμάζουν Πούτιν και Σι, που διατηρούσαν στενούς δεσμούς και πριν από την
εισβολή στην Ουκρανία (φωτ. αρχείου).

<<<<<<

Ενταλμα σύλληψης
του Πούτιν για
εγκλήματα πολέμου
εξέδωσε το Διεθνές
Ποινικό Δικαστήριο. 

«Πράσινο φως» Ερντογάν στη Φινλανδία

Τη συγκατάθεσή του για την έντα-
ξη της Φινλανδίας στο ΝΑΤΟ έδωσε
με καθυστέρηση 10 μηνών, ο Ταγίπ
Ερντογάν, διατηρώντας ωστόσο το
τουρκικό βέτο αναφορικά με τη
Σουηδία. Μιλώντας σε κοινή συνέν-
τευξη Τύπου με τον Φινλανδό πρό-
εδρο Σάουλι Νιινίστο, ο οποίος επι-
σκέφθηκε χθες την Αγκυρα, ο Ταγίπ
Ερντογάν δήλωσε ότι «βάσει της
προόδου που σημειώθηκε στην
εφαρμογή του πρωτοκόλλου για την
ένταξη της Φινλανδίας στο ΝΑΤΟ,
αποφασίσαμε να ξεκινήσουμε τη

διαδικασία επικύρωσης στο κοινο-
βούλιο». Ο Τούρκος πρόεδρος ανα-
φερόταν στο πρωτόκολλο συνεν-
νόησης που υπέγραψαν τον περα-
σμένο Ιούνιο τα δύο σκανδιναβικά
κράτη με την Τουρκία για να καθη-
συχάσουν τις ανησυχίες της για τη
δίωξη της «τρομοκρατίας». Σε αντι-
διαστολή με τη Φινλανδία, ο Ερντο-
γάν υποστήριξε ότι η Σουηδία «άνοι-
ξε την αγκαλιά της στους τρομοκρά-
τες» και ότι η μελλοντική ένταξή της
στο ΝΑΤΟ θα εξαρτηθεί αποκλειστι-
κά από τη συμπεριφορά της.
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Συνέντευξη στην
ΟΡΙΑΝΑ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ 

«Ο ΔΗΣΥ πρέπει να επανέλθει στο
σημείο που θα ξεκινά τη διεκδίκηση
κάθε εκλογικής αναμέτρησης με
σημείο εκκίνησης το ένα τρίτο της
κυπριακής κοινωνίας» λέει σε συ-
νέντευξή του στη «Κ» ο υποψήφιος
για τη θέση του αναπληρωτή προ-
έδρου του ΔΗΣΥ Μιχάλης Σοφο-
κλέους. Προσθέτει ότι διεκδικεί τη
συγκεκριμένη θέση γιατί πιστεύει
σε έναν ΔΗΣΥ μεγάλο, σοβαρό και
αυθεντικό, εξηγώντας ότι μαζί του
ο κάθε συναγερμικός μπορεί να
νιώθει ασφάλεια και προοπτική. 

–Για ποιο λόγο διεκδικείτε τη
θέση του αναπληρωτή προέδρου
του Δημοκρατικού Συναγερμού; 

–Για τρεις λόγους. Γιατί πιστεύω
σε έναν ΔΗΣΥ μεγάλο, σοβαρό και
αυθεντικό. Μεγάλο, για να επανα-
φέρουμε κοντά όλους όσοι απομα-
κρύνθηκαν για τον οποιονδήποτε
λόγο τα τελευταία χρόνια και ταυ-
τόχρονα να απευθυνθούμε στο σύ-
νολο της κοινωνίας με στόχο τη
διεύρυνση. Ειδικά στους νέους αν-
θρώπους, γιατί χωρίς αυτούς δεν
θα έχουμε μέλλον. Σοβαρό, για να
έχουμε ουσιαστική παρέμβαση στα
πολιτικά δρώμενα, στο Κυπριακό,
την οικονομία, την κοινωνία στα
σύγχρονα ζητήματα. Να διαχειρι-
στούμε σωστά την ιδιαίτερη σχέση
που πρέπει να έχουμε με τη σημε-
ρινή κυβέρνηση. Αυθεντικό, διότι
η ενότητα δεν είναι σύνθημα άνευ
περιεχομένου. Μπορεί να χτιστεί

μόνο πάνω στο νήμα των αρχών,
των αξιών και των ιδεών αυτής της
παράταξης. Ένα νήμα που ξεκινά
από το 1976, φτάνει στο σήμερα
και προβάλλεται στο αύριο. Να συν-
δέσουμε το λαμπρό παρελθόν με
ένα ακόμη καλύτερο μέλλον.

–Κάποιος μπορεί να πει πως στο-
χεύετε ψηλά, δεν τηρείτε την
ιεραρχία... 

–Νομίζω ότι εγώ κατηγορούμαι
για το ανάποδο. Ξεκίνησα από πρό-
εδρος της μαθητικής κίνησης, μετά
της Πρωτοπορίας. Είχα καθοριστικό
ρόλο σε κορυφαίες προεκλογικές
αναμετρήσεις του Δημοκρατικού
Συναγερμού. Συνεργάστηκα στενά
με όλους τους ηγέτες της παράτα-
ξης. Είμαι υπεύθυνος εδώ και πάρα
πολλά χρόνια για μεγάλο μέρος των
πολιτικών μας, ακόμα και για τη
μεγάλη αποστολή του πολιτικού
ιδεολογικού συνεδρίου και το μα-

νιφέστο που συνοδεύει έκτοτε τη
διακήρυξη αρχών μας. Έχω παρα-
γάγει δύο προγράμματα διακυβέρ-
νησης για τον τόπο, είχα σημαντική
παρουσία στην κυβέρνηση και τη
Βουλή. Ιεραρχίες και επετηρίδες
ούτε υπάρχουν, ούτε και πρέπει
να υπάρχουν. Ο Δημοκρατικός Συ-
ναγερμός -σήμερα- πολύ σωστά
κάνει το άλμα προς τα μπροστά με
την Αννίτα Δημητρίου στην προ-
εδρία. Δίνει το έναυσμα μιας νέας
αρχής, που πρέπει να είναι ελπι-
δοφόρα και νικηφόρα. Αυτή την
προσπάθεια είναι που φιλοδοξώ
να ενισχύσω. 

–Αυτή η σύνδεση του παρελ-
θόντος με το σήμερα και το αύριο
που αναφέρετε και στην εξαγ-
γελία σας πώς μπορεί να επι-
τευχθεί στην πράξη;

–Η σύνδεση μπορεί να γίνει
μόνο στο νήμα των αξιών μας. Ο
ΔΗΣΥ χρειάζεται τους ανθρώπους
που έβαλαν -με θυσίες- πλάτη στα
δύσκολα χρόνια, τη δεκαετία του
’70, του ’80, του ’90, οι οποίοι έχουν
έντονη τη συναίσθηση των αρχών
που μας συνδέουν. Χρειάζεται να
χτίσουμε στα κορυφαία επιτεύγ-
ματα των δύο διακυβερνήσεών μας.
Αλλά και να προχωρήσουμε μπρο-
στά. Με νέους στόχους και νέα ορά-
ματα να προβάλουμε την νέα προ-
οπτική του τόπου και της παράτα-
ξης. Να ενθουσιάσουμε τους πολίτες
και τους νέους μας ξανά. Στη βάση
των διαχρονικών μας αξιών να δη-
μιουργήσουμε τις σύγχρονες προ-
τάσεις για το αύριο της Κύπρου.

–Νιώθετε ότι ο ΔΗΣΥ έχασε τον
προορισμό και το όραμά του; 

–Ποιες είναι οι αρχές και oι αξίες
του Δημοκρατικού Συναγερμού; Tι
σημαίνει Γλαύκος Κληρίδης που
όλοι επικαλούνται; Διότι τίποτα
απ’ όλα αυτά δεν είναι αφηρημένο,
ούτε και ο Γλαύκος Κληρίδης είναι
ένα τοτέμ που προσκυνάμε. Ο Δη-
μοκρατικός Συναγερμός δεν μπορεί
να συνεχίσει να υπάρχει, εάν δεν
είναι αταλάντευτα προσηλωμένος
στη λύση του Κυπριακού. Δεν μπο-
ρεί να συνεχίσει, αν παραμερίζει
τους λόγους για τους οποίους δη-
μιουργήθηκε, την προαγωγή και
τη διαφύλαξη της εθνικής ταυτό-
τητας των Ελλήνων της Κύπρου.
Ειδικά μετά το 2004, πολλοί συνα-
γερμικοί ένιωσαν ότι δεν υπηρε-
τήθηκαν σωστά οι δύο αυτές απο-
στολές, που δεν είναι αντιμαχόμε-
νες, αλλά ενισχύουν η μία την άλλη.
Δεν πρέπει να ξεχνάμε ότι το κόμμα
υπηρετεί την εξωστρέφεια, την ευ-
ρωπαϊκή προοπτική της χώρας, τις
αρχές της ελεύθερης οικονομίας,
την αποτελεσματική κοινωνική αλ-
ληλεγγύη, την ελευθερία και τη δη-
μοκρατία, τον σεβασμό και ειδικά
την αξιοπρέπεια κάθε ανθρώπου.
Η φθορά της δεκαετούς κυβέρνησης
και συμπεριφορές που δεν έπρεπε
να υπάρξουν, έδωσαν την εντύπω-
ση ότι απομακρυνθήκαμε από τις
παραδοσιακές μας αρχές και τα θε-
μέλια στα οποία δημιουργήθηκε η
παράταξη. Αυτές τις αρχές είναι
που πρέπει να επαναφέρουμε, όχι
για να αναπολούμε το παρελθόν,
αλλά για να χτίσουμε ένα καλύτερο
μέλλον. 

Δεν αρκεί μόνο η ενότητα
–Στην παρούσα φάση όμως ο
Δημοκρατικός Συναγερμός περ-
νά μία έντονη περίοδο εσωστρέ-
φειας, πού οφείλεται αυτό;

–Στην εκλογή ήττα, αλλά αυτό
κάποια στιγμή πρέπει να ξεπερα-
στεί. Σήμερα δεν αρκεί μόνο η ενό-
τητα, χρειάζεται και η διεύρυνση.
Να συναντηθούμε ξανά με το σύ-
νολο της κοινωνίας. Να ακουστούν
οι απλοί άνθρωποι που ένιωσαν να
σπάνε οι γέφυρες επικοινωνίας με
την ηγεσία. Να ακούσουμε τις έγνοι-
ες, τις αγωνίες τους, τα ζητούμενα
για το μέλλον της χώρας. Να υπάρξει
προβληματισμός και να δώσουμε
μια νέα κατεύθυνση. Ο ΔΗΣΥ είναι
καταδικασμένος να ηγείται του πο-
λιτικού συστήματος και της χώρας
και όχι να άγεται.

–Ένα μεγάλο μερίδιο της βάσης
στήριξε Νίκο Χριστοδουλίδη.
Υπάρχει χώρος για αυτούς εντός
του ΔΗΣΥ; 

–Οι προεδρικές εκλογές έχουν
τελειώσει. Η οποιαδήποτε συνέχιση
αυτής της ιστορίας, αυτής της κόν-
τρας, το μόνο που υποδηλοί είναι
προσπάθεια σμίκρυνσης του κόμ-
ματος και του αντίκτυπου που μπο-
ρεί να έχει στην πατρίδα. Εάν αγα-
πάμε πραγματικά αυτήν την πα-
ράταξη είναι η ώρα να προχωρή-
σουμε μαζί. Κυρίως, να πάψει η πα-
ράταξη να δίνει την εντύπωση ότι
υπηρετεί συμφέροντα, είτε οικο-
νομικά είτε πελατειακά. Δεν αρκεί
να είμαστε υπηρέτες της κοινωνίας
και της πατρίδας, αλλά οφείλουμε
να το αποδεικνύουμε κιόλας κα-
θημερινά.

–Ποιες είναι οι ριζικές και ου-
σιαστικές αλλαγές που πρέπει
να γίνουν στο καταστατικό του
κόμματος;

–Ο Δημοκρατικός Συναγερμός
επί Κληρίδη είχε ένα καταστατικό
πρωτοπόρο σε ολόκληρη την Ευ-
ρώπη. Μείναμε όμως στάσιμοι, και
σήμερα, αν και στην Κύπρο παρα-
μένουμε το πιο σύγχρονο κόμμα,
σε ευρωπαϊκό επίπεδο έχουμε μείνει
πίσω. Πρέπει να αποδείξουμε και
πάλι ότι είμαστε παράταξη ανοικτή
στην κοινωνία, ανοικτή στην οι-
κονομία, ανοικτή στην αλλαγή. Πο-
τέ ξανά να μη νιώσει συναγερμικός
ότι η γνώμη του δεν λαμβάνεται
υπόψη, ότι η προσφορά και οι ελ-
πίδες του σε αυτή την παράταξη
παραμερίζονται. Επειγόντως να
σμικρυνθεί η μεγάλη απόσταση
που ένιωσαν οι συναγερμικοί τα
τελευταία χρόνια από την ηγεσία
του κόμματος.

–Με τη νέα πρόεδρο του Δημο-
κρατικού Συναγερμού βρίσκεστε
στο ίδιο μήκος κύματος; 

–Θεωρώ πως είμαστε σε απόλυτη
αρμονία με ό,τι εκπροσωπεί η Αν-
νίτα Δημητρίου. Είναι μια νέα πο-
λιτικός με μεγάλες δυνατότητες,
με αξιοπρέπεια και ευπρέπεια. Φέρ-

νει νέο αέρα και νέο ήθος, σύγχρονο
στην κυπριακή πολιτική ζωή. Είναι
ακατάπαυστη και τρομερά εργα-
τική. Είμαι βέβαιος ότι μπορούμε
να προχωρήσουμε μαζί μπροστά
και να συνεργαστούμε πολύ στενά.
Μας συνδέει κιόλας η προσήλωση
και των δύο μας στις κληριδικές
αρχές. 

–Πιστεύετε ότι θα έπρεπε να πα-
ραιτηθεί από τη θέση της προ-
έδρου της Βουλής; 

–Σε καμία περίπτωση. Είναι άδι-
κο και άστοχο να τίθεται αυτό το
ζήτημα για πρώτη φορά στην ιστο-
ρία της Κυπριακής Δημοκρατίας,
σε μία νέα γυναίκα που είναι πρό-
εδρος της Βουλής. Ουδείς ζήτησε
από τον Γλαύκο Κληρίδη, τον Σπύρο
Κυπριανού και τον Βάσο Λυσσα-
ρίδη, τον Μάριο Καρογιάν και τον
Δημήτρη Χριστόφια να παραιτη-
θούν. 

–Πιθανόν όμως να προκύψουν
αυξημένα καθήκοντα στον ανα-
πληρωτή πρόεδρο του κόμματος.
Είστε έτοιμος για ένα τέτοιο εν-
δεχόμενο; 

–Ακριβώς για τα πολιτικά και τα
επιτελικά καθήκοντα του αναπλη-
ρωτή είναι που είμαι έτοιμος και
θέλω να πιστεύω ότι είμαι ο πλέον
κατάλληλος. Να μην ξεχνάμε ότι
η κορυφαία αρμοδιότητα του ανα-
πληρωτή είναι να ηγείται των προ-
εκλογικών μας εκστρατειών. Μαζί
μου ο κάθε συναγερμικός μπορεί
να νιώθει και ασφάλεια και προ-
οπτική. Ασφάλεια στην εκπροσώ-

πηση, στον δημόσιο διάλογο και
τη σωστή αντιπαράθεση με τις άλ-
λες πολιτικές δυνάμεις, στην πο-
λιτική κατεύθυνση, στην υπηρέ-
τηση των αρχών και των αξιών αυ-
τής της παράταξης. Προοπτική,
γιατί μπορώ να εξασφαλίσω τους
πολιτικούς τρόπους για να ξανα-
βρεθούμε με τη βάση της παράτα-
ξης και με την υπόλοιπη κοινωνία.
Ο Δημοκρατικός Συναγερμός πρέπει
να επανέλθει στο σημείο που θα
ξεκινά τη διεκδίκηση κάθε εκλο-
γικής αναμέτρησης με σημείο εκ-
κίνησης το ένα τρίτο της κυπριακής
κοινωνίας. 

–Πιστεύετε ότι με την ολοκλή-
ρωση της εκλογικής διαδικασίας
εντός του Δημοκρατικού Συνα-
γερμού είναι εύκολο να γίνει ου-
σιαστικός διάλογος; 

–Οι εσωκομματικές εκλογές για
τον Συναγερμό είναι καθαρτήριο
και οξυγόνο ζωής. Δεν υπήρξε ποτέ
εσωκομματική μάχη από την οποία
δεν βγήκαμε πιο δυνατοί. Ο ΔΗΣΥ
πληγώνεται και σμικρύνεται, όταν
διευθυντήρια και παζάρια καθορί-
ζουν την ηγεσία ή την γραμμή του
κόμματος. Η μεγάλη ανανέωση μέ-
σα από εκλογές είναι ευλογία σή-
μερα για τον Συναγερμό. Το καλύ-
τερο εφαλτήριο για την επανεκκί-
νηση που χρειαζόμαστε.

–Πιστεύετε πως τα πολιτικά ιδε-
ώδη έχουν θυσιαστεί στον βωμό
της εικόνας;

–Είναι αλήθεια ότι η εικόνα έχει
κυριαρχήσει ως πολιτική πρακτική
αυτή τη χρονική περίοδο. Ένα φαι-
νόμενο όμως που σύντομα θα έχει
ημερομηνία λήξης. Η εικόνα μπορεί
να σε πάει μέχρι το σημείο που θα
καλεστείς να αντιμετωπίσεις τα
προβλήματα και τις προκλήσεις,
να σε πάει μέχρι το σημείο που
οφείλεις να διαμορφώσεις το μέλ-
λον. Εκείνη την ώρα όμως οι απο-
φάσεις σου πρέπει να είναι καθαρά
πολιτικές. Αυτό που ονομάζεται
απολιτίκ ή πολιτική του ίνσταγκραμ
επισκίασε προσωρινά την πολιτική
ουσία. Προβλέπω όμως ότι η κυ-
ριαρχία της εικόνας θα αποτελέσει
την αφορμή για να επανέλθει η πο-
λιτική στο προσκήνιο. Κανένα πρό-
βλημα δεν θα λυθεί και καμία πρό-
κληση δεν θα αντιμετωπιστεί με
τα likes στα κοινωνικά δίκτυα. Η
πολιτική είναι αλλιώς, για να θυ-
μηθώ ένα σύνθημα που χρησιμο-
ποίησα στο παρελθόν.   

–Σε περίπτωση εκλογής σας ποια
θα είναι η θέση σας για συνερ-
γασία με την κυβέρνηση Χρι-
στοδουλίδη;

–Ο Δημοκρατικός Συναγερμός
έχει εθνική και κοινωνική ευθύνη.
Από τα πρώτα κιόλας βήματα αυτής
της κυβέρνησης, διαφαίνεται πόσο
χρειάζεται έναν υπεύθυνο Δημο-
κρατικό Συναγερμό, που να στηρίζει
σωστές πολιτικές αποφάσεις. Ο
ΔΗΣΥ όμως έχει εξίσου μεγάλη ευ-
θύνη να αντιστέκεται σε οτιδήποτε
θα πάρει τη χώρα πίσω, ακόμη και
στην αδράνεια.

Σωστά ανοίξαμε την πόρτα στο
ειδικό καθεστώς συμμετοχής του
προέδρου Νίκου Χριστοδουλίδη
στο Ευρωπαϊκό Λαϊκό Κόμμα. Σω-
στά δεσμευτήκαμε ότι δεν θα αφή-
σουμε την Κύπρο χωρίς προϋπο-
λογισμό. Θα είμαστε υπεύθυνοι
απέναντι στην κυβέρνηση Χριστο-
δουλίδη, διατηρώντας όμως την
πλήρη αυτονομία, τη φυσιογνωμία,
τις θέσεις, τις αρχές και τις αξίες
αυτής της παράταξης. Και θα πρέπει
παράλληλα και ο Πρόεδρος της Δη-
μοκρατίας να αποδείξει τον σεβα-
σμό του απέναντι στην ιστορική
μας παράταξη. Ο Νίκος Χριστοδου-
λίδης χρειάζεται τον Δημοκρατικό
Συναγερμό στο δύσκολο έργο που
έχει αναλάβει.  

–Ποιος θα πρέπει να είναι ο επό-
μενος εκλογικός στόχος του ΔΗ-
ΣΥ;

–Έχουμε μπροστά μας ευρωε-
κλογές και δημοτικές. Στόχος είναι
να ανασυγκροτήσουμε την παρά-
ταξη τους επόμενους λίγους μήνες
και από το φθινόπωρο να παρα-
ταχθούμε ξανά σε θέση μάχης. Για
να καταφέρουμε, με την ευρωπαϊκή
μας παραδοσιακή υπεροχή, να διεκ-
δικήσουμε τα ποσοστά που μας
αρμόζουν στις ευρωεκλογές. Αλλά
και να προτείνουμε επιλογές στο
επίπεδο της Τοπικής Αυτοδιοίκησης
που να δημιουργούν εμπιστοσύνη
ότι εμείς μπορούμε να χειριστούμε
καλύτερα από κάθε άλλο τη μεγάλη
μεταρρύθμιση και αλλαγή στην κα-
θημερινότητά του. 

Θέλω έναν ΔΗΣΥ
μεγάλο, σοβαρό
και αυθεντικό

Ο Συναγερμός είναι καταδικασμένος να ηγείται
και όχι να άγεται, λέει ο Μιχάλης Σοφοκλέους

Ο Γλαύκος,
ο Κασουλίδης,
ο Αναστασιάδης
και ο Αβέρωφ 

–Τι είναι αυτό που κρατάτε από
κάθε ηγέτη της παράταξης, μιας
και έχετε συνεργαστεί με όλους;
–Από τον Γλαύκο Κληρίδη κρα-
τώ το μοναδικό ήθος και την
προσήλωσή του στη μεγάλη ει-
κόνα. Ό,τι και αν συνέβαινε,
είχε την απόλυτη προτεραιότη-
τα της λύσης του Κυπριακού
και της προσπάθειας να κατα-
φέρει αυτή η μικρή πατρίδα να
βρει τη θέση της στον σύγχρο-
νο κόσμο. Από τον Ιωάννη Κα-
σουλίδη κρατώ την απόλυτη
δημοκρατική πεποίθηση, την
ευγένεια, την εξωστρέφεια,
τη δυνατότητα να έχει η Κύ-
προς πολύ μεγαλύτερο αποτύ-
πωμα από το μικρό γεωγραφι-
κό της μέγεθος. Ακόμα και σή-
μερα, αν ταξιδέψεις μαζί του,
νιώθεις ότι είσαι μαζί με πολι-
τικό πολύ μεγαλύτερης χώρας
απ’ ότι είναι η Κύπρος. Από τον
Νίκο Αναστασιάδη κρατώ το
πείσμα και την ευστροφία του,
τη δυνατότητα να διαχειρίζεται
οποιοδήποτε ζήτημα, αλλά και
τη μοναδική του αντίληψη για
τις έγνοιες της κυπριακής κοι-
νωνίας. Από τον Αβέρωφ Νεο-
φύτου κρατώ τη μεγάλη του
ικανότητα και κυρίως την απο-
φασιστικότητα να μπαίνει με
αυτοθυσία στη φωτιά ακόμα
και στις πιο αντίξοες συνθή-
κες. Ο Αβέρωφ πλήρωσε ακρι-
βά πολύ γνήσιες προσπάθειες
για να έχουμε σήμερα παράτα-
ξη, να έχουμε χώρα και οικο-
νομία. Αυτό δεν του αναγνωρί-
στηκε ποτέ. Συμφώνησα με τη
γενναία απόφασή του να απο-
χωρήσει, αυτό όμως δεν ση-
μαίνει ότι δεν έχει γίνει μια με-
γάλη αδικία σε ένα κορυφαίο
πολιτικό. 

Η φθορά της δεκαετούς
κυβέρνησης και συμπε-
ριφορές που δεν έπρεπε
να υπάρξουν, έδωσαν
την εντύπωση ότι
απομακρυνθήκαμε από
τις παραδοσιακές μας
αρχές και τα θεμέλια
στα οποία δημιουργήθη-
κε η παράταξη.

Θεωρώ πως είμαστε σε
απόλυτη αρμονία με ό,τι
εκπροσωπεί η Αννίτα
Δημητρίου. Είναι μια νέα
πολιτικός με μεγάλες δυ-
νατότητες, με αξιοπρέ-
πεια και ευπρέπεια. 

Ακριβώς για τα πολιτικά και τα επιτελικά καθήκοντα του αναπληρωτή είναι που είμαι έτοιμος και θέλω να
πιστεύω ότι είμαι ο πλέον κατάλληλος.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

H Κύπρος έγινε στόχος κυβερνοε-
πιθέσεων τις τελευταίες ημέρες, με
μεγάλο της θύμα την Πύλη Κτημα-
τολογίου. Οι τεχνικοί ακόμα και σή-
μερα προσπαθούν να αποκαταστή-
σουν την πλήρη λειτουργία της
έπειτα από την κυβερνοεπίθεση
που δέχθηκετο βράδυ της 8ηςΜαρ-
τίου και που μέχρι σήμερα έχει
βάλει στο «περίμενε» πράξεις που
εκτιμώνται στα 150 εκατομμύρια
ευρώ. Πέραν της πύλης Κτηματο-
λογίου, που είναι «αιμοδότης» για
την κυπριακή οικονομία και τον
τομέα των ακινήτων γενικότερα,
στόχος έγινε επίσης και το Πανε-
πιστήμιο Κύπρου από «χάκερς».
Την «τριπλέτα» των παράλληλων
επιθέσεων θα συμπλήρωνε και το
υπουργείο Άμυνας, όμως, τα συ-
στήματα ασφαλείας του δεν άφησαν
περιθώρια εισχώρησης και μέσα
σε 3 - 4 ώρες οι «χάκερς» εγκατέ-
λειψαν την προσπάθεια. Το γενι-
κότερο πρόβλημα φαίνεται να έχει
και άλλες προεκτάσεις, που εκτεί-
νονται σε αρκετούς τομείς της οι-
κονομίας. Η «Κ» είναι δέκτης πλη-
ροφοριών πως μεγάλοι ιδιωτικοί
οργανισμοί στην Κύπρο έχουν μπει
το τελευταίο διάστημα στον κατά-
λογο των θυμάτων από κυβερνοε-
πιθέσεις. Στις περιπτώσεις κυβερ-
νοεπιθέσεωνσε ιδιωτικές εταιρείες,
οι «χάκερς» έλαβαν και λύτρα για
να αποδεσμεύσουν τις πληροφορίες
που είχαν υποκλέψει. Γίνεται λόγος
γιαποσά τα οποία κυμαίνονταν από
50 – 100 χιλιάδες ευρώ.

Γυρνώντας στα του κτηματολο-
γίου και της κυβερνοεπίθεσης που
υπέστη, οι πράξεις με τις οποίες
ασχολείται είναι δύο κατηγοριών.
Από τη μια οι πωλήσεις και από την
άλλη οι υποθήκες που γίνονται για
σύναψη δανείων. Σύμφωνα με στοι-
χεία που παραχώρησε στην «Κ» ο
διευθυντής του Κτηματολογίου,
ΕλίκοςΗλία, το τμήμα διεκπεραιώνει
20.799 πωλήσεις το χρόνο –βάσει
των στατιστικών του 2022– και το
τίμημα (αξία) ανέρχεται στα 4,18
δισεκατομμύριαευρώ.Όσον αφορά
στις υποθήκες, το 2022 οι αιτήσεις
έφτασαν στις 14.489 και αφορούσαν
δάνεια ύψους 3,29 δισεκατομμυρίων
ευρώ. Σύνολο δηλαδή, στα 7,47 δι-
σεκατομμύρια ευρώ οι πράξεις το
2022. Από εκεί και πέρα, αν υπο-
λογίσουμε πως οι εργάσιμες ημέρες
για το κτηματολόγιο είναι 220 ετη-
σίως, τότε προκύπτει πως την κάθε
ημέρα γίνονται πράξεις ύψους 34
εκατ. ευρώ σε όλα τα επαρχιακά
κτηματολόγια. Όπως δήλωσε ο κ.
Ηλία, το κτηματολόγιο Λευκωσίας
ήταν κλειστό για 4 ημέρες, της Λε-
μεσού ήταν για 5 ημέρες, ενώ της
Λάρνακας, Αμμόχωστου και Πάφου
ήταν για 6 ημέρες. Μόνο δηλαδή
για 4 ημέρες, κατά μέσο όρο μπήκε
«φρένο» σε πράξεις 136 εκατ. ευρώ,
ενώ για τις υπόλοιπες 2 ημέρες για
τα κτηματολόγια εκτός της Λευκω-
σίας, μία εκτίμηση για συν 14 εκατ.
ευρώ πράξεων που καθυστέρησαν
φαντάζει ρεαλιστική. Έτσι προκύ-
πτουν και τα 150 εκατ. ευρώ καθυ-
στερήσεων στις πράξεις. Σύμφωνα
με τον κ. Ηλία, θα υπάρξει πλήρης
ανάκαμψη του Τμήματος σε περίπου
10 ημέρες.

Μια κυβερνοεπίθεσηέχει κάποια
χαρακτηριστικά, όπως οι μέθοδοι
και τεχνικές που χρησιμοποιήθηκαν,
τα οποία υποδηλώνουν τις προθέ-
σεις του ατόμου ή της ομάδας στην
οποία μπορεί να ανήκουν. Υπάρχουν
ομάδες που δρουν στο χρηματοπι-
στωτικό τομέα, ενώ άλλες σε κρί-
σιμες υποδομές στον ενεργειακό
τομέα, και ούτω καθ’ εξής. Οι προ-
θέσεις και τα κίνητρα ποικίλουν
σύμφωνα με ειδικούς του κλάδου.
Σε κυβερνοεπιθέσεις που σχετίζον-
ται με «ransomware», τα κίνητρα
συνήθως είναι οικονομικά και μπο-

ρεί να γίνουν είτε από άτομα που
ενεργούν από μόνα τους, είτε από
οργανωμένες ομάδες. Υπάρχουν
περιπτώσεις κατά τις οποίες, ενώ
φαινομενικά τα κίνητρα είναι οι-
κονομικά, η επίθεση αποσκοπεί
στην υποκλοπή ευαίσθητων δεδο-
μένων και πνευματικής ιδιοκτησίας
ή στην πρόκληση ανεπανόρθωτης
ζημιάς σε συστήματα. Τα τελευταία
χρόνια παρουσιάζονται αυξητικές
τάσεις σε επιθέσεις από ομάδες που
είναι προσκείμενες στο οργανωμένο
κυβερνοέγκλημα, οι οποίες μέσω
του κέρδους από «ransomware»
καθώς και την πώληση ευαίσθητων
πληροφοριών στο «dark web», πέ-
ραν του οικονομικού οφέλους, χρη-
ματοδοτούν κι άλλες παράνομες
δραστηριότητες. Παράλληλα, από
το 2021 παρουσιάζεται πιο έντονα
το φαινόμενο του «hacker-as-a-ser-
vice» στο οποίο οι επιτήδειοι ενερ-
γούν επί πληρωμή μέσω κάποιου
συμβολαίου. Τέλος, η αβεβαιότητα
που προκαλείται από γεωπολιτικά
γεγονότα, όπως ο πόλεμος στην
Ουκρανία, δημιουργεί ένα περιβάλ-
λον που ευνοεί το κυβερνοέγκλημα
το οποίο εκμεταλλευόμενο τις ελ-
λείψεις σε τρόφιμα και στην ενέρ-
γεια, επιχειρεί σε πραγματικό χρόνο
να προκαλέσει εκτεταμένη αστάθεια
στην αλυσίδα εφοδιασμού.

Δεν δώσαμε λύτρα
Ονέος υφυπουργός Καινοτομίας,

Έρευνας και Ψηφιακής Πολιτικής,
Φίλιππος Χατζηζαχαρίας, κληθείς
να σχολιάσει το φαινόμενο των κυ-
βερνοεπιθέσεων και συγκεκριμένα
αν έχει γίνει η Κύπρος στόχος των
χάκερς, σημείωσε πως «δεν είναι
φαινόμενο που απασχολεί μόνο
την Κύπρο και υπάρχουν αρκετά,
πρόσφατα παραδείγματα σε παγ-
κόσμιο επίπεδο, ακόμη και σε χώρες
που χρησιμοποιούν συστήματα
υψίστης ασφαλείας. Το πρόβλημα
των κυβερνοεπιθέσεων και ευρύ-
τερα των επιθέσεων από χάκερς σε
διάφορους οργανισμούς είναι ζή-
τημα διαχρονικό, αρά δεν μιλάμε
για κάτι πρωτοφανές. Στόχος των
λεγόμενων χάκερςείμαστε δυνητικά
όλες και όλοι».

Σε ερώτησηανείναι ανοχύρωτες
οι κυβερνητικές υπηρεσίες, πώς
μπορούν να οχυρωθούν και αν έχει
πλάνο οχύρωσης, απάντησε: «Οι
κυβερνητικές υπηρεσίες χρειάζονται
περαιτέρω ενίσχυση και αυτό είναι
δεδομένο. Ωστόσο, η κατάσταση
παραμένει υπό διαχείριση και δεν
υπάρχει λόγος τρομοκρατίας. Πα-
ρόλα αυτά δεν εφησυχάζουμε. Οι
κυβερνοεπιθέσεις είναι μέρος της
καθημερινότητάς μας και ως κράτος
οφείλουμε να προετοιμαστούμε
ακόμη για το χειρότερο σενάριο.
Αντιλαμβάνεστε ότι τα συστήματα
ασφαλείας δεν είναι διακοσμητικά,

πρέπει και επιβάλλεται να χρησι-
μοποιούνται ορθά. Χρειάζονται συν-
τήρηση, συνεχόμενη αναβάθμιση
ή και αντικατάσταση όπου πρέπει.
Παράλληλα και μέχρι την αντικα-
τάσταση των συστημάτων ασφα-

λείας στις κρατικές υπηρεσίες πρέπει
να γίνει ενδελεχής ενημέρωση και
εκπαίδευση του προσωπικού. Πρέ-
πει δηλαδή ο ανθρώπινος παρά-
γοντας να μπορεί στον μεγαλύτερο
βαθμό να αναγνωρίσει ‘πειρατικές’
επιθέσεις και να τις αποφεύγει. Ακό-
μηκαι εάν κατορθώσουμε να έχουμε
τα υψηλότερα συστήματα ασφά-
λειας υπάρχει πάντοτε η πιθανότητα
να χτυπηθεί το κράτος. Το ζήτημα
είναι να είμαστε έτοιμοι τόσο να
τις αποφύγουμε όσο και να τις αν-
τιμετωπίσουμε, χωρίς απώλειες,
εάν τελικά συμβούν. Υπάρχει πάν-
τοτε πιθανότητα επίθεσης, δεν γνω-
ρίζουμε όμως το πότε και πώς, συ-
νεπώς η ετοιμότητα είναι το παν.
Πρέπει να υπάρχει επαρκής πρό-
ληψη στη βάση ακόμη και του χει-
ρότερου σεναρίου επίθεσης. Με
την σημαντική συμβολή των επι-
στημόνων μας και των εμπλεκόμε-
νων φορέων θα εργαστούμε προς
την σωστή κατεύθυνση για να δια-
σφαλίσουμε το καλύτερο δυνατό
αποτέλεσμα. Παράλαβα χαρτοφυ-
λάκιο πριν από 20 ημέρες. Πρέπει
να πάρουμε τα πράγματα από την
αρχή, να εξακριβώσουμε τις ελλεί-
ψεις και να δράσουμε ουσιαστικά.
Τέλος, σαν κράτος πρέπει να πρά-
ξουμε με ευθύνη και να επενδύ-
σουμε σε άρτια συστήματα ασφα-
λείας με ό,τι αυτό περιλαμβάνει,
αφού το οικονομικό πλήγμα μετά
από τέτοιες επιθέσεις δημιουργεί
αλυσιδωτές επιπτώσεις».

Συγκεκριμένα για το κτύπημα
στο κτηματολόγιο και για τη ζημιά
που υπέστη, εξήγησε ότι, «βρίσκεται
υπό εξέλιξη έρευνα, από την οποία
θα διαπιστωθείποια είναι επακριβώς
η ζημιά. Μέχρι σήμερα έχουν ήδη
παραδοθεί κάποιες υπηρεσίες του
Κτηματολογίου, ακολουθείται συγ-
κεκριμένη διαδικασία για την επά-
νοδο τμημάτων των μηχανογραφι-
κών χωρίς απώλειες. Το ζήτημα όν-
τως ήταν σοβαρό, ωστόσο είναι υπό
διαχείριση». 

Συνάμα, έδωσε ένα τέλος στα
σενάρια ότι οι συγκεκριμένοι χάκερς
που χτύπησαν το κτηματολόγιο
έλαβαν λύτρα. Όπως είπε ο υφυ-
πουργός, «οι επιθέσεις είναι σαφώς
εκβιαστικές και ο στόχος τους τις
περισσότερες φορές είναι η από-
σπαση χρηματικού ποσού, δηλαδή
λύτρα. Σύμφωνα με την ενημέρωση
που είχα, δεν έχει δοθεί οποιοδήποτε

ποσό για να επανακτήσουμε τα δε-
δομένα μας. Τα δεδομένα ανακτή-
θηκαν πίσω χωρίς να χρειαστεί
οποιαδήποτε επικοινωνία με τους
χάκερς».

Πώς δρουν οι χάκερς
Ο ειδικός της κυβερνοασφάλειας,

Associate Director, CEE&EM Secu-
rity & Resilience services Partner,
Kyndryl Κύπρου, Χρίστος Γιακου-
μής, εξηγεί με τη σειρά του στην
«Κ» πως δρουν οι χάκερς, τι ζητούν
και πως πληρώνονται. «Σε περιπτώ-
σεις ‘ransomware’, οι κυβερνοεγ-
κληματίες εκμεταλλευόμενοι είτε
κάποια ευπάθεια σε συστήματα και
εφαρμογές, είτε τον ανθρώπινο πα-
ράγοντα μέσω phishing, αποκτούν
πρόσβαση σε συστήματα και προ-
χωρούν στην κρυπτογράφηση των
αρχείων καθώς και των αντίγραφων
ασφαλείας (backups). Ακολούθως,
τα θύματα ενημερώνονται στην
οθόνη τους ή μέσω κάποιου αρχείου
για τον τρόπο και χρόνο πληρωμής
των λύτρων για να τους δοθούν τα
κλειδιά αποκρυπτογράφησης των
αρχείων. Η επιλογή των κρυπτο-
νομισμάτωνως μέσοπληρωμής δεν
είναι τυχαία καθώς καθιστά εξαι-
ρετικά δύσκολο τον εντοπισμό των
εγκληματικών στοιχείων. Είναι επί-
σης άγνωστο εάν μετά την πληρωμή
οι κυβερνοεγκληματίες θα τους δώ-
σουν τα σχετικά κλειδιά. Υπάρχουν
όμως και παραδείγματα από οργα-
νισμούς που προχώρησαν σε πλη-
ρωμές μη μπορώντας να ανακτή-
σουν τα δεδομένα και τα συστήματα
από τα αντίγραφα ασφαλείας. Η
συμβουλή που δίδεται είναι οι ορ-
γανισμοί να μην προχωρούν σε
πληρωμή των λύτρων, να ενημε-
ρώνουν τις αρμόδιες αρχές, ενερ-
γοποιώντας παράλληλα το πλάνο
απόκρισης περιστατικών και αξιο-
λογώντας όλα τα δεδομένα μέχρι
την πλήρη αποκατάσταση.

Ο κ. Γιακουμή εξήγησε στη συ-
νέχεια πώς οχυρώνονται τα κράτη
και οι εταιρείες για κυβερνοεπιθέ-
σεις. «Ξεκινώντας από τη δημιουργία
μιας πολυεπίπεδης στρατηγικής
κυβερνοασφάλειας, στηριζόμενης
στους παράγοντες άνθρωπος-δια-
δικασίες-τεχνολογία, με τη δημι-
ουργία του σχετικού προγράμματος
διακυβέρνησης και διαχείρισης κιν-
δύνου, και την υλοποίηση των σχε-
τικών μέτρων για την προστασία,

εντοπισμό και απόκριση, καθώς
και ανάκτηση από περιστατικά. Σε
εθνικό επίπεδο υπάρχει το σχετικό
νομοθετικό πλαίσιο στο οποίο κα-
θορίζονται όλα τα μέτρα τα οποία
πρέπει να λαμβάνονται από τις κρί-
σιμες υποδομές και φορείς εκμε-
τάλλευσης βασικών υπηρεσιών.
Επίσης, τα κράτη μέλη της Ευρω-
παϊκής Ένωσης συνεργάζονται μέ-
σω κοινών προγραμμάτων καθώς
και για ανταλλαγή πληροφοριών
για αντιμετώπιση κυβερνοαπειλών.
Ένα ολοκληρωμένο πρόγραμμα θέ-
τει τα θεμέλια για τη δημιουργία
κουλτούρας κυβερνοασφάλειας
στον οργανισμό όπου ο κάθε υπάλ-
ληλος και το κάθε τμήμα λειτουργεί
με γνώμονα την προστασία των δε-
δομένων και των πληροφοριακών
συστημάτων. Η εκπαίδευση του
προσωπικού σε τέτοια θέματα επι-
βάλλεται και είναι απαραίτητη για
την έγκαιρη ανίχνευση περιστατι-
κών όπως phishing. Επιπλέον, οι
οργανισμοί θα πρέπει να αναθεω-
ρήσουν τις υπάρχουσες υποδομές
και να προχωρήσουν σε εκσυγχρο-
νισμό τους, με την εισαγωγή και
σχεδιασμό υποδομών με βάση τις
αρχές μηδενικής εμπιστοσύνης (ze-
ro trust) όπως microsegmentation,
identity and privileged access ma-
nagement, immutable storage, κτλ.
Παράλληλα η αξιολόγηση των συ-
στημάτων και διαδικασιών μέσω
ασκήσεων τύπου cyber attack si-
mulation, penetration testing και
red teaming βοηθούν στον εντο-
πισμό ευπαθειών που πιθανόν να
μην εντοπίζονται από αυτοματο-
ποιημένα συστήματα ασφαλείας
και λογισμικά σάρωσης.

Ως ειδικός του Cybersecurity ο
κ. Γιακουμήςεξήγησε στην «Κ»πως
πρέπει να προστατευτεί η Κύπρος
από εδώ και πέρα. «Τα τελευταία
χρόνια έχουν γίνει αρκετά και ση-
μαντικά βήματα από τις Αρχές σε
συνεργασία με το δημόσιο, ιδιωτικό
και ακαδημαϊκό τομέα. Παράλληλα
όμως, αναγνωρίζεται ότι οι κυβερ-
νοεπιθέσεις θα εντείνονται και θα
γίνονται όλο και πιο εξειδικευμένες.
Γι’ αυτό τον λόγο, η συζήτηση πλέον
έχει μεταφερθεί από το ‘εάν’ γίνει
κάποιο περιστατικό στο ‘όταν θα
γίνει’ και στο πώς να γίνουμε πιο
ανθεκτικοί. Απαραίτητο συστατικό
για να επιτύχει το όποιο εγχείρημα
όμως είναι η καλλιέργεια κουλτού-
ρας και η ευαισθητοποίηση σε θέ-
ματα κυβερνοασφάλειας. Υπάρχουν
παραδείγματα οργανισμών που αν-
τιμετωπίζουν ακόμη την κυβερνο-
ασφάλεια ως ένα πρόβλημα του
τμήματος Πληροφορικής. Αυτό πρέ-
πει να εκλείψει. Οι Διοικήσεις κα-
λούνται πλέον να είναι ενημερω-
μένες, εξασφαλίζοντας την επιχει-
ρησιακή ανθεκτικότητα, λαμβά-
νοντας τα απαραίτητα μέτρα τα
οποία θα ενισχύσουν το επίπεδο
ασφάλειας των πληροφοριακών συ-
στημάτων, την επαρκή στελέχωση
με εξειδικευμένο προσωπικό καθώς
και τη σταδιακή δημιουργία κουλ-
τούρας κυβερνοασφάλειας. Επιπρό-
σθετο ζητούμενο είναι επίσης η τα-
χύτητα και η ευελιξία με την οποία
θα κινηθούμε συλλογικά για να
εφαρμόσουμε τα απαραίτητα μέτρα.
Στην εποχή του ψηφιακού μετα-
σχηματισμού και της καινοτομίας,
η ασφάλεια στονκυβερνοχώρο απο-
τελεί απαραίτητο στοιχείο για τη
δημιουργία ενός περιβάλλοντος εμ-
πιστοσύνης και σταθερότητας».

Πάγωσαν πράξεις
150 εκατ. ευρώ
στο κτηματολόγιο
Μιλούν στην «Κ» ο διευθυντής του Κτηματολογίου, ο νυν και
ο τέως υφυπουργός Καινοτομίας και ο ειδικός του Cybersecurity 

Σε κυβερνοεπιθέσεις που σχετίζονται με «ransomware» τα κίνητρα συνήθως είναι οικονομικά και μπορεί να γίνουν
είτε από άτομα που ενεργούν από μόνα τους, είτε από οργανωμένες ομάδες.

Ο πρώτος υφυπουργός Καινοτομίας της Κύ-
πρου, Κυριάκος Κόκκινος, σημείωσε από
πλευράς του πως, μετά τον πόλεμο στην Ου-
κρανία, έχουν εντατικοποιηθεί οι επιθέσεις
των χάκερς παγκοσμίως και δεν γίνονται
μόνο στην Κύπρο. «Το φαινόμενο έχει εντα-
τικοποιηθεί σε όλες τις εκφάνσεις, είτε για
να ζητήσουν λύτρα οι χάκερς, είτε για να δο-
κιμάσουν τις δυνάμεις τους, είτε είναι για να
κλέψουν δεδομένα για νατα πωλήσουν αλλού,
είτε απλώς για να κάνουν ζημιά σε υποδομές»,
εξήγησε. Ο κ. Κόκκινος έδωσε το δικό του
στίγμα, λέγοντας πως, στην κυβερνοεπίθεση
εξ ορισμού τα πρόσωπα είναι πάντα ένα βήμα
μπροστά. Το ζήτημα κατά τον πρώην υφυ-
πουργό δεν είναι η κυβερνοεπίθεση, αλλά η
κυβερνοάμυνα, δηλαδή να υπάρχουν οι μη-
χανισμοί για να ελεγχθεί κατά πόσο είναι

θύμα κυβερνοεπίθεσης η όποια οντότητα,
αλλά και να γίνεται αντιληπτό το επίπεδο δι-
είσδυσής τους στα δεδομένα. Ερωτηθείς σχε-
τικά, ο κ. Κόκκινος επισήμανε πως η Κύπρος
διαθέτει συστήματα κυβερνοάμυνας και πρέ-
πει να εξελίσσονται συνεχώς με καινούργιες
τεχνολογίες και με ανθρώπινο δυναμικό που
μπορεί να τη χειριστεί. «Το ανθρώπινο δυ-
ναμικό είναι πιο σημαντικό από το να υπάρ-
χουν απλώς τα εργαλεία. Συνάμα, μεγάλο ζή-
τημα είναι η αντίληψη της κυβερνοασφάλειας.
Εσφαλμένα ανάγεται ως τεχνολογική πρό-
κληση, καθώς είναι πρόκληση επιχειρησιακή.
Εξαρτάται από τις δομές, τις γνώσεις και την
εγρήγορση που υπάρχει, αλλά και τις διαδι-
κασίες για να ενεργοποιηθούν μηχανισμοί,
τέτοιοι που να μην επιτρέψουν να γίνει μεγάλο
κακό κατά την επίθεση», σημείωσε.

Κυριάκος Κόκκινος: Μεγάλη σημασία
να επενδύσουμε στην κυβερνοάμυνα

Ο νέος υφυπουργός Καινοτομίας,
Έρευνας και Ψηφιακής Πολιτικής,
Φίλιππος Χατζηζαχαρίας.

Ο ειδικός της κυβερνοασφάλειας,
Associate Director, CEE&EM Security
& Resilience services Partner, Kyn-
dryl Κύπρου, Χρίστος Γιακουμής.

<<<<<<

Από το 2021 παρουσιά-
ζεται πιο έντονα το φαι-
νόμενο του «hacker-as-
a-service» όπου
οι επιτήδειοι ενεργούν
επί πληρωμή μέσω
κάποιου συμβολαίου.

<<<<<<

Στις περιπτώσεις κυβερ-
νοεπιθέσεων σε ιδιωτι-
κές εταιρείες, οι «χά-
κερς» έλαβαν και λύτρα
για να αποδεσμεύσουν
τις πληροφορίες που εί-
χαν υποκλέψει. Γίνεται
λόγος για ποσά από
50 - 100 χιλιάδες ευρώ.
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Βραβείο του ό,τι να ’ναι
Πολλές φορές στη Βουλή των Αντιπρο-
σώπων οι ομιλίες και οι τοποθετήσεις
των βουλευτών είναι λίγο βαρετές, τε-
τριμμένες και λίγο βαριέσαι να τις παρα-
κολουθείς. Όλα όμως αλλάζουν όταν
ανεβαίνει στο βήμα ο κ. Ανδρέας Θεμι-
στοκλέους. Πραγματικά νομίζω πως αξί-
ζει ένα βραβείο για την καλύτερη κακή
ερμηνεία. Τοποθετείται για σημαντικά
ζητήματα με τέτοιον τρόπο που ό,τι κατά-
λαβες, κατάλαβες.

Τα λέει με τέτοιον τρόπο, που σε κάνει
να αναρωτιέσαι αυτό που ακούς είναι
αλήθεια; Είναι ένας μύθος που κρύπτει
νουν αληθείας, είναι απλώς εικασίες και
ιδέες; Η κα Αννίτα Δημητρίου πρόεδρος
της Βουλής και πρόεδρος του ΔΗΣΥ, μά-
λιστα ζήτησε,  στην τελευταία τοποθέτη-
σή του την περασμένη Πέμπτη, να της
εξηγήσει πού θέλει να καταλήξει, ενώ
κάτι έλεγε για τη βιβλιοθήκη του Πανεπι-
στημίου Κύπρου, που όσο και να απεχθά-
νομαι τον πολιτικό του λόγο, ένα δίκιο για
τις καλαμιές το έχει... Τώρα για το αν το
σπεκουλάρω είναι ελληνικά ή αγγλικά ας
το αφήσουμε στους ειδικούς!

Ακαδημαϊκοί λόγοι...
Πάντως, για το αν θα γίνουμε ακαδημαϊ-
κό κέντρο χρειάζεται πολύ κόπος ακόμα,
όχι γιατί μας λείπει το έμψυχο δυναμικό,
αλλά γιατί μας λείπει το όραμα. Γιατί μας
λείπει ο συγκεκριμένος πολιτικός λόγος
που ενδυναμώνει τη σκέψη μας για τη
χρησιμότητα να γίνουμε σοβαρό ακαδη-
μαϊκό κέντρο. Όποιοι και όποιες παρακο-
λουθήσαμε τη συνεδρίαση της Βουλής
των Αντιπροσώπων την Πέμπτη που μας
πέρασε καταλάβαμε πολύ καλά γιατί τα

πράγματα δεν πάνε όπως πρέπει να πη-
γαίνουν. «Πολιτικοί» λόγοι έμπλεοι συ-
ναισθηματισμών και αφορισμών. Λόγοι
που σε τίποτε δεν θυμίζουν στιβαρό πο-
λιτικό λόγο, με βάθος. Όταν στην ίδια τη
Βουλή παραδεχόμαστε ότι υπάρχουν

ιδρύματα και σχολεία κατώτερων και
ανώτερων παιδιών, τότε τίποτε δεν μας
σώζει. Όταν λέμε ότι τα ερευνητικά προ-
γράμματα είναι για το πρεστίζ, τότε βρά-
σε ρύζι. Όταν μπλέκουμε τα πανεπιστή-
μια με την ειδική εκπαίδευση, όταν δαι-

μονοποιούμε το δημόσιο πανεπιστήμιο
και πετάμε και το συναισθηματικό περί
αποκοπής των προνομίων των προνομι-
ούχων βουλευτών είναι επικίνδυνο. 

Για να γίνουμε ακαδημαϊκό κέντρο πάν-

τως θα είχε ενδιαφέρον να δούμε ποια
είναι τα δικά μας επιστημονικά κέντρα,
ποιοι και πόσοι εργάζονται σε αυτά, πώς
λειτουργούν οι βιβλιοθήκες μας, οι δη-
μόσιες και οι πανεπιστημιακές, πώς βοη-
θάμε το Κρατικό Αρχείο και
το  Ινστιτούτο Νευρολογίας
και Γενετικής Κύπρου. Πρέπει να δούμε
πώς φέρνουμε ερευνητικά προγράμματα
στην Κύπρο, και πώς τα αξιοποιούμε. Με-
ρικά μόνο... τώρα όλα τα άλλα είναι να εί-
χαμε να λέγαμε.

Για να δούμε...
Τι νέο άραγε έχει να κομίσει στον δημό-
σιο διάλογο για τον πολιτισμό ο κ. Χατζη-
γιάννης; Πάντως, έως τώρα όπου και να
έχει μιλήσει δεν έχει πει κάτι καινούργιο,
παρά μόνο ότι ακούει τους πάντες, συ-
ναντάει τους πάντες, και σιγά-σιγά δια-
μορφώνει άποψη. Μακάρι να τη διαμορ-
φώσει όσο γίνεται πιο γρήγορα, γιατί
ήδη χάνουμε χρόνο με το να πρέπει να
του τα ξαναεξηγούν όλα από την αρχή.
Όσο για τις κριτικές που δέχθηκε άμα τον
διορισμό του, είπε στην εκπομπή «Δια-
σπορά Ειδήσεων» της Οριάνας Παπαντω-
νίου ότι όλες είναι καλοδεχούμενες, [...]
λέγοντας χαρακτηριστικά «αρκετά χρό-
νια λόγω της βασικής μου ιδιότητας οι
κριτικές είναι αναπόσπαστο κομμάτι της
δουλειάς μας είτε θετικές είναι, είτε αρ-
νητικές, καλοπροαίρετες ή μη, καλές ή
κακές, καλοδεχούμενες είναι όλες.

Είναι όλα καλά, δεν δημιουργείται κά-
ποιο θέμα και δεν μου αποσπά την προ-
σοχή». Πώς τώρα από τις ύποπτες και
εσπευσμένες κριτικές φτάσαμε στο όλες
είναι καλοδεχούμενες είναι ένα ερώτη-
μα. Μακάρι να το πιστεύει. 

Οι πλούσιοι και οι φτωχοί, τα δημόσια και τα ιδιωτικά και τα προνόμια των λίγων και ό,τι κάνω το κάνω για τα κακόμοιρα τα φτωχόπαιδα.

Στις 17 Φεβρουαρίου 2023 ο Μωυ-
σής Ελισάφ «προσετέθη εις τους
πατέρας αυτού» (Κριταί, 2:10) και
δύο μέρες αργότερα ετάφη στο
εβραϊκό νεκροταφείο των Ιωαννί-
νων. Ολοκληρώθηκε προχθές και η
περίοδος των σλοσίμ (chelochim,
οι 30 ημέρες πένθους), αντίστοιχη
με τα σαράντα των χριστιανών. Είχε
ρυθμίσει ο ίδιος έτι ζων όλα τα
σχετικά με την κηδεία του. Eνας
άνθρωπος που δεν θρήσκευε, που
δεν τηρούσε τους λατρευτικούς
και διατροφικούς κανόνες του ιου-
δαϊσμού, έδωσε ρητές εντολές για
την κηδεία του και όρισε ακόμη και
να προσφερθεί το προβλεπόμενο
φαγητό του πένθους στο σπίτι του
μετά την ταφή και να γίνει εκεί η
νενομισμένη προσευχή και η κεριά
(qeri‘ah, διάρρηξη των ιματίων). 

Για κάποιον που έχασε 35 στενούς
συγγενείς του στο Ολοκαύτωμα η
εβραϊκή ταυτότητα είναι απολύτως
μη απαρνήσιμη, οι εντολές όμως
αυτές σημαίνουν κάτι παραπάνω
από τούτο το αυτονόητο, σημαί-
νουν, νομίζω, τιμή στη μνήμη των
γονιών του, τιμή στη μνήμη των
προγόνων της μικρής κοινότητας
των Ιωαννίνων. Ο Μωυσής Ελισάφ
ήξερε τι απήχηση επρόκειτο να
έχει η κηδεία του και ήθελε αυτή η
τιμή να μην περιοριστεί στο πρό-
σωπό του, αλλά να επεκταθεί και
στην κοινότητά του, μια κοινότητα
νεκρών ουσιαστικά.  

Ο θάνατος του Μωυσή Ελισάφ
προκάλεσε πράγματι πανελλήνια
συγκίνηση. Δεν θυμάμαι άλλον θά-
νατο δημάρχου, τις τελευταίες δε-
καετίες, που να έχει προκαλέσει
κάτι παρόμοιο. Η Ελλάδα όλη θρή-
νησε τον δήμαρχό της. Ποια είναι η
εξήγηση άραγε γι’ αυτό; Το έργο
που έκανε στα Γιάννενα; Μα δεν το
ξέρουν οι περισσότεροι. Οι εξαιρε-
τικές πολιτιστικές εκδηλώσεις που
διοργάνωνε; Μα αυτές απευθύνον-
ταν σε 100-200 ανθρώπους.

Ας μην πολλαπλασιάζουμε άσκοπα
ερωτήματα: η εξήγηση είναι το
πρόσωπό του, αυτό που ήταν ο
ίδιος! Ο κόσμος όλος, λόγιοι και
αλόγιοι, αναγνώριζαν, διαισθητικά
οι περισσότεροι, στο πρόσωπο του
Μωυσή Ελισάφ τον σπάνιο συνδυα-
σμό ήθους και ικανότητας, ακεραι-
ότητας και αποτελεσματικότητας,
πνευματικής καλλιέργειας και πρα-
κτικού πνεύματος, οραματισμού και
ρεαλισμού, ευφυΐας και καλοσύ-
νης, κύρους και προσήνειας. 

Μου έκανε εντύπωση στους επικη-
δείους που εκφωνήθηκαν ή γρά-
φτηκαν για τον Μωυσή Ελισάφ πό-
σο πολλές φορές ειπώθηκε η λέξη
φίλος. Για ορισμένες περιπτώσεις
ξέρω ότι ήταν πρόσφατες γνωρι-
μίες, που δεν είχαν προλάβει να γί-
νουν φιλίες. Χρειάζεται καιρός και
πολλές συναντήσεις για να γεννη-
θεί αυτό το σπάνιο είδος που είναι
η φιλία. Και όμως, όλοι αυτοί που
μιλούσαν για τη φιλία τους με τον
Μωυσή Ελισάφ δεν ψεύδονταν. 

Ηταν εκείνος που τους μετέδιδε το
αίσθημα αυτό, που τους έκανε να
νιώθουν φίλοι και όχι απλοί γνώρι-
μοι. Ο Μωυσής Ελισάφ είχε την
ικανότητα της φιλίας, ήξερε να εί-
ναι φίλος, ήξερε να περπατάει δί-
πλα σου, να συμπαραστέκεται αθό-
ρυβα και διακριτικά, χωρίς να σε
κάνει να νιώθεις υποχρεωμένος,
ήξερε να ενισχύει και να ενθαρρύ-
νει, ήταν γενναιόδωρος και φιλό-
ξενος, καλός και ειλικρινής συζη-

τητής, χωρίς μισόλογα και κρυψί-
νοιες. Είχε κύρος αλλά δεν ήταν
βαρύγδουπος, ήταν ανάλαφρος.
Χαιρόσουν να είσαι μαζί του. Στην
ιστορία της σκέψης, από τον Αρι-
στοτέλη μέχρι σήμερα, έχει συζη-
τηθεί πολλές φορές το ζήτημα της
φιλίας. Με όποιον τρόπο και αν τη
θεωρήσεις, βέβαιο είναι ότι η φι-
λία χρειάζεται ανιδιοτέλεια για να
υπάρξει.

Δεν περιορίζεται μόνο στους ενά-
ρετους, όπως ήθελε ο Αριστοτέλης,
αλλά πάντως συμφεροντολόγοι και
εγωπαθείς νάρκισσοι δεν μπορούν
ποτέ να είναι φίλοι. Ακριβώς επει-
δή η φιλία χρειάζεται ανιδιοτέλεια,
δεν μένει ποτέ εντελώς ιδιωτική
υπόθεση, αλλά έχει αντανάκλαση
και στη δημόσια ζωή. Ο Μωυσής
Ελισάφ ήταν φίλος μέσα στον κατε-
ξοχήν άφιλο κόσμο, που είναι ο κό-
σμος  των πολιτικών. Κυβέρνησε
την πόλη των Ιωαννίνων με τον τρό-
πο που την κυβέρνησε επειδή ήξε-

ρε να είναι φίλος. Κυβέρνησε με
την ανιδιοτέλεια του φίλου.

Πρέπει οπωσδήποτε να προσθέσω
ότι ο Μωυσής Ελισάφ ήταν καλ-
λιεργημένος και μορφωμένος άν-
θρωπος, δηλαδή, για να μη λέμε
λόγια του αέρα, ένας άνθρωπος
που διάβαζε πολύ. Ενας από τους
λόγους που έκανε σωστές επιλο-
γές στον δημόσιο βίο του οφείλε-
ται ακριβώς στα κριτήρια που είχε
διαπλάσει χάρη στην παιδεία του.
Δεν διάβαζε μόνο, αλλά και έγρα-
φε. Οι εκδόσεις Πόλις έχουν απο-
φασίσει την έκδοση μιας επιλογής
κειμένων του, όπου θα φανεί το
εύρος της παιδείας του. 

Ο Μωυσής μού έκανε το μεγάλο
δώρο να ζήσω δίπλα του τις τελευ-
ταίες μέρες της ζωής του. Ανταλ-
λάξαμε πολλά αυτές τις ώρες, όταν
πια έχουν σωθεί τα ψέματα, που τα
κρατάω μέσα μου για την ιδιωτική
μου θλίψη. Θα σημειώσω μόνο δυο
λόγια, χωρίς λεπτομέρειες, γιατί
πιστεύω ότι ο τρόπος που πεθαί-
νουμε έχει και αυτός τη σημασία
του για τους άλλους. Σπουδαίος
γιατρός καθώς ήταν, ήξερε ακρι-
βώς τι του συνέβαινε. Δεν μπορού-
σε να τον ξεγελάσει κανείς, έστω
και για λίγο, με ψεύτικες ελπίδες.
Φοβήθηκε, φοβήθηκε πολύ, έκλα-
ψε. Το αναφέρω με απολύτως θε-
τικό τρόπο, ως βαθιά ανθρώπινη
στάση, όταν ο θάνατος με βεβαι-
ότητα πλησιάζει. Εκανε ό,τι ήταν
δυνατόν ιατρικά να γίνει, δεν πα-
ραιτήθηκε.

Το μυαλό του όλες αυτές τις τελευ-
ταίες μέρες, ούτε τρεις μήνες καλά
καλά, ήταν σε αυτό που θεωρούσε
ο ίδιος ως το μεγάλο έργο του,
στον Δήμο των Ιωαννίνων, το επι-
στέγασμα της ζωής και της προ-
σφοράς του, και είχε αγωνία να μη
σκορπίσουν όσα είχε προλάβει να
κάνει, αλλά να συνεχιστούν. Οταν
κατάλαβε ότι χάθηκε και η τελευ-
ταία ελπίδα για μια μικρή έστω πα-
ράταση, έφυγε από την Αθήνα με
την καθαρή απόφαση να γυρίσει
να πεθάνει σπίτι του. Εδωσε στη
γυναίκα του αναλυτικές οδηγίες
για την κηδεία του και έκλεισε τα
μάτια του σχεδόν ειρηνικά. Πέθανε
λίγο πρόωρα, αλλά έζησε πλούσια
ζωή, αγάπησε και αγαπήθηκε. Δεν
ξέρω πόσο μπορεί να τον παρηγο-
ρούσε αυτό τις επιθανάτιες μέρες
του. Ας αναπαύεται εν ειρήνη. Εις
μνημόσυνον αιώνιον έσται δίκαιος
(Ψαλμοί (111(112): 6). 

Το μεγάλο δώρο του Μωυσή Ελισάφ
Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΖΟΥΜΠΟΥΛΑΚΗ

<<<<<<

Ο κόσμος όλος,
λόγιοι και αλόγιοι,
αναγνώριζαν, διαισθητι-
κά οι περισσότεροι,
στο πρόσωπό του τον
σπάνιο συνδυασμό
ήθους και ικανότητας.

<<<<<<

Ηξερε να είναι φίλος,
να ενισχύει και να εν-
θαρρύνει, ήταν γενναι-
όδωρος και φιλόξενος,
καλός και ειλικρινής
συζητητής, χωρίς μισό-
λογα και κρυψίνοιες.

Ο Μωυσής μού έκανε το μεγάλο δώρο να ζήσω δίπλα του τις τελευταίες μέ-
ρες της ζωής του. Ανταλλάξαμε πολλά αυτές τις ώρες, όταν πια έχουν σωθεί
τα ψέματα, που τα κρατάω μέσα μου για την ιδιωτική μου θλίψη, γράφει ο
Σταύρος Ζουμπουλάκης.
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«Με τη σύμφωνη γνώμη της
Κυπριακής Δημοκρατίας
υπάρχει ο χρηματοδοτικός
Κανονισμός, υπάρχει ο Κα-
νονισμός που αφορά το
απευθείας εμπόριο»! Αυτό

που διαβάσατε δεν η εκπλήρωση των ευ-
σεβοποθισμών της Άγκυρας, ούτε η υλο-
ποίηση του ύψιστου στόχου που έχει θέσει
το κατοχικό ψευδοκράτος από την ημέρα
της παράνομης ύπαρξής του. Πρόκειται
για δήλωση του Προέδρου Χριστοδουλίδη,
ο οποίος μας είπε ότι ο Κανονισμός για το
απευθείας εμπόριο «υπάρχει»! Με τη σύμ-
φωνο μάλιστα γνώμη της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας!  Πότε έγινε αυτό και δεν έπεσαν
πολιτικά ντουβάρια; Πότε η Λευκωσία ανα-
γνώρισε το ψευδοκράτος, ανάβοντας πρά-
σινο φως στην έναρξη απευθείας εμπορικών
συναλλαγών μεταξύ των κρατών-μελών
της Ε.Ε. και της λεγόμενης «ΤΔΒΚ», όπως
προνοεί η εν λόγω πρόταση Κανονισμού
της Κομισιόν, που αποτελεί κόκκινο πανί
για τη Λευκωσία από το 2004;

Η απάντηση είναι ποτέ. Ο Πρόεδρος
Χριστοδουλίδης έκανε προφανέστατα λά-
θος. Άλλωστε, εάν η Κυπριακή Δημοκρατία
είχε δώσει τη «σύμφωνο γνώμη» της, στην
πρόταση Κανονισμού της Κομισιόν για
το απευθείας εμπόριο, που επιδιώκει να
καταστήσει το κατεχόμενο, βόρειο τμήμα,
της Κύπρου «Ταϊβάν της Μεσογείου», τότε
το Κυπριακό θα ήταν ήδη κλειστό με κάθε
επισημότητα. Και θα είχαμε δύο κράτη.
Τη μισή Κυπριακή Δημοκρατία, όπως τη
γνωρίζουμε σήμερα, και τη λεγόμενη
«ΤΔΒΚ» που θα μπορούσε να κάνει απευ-
θείας εμπορικές συναλλαγές με όλο τον
υπόλοιπο πλανήτη και συνεπώς θα ήταν
τουλάχιστον ντε φάκτο αναγνωρισμένη.
Με τη σύμφωνο γνώμη της Κυπριακής
Δημοκρατίας, όπως μας είπε ο Πρόεδρος!

Είναι προφανές ότι εδώ έχουμε να κά-
νουμε με ένα προεδρικό λάθος. Με ένα
φραστικό ολίσθημα. Και συνεπώς σκοπι-
μότητα δεν μπορεί να αποδοθεί σε αυτά
που είπε ο Νίκος Χριστοδουλίδης, ο οποίος
προφανέστατα μπέρδεψε τους ευρωπαϊ-

κούς Κανονισμούς. Όχι όμως μόνο αυτούς.
Μαζί μπέρδεψε και κάποιους στην έδρα
της Ε.Ε. που διάβαζαν την προεδρική δή-
λωση για τη «σύμφωνο γνώμη» της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας στο απευθείας εμ-
πόριο και διερωτήθηκαν εάν η Λευκωσία
έκανε στροφή 180 μοιρών. Δεδομένου ότι
τόσο ο Πρόεδρος Παπαδόπουλος, όσο και
ο Πρόεδρος Χριστόφιας, ως επίσης και ο
Πρόεδρος Αναστασιάδης έδωσαν μάχες
κόντρα στην πρόταση της Κομισιόν για
απευθείας εμπόριο, η οποία για όσους
δεν γνωρίζουν ή έχουν ξεχάσει, βασιζόταν
στο άρθρο 207 της Συνθήκης και συνεπώς
εκλάμβανε το κατεχόμενο τμήμα της Κύ-
πρου ως «τρίτη χώρα»! Ναι, όπως το δια-
βάσατε. Αυτή είναι η πρόταση των φίλων
μας των Ευρωπαίων. Τα κατεχόμενα «τρίτη
χώρα»… και όχι τμήμα της Κυπριακής
Δημοκρατίας. 

Τα λάθη είναι βεβαίως ανθρώπινα. Και
ο Πρόεδρος Χριστοδουλίδης που δεν έχει
το αλάθητο, δικαιούται να κάνει κι αυτός
λάθος. Αυτό όμως που είναι αδικαιολόγητο,

είναι ότι ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
είτε δεν πήρε είδηση ότι έκανε λάθος,
είτε το αντιλήφθηκε αλλά δεν μπήκε στον
κόπο να το διορθώσει. Δεν ξέρω ποιο από
τα δύο είναι χειρότερο, αν και το αποτέ-
λεσμα δεν διαφέρει. 

Κι αν ο Πρόεδρος δεν πήρε είδηση ότι
είπε αυτό που είπε, τι κάνουν οι συνεργάτες
του; Πού βρίσκονται όλοι αυτοί και γιατί
δεν εξέδωσαν μια διορθωτική δήλωση,
ως είθισται σε όλα τα προηγμένα κράτη
και καθεστώτα που αναγνωρίζουν ένα
φραστικό λάθος του ηγέτη τους, το διορ-
θώνουν και προχωρούν παρακάτω; Εκτός
κι αν θεωρούν ότι μπορούν να επενδύουν
στην άγνοια δημοσιογράφων, είτε κυρίως
στην ανοχή τους, σε τέτοιο βαθμό, ώστε
να λέγονται από προεδρικά χείλη τέτοιες
πολιτικές ασυναρτησίες, οι οποίες να περ-
νούν στο ντούκου.

Εύλογα κάποιος θα μπορούσε να ρω-
τήσει επίσης, πού είναι η «υπεύθυνη» αν-
τιπολίτευση του ΔΗΣΥ; Προφανώς δεν
πήρε είδηση. Όπως επίσης προφανώς δεν

πήρε είδηση ούτε η «ορίτζιναλ» αντιπο-
λίτευση του ΑΚΕΛ. Τι έπρεπε να ακούσουν
οι ανευθυνοϋπεύθυνες αντιπολιτεύσεις
των δύο μεγάλων κομμάτων για να τοπο-
θετηθούν; «Ξεκάθαρα» ότι με τη σύμφωνο
γνώμη της Κυπριακής Δημοκρατίας ανα-
γνωρίστηκε το ψευδοκράτος; Η εικόνα
είναι τραγική, ως επίσης και η άγνοια.
Όλων. Από τον πρώτο μέχρι τον τελευ-
ταίο!

Σημείωση: Χωρίς διάθεση ερμηνείας των
τοποθετήσεων του Προέδρου, πιθανολογώ
ότι ο κ. Χριστοδουλίδης μπέρδεψε την πρό-
ταση Κανονισμού για το απευθείας εμπόριο
της Κομισιόν, που δεν έχει εγκριθεί ποτέ και
εκκρεμεί από το 2010 στο Ευρωπαϊκό Κοινο-
βούλιο, με τον εγκεκριμένο (με τη σύμφωνο
γνώμη της Κυπριακής Δημοκρατίας) Κανονι-
σμό για την Πράσινη Γραμμή που επιτρέπει
το εμπόριο μη ζωικών προϊόντων από τα κα-
τεχόμενα προς τις ελεύθερες περιοχές. 

Κύριε Πρόεδρε, πότε αναγνωρίσατε το ψευδοκράτος; 
Tου ΠΑΥΛΟΥ Κ. ΞΑΝΘΟΥΛΗ

xanthoulis.pavlos@gmail.com 

Υπάρχουν πολλοί τρόποι για να «διαβάσει»
κανείς τη θεαματική πολιτική τροχιά της Αν-
νίτας Δημητρίου: Από την εκλογή της στο
Κοινοτικό Συμβούλιο Τρούλλων το 2011,
μέχρι την προεδρία της Βουλής το 2021 και
την πρόσφατη ανάδειξή της στην ηγεσία του

Δημοκρατικού Συναγερμού. Πρόκειται ίσως για το εντυ-
πωσιακότερο success story της εγχώριας κομματικής
σκηνής, το οποίο, όπως ανέφερα και πιο πριν, επιδέχεται
πολλαπλές αναγνώσεις: είτε γιατί πρόκειται για την επι-
κυριαρχία της εικόνας, είτε γιατί το απολιτίκ στις μέρες
μας πουλάει, είτε γιατί η 37χρονη πολιτικός όντως κομίζει
κάτι καινούργιο (κι ας μην έχει αρθρώσει ακόμα ούτε μια
θέση που να σπάει αβγά). Σε κάθε περίπτωση πάντως,
έπειτα από την τελευταία εκλογική της νίκη, η Αννίτα Δη-
μητρίου κατέστησε ξεκάθαρο σε κομματικούς φίλους και
αντιπάλους πως όχι μόνο ήρθε για να μείνει, αλλά να μείνει
για πολύ.

Για την απολιτίκ διάσταση του «φαινομένου» έχουν γρα-
φτεί ενδιαφέρουσες αναλύσεις. Κάποιοι μάλιστα συνέδεσαν
την περίπτωση της Αννίτας Δημητρίου με την εκλογή του
Νίκου Χριστοδουλίδη, κάνοντας λόγο για τον θρίαμβο των
δημοσίων σχέσεων και του  πολιτικού marketing. Εγώ θα
έλεγα να μη βιαζόμαστε τόσο καθώς η ζωή, αργά ή γρήγορα,
θα αποδείξει εάν πρόκειται απλώς για καλογυαλισμένη επι-
φάνεια. Γι’ αυτό βρίσκω ιδιαιτέρως ενδιαφέρουσα μια άλλη
«ανάγνωση», η οποία εξετάζει την ιλιγγιώδη ανέλιξη της
προέδρου του ΔΗΣΥ μέσα από το αντίπαλον δέος της. Τον
άνθρωπο που υπήρξε η αιτία ν’ αναδειχθεί η πολιτικός
Αννίτα Δημητρίου και από μικρού βεληνεκούς συναγερμικό
στέλεχος σε δέκα μόλις χρόνια να κυριαρχήσει στο κομματικό
παιχνίδι. Αναφέρομαι φυσικά στον λαλίστατο Πρόδρομο
Προδρόμου, ο οποίος παρά την αρνητική αξιολόγηση του
κυβερνητικού του έργου (για να το θέσω όσο πιο κομψά
γίνεται) συνεχίζει ακάθεκτος τις δημόσιες παρεμβάσεις
του, βέβαιος μάλλον ότι δεν πρέπει να στερήσει τον κυπριακό
λαό από την πολιτική του σοφία. 

«Η συνεχής αναφορά στην ανάγκη και επιδίωξη για ενό-
τητα –που θα έπρεπε να θεωρείται αυτονόητη– δεν μπορεί
να αντιμετωπίσει την αίσθηση δυσανεξίας ως προς την
πρόσφατη πορεία ή και φυγόκεντρες τάσεις που καταγρά-
φονται από αρκετά χρόνια τώρα. Εξάλλου, για να έχει νόημα
η ενότητα και να μην αποτελεί μία ακόμα κληρονομημένη,
όσο και ατελέσφορη συνταγή πάγιας (και «παλαιοκομμα-
τικής») ρητορικής, πρέπει να βασιστεί σε πολιτικές θέσεις,
σε μια στρατηγική κατεύθυνση και μια καθαρή πολιτική
φιλοσοφία». Αυτά, μεταξύ άλλων, είπε ο τέως υπουργός
Παιδείας με αφορμή τις εκλογικές διαδικασίες στο κόμμα
του, το οποίο σύμφωνα με τον ίδιο αντιμετωπίζει κρίση
ταυτότητας. Δύσκολα μπορεί να διαφωνήσει κανείς μαζί
του. Και επί της ουσίας αλλά και σε σχέση με το ύφος, αφού
σε μια εποχή που οι περισσότεροι συνάδελφοί του μιλούν
με ένα λεξιλόγιο 300 λέξεων, εκείνος χειρίζεται θαυμάσια
τη γλώσσα. Τι να τα κάνουμε όμως τα ωραία ελληνικά και
τις ενδιαφέρουσες απόψεις, όταν «επί του εδάφους» δεν
υπάρχει κανένα απολύτως αντίκρισμα; Η πολιτική είναι
μέγεθος μετρήσιμο. Υπ’ αυτήν την έννοια, ο Πρόδρομος
Προδρόμου, όπως θα του υποδείκνυε -είμαι βέβαιος- και η
εκπαιδευτική κοινότητα, «εμετρήθη, εζυγίσθη και ευρέθη
ελλιπής».

Αυτό το κράμα αλαζονείας και διοικητικής ανικανότητας
αποδείχτηκε καταστροφικό για την πολιτική ζωή του τόπου.
Καταστροφικό για τις ζωές μας, αν θέλουμε να ακριβολογούμε,
αφού πολιτικοί του φυράματος του Πρόδρομου μάς οδήγησαν
στα σημερινά αδιέξοδα. Πρόσωπα με υπερτροφικά εγώ,
δίχως καμία απολύτως επίγνωση της πραγματικότητας και
των δυνατοτήτων τους. Πολιτικοί που αισθάνονται μεγα-
λύτεροι από τη σκιά τους αλλά παραμένουν αγκιστρωμένοι
στις καρέκλες τους χωρίς να παράγουν έργο. Δεν είναι μόνο
ο Πρόδρομος. Είναι οι «σαν τον Πρόδρομο» που υπήρξαν
η αιτία για να χειροκροτεί ένα ιστορικό κόμμα, όπως τον
Συναγερμό, μια ωραία εικόνα χωρίς περιεχόμενο. Πολιτικό
τέκνο αυτής της συνθήκης και αυτής της απαξίωσης είναι
η Αννίτα Δημητρίου, η οποία βεβαίως σύντομα θα κατανοήσει
ότι η περίοδος χάριτος τελείωσε. Ως πρόεδρος του ΔΗΣΥ
πια, θα αναγκαστεί να μιλήσει με κόστος να γίνει ενδεχομένως
και δυσάρεστη. Αν δεν το πράξει κανένα «αντίπαλον δέος»,
ιδιαίτερα όταν αυτό αποτελεί παρελθόν, δεν θα την σώσει. 

Το φαινόμενο
Αννίτα 

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΟΥ

Ουδείς αμφέβαλε για τη στάση του
ΑΚΕΛ απέναντι στη κυβέρνηση
Χριστοδουλίδη, ειδικά αν ληφθούν
υπόψη και οι χαρακτηρισμοί, κά-
ποιων της Αριστεράς, για το πρό-
σωπο του τότε υποψηφίου, μετά

τον πρώτο γύρο των Προεδρικών Εκλογών. Η
επίθεση του ΑΚΕΛ με το καλημέρα, και τη
στιγμή μάλιστα που η επίσκεψη του Προέδρου
της Δημοκρατίας στην Ελλάδα ήταν σε εξέλιξη,
εκ των πραγμάτων δεν μπορεί να οφειλόταν
μόνο σε μια πολιτική διαφωνία η οποία σημει-
ωτέων και για λόγους πολιτικού σαβουάρ βιβρ
θα μπορούσε να αναμένει την επιστροφή της
κυπριακής αποστολής στη Λευκωσία. Πλέον
είναι ξεκάθαρο, ακόμα και στους πλέον μετριο-
παθείς ή αισιόδοξους, πως το ΑΚΕΛ θα ακο-
λουθήσει τακτική σκληρού ροκ απέναντι στον
Πρόεδρο Χριστοδουλίδη, θεωρώντας τον ως
μια προέκταση της προηγούμενης κυβέρνησης.
Τα θέματα υπόστασης της Κυπριακής Δημο-
κρατίας που ηγέρθησαν από το ΑΚΕΛ το μόνο
που πετυχαίνουν είναι να ανακαλούν μνήμες
που λογικά θα έπρεπε να είχαν σβήσει στα 63
χρόνια ζωής της Δημοκρατίας.

Η Κύπρος δεν είναι μια νεοσύστατη κρατική
οντότητα που κινδυνεύει από εξωτερικές πα-
ρεμβάσεις ή αναζητεί ρόλο και θέση στο διεθνές
περιβάλλον. Είναι μέλος της Ε.Ε. και συμμετέχει
ισότιμα στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι, χωρίς να κιν-
δυνεύει με καπέλωμα, γιατί περί αυτού πρόκειται
ασχέτως προπετάσματος μιας ενδεχόμενης αν-
τίδρασης της τουρκικής πλευράς, ακόμα και
από την Ελλάδα. Η αντίδραση του ΑΚΕΛ ήταν
υπερβολική, βεβιασμένη και άκαιρη και αυτό
που μπορεί να διατυπωθεί ως εύλογη απορία
είναι αν θα ήταν η ίδια εάν π.χ. ο Πρόεδρος
Χριστοδουλίδης ανακοίνωνε μια παρόμοια συμ-
φωνία με τη Γαλλία ή τη Γερμανία. Εάν η απάν-
τηση θα ήταν καταφατική σε αυτή την περί-
πτωση στην Εζεκία Παπαϊωάννου δεν θα πρέπει
να εκπλαγούν αν επικριθούν για ιδεοληψίες. Η
Κύπρος και η Ελλάδα μπορεί να έχουν εθνικούς
δεσμούς, είναι όμως και δύο διαφορετικές κρα-
τικές οντότητες με στενή συνεργασία, σε διμερές
επίπεδο και εντός Ε.Ε. Πώς δηλαδή μια κοινή
συνεδρία των Υπουργικών Συμβουλίων π.χ. για
θέματα αμυντικής συνεργασίας μπορεί να πλήξει

την οντότητα της Κυπριακής Δημοκρατίας;
Χριστοδουλίδης και Μητσοτάκης δεν ανακά-
λυψαν τον τροχό την περασμένη Δευτέρα στο
Μαξίμου. Αποφάσισαν κάτι που ως πρακτική
εφαρμόζεται και από άλλες χώρες. Η Κίνα κα-
πέλωσε τη Γερμανία όταν τα Υπουργικά Συμ-
βούλια των χωρών πραγματοποίησαν κοινή
συνεδρία μέσω τηλεδιάσκεψης; Σαφέστατα όχι.
Είναι δικαίωμα του ΑΚΕΛ να καθορίσει τη στάση
του έναντι της κυβέρνησης. Όχι όμως να τραβάει
θέματα, ευαίσθητα, από τα μαλλιά ειδικά αυτή
την περίοδο όπου βρίσκεται σε τροχιά αλλαγών.
Καλές οι αλλαγές αλλά θα πρέπει να αλλάξουν
και νοοτροπία.

Το ΑΚΕΛ ως σοβαρή πολιτική δύναμη του
τόπου θα έπρεπε να ανέμενε την επιστροφή
του Προέδρου της Δημοκρατίας στη Λευκωσία
και στην πρώτη συνεδρία του Εθνικού Συμ-
βουλίου να ζητήσει ενημέρωση από τον ίδιο
τον κ. Χριστοδουλίδη. Η αντίδρασή του ήταν
βεβιασμένη και με διάθεση μικροπολιτικής αν-
τιπολίτευσης. Από την άλλη η κυβέρνηση, θα
πρέπει να εξηγήσει ποια η ανάγκη σύστασης
ενός οργάνου με κοινές συνεδρίες τη στιγμή
που υπάρχει το Διακυβερνητικό Συμβούλιο,
Κύπρου - Ελλάδας. Μήπως υπήρχαν κενά τα
οποία θα καλύψουν οι κοινές υπουργικές συ-
νάξεις; Το δεύτερο θέμα που πρέπει να προ-
βληματίσει το Προεδρικό είναι η διαχείριση
ανάλογων ζητημάτων, επικοινωνιακά. Δεν μπο-
ρεί τη μία μέρα ο Πρόεδρος της Δημοκρατίας
να κάνει λόγο για κοινές συνεδρίες των Υπουρ-
γικών Συμβουλίων των δύο χωρών και την επο-
μένη ο κυβερνητικός εκπρόσωπος, προφανώς
όχι αυτοβούλως, να τα γυρίζει ή να προσπαθεί
να λειάνει τις γωνίες. Εδώ το ΑΚΕΛ, ασχέτως
προθέσεων, έχει απόλυτο δίκιο να διερωτάται
τι ισχύει από τα δύο. Και δυστυχώς δεν είναι
το μοναδικό περιστατικό. Και σε άλλα ζητήματα
ο πήχης τέθηκε ψηλά, ποσοστά γυναικών στο
Υπουργικό Συμβούλιο, συμμετοχή παλαιών
υπουργών στην κυβέρνηση, και όχι αδίκως
επικρίθηκε από αντιπάλους του. Πρέπει να
γίνει κατανοητό πως η προεκλογική περίοδος
ολοκληρώθηκε και πως η νέα κυβέρνηση θα
πρέπει να μετρά τα λόγια της. 

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Από ποιους κινδυνεύει
η υπόσταση της Κ.Δ.;

tomarasa@kathimerini.com.cy stavros.christodoulou@gmail.com

Ότι ο κ. Χατζηγιάννης ως υφυπουργός Πο-
λιτισμού θα κριθεί από το έργο του είναι
αυτονόητο και αυτό ισχύει για όλα τα μέλη
της νέας κυβέρνησης. Το συγκεκριμένο
ωστόσο υφυπουργείο έχει σημαντικές ιδι-
αιτερότητες: Πρώτον, το χαρτοφυλάκιό

του αφορά στον Πολιτισμό, δεύτερο, είναι νεοσύστατο,
δηλαδή τώρα μπαίνουν τα θεμέλιά του. Και τρίτον,
εξίσου σημαντικό, είναι ότι για να επιτευχθεί η σύστασή
του πάλευαν εδώ και χρόνια οι καλλιτέχνες και οι δη-
μιουργοί μας, ώστε με αυτήν να πετύχουν και την
επίλυση προβλημάτων που δυσχέραιναν την υπόστασή
τους και τα οποία ήταν απόρροια της χρόνιας κρατικής
υποτίμησης της προσφοράς τους αλλά και της ίδιας της
αξίας του πολιτισμού. Αυτοί λοιπόν οι άνθρωποι που
στη διαδρομή τους εισέπραξαν πολλές διαψεύσεις και
«χαστούκια» μέχρι να υλοποιηθεί η σύσταση του υφυ-
πουργείου, έχουν κάθε δικαίωμα να εκφράζουν την αν-
τίδρασή τους στην επιλογή του κ. Χατζηγιάννη προτού
δουν το όποιο έργο του, εξαιρούνται δηλαδή από την
προαναφερθείσα «πολιτική ορθότητα», και το λιγότερο
που οφείλει να κάνει ο κ. Χατζηγιάννης αλλά και όσοι
σπεύδουν να τους στοχοποιήσουν ως μια «ελίτ» ομάδα,
είναι να δείξουν σεβασμό και στους ίδιους και στην αν-
τίδρασή τους. Κι αυτό γιατί η διαδρομή που διένυσαν
οι πλείστοι από αυτούς και δη εκείνοι που πια βρίσκονται
στη δύση της ηλικίας τους, είχε πολύ περισσότερο προ-
σωπικό κόστος από ό,τι μπορεί να υποθέσει όποιος δεν
γνωρίζει ή δεν αναγνωρίζει τι σημαίνει να είσαι καλλι-
τέχνης σε ένα τόπο, όπου ο πολιτισμός υπήρξε ανέκαθεν
παραγκωνισμένος. Και παρόλες τις αντιξοότητες, οι δη-
μιουργοί μας παρέμειναν εδώ και συνέχισαν να παλεύουν,
παράγοντας έργο και προβάλλοντας μέσα από το έργο
τους τη χώρα διεθνώς. Αυτοί οι δημιουργοί, ακριβώς
επειδή περπάτησαν πολλά χιλιόμετρα υποτίμησης,
έχουν κάθε δικαίωμα να δυσπιστούν, όταν αισθάνονται
πως η επιλογή του Προέδρου για τη θέση του υφυπουργού
δεν ανταποκρίνεται στις προσδοκίες τους. Και αυτός
που αναλαμβάνει υφυπουργός και καλείται να κερδίσει
τη δεινοπαθούσα εμπιστοσύνη τους οφείλει να ανα-
γνωρίσει αυτό τους το δικαίωμα και να κάνει ό,τι μπορεί
για να κατευνάσει τις ανησυχίες και την καχυποψία
τους. Αντ’ αυτού, ο κ. Χατζηγιάννης επέλεξε άλλη οδό.
Μιλώντας σε τηλεοπτική εκπομπή είπε τα εξής: «Πρόκειται
για μια μερίδα, είναι η κερκίδα του φέισμπουκ, οι οποίοι
οικειοποιούνται τον πολιτισμό σαν να είναι κάτι δικό
τους, ένα άβατο που κανείς δεν μπορεί να μπει μέσα.
Είναι μια μικρή ομάδα που θέτει αχρείαστα εμπόδια
στη δουλειά μας». 

Η αντίδραση των καλλιτεχνών, για να μιλήσουμε επί
της ουσίας, δεν οφείλεται στο βιογραφικό του κ. Χα-
τζηγιάννη ή στην αμφισβήτηση της καλλιτεχνικής του
καταξίωσης, ούτε καν στη βλακώδη αντιμαχία κατά
πόσο η ποπ μουσική είναι υποδεέστερο είδος τέχνης.
Όλα αυτά –συγγνώμη κιόλας– είναι κουβέντες του
καφενέ από άσχετους και αδαείς, και είναι θλιβερό που
ακόμα και δημοσιογράφοι παίζουν αυτό το παιχνίδι λαϊ-
κίζοντας επικινδύνως. Η αντίδραση των καλλιτεχνών,
που ούτε ελίτ ομάδα είναι, ούτε κερκίδα του φέισμπουκ,
έχει να κάνει με λόγους σαφώς πιο ουσιαστικούς από
ότι αρέσκονται να διατυμπανίζουν όσοι επιτηδευμένα
επιδιώκουν να διαχωρίσουν τον πολιτισμό σε πρώτης
και δεύτερης κατηγορίας λες και είμαστε στο γήπεδο
και μιλάμε για ομάδες, οπαδούς και κερκίδες. Οι δημιουργοί
αντιδρούν διότι μετά από πολλούς αγώνες και παρά-
πλευρες απώλειες, είδαν επιτέλους το υφυπουργείο να
υλοποιείται, και πριν αυτό προλάβει να πάρει σάρκα
και οστά, είδαν στη θέση του υφυπουργού να προσγει-
ώνεται ένας καταξιωμένος πλην ουρανοκατέβατος καλ-
λιτέχνης, ο οποίος δεν ζούσε εδώ, δεν δρούσε εδώ, δεν
αντιδρούσε εδώ και ούτε είχε ουσιαστική τριβή με τους
εδώ δημιουργούς ή έστω μια κάποια πολιτική παρέμβαση.
Και αντί ο κ. Χατζηγιάννης να αναγνωρίσει το εύλογο
των αντιδράσεων των καλλιτεχνών και να αποδεχτεί
σεμνά πως οφείλει να ιδρώσει για να κερδίσει την εμ-
πιστοσύνη τους, επέλεξε να τους αποκαλέσει «κερκίδα
του φέισμπουκ» δικαιώνοντας πανηγυρικά τους λόγους
δυσπιστίας τους.

Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

Περί κερκίδας
και άλλων φαιδρών

elenixenou11@gmail.com
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Η Urika Musemwa τακτοποιεί φρέσκα φύλλα καπνού στο σπίτι της στο όρος Darwin, στη Ζιμπάμπουε.
Η αρμόδια Αρχή για τον Καπνό της Ζιμπάμπουε (TIMB) δήλωσε ότι υπάρχουν 41.548 γυναίκες καπνο-
παραγωγοί αυτή την καλλιεργητική περίοδο. 
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Ο θυμός είναι μια από τις αρ-
χαιότερες ελληνικές λέξεις.
Στον Ομηρο σημαίνει την

ψυχή, τη βούληση, την επιθυμία.
Ο Πλάτων στην Πολιτεία τον θε-
ωρεί ένα από τα τρία μέρη της
ψυχής. Το «λογιστικό» στην κο-
ρυφή, το «θυμοειδές» στη δεύτερη
θέση και το «επιθυμητικό» στην
τρίτη. Οι φύλακες της Καλλίπολης,
της ιδανικής του πολιτείας, οφεί-
λουν να έχουν δυνατό θυμοειδές,
διότι είναι συνδεδεμένο με την
ανδρεία. Εκτοτε έχουν περάσει
πολλοί αιώνες, η λέξη έχει επι-
βιώσει ατόφια, όμως η σημασία
της έχει συρρικνωθεί. Διατηρεί
κάτι από την αρχαία σημασία της
στα σύνθετα, όπως «μεγάθυμος»
ή «μακρόθυμος». Ομως η λέξη
«θυμός» έχει ταυτισθεί με τη ση-
μασία της οργής. Το «μήνιν άειδε,
θεά, Πηληϊάδεω Αχιλήος» ο Δ. Ν.
Μαρωνίτης το μεταφράζει «Τον
άγριο θυμό τραγούδησε, θεά...».
Για μας, τους σύγχρονους Ελληνες,
η πρώτη λέξη της ποίησης είναι
ο θυμός, όχι η ψυχή, η οργή. Πώς
μια λέξη που κάποτε σήμαινε την
ψυχή, σήμερα σημαίνει την οργή;
Μήπως στο υποσυνείδητό μας η
ελληνική ψυχή είναι ταυτισμένη
με την οργή; Μήπως, κατά βάθος,

όταν λέμε «είμαι Ελληνας» σημαί-
νει ότι είμαι θυμωμένος; 

Δεν χρειάζεται να πάμε μακριά.
Τα περίφημα «Απομνημονεύματα»
του στρατηγού Μακρυγιάννη είναι
η απολογία ενός ανθρώπου ο οποί-
ος είναι θυμωμένος κατά πάντων,
εχθρών και φίλων. Του τα υπαγο-
ρεύουν οι «θυμωμένες πληγές»
του, αυτές που τον πονούν. Τα
«Απομνημονεύματα» δεν είναι
μια απλή ιστορική μαρτυρία. Προ-
γραμμάτισαν τη ροπή της συλλο-
γικής μας συμπεριφοράς στις δε-
καετίες της μεταπολίτευσης. Ηταν
η Βίβλος της αδικημένης, πληγω-
μένης, κατά συνέπεια θυμωμένης
Ελλάδας. Κατά παράδοξο τρόπο
την υπεραξία του την έδωσαν δύο
αστοί διανοούμενοι, ο Σεφέρης
και ο Θεοτοκάς. Δεν ξέρω πώς θα
αντιδρούσαν οι ίδιοι αν άκουγαν
τον ύμνο του ΠΑΣΟΚ: «μόνον να
γράφεις τ’ όνομά σου κι εκείνο
το ’μαθες μισό...». Θα μου πείτε
οι ίδιοι είχαν ανακηρύξει την
αγραμματοσύνη του σε προτέρη-
μα της ελληνικής ψυχής. Το πλα-
τωνικό «λογιστικό» είναι για τους
Δυτικούς. Εμείς είμαστε με το θυ-
μοειδές, κι ας είχαν οι ίδιοι ανε-
πτυγμένο «λογιστικό». 

Είμαστε μια κοινωνία που δρα

αντανακλαστικά. Εξαντλούμε τη
δύναμη του θυμικού μας εναντίον
κάποιων οι οποίοι θεωρούμε ότι
θέλουν να το χειραγωγήσουν. Πότε
οι Αμερικανοί, όπως στις δεκαετίες
του εβδομήντα και του ογδόντα,
πότε η Ευρώπη στον καιρό των
μνημονίων. Αν δεν ήσουν θυμω-
μένος το 2011 δεν ήσουν Ελληνας.
Ησουν γερμανοτσολιάς ή δεν ξέρω
τι άλλο. Και το 2018 στο Μάτι, και
το 2023 στην πανωλεθρία των Τεμ-
πών; Δεν φταίνε ούτε οι Αμερικανοί,
ούτε οι Ευρωπαίοι. Φταίει, και στις
δύο περιπτώσεις, το παράλυτο Δη-
μόσιο στο οποίο έχουμε εμπιστευθεί
την ασφάλειά μας και τις ζωές μας.
Τα δύο αυτά γεγονότα σηματοδο-
τούν την πανωλεθρία του ίδιου μας
του συλλογικού εαυτού. 

Είμαστε μια θυμωμένη κοινω-
νία. Τον θυμό μας τον ζούμε στην
καθημερινότητά μας. Μικρές δό-
σεις από δηλητήριο του τύπου
που περνάει με κόκκινο. Αυτό που
ζήσαμε στα Τέμπη είναι μια υπερ-
βολική δόση από δηλητήριο. Και
ξεσήκωσε τον θυμό μας. Αλήθεια,
πού ήταν ο συλλογικός μας θυμός
μετά το ολοκαύτωμα στο Μάτι;
Ηταν σιωπηλός τότε ο θυμός και
το τίμημά του το κατέβαλε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ο συγκυβερνήτης του

στην κάλπη. Σήμερα είναι θορυ-
βώδης: απεργίες, συλλαλητήρια.
Οσοι τα οργανώνουν προσδοκούν
τη νεκρανάσταση του συλλογικού
θυμού που οδήγησε στο 2015 και
στις καταστροφικές του συνέπειες.
Παραγνωρίζουν όμως την απο-
γοήτευση και την κούραση που
προκάλεσε το ξέσπασμα του θυ-
μού. Είμαστε μια κοινωνία κου-
ρασμένη από τον θυμό της. 

Είναι η αισιόδοξη προοπτική,
θα μου πείτε. Μια κοινωνία η
οποία έχει συνειδητοποιήσει ότι
ο θυμός είναι αντανακλαστική
αντίδραση και αρχίζει να αναζητά
τη δημιουργική δράση. Είναι δέ-
σμια της παιδείας του θυμού, της
οργής, με την οποία έχει ταυτίσει
την ψυχή της. Δημόσιοι υπάλληλοι
θυμωμένοι με το Δημόσιο το οποίο
ελέγχουν. Δεν έχει σημασία η πο-
λιτική τους τοποθέτηση. Το Δη-
μόσιο είναι υπεράνω. Και εκεί αρ-
χίζει η ευθύνη της πολιτικής ηγε-
σίας. Υπάρχει κάποια πολιτική
δύναμη η οποία μπορεί να θερα-
πεύσει την ψυχασθένεια του Δη-
μοσίου; Είναι το πιο σοβαρό κρι-
τήριο για την ψήφο στις επερχό-
μενες εκλογές. Οσο για τον θυμό,
ας τον αφήσουμε να ξεθυμάνει.
Αυτή είναι η φύση του. 

Μια κοινωνία κουρασμένη από τον θυμό της 
Του ΤΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΟΠΟΥΛΟΥ

Τ αυτότητα και περιεχόμενο της
πολιτικής Αριστεράς είναι ο
σοσιαλισμός – στα ελληνικά,

κοινωνισμός. Σημαίνει την επιλογή
και επιδίωξη κοινωνιοκεντρικών
προτεραιοτήτων, την αντίθεση και
αντίσταση στον ατομοκεντρικό
ωφελισμό. Η πραγμάτωση κοινω-
νίας πολιτών, η ανάδειξη της δυ-
ναμικής των σχέσεων κοινωνίας
της ζωής, η εναντίωση στις θωρα-
κίσεις του εγωτικού συμφέροντος
είναι η ταυτότητα της Αριστεράς.
Οι στρατηγικές για την επιδίωξη
των στόχων της μπορεί να μετα-
βάλλονται, όχι όμως και η ταυτό-
τητα, ο καθοριστικός προσδιορι-
σμός της. 

Η μαρξιστική στρατηγική επέ-
μεινε στον διεθνιστικό χαρακτήρα
της Αριστεράς. Αυτό που πρωταρ-
χικά την ενδιέφερε ήταν να ενω-
θούν οι προλετάριοι όλων των
εθνών σε αγώνα για κοινωνικές
κατακτήσεις, πέρα από σύνορα και
πατρίδες. Η στρατηγική απέτυχε,
γέννησε ιμπεριαλιστικούς ηγεμο-
νισμούς και εφιαλτικά ολοκληρω-
τικά καθεστώτα, παραμόρφωσε το
σοσιαλιστικό όραμα της κοινωνίας
των αναγκών σε τυραννία κατε-
ξουσιασμού, αστυνόμευσης και
τρόμου, σε έσχατο εξευτελισμό
της ανθρώπινης ύπαρξης και συ-
νύπαρξης. 

Ο διεθνισμός της μαρξιστικής

Αριστεράς ήταν τυπικό προϊόν μιας
ανθρωπολογίας θεμελιωμένης στον
Ιστορικό Υλισμό. Δεν έβλεπε (μόνο
ο Λούκατς το κατάγγειλε απερί-
φραστα) ότι ο Ιστορικός Υλισμός
ήταν πρωτίστως η αυτοσυνειδησία
του καπιταλισμού. Υιοθετώντας η
Αριστερά τον Ιστορικό Υλισμό,
υποχρεωνόταν να παίξει στο γή-
πεδο του αντιπάλου και με τους
όρους που επέβαλε ο αντίπαλος.
Η κατάρρευση των καθεστώτων
του «υπαρκτού» σοσιαλισμού επα-
λήθευσε την υπεροχή του πρώτου
διδάξαντος. Ηταν το αποτέλεσμα
της δυναμικής του καπιταλιστικού
διεθνισμού και ο θρίαμβός του. 

Σήμερα, η παγκοσμιοποίηση
της καπιταλιστικής οικονομίας μοι-
άζει να είναι η πιο χειροπιαστή
απειλή που γνώρισε ποτέ η ανθρω-
πότητα. Οι κοινωνικοί θεσμοί, οι
πολιτικές διαδικασίες, οι δημοκρα-
τικές κατακτήσεις φαντάζουν ανί-
σχυρες σκιές μπροστά στην κυ-
ριαρχική εξουσία του διεθνοποι-
ημένου τζόγου των χρηματιστη-
ρίων. Οι σημαντικότερες πολιτικές
επιλογές υποτάσσονται στα κελεύ-
σματα της νομισματικής οικονο-
μίας, που την πορεία τους καθορί-
ζουν παντελώς ανεξέλεγκτοι πα-
ράγοντες. Πολιτιστικές ιδιαιτερό-
τητες και ιστορικές παραδόσεις,
που συγκροτούν την προϋπόθεση
της συνοχής των τοπικών κοινω-

νιών (την αφετηρία για το κατόρ-
θωμα της πολιτικής κοινωνίας) σα-
ρώνονται σήμερα από μια παγκο-
σμιοποιημένη υποκουλτούρα. Θά-
βονται στην ομοιομορφία, στον
πιθηκισμό του «εκσυγχρονισμού»,
στον αισθητικό εκβαρβαρισμό. 

Ομως, η ακόμα λεγόμενη «Αρι-
στερά» δείχνει να μην καταλαβαίνει
τίποτα από όσα συμβαίνουν στον
πλανήτη μας, από τις καινούργιες
ιστορικές απαιτήσεις που δημι-
ουργούνται: Αν «Αριστερά» εξα-
κολουθεί να σημαίνει κοινωνιο-
κεντρικές προτεραιότητες, κοινω-
νικό όραμα, ποιαν άλλη στρατηγική
μπορεί να υιοθετήσει εκτός από
την αντίσταση στον ισοπεδωτικό
διεθνισμό του κυρίαρχου Ιστορικού
Υλισμού; Και αντίσταση σημαίνει:
καλλιέργεια της συνοχής κάθε το-
πικής κοινωνίας, όπου συνοχή ση-
μαίνει την ελευθερία αγαπητικής
αυθυπέρβασης και αυτοπροσφοράς,
καλλιέργεια των πολιτισμικών ιδι-
αιτεροτήτων, άρνηση της ομοι-
ομορφίας που φτωχαίνει τη ζωή
και την αναγκάζει να οπισθοδρομεί.
Το πολιτικό πρόταγμα της Αριστε-
ράς σήμερα απαιτεί την επαναθε-
μελίωση της στρατηγικής της με
συνεπή άρνηση των ιστορικο-υλι-
στικών κριτηρίων. Απαιτεί ανθρω-
πολογική βάση, ικανή να αντιπα-
λέψει την απανθρωπία της κατα-
ναλωτικής «εξατομίκευσης»: την

εκδοχή του ανθρώπου σαν αδια-
φοροποίητης καταναλωτικής μο-
νάδας. 

Οι Ελληνες δεν είμαστε ένας
χθεσινός λαός μέσα στην Ιστορία,
ξέρουμε, από την πείρα αιώνων,
ότι η συλλογική ιστορική παρουσία
σώζεται, όταν η ζωή και η χαρά
της ζωής κοινωνούνται, όχι όταν
πρωτεύουσα συλλογική μέριμνα
είναι ο θεσμικά θωρακισμένος ατο-
μοκεντρισμός. Ο πολιτισμός (ποι-
ότητα της ζωής) προϋποθέτει την
προτεραιότητα του εμείς και όχι
του εγώ, η πολιτική είναι άθλημα
ατομικής αυθυπέρβασης και αυ-
τοπροσφοράς, είναι κοινότητα και
κοινοτικός βίος, γλωσσική καλ-
λιέργεια, γιορτή και πανήγυρις.

Εστω και μόνο η πολιτισμική
αυτή συνείδηση θεμελιώνει εγρή-
γορση ενεργού μετοχής στην Ιστο-
ρία. Οταν το παρελθόν βιώνεται
ως αφορμή κενής καύχησης, χά-
νεται η ιστορική (κοινωνική) δυ-
ναμική της δεδομένης εμπειρίας.
Είναι ο πιο επικίνδυνος αντίπαλος
των ιστορικών κοινωνιών: να εφη-
συχάζουν οι κληρονόμοι για τα κα-
τορθώματα των προγόνων, να πα-
ραιτούνται ανέμελοι στην ένδοξη
φήμη, να νεκρώνουν, χωρίς να το
καταλαβαίνουν ποια πολύτιμη πα-
ρακαταθήκη εξουδετερώνει η επι-
πολαιότητα της καυχησιολογικής
φλυαρίας τους. 

Εχθρός της κοινωνίας η μάζα 
Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ

Franchises και πολιτική
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Ολοι μας έχουμε τις
αγωνίες μας. Oι πο-
λίτες αυτής της χώ-
ρας έχουν τις δικές
τους, τεράστιες,
αγωνίες για το τι

μπορεί να τους ξημερώσει. Και
μετά διαβάζεις και ακούς κάποιους
να έχουν τη δική τους μεγάλη
αγωνία, για το αν στην επόμενη
Βουλή θα υπάρχει βουλευτής από
τη Χ ή Ψ πολιτική οικογένεια. Το
επιχείρημα, ατράνταχτο: δεν υπάρ-
χει καμία Βουλή από το 19.. χωρίς
βουλευτή με αυτό το επώνυμο.
Δεν νομίζω ότι υπάρχει επιχείρημα
και ζήτημα που να εξοργίζει πε-
ρισσότερο τους ψηφοφόρους. Το
τελευταίο πράγμα που τους εν-
διαφέρει είναι το αν ένα πολιτικό

τζάκι ή franchise θα συνεχιστεί
ή όχι. Λύσεις στα προβλήματά
τους θέλουν, όχι απάντηση στο
αν στις επόμενες Βουλές θα υπάρ-
χει Παπανδρέου, Μητσοτάκης,
Καραμανλής ή οτιδήποτε άλλο.

Λογικό είναι όποιοι διαχειρί-
ζονται το franchise να αγωνιούν
για τη συνέχισή του. Αλλοι καλο-
προαίρετα γιατί αφορά την υστε-
ροφημία του «πατριάρχη» της
όποιας δυναστείας, άλλοι γιατί
φοβούνται ότι με την εξαΰλωσή
του θα χαθούν και προνόμια δε-
καετιών.

Η πίεση όμως αυτή εξοργίζει
πολλές φορές και όσους φέρουν
τέτοια ιστορικά ονόματα. Προ-
φανώς δεν θέλουν να νιώθουν ότι

είναι αχθοφόροι βαριάς κληρο-
νομιάς και παράδοσης. Ούτε ότι
χρωστάνε την πολιτική τους ύπαρ-
ξη στο όνομά τους. Οσοι πέτυχαν,
άλλωστε, δοκίμασαν την πατρο-
κτονία και έφτιαξαν διακριτό προ-
φίλ.

Η είσοδος στο γήπεδο της πο-
λιτικής είναι πολύ πιο εύκολη για
αυτούς. Γιατί έχουν πλεονεκτή-
ματα, αναγνωρισιμότητα, συστή-
ματα υποστήριξης και know how.
Είναι όμως πολύ πιο δύσκολη η
πορεία στη διάρκεια του αγώνα.
Η κερκίδα συγκρίνει με κάθε ευ-
καιρία, και με μεγάλη σκληρότητα,
τον συνεχιστή με τον ιδρυτή.
Μπερδεύει ιστορικές περιόδους
και δημιουργεί προσδοκίες που
είναι νομοτελειακά μη εκπληρού-
μενες.

Είναι πολλοί οι γόνοι που συ-
νεθλίβησαν από τη σύγκριση.

Αλλά και αρκετοί εκείνοι που
αδικήθηκαν λόγω επωνύμου.

Για να επιστρέψουμε στην αρχή
όμως, η συζήτηση για το πόσο
κρίσιμο είναι να υπάρχει σε μια
σύνοδο της Βουλής το Α ή Β μέλος
μιας πολιτικής οικογένειας είναι
πάρα πολύ άκαιρη, επικίνδυνα
άκαιρη. Ζούμε σε αντισυστημικούς
καιρούς αλλά και σε μια περίοδο
που ο κόσμος έχει αγανακτήσει
με όσους κυβέρνησαν τον τόπο
για δεκαετίες. Είναι ήδη δύσκολο
για κάποιον με βαρύ επώνυμο να
κριθεί ανάλογα με την προσωπι-
κότητα και τις ικανότητές του και
μόνον· αυτή η συζήτηση το κάνει
αδύνατον.

Υπάρχει όμως και το άλλο ζή-
τημα. Γιατί οι καταναλωτές εμπι-
στεύονται τα franchises σε όλο
τον κόσμο; Επειδή ξέρουν ότι αν
παραγγείλεις μια τυρόπιτα από
franchise μιας μεγάλης «αλυσίδας»,
θα φας ακριβώς την ίδια, όποτε
και όπου και αν τη φας. Ενώ με
τα πολιτικά franchises έχεις πάν-
τοτε τον κίνδυνο άλλο προϊόν να
έχεις πλάσει στο μυαλό σου, άλλο
να περιμένεις και άλλο να γεύεσαι
τελικά στην πράξη.

Υπερδιέγερση και
ανασφάλεια χαρα-
κτηρίζουν τους πο-
λιτικούς κατά την
προεκλογική περίο-
δο. Σε κάθε χώρα,

κάθε εποχή – και στην Ελλάδα
φυσικά, εν όψει των επικείμενων
εκλογών, οψέποτε ορισθεί εν τέλει
η ημερομηνία της διεξαγωγής
τους. Και είναι φυσικό οι κατ’
επάγγελμα πολιτικοί να διοχε-
τεύουν στους ψηφοφόρους την
ανασφάλειά τους. Αυτοί είναι οι
όροι του πολιτικού παιχνιδιού.

Βεβαίως υπάρχουν σοβαρότα-
τα προβλήματα που ταλανίζουν
τη χώρα μας, σε μία περίοδο της
πλέον επικίνδυνης ρευστότητος
σε επίπεδο παγκόσμιο. Αλλά, παρά
την παθολογική οξύτητα που κυ-
ριαρχεί στην πολιτική σκηνή, την
εσωτερική αποδιοργάνωση, τη
διοικητική ανεπάρκεια και τη δια-
φθορά, η Ελλάς απολαμβάνει μια
σταθερότητα ιδιόρρυθμη.

Επειτα από μία μακρότατη πε-
ρίοδο συχνά επώδυνης αμφιτα-
λαντεύσεως μεταξύ Δύσεως και
Ανατολής, που κυριάρχησε από
την ίδρυση του ανεξαρτήτου κρά-
τους, οι Ελληνες πολιτικοί εκ των
πραγμάτων αποδέχθηκαν εν τέλει
ότι η θέση της χώρας δεν είναι
δυνατόν παρά να είναι εντός του
σιδηρού πλαισίου του ΝΑΤΟ και
της Ε.Ε.

Με τις ΗΠΑ να κυριαρχούν
απόλυτα στο επίπεδο γεωστρα-
τηγικού σχεδιασμού και ενεργείας
της Δύσεως και την Ε.Ε. να προσ-
διορίζει απολύτως τις επιλογές
στα θέματα οικονομικού σχεδια-
σμού και αναπτύξεως, ο ρόλος
των πολιτικών μας ηγετών είναι
η διαχείριση του αισθήματος των
πολιτών σε μία συγκεκριμένη
χρονική στιγμή.

Και είναι ακριβώς αυτή η στιγ-
μή, που ακόμη και ο πλέον υψι-
πετής ηγέτης, το ανώτατο παρά-
γωγο μιας ελίτ, μεταμορφώνεται
σε «λαϊκιστή». Τα ινδάλματα πο-

λιτικού ηγέτη της δημοκρατικής
Ευρώπης –από τον Ουίνστον
Τσώρτσιλ, τον στρατηγό Ντε
Γκωλ, μέχρι τη Μάργκαρετ Θά-
τσερ– υπήρξαν «λαϊκιστές». Και
αυτό είναι κάτι που δεν διδάσκεται
πουθενά.

Το αντιπροσωπευτικό σύστημα
της αστικής δημοκρατίας είναι
παράλληλα και εξ ορισμού διχα-
στικό. Τα πολιτικά κόμματα εκ-
φράζουν κοινωνικές ομάδες με
αντιμαχόμενα συμφέροντα και
θεωρήσεις ζωής διαφορετικές.
Το μέγα πλεονέκτημα του κοινο-
βουλευτισμού είναι ότι ο πόλεμος
είναι ρητορικός, διεξάγεται στην
αίθουσα της Βουλής και όχι με
συγκρούσεις βίαιες στον δρόμο.

Υπάρχουν βέβαια παρεκκλίσεις
από τον κανόνα αυτόν και τελικώς
η εκτόνωση επέρχεται διά των
εκλογών και ξεκινάει η ιστορία
από την αρχή. Θα εξακοντίσουν
οι ηγέτες των κομμάτων δραμα-
τικές προειδοποιήσεις για τους
κινδύνους στην περίπτωση που
κατισχύσει στις εκλογές ο αντί-
παλός τους.

Αναμενόμενο και θα το υπο-
στούμε οι πολίτες όλοι. Μόνον
που εντός του αυστηρότατου
πλαισίου του ΝΑΤΟ και της Ε.Ε.
η Ελλάς έχει εξασφαλίσει σταθε-
ρότητα, έστω κι αν παραβιάζοντας
τους σιδηρούς κανόνες πληρώ-
νουμε τίμημα βαρύτατο. Εκτός
του πλαισίου αυτού κινείται μόνον
το ΚΚΕ. Ακολουθώντας με συνέ-
πεια τη βίβλο του μαρξισμού.

«Μακάρι ο μικρούλης Κάρολος
να είχε συγκεντρώσει κάποιο κε-
φάλαιο αντί να γράφει μόνον περί
αυτού», έλεγε η μητέρα του Μαρξ,
που αγωνιούσε βλέποντας τον
γιο της να ζει με δανεικά. Δεν
συμμερίστηκε τους φόβους της
ο Μαρξ. Συνέχισε να γράφει. Και
το έργο του σφράγισε την Ιστορία
της ανθρωπότητος για περισσό-
τερο από έναν αιώνα. Κάποιοι πι-
στεύουν πως το κεφάλαιο αυτό
δεν έκλεισε ακόμη.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

Περί σταθερότητος
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Λύσεις στα προβλή-μα-
τά τους θέλουν οι πολί-
τες, όχι απάντηση στο
αν στις επόμενες Βου-
λές θα υπάρχει Πα-
πανδρέου, Μητσο-τά-
κης, Καραμανλής ή οτι-
δήποτε άλλο.
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Συνάντηση Κ. Μητσο-
τάκη - Ν. Χριστοδουλίδη
στην Αθήνα στις 13/3,
όπου μεταξύ άλλων ανα-
κοινώθηκε η «θεσμοθέ-
τηση του Ανώτατου

Συμβουλίου Συνεργασίας μεταξύ των
δυο χωρών». Ένα τέτοιο σώμα όπως
το ΑΣΣ συνηθίζεται στις διεθνείς πρα-
κτικές, αλλά στις σχέσεις Κύπρου-Ελ-
λάδας κάνει μόνο ζημιά. Τέσσερεις
μέρες μετά την ανακοίνωση, ο Ε. Τατάρ
έλαβε μέρος στη Σύνοδο του «Συμ-
βουλίου των Τουρκικών Κρατών» στην
Άγκυρα μετά από πρόσκληση Ερντο-
γάν και με τη συμμετοχή, πέραν των
ηγετών των κρατών-μελών της Κ.
Ασίας και του πρωθυπουργού της Ουγ-
γαρίας Β. Όρμπαν! Ο Ν. Χριστοδου-
λίδης δήλωσε πως «ενημέρωσα τον
κ. Μητσοτάκη για την ανάγκη ενερ-
γότερης εμπλοκής της Ε.Ε. στις προ-
σπάθειες επίλυσης του Κυπριακού».
Αλλά «ενεργότερη» δεν υπάρχει. Ενερ-
γότερη υπήρξε. Γενεύη, Σύνοδος για
την Κύπρο, 1/2017, παρών ο γ.γ. του
ΟΗΕ, παρών ο πρόεδρος της Επιτροπής
Ζ.Κ. Γιούνκερ. Παρών ο ειδικός απε-
σταλμένος Γιούνκερ, Πήτερ Βαν Νού-
φελ. Ο Γιούνκερ ήταν πρόεδρος της
Επιτροπής, ο επικεφαλής της «κυβέρ-
νησης» της Ε.Ε. Κατά συνέπεια πιο
πάνω, «ενεργότερη» από τη συμμετοχή
του προέδρου της Επιτροπής δεν υπάρ-
χει. Το σημερινό αφορά προσπάθεια
να ξαναστηθεί ένα έργο που εκτρο-
χιάστηκε με αιτία. Ο ΠτΔ σημείωσε
επίσης πως υπάρχουν «κοινές περι-
φερειακές δράσεις που αποδεικνύουν
στην πράξη την προσπάθεια της Ελ-
λάδας και της Κύπρου να είναι πυλώνες
ασφάλειας και σταθερότητας στην
περιοχή». Προφανώς η έννοια των λέ-
ξεων δεν έχει κάποια αξία. Η Κύπρος
είναι πυλώνας ανασφάλειας (στρατιω-

τική κατοχή του 37% του εδάφους
της) και πυλώνας αστάθειας (Πράσινη
Γραμμή, εκτός Σένγκεν, εκτεθειμένη
στα ισοζύγια ισχύος στους πέντε ανέ-
μους). Από την πλευρά του ο Κ. Μη-
τσοτάκης υπογράμμισε ότι «η Αθήνα
στηρίζει την προσπάθεια του νέου
Κύπριου Προέδρου για ενεργότερη
ευρωπαϊκή εμπλοκή στο Κυπριακό».
Αν και ο στόχος είναι σωστός, ο τρόπος
με τον οποίο προωθείται είναι αντι-

παραγωγικός, εφόσον εμφανίζεται ως
πρωτοβουλία Λευκωσίας ή Λευκω-
σίας- Αθήνας, και στην οποία οι άλλοι
παίκτες οφείλουν να «συμφωνήσουν».
Δεν προωθούνται έτσι στόχοι με πολλές
διαστάσεις και ιδιαιτερότητες. Μόνο
η αθόρυβη διπλωματία βοηθά. 

Ύστερα ακολούθησαν οι συναν-
τήσεις Χριστοδουλίδη με τους ηγέτες
των ελληνικών κοινοβουλευτικών κομ-
μάτων. Ένα απόσπασμα από τις δη-
λώσεις ενός εκάστου: Αλέξης Τσίπρας,
πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ: «Καλωσορίζω
τη δήλωσή σου (του Ν. Χρ.) για επα-

νέναρξη των διαπραγματεύσεων από
εκεί που σταμάτησαν στο Κραν Μον-
τανά». Νίκος Ανδρουλάκης, πρόεδρος
του ΠΑΣΟΚ: «Η Ε.Ε. να συμμετέχει
θεσμικά στις διαπραγματεύσεις που
θα φέρουν ευημερία και μια πραγμα-
τικά βιώσιμη λύση στην Κύπρο». Δη-
μήτρης Κουτσούμπας, γ.γ. του ΚΚΕ:
«Το ΚΚΕ στηρίζει λύση του Κυπριακού
σε μία ενιαία χώρα, ένα κράτος με μία
διεθνή προσωπικότητα, ιθαγένεια και
κυριαρχία χωρίς στρατό κατοχής και
εγγυήσεις, αλλά και βάσεις, μια κοινή
πατρίδα Ε/κ και Τ/κ». Κυριάκος Βελό-
πουλος, πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης: «Οι ελληνικές κυβερνήσεις πρέπει
να προχωρήσουν στη χάραξη κοινής
ΑΟΖ Κύπρου και Ελλάδας και πρέπει
να προχωρήσει ο ενεργειακός σχεδια-
σμός μέσω του αγωγού East Med».
Γιάνης Βαρουφάκης, γραμματέας του
ΜέΡΑ25: «Το ΜέΡΑ25 στηρίζει μία
λύση προς όφελος όλων των κατοίκων
του νησιού, Ελλήνων, Τούρκων, Αρ-
μένιων και Μαρωνιτών».

Στα παλιά χρόνια, παλιοί Έλληνες
διπλωμάτες γνώριζαν το Κυπριακό εις
βάθος, εξέδιδαν βιβλία (όπως ο «πρύ-
τανης» τους Β. Θεοδωρόπουλος), γι-
νόταν μια σοβαρή συζήτηση. Επίσης
στα χρόνια των μεγάλων αντιπαρα-
θέσεων (Κ. Καραμανλής, Α. Παπαν-
δρέου) το Κυπριακό έπαιζε «πρώτο
τραπέζι πίστα». Ύστερα ήρθε ο Γιάννος
Κρανιδιώτης, πρώτα με Α. Παπανδρέου,
αργότερα με Κ. Σημίτη. Εισήγαγε στο
ΥΠΕΞ Ελλάδας το «Cyprus time». Ύστε-
ρα τα 2 Ελσίνκι, ένταξη της Κύπρου
στην Ε.Ε. Ηγεσία Κ. Σημίτη, με Θ. Πάγ-
καλο, Γ. Κρανιδιώτη, Χ. Ροζάκη, Γ. Πα-
πανδρέου, Ν. Θέμελη, Π. Ιωακειμίδη:
η «χρυσή εποχή» της ελληνικής δι-
πλωματίας. Ύστερα ήρθαν οι «κηφή-
νες» -Καραμανλής ο αχθοφόρος, Μο-
λυβιάτης ο ιθύνων νους της κατάσβε-

σης της «διπλωματίας Κρανιδιώτη»,
αυτής των διασυνδέσεων. 

Οι δηλώσεις της ελληνικής κομμα-
τικής ηγεσίας μετά τις συναντήσεις
με τον Ν. Χριστοδουλίδη, μιλούν από
μόνες τους: ελάχιστα ασχολούνται με
το Κυπριακό, ελάχιστα κομματικά στε-
λέχη βρίσκονται πίσω από τους ηγέτες
για να εργαστούν πάνω στο θέμα.
Σλόγκαν και αοριστολογίες, βασικά
ό,τι θυμούνται από προηγούμενη συ-
νάντηση που έτυχε να ήταν παρόντες.
Όμως είναι η Κύπρος που έχει την ευ-
θύνη να καθορίζει το σκηνικό στο Κυ-
πριακό, με πλήρη ανάπτυξη πολιτικής
για την επίλυση, το Πλαίσιο Γκουτέρες,
τα ΜΟΕ, τη συμπερίληψη της τ/κ κοι-
νότητας στις πρόνοιες της Συνθήκης
Προσχώρησης στην Ε.Ε., (16/4/2003,
Στοά του Αττάλου), τα Ευρωτουρκικά,
τη διασύνδεσή τους με το Κυπριακό,
τα ενεργειακά. Με άποψη για τις ε/τ
σχέσεις: η καλύτερη υποστήριξη της
Ελλάδας στο Κυπριακό είναι ο διάλογος
με την Τουρκία, η συνεπής διερεύνηση
του τοπίου για από κοινού προσφυγή
στη Χάγη για τις διαφορές στο Αιγαίο.
Αλλά, ως γνωστόν, είμαστε στον αστε-
ρισμό των σλόγκαν. Γι’ αυτό και το
κλασικό, «δεν υπάρχει ούριος άνεμος
για πλοίο που δεν γνωρίζει τον προ-
ορισμό του»... 

Υγ.: Η απονομή του Μεγαλόσταυρου
του Τάγματος του Σωτήρος και του Χρυ-
σού Μεταλλίου της Βουλής των Ελλή-
νων στον Πρόεδρο της Κυπριακής Δη-
μοκρατίας, ένα μήνα από την εκλογή
του στο αξίωμα, δείχνει ότι η τυποποι-
ημένη αβροφροσύνη αφαιρεί σοβαρό-
τητα και από τις δύο πλευρές. Η ενηλι-
κίωση στις ελληνο-κυπριακές σχέσεις
αργεί χαρακτηριστικά...

Η αθόρυβη διπλωματία μπροστά
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ
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Φωτογραφία που κυκλοφόρησε από το επίσημο Κεντρικό Πρακτορείο Ειδήσεων της Βόρειας Κορέας (KCNA) δείχνει τον διηπειρωτικό βαλλιστικό πύραυλο Hwasong-
pho-17, που εκτοξεύτηκε σε άσκηση από τον στρατό της Βόρειας Κορέας στο Διεθνές Αεροδρόμιο της Πιονγκγιάνγκ. 

www.larkoslarkou.org.cy

Το κράτος του Ισραήλ στην ελληνόφωνη
δημόσια σφαίρα, σε Κύπρο και Ελλάδα,
έχει ταυτιστεί με τον μύθο της ασφάλειάς
του, τους νικηφόρους πολέμους της σύγ-
χρονης ιστορίας του (1967, 1973) και τα
υπερσύγχρονα οπλικά συστήματα τα

οποία κατασκευάζει. Συχνά το βλέπουμε μέσω της
ματιάς της δημοφιλούς σειράς του Netflix «Fauda» και
από τις εξωτικές ιστορίες που αποτυπώθηκαν σε σε-
λιλόιντ για τη δράση της Μοσάντ, όπως το σπιλμπεργ-
κικό «Munich». 

Τo κράτος του Ισραήλ, όμως, δεν είναι μόνο η ισχύς
του ή η κατοχή και ο εποικισμός των παλαιστινιακών
εδαφών ή η υπέρμετρη βία που βλέπουμε κάθε φορά
που ο IDF εμπλέκεται σε πολεμικές συγκρούσεις με
τους τρομοκράτες της Χαμάς. Το Ισραήλ, και όχι τυχαία,
χαρακτηρίζεται διεθνώς ως η μοναδική δημοκρατία
στη Μέση Ανατολή. Και όταν σε Κύπρο κι Ελλάδα ανα-
καλύψαμε στο πλαίσιο της διμερούς και πολυμερούς
διπλωματίας το κράτος του Ισραήλ, ως ένα πολύτιμο
φίλο και εταίρο στην περιοχή, δώσαμε περισσότερη
έμφαση στην ασφάλεια και όχι στο δημοκρατικό του
παράδειγμα. Μια πορεία που, από τη σύγχρονη ίδρυσή
του, στηρίχθηκε σε ανθρώπους που επιβίωσαν από
το Ολοκαύτωμα και που έστησαν το κράτος τους στο
πλαίσιο ισχυρών δημοκρατικών παραδόσεων και απί-
στευτων ιστοριών ανθρώπινης αντοχής και αξιοπρέ-
πειας. Και που κατόρθωσαν να την εμπεδώσουν σε
κάθε έκφανση της πολυτάραχης σύγχρονης ιστορίας
τους. Από τη δίκη του Άιχμαν μέχρι τις γενναίες προ-
σπάθειες για ειρήνευση στην περιοχή, στο Καμπ Ντέι-
βιντ, το 1978 και στο Όσλο, το 1993. 

Αυτό που συμβαίνει στο Ισραήλ μετά από μια έντονη
περίοδο ακυβερνησίας σχεδόν τεσσάρων ετών, αποκτά
ξεχωριστή σημασία. Ο –ιδιαίτερα δημοφιλής σε Ελλάδα
και Κύπρο– Μπένιαμιν Νετανιάχου επανεκλέχθηκε
πρόσφατα στην ίσως πιο ακροδεξιά κυβέρνηση όλων
των εποχών στη χώρα. Κι επιπλέον, ενώ κατηγορείται
για πολύ σοβαρά σκάνδαλα διαφθοράς, προωθεί μια
σειρά νομοθετικών μεταρρυθμίσεων προκειμένου ο
ίδιος να αποποιηθεί την πολιτική ευθύνη των πράξεών
του. Και να απαλλαγεί, ουσιαστικά, από τις κατηγορίες.
Ο «Μπίμπι» επανεξελέγη μάλιστα, ενώ το σύνολο της
ψήφου εναντίον του ήταν μεγαλύτερο από την ψήφο
υπέρ του –σε ένα εκλογικό σύστημα που λόγω μέτρου
δεν επέτρεψε στα μικρά μετριοπαθή κόμματα να ει-
σέλθουν στην «Κνέσετ». 

Κι όμως ο κόσμος αντιδράει απέναντι σε αυτή την
εξόφθαλμη περίπτωση «συνταγματικής» (το Ισραήλ
δεν διαθέτει γραπτό Σύνταγμα) παρέμβασης στη δι-
καστική λειτουργία. Στον ορισμό δηλαδή της χειρα-
γώγησης του γράμματος και του πνεύματος του Νόμου,
με άλλα λόγια της διαφθοράς.

Εδώ και δέκα εβδομάδες, εκατομμύρια πολιτών,
από κάθε ιδεολογική προέλευση, κατακλύζουν τους
δρόμους των μεγάλων πόλεων του Ισραήλ κάθε Σάββατο
και διαμαρτύρονται. Αξιοσημείωτο είναι πως οι έφεδροι
στρατιώτες συμμετέχουν μαζικά σε αυτές τις διαδη-
λώσεις, η ραχοκοκαλιά δηλαδή της πραγματικής άμυνας
του κράτους του Ισραήλ πέραν του επαγγελματικού
στρατού λόγω μεγεθών. Και οι πρώτοι που αντέδρασαν
στους πολέμους του 1967 και του 1973 χτίζοντας τον
μύθο του αήττητου ισραηλινού στρατού. Πραγματική
δημοκρατία στην πράξη. Εμπεδωμένα δημοκρατικά
αντανακλαστικά. 

Στην Κύπρο δεν υπάρχει η αντίστοιχη κουλτούρα
αντίδρασης κάθε φορά που αντιμετωπίζουμε εξόφθαλμες
περιπτώσεις αδιαφάνειας, διαφθοράς ή αναποτελε-
σματικής λειτουργίας της Δικαιοσύνης. Ζούμε στη
χώρα που αν και ανήκει κι αυτή τρόπον τινά στη Μέση
Ανατολή και είναι και μέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης
κανείς δεν την γνωρίζει ως «τη μοναδική δημοκρατία
της Μέσης Ανατολής και επιπλέον κράτος-μέλος της
Ε.Ε.», όπως θα έπρεπε να ήταν και το branding μας. 

Ας διδαχθούμε συνεπώς από το Ισραήλ. Έχουμε
πολλά να μάθουμε πέραν των SPIKE NLOS, των drones
και των φοβερών εργαλείων για την κυβερνοασφάλεια. 

Ας διδαχθούμε
από το Ισραήλ

Του ΓΙΑΝΝΗ ΙΩΑΝΝΟΥ

ioannoug@kathimerini.com.cy
Twitter: @JohnPikpas

Δεν έχω διαβάσει
ακόμα όλες τις αντι-
δράσεις στα Μέσα
κοινωνικής δικτύω-
σης, από ανθρώπους
της λογοτεχνίας ή

από τέλος πάντων ανθρώπους που
χρησιμοποιούν τη γλώσσα ως επαγ-
γελματικό εργαλείο (τους γραφκιά-
δες των εφημερίδων, καλή ώρα),
για το κείμενο της Λίνας Πανταλέων
στο ηλεκτρονικό περιοδικό «Ο Ανα-
γνώστης» («Τι γλώσσα μιλάει η ελ-
ληνική πεζογραφία;»). Εντόπισα
όμως τις δύο κατηγορίες αντιδρά-
σεων που εμφανίζονται μεταξύ των
Ελληνοκυπρίων κάθε φορά που
επιχειρείται στην Ελλάδα μια ανά-
γνωση της γλωσσικής αλλά και της
πολιτισμικής μας ιδιαιτερότητας
και ταυτότητας. 

Η μία αφορά τις αντιδράσεις
που απορρίπτουν την κάθε τέτοια
προσπάθεια ως εχθρική επιβολή

«καθαρότητας» από ένα εθνικό
κέντρο που είναι στην καλύτερη
περίπτωση μονοκόμματο στις προ-
σεγγίσεις του και στη χειρότερη
ξένο. Η άλλη αφορά τις αντιδράσεις
που αντιμετωπίζουν με παράπονο
και θυμό αυτές τις αναγνώσεις ως
προσβολές που αρνούνται στον
Ελληνοκύπριο την πολυπόθητή
του «ελληνικότητα».

Πρόκειται για συναισθηματικές
αντιδράσεις που εύκολα μπορούν
να μας παρασύρουν στις ίδιες κου-
ραστικές συζητήσεις περί ταυτό-
τητας, όπου το κάθε άτομο ερμη-
νεύει καταστάσεις και προθέσεις
οπαδικά, χωρίς να εξετάσει την ου-
σία της επίμαχης αναφοράς, το από
πού προκύπτει, και τι λένε οι αν-
τιδράσεις που προκαλεί για εμάς
τους ίδιους.

Για να εξηγούμαστε, κι εγώ θε-
ωρώ προβληματική την αναφορά
στην κυπριακή διάλεκτο στο κεί-

μενο. Όμως είναι πιο χρήσιμο να
επιχειρήσουμε μια ανάλυσή του
αντί να βγάλουμε τα συναισθήματα
μας περίπατο. Το κείμενο της Λίνας
Πανταλέων δεν έχει ως κύριο θέμα
τη χρήση των διαλέκτων της ελ-
ληνικής γλώσσας στη λογοτεχνία,
πόσο μάλλον τη χρήση της κυπρια-
κής (διαλέκτου ή γλώσσας) την
οποία χρησιμοποιεί ως παράδειγμα. 

Το άρθρο παραθέτει κάποιες
σκέψεις για τη χρήση της γλώσσας
ως εργαλείου και ο τρόπος με τον
οποίο προσεγγίζει τη χρήση των
ιδιωματισμών ή των διαλέκτων γε-
νικότερα δεν περιέχει απαραίτητα
κάτι προσβλητικό. Η επιλογή της
γραφής στη διάλεκτο, μας λέει η
κ. Πανταλέων «μπορεί να αποβεί
καταστροφική για το κείμενο, στην
περίπτωση που οι συγγραφείς δεν
συνειδητοποιούν πως ο ιδιωματι-
σμός λειτουργεί λογοτεχνικά μόνο
κατόπιν επεξεργασίας».

Στην περίπτωση της κυπριακής
το πιο πάνω ισχύει με την έννοια
πως δεν ταιριάζει η γραφή σε αδιά-
κριτα, φολκλορικά ή σύγχρονα κυ-
πριακά σε πλαίσια όπου δεν ται-
ριάζουν χρονικά ή λογοτεχνικά.
Όπως παίζει κανείς με τη γλώσσα
για να καταγράψει το πώς μιλούν
οι πραγματικοί άνθρωποι, ή όπως
την επεξεργάζεται ώστε να μην
αποτελεί απλή μεταγραφή της ομι-
λίας αλλά μια αναπαράσταση της
προφορικής ομιλίας στον γραπτό
λόγο, έτσι θα πρέπει να «παίζει»
και με τη διάλεκτο.

Το προβληματικό σημείο του
άρθρου δεν είναι η θέση ότι «ιδι-
αίτερες δυσκολίες παρουσιάζει η
κυπριακή διάλεκτος», γιατί οι δυ-
σκολίες αυτές υπάρχουν για τους
λογοτέχνες που αξιοποιούν τη διά-
λεκτο, «εν μέρει ή εξ ολοκλήρου»,
στα έργα τους. Είναι, για παράδειγ-
μα, η μεταγραφή των ήχων της κυ-

πριακής κατά τρόπο κοινά αποδε-
κτό και συνεπή, ή η χρήση της σω-
στής ποικιλίας της διαλέκτου για
απόδοση ενός χαρακτήρα ή τόνου
στην αφήγηση.

Το πρόβλημα βρίσκεται στην
ερμηνεία της κ. Πανταλέων πως η
κυπριακή διάλεκτος «δεν δείχνει
ότι μπορεί να αφομοιωθεί λογοτε-
χνικά, δεν προσφέρεται ηχητικά
ή ενδεχομένως να αντιστέκεται
στη λογοτεχνική της επιμέλεια»,
και κυρίως στις συστάσεις της στη
Νάσια Διονυσίου και τη Μαρία
Ιωάννου πως τα κείμενά τους θα
ήταν καλύτερα «αν απουσίαζαν τα
κομμάτια στην κυπριακή διάλεκτο».
Ναι, όπως γράφει η κ. Πανταλέων,
θα ήταν καλό ένα λογοτεχνικό έργο
να μη χρειάζεται γλωσσάρι. Το τι
σημαίνει αυτό για τον χαρακτήρα
του κειμένου περνά μέσα από το
κοινό για το οποίο γράφεται. Εδώ
ακριβώς βρίσκεται το λάθος στον

τρόπο με τον οποίο παρουσιάζεται
το επιχείρημα, στην υπόνοια πως
η αξία του έργου μιας Κύπριας λο-
γοτέχνιδας συνδέεται με το ποιο
κοινό θα επιλέξει να βοηθήσει να
το κατανοήσει -και στην υπόνοια
πως η γλωσσική, πολιτισμική και
ακόμα και πολιτισμική εμπειρία
πρέπει να περνά μέσα από ένα τεστ
κατανόησης.

Η αναφορά της Λίνας Πανταλέ-
ων στον Σωτήρη Δημητρίου, ο οποί-
ος έγραψε στην ηπειρώτικη διάλε-
κτο, δείχνει πως συμφωνεί πως
είναι εφικτή η λογοτεχνική χρήση
της διαλέκτου κατά τρόπο που να
γίνεται κατανοητή, αν όχι απαραί-
τητα λέξη προς λέξη αλλά στο πλαί-
σιο ενός έργου. Γιατί λοιπόν η κυ-
πριακή «δεν δείχνει ότι μπορεί να
αφομοιωθεί λογοτεχνικά» ή «δεν
προσφέρεται ηχητικά»; 

Αφομοιώνεται λογοτεχνικά; Προσφέρεται ηχητικά;
Του ΓΙΩΡΓΟΥ ΚΑΚΟΥΡΗ

ykakouris@gmail.com

<<<<<<

Στα παλιά χρόνια, παλιοί
Έλληνες διπλωμάτες γνώ-
ριζαν το Κυπριακό εις βά-
θος, εξέδιδαν βιβλία (όπως
ο «πρύτανης» τους Β. Θεο-
δωρόπουλος), γινόταν μια
σοβαρή συζήτηση. Επί-
σης στα χρόνια των μεγά-
λων αντιπαραθέσεων (Κ.
Καραμανλής, Α. Παπαν-
δρέου) το Κυπριακό έπαι-
ζε «πρώτο τραπέζι πίστα». 
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«Η διαθήκη του δρος
Μαμπούζε» (Das Te-
stament des Dr. Ma-
buse) είναι ταινία του
Γερμανού σκηνοθέτη
Φριτς Λανγκ, μαιτρ

του γερμανικού εξπρεσιονισμού,
η οποία ολοκληρώθηκε το 1933.
Συνέπεσε μάλιστα με την εκλογή
του Χίτλερ στην καγκελαρία. Όταν
ο δρ Γιόζεφ Γκαίμπελς ανέλαβε το
υπουργείο Προπαγάνδας, απαγό-
ρευσε την ταινία λέγοντας ότι θα
έκανε κακό στην εικόνα του Τρίτου
Ράιχ. «Η ταινία δείχνει ότι μια εξαι-
ρετικά αφοσιωμένη ομάδα ανθρώ-
πων είναι απολύτως ικανή να ανα-
τρέψει οποιαδήποτε κατάσταση
με τη βία», φέρεται να είπε ο Γκαίμ-
πελς, υπονοώντας ότι η ταινία θα
υπονόμευε την εμπιστοσύνη των
Γερμανών στη νέα κυβέρνηση.
Σύμφωνα με τον Γερμανό κοινω-
νιολόγο SiegfriedKrakauer, ο Λανγκ
σκόπευε με την ταινία του να ευαι-
σθητοποιήσει το γερμανικό κοινό
στις χειριστικές και ταυτόχρονα
εγκληματικές ικανότητες του Αδόλ-
φου Χίτλερ και της συμμορίας του.
Το σενάριο της ταινίας, βασισμένο
στο τελευταίο ανολοκλήρωτο έργο
του συγγραφέα του Μαμπούζε, Nor-

bert Jacques, αποτελούσε συνέχεια
προηγούμενης ταινίας, «Δρ Μαμ-
πούζε, ο παίκτης» (1922), στην
οποία ο ιδιοφυής εγκληματίας συλ-
λαμβάνεται και κλείνεται σε άσυλο
ψυχοπαθών. Ο δόκτορας Baum, δι-
ευθυντής του ασύλου, αναπτύσσει
μια εμμονή με την προσωπικότητα
του Μαμπούζε, ο οποίος καθ’ όλη
τη διάρκεια της κράτησής του γρά-
φει μανιωδώς σενάρια εγκληματι-
κών ενεργειών με σκοπό να κατα-
κτήσει την εξουσία στο Βερολίνο.
Ο δρ Μαμπούζε πεθαίνει, αλλά ο
Baum συνεχίζει να μελετά τα γρα-
πτά του και αρχίζει να επικοινωνεί
με το φάντασμά του. Το πνεύμα
του Μαμπούζε σχεδιάζει την «απε-
ριόριστη βασιλεία του εγκλήματος»
και ενσωματώνεται στην οθόνη με
τη σιλουέτα του καθηγητή. Κατά
τη διάρκεια της νύχτας, η σιλουέτα
ανδρός συνομιλεί με στοιχεία της
εγκληματικής οργάνωσης του Μαμ-
πούζε, προετοιμάζοντας στυγερά
εγκλήματα όπως επίθεση σε χημικό
εργοστάσιο, ληστεία τράπεζας, πα-
ραχάραξη χαρτονομισμάτων, δη-
λητηρίαση του πόσιμου νερού και
καταστροφή των σοδειών. Οι Βε-
ρολινέζοι βιώνουν τον τρόμο και
την αναρχία, μέχρι να παραδοθεί

η πόλη τους στη συμμορία του
Μαμπούζε, οι οποίοι και θα σώσουν
την πόλη από το χάος που οι ίδιοι
προκάλεσαν. 

Το σενάριο του δρος Μαμπούζε
ακολουθεί τη λογική των ακραίων
επαναστατικών οργανώσεων κάθε
απόχρωσης της εποχής της Βαϊμά-
ρης. Στόχος τους ήταν η υπονό-
μευση της αδύναμης Δημοκρατίας
και η άνοδος στην εξουσία των
επαναστατικών δυνάμεων, που θα
διόρθωναν ως εκ θαύματος όλα τα
κακώς κείμενα, εγκαινιάζοντας μια
νέα ένδοξη εποχή για τον γερμανικό
λαό. Ακολούθησαν πολλαπλές από-
πειρες πραξικοπήματος κατά της
αδύναμης φιλελεύθερης Δημοκρα-
τίας της Βαϊμάρης, οι οποίες δηλη-
τηρίασαν το πολιτικό κλίμα: το
Beer Hall Putsch των χιτλερικών
στο Μόναχο τον Νοέμβριο του
1923, αποσχιστικά κινήματα, δεξιά
δικτατορία στη Βαυαρία, συνεχι-
ζόμενες απόπειρες κομμουνιστικών
πραξικοπημάτων. Το πιο προβλη-
ματικό στοιχείο, βέβαια, ήταν η
στάση του γερμανικού σοσιαλιστι-
κού κόμματος, του SPD, καθ’ όλη
τη διάρκεια της προεδρίας του Frie-
drich Ebert, κατά το πρώτο ήμισυ
της Δημοκρατίας της Βαϊμάρης.

Ορμώμενοι από τα κομμουνιστικά
ιδεώδη και υμνώντας τη Σοβιετική
Ένωση, διακήρυτταν: «Η Δημο-
κρατία δεν είναι αρκετή. Στόχος
παραμένει ο σοσιαλισμός» (Die Re-
publik, das ist nicht viel – der So-
zialismus bleibt das Ziel!). Η υπο-
νόμευση της αστικής δημοκρατίας
και η αμφισβήτηση του κοινοβου-
λευτικού συστήματος δεν έφεραν
βέβαια στην εξουσία τους σοσια-
λιστές, αλλά τους εθνικο-σοσιαλι-
στές με όλα τα δεινά επακόλουθα
τόσο για τους Γερμανούς, όσο και
για την υπόλοιπη ανθρωπότητα. 

Η εποχή των επαναστάσεων και
των επαναστατικής εμπνεύσεως
υπονομεύσεων της κανονικότητας
και της εύρυθμης λειτουργίας των
δημοκρατικών θεσμών έχει βέβαια
παρέλθει, αλλά ακόμη και στις μέρες
μας είναι πολλοί οι δόκτορες Baum
που έχουν κυριευθεί από τα πνεύ-
ματα διαφόρων Μαμπούζε παρω-
χημένων εποχών. Οι σύγχρονοι δι-
ευθυντές ασύλων δεν είναι απρο-
κάλυπτα εγληματίες, χωρίς αυτό
να σημαίνει ότι δεν επωφελούνται
από τους διάφορους «μπαχαλάκη-
δες», τους μόνιμα ταγμένους στη
λατρεία του μηδενισμού και στην
υπηρεσία του χάους, των οποίων

βέβαια η ατιμωρησία είναι μνημει-
ώδης κατά τη μεταπολίτευση. Στό-
χος των Baum της σημερινής Δη-
μοκρατίας είναι η παράλυση της
οικονομίας και της κοινωνίας μέσω
«απεργιών», «στάσεων» και γενι-
κότερης αποδιοργάνωσης της κα-
θημερινότητας των πολιτών. Χρη-
σιμοποιούνται ως άλλοθι τραγικά
γεγονότα, τα οποία καταδεικνύουν
σύμφωνα με εκείνους την ανικα-
νότητα των κυβερνώντων να αν-
ταποκριθούν στα στοιχειώδη κα-
θήκοντά τους, προστασίας του κοι-
νού. Τα σύγχρονα προπαγανδιστικά
μέσα κοινωνικής δικτύωσης στην
υπηρεσία της «επανάστασης», προ-
σπαθούν να μετατρέψουν τον πόνο
και την οδύνη για τον αδόκητο
χαμό των συνανθρώπων μας σε
οργή κατά των κυβερνώντων και
της φιλελεύθερης δημοκρατίας. Το
επιχείρημά τους είναι απλό: ό,τι κι
αν συμβεί κατά τη φιλελεύθερη
διακυβέρνηση είναι αποτέλεσμα
της φιλελεύθερης διακυβέρνησης.
Δεν έχει καμία σημασία αν τα γε-
γονότα διαψεύδουν μέρα με τη
μέρα αυτό το αφήγημα. Σημασία
έχει να δοθεί άλλοθι για το «κλεί-
σιμο» της κοινωνίας και τη διατά-
ραξη του καθημερινού ρυθμού ζωής

των «εφησυχασμένων αστών». Τρέ-
να, αεροπλάνα, μετρό, καταστή-
ματα, δημόσιες υπηρεσίας, όλα
κλειστά. Μια κοινωνία τίθεται σε
κατάσταση ομηρίας, με απώτερο
σκοπό να στρέψει την αγανάκτησή
της και την απόγνωσή της κατά
του φιλελεύθερου συστήματος ώστε
να αποκομίσουν οι «επαναστατικές
δυνάμεις» μικροκομματικά οφέλη
στις επερχόμενες κάλπες. Μόνο
που αυτοί που σκέφτονται κατ’ αυ-
τόν τον τρόπο δεν βλέπουν τον
πραγματικό κίνδυνο εκτροχιασμού
της Δημοκρατίας και της εύρυθμης
λειτουργίας του πολιτεύματος. Ελ-
πίζουν ότι θα αποκομίσουν αυτοί
προεκλογικά κέρδη στην κούρσα
για την εξουσία. Αλλά αδυνατούν
να αφουγκραστούν μια κοινωνία,
η οποία μετά από αλλεπάλληλα
χτυπήματα –οικονομική κρίση,
πανδημία, πόλεμο στην Ουκρανία
και πληθωρισμό– δεν θα πέσει σαν
ώριμο φρούτο στην αγκαλιά του
«σοσιαλισμού», αλλά στην αγκαλιά
πολύ πιο ακραίων και επικίνδυνων
πολιτικών τάσεων.

Ο κ. Παναγιώτης Χριστιάς είναι αν. καθη-
γητής πολιτικής και κοινωνικής φιλοσο-
φίας του Πανεπιστημίου Κύπρου.
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Στο ίδιο έργο θεατές
Του ΣΤΑΘΗ Ν. ΚΑΛΥΒΑ

Μια στιγμούλα, μια
απλή κίνηση, μια αυ-
θόρμητη έκφραση
αρκεί, για να φανε-
ρώσει ένα ολόκληρο
κόσμο, την ταπεινή

αλλά και μέγιστη παράδοση της Κύ-
πρου, η οποία χάνεται στους αιώνες.
Η Αννίτα Δημητρίου, από τους
Τρούλλους και τη Γιαλούσα, κατά
την ιστορική, πανηγυρική τελετή
ανακήρυξής της ως νέα πρόεδρος
του ΔΗΣΥ, ενώπιον εκατοντάδων
οπαδών του κόμματος και σε απευ-
θείας τηλεοπτική μετάδοση σε ολό-
κληρη την Κύπρο και σε όλους τους
απόδημους, σφιχταγκάλιασε τη μα-
νούλα της, η οποία πετούσε από τη
χαρά της. Και ξαφνικά, η Αννίτα
έσκυψε και φίλησε το χέρι της μάνας
της, αφήνοντας τους πάντες απο-
σβολωμένους. Η ευχή της μάνας,
σίγουρα αποτελεί την ισχυρότερη
δύναμη για τη νεαρή Αννίτα, η οποία
ήδη φορτώθηκε στους ώμους της
τις προσδοκίες και τις ελπίδες του-
λάχιστον της μισής Κύπρου. Η Αν-
νίτα Δημητρίου ήδη γράφει ιστορία
ως η πρώτη γυναίκα Πρόεδρος της
Βουλής και η πρώτη γυναίκα πρό-
εδρος του μεγαλύτερου κόμματος
της Κύπρου. Το χειροφίλημα της
Αννίτας, σαν αστραπή αποκάλυψε
ότι δεν είναι «χαμένος» ο ταπεινός
κόσμος της Κύπρου. Το μυστικό
άρωμα της «Ανατολής», με το οποίο
ευωδιάζει το νησί, όπως το κατέ-
γραψαν σε πλήθος κειμένων τους
σπουδαίοι Κύπριοι και Έλληνες συγ-
γραφείς, είναι ακόμη ζωντανό, σε
αυτό το παραδεισένιο νησί.

Οι ευχές των παπάδων, των γο-
νέων και των παππούδων ήταν αυτές
οι οποίες γλίτωσαν πολλούς φαν-
τάρους κατά την εισβολή, όπως ακό-
μη και σήμερα πολλοί ομολογούν.
Το θαύμα λειτούργησε σύμφωνα με
μαρτυρίες πολλών πολεμιστών του
1974. Κατά την ακολουθία του γάμου,
ακούγεται η περίφημη ευχή: «Ευχαί
γονέων στηρίζουσι θεμέλια οίκων»,
ενώ η λαϊκή παροιμία, λέει ότι «Απ’
ον ακούει του γονιού παρά γωνιάς
τζοιμάται…». Ο σεβασμός στους
πρεσβύτερους στην ηλικία, δεν είναι
απλώς μια συνήθεια, αλλά κουβαλά
μέσα της μια ολόκληρη μεταφυσική
δύναμη η οποία δίνει δύναμη στους
νεότερους, αλλά και παρηγοριά
στους μεγαλύτερους. Η ισοπέδωση
των αξιών και των παραδόσεων,
στο όνομα τάχα του εκσυγχρονι-
σμού, αποτελεί μια πρόσκαιρη πλά-
νη. Στα δύσκολα, στα «δύο στενά»,
οι νεότεροι ψάχνουν πάντα τις συμ-
βουλές των πρεσβύτερων. Από την
άλλη, οι καταστάσεις γίνονται πολύ
δυσκολότερες, μέχρι και δραματικές,
όταν οι πρεσβύτεροι φύγουν από
τη ζωή και τότε οι νεότεροι αντι-
λαμβάνονται τι ανεκτίμητο θησαυρό
έχασαν από τη ζωή τους. Η ζωή σί-

γουρα δεν μπαίνει σε καλούπια και
από τη δημιουργία του κόσμου μέχρι
και σήμερα υπάρχει το χάσμα των
γενεών, οι επαναστάσεις των νέων
και τελικά ο κύκλος της ζωής. Το
μάθημα και το πάθημα είναι κοντά
σε όσους αδυνατούν να αποδεχθούν
τις συμβουλές και τη σοφία των πρε-
σβυτέρων.

Πριν από την εισβολή του 1974,
ήταν καθημερινό το φαινόμενο τα
παιδιά αλλά και οι μεγαλύτεροι στην
ηλικία να φιλούν το χέρι του παπά
του χωριού ή της ενορίας στις πόλεις,
για να λάβουν την ευλογία του Θεού.
Ακόμη όσοι κάθονταν στα καφενεία,
στα καλντερίμια και τα πεζούλια,
σηκώνονταν όταν περνούσε ο παπάς
και ζητούσαν την ευχή του. Οι πα-
πάδες, οι δάσκαλοι όπως τους απο-
καλούσαν, ήταν οι άνθρωποι οι οποί-
οι έτρεχαν και στήριζαν όλους τους
ανθρώπους σε κάθε δύσκολη στιγμή
της ζωής τους. Οι παπάδες τελούσαν
τη Θεία Λειτουργία και αναζωογο-
νούσαν πνευματικά όλους τους πι-
στούς. Το χειροφίλημα ήταν -και
είναι σε λιγότερο βαθμό σήμερα-
και συνήθεια των παιδιών προς τους
παππούδες. Αποτελεί το καλύτερο
δώρο για τους πρεσβύτερους στην
ηλικία, εκτός βεβαίως από αυτούς
οι οποίοι νομίζουν ότι ακόμη είναι
νεαροί και αναντικατάστατοι. Αλλά
και οι παππούδες δεν παραλείπουν
να προσφέρουν δωράκια στα παιδιά.
Παλαιότερα λίγα «πωρικά», δηλαδή
ξηρούς καρπούς, φρούτα και ενίοτε
μερικά κέρματα. Σήμερα στην εποχή
της ευμάρειας, τα δώρα είναι πλου-
σιότερα και μερικές φορές και προ-
κλητικά, αφού αξίζουν ολόκληρες
περιουσίες. 

Η λαϊκή παράδοση, η σοφία της
Ανατολής, στεκόταν πάντα στο αδιά-
κοπο εκκρεμές μεταξύ επιτυχιών
και αποτυχιών, μεταξύ αλαζονικών
εξάρσεων και ταπεινών κινήσεων,
μεταξύ παραδείσου και κόλασης,
μεταξύ ζωής και θανάτου… Στον
χώρο της πολιτικής και όχι μόνο,
τη μία μέρα «ωσαννά εν τοις υψί-
στοις… και την άλλη άρον άρον
σταύρωσον αυτόν...». Ο άγραφος
πολιτικός κανόνας λέει ότι όσοι κα-
ταλαμβάνουν δημόσιο αξίωμα, θα
πρέπει την ώρα που εκλέγονται ή
αποδέχονται το αξίωμα να ετοιμά-
ζουν και μια επιστολή παραίτησης.
Η εξουσία αποτελεί χάρισμα, αλλά
και υψηλότατο καθήκον προσφοράς.
Και κάθε άνθρωπος κρίνεται από
το αποτέλεσμα, αν χρησιμοποίησε
το τάλαντό του στην υπηρεσία των
πολιτών, στη διακονία των αδελφών
του ή αν χρησιμοποίησε το τάλαντό
του για να πατήσει επί πτωμάτων
και να θρέψει τα πάθη του. Η ζωή
είναι μικρή και ευτυχώς κανείς δεν
είναι αναντικατάστατος. 

Το χειροφίλημα
της Αννίτας

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Η διαθήκη του δρος Μαμπούζε

Ε λάχιστος χρόνος χρειάστηκε
για να εκφυλιστεί το σοκ των
Τεμπών σε ένα θλιβερό θέ-

αμα που επαναλαμβάνεται σχεδόν
μηχανικά εδώ και δεκαετίες. Οι
κοινωνιολόγοι που μελετούν τη
«συγκρουσιακή πολιτική» περι-
γράφουν τις πρακτικές της ως «ρε-
περτόρια». Χωρίς να είναι πρωτό-
τυπη, η εγχώρια εκδοχή της μας
βοηθά να κατανοήσουμε κάτι διό-
λου αυτονόητο: γιατί συλλογικά
συναισθήματα, όπως το σοκ, το
πένθος ή η διαμαρτυρία, καταλή-
γουν να αποκτούν αυτή τη συγ-
κεκριμένη δημόσια έκφραση.

Το ρεπερτόριο παραπέμπει
στην έννοια της παράστασης. Κεν-
τρικό της συστατικό είναι η «πο-
ρεία», που αποτελεί και τον σκη-
νοθετικό της καμβά. Το να «ανέβει»
μια παράσταση δεν είναι ποτέ τυ-
χαίο ή αυθόρμητο. Απαιτεί συν-
τονισμό, πόρους και βέβαια στο-
χοθέτηση, δηλαδή παραγωγούς.
Αυτοί είναι τα πολιτικά κόμματα
της Αριστεράς, με μπροστάρη συ-
νήθως τον πατριάρχη του είδους,
το ΚΚΕ, ενώ ακολουθεί η εξωκοι-
νοβουλευτική Αριστερά, που είναι
εκτός Κοινοβουλίου ακριβώς γιατί
η παρουσία της στους δρόμους
έχει ελάχιστη αντιστοιχία με την
πραγματική της απήχηση. Συμ-
μετέχει και ο ΣΥΡΙΖΑ, αλλά μόνο
όταν βρίσκεται στην αντιπολίτευ-
ση – το 2008 είχε μάλιστα κομβικό
ρόλο. Ακολουθούν τα συνδικάτα

(δηλαδή το Δημόσιο) που, παρά
τη μειωμένη κοινωνική τους επιρ-
ροή, διατηρούν ακόμη μηχανι-
σμούς κινητοποίησης. Δίπλα σε
αυτούς, παρασιτικά αλλά αποδε-
κτά, εμφανίζονται οι «αντιεξου-
σιαστές» με ειδίκευση στα οπτικά
εφέ που εξασφαλίζουν τη θεαμα-
τικότητα της παράστασης. Πάντα
και παντού, άλλωστε, το κοινό επι-
θυμεί εντυπωσιακά πυροτεχνή-
ματα. Κινητοποιούνται τα στελέχη,
ετοιμάζονται τα πανό, εγκαθίσταν-
ται τα μεγάφωνα, με λίγα λόγια

στήνεται το σκηνικό. Εννοείται
πως ο στόχος είναι άμεσα και στενά
πολιτικός μολονότι διαφέρει ανά-
λογα με την οργάνωση. Βασικό
στοιχείο είναι και η σύγκριση και
αναμέτρηση ανάμεσα στις οργα-
νώσεις αυτές.

Το σκηνικό έχει πλέον στηθεί
και απομένει να καλυφθούν οι βα-
σικοί ρόλοι που, όπως και σε κάθε
εμπορικό θέαμα, διαχωρίζονται
σε καλούς και κακούς. Οι κακοί

είναι τα ΜΑΤ, οι «μπάτσοι» και η
κυβέρνηση (ιδίως αν είναι δεξιά).
Απέναντί τους οι καλοί, δηλαδή ο
«λαός», ρόλο που υποδύονται με
μπρίο, λόγω της μεγάλης τους εμ-
πειρίας, οι διάφορες πολιτικές ορ-
γανώσεις. Καθώς είναι πια λιγοστοί,
οι καθημερινές τους παραστάσεις
περνούν απαρατήρητες. Οταν
όμως οι συνθήκες είναι έκτακτες,
η παράσταση γνωρίζει μεγάλες
δόξες. 

Αφενός αυξάνεται ο προϋπο-
λογισμός των οπτικών εφέ, αφε-
τέρου εμπλουτίζεται η παράσταση
με πλήθος κομπάρσων. Κάποιοι
προσέρχονται λόγω εξαρτημένων
αντανακλαστικών: συμμετείχαν
σε πορείες ως μαθητές και φοιτητές
και, παρότι έχουν εγκαταλείψει
το σπορ, νοσταλγούν τα νιάτα
τους. Αλλους, πιο καλοπροαίρετους
και κυρίως νεότερους, τους συνε-
παίρνει η ένταση της παράστασης,
ερεθίζει τον ναρκισσισμό τους.
Αισθάνονται πως εκφράζονται μέ-
σα από τη συλλογική διαμαρτυρία,
πως ζουν κάτι το ιδιαίτερο και το
υπερβατικό, ενώ στην πραγματι-
κότητα δεν είναι παρά κομπάρσοι
σε μια παράσταση. 

Τέλος, απαραίτητοι είναι οι κρά-
χτες: δημοφιλείς διαμορφωτές
γνώμης, «προοδευτικοί» δημοσιο-
γράφοι, διασκεδαστές, καλλιτέχνες
(συνήθως σε παρακμή) και δημό-
σιες περσόνες εν γένει που ανε-
βάζουν τους τόνους και την έντα-

ση, εκπέμπουν από απλή εχθρο-
πάθεια ώς ακατέργαστο μίσος,
φτιάχνουν ατμόσφαιρα και εξά-
πτουν τα πάθη.

Τι όμως αφήνουν πίσω τους αυ-
τές οι πρακτικές; Σπάνια παράγουν
άμεσο πολιτικό αποτύπωμα όπως
το 2015. Μπορεί να διανοηθεί κα-
νείς την άνοδο του ΣΥΡΙΖΑ στην
εξουσία δίχως τους «Αγανακτι-
σμένους»; Ουσιαστικά, λειτουρ-
γούν ως μηχανισμοί αναπαραγω-
γής τους. Καθώς ποτέ δεν εκλεί-
πουν οι αφορμές, η συντεχνία των
παραγωγών παραμένει εν ζωή. Το
σημαντικότερο ίσως κληροδότημά
τους είναι η συστηματική καλλιέρ-
γεια μιας γενικευμένης αίσθησης
ματαιότητας: η ενέργεια των πιο
καλοπροαίρετων σπαταλιέται αδιέ-
ξοδα ή αντιπαραγωγικά και το κοι-
νωνικό κόστος είναι μεγάλο, όπως
άλλωστε απέδειξε περίτρανα η εμ-
πειρία της κρίσης του μνημονίου.
Ταυτόχρονα, η κοινωνία μπολιά-
ζεται με μεγάλες δόσεις μιζεραμ-
πιλισμού και κυνισμού. Οταν έχεις
πειστεί πως «ζεις από θαύμα» ή
πως «αυτή είναι η Ελλάδα», τότε
απλώς τροφοδοτείς μια αυτοεκ-
πληρούμενη προφητεία. Οι παρα-
στάσεις είναι μέρος του προβλή-
ματος, όχι της λύσης.

Ο κ. Στάθης Ν. Καλύβας είναι καθηγητής
Πολιτικής Επιστήμης, κάτοχος της
έδρας Gladstone στο Πανεπιστήμιο της
Οξφόρδης.
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Οταν έχεις πειστεί
πως «ζεις από θαύμα» ή
πως «αυτή είναι η Ελλά-
δα», τότε απλώς τροφο-
δοτείς μια αυτοεκπλη-
ρούμενη προφητεία.
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Ερωτήματα και νέες αγωνίες προ-
καλεί στα κομματικά επιτελεία 
το πολιτικό σκηνικό που απο-
τυπώνεται στις δημοσκοπήσεις 
σχεδόν τρεις εβδομάδες μετά 
την τραγωδία στα Τέμπη, κα-
θώς μόνος κερδισμένος εμφα-
νίζεται το «κόμμα τού κανένα», 
με τους αναποφάσιστους να αυ-
ξάνονται θεματικά: Η τελευταία 
δημοσκόπηση της Pulse για τον 
ΣΚΑΪ τούς καταγράφει στο 12,5% 
έναντι 9,5% μόλις ένα μήνα νω-
ρίτερα. 

Αποτελεί κοινό τόπο πως το 
άλμα στον χώρο των αναποφάσι-
στων οφείλεται σε μεγάλο βαθμό 
στην αποσυσπείρωση της Ν.∆. 
(κινείται στο 28,5% έναντι 32%) 
και δεν μεταφράζεται σε κέρδη 
για τον ΣΥΡΙΖΑ (σταθερός στο 
25%) και πολύ περισσότερο για 
το ΠΑΣΟΚ, το οποίο εμφανίζει μι-
κρή πτώση (9,5% έναντι 10,5%).

Ως εκ τούτου, ο τρόπος με τον 
οποίο θα κινηθούν στην πορεία 
προς τις κάλπες οι αναποφάσι-
στοι θα κρίνει περισσότερο από 
κάθε άλλη φορά την τελική έκ-
βαση των επερχόμενων διπλών 
εκλογών. Πόσο μάλλον που από 
τις τρέχουσες δημοσκοπήσεις 
προκύπτει, παράλληλα, πως ο κό-
σμος προτίθεται να εκφραστεί 
πολιτικά, καθώς η τραγωδία στα 
Τέμπη δεν ενισχύει ουσιαστικά 
ένα αντισυστημικό κύμα αποχής 
(λευκό, άκυρο, αποχή αυξάνονται 
οριακά κατά 0,5%).

Tρεις κινήσεις

Για Ν.∆. και ΣΥΡΙΖΑ το ποτήρι 
μπορεί να θεωρηθεί μισογεμάτο 
ή μισοάδειο μετά τον πρώτο κύ-
κλο δημοσκοπήσεων στον από-
ηχο της τραγωδίας στα Τέμπη. 
Σε σχέση με τη Ν.∆. θεωρείται 
ρεαλιστικό σενάριο τις επόμε-
νες εβδομάδες να «επαναπατρί-

σει» ένα ποσοστό της τάξεως του 
1,5%-2,5% από τους νέους ανα-
ποφάσιστους και να επιστρέψει 
σε τροχιά αυτοδυναμίας. Κρίσιμο 
στη συγκεκριμένη κατεύθυνση 
θεωρείται:

• Πρώτον, να επανακτήσει την 
πρωτοβουλία των κινήσεων. 
Οπως αναγνωρίζεται, η «φιλο-
λογία» για το εάν οι εκλογές θα 
διεξαχθούν στις 9 Απριλίου ή αρ-
γότερα, ενώ στην κοινωνία κυ-
ριαρχούσαν το σοκ και ο θυμός, 
είχε σημαντικό κόστος.

• Δεύτερον, να αποσαφηνιστεί εάν 
ο Κώστας Καραμανλής θα επιλέ-
ξει να είναι εκ νέου υποψήφιος ή 
όχι. Η συντήρηση της σχετικής 
συζήτησης, ανεξαρτήτως των τε-
λικών αποφάσεων, αναγνωρίζεται 
ότι δεν ωφελεί τη Ν.∆.

• Τρίτον, να αναπροσαρμόσει την 
προεκλογική εκστρατεία της υπό 
το φως των νέων δεδομένων: Το 
Μέγαρο Μαξίμου σχεδίαζε στο 
επίκεντρο της στρατηγικής του 
Κυριάκου Μητσοτάκη να βρε-
θούν η οικονομία και η δέσμευση 
για «καλύτερους μισθούς», αλλά 
είναι προφανές πως πλέον, στην 
τελική ευθεία προς τις κάλπες, 
θα κυριαρχήσουν οι θέσεις των 
κομμάτων για το κράτος. 

Παράλληλα, κρίσιμες μετα-
βλητές για τη Ν.∆. θα είναι: Να 
«εξισορροπήσει» μέρος των απω-
λειών της με εισροές από ψη-
φοφόρους του ΠΑΣΟΚ που δεν 
επιθυμούν την επιστροφή του 
Αλέξη Τσίπρα στην πρωθυπουρ-
γία. Και, παράλληλα, η «δοκιμα-
σία» του πολιτικού συστήματος 
να μην οδηγήσει στην είσοδο –
πέραν των υφιστάμενων, δηλα-
δή και του ΜέΡΑ25– ενός ακόμη 
κόμματος στη Βουλή, καθώς σε 
αυτή την περίπτωση ο στόχος 
της αυτοδυναμίας στις δεύτερες 

εκλογές καθίσταται πρακτικά 
ανέφικτος. 

«Παράθυρο ευκαιρίας»

Νέο σκηνικό διαμορφώνεται 
όμως και σε σχέση με την Κου-
μουνδούρου. Στελέχη της θεω-
ρούν σημαντικό πως η αντίδρα-
ση των πολιτών εστιάζεται στην 
κυβέρνηση και δεν «διαχέεται» 
στα άλλα συστημικά κόμματα και 
ειδικότερα στον ΣΥΡΙΖΑ. Υπό αυ-
τή την έννοια, για το κόμμα της 
αξιωματικής αντιπολίτευσης, πα-
ρότι παραμένει δεύτερο και σε 
απόσταση από τη Ν.∆., έχει δη-
μιουργηθεί ενδεχομένως ένα «πα-
ράθυρο ευκαιρίας»: Με τη μείωση 
της διαφοράς μεταξύ των δύο με-
γάλων κομμάτων δημιουργούνται 
οι όροι για «εισροές» ψηφοφόρων 
από όμορους πολιτικούς χώρους.

«Κλειδί» στη συγκεκριμένη κα-
τεύθυνση θεωρείται η περαιτέρω 
μεταβολή στη λεγόμενη παρά-
σταση νίκης. Στον κρίσιμο αυτό 
δημοσκοπικό δείκτη το προβάδι-
σμα της Ν.∆. παραμένει ευρύ (48% 
έναντι 27% του ΣΥΡΙΖΑ σύμφωνα 
με την Pulse), αλλά και μειούμενο, 
καθώς το κυβερνών κόμμα εμφα-
νίζεται να καταγράφει πτώση δέ-
κα ποσοστιαίων μονάδων (ήταν 
στο 58%) σε σχέση με ένα μήνα 
νωρίτερα. Εάν η τάση συνεχιστεί, 
η Κουμουνδούρου ευελπιστεί να 
αντλήσει ψηφοφόρους όχι μόνο 
από τη δεξαμενή των αναποφά-
σιστων, αλλά και από το ΠΑΣΟΚ, 
το ΚΚΕ και το ΜέΡΑ25 ως ο βα-
σικός εκφραστής ενός ρεύματος 
για «πολιτική αλλαγή» μέσω των 
επερχόμενων εκλογικών αναμε-
τρήσεων.

Οι ημερομηνίες

Σε σχέση με τον χρόνο των 
εκλογών, συνομιλητές του πρω-
θυπουργού αναφέρουν πως ο σχε-
διασμός του κ. Μητσοτάκη έχει 
αποκρυσταλλωθεί. Οι κάλπες της 

απλής αναλογικής θα στηθούν 
στις 21 ή 28 Μαΐου και οι δεύτε-
ρες στις 2 Ιουλίου, ώστε η εκλο-
γική διαδικασία να απεμπλακεί 
πλήρως από το χρονοδιάγραμ-
μα των Πανελλαδικών Εξετάσε-
ων. Οι ίδιες πηγές διαψεύδουν με 
τον πλέον κατηγορηματικό τρό-
πο τα σενάρια για εκλογές εν μέ-
σω θέρους, ενώ προσθέτουν πως 
δεν πρέπει να αναμένεται η άμε-
ση ανακοίνωση της ημερομηνί-
ας των εκλογών από τον πρωθυ-
πουργό. Οπως αναφέρεται, κατά 
τη Μεταπολίτευση πάντα η γνω-
στοποίηση της ακριβούς ημερο-
μηνίας των εκλογών συνέπιπτε, 
επί της ουσίας, με την ανακοί-
νωση της διάλυσης της Βουλής. 

Για τις συνεργασίες

Τέλος, πρέπει να επισημανθεί 
πως η υποχώρηση των ποσοστών 
της Ν.∆. επανέφερε στο παρασκή-
νιο τη συζήτηση περί συνεργασι-
ών. Ο κ. Μητσοτάκης έχει δηλώσει 
πως σε περίπτωση μη αυτοδυνα-
μίας είναι ανοικτός σε συνεργασία 
με το ΠΑΣΟΚ μετά τις δεύτερες 
εκλογές. Επί της ουσίας, δηλαδή, 
μπορεί να συζητηθεί ένα μοντέλο 
συγκυβέρνησης τύπου Σαμαρά - 
Βενιζέλου, με τον κ. Μητσοτάκη 
πρωθυπουργό και τον Νίκου Αν-
δρουλάκη σε θέση αντιπροέδρου. 
Αντιθέτως απορρίπτονται, ως μη 
λειτουργικά και θνησιγενή, σχή-
ματα τύπου «κυβέρνησης Παπα-
δήμου», με πρωθυπουργό τρίτο 
πρόσωπο, ή «κυβέρνησης Τζαννε-
τάκη», με κάποιο άλλο πρόσωπο 
από τη Ν.∆. στην πρωθυπουργία. 
Με δεδομένη τη θέση του κ. Αν-
δρουλάκη για «όχι σε Μητσοτάκη 
ή Τσίπρα», τα περιθώρια συμφω-
νίας ίσως είναι εξαιρετικά περιο-
ρισμένα, ειδικά εάν το ΠΑΣΟΚ 
εξέλθει αποδυναμωμένο από τις 
επερχόμενες αναμετρήσεις, οπότε 
οι τρίτες κάλπες ίσως καταστούν 
αναπόφευκτες.

Κερδισμένο το κόμμα του κανένα
Προς την γκρίζα ζώνη των αναποφάσιστων κατευθύνεται το κύμα της δυσαρέσκειας – Πώς διαβάζουν τις μετρήσεις τα επιτελεία

Νέοι διαδηλώνουν στην Αθήνα την Πέμπτη. Μολονότι το κύμα διαμαρτυρί-
ας για την τραγωδία των Τεμπών εκφράστηκε στις συγκεντρώσεις, από τις 
δημοσκοπήσεις προκύπτει ότι δεν ενισχύεται ουσιαστικά ένα ρεύμα αποχής 
(λευκό, άκυρο, αποχή αυξάνονται κατά 0,5%).

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Για ένα δυστύχημα τόσο τραγικό 
όσο στα Τέμπη, προηγήθηκε συσ-
σώρευση αστοχιών και ανεπάρ-
κειας. Σε βάθος δεκαετιών από 
όσους είχαν την ευθύνη σχεδια-
σμού του συστήματος, πιο πρό-
σφατα από όσους εφάρμοζαν και 
επέβλεπαν διαδικασίες και τελικά 
από το προσωπικό στο πεδίο. Η 
βαριά απώλεια συνοδεύεται από 
την υπενθύμιση πως τα προβλή-
ματα στη χώρα έχουν βάθος. Το 
ζήτημα έχει και μια προφανή οι-
κονομική διάσταση – πώς κατανέ-
μουμε πόρους και τι κίνητρα συ-
μπεριφορών δημιουργούμε ώστε 
να προάγεται η ευημερία, ακόμη 
και στο πιο σημαντικό επίπεδο, αυ-
τό της προστασίας και ασφάλειας 
της ανθρώπινης ζωής.   
 
Μετά το δυστύχημα, αυτονόητα 
απαιτείται άμεση ανταπόκριση 
σε επιχειρησιακό επίπεδο για να 
λειτουργήσει με ασφάλεια τουλά-

χιστον τμήμα του συστήματος. Η 
αντιμετώπιση στη συνέχεια όμως 
είναι εξίσου σημαντική. Θα μπο-
ρούσε κανείς να σκεφτεί πως το 
πρόβλημα προκλήθηκε από ανε-
παρκή χρηματοδότηση ή ότι είναι 
πρόσφατο – όμως, η ανάπτυξη, συ-
ντήρηση και λειτουργία του σιδη-
ροδρομικού δικτύου ήταν προβλη-
ματική τουλάχιστον για τέσσερις 
δεκαετίες, με ακραία υψηλό κόστος 
σε δημόσιο χρήμα, του Ελληνα 
και Ευρωπαίου φορολογουμένου, 

και κακή ποιότητα υπηρεσιών. Θα 
μπορούσε επίσης κανείς να αποδώ-
σει το δυστύχημα στην πρόσφατη 
ιδιωτικοποίηση του μεταφορικού 
έργου – αυτή μπορεί να μην έγινε 
με τον καλύτερο τρόπο, όμως το δί-
κτυο και η εποπτεία είναι δημόσια. 
Η πρόοδος που υπήρξε σε πλευρές 
της λειτουργίας των τρένων είναι 
προφανώς ανεπαρκής και για ου-
σιαστική βελτίωση απαιτούνται 
πιο καθαρές αλλαγές.   
 
Αλλωστε, προβλήματα υπάρχουν 
και σε άλλους κρίσιμους τομείς, 
ακόμη και στο στενότερο πεδίο 
της ασφάλειας της ανθρώπινης 
ζωής. Αραγε είμαστε βέβαιοι ότι 
η οδική κυκλοφορία, από την έκ-
δοση διπλωμάτων έως την αστυ-
νόμευση και συντήρηση δρόμων, 
ελαχιστοποιεί τον αριθμό των θυ-
μάτων καθημερινά; Ή διασφα-
λίζεται πως στα νοσοκομεία μας 
εφαρμόζονται πάντα αυστηρές 
διαδικασίες για μεγαλύτερη πιθα-
νότητα ανάρρωσης των ασθενών; 

Οι συγκρίσεις με άλλες ευρωπαϊ-
κές χώρες δεν είναι ευνοϊκές. Ηδη 
κατά την προηγούμενη δεκαετή 
κρίση ήρθε στην επιφάνεια η ανά-
γκη αλλαγής διαδικασιών σε πολ-
λά επίπεδα, ενσωματώνοντας νέες 
τεχνολογίες, ώστε να υπάρχουν 
καλύτερες υπηρεσίες. Αλλού αυτό 
προχώρησε ικανοποιητικά, αλλού 
όχι. Το συνολικό ζήτημα επανα-
σχεδιασμού του δημόσιου τομέα 
και του πώς συντονίζει επενδύσεις 
και αγορές παραμένει το μεγάλο 
στοίχημα στη χώρα.  
 
Η πιο εύκολη αντίδραση μιας κυβέρ-
νησης στο τραγικό δυστύχημα θα 
ήταν να υποσχεθεί πως θα αφιε-
ρώσει όσους πόρους χρειάζονται 
για να λειτουργεί στην εντέλεια το 
υφιστάμενο σύστημα. Μια πραγ-
ματική λύση, όμως, προϋποθέτει 
αλλαγή κινήτρων και διαδικασιών 
για στελέχη και εργαζομένους στη 
δημόσια πλευρά, όπως και για επι-
χειρήσεις που αναλαμβάνουν έργα. 
Η βαριά επίπτωση που έμμεσα έχει 

η λειτουργία του γραφειοκρατικού 
κράτους, σε συνδυασμό με την αδι-
ανόητα αργή επίλυση νομικών δι-
αφορών, έρχεται στην επιφάνεια 
με τον δραματικό τρόπο της απώ-
λειας της ζωής συνανθρώπων μας.     
 
Ειδικότερες δύσκολες τομές είναι 
επίσης αναγκαίες. Στρατηγική 
σημαίνει επιλογές, ειδικά όταν 
οι χρηματοδοτικοί και ανθρώπι-
νοι πόροι είναι περιορισμένοι. Ο 
σχεδιασμός για τα τρένα θα ήταν 
αποτελεσματικός, τόσο κατά την 
κατασκευή όσο και στη λειτουρ-
γία, αν είχε συνδυαστεί με αυτόν 
για άλλα δίκτυα. Σήμερα είναι ση-
μαντικό να υπάρξει συγκέντρωση 
πόρων στον κεντρικό άξονα του 
δικτύου, στη μετακίνηση εμπορευ-
μάτων σε σύνδεση με τα λιμάνια 
και στο προαστιακό έργο. Πολλές 
άλλες συνδέσεις έχουν δημόσιο 
κόστος πολλές φορές μεγαλύτερο 
από όφελος. Χωρίς στόχευση των 
πόρων, δεν θα υπάρξουν υπηρε-
σίες υψηλής ποιότητας.    

Παράλληλα, είναι κρίσιμη η ενδυ-
νάμωση του ∆ημοσίου πέρα από 
την εκάστοτε κυβέρνηση. Οι ρυθ-
μιστικές αρχές παίζουν διεθνώς 
κρίσιμο ρόλο και μπορεί να συνει-
σφέρουν με συνέχεια του σχεδι-
ασμού, τεχνογνωσία και ανεξάρ-
τητη εποπτεία. Προς τούτο, όμως, 
χρειάζεται ενδυνάμωσή τους με 
πόρους, ξεκάθαρες αρμοδιότητες 
και αυστηρή λογοδοσία. Μια αρχή 
μεταφορών με βάρος και ευρύτερη 
δικαιοδοσία θα συνέβαλλε στον 
ορθολογισμό και στην αναβάθμι-
ση των υπηρεσιών περισσότερο 
από μια ασθενή αρχή σιδηροδρό-
μων. Ανάλογα ισχύουν σε άλλους 
τομείς της επικαιρότητας όπου το 
έργο ανεξάρτητων αρχών είναι 
κρίσιμο, όπως στην ενέργεια και 
στον ανταγωνισμό. Η ουσιαστική 
ενίσχυσή τους είναι προϋπόθεση 
ανάπτυξης.   

 
O κ. Νίκος Βέττας είναι γενικός διευθυ-
ντής ΙΟΒΕ και καθηγητής Οικονομικού 
Πανεπιστημίου Αθηνών.  

Μια αρχή μεταφορών 
με βάρος και ευρύτερη 
δικαιοδοσία θα συνέβαλ-
λε στον ορθολογισμό 
και στην αναβάθμιση 
των υπηρεσιών περισσό-
τερο από μια ασθενή 
αρχή σιδηροδρόμων.

Α Π Ο Ψ Η

Για έναν επανασχεδιασμό του Δημοσίου
Του ΝΙΚΟΥ ΒΕΤΤΑ  
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Με πολύ μεγάλο προβληματισμό 
αλλά και επιφυλάξεις διαβάζουν 
στο Μέγαρο Μαξίμου τις μετρή-
σεις που βλέπουν η μία μετά την 
άλλη το φως της δημοσιότητας 
μετά την τραγωδία στα Τέμπη. 
Ο λόγος είναι πως η σημαντική 
υποχώρηση των ποσοστών της 
Ν.∆. καταγράφεται σε μια στιγμή 
μεγάλης συναισθηματικής φόρ-
τισης. Σύμφωνα με πληροφορί-
ες της «Κ», στο Μέγαρο Μαξίμου 
στην παρούσα κατάσταση εστι-
άζουν σε πέντε βασικά σημεία.

Πρώτον, οι μετρήσεις διεξάγο-
νται με πολύ νωπό το δυστύχημα 
και ως εκ τούτου οι πολίτες είναι 
ιδιαίτερα φορτισμένοι. «Είναι λο-
γικό άπαντες και άπασες να εκ-
δηλώνουν τώρα τον θυμό τους», 
αναφέρει κυβερνητικό στέλεχος 
που εκφράζει την άποψη πως «το 
συναίσθημα του κόσμου πρέπει 
να εκδηλωθεί». 

Χαρακτηριστικό παράδειγμα 
είναι πως στην ερώτηση «πού 
αποδίδετε κυρίως ευθύνες», πάρα 
πολλοί, υπό το φορτισμένο κλί-
μα, απαντούν «σε όλους», κάτι 
που με την πάροδο του χρόνου 
και την εξέλιξη της έρευνας θα 
υποχωρήσει, καθώς οι ευθύνες 
θα αποκρυσταλλωθούν. Τότε θα 
φανεί ποιος και σε ποιο βαθμό 
θα κριθεί από την πλειοψηφία 
ως υπεύθυνος – η κυβέρνηση, 
οι υπάλληλοι ή το πολιτικό σύ-
στημα γενικώς. 

Κυβερνητική πηγή τονίζει πως 
αυτή τη στιγμή οι πολίτες είναι 

σε έναν δικαιολογημένο αναβρα-
σμό. Χωρίς να αρνείται τις ευθύ-
νες της κυβέρνησης για τη διαι-
ώνιση των παθογενειών, τονίζει 
ως παράδειγμα όσα βλέπουν το 
φως της δημοσιότητας την τε-
λευταία εβδομάδα, που δείχνουν 
τις μεγάλες ευθύνες και της ΡΑΣ 
(Ρυθμιστική Αρχή Σιδηροδρό-
μων), η οποία είχε υπό την ευ-
θύνη της την εκπαίδευση του 
σταθμάρχη που προχώρησε σε 
αλλεπάλληλα και μοιραία λάθη. 
Στο πλαίσιο αυτό, κυβερνητική 
πηγή σημειώνει πως «οι πρώτες 
καθαρές μετρήσεις θα είναι γύ-
ρω στο Πάσχα», προσθέτοντας 
πως το «εθνικό σοκ» θέλει του-
λάχιστον 4-6 εβδομάδες για να 
ξεπεραστεί και είμαστε ακόμη 
στην τρίτη εβδομάδα. 

∆εύτερον, κυβερνητικές πηγές 
θεωρούν πως με τα μέχρι τώρα 
δεδομένα –έστω τα ασαφή– δεν 
φαίνεται να υπάρχει πολιτική 
ανατροπή. Βέβαια, με βάση τα 
όσα ελέχθησαν παραπάνω, η ει-
κόνα δεν μπορεί να είναι σαφής 
και τις επόμενες εβδομάδες μπο-
ρεί να υπάρξει αρνητική εξέλιξη 
για την κυβέρνηση από τον τρό-
πο που θα αφομοιώσει τελικά η 
κοινή γνώμη την τραγωδία. Αυ-
τή τη στιγμή, πάντως, η ανάλυση 
των μετρήσεων στο Μαξίμου λέ-
ει πως οι πολίτες «περιμένουν να 
δουν ποια θα είναι η δράση της 
κυβέρνησης και κατά πόσο θα 
πεισθούν πως αυτή η κατάστα-
ση δεν θα επαναληφθεί». 

Το δεύτερο αυτό συμπέρασμα 
συνδέεται με το τρίτο, που έχει 

να κάνει με τα ποιοτικά χαρα-
κτηριστικά. Εάν στο Μαξίμου 
δεν κοιτούν παρά ελάχιστα την 
πρόθεση ψήφου αυτή τη στιγμή, 
δεν κάνουν το ίδιο με τα ποιοτικά 
χαρακτηριστικά, όπως είναι για 
παράδειγμα το ερώτημα «ποιο 
συναίσθημα κυριαρχεί σήμερα». 
Οι απαντήσεις είναι κατά πλειο-
ψηφία «θυμός, οργή και απογοή-
τευση για το πολιτικό σύστημα», 
απαντήσεις καθόλου ευνοϊκές 
και για την ίδια την κυβέρνηση, 
που είναι η πρώτη που δέχεται 
το κύμα διαμαρτυρίας. Το ζήτημα 
είναι, όπως το θέτει κυβερνητική 
πηγή, αυτά τα πολύ αρνητικά αι-
σθήματα να γίνουν κίνητρο για 
βελτιώσεις και όχι να δούμε μια 
επανάληψη του 2012, κάτι πά-
ντως που στο Μαξίμου δεν το θε-

ωρούν πιθανό «καθώς οι εποχές 
είναι πολύ διαφορετικές». 

Το τέταρτο συμπέρασμα αφο-
ρά τα τρία συστημικά κόμματα. 
Η «απογοήτευση για το πολιτικό 
σύστημα» δεν ακουμπά μόνο την 
κυβέρνηση, αλλά και τον ΣΥΡΙΖΑ 
και το ΠΑΣΟΚ. Τη μεν αξιωματι-
κή αντιπολίτευση γιατί ως πρώ-
ην κυβέρνηση εντάσσεται πλέ-
ον στα συστημικά κόμματα, ενώ 
το ΠΑΣΟΚ, ακόμη και αν απέχει 
πολλά χρόνια από την εξουσία, 
εξακολουθεί να αποτελεί ένα 
κατ’ εξοχήν «κυβερνητικό κόμ-
μα» στη συνείδηση των πολιτών. 
Ούτε αυτό το δεδομένο θεωρεί-
ται ευνοϊκό για τη Ν.∆., καθώς 
μπορεί το κυβερνών κόμμα να 
διατηρεί την πρώτη θέση χωρίς 
να απειλείται από τον ΣΥΡΙΖΑ, 
δημιουργεί όμως ένα νέο πολι-
τικό σκηνικό που ενισχύει μόνο 
τα μικρότερα και «αντισυστημι-
κά» κόμματα – όπως το ΜέΡΑ25, 
το οποίο έχει πλέον πολύ καλές 
πιθανότητες να μπει στη Βουλή, 
κάτι που θα ανεβάσει ακόμη ψη-
λότερα τον πήχυ της αυτοδυναμί-

ας. Το πέμπτο στοιχείο στο οποίο 
εστιάζουν στο Μαξίμου αφορά 
τους αναποφάσιστους. Η «μπά-
ρα» εκείνων που λένε πλέον πως 
δεν ξέρουν τι θα ψηφίσουν έχει 
εκτοξευτεί ξεπερνώντας το 13%. 
Το επόμενο διάστημα η κυβέρνη-
ση θα πραγματοποιήσει συγκε-
κριμένες μετρήσεις πάνω στους 
αναποφάσιστους για να χαρτο-
γραφηθεί η προέλευσή τους. Αυ-
τή τη στιγμή, πάντως, πηγές από 
το Μαξίμου σημειώνουν πως η 
«σύσταση» όσων δηλώνουν ανα-
ποφάσιστοι έχει αλλάξει σε σχέ-
ση με την προ Τεμπών εποχή. Για 
παράδειγμα, υπάρχει περίπτω-
ση ένα μικρό ποσοστό πολιτών 
που πριν από την τραγωδία δή-
λωναν αναποφάσιστοι, σήμερα, 
υπό τον φόβο επιστροφής του 
ΣΥΡΙΖΑ, να δηλώνουν πως θα 
ψηφίσουν Ν.∆. και αντιστοίχως 
άλλοι που δήλωναν πως θα ψη-
φίσουν Ν.∆. να έχουν περάσει 
στους αναποφάσιστους. Βάσει 
της πρόθεσης ψήφου η δεύτερη 
κατηγορία είναι μεγαλύτερη, εξ 
ου και οι δεδομένες απώλειες της 

Νέας ∆ημοκρατίας. Αυτή τη στιγ-
μή η «μπάρα» των αναποφάσι-
στων γεμίζει και από κεντρώους 
ψηφοφόρους του κ. Μητσοτά-
κη αλλά και από παραδοσιακούς 
δεξιούς, όπως εξηγούν οι ίδιες 
πηγές. Μένει να διαπιστωθεί η 
ποσόστωση, ώστε το μικρό διά-
στημα έως τις εκλογές να υπάρ-
ξει και η ανάλογη αντιμετώπιση. 
Το ερώτημα τι αναζητούν όσοι 
απομακρύνθηκαν θα κρίνει και 
τις επόμενες κινήσεις. 

Τέλος, ένα έκτο στοιχείο που 
προκύπτει αβίαστα από τις με-
τρήσεις είναι πως η Νέα ∆η-
μοκρατία δεν έχει πλέον περι-
θώρια άλλου λάθους, το οποίο 
μπορεί να είναι καθοριστικό για 
την αλλαγή του πολιτικού σκη-
νικού. «Η ανοχή προφανώς και 
είναι μηδενική», λέει στην «Κ» 
κυβερνητικό στέλεχος, και αυ-
τό δεν αφορά μόνο την περί-
οδο έως τις εκλογές, αλλά θα 
συνεχιστεί και σε μια πιθανή 
νέα κυβερνητική θητεία εφό-
σον η Ν.∆. κερδίσει τις εκλογές 
και σχηματίσει νέα κυβέρνηση.

Ο βρασμός
και οι νέες
φυλές
της άρνησης
Το Μαξίμου ζυγίζει τους αναποφάσιστους

«Δεν έχουμε περιθώριο 
για λάθος. Η ανοχή είναι 
μηδενική», παραδέχεται 
κυβερνητική πηγή.

Ο Κυριάκος Μητσοτάκης συνεχίζει να προηγείται του Αλέξη Τσίπρα στο ερώτημα «Ποιος είναι καταλληλότερος για πρωθυπουργός», με 35% έναντι 27%, 
χάνοντας πάντως τρεις μονάδες σε σύγκριση με την προηγούμενη δημοσκόπηση της Pulse (Ιανουάριος 2023). Συνολικά, τα ποσοστά της Ν.∆. μετά την τραγω-
δία των Τεμπών καταγράφουν απώλειες, ωστόσο κυβερνητικές πηγές θεωρούν πως με τα μέχρι τώρα δεδομένα δεν φαίνεται να υπάρχει πολιτική ανατροπή.
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Η κυβέρνηση ανέλαβε από την 
πρώτη στιγμή με ευαισθησία και 
εντιμότητα την ιδιοκτησία της 
ευθύνης για το τραγικό δυστύχη-
μα των Τεμπών αλλά και της λύ-
σης για να μην ξανασυμβεί. Από 
τη μετωπική σύγκρουση της ελ-
ληνικής κοινωνίας με αυτό που 
συνέβη στα Τέμπη και την υγιή 
της αντίδραση με οργή και πόνο 
για τον τόσο άδικο θάνατο 57 αν-
θρώπων αναδύεται ένα ομόθυμο 
κοινωνικό αίτημα: αυτό του εξευ-
ρωπαϊσμού της χώρας μας μαζί με 
το ξερίζωμα του βαθέος κράτους. 
 
«Να γίνουμε επιτέλους Ευρώπη. Να 
πάψουμε να ντρεπόμαστε για το 
κράτος μας. Να αξιολογούνται οι 
δημόσιοι υπάλληλοι. Να λύσου-
με το συντομότερο δυνατό εκ-
κρεμότητες δεκαετιών που μας 
κρατούν πίσω». 
 
Δεν υπάρχει τίποτα το αντισυστη-
μικό πίσω από τη δίκαιη οργή των 
πολιτών για την έλλειψη ολοκλη-
ρωμένων «συστημάτων τηλεδιοί-
κησης» στα τρένα ή αξιοκρατίας 
και αξιολόγησης στο ∆ημόσιο, 
που εγγυώνται, τελικά, την ασφά-
λεια της ανθρώπινης ζωής. Το 
πραγματικό ερώτημα, όμως, είναι 
ποιοι έχουν την ιδεολογική εντι-
μότητα και βούληση να το πετύ-

χουν. Ποιοι είναι, δηλαδή, μέρος 
του προβλήματος και ποιοι μέρος 
της λύσης; Οσοι απλώς καταγγέλ-
λουν ή εκείνοι που εντοπίζουν και 
τις πραγματικές αιτίες πίσω από 
το βαθύ τραύμα;
 
Η εγχώρια Αριστερά διαθέτει σί-
γουρα κάποιες καλές ιδέες. Ομως 
υποστηρίζει ταυτόχρονα και άλ-
λες που τελικά βλάπτουν τη χώρα. 
 
Το βλέπουμε στη διαχρονική κα-
ταγγελία και άρνησή της για 
πραγματική αξιολόγηση στους 
κρατικούς υπαλλήλους, ασφάλεια 
και εξωστρέφεια στα πανεπιστή-
μια, συμπράξεις του δημοσίου με 
τον ιδιωτικό τομέα, προστασία 
των συνόρων και των ακριτικών 
μας περιοχών από τα παράνομα 
δίκτυα διακινητών ανθρώπων, 
αναβάθμιση των αμυντικών μας 
συστημάτων, αλλαγή του άρθρου 
16 που θα επιτρέψει την αναγνώ-
ριση επαγγελματικών και ακαδη-
μαϊκών δικαιωμάτων αποφοίτων 
ιδιωτικών σχολών (βλ. καλλιτέ-
χνες), ομαλή συνύπαρξη των δι-
αδηλώσεων διαμαρτυρίας με την 
υπόλοιπη κοινωνική και οικονομι-
κή ζωή, εκσυγχρονισμό του ΕΦΚΑ 
και της ντροπής στην καθυστέ-
ρηση απονομής συντάξεων που 
διορθώσαμε. Η λίστα του ελληνι-
κού «εξαιρετισμού» σε μεγάλα και 
μικρότερα θέματα είναι μεγάλη... 

Πράγματα αυτονόητα για τον υπό-
λοιπο δυτικό κόσμο, όπου και εκεί 
υπάρχουν κεντροαριστερά ή αρι-
στερά κόμματα, φαντάζουν αδι-
ανόητα στην «προοδευτική» Ελ-
λάδα λόγω ακριβώς αυτής της 
διαχρονικής ιδεολογικής καθή-
λωσης σε ιδέες του 20ού αιώνα 
που δεν προσφέρουν λύσεις στον 
21ο αιώνα. Μια καθήλωση όμως 
που όσο παρατείνεται τόσο μας 
κρατάει σε απόσταση από την 
υπόλοιπη Ευρώπη. 
 
Μόνο τα τελευταία 3,5 χρόνια, ΣΥ-
ΡΙΖΑ και ΠΑΣΟΚ καταψήφισαν 
τουλάχιστον 12 κρίσιμους νόμους 
που φέρνουν την αξιολόγηση, τη 
στοχοθεσία, τον εσωτερικό έλεγ-
χο, μισθολογικά κίνητρα, ειδική 

κατάρτιση αλλά και αυστηρότε-
ρες πειθαρχικές διαδικασίες και 
κυρώσεις σε όσους δημοσίους 
υπαλλήλους δεν κάνουν καλά τη 
δουλειά τους. Τις καταψήφισαν 
διότι δεν θεωρούν «προοδευτι-
κές» αυτές τις πολιτικές. 
 
Πώς όμως θα αλλάξει το κράτος 
χωρίς αυτά τα εργαλεία; Εμείς 
μπορούμε να κατηγορηθούμε δι-
ότι πρέπει να τις εφαρμόσουμε 
ακόμη ταχύτερα. ∆ιότι παραλά-
βαμε το σύστημα τηλεδιοίκησης 
«παγωμένο» ήδη από το 2017 στο 
18% και το φτάσαμε στο 70% λί-
γους μήνες πριν από την οριστι-
κή του παράδοση. Τι συμβαίνει 
όμως με όσους δεν πιστεύουν και 
δεν μπορούν καν να εφαρμόσουν 
αυτές τις πολιτικές; 
 
Αν θέλουμε να φτάσουμε στον πυ-
ρήνα του προβλήματος της εθνι-
κής υστέρησης, κράτος θα γίνουμε 
όταν καταφέρουμε να διαγνώσου-
με τα προβλήματά μας χωρίς δεξι-
ές ή αριστερές ταμπέλες τού χθες, 
για να κάνουμε και το ψηφιακό άλ-
μα –που ήδη συμβαίνει– αλλά και 
το αναγκαίο άλμα στην ποιότητα, 
στην ευθύνη, στη λογοδοσία όσων 
εργάζονται στο ∆ημόσιο. 
 
Δεν είναι ευρέως γνωστό, αλ-
λά χάρη σε αυτές τις πολιτικές 
12.000 νέοι δημόσιοι υπάλληλοι 

θα προσληφθούν όχι βάσει τυπι-
κών προσόντων αλλά αυστηρών 
ψυχομετρικών και γνωσιακών 
εξετάσεων του ΑΣΕΠ (πραγματο-
ποιήθηκαν στις αρχές Μαρτίου) 
ώστε να γίνει πράξη το «ο κατάλ-
ληλος άνθρωπος στην κατάλληλη 
θέση». 25.000 νέοι εκπαιδευτικοί 
θα μονιμοποιηθούν μόνο αφού 
περάσουν για πρώτη φορά από 
αντίστοιχη ειδική αξιολόγηση. 
400.000 δημόσιοι υπάλληλοι είναι 
υποχρεωμένοι να συμμετέχουν 
πλέον σε ειδικά προγράμματα κα-
τάρτισης και επανακατάρτισης με 
κονδύλια τού «Ελλάδα 2.0». 300 ει-
δικά εκπαιδευμένοι και πιστοποι-
ημένοι εσωτερικοί ελεγκτές δημό-
σιας διοίκησης πιάνουν δουλειά 
για να επιθεωρήσουν υλοποίηση 
στόχων, εσωτερικές διαδικασίες 
και ποιοτική λειτουργία κρίσιμων 
δημοσίων υπηρεσιών. 
 
Δίπλα στην ψηφιακή επανάστα-
ση του gov.gr που ήδη υλοποι-
ούμε, αναπτύσσεται μια μεγάλη 
αλλαγή στο ανθρώπινο δυναμι-
κό του κράτους που πρέπει να 
ξεριζώσει όσα θλιβερά είδαμε 
να συμβαίνουν στα Τέμπη λόγω 
μιας απαράδεκτης εργασιακής 
κουλτούρας της ανευθυνότητας 
και της ήσσονος προσπάθειας 
που ανεχτήκαμε διαχρονικά όλοι 
μας – μαζί και οι πολιτικές και οι 
συνδικαλιστικές ηγεσίες. Αν κάτι 

χρειαζόμαστε, λοιπόν, είναι πε-
ρισσότερη αξιολόγηση και πε-
ρισσότερο «επιτελικό κράτος» 
με την έννοια της στοχοθεσίας, 
του προγραμματισμού, της συνε-
χούς αξιολόγησης. Οχι λιγότερο. 
 
Η άποψη ότι οι παθολογίες είναι 
πεπρωμένο είναι βαθιά συντη-
ρητική. Εμείς δεν συμβιβαζόμα-
στε με αυτή την Ελλάδα. Γι’ αυτό 
οφείλουμε να τολμήσουμε μια πιο 
αξιοκρατική αλλά και πιο ορθο-
λογική οργάνωση του κράτους, 
ώστε να επιτελεί καλύτερα τον 
σκοπό του: να εγγυάται βιώσιμη 
ευημερία και ασφάλεια για όλους 
τους πολίτες. 
 
Και γι’ αυτό δεν πρέπει να ξεχά-
σουμε ποτέ τι συνέβη στα Τέ-
μπη και γιατί συνέβη. Αλλωστε 
«αλήθεια» ετυμολογικά σημαίνει 
«μη λήθη». Για να την υπηρετή-
σουμε, η μνήμη μας δεν πρέπει 
να γεμίσει με βολικά ψεύδη που 
εξυπηρετούν τη μια ή την άλλη 
πλευρά αλλά τελικά κονταίνουν 
την εθνική αυτογνωσία. Η Ελλά-
δα πρέπει να κάνει άλματα προς 
τα μπρος. Γι’ αυτό χρειάζεται τις 
σωστές ιδέες και τις κατάλληλες 
ηγεσίες που ξέρουν, θέλουν και 
μπορούν να το πράξουν. 

 
Ο κ. Ακης Σκέρτσος είναι 
υπουργός Επικρατείας.

Δεν υπάρχει τίποτα 
το αντισυστημικό πίσω 
από τη δίκαιη οργή 
των πολιτών για 
την έλλειψη ολοκληρω-
μένων «συστημάτων 
τηλεδιοίκησης» 
στα τρένα ή αξιοκρατίας 
και αξιολόγησης 
στο Δημόσιο.

Α Π Ο Ψ Η

Πώς και με ποιους «θα γίνουμε τελικά Ευρώπη»; 
Του ΑΚΗ ΣΚΕΡΤΣΟΥ

ΤΟ ΝΕΟ ΤΟΠΙΟ 
ΜΕΤΑ ΤΑ ΤΕΜΠΗ

ΕΚΛΟΓΕΣ
«Θυμός, οργή και απογοήτευ-
ση για το πολιτικό σύστημα» 
είναι οι κύριες απαντήσεις των 
πολιτών στο ερώτημα «ποιο συ-
ναίσθημα κυριαρχεί σήμερα».

51% 13%Το «αγκάθι»
των ερωτηθέντων πιστεύουν ότι τη μεγαλύτερη 
πολιτική ευθύνη για την κατάσταση των ελληνικών 
σιδηροδρόμων έχουν διαχρονικά όλες οι κυβερνή-
σεις, έναντι 28% της σημερινής κυβέρνησης Ν.∆. 
και 4% της προηγούμενης κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ.

των ερωτηθέντων δήλωσαν ότι δεν ξέρουν τι 
θα ψήφιζαν αν οι εκλογές ήταν αυτή την Κυριακή. 
Στο Μαξίμου εκτιμούν ότι η «σύσταση» όσων 

δηλώνουν αναποφάσιστοι έχει αλλάξει σε σχέση 
με την προ Τεμπών εποχή.
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Την περασμένη Τετάρτη ο μηχα-
νοδηγός Χρήστος Ζαραϊδώνης 
μπήκε στο αυτοκίνητο και ξεκί-
νησε να οδηγεί χωρίς να έχει κά-
ποιον συγκεκριμένο προορισμό. 
Hθελε απλά να βρεθεί κοντά στη 
θάλασσα. Eφθασε στη Ραφήνα, 
περπάτησε, πήρε έναν καφέ και 
έκατσε μέσα στο αυτοκίνητο με 
τις πόρτες ανοικτές για να νιώθει 
τον αέρα. Εκεί, του ήρθαν πάλι 
στο μυαλό στιγμές από το βράδυ 
του δυστυχήματος και έκλαψε ξα-
νά. Αργά το μεσημέρι επέστρεψε 
σπίτι του. 

Λίγες μόλις ώρες πριν από τη 
σύγκρουση είχε συναντηθεί με 
τον Γιώργο Κουτσούμπα, τον μη-
χανοδηγό του μοιραίου επιβα-
τικού. Ο Ζαραϊδώνης είχε μόλις 
φθάσει στη Θεσσαλονίκη και ο 
Κουτσούμπας περίμενε να ξεκι-
νήσει. Θα κατέβαινε με ένα τρέ-
νο μέχρι ένα σημείο και μετά θα 
έμπαινε στο «62» και θα ανέβαι-
νε ξανά Θεσσαλονίκη. Το δρο-
μολόγιό του είχε ήδη 80 λεπτά 
καθυστέρηση, οπότε οι δύο άν-
δρες δεν είχαν χρόνο να τα πουν 
όπως συνήθιζαν. Η μηχανή του 
τρένου του Κουτσούμπα, όμως, 
είχε κάποιο πρόβλημα, οπότε ο 
Ζαραϊδώνης «έκοψε» τη δική του 
από τα βαγόνια του και του την 
«έδωσε». Εκείνος έκανε δοκιμή 
πως όλα λειτουργούσαν όπως 
έπρεπε, τον ευχαρίστησε και τον 
χαιρέτησε. «Αγόρι μου, καλή ξε-
κούραση», του είπε. «Καλό δρό-
μο», του φώναξε ο Ζαραϊδώνης 
και έφυγε από τον σταθμό. 

Τσίμπησε κάτι σε μια ταβέρ-

να και γύρω στις 11 ήταν στο 
ξενοδοχείο που μένουν όταν δι-
ανυκτερεύουν. Τον είχε πάρει ο 
ύπνος όταν χτύπησε το τηλέφω-
νο και του είπαν πως κάτι είχε 
συμβεί στα Τέμπη. Οι πληροφο-
ρίες ήταν συγκεχυμένες. Ντύθη-
κε γρήγορα και επέστρεψε στον 
σταθμό. Εκεί συνάντησε τον μη-
χανοδηγό Γιάννη Ορνεράκη ο 
οποίος είχε ανεβάσει το τρένο 

που είχε νωρίτερα ακινητοποι-
ηθεί για ώρες λόγω βλάβης ενός 
καλωδίου. Hταν ο τελευταίος που 
είχε μιλήσει με τον οδηγό του 
εμπορικού. «Πού πας με αυτό 
το εμπορικούλι», του είχε πει. 
Hταν κολλητοί και πάντα έκα-
ναν πλάκα. 

Στο μεταξύ, ένας άλλος μη-
χανοδηγός, ο Παντελής Ευγενί-
δης, επικεφαλής της υπηρεσίας 
Ελέγχου Κυκλοφορίας στη Λάρι-
σα, είχε πάρει εντολή να μετα-
βεί στο σημείο της σύγκρουσης. 
Hταν ο πρώτος σιδηροδρομικός 
που επιβεβαίωσε πως πρόκειται 
για μετωπική. «Αυτό που αντί-
κρισα ήταν μια εμπόλεμη ζώνη. 

Μυρωδιά και εικόνες που δεν 
πρόκειται να ξεχάσω ποτέ», λέει 
στην «Κ». Και οι τρεις αντιλαμ-
βάνονταν πως δεν υπήρχε καμία 
ελπίδα για τους μηχανοδηγούς, 
αλλά ήλπιζαν για τους υπόλοι-
πους συναδέλφους. Το προσω-
πικό στο κυλικείο, τους συνο-
δούς και ελεγκτές. Και βέβαια 
για πολλούς –ποιος να ήξερε πό-
σους;– επιβάτες. Οταν ήρθαν τα 
πρώτα πούλμαν στη Θεσσαλονί-
κη με τους επιζώντες και είδαν 
πως δεν ήταν σε αυτά κανένας 
συνάδελφος, ο Ορνεράκης και ο 
Ζαραϊδώνης μπήκαν σε ένα ταξί 
και πήγαν και εκείνοι στα Τέμπη. 

Από το σημείο εκείνο πήγαν 
και οι τρεις στο νοσοκομείο στη 
Λάρισα. Το τηλέφωνό τους πλέον 
χτυπούσε ασταμάτητα από συνα-
δέλφους που ανησυχούσαν, αλλά 
και από τους δικούς τους. Ο γιος 
του Ζαραϊδώνη είχε δει μέσα στο 
βράδυ την είδηση στο facebook. 
Ξύπνησε τη μητέρα του και τα 
αδέρφια του σε κρίση πανικού. 
Εβαλαν όλοι τα κλάματα με το 
που του μίλησαν και μέχρι σή-
μερα δεν έχουν συνέλθει. Τον 
πιέζουν να μην ξανανέβει στα 
τρένα. Τα πιο δύσκολα τηλεφω-
νήματα, όμως, εκείνο το ξημέρω-
μα ήταν άλλα. Αυτά των συγγε-
νών των θυμάτων. Χωρίς να έχει 
γίνει η αναγνώριση δεν τολμού-
σαν να τους πουν την αλήθεια. 
Τους έλεγαν πως οι άνδρες της 
ΕΜΑΚ τους αναζητούν. Τους έδι-
ναν κουράγιο και έκλειναν το τη-
λέφωνο συντετριμμένοι. 

Ο Ευγενίδης πήγε στο αστυνο-
μικό τμήμα να δώσει την πρώτη 
κατάθεση, ώστε να ξεκινήσει η 

προανάκριση. Ο Ορνεράκης και ο 
Ζαραϊδώνης νοίκιασαν ένα αμά-
ξι και παρότι είχαν κλείσει πάνω 
από 24ωρο άυπνοι, οδήγησαν 
μέχρι την Αθήνα. Και οι τρεις 
περιέγραψαν πως οι επόμενες 
ώρες και ημέρες ήταν σαν να 
ζούσαν σε έναν εφιάλτη. Ακό-
μη πετάγονται στον ύπνο τους 
και για μερικά δευτερόλεπτα ξα-
ναζούν αυτό που ένιωσαν, όταν 
συνειδητοποίησαν το μέγεθος 
της τραγωδίας. 

Μετά την πρώτη εβδομάδα η 
Hellenic Train οργάνωσε ομαδι-
κές συνεδρίες με ψυχολόγους. ∆ι-
αρκούν μιάμιση ώρα, δεν είναι 
υποχρεωτικές, αλλά συνιστώνται 
και θα γίνονται για τους επόμε-
νους έξι μήνες. Σύμφωνα με μη-
χανοδηγούς που συμμετείχαν, οι 
πρώτες συνεδρίες ήταν διερευ-
νητικές. «Τι είναι αυτό που σας 
έκανε να γίνετε μηχανοδηγοί;», 
τους ρωτάνε στην αρχή. «Πώς 
νιώθετε για αυτό που συνέβη; 
Φοβάστε;». Οι πιο νέοι δήλωσαν 
πιο φοβισμένοι. Αλλοι πως νιώ-
θουν εκτεθειμένοι: «Είμαστε οι 
πρώτοι που έχουμε πει πως πρέ-
πει το τρένο να σφυρίξει ξανά, 
αλλά αυτό πρέπει να γίνει με 
ασφάλεια, αλλιώς είναι σαν να 
μη σεβόμαστε τη μνήμη των συ-
ναδέλφων μας που χάθηκαν». Μί-
λησαν για τους νεκρούς, που για 
πολλούς ήταν οικογένεια. «Τους 
βλέπαμε πιο πολύ από ό,τι τους 
δικούς μας». Οταν τους ρώτησαν 
εάν είναι έτοιμοι να ανέβουν στο 
τρένο, κάποιοι είπαν πως θα είναι 
δύσκολο, ειδικά το να περάσουν 
από το συγκεκριμένο σημείο, αλ-
λά κανείς δεν παραδέχθηκε πως 

δεν είναι έτοιμος. 
Μεταξύ τους, όμως, εκτός συ-

νεδρίας, μιλούν ανοικτά για το 
πόσο έχουν επηρεαστεί. «Θα εί-
ναι δύσκολη η πρώτη μέρα, αλλά 
πρέπει να γίνει. Εάν δεν αντιμε-
τωπίσουμε τη φοβία από την αρ-
χή θα γίνει ακόμη πιο δύσκολο», 
είπε ο Ευγενίδης στην ομάδα των 
μηχανοδηγών του. «Εσύ θα ανέ-
βεις;», τον ρωτάνε εκείνοι. «Εάν 

μου πουν ανέβα, θα το κάνω. Εί-
μαι έτοιμος. Οποιος όμως δεν 
αισθάνεται έτοιμος δεν ανεβαί-
νει. ∆εν υπάρχει καμία πίεση», 
τους λέει.

Η ιστορία με τα σουβλάκια

Το κλίμα στους κύκλους των 
μηχανοδηγών άλλαξε, όμως, ρι-
ζικά όταν βγήκε μια ακόμη συνο-
μιλία στο φως της δημοσιότητας. 
Ηταν βασικά δύο διαφορετικά 
τηλεφωνήματα ώρες πριν από 
το δυστύχημα: ένα του μηχα-
νοδηγού που ζητούσε από τον 
σταθμάρχη έναν αριθμό για να 
παραγγείλει σουβλάκια και ένα 
άλλο μεταξύ δύο σταθμαρχών 

που έκαναν πλάκα για γυναίκες. 
Στο πρώτο, για τα σουβλάκια, 
ο μηχανοδηγός ήταν ο Γιάννης 
Ορνεράκης. Το έμαθε από φί-
λους που αναγνώρισαν τη φω-
νή του και έκπληκτος είδε να 
αναπαράγεται σε όλα τα μέσα 
με προσβλητικούς τίτλους για 
εικόνα διάλυσης τη βραδιά της 
σύγκρουσης. Ο ίδιος, αλλά και οι 
συνάδελφοί του εξαγριώθηκαν. 
Εκείνη την ημέρα είχε ξεκινή-
σει δουλειά στις 10.30 το πρωί. 
Οταν στον Παλαιοφάρσαλο αντι-
λήφθηκε την επικίνδυνη βλάβη 
ενός καλωδίου, κράτησε τους 300 
επιβάτες μέσα στο τρένο μέχρι 
να τους απομακρύνουν με ασφά-
λεια. Συνολικά 4 ώρες περίμενε 
σε ακινητοποιημένο τρένο. Είχε 
μαζί του μόνο ένα μπουκαλάκι 
νερό και έτσι όταν βρέθηκε σε 
μια παρακαμπτήριο στη Λάρι-
σα, σε άδειο πλέον τρένο, τηλε-
φώνησε από το κινητό του στο 
σταθερό του σταθμάρχη ζητώ-
ντας ένα τηλέφωνο για να φάνε 
κάτι στα γρήγορα. «Προφανώς 
κάποιοι εντόπισαν τις δύο αυτές 
άσχετες συνομιλίες, τις μόντα-
ραν, με σκοπό να παρουσιαστεί 
μια εικόνα αποδιοργάνωσης, που 
όμως δεν ανταποκρίνεται στην 
πραγματικότητα, μόνο για να 
αποπροσανατολίσουν την κοινή 
γνώμη», λένε στην «Κ» οι μηχα-
νοδηγοί. Ο Ορνεράκης σκοπεύ-
ει τώρα να κινηθεί νομικά. «∆εν 
γίνεται να κάνουμε προσπάθεια 
να σταθούμε στα πόδια μας, να 
διαχειριστούμε τα όσα ζήσαμε 
για να επαναλειτουργήσει ο σι-
δηρόδρομος και να δεχόμαστε 
τέτοια επίθεση», καταλήγουν.

Της ΜΑΡΙΑΝΝΑΣ ΚΑΚΑΟΥΝΑΚΗ

Γυναίκα περνάει τις γραμμές στο κέντρο της Αθήνας. Από τις 22 Μαρτίου θα αρχίσουν σταδιακά δρομολόγια τα τρένα, με την τραγωδία των Τεμπών να στοιχειώνει εργαζομένους και επιβάτες.

Τα πιο δύσκολα 
τηλεφωνήματα εκείνο 
το ξημέρωμα ήταν αυτά 
των συγγενών των 
θυμάτων. Χωρίς να έχει 
γίνει η αναγνώριση δεν 
τολμούσαν να τους πουν 
την αλήθεια.

Οι μηχανοδηγοί είναι εξα-
γριωμένοι με κάποιους 
διαλόγους που δημοσιεύ-
θηκαν: «Κάποιοι εντόπι-
σαν δύο άσχετες συνομι-
λίες και τις μόνταραν για 
να αποπροσανατολίσουν 
την κοινή γνώμη».

Πώς ξεχνιέται τώρα αυτό;
Η κοινότητα των μηχανοδηγών είναι ακόμη σε σοκ. Η εταιρεία τους οργανώνει συνεδρίες ψυχολογικής στήριξης. 

«Πώς θα περάσουμε ξανά τα Τέμπη;», αναρωτιούνται 

«Αυτό που αντίκρισα ήταν μια εμπόλεμη ζώνη. 
Μυρωδιά και εικόνες που δεν πρόκειται 

να ξεχάσω ποτέ»
Παντελής Ευγενίδης, επικεφαλής της Υπηρεσίας 

Ελέγχου Κυκλοφορίας στη Λάρισα

«Είμαστε οι πρώτοι που έχουμε πει πως πρέπει το 
τρένο να σφυρίξει ξανά, αλλά αυτό πρέπει να γίνει με 
ασφάλεια, αλλιώς είναι σαν να μη σεβόμαστε τη μνή-

μη των συνάδελφων μας που χάθηκαν»
Μηχανοδηγός σε συνεδρία ψυχικής στήριξης
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ΜΙΑΣ ΤΡΑΓΩΔΙΑΣ

ΤΕΜΠΗ
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Δεν μπορούσαν εκείνη τη στιγμή 
να αφήσουν ούτε μια χαραμά-
δα στο συναίσθημα. Οι γερα-
νοί ανασήκωναν τα συντρίμμια, 
ανοίγοντας διόδους στο πεδίο 
της καταστροφής. Εκείνοι τεμά-
χιζαν λαμαρίνες και αναζητού-
σαν στα αποκαΐδια ανθρώπινα 
ίχνη. «Είμαι αρκετά χρόνια στη 
δουλειά, έχω πάει σε πολλά τρο-
χαία, αλλά εκεί ήταν λες και έπε-
σε βόμβα», λέει ένας από τους 
πυροσβέστες που επιχειρούσε 
στα Τέμπη για τον εντοπισμό 
θυμάτων, μετά τη μετωπική σύ-
γκρουση των αμαξοστοιχιών. 
«Πρέπει να σφίξεις τα δόντια και 
να κάνεις ό,τι καλύτερο μπορείς, 
σαν επαγγελματίας. ∆εν υπάρχει 
περιθώριο για άλλες σκέψεις».

Οταν επέστρεψε στο σπί-
τι του, έπειτα από βάρδια 24 
ωρών, δεν μπόρεσε να κοιμη-
θεί από την υπερένταση. Ηπιε 
έναν καφέ και έκλεισε το από-
γευμα τα μάτια του για μία ώρα 
μόνο. «Οσο σκληρός κι αν είσαι, 
ό,τι κι αν έχεις δει, έμεινε μια 
θλίψη, ένας πόνος, η μυρωδιά 
του καμένου», λέει στην «Κ» ο 
πυροσβέστης από τη Λάρισα 
που δέχθηκε να μιλήσει για τις 
ψυχολογικές επιπτώσεις του δυ-
στυχήματος, υπό τον όρο της 
ανωνυμίας. 

Στο παρελθόν, σε άλλα συμ-
βάντα στα οποία έχει επιχειρή-
σει, όταν επέστρεφαν στη βάση 
τους συνήθιζαν να κουβεντιά-
ζουν για όλα όσα είχαν βιώσει. 
Αυτή ήταν και η «αποθεραπεία» 
τους, μια προσπάθεια να ανι-
χνεύσουν τι θα μπορούσε να 
είχε συμβεί καλύτερα, αλλά και 
να εκτονώσουν συναισθήματα 
που κρατούσαν εγκλωβισμέ-
να. Οπως λέει, στα Τέμπη δεν 
είχαν προλάβει να το κάνουν, 
γιατί οι έρευνες κράτησαν αρ-
κετές ημέρες. Ωσπου, την πε-
ρασμένη εβδομάδα, δύο μέλη 
του τμήματος Ψυχοκοινωνικής 
Μέριμνας της Πυροσβεστικής, 
τους επισκέφθηκαν στη Λάρι-
σα. Ηταν η πρώτη φορά που θα 
μιλούσε μπροστά σε ψυχολόγο 
ο συγκεκριμένος διασώστης. Το 
είχε ανάγκη. «Ηθελαν να πούμε 
όσα περισσότερα μπορούσαμε 
για να αποβάλλουμε αυτό που 
ζήσαμε. Είπα πόσα άτομα έβγα-
λα από τις λαμαρίνες. Βοήθησε, 
ήταν σαν εκτόνωση», λέει.

Οι πυροσβέστες δεν είναι 
αλώβητοι απέναντι στο ψυχι-
κό τραύμα, όσο θωρακισμένοι 
κι αν είναι από την εκπαίδευση 
ή τις παραστάσεις τους. Σε αρ-
κετά συμβάντα είναι οι πρώτοι 
που φθάνουν και εκτίθενται σε 
εικόνες που δεν είναι εύκολα 
διαχειρίσιμες για τον οποιον-
δήποτε, ενώ καλούνται να με-
ταβούν άμεσα από κατάσταση 
ηρεμίας σε εγρήγορση. Μετά 
την ολοκλήρωση των ερευνών 
στα Τέμπη, τέσσερις ψυχολό-
γοι και κοινωνικοί λειτουργοί 
του τμήματος Ψυχοκοινωνικής 
Μέριμνας συνάντησαν πυρο-
σβέστες στη Λάρισα και τον 
Βόλο, ενώ άλλοι δύο ειδικοί μί-
λησαν με διασώστες στη Θεσ-
σαλονίκη. Συγκρότησαν μικρά 
γκρουπ έως δέκα ατόμων το κα-
θένα, που αποκαλούνται «ομά-
δες diffusing» (εκτόνωσης πλεο-
νάζοντος συναισθήματος). Κάθε 
συνάντηση κράτησε έως μία 
ώρα και οι συμμετέχοντες μπο-
ρούσαν να μιλήσουν ελεύθερα 
για όλα όσα βίωσαν και ένιω-
σαν στο στρεσογόνο συμβάν. 
∆εν κρατήθηκαν σημειώσεις, 
οι ειδικοί ψυχικής υγείας βρί-
σκονταν εκεί για να ακούσουν. 

«Θέλουμε να πάρουμε ένα 
μέρος του φορτίου που κουβα-

λούν», λέει στην «Κ» ο πυραγός-
ψυχολόγος Ιωάννης Ανδρου-
τσάκος, ο οποίος συμμετείχε 
σε αυτές τις παρεμβάσεις. «Την 
ώρα που επιχειρούν επικεντρώ-
νονται στο έργο τους και εκεί 
συνήθως δεν υπάρχει χώρος 
για συναίσθημα. Αυτό θα βγει 
μετά, όταν επιστρέψουν από 
το πεδίο», προσθέτει. «Κυρίως 
τα παλιότερα χρόνια μπορεί να 
υπήρχε η αντίληψη ότι ο πυ-
ροσβέστης θα κάνει τα πάντα 
και θα είναι απρόσβλητος από 
το άγχος και το στρες. Πλέον 
έχουν αλλάξει τα πράγματα. Εί-
ναι πιο εύκολο να έρθουν σε 
επαφή με το συναίσθημα, όλο 
και περισσότεροι πυροσβέστες 
διεθνώς κατανοούν ότι δεν εί-
ναι άτρωτοι».

Οι τραυματικές καταστάσεις 
στις οποίες μπορεί να εκτεθούν 
οι διασώστες δεν θα επηρεά-
σουν τον καθένα με όμοιο τρό-
πο. Εξαρτάται από τις ώρες που 
εργάστηκαν στο συμβάν, την 
εγγύτητά τους με το πεδίο της 
καταστροφής, ακόμη και με το 
εάν μπορούν να ταυτιστούν με 
τα θύματα ή τη συνθήκη στην 
οποία βρίσκονταν, εάν για πα-
ράδειγμα κάποιος έχει παιδιά 
στην ηλικία των θυμάτων. Ο κ. 
Ανδρουτσάκος παρατηρεί ότι 
μπορεί να λειτουργήσει ψυχο-
προφυλακτικά σε αυτές τις πε-
ριπτώσεις η συνεργασία με τους 
συναδέλφους τους. «Η βάρδια 
είναι βασικός παράγοντας αύ-
ξησης της ψυχικής ανθεκτικό-
τητας. Κάθε βάρδια στην υπη-
ρεσία έχει συγκεκριμένα μέλη, 

ίδια πρόσωπα που επιχειρούν 
μαζί για πολλά χρόνια. Αυτό 
δημιουργεί στενές ανθρώπινες 
σχέσεις, ένα δέσιμο. Ξέρουν ότι 
υπάρχει δυνατότητα να στηρι-
χθούν σε κάποιον άλλον. Μπαί-
νουν σε ένα φλεγόμενο κτίριο 
και ξέρουν ότι υπάρχει πίσω 
ένας συνάδελφός τους που θα 
τους τραβήξει έξω εάν κινδυ-
νεύσουν», λέει.

Στη Μάνδρα και το Μάτι

Η Ψυχοκοινωνική Μέριμνα 
της Πυροσβεστικής συστάθη-
κε την άνοιξη του 2017 και η 
πρώτη μαζική καταστροφή που 
διαχειρίστηκε ήταν η πλημμύ-
ρα της Μάνδρας τον Νοέμβριο 
του ίδιου έτους. Τότε συνέδρα-
μαν συγγενείς θυμάτων. Εναν 
χρόνο αργότερα, μετά τη φονι-
κή φωτιά στην Ανατολική Ατ-
τική, υποδέχονταν συγγενείς 
θυμάτων και αγνοουμένων στο 
νεκροτομείο, σε συνεργασία 
με ψυχολόγους της Αστυνομί-
ας και του Ψυχιατρικού Νοσο-
κομείου Αττικής. Τότε επισκέ-
φθηκαν και πυροσβεστικούς 
σταθμούς που είχαν εμπλακεί 
στην πυρκαγιά και συζήτησαν 
με το προσωπικό σε «ομάδες 
diffusing», όπως συνέβη και τώ-
ρα μετά τα Τέμπη. Τα γραφεία 
των ψυχολόγων της Πυροσβε-
στικής βρίσκονται στο κέντρο 
της Αθήνας, στην οδό Πανε-
πιστημίου, σε έναν αυτόνομο 
χώρο που δεν συστεγάζεται 

με άλλη υπηρεσία. Σε αυτούς 
μπορούν να απευθυνθούν και 
συγγενείς πρώτου βαθμού πυ-
ροσβεστών. 

Το «Εξπρές Σάμινα»

Αρκετά χρόνια νωρίτερα και 
άλλοι ειδικοί ψυχικής υγείας 
στη χώρα μας είχαν στρέψει 
την προσοχή τους στο δευτε-
ρογενές τραύμα των διασω-
στών. Ο Κωνσταντίνος Ψαρ-
ρός, αναπληρωτής καθηγητής 
Ψυχιατρικής στο Εθνικό Καπο-
διστριακό Πανεπιστήμιο Αθη-
νών, αναφέρει την περίπτωση 
των νησιωτών ψαράδων που 
είχαν σπεύσει το 2000 να περι-
συλλέξουν τους ναυαγούς του 
«Εξπρές Σάμινα». «Προσπαθού-
σαν να τους προσεγγίσουν, αλ-
λά φοβόντουσαν ότι εάν πλη-
σίαζαν πολύ κοντά η προπέλα 
του καϊκιού θα τους σκότωνε. 
Κάποιους κατάφερναν να τους 
πιάσουν και τους γλιστρούσαν 
από τα χέρια. Ηταν μια τραυμα-
τική εμπειρία που είχε μείνει 
σαν εφιάλτης», λέει. 

Η φωτιά στην Ηλεία

Ο κ. Ψαρρός είχε ασχοληθεί 
και με τις επιπτώσεις στους δι-
ασώστες της φονικής πυρκα-
γιάς στην Ηλεία το 2007. Τότε 
μαζί με τους Χρήστο Θελερίτη, 
Σοφία Μαρτινάκη και Ιωάννα-
∆έσποινα Μπεργιαννάκη είχαν 
πραγματοποιήσει συνεντεύξεις 
με 102 πυροσβέστες που βρέ-
θηκαν στην πληγείσα περιοχή. 
Από εκείνη την έρευνα της Α΄ 
Ψυχιατρικής Κλινικής του Αι-
γινήτειου Νοσοκομείου είχαν 
ανιχνευθεί σημάδια μετατραυ-
ματικής διαταραχής σε 19 πυ-
ροσβέστες, εκ των οποίων οι 
12 ήταν εποχικοί. Σε αυτή την 
περίπτωση οι πιο έμπειροι και 
εξοικειωμένοι με αντίστοιχα 
συμβάντα φαίνεται πως μπόρε-
σαν να τα διαχειριστούν καλύ-
τερα συναισθηματικά.

Η όσο το δυνατόν πιο ξεκά-
θαρη πληροφόρηση των δια-
σωστών για το τι αναμένεται 
να συναντήσουν στο επίκεντρο 
μιας καταστροφής προτού βρε-
θούν εκεί (εάν θα υπάρχουν 
πτώματα και ποια θα είναι η 
κατάστασή τους), η πρόβλεψη 
για διαλείμματα και τροφοδοσία 
κατά την εργασία τους, η συ-
ζήτηση μεταξύ των μελών της 
ομάδας εκ των υστέρων, είναι 
ορισμένοι τρόποι, όπως επιση-
μαίνει ο κ. Ψαρρός, που μπορεί 
να λειτουργήσουν υποστηρι-
κτικά και να μειώσουν τις πι-
θανότητες ψυχοτραυματισμού.

«Εχω κάνει τέσσερις βάρδιες 
μετά τα Τέμπη, έχω κληθεί σε 
μικρότερα συμβάντα. Η αλή-
θεια είναι ότι υπάρχουν στιγ-
μές που περνάνε από το μυαλό 
μου οι εικόνες που είχα δει στα 
βαγόνια. ∆εν φεύγουν εύκο-
λα», λέει πυροσβέστης από τη 
Θεσσαλονίκη, με πολλά χρόνια 
υπηρεσίας, που συμμετείχε σε 
μια από τις ομάδες εκτόνωσης 
πλεονάζοντος συναισθήματος. 
Επειτα από κάποιο χρονικό δι-
άστημα αναμένεται οι ψυχολό-
γοι και κοινωνικοί λειτουργοί 
της Πυροσβεστικής να επι-
στρέψουν και να πραγματο-
ποιήσουν νέες συζητήσεις με 
τους ίδιους διασώστες. «Ηταν 
η πρώτη φορά που μιλούσα σε 
ψυχολόγο. Προσπάθησα να με-
ταφέρω με λόγια όλα όσα είχα 
δει, τις σκηνές στα χαλάσμα-
τα, πώς κόβαμε τα σίδερα και 
τι βρίσκαμε, αλλά και να περι-
γράψω τα συναισθήματά μου», 
λέει ο έμπειρος πυροσβέστης 
από τη Θεσσαλονίκη. «Ηταν 
σημαντικό. Επρεπε να γίνει αυ-
τή η αποσυμφόρηση».

Του ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

«Ν’ αγαπάς την ευθύνη. Να λες: 
εγώ, εγώ μονάχος μου έχω χρέος 
να σώσω τη Γης. Αν δε σωθεί, εγώ 
φταίω».*
 
Συλλάβισα τις πρώτες γαλλικές λέξεις 
σε ένα βαγόνι του ΟΣΕ: «ne pas se 
pencher en dehors – μη κύπτετε 
προς τα έξω» έγραφε η πινακίδα 
κάτω από το παράθυρο. Ηταν κα-
τά τη διάρκεια εκείνων των ατε-
λείωτων ταξιδιών με το τρένο τις 
δεκαετίες του ’70 και του ’80, όταν 
επισκεπτόμουν το προγονικό χω-
ριό στην Πελοπόννησο. Επτά ώρες 
από την Αθήνα έως τη Μεσσηνία. 
Η τελευταία φορά που πήρα το συ-
γκεκριμένο τρένο πρέπει να ήταν 
το 1991. Μετά οι αυτοκινητόδρομοι 
άλλαξαν τα πάντα. Το ταξίδι με το 
τρένο παρέμεινε στις επτά ώρες, 
ενώ το αυτοκίνητο περιόριζε τον 
χρόνο της διαδρομής στις τέσσε-
ρις, ύστερα στις τρεις και σήμερα 
περίπου στις δύο ώρες. Μοιραία 
το 2010 έκλεισε η γραμμή Πελο-
ποννήσου. Οχι λόγω μνημονίων, 
όπως πιστεύουν αρκετοί, αλλά λό-
γω πολυετούς αχρησίας. Εκτοτε η 
προσπάθεια για ύπαρξη σοβαρού 
σιδηροδρομικού δικτύου στη χώρα 
επικεντρώθηκε κυρίως στον άξονα 
Πάτρας (μέχρι στιγμής Κιάτου...) - 
Αθήνας - Θεσσαλονίκης και στον 
προαστιακό.
 
Το τραγικό δυστύχημα στα Τέμπη 
έφερε στην επιφάνεια όλες τις 
παθογένειες του ΟΣΕ: ο τραγι-
κός σταθμάρχης, που ως «νέος» 
κάνει επί πέντε βράδια τη νυχτε-
ρινή υπηρεσία των άλλων· ο επι-
θεωρητής που σπεύδει να πάρει 
αναρρωτική άδεια· η κυκλοφορία 
των τρένων με όρους λειτουργίας 
προηγούμενων δεκαετιών· η υπο-
στελέχωση του ΟΣΕ· η στοιχειω-
μένη σύμβαση 717· τα μνημόνια 
που αντιμετώπιζαν τα τρένα σαν 
βαρίδι· συντεχνίες, εργολάβοι, δι-
αφθορά και πελατοκρατεία· τα 10 
δισεκατομμύρια ευρώ χρέος του 
ΟΣΕ που σβήστηκαν το 2010 για 
να συνεχίσουν κι άλλα χρήματα 
να πέφτουν επί χρόνια σε έναν 
πίθο ∆αναΐδων· οι συμμορίες του 
κυκλώματος του χαλκού· η ανύ-
παρκτη Ρυθμιστική Αρχή Σιδηρο-
δρόμων· το κατ’ ουσίαν μονοπωλι-
ακό καθεστώς της Hellenic Train, 
που επιβιώνει με τις επιδοτήσεις 
των άγονων γραμμών. Ολα αυτά 
(και πιθανόν και άλλα πολλά) είναι 
κομμάτια της εικόνας ενός μεγά-
λου παζλ που οδήγησαν στην κα-
ταστροφή των Τεμπών. 
 
Υπάρχουν νομικές ευθύνες που ήδη 
διερευνώνται από τη ∆ικαιοσύνη. 
Υπάρχουν όμως και πολιτικές ευ-
θύνες που η ∆ικαιοσύνη δεν θα 
αγγίξει διότι δεν σχετίζονται με 
παραβιάσεις του νόμου, αλλά με 
πολιτικές επιλογές. Μια κυβέρνηση 
που βρίσκεται στην εξουσία σχε-
δόν τέσσερα χρόνια αναλαμβάνει 
μοιραία, αλλά και αυτονόητα, τα 
σφάλματα όλων των προηγουμέ-
νων. Γι’ αυτό κυβερνάς: «Εχεις ευ-
θύνη. ∆εν κυβερνάς πια μονάχα 
τη μικρή ασήμαντη ύπαρξή σου»*. 
Τα πάντα κρίνονται εκ του αποτε-
λέσματος. ∆εν παίζει ρόλο σε ποιο 
ποσοστό είχε φθάσει η τηλεδιοίκη-
ση επί ΣΥΡΙΖΑ και πόσο ανέβηκε 
επί Ν.∆. Το θέμα είναι ότι τη στιγ-
μή του δυστυχήματος δεν λειτουρ-
γούσε. Τίποτα άλλο. «Ξέρεις πως 
εσύ, όχι η μοίρα, όχι η τύχη, μήτε 
οι άνθρωποι γύρω σου, εσύ μονά-
χα έχεις, ό,τι και αν κάμεις, ό,τι κι 
αν γίνεις ακέραιη την ευθύνη»*. Ο 
επιμερισμός των πολιτικών ευθυ-
νών γίνεται πρωτίστως στη Βουλή, 
ακολούθως στον δημόσιο διάλογο 
και στο τέλος στην κάλπη. 
 
Η κακοδαιμονία των ελληνικών σι-
δηροδρόμων είναι διαχρονική και 
πολυπαραγοντική και απαιτεί ου-
σιαστική συζήτηση των πολιτικών 
δυνάμεων. Κάτι που δεν έγινε το 
2010 και σερνόμασταν επί μια δε-
καετία από το ένα μνημόνιο στο άλ-
λο, μάλλον δεν πρόκειται να γίνει 
ούτε για τον ΟΣΕ. Ηδη από πλευ-
ράς αξιωματικής αντιπολίτευσης 
φαίνεται ότι θα εξαντληθούμε σε 

πομφόλυγες και αοριστίες του τύ-
που «τα κέρδη τους, οι ζωές μας». 
Ακούγονται ευχάριστα, αλλά ξε-
χνούν ότι ο ΟΣΕ είναι κρατικός και 
απόλυτα ελλειμματικός. 
 
Το τραγικό δυστύχημα του ΟΣΕ μοι-
ραία φέρνει (οφείλει να φέρει) στην 
επιφάνεια τις πολλές μαύρες τρύπες 
του ελληνικού κράτους: το δίκτυο 
του ∆Ε∆∆ΗΕ, που είναι η συχνότε-
ρη αιτία πυρκαγιών το καλοκαίρι· 
τα στοιχειωμένα σχέδια πόλεως, 
που επί δεκαετίες υποτίθεται ότι 
θα επεκταθούν· τη ΛΑΡΚΟ· τους 
αργούς ρυθμούς απονομής της δι-
καιοσύνης· τους δρόμους μας, που 
κάθε χρόνο αθροίζουν νεκρούς από 
πολλά «Τέμπη» λόγω των ελάχι-
στων ραντάρ ταχύτητας που να 
διασφαλίζουν την τιμωρία όσων 
παρανομούν (μόνον το 2022 θρη-
νήσαμε 637 νεκρούς και είχαμε 628 
βαριά τραυματίες).
 
Η απάντηση σε όλα αυτά μπορεί να 
είναι μόνον πολιτική και στη δη-
μοκρατία μας μπορεί να προέλθει 
μόνον μέσα από το υπάρχον πολι-
τικό σύστημα. Η ευθύνη βαρύνει 
υποχρεωτικά το κυβερνητικό κόμ-
μα. Την προηγούμενη τετραετία 
έδειξε ότι μπορεί να αντιμετωπίσει 
μαύρες τρύπες στη λειτουργία του 
κράτους: την καταρρέουσα το 2019 
∆ΕΗ· την ανύπαρκτη μέχρι τότε 
πολιτική προστασία· την καθημε-
ρινή αχρείαστη γραφειοκρατία μέ-
σω των χιλιάδων ψηφιακών εφαρ-
μογών· το αίσχος της Μόριας στη 
Λέσβο· τις πολύχρονες καθυστερή-
σεις στην απονομή συντάξεων. ∆εν 
αρκεί! «Τι θα πει φως; Να κοιτάς με 
αθόλωτο μάτι όλα τα σκοτάδια»*. 
Πολλές μαύρες τρύπες δεν προλά-
βαμε να τις αντιμετωπίσουμε. Κά-
ποιες δεν τις είδαμε ή (το χειρότερο) 
δεν θελήσαμε να τις δούμε. Οπως 
λέει ο Παλαμάς: «Εγώ είμαι ο γκρε-
μιστής, γιατ’ είμ’ εγώ κι ο χτίστης». 
Κάποια πρέπει να διορθωθούν. Κά-
ποια πρέπει να γκρεμίσουν για να 
ξαναχτιστούν. Με διαφάνεια και 

ταχύτητα. Το οφείλουμε στα νεκρά 
παιδιά που τιτίβιζαν ανέμελα μέσα 
στο τρένο λίγο πριν από την κατα-
στροφή, θεωρώντας ότι το κράτος 
τους είχε κάνει το αυτονόητο. Να 
κάνουμε το αυτονόητο. 
 
Υ.Γ. Στον δημόσιο διάλογο για τον 
ΟΣΕ πρέπει να τεθούν και δύο ερω-
τήματα:
Γιατί δεν ακολουθήθηκε σε όλους 
τους αυτοκινητοδρόμους που δι-
ασχίζουν ή κατασκευάζονται στη 
χώρα το μοντέλο της Αττικής οδού; 
Στον συγκεκριμένο αυτοκινητόδρο-
μο κατασκευάστηκε ανάμεσα στα 
δύο οδοστρώματα ένα παράλληλο 
σιδηροδρομικό δίκτυο. 
Γιατί τη δεκαετία του 1990 επελέγη 
ο «εκσυγχρονισμός» των υπαρχό-
ντων σιδηροδρομικών διαδρομών, 
αντί για τη χάραξη νέων δικτύων 
υψηλών ταχυτήτων; Σε Πελοπόν-
νησο, ∆υτική Θεσσαλία και ∆υτική 
Μακεδονία ξοδεύθηκαν 200 εκατ. 
ευρώ. Επρόκειτο για γραμμές που 
χαράχθηκαν περισσότερα από 120 
χρόνια πριν, με άλλες τεχνικές δυ-
νατότητες. «Γιατί γυρνάτε πίσω 
στην εποχή του Τρικούπη και του 
Κουμουνδούρου;», ρωτάει η αντι-
πολίτευση. ∆ιότι τη βρίσκουμε ακό-
μη μπροστά μας στον 21ο αιώνα, 
είναι η απλή απάντηση. 

 
 

* Αποσπάσματα από το έργο του 
Νίκου Καζαντζάκη.

 
Ο κ. Αγγελος Συρίγος είναι αν. καθηγητής 
Διεθνούς Δικαίου και Εξωτερικής 
Πολιτικής στο Πάντειο Πανεπιστήμιο, 
βουλευτής Ν.Δ. στην Α΄ Αθηνών, 
υφυπουργός Παιδείας και Θρησκευμάτων.

Του ΑΓΓΕΛΟΥ ΣΥΡΙΓΟΥ«Πρέπει και οι πυροσβέστες
να ελαφρύνουν το φορτίο τους»

Ευθύνη

Στήριξη στους διασώστες των Τεμπών από ομάδες εκτόνωσης 

Αοριστίες του τύπου «τα 
κέρδη τους, οι ζωές μας» 
ακούγονται ευχάριστα, 
αλλά ξεχνούν ότι ο 
ΟΣΕ είναι κρατικός και 
απόλυτα ελλειμματικός. 

«Είμαι αρκετά χρόνια 
στη δουλειά, έχω πάει 
σε πολλά τροχαία, αλλά 
εκεί ήταν λες και έπεσε 
βόμβα», λέει στην «Κ» 
πυροσβέστης 
που επιχείρησε 
στον εντοπισμό 
θυμάτων στα Τέμπη.

«Εάν μου πουν ανέβα (στο τρένο), θα το κάνω. Είμαι έτοιμος. 
Οποιος όμως δεν αισθάνεται έτοιμος δεν ανεβαίνει. 

Δεν υπάρχει καμία πίεση»
Εμπειρος μηχανοδηγός σε συναδέλφους του

Α Π Ο Ψ Η

«Θέλουμε να πά-
ρουμε ένα μέρος του 
φορτίου που κουβα-
λούν. Την ώρα που 
επιχειρούν επικε-

ντρώνονται στο έργο 
τους και εκεί συνή-

θως δεν υπάρχει χώ-
ρος για συναίσθημα». 

Ιωάννης Ανδρουτσάκος
Πυραγός - ψυχολόγος 

(Μαζί με συναδέλφους του 
από το τμήμα Ψυχοκοινωνικής 
Μέριμνας της Πυροσβεστικής 
συνάντησαν διασώστες μετά 
την τραγωδία στα Τέμπη)

Η ξεκάθαρη πληρο-
φόρηση των διασω-

στών για το τι αναμέ-
νεται να συναντήσουν 

στο επίκεντρο μιας 
καταστροφής, τα δια-
λείμματα κατά την ερ-
γασία τους, η συζήτη-
ση μεταξύ των μελών 

της ομάδας εκ των 
υστέρων, είναι ορι-
σμένοι τρόποι που 

μπορούν να μειώσουν 
τις πιθανότητες ψυ-

χοτραυματισμού.

Κωνσταντίνος Ψαρρός 
Αναπληρωτής καθηγητής 
Ψυχιατρικής στο ΕΚΠΑ 
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Τη δυνατότητα ευρύτατης χρήσης 
ενός παλιού εργαλείου χρηματο-
δότησης για την αγορά αμερικα-
νικών οπλικών συστημάτων, το 
οποίο ωστόσο δεν είχε αξιοποιη-
θεί επαρκώς από την Αθήνα στο 
παρελθόν, φέρνουν ξανά πρόσφα-
τα στην επιφάνεια συνομιλίες που 
γίνονται ολοένα και πιο εντατικά 
ανάμεσα στο υπουργείο Εθνικής 
Αμυνας και στο αμερικανικό Πε-
ντάγωνο. 

Αν και οι επαφές αυτές είναι 
κατά κύριο λόγο στρατιωτικές, γί-
νεται σταδιακά αντιληπτό και ευ-
ρύτερα ότι μέσα από το λεγόμενο 
FMF (Foreign Military Funding) 
μπορεί να γίνουν προμήθειες σε 
υλικό που χρειάζονται οι Ενοπλες 
∆υνάμεις και είναι δυνατόν να 
αποπληρωθεί σε βάθος χρόνου. 
Η επιστροφή στα προγράμμα-
τα FMF έπειτα από σχεδόν τρι-
άντα χρόνια γίνεται με διακριτι-
κό τρόπο, που θα επιτρέπει στις 
δύο πλευρές να συνεργαστούν, 
δίχως να προκληθεί διπλωματι-
κός αντίκτυπος.

Κατά τις απολύτως διασταυ-
ρωμένες πληροφορίες της «Κ», 
οι συζητήσεις για FMF αφορούν 
χρηματοδότηση (με ένα μεικτό 
σύστημα δανείων και επιχορηγή-
σεων) για ποσά τα οποία σε βά-
θος χρόνου μπορεί να φθάσουν 
ακόμα και τα 8 δισ. δολάρια, με 
πολύ εντατικές συζητήσεις για 
τα 2,3 εξ αυτών να έχουν ήδη 
ξεκινήσει. 

Στην περίπτωση των δανείων, 
αυτά θα είναι χαμηλότοκα και θα 
μπορεί να φθάσουν σε χρονικό 
όριο αποπληρωμής ακόμα και 
τα 13 χρόνια. Στην περίπτωση 
των επιχορηγήσεων, δηλαδή τη 
δίχως αντίτιμο παραχώρηση βο-
ηθητικών ή άλλων συστημάτων, 
αυτό θα γίνει με τρόπο που δεν 
θα παραβιάζει το καθεστώς που 
έχει η Ελλάδα στην κατάταξη των 
χωρών με τις οποίες συνεργάζε-
ται το Πεντάγωνο. 

Τι σημαίνει αυτό; Από τη Συν-
θήκη του Μάαστριχτ το 1992 και 
τη μετατροπή της ΕΟΚ σε Ε.Ε., 
ο φάκελος «Ελλάδα» αυτομάτως 
μετακινήθηκε στα αμερικανικά 
κιτάπια ανάμεσα σε εκείνους των 
υπολοίπων ανεπτυγμένων χωρών 
και ως εκ τούτου δεν μπορούσαν 
να συνεχιστούν επιχορηγήσεις 
ή και δωρεές συστημάτων κατά 
τρόπο που –για παράδειγμα– γί-

νεται ακόμη και σήμερα για κρά-
τη όπως η Αίγυπτος. 

Η διπλωματική πτυχή αυτής 
της συζήτησης αφορά τον τρόπο 
υλοποίησης, καθώς δεν πρέπει να 
δημιουργηθεί προηγούμενο για 
άλλες χώρες που ανήκουν στη λέ-
σχη των ανεπτυγμένων κρατών 
της Ε.Ε., αλλά και να μην τεθεί 
ζήτημα άνισης μεταχείρισης από 

άλλες συμμαχικές χώρες, όπως 
για παράδειγμα η Τουρκία. ∆ε-
δομένου ότι στις ΗΠΑ αυτή τη 
στιγμή γίνονται όλοι οι πιθανοί 
συνδυασμοί για το πώς θα ξημε-
ρώσει η μετεκλογική 15η Μαΐου 
στη Τουρκία, είναι απολύτως σα-
φές ότι κάθε μικρή λεπτομέρεια 
μπαίνει στην εξίσωση.  

Από τον Ιούλιο

Οι επαφές αυτές έχουν ουσι-
αστικά ξεκινήσει σε ανύποπτο 
χρόνο, όταν τον Ιούλιο του 2022 
ο αρχηγός ΓΕΕΘΑ Κωνσταντίνος 
Φλώρος επισκέφθηκε το Στέιτ 
Ντιπάρτμεντ και συναντήθηκε 
με την αναπληρώτρια υπουργό 
Εξωτερικών για πολιτικές και 
στρατιωτικές υποθέσεις Τζέσι-
κα Λιούις, έπειτα από την ενεργό 
μεσολάβηση, τότε, της πρέσβεως 
της Ελλάδας στην Ουάσιγκτον 
Αλεξάνδρας Παπαδοπούλου. Ο κ. 

Φλώρος έχει διαδραματίσει κατα-
λυτικό ρόλο, ενώ τις τελευταίες 
εβδομάδες οι συζητήσεις αυτές 
συνεχίζονται με σκοπό να υπάρ-
ξουν αποτελέσματα το επόμενο 
χρονικό διάστημα. 

Το ερώτημα είναι τι μπορεί να 
καλυφθεί με αυτόν τον τρόπο. 
Είναι απολύτως σαφές ότι υπάρ-
χουν τουλάχιστον δύο προγράμ-
ματα της Lockheed Martin που 
μπορεί να ενταχθούν στα FMF. 
Το ένα αφορά τα μαχητικά πέ-
μπτης γενιάς τύπου F-35 (των 
οποίων η επιστολή αποδοχής 
αναμένεται να παραληφθεί μέ-
χρι τις αρχές του επόμενου μή-
να, ενώ η Αθήνα ακόμα δεν έχει 
αποφασίσει αν επιθυμεί να υπάρ-
χει συμμετοχή της εγχώριας αμυ-
ντικής βιομηχανίας). Οπως η «Κ» 
έχει ήδη σημειώσει σε εκτενή 
ρεπορτάζ, πριν από την επικεί-
μενη έναρξη των διαπραγματεύ-

σεων ανάμεσα στην Αθήνα και 
τους Αμερικανούς, εκκρεμεί να 
αποφασιστεί αν θα ενεργοποιη-
θούν οι ρήτρες για πρόσθετους 
πόρους (εν είδει παροχών από 
τον κατασκευαστή προς την εθνι-
κή αμυντική βιομηχανία) που θα 
χρησιμοποιηθούν για υποδομές, 
κυρίως εις ό,τι αφορά διαβαθμι-
σμένα δίκτυα και κυβερνοάμυνα. 

Το δεύτερο αφορά τα ελικό-
πτερα τύπου Black Hawk, τα 
οποία στο ΓΕΕΘΑ θεωρούνται μια 
αξιόπιστη λύση που μπορεί να 
εξυπηρετήσει τις ανάγκες όλων 
των κλάδων, οι οποίοι εξυπηρε-
τούνται από πολύ παλαιάς τε-
χνολογίας ελικόπτερα. Αυτή τη 
στιγμή, πάντως, υπάρχουν ακόμη 
ορισμένες ενστάσεις επί τούτου 
από πλευράς ΓΕΑ, κάτι που μένει 
να διευκρινιστεί σύντομα. 

Τα UAV

Στα προγράμματα που πιθανώς 
προχωρήσουν μέσω FMF ίσως 
βρεθούν τα αμερικανικά UAV τύ-
που MQ-9, όπως αυτά που βρί-
σκονται σταθμευμένα στη Λά-
ρισα. Αξίζει να σημειωθεί ότι σε 
αυτή τη περίπτωση τα MQ-9 θα 
ενταχθούν στις Ενοπλες ∆υνά-
μεις όχι ως επιθετικά όπλα, αλλά 
ως μη επανδρωμένα αεροχήματα 
που επιτελούν επιχειρήσεις επιτή-
ρησης, παρόμοιες με αυτήν που 
ήδη διεξάγουν από τη Σκύρο τα 
ισραηλινής τεχνολογίας τύπου 
HERON της ΙΑΙ. Τα προγράμματα 
FMF δίνουν στον χρήστη και τη 
δυνατότητα προμήθειας συστη-
μάτων που παράγονται από τρίτες 
χώρες, υπό την προϋπόθεση ότι 
οι ΗΠΑ εμπλέκονται είτε ως συ-
μπαραγωγοί είτε ως χρηματοδό-
τες. Σε αυτή τη περίπτωση, στην 
Αθήνα επιθυμούν ενεργοποίηση 
των FMF προς την κατεύθυνση 
της προμήθειας αντιαεροπορικών 
συστημάτων υψηλής ακριβείας 
και αποτελεσματικότητας, όπως 
είναι τα ισραηλινά Iron Dome, 
στα οποία έχουν επενδυθεί χρή-
ματα από το αμερικανικό κράτος 
με αποφάσεις του Κογκρέσου ήδη 
από το 2010, ενώ τα τελευταία 
χρόνια υπάρχουν και συνέργει-
ες ανάμεσα στους ισραηλινούς 
κατασκευαστές και σε αμερικα-
νικές εταιρείες. 

Τα FMF δεν θα πρέπει να συγ-
χέονται με το πλεονάζον υλικό 
που οι Ενοπλες ∆υνάμεις ήδη πα-
ραλαμβάνουν από τις ΗΠΑ μέσω 
της σχετικής διαδικασίας (EDA - 
Excess Defense Articles) και αφο-
ρά κυρίως παλαιά αμερικανικά 
συστήματα προς απόσυρση που 
απλά δωρίζονται έναντι μηδενι-
κού ή ελάχιστου κόστους προς 
συμμαχικές χώρες, με τελευταίο 
παράδειγμα την πιθανότητα δια-
θεσιμότητας των τεθωρακισμέ-
νων οχημάτων μάχης (ΤΟΜΑ) 
M2A2 Bradley. 

Οπλικά συστήματα με ευκολίες πληρωμής
Την ενεργοποίηση του προγράμματος δανεισμού από τις ΗΠΑ για να καλυφθούν εξοπλιστικές ανάγκες συζητεί η Αθήνα

Το Foreign Military 
Funding αφορά χρημα-
τοδότηση (με ένα μεικτό 
σύστημα δανείων και επι-
χορηγήσεων) για ποσά τα 
οποία σε βάθος χρόνου 
μπορεί να φθάσουν ακό-
μα και τα 8 δισ. δολάρια.

Με τη διαδικασία αυτή 
θα μπορούσαν να απο-
κτηθούν αεροσκάφη 
F-35, ελικόπτερα Black 
Hawk, μη επανδρωμένα 
MQ-9 ακόμη και το ισ-
ραηλινό αντιαεροπορικό 
σύστημα «Iron Dome».

O αρχηγός ΓΕΕΘΑ Κωνσταντίνος Φλώρος (αριστερά) ενημερώνεται για το μαχητικό αεροσκάφος 5ης γενιάς F-35 στις εγκαταστάσεις της Lockheed Martin, 
κατά την επίσκεψή του στις Ηνωμένες Πολιτείες τον Ιούλιο του 2022.   

Του ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟY

Οι εκλογές του Μαΐου στην Τουρ-
κία πραγματοποιούνται σε ένα 
πλαίσιο που ο Ερντογάν και οι 
υποστηρικτές του δεν θα μπορού-
σαν να φανταστούν μόλις πριν 
από ένα μήνα. Ο πρόεδρος δεν 
είναι πλέον το φαβορί για να κερ-
δίσει και το πολιτικό του μέλλον 
είναι αμφίβολο. Σε μια αποφασι-
στική εκλογή που είτε θα επιβε-
βαιώσει το προεδρικό σύστημα 
α λα τούρκα είτε θα ανοίξει ένα 
μονοπάτι επιστροφής στην κοι-
νοβουλευτική δημοκρατία, ένας 
άνεμος πολιτικής αλλαγής φυσάει 
πλέον στη γειτονική μας χώρα. 
 
Λαμβάνοντας υπόψη ποιος είναι 
ο κύριος αντίπαλός του και την 
αντοχή του στην τουρκική πολιτι-
κή, η παραπάνω εκτίμηση φαντά-
ζει υπέρμετρα τολμηρή. Τα τελευ-
ταία 21 χρόνια η πολιτική σκηνή 
της Τουρκίας κυριαρχείται από 
τον πρόεδρο και η μακρά αυτή 
περίοδος χωρίζεται σε δύο υποπε-
ριόδους. Η πρώτη δεκαετία ήταν 
η μεταρρυθμιστική: με στυλοβάτη 
τη ∆ύση και τη μικρή, αλλά βου-
ερή φιλελεύθερη ιντελιγκέντσια 
στο εσωτερικό, ο Ερντογάν έσπα-
σε ταμπού της εξωτερικής πολιτι-
κής και μεταρρύθμισε το κράτος 
στο όνομα της δημοκρατίας και 
της δικαιοσύνης. Στη δεύτερη δε-

καετία του υλοποίησε το δικό του 
U-Turn: υποστηριζόμενος από τον 
μουσουλμανικό κόσμο (εντός και 
εκτός των τειχών), ως θαρραλέος 
ηγέτης που αντέχει στον «ρατσι-
σμό» της ∆ύσης, ο Ερντογάν έχει 
ταυτισθεί με ακραίες εθνικιστικές 
και θρησκευτικές δυνάμεις. Αυτό 
που παρέμεινε σταθερό καθ’ όλη 
τη διάρκεια των δύο δεκαετιών 
ήταν η υποστήριξη της πλειοψη-
φίας του πληθυσμού προς το πρό-
σωπό του, παρόλο που οι εκλογές 
έγιναν όλο και λιγότερο δίκαιες. 
Καθώς η (εύθραυστη, αλλά αλη-
θινή) ευμάρεια διαχύθηκε και η 
Τουρκία έγινε σταδιακά μια πε-
ριφερειακή δύναμη που έπρεπε 
να ληφθεί σοβαρά υπόψη, καθο-
δηγούμενη πλέον από τον ορα-
ματιστή ηγέτη της και όχι κατ’ 
εντολήν του ∆ΝΤ ή άλλων «ξένων 
δυνάμεων», οι Τούρκοι αγνόησαν 
τον αυξανόμενο αυταρχισμό του 
ηγέτη, την πολωτική του ρητορι-

κή και τη λογική του διαίρει και 
βασίλευε που εφάρμοσε με μεγά-
λη επιτυχία. Εξάλλου, η αντιπολί-
τευση ήταν ακόμη χειρότερη: ο 
ηγέτης του κύριου κόμματος της 
αντιπολίτευσης CHP Κεμάλ Κιλι-
τσντάρογλου βρίσκεται στη θέση 
του από το 2010 και, με εξαίρεση 
τις δημοτικές αναμετρήσεις του 
2019, ουδέποτε κατέγραψε εκλο-
γική νίκη. Στις αρχές του 2023, ο 
Ερντογάν προωθούσε ένα αφή-
γημα σταθερότητας και πυγμής 
και οι ενδείξεις ήταν απολύτως 
ενθαρρυντικές. Ο υπερπληθωρι-
σμός και η εμβάθυνση της οικο-
νομικής κρίσης δεν ανέτρεπαν 
τις ισορροπίες, σε μια χώρα που η 
συντηρητική ψήφος αποτελεί το 
60%+ του εκλογικού σώματος. Τη 
στιγμή που, στις αρχές του 2023, 
ο Ερντογάν άνοιξε τους κρουνούς 
του δημόσιου χρήματος για να δι-
ατηρήσει την ψευδαίσθηση της 
ευημερίας και να κρατήσει τους 
ψηφοφόρους ευτυχισμένους, η 
αντιπολίτευση προσπαθούσε ανε-
πιτυχώς να ενωθεί γύρω από έναν 
υποψήφιο. Ακόμη μία εκλογική νί-
κη για τον λαοφιλέστερο Τούρκο 
ηγέτη μετά τον Μουσταφά Κεμάλ 
Ατατούρκ φαινόταν θέμα χρόνου.   
 
Και τότε έγιναν οι σεισμοί. Περισ-
σότερο και από αποτέλεσμα κα-
κών κτιριακών κατασκευών, η 
καταστροφή έγινε πολύ χειρότε-

ρη από την έλλειψη οργάνωσης 
και συντονισμού από μεριάς των 
κρατικών υπηρεσιών. Αυτά είναι 
εν πολλοίς τα αποτελέσματα ενός 
καπιταλιστικού μοντέλου ανάπτυ-
ξης που είχε βασιστεί σε μια αυ-
ταρχική πολιτική δομή και στις 
αδιαφανείς, αλλά αμοιβαία επω-
φελείς συναλλαγές μεταξύ πολι-
τικής, μιντιακής και επιχειρημα-
τικής εξουσίας. Ξαφνικά και με 
απροσδόκητο τρόπο, ο βασιλιάς 
αποδείχτηκε γυμνός και το αφή-
γημα της ισχυρής και κραταιάς 
χώρας συνεθλίβη στα συντρίμμια. 
Οι κυβερνητικές υποσχέσεις για 
ταχεία ανακατασκευή και αποκα-
τάσταση των πληγέντων ακούγο-
νται ρηχές και άνευ νοήματος εν 
μέσω της χειρότερης καταστρο-
φής που έζησε η χώρα εδώ και 100 
χρόνια. Το γεγονός ότι οι ΜΚΟ 
βρίσκονται στην πρώτη γραμμή 
των προσπαθειών ανακούφισης 
των πληγέντων και εκατομμύρια 
Τούρκοι τις εμπιστεύονται περισ-
σότερο από τις κρατικές δομές 
λέει πολλά για την αποτυχία δια-
κυβέρνησης στη γείτονα.  
 
Οι πολιτικές επιπτώσεις από την 
ελλειμματική κρατική αντίδρα-
ση στους σεισμούς είναι περιο-
ρισμένες και δεν θα οδηγήσουν 
σε μαζικές μετακινήσεις ψηφο-
φόρων. Ωστόσο, η καταστροφή 
αυτή παρακίνησε τις δυνάμεις 

της αντιπολίτευσης να ενωθούν, 
γνωρίζοντας πως μόνο έτσι θα 
επιτύχουν την αλλαγή που προσ-
δοκούν και υπόσχονται. Επιπλέ-
ον, η εν λόγω ενότητα επιβάλλε-
ται από τα κάτω στην κορυφή και 
όχι το αντίστροφο: όταν η ηγέτις 
του Καλού Κόμματος αποχώρησε 
από το μπλοκ της αντιπολίτευσης 
διαμαρτυρόμενη για την επιλογή 
Κιλιτσντάρογλου, η σωρεία αρ-
νητικών αντιδράσεων, μεταξύ 
άλλων και εντός του δικού της 
κόμματος, ήταν τόσο ογκώδης 
που την ανάγκασε να επανεξε-
τάσει τη στάση της. Αυτό που 
προέκυψε ως αποτέλεσμα ήταν 
ο λόγος για τον οποίο θεωρώ ότι 
ο Ερντογάν είναι πιο κοντά στην 
ήττα από τη νίκη: ο Κιλιτσντά-
ρογλου είναι τώρα ο υποψήφιος 
της αντιπολίτευσης και οι δύο δη-
μοφιλείς δήμαρχοι της Κωνστα-
ντινούπολης και της Αγκυρας οι 
δυνάμει αντιπρόεδροί του. Επι-
πλέον, η συνάντησή του με τους 
εκπροσώπους του φιλοκουρδικού 
κόμματος HDP στο Ντιγιάρμπα-
κιρ την επαύριον των σεισμών 
και η εν γένει στάση του σε θέ-
ματα δημοκρατίας και ατομικών 
ελευθεριών (ο Κιλιτσντάρογλου 
είναι με διαφορά ο πιο προοδευ-
τικός ηγέτης του CHP στη σύγ-
χρονη ιστορία του) καθιστούν το 
ενδεχόμενο στήριξής του από το 
HDP πιθανό.    

Η πορεία προς την αλλαγή στην 
Τουρκία δεν είναι καθόλου σίγου-
ρη. Αν μη τι άλλο, ο Ερντογάν εί-
ναι πολιτικός επιζών και τακτικός 
παίκτης πρώτης γραμμής που θα 
χρησιμοποιήσει όλα τα μέσα, θε-
μιτά ή αθέμιτα, για να πετύχει την 
επανεκλογή του. Σε αυτά θα πρέ-
πει να θεωρήσουμε ως δεδομένα 
τις αναφορές του στην αλεβίτικη 
ταυτότητα του αντιπάλου του (οι 
Αλεβίτες αποτελούν φιλελεύθε-
ρη αίρεση που ασκεί την ισότη-
τα των φύλων και είναι σθεναρά 
κοσμική στην πολιτική της το-
ποθέτηση) και την προθυμία του 
να προσάψει στην αντιπολίτευ-
ση τρομοκρατικές επιρροές λόγω 
της πιθανής στάσης του HDP που 
προαναφέρθηκε.  
 
Εν κατακλείδι, ο πρόεδρος Ερντο-
γάν γνωρίζει καλά ότι οι εκλογές 
του 2023 είναι πολύ διαφορετικές 
από το παρελθόν. Αντιμέτωπος 
με το φάσμα της ήττας για πρώ-
τη φορά εδώ και δύο δεκαετίες, 
θα παίξει τα ρέστα του. Ας προσ-
δεθούμε.  

 
Ο κ. Δημήτρης Τσαρούχας είναι 
επισκέπτης καθηγητής στο Virginia Tech 
των ΗΠΑ και επιστημονικός συνεργάτης 
στο ΕΛΙΑΜΕΠ. Διετέλεσε καθηγητής 
Διεθνών Σχέσεων στα Πανεπιστήμια 
METU και Bilkent της Αγκυρας επί 17 
συναπτά έτη (2006-2023).  

Ο Ερντογάν είναι 
τακτικός παίκτης 
πρώτης γραμμής που θα 
χρησιμοποιήσει όλα τα 
μέσα, θεμιτά ή αθέμιτα, 
για να πετύχει 
την επανεκλογή του.   

Α Π Ο Ψ Η

Τουρκία: η δύσκολη πορεία προς την πολιτική αλλαγή   
Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΤΣΑΡΟΥΧΑ   
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Το σχήμα Κιλιτσντάρογλου - Για-
βάζ - Ιμάμογλου αυξάνει σημα-
ντικά τις πιθανότητες μιας εκλο-
γικής ήττας για τον Ερντογάν, 
η οποία θα ήταν σε θέση να 
αποκαταστήσει τις σχέσεις της 
Τουρκίας με τη ∆ύση. Την εκτί-
μηση αυτή διατυπώνει στην «Κ» 
ο καθηγητής Πολιτικής Επιστή-
μης και ∆ιεθνών Σχέσεων στο 
Πανεπιστήμιο Κοτς της Κωνστα-
ντινούπολης, Μουράτ Σομέρ. Ο 
ίδιος θεωρεί ότι η τουρκική αντι-
πολίτευση θα πρέπει «να είναι 
έτοιμη να κινητοποιήσει κόσμο» 
στο σενάριο που ο Ερντογάν χά-
σει με μικρή διαφορά και αμφι-
σβητήσει το αποτέλεσμα. 

 
– Η αντιπολίτευση στην Τουρ-
κία παρέμεινε τελικά ενωμένη. 
Πώς αξιολογείτε το σχήμα Κιλι-
τσντάρογλου - Γιαβάζ - Ιμάμο-
γλου απέναντι στον Ερντογάν 
και τι πιθανότητες νίκης συ-
γκεντρώνει κατά τη γνώμη σας;

– Νομίζω ότι είναι μια εξέλι-
ξη η οποία βελτίωσε σημαντικά 
τις πιθανότητες της αντιπολί-
τευσης να κερδίσει τις εκλογές 
αλλά και να κυβερνήσει με επι-
τυχία στη συνέχεια. Οι εκλο-
γές είναι προ των πυλών και η 
αντιπολίτευση ανταγωνίζεται 
σε έναν πολύ άνισο αγωνιστικό 
χώρο ενάντια σε ένα αυταρχικό 
καθεστώς. Πρέπει λοιπόν να συ-
γκεντρώσει τους πόρους και τα 
πολιτικά ταλέντα της, αν θέλει 
να πετύχει. Οι Κιλιτσντάρογλου, 
Γιαβάς και Ιμάμογλου αλληλοσυ-
μπληρώνονται όσον αφορά τις 
δεξιότητες αλλά και την περιφε-
ρειακή και δημογραφική απήχη-
σή τους. Ωστόσο, ο συντονισμός 
και η λήψη αποφάσεων θα απο-
δειχθούν πρόκληση, καθώς οι 
πρόεδροι των πέντε κομμάτων 
της συμμαχίας θα γίνουν επίσης 
αντιπρόεδροι. Τρεις ∆αβίδ αντί 
για έναν μπορούν καλύτερα να 
πολεμήσουν ένα Γολιάθ όπως ο 

Ερντογάν, όμως επτά από αυ-
τούς μπορεί να καταλήξουν 
να χτυπούν ο ένας τον άλλον.

 
– Σε ποιο βαθμό η εκλογή Κι-
λιτσντάρογλου θα αλλάξει την 
εξωτερική πολιτική της Τουρ-
κίας αφενός στις ελληνοτουρ-
κικές σχέσεις, αφετέρου στη 
συνεργασία της Τουρκίας με 
το ΝΑΤΟ και τις ΗΠΑ;

– Θα ήταν περισσότερο εξω-
τερική πολιτική της Τουρκίας 
και λιγότερο εξωτερική πολιτική 
–ουσιαστικά– του Ερντογάν. Θα 
ήταν δηλαδή λιγότερο προσωπι-
κή και ιδιότροπη και περισσό-
τερο θεσμική και προβλέψιμη. 
Επίσης, θα έδινε εκ νέου έμφαση 
στην παραδοσιακή εξωτερική 
πολιτική της Τουρκίας που είναι 
συνδεδεμένη με τις δυτικές συμ-
μαχίες και τις αρχές της περιφε-
ρειακής σταθερότητας και της 
μη ανάμειξης στις εσωτερικές 
υποθέσεις. Σίγουρα η αντιπο-
λίτευση θα επιδίωκε τα εθνικά 
συμφέροντα και στις ελληνο-
τουρκικές και σε άλλες σχέσεις, 
αλλά θα το έκανε με πιο μετρι-
οπαθή λόγο και χειρισμό σκλη-
ρής εξουσίας. Η συμμαχία της 
αντιπολίτευσης περιλαμβάνει 
δύο πρώην υπουργούς Εξωτερι-
κών. Τον Αλί Μπαμπατζάν, που 
είναι γνωστός για τις πολιτικές 
του υπέρ της Ευρωπαϊκής Ενω-
σης και τις κυβερνητικές πολι-
τικές οι οποίες βασίζονται στην 
ήπια εξουσία. Τον Αχμέτ Ντα-
βούτογλου, που είναι γνωστός 
για την πολιτική του «μηδενικά 
προβλήματα με τους γείτονες», 
προτού φυσικά παραδοθεί στον 
επικό τυχοδιωκτισμό στη Συρία. 
Η εξωτερική πολιτική δεν είναι 
η ειδίκευση του Κιλιτσντάρο-
γλου, ο οποίος όμως έχει όραμα 
με επιρροές από το σύνθημα του 
Κεμάλ Ατατούρκ «ειρήνη στο 
σπίτι και ειρήνη στον κόσμο», 
όπως και από την πολιτική ει-
ρήνης με τον Βενιζέλο. Με τον 
Κιλιτσντάρογλου η Τουρκία θα 

επιδιώξει να αναζωογονήσει την 
ένταξη στην Ευρωπαϊκή Ενωση 
και τις δεσμεύσεις στο ΝΑΤΟ, 
καθώς θα επιδιώξει να επανε-
νταχθεί στο σχέδιο F-35 με τις 
Ηνωμένες Πολιτείες, εγκαταλεί-
ποντας το ρωσικό πρότζεκτ των 
S-400. Εξ ορισμού η δημοκρατία 

θα γινόταν και πάλι κρίκος εται-
ρικής σχέσης και συνεργασίας.

– Ορισμένοι θεωρούν ότι η 
σκληρή στάση του Ερντογάν 
απέναντι στη Δύση οφείλεται 
στις εσωτερικές ανάγκες της 
επικείμενης εκλογικής αναμέ-
τρησης και πως αν ο ίδιος επα-
νεκλεγεί θα γίνει πιο διαλλα-
κτικός και συνεργάσιμος. Ποια 
είναι η γνώμη σας;

– Νομίζω ότι είναι πιο βαθύ 
από την απλή εσωτερική πολι-
τική. Εξαρτάται από το αν εν-
νοεί κανείς την προσωρινή και 
συναλλακτική συνεργασία ή τη 
βιώσιμη και βασισμένη σε αρχές 
συνεργασία. Με τον Ερντογάν 
η Τουρκία απομακρύνεται συ-
νεχώς από τις αξίες της δημο-
κρατικής ∆ύσης ακόμη και σε 
πιο συνεργάσιμες περιόδους. 
Με τον Ερντογάν οι δυτικοί δε-
σμοί της Τουρκίας δεν μπορούν 
να είναι βιώσιμοι μακροπρόθε-
σμα, καθώς υπονομεύονται από 
μια σύγκρουση αξιών, αρχών και 
γλώσσας. Αυτό δεν σημαίνει ότι 
ο Ερντογάν είναι απλώς εναντί-
ον της ∆ύσης. Υπάρχει επίσης 
μια αυταρχική ∆ύση, την οποία 
έχουμε παρατηρήσει σε ακρο-
δεξιά κόμματα και κυβερνήσεις 
όπως του Ορμπαν στην Ουγγα-
ρία, του Βούτσιτς στη Σερβία, 
με τον οποίο ο Ερντογάν δεν 
έχει κανένα απολύτως πρόβλημα 
και τον κοιτάζει κατάματα. Είχε 
επίσης πολύ φιλικές σχέσεις με 
τις ΗΠΑ του προέδρου Τραμπ.

– Ο πρόσφατος σεισμός στην 

Τουρκία και η ελληνική υπο-
στήριξη στις επιχειρήσεις διά-
σωσης δημιούργησαν προσδο-
κίες για ανάπτυξη των διμερών 
σχέσεων σε μια πιο εποικοδο-
μητική βάση στη συνέχεια. Θε-
ωρείτε ότι ήταν αυτή μια στιγμή 
πάνω στην οποία θα μπορούσαν 
να επενδύσουν οι δύο χώρες; Ή 
δεν μπορεί παρά να είναι ένα 
απλό διάλειμμα στην ένταση 
μεταξύ των δύο πλευρών;

– Ναι, οι δύο χώρες θα πρέπει 
να αδράξουν αυτή τη στιγμή, αλ-
λά μάλλον θα περιμένουν μετά 
τις εκλογές. Οι εκλογές αυτές δεν 
είναι μόνο για την αντιπολίτευ-
ση αλλά και για τον Ερντογάν. 
Καταλαμβάνουν όλα τα μυαλά 
και την προσοχή μας. Στην περί-
πτωση του καταστροφικού σει-
σμού, πολύ λίγοι άλλοι άνθρωποι 
μπορούν να κατανοήσουν και να 
συμπονέσουν τον τουρκικό λαό 
τόσο βαθιά όσο οι Ελληνες. Η 
γεωγραφία, ο πολιτισμός, η πο-
λιτική, υπάρχει τόση συνέχεια 
πέρα από τα σύνορά μας. Και οι 
Τούρκοι θα θυμούνται πόσο γρή-
γορα ήρθαν για βοήθεια Ελληνες 
φίλοι και πόσο εξαρτιόμαστε ο 
ένας από τον άλλον σε αυτό το 
μέρος του κόσμου.

 
– Ενόψει των εκλογών στην 
Τουρκία εκδηλώνονται ανησυ-
χίες επί της διαδικασίας, καθώς 
υπάρχει η άποψη ότι ο Ερντο-
γάν δεν θα δεχθεί μια ενδεχό-
μενη ήττα. Σας ανησυχεί ένα 
τέτοιο ενδεχόμενο;

– ∆εν υπάρχει αμφιβολία ότι 
ο Ερντογάν δεν αποδέχεται και 

δεν πρόκειται να δεχθεί κανένα 
εκλογικό αποτέλεσμα που θα τον 
ανατρέψει και θα κάνει ό,τι περ-
νά από το χέρι του για να αρνη-
θεί το αποτέλεσμα. Το είδαμε το 
2015, το 2017 καθώς και το 2019. 
Το ερώτημα είναι αν έχει επαρκή 
δύναμη για να φιμώσει την αλή-
θεια. Και είναι γεγονός ότι πολλοί 
άνθρωποι απλώς προτιμούν να 
απομακρυνθούν από την αλή-
θεια όσο ένας διεφθαρμένος αυ-
ταρχικός εμφανίζεται να «κάνει 
τη δουλειά». Αυτό ακριβώς συμ-
βαίνει εδώ και χρόνια με περίπου 
το μισό τουρκικό εκλογικό σώμα. 
Θα εξακολουθούσαν όμως να αρ-
νούνται ένα εκλογικό αποτέλεσμα 
που είναι αδύνατον να αρνηθεί 
κανείς; Αυτό πρέπει να κάνει η 
αντιπολίτευση. Να πετύχει μια νί-
κη που θα είναι αδύνατον να την 
αρνηθεί κανείς και να είναι έτοι-
μη να κινητοποιήσει κόσμο στο 
σενάριο της άρνησης αναγνώρι-
σης του εκλογικού αποτελέσμα-
τος. Εξακολουθεί να υπάρχει ένα 
πολύ ισχυρό δημοκρατικό αντα-
νακλαστικό και μια ισχυρή πλην 
στρεβλή αίσθηση δημοκρατικής 
δικαιοσύνης στην Τουρκία. Ακό-
μη και οι εκλεγμένοι αυταρχικοί 
όπως ο Ερντογάν πρέπει να κυ-
ριαρχήσουν στις εκλογές και να 
διασφαλίσουν τη βούληση της 
πλειοψηφίας για να παραμείνουν 
στην εξουσία. Οι ίδιοι άνθρωποι 
που είναι πρόθυμοι να φτιάξουν 
έναν ήρωα από κάποιον νικητή 
που παίζει βρώμικα και «κλέβει», 
μπορούν κάλλιστα να «μπουκά-
ρουν» όταν ο ίδιος παίκτης δεν 
δέχεται μια απλή, ωμή ήττα.

Τρεις «Δαβίδ»
απέναντι
στον Γολιάθ
του καθεστώτος 
Πιθανή η αλλαγή σκυτάλης στην Αγκυρα

Ο πρόεδρος της Τουρκίας Ταγίπ Ερντογάν κατά την υποδοχή του Φινλανδού ομολόγου του, Σαούλι Νιινίστο, την Παρασκευή στην Αγκυρα. Ο Ερντογάν δήλωσε ότι η 
Τουρκία θα επικυρώσει το πρωτόκολλο για την ένταξη της Φινλανδίας στο ΝΑΤΟ, ενώ εκκρεμεί το ζήτημα της Σουηδίας. Ο Μουράτ Σομέρ εκτιμά ότι σε περίπτωση 
επικράτησης της αντιπολίτευσης στις επερχόμενες εκλογές, η εξωτερική πολιτική της χώρας θα είναι λιγότερο ιδιότροπη και περισσότερο θεσμική και προβλέψιμη.
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Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΚΩΣΤΟΥΛΑ

ΑΝΤΙΓΙΑΜΑΝ. Κάτω από κάθε φρέ-
σκο ύψωμα σε αυτό το ταχύτατα 
διευρυνόμενο νεκροταφείο κρύ-
βεται μια τραγωδία. Ενα πρωί, ο 
Ζέκι Καράμπαμπα μου διηγείται 
τη δική του. Ο αδερφός του, η 
γυναίκα του αδερφού του και τα 
δύο παιδιά τους, 10 και 3 ετών, 
σκοτώθηκαν όταν στον σεισμό 
κατέρρευσε η πολυκατοικία 
στην οποία διέμεναν. Αυτό όμως 
ήταν μόνο η αρχή. «Για τρεις μέ-
ρες δεν υπήρχαν επαγγελματί-
ες διασώστες». Οταν έφτασαν, 
βρήκαν τους συγγενείς του –και 
τους τέσσερις– νεκρούς. «Κρά-
τησα τα σώματά τους μέσα στα 
γυμνά μου χέρια», μου λέει κλαί-
γοντας. «Κανείς δεν ήρθε να μας 
βοηθήσει». Είναι η επωδός που 
ακούω ξανά και ξανά την εβδο-
μάδα που πέρασα διασχίζοντας 
τη νοτιοανατολική Τουρκία. Η 
χώρα αγωνίζεται να αναρρώσει 
από ένα σεισμό που υπερβαίνει 
κάθε στατιστικό στοιχείο: 50.000 
νεκροί σε Τουρκία και Συρία και 

αμέτρητες οικογένειες άστεγες. 
Η Παγκόσμια Τράπεζα υπολο-
γίζει ότι ο σεισμός προκάλεσε 
ζημιές 34,2 δισ. δολαρίων, πε-
ρίπου το 4% του ΑΕΠ. Η τουρ-
κική κυβέρνηση, υπό τον όλο 
και αυταρχικότερο πρόεδρο Ρε-
τζέπ Ταγίπ Ερντογάν, προσπα-
θεί να εμφανίσει τις δυσβάστα-
χτες απώλειες ως αναπόφευκτο 
αποτέλεσμα μιας βιβλικής κατα-
στροφής, για την οποία ουδείς 
θα μπορούσε να προετοιμαστεί. 
Ελάχιστοι, όμως, πείθονται από 
τη ρητορική. 

«∆εν υπάρχει τίποτα φυσικό 
σε αυτήν την καταστροφή», μου 
είπε ο Αλί Ασλάν, εθελοντής δι-
ασώστης στο Αντιγιαμάν. «Το 
κράτος πρόδωσε αυτούς τους 
ανθρώπους. ∆εν χρειαζόταν να 
πεθάνουν με αυτόν τον τρόπο».  

Μέσα σε αυτή τη γενικευμένη 
διάλυση, τίποτα δεν κλονίστη-
κε περισσότερο από την εμπι-
στοσύνη των Τούρκων πολιτών 
στην κυβέρνηση. Ο σεισμός υπο-
νόμευσε την εικόνα του Ερντο-
γάν ως ισχυρού άνδρα και εξέ-
θεσε μία βασική αντίφαση της 

αυταρχικής διακυβέρνησής του. 
Μια κυβέρνηση που επιμένει 
στην ισχύ και αποτελεσματικό-
τητά της αναπόφευκτα θα απο-
γοητεύσει όταν αυτές οι υποτι-
θέμενες αρετές είναι άφαντες 
την επομένη μιας καταστροφής. 

∆εν είναι η πρώτη φορά που 
ο τουρκικός λαός βρίσκεται αντι-
μέτωπος με αυτήν τη συνειδη-
τοποίηση. Για πολλές γενιές οι 
Τούρκοι άκουγαν ότι η κυβέρ-
νηση (το κράτος πατερούλης, 
devlet baba) εγγυάται την ασφά-
λειά τους. Ελάχιστοι ευνοήθηκαν 
περισσότερο από αυτήν την υπό-
σχεση σε σχέση με τον ίδιο τον 
Ερντογάν. Ανήλθε στην εξουσία 
την επαύριο του καταστροφικού 

σεισμού κοντά στην Κωνστα-
ντινούπολη το 1999 με 17.000 
νεκρούς. Οπως συνέβη τον πε-
ρασμένο μήνα, τα θύματα βρί-
σκονταν επί μέρες κάτω από τα 
συντρίμμια, περιμένοντας μία 
κυβέρνηση που εμφανίστηκε εί-
τε πολύ καθυστερημένα είτε κα-
θόλου. «∆εν λέω ότι η οργάνωση 
πολιτικής προστασίας κατέρρευ-
σε. Απλώς δεν υπήρχε. ∆εν είχε 
γίνει ούτε η ελάχιστη προετοι-
μασία», είχε πει τότε ένας Τούρ-
κος βουλευτής. Η κυβερνητική 
απάντηση ήταν «μια διακήρυξη 
χρεοκοπίας του πολιτικού και οι-
κονομικού συστήματος. Ολα τα 
ιδεολογικά επιχειρήματα ισοπε-
δώθηκαν από τον σεισμό. Κάτω 
από τα ερείπια κείται το τουρκι-
κό πολιτικό και διοικητικό σύ-
στημα», σχολίασε στέλεχος του 
υπουργικού συμβουλίου σε ομι-
λία του. Η σχέση του κράτους με 
τον τουρκικό λαό διερράγη. Η 
καταστροφική διαχείριση θεω-
ρήθηκε απόρροια της διεφθαρμέ-
νης διακυβέρνησης και της αδι-
αφορίας της ελίτ. Οδήγησε στην 
ήττα του κοσμικού, εθνικιστικού 

κατεστημένου που κατείχε την 
εξουσία στην Αγκυρα από την 
ίδρυση του τουρκικού κράτους. 

Ο Ερντογάν ήταν ο δήμαρχος 
της Κωνσταντινούπολης και επι-
κριτής της κυβέρνησης εκείνη 
την εποχή. Το νέο του πολιτικό 
κόμμα, της ∆ικαιοσύνης και της 
Ανάπτυξης, ανέλαβε τη διακυ-
βέρνηση υπό την καθοδήγηση 
πιστών επιχειρηματιών, που έλε-
γαν ότι θέλουν να βελτιώσουν 
την τύχη του μέσου πολίτη και 
όχι να γεμίσουν τις τσέπες τους. 
Πάνω από 20 χρόνια πέρασαν, 
όμως, και η κατάσταση άλλαξε. 
Αν χρειάστηκαν οκτώ δεκαετίες 
για την παλαιά φρουρά να απο-
δυναμωθούν από τη διαφθορά, 
ο Ερντογάν και το κόμμα του 
το πέτυχαν σε δύο. Υπάρχουν 
πολλοί οργισμένοι πολίτες στην 
Τουρκία αυτήν τη στιγμή. «Ψέ-
ματα, ψέματα και πιο πολλά ψέ-
ματα, είναι 20 χρόνια τώρα, πα-
ραιτηθείτε», φώναζαν πρόσφατα 
οι οπαδοί ποδοσφαιρικής ομά-
δας. Κι όμως, δεν είχαν υπολο-
γίσει ότι θα συμβεί έτσι. 

Ο Ερντογάν και το κόμμα του 

πήραν την εξουσία υποσχόμε-
νοι καλή διακυβέρνηση και δη-
μόσια ασφάλεια. Η κυβέρνησή 
του επιδόθηκε σε μια φρενήρη 
κατασκευαστική δραστηριότη-
τα, η οποία με τη σειρά της ενί-
σχυσε την τουρκική οικονομία. 
Το κατά κεφαλήν ΑΕΠ σχεδόν 
τριπλασιάστηκε από το 2003 ώς 
την κορύφωσή του το 2013. Οι 
γερανοί γέμισαν τον ορίζοντα. 
Πολλά όμως από τα κτίρια που 
οικοδομήθηκαν έκρυβαν φονικά 
μυστικά, τα οποία μόλις τώρα ήρ-
θαν στην επιφάνεια. Οι εργολά-
βοι έκλεβαν στα υλικά ή αντικα-
θιστούσαν άλλα, με αποτέλεσμα 
να κτίσματα να γίνονται πιο ευά-
λωτα. Το 2018 ο Ερντογάν εκχώ-
ρησε αμνηστία στα κτίρια, που 
δεν πληρούσαν τις προδιαγρα-
φές. Η ενέργεια είχε στόχο να 
προσελκύσει ψηφοφόρους που 
είχαν επεκτείνει παράνομα τα 
σπίτια και τα μαγαζιά τους σε μια 
εκλογική χρονιά. Την ανακοίνω-
ση την έκανε στο Καχραμάνμα-
ρας. Η πόλη αυτή ήταν μία από 
εκείνες που επλήγησαν περισ-
σότερο από τον φετινό σεισμό. 

Η Παγκόσμια Τράπεζα 
υπολογίζει ότι ο σεισμός 
προκάλεσε ζημιές 34,2 
δισ. δολαρίων, περίπου 
το 4% του ΑΕΠ 
της Τουρκίας. 

Η αντιπολίτευση πρέπει 
να πετύχει μια νίκη που 
θα είναι αδύνατον να την 
αρνηθεί κανείς και να εί-
ναι έτοιμη να κινητοποι-
ήσει κόσμο στο σενάριο 
της άρνησης αναγνώρι-
σης του εκλογικού 
αποτελέσματος.

To «devlet baba*» θάφτηκε στα συντρίμμια
Η μετασεισμική κατάρρευση της πίστης στο «κράτος πατερούλη*» απειλεί να συμπαρασύρει και τον Ερντογάν

Μουράτ Σομέρ 
Καθηγητής Πολιτικής Επιστήμης και Διεθνών Σχέσεων 
στο Πανεπιστήμιο Κοτς της Κωνσταντινούπολης

Της ΛΙΝΤΙΑ ΠΟΛΓΚΡΙΝ
THE NEW YORK TIMES

«Οι Τούρκοι θα θυμούνται πόσο 
γρήγορα ήρθαν για βοήθεια Ελληνες 
φίλοι και πόσο εξαρτιόμαστε ο ένας 
από τον άλλον», λέει ο κ. Σομέρ.
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Στο περιθώριο του συνεδρίου του 
Ινστιτούτου ∆ιεθνών Σχέσεων 
του Παντείου, η Εμιλι Χόλαντ, 
επίκουρη καθηγήτρια στη Ναυτι-
κή Ακαδημία Πολέμου των ΗΠΑ, 
μίλησε στην «Κ» και ανέλυσε την 
ενεργειακή διάσταση του πολέ-
μου στην Ουκρανία και τον ενερ-
γειακό ρόλο-κόμβο των χωρών 
της Ανατολικής Μεσογείου.

 
– Γιατί ορισμένα ευρωπαϊκά 
κράτη δεν κατάφεραν να σπά-
σουν την εξάρτησή τους από 
το ρωσικό φυσικό αέριο;

– Eνας από τους κύριους λό-
γους είναι ότι υπήρχαν άνθρωποι 
μέσα σε αυτές τις χώρες που επω-
φελούνταν από αυτή την εξάρ-
τηση. Υπήρχε διαφθορά σε διά-
φορα επίπεδα της αλυσίδας. Ετσι 
σε ορισμένα μέρη, όπως η Γερ-
μανία, η διαφθορά ήταν κατά κά-
ποιον τρόπο ενσωματωμένη στο 
πολιτικό σύστημα. Οπότε υπήρ-
χαν πολύ ισχυρές επιχειρήσεις 
κοινής ωφελείας που υποστή-
ριζαν ορισμένα γερμανικά πο-
λιτικά κόμματα, τα οποία έβγα-
ζαν πολλά χρήματα επειδή είχαν 

αυτή τη συμφωνία για φθηνό 
φυσικό αέριο από τη Ρωσία, το 
οποίο αργότερα μπορούσαν να 
το πουλήσουν στην παραγωγική 
τους βάση. Η Γερμανία έχτισε 
τη μεταποιητική της βάση και 
βασικά το γερμανικό οικονομι-
κό σύστημα βασισμένη στο ότι 
μπορούσε να προγραμματίσει 
τις τιμές του φυσικού αερίου για 
δέκα χρόνια στα επιχειρηματικά 
της μοντέλα. Σε άλλα μέρη, όπως 
στη Βουλγαρία, ακόμη και στην 
Ουκρανία πριν από την εισβολή, 
υπήρχαν άνθρωποι που κυριολε-
κτικά έβγαζαν πολλά χρήματα με 
το να λειτουργούν ως μεσάζοντες 
στο φυσικό αέριο ή απλά με το 
να συνεργάζονται με τους δια-
νομείς για να παίρνουν μερίδιο.

 
– Πώς η αγορά LNG μείωσε τις 
επιπτώσεις της ενεργειακής 
κρίσης;

– Το LNG έσωσε την κατάστα-
ση για πολλές χώρες, επειδή επέ-
τρεψε την ευελιξία στον εφοδι-
ασμό με φυσικό αέριο, καθώς η 
Ε.Ε. απομακρυνόταν από το ρω-
σικό αέριο των αγωγών. Το LNG, 
φυσικά, δεν αποτελεί απάντη-
ση σε όλα. Είναι πιο ακριβό και 

πιο δύσκολα διαχειρίσιμο επειδή 
πρέπει να το μεταφέρετε από μια 
χώρα υγροποιημένο σε έναν τερ-
ματικό σταθμό, να το επαναερι-
οποιήσετε και να το μεταφέρετε 
ξανά. Επομένως, χρειάζεστε υπο-
δομές. Πρέπει να κατασκευάσετε 
τερματικούς σταθμούς επαναερι-
οποίησης, πλωτούς τερματικούς 
σταθμούς και αυτή η διαδικασία 
προσαρμογής συμβαίνει σε πολ-
λά μέρη τώρα. Αυτές οι δυσκο-
λίες οδηγούν τα αποκλεισμένα 
από την ξηρά κράτη να έχουν 
μικρότερες δυνατότητες παρα-
λαβής LNG. Επομένως, το LNG 
δεν λύνει όλα τα προβλήματα. 

 
– Πόσο πιθανόν είναι μικρότε-
ρες χώρες, όπως η Ελλάδα και 
η Κύπρος, να γίνουν ενεργεια-
κοί παίκτες;

– Η ενεργειακή βιομηχανία 
και οι παγκόσμιες ενεργειακές 
ροές έχουν μετασχηματιστεί τό-
σο ριζικά τα τελευταία χρόνια, 
που θα δείτε να αναδύονται νέ-
οι παίκτες και αυτό θα αλλάξει 
πραγματικά πολλές δυναμικές. 
Τα κοιτάσματα φυσικού αερίου 
της Aνατολικής Mεσογείου είναι 
ένα πραγματικά τεράστιο εύρη-

μα, όχι μόνο για τον κόσμο της 
ενέργειας αλλά και για τη γεω-
πολιτική και αυτές οι συμφωνί-
ες μπορούν να προωθήσουν τον 
υλισμό στις διεθνείς σχέσεις. Σί-
γουρα η Ελλάδα και τα άλλα μέ-
ρη της Ανατολικής Μεσογείου 
μπορούν να γίνουν σημαντικοί 
παίκτες στις παγκόσμιες ενεργει-
ακές ροές. Για τα επόμενα 5-10 
χρόνια θα βρισκόμαστε σε μια 
αρκετά σφιχτή παγκόσμια αγο-
ρά ενέργειας και έτσι οι τιμές θα 
είναι αυξημένες. Οπότε, πρέπει 
να συνεχίσουμε να επενδύουμε 
στους υδρογονάνθρακες προ-
κειμένου να φθάσουμε σε ένα 
μέλλον καθαρής ενέργειας. Αυ-
τές οι συνθήκες δίνουν χώρο σε 
μικρότερους παίκτες να έχουν 
σημαντική φωνή. Και ιδιαίτερα 
τώρα που η ενεργειακή σχέση 
Ρωσίας και Ευρώπης έχει πραγ-
ματικά διαρραγεί. 

 
– Πώς θα διαμορφωθεί το στρα-
τηγικό ενεργειακό δόγμα μετά 
τον πόλεμο;

– Τα τελευταία χρόνια η Ευ-
ρώπη παρουσίασε τη στρατηγι-
κή που ονομάζεται REPowerEU, 
η οποία είναι ένα πολύ φιλόδοξο 

σχέδιο, ώστε να μειωθούν εντε-
λώς οι ρωσικές ενεργειακές προ-
μήθειες και στη συνέχεια να προ-
χωρήσουμε πολύ γρήγορα στη 
μετάβαση προς την καθαρή ενέρ-
γεια. Εχει γίνει σαφές ότι περνά-
με σε μια νέα εποχή στρατηγι-
κής αυτονομίας, όπου οι χώρες 
ανησυχούν περισσότερο για τους 
κινδύνους της αλληλεξάρτησης, 
ιδίως στον τομέα της ενέργειας. 
Αυτό για την Ευρώπη σημαίνει 
διαφοροποίηση προς νέους προ-
μηθευτές, όπως από χώρες της 
Βόρειας Αφρικής και της Μέσης 
Ανατολής προς μια ολόκληρη 
ποικιλία διαφορετικών πηγών. 
Αν έχεις περισσότερους προμη-
θευτές υπάρχει μικρότερη ανη-
συχία για το αν θα εξαρτηθείς 
από έναν. Οσον αφορά την καθα-
ρή ενέργεια, υπάρχουν προβλή-
ματα, όπως ζητήματα εφοδιαστι-
κής αλυσίδας και στρατηγικής 
αυτονομίας. Νομίζω ότι οι ΗΠΑ 
και η δυτική Ευρώπη θα πρέπει 
να αρχίσουν να επικεντρώνονται 
στο πώς θα δημιουργήσουμε «φι-
λικές» αλυσίδες εφοδιασμού για 
τα ορυκτά που θα χρειαστούμε, 
με τα οποία θα τροφοδοτήσουμε 
ένα μέλλον καθαρής ενέργειας.

«Προϊόν της επιτυχίας των Ου-
κρανών στο πεδίο της μάχης» 
είναι η συνεχιζόμενη στρατι-
ωτική στήριξη που λαμβάνουν 
από τη ∆ύση, σύμφωνα με τον 
καθηγητή Πολιτικών Επιστημών 
του κολεγίου Μπάρναρντ (Πανε-
πιστήμιο Columbia), Αλεξάντερ 
Κούλι. Ο Αμερικανός ακαδημα-
ϊκός, ο οποίος ήταν διευθυντής 
του Ινστιτούτου Harriman για 
τη μελέτη της Ρωσίας, της Ευρα-
σίας και της Ανατολικής Ευρώ-
πης (2015-21), μιλάει στην «Κ» 
επίσης για τη στροφή των Ρε-
πουμπλικανών κατά της Ουκρα-
νίας, τη μειωμένη επιρροή της 
Ρωσίας στην Ευρώπη και τη στά-
ση της Ελλάδας στον πόλεμο.

Ο Αλεξάντερ Κούλι βρέθηκε 
σε κλειστή συνάντηση Ελλήνων 
και ξένων ειδικών, κυβερνητι-
κών αξιωματούχων και στελε-
χών διεθνών οργανισμών, που 
έγινε την περασμένη Τρίτη στην 
Αθήνα (και παρακολούθησε κατ’ 
αποκλειστικότητα η «Κ») στην 
οποία συζητήθηκαν σύνθετα 
και ζωτικά ζητήματα: Είμαστε 
θωρακισμένοι απέναντι σε ρω-
σικές επιχειρήσεις παραπληρο-
φόρησης; Πώς έχει εξελιχθεί η 
στάση των πολιτών στη ∆ύση 
για τον πόλεμο στην Ουκρανία; 
Στρέφεται το Ρεπουμπλικανικό 
Κόμμα κατά του ΝΑΤΟ; Ποιες 
είναι οι παράμετροι της δύσκο-
λης εξίσωσης της ενεργειακής 
απεξάρτησης της Ευρώπης από 
τη Ρωσία;

Στη συνάντηση –η οποία δι-
οργανώθηκε από το Ινστιτούτο 
∆ιεθνών Σχέσεων (Ι∆ΙΣ) του Πα-
ντείου Πανεπιστημίου, σε συνερ-
γασία με το Ινστιτούτο Harriman 
και το Athens Global Center του 
Πανεπιστημίου Columbia– ανα-
λύθηκε εκτενώς η στάση της Ελ-
λάδας και της ελληνικής κοινής 
γνώμης κατά τους τελευταίους 
13 μήνες. Οπως αναφέρθηκε, οι 

ελληνικές αρχές βρίσκονται σε 
εγρήγορση για το ενδεχόμενο 
ρωσικής παρέμβασης στις επι-
κείμενες εθνικές εκλογές.

 
– Εχει ενισχυθεί η άποψη στη 
Δύση ότι η παροχή στρατιωτι-
κής βοήθειας στην Ουκρανία 
είναι η ταχύτερη οδός προς 
την ειρήνη; Ή παγιώνεται 
μια αίσθηση τέλματος, που 
θα οδηγήσει τις δυτικές δυ-
νάμεις να πιέσουν το Κίεβο 
να ξεκινήσει ειρηνευτικές δι-
απραγματεύσεις;

– Προς το παρόν, φαίνεται 
ότι εξακολουθεί να υπάρχει συ-
ναίνεση πως ο σταδιακός εξο-
πλισμός της Ουκρανίας οδήγη-
σε στην επιτυχή ανάκτηση του 
εδάφους της. Ωστόσο, εάν δούμε 
μια παρατεταμένη κατάσταση 
τέλματος ή έναν πόλεμο φθοράς, 
ειδικά αφού το Κίεβο λάβει νέα 
όπλα, όπως τανκς, τότε οι δυτι-
κοί ηγέτες είναι πιο πιθανό να 
πιέσουν δημοσίως την ουκρα-
νική κυβέρνηση να εισέλθει σε 
διαδικασία διαπραγματεύσεων. 
Η δυτική συναίνεση υπέρ της 
αποστολής οπλισμού στην Ου-
κρανία είναι προϊόν της επιτυ-
χίας των Ουκρανών στο πεδίο 
της μάχης.

 
– Πόσο σοβαρά πρέπει να λά-
βουμε τις αντιρρήσεις των 
υπερδεξιών Ρεπουμπλικανών 
σχετικά με την περαιτέρω στή-
ριξη της Ουκρανίας; Με δεδο-
μένο ότι τόσο ο Τραμπ όσο και 
ο Ντε Σάντις σηματοδοτούν 
τη διαφωνία τους με την υφι-
στάμενη πολιτική, θα μπορού-
σαν οι προεδρικές εκλογές του 
2024 να κρίνουν εάν οι ΗΠΑ 
θα συνεχίσουν να υποστηρί-
ζουν την Ουκρανία;

– Ο Ντε Σάντις φαίνεται να 
έχει αλλάξει τη θέση του ενό-
ψει των προκριματικών για το 
χρίσμα των Ρεπουμπλικανών, 
ώστε να ευθυγραμμιστεί με τον 

Τραμπ στο συγκεκριμένο θέμα. 
Οι MAGA (Make America Great 
Again) ψηφοφόροι τείνουν να 
είναι πιο εθνικιστές και να ανη-
συχούν για την ασφάλεια των 
αμερικανικών συνόρων αντί 
της εξωτερικής πολιτικής. Εί-
ναι επίσης δύσπιστοι απέναντι 
στην Ουκρανία και επιρρεπείς 
σε θεωρίες συνωμοσίας, όπως 
ότι ο Ζελένσκι παγίδευσε με κά-
ποιο τρόπο τον Τραμπ κατά τη 
διάρκεια της τηλεφωνικής τους 
επικοινωνίας, που ήταν η αιτία 
της πρώτης διαδικασίας καθαί-
ρεσης του τέως προέδρου των 
ΗΠΑ, ή σχετικά με την υποτι-
θέμενη παρέμβαση του Κιέβου 
στις αμερικανικές εκλογές του 
2016. Παίρνοντας αποστάσεις 
από την Ουκρανία, ο Ντε Σάντις 
ελπίζει να αφαιρέσει το θέμα 
από το οπλοστάσιο του Τραμπ 
στην πιθανή προκριματική τους 
αναμέτρηση. Αλλά, εάν κερδί-
σει το χρίσμα, θα πρέπει να υι-
οθετήσει μια πιο υποστηρικτική 
στάση. Πάνω από το 60% των 
Αμερικανών τάσσονται υπέρ της 
συνεχιζόμενης υποστήριξης της 
Ουκρανίας.

 
– Ενα χρόνο μετά τον πόλε-
μο, πόσο έχει μειωθεί η ικα-
νότητα της Ρωσίας να διαμορ-
φώνει την κοινή γνώμη στην 
Ευρώπη;

– Εχει μειωθεί σημαντικά η 
επιρροή της στα μεγάλα κόμ-

ματα, παρά τις συνεχείς ρωσι-
κές επιχειρήσεις στο πεδίο της 
πληροφόρησης και τη συμπά-
θεια που εξακολουθεί να απο-
λαμβάνει μεταξύ ακροαριστε-
ρών και ακροδεξιών κομμάτων. 
Η Ρωσία υποτίμησε το κόστος 
που θα είχε για την εικόνα της 
η εισβολή και η γενοκτονική 
ρητορική της. Ορισμένοι εξέχο-
ντες Ευρωπαίοι ακροδεξιοί πο-
λιτικοί που αντιτάσσονται στη 
διατλαντική συμμαχία, κυρίως 
η Γαλλίδα Μαρίν Λεπέν, απομα-
κρύνθηκαν από τον Πούτιν. Η 
υπερσυντηρητική πρωθυπουρ-
γός της Ιταλίας Τζόρτζια Μελό-
νι έχει υποστηρίξει σθεναρά 
τον Ζελένσκι, σε αντίθεση με 
τους εταίρους της στη Λίγκα 
που υποστηρίζουν περισσότε-
ρο τη Μόσχα.

 
– Πόσο ανησυχείτε για μια 
ηττημένη Ρωσία ως πηγή πε-
ριφερειακής και παγκόσμιας 
αστάθειας;

– Θα εξαρτηθεί από το είδος 
της ήττας. Η Ρωσία μπορεί να 
κρατήσει κάποια από τα εδα-
φικά της κέρδη, συμπεριλαμβα-
νομένης της Κριμαίας, αλλά θα 
αποτελούσε στρατηγική ήττα η 
ένταξη της Ουκρανίας στην Ε.Ε. 
και η παροχή εγγυήσεων ασφα-
λείας από τις μεγάλες ευρωπα-
ϊκές δυνάμεις. Το πάγωμα της 
σύγκρουσης μπορεί να δελεάσει 
τον Πούτιν ή τους διαδόχους του 

να ανασυνταχθούν και να εξα-
πολύσουν νέα επίθεση στο μέλ-
λον. Χωρίς κάποιο μηχανισμό 
εσωτερικής λογοδοσίας, που θα 
τεκμηριώσει τις καταστροφικές 
συνέπειες των αποφάσεων του 
Πούτιν, το Κρεμλίνο θα εξετά-
σει έναν πιθανό επόμενο γύρο 
εχθροπραξιών.

 
– Ηταν έκπληξη ότι η Ελλά-
δα δεν αποδείχθηκε αδύναμος 
κρίκος στη δυτική συμμαχία 
κατά της Ρωσίας;

– Ισως εξέπληξε κάποιους, 
αλλά η Ελλάδα πάντα απολάμ-
βανε τα οφέλη της ένταξης στη 
δυτική συμμαχία, επικρίνοντας 
τους δυτικούς θεσμούς εκ των 
έσω. Θυμηθείτε τη φλογερή ρη-
τορική του Ανδρέα Παπανδρέου 
κατά των αμερικανικών βάσεων 
τη δεκαετία του 1980 – αλλά οι 
εγκαταστάσεις και η συμμετο-
χή της Ελλάδας στο ΝΑΤΟ άντε-
ξαν. Κάποιοι ανησυχούσαν ότι 
ο ΣΥΡΙΖΑ θα υποστήριζε την 
άρση των κυρώσεων της Ε.Ε. 
κατά της Ρωσίας. Αντιθέτως, η 
κυβέρνηση Τσίπρα εγκαινίασε 
μια σημαντική νέα εποχή διμε-
ρούς συνεργασίας ασφαλείας 
με τις ΗΠΑ. Ο λαϊκισμός και ο 
αντιαμερικανισμός είναι διαρκή 
χαρακτηριστικά της ελληνικής 
πολιτικής, ωστόσο, σπάνια οδη-
γούν σε πραγματικές αλλαγές 
στη φιλοδυτική εξωτερική πο-
λιτική και πολιτική ασφάλειας.

Το νέο δόγμα στρατηγικής αυτονομίας στην ενέργεια

Για ειρηνευτικές διαπραγματεύσεις

ΗΠΑ και Ευρώπη πρέ-
πει να δημιουργήσουν 
«φιλικές» αλυσίδες εφο-
διασμού για τα ορυκτά 
που θα χρειαστούν.

Το πάγωμα
της σύγκρουσης μπορεί 
να δελεάσει τον Πούτιν 
ή τους διαδόχους του 
να ανασυνταχθούν 
και να εξαπολύσουν νέα 
επίθεση στο μέλλον.

Γυναίκα τυλιγμένη με την ουκρανική σημαία μπροστά στον «Τοίχο της Μνήμης», το μνημείο στο Κίεβο με φωτογραφίες πεσόντων στις μάχες κατά της Ρωσίας. 

Συνέντευξη στον ΓΙΑΝΝΗ ΠΑΛΑΙΟΛΟΓΟ

Συνέντευξη στον ΑΘΑΝΑΣΙΟ ΚΑΤΣΙΚΙΔΗ

Εμιλι Χόλαντ, καθηγήτρια στη Ναυτική Ακαδημία Πολέμου των ΗΠΑ

«Τα κοιτάσματα της Aνατολικής 
Mεσογείου είναι τεράστιο εύρημα», 
λέει η Εμιλι Χόλαντ.

«Ο αντιαμερικανισμός είναι χα-
ρακτηριστικό της ελληνικής πολιτι-
κής, ωστόσο σπάνια οδηγεί σε πραγ-
ματικές αλλαγές στη φιλοδυτική 
εξωτερική πολιτική», λέει ο Αλεξά-
ντερ Κούλι.
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Το τέλμα
στο πεδίο
θα φέρει πίεση
στο Κίεβο

Αλεξάντερ Κούλι, καθηγητής Πολιτικών Επιστημών 
του κολεγίου Μπάρναρντ (Πανεπιστήμιο Columbia)
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Hταν δώδεκα χρόνων η Χέλα 
Μεταλόν, όταν μια μέρα ο πα-
τέρας της εμφανίστηκε στο σα-
λόνι του σπιτιού τους με ένα 
παλιό, άδειο ενυδρείο. Τα ψα-
ράκια είχαν πεθάνει και η μι-
κρή Χέλα, όπως και τα άλλα 
τρία αδερφάκια της, περίμεναν 
να τα αντικαταστήσει με άλλα.

Αντί για ψάρια, όμως, ο Χά-
ιντς Κούνιο έβαλε μέσα μια λά-
μπα και «μερικά, περίεργα για 
τα μάτια μου, πράγματα. Hταν 
ένα κομμάτι συρματόπλεγμα, 
ένα ποτηράκι και μέσα σ’ αυ-
τό ένα κομμάτι θάμνου, ένα 
ημερολόγιο, ένα παλιό κομπο-
λόι και ένα σαπούνι!». Ο Κού-
νιο, Εβραίος της Θεσσαλονίκης 
επιζήσας του Ολοκαυτώματος, 
είχε «εγκαταστήσει» στο σπίτι 
του το Αουσβιτς! Ηταν το ενυ-
δρείο η πρώτη «γνωριμία» των 
παιδιών του με το τραύμα που 
κουβαλούσε μέσα του ο πατέ-
ρας τους. 

Ο Κούνιο πάλεψε άγρια με 
τον θάνατο στα στρατόπεδα 
συγκέντρωσης της ναζιστικής 
Γερμανίας και (επ)έζησε «για 
να μιλήσει», όπως έλεγε ο ίδιος. 
«Oλα αυτά αν είσαι παιδί τα 
ρωτάς», λέει σήμερα στην «Κ» 
η κόρη του Κούνιο.

«Ο μπαμπάς μπορεί να μη 
μας απαντούσε άμεσα, αλλά 
μάλλον ήθελε να μας κάνει 
να ρωτήσουμε. ∆εν μπορώ να 
το εξηγήσω αλλιώς. Ρωτούσα-
με, παιδάκια ακόμη, τι είναι 
το ένα, τι είναι το άλλο μέσα 
στο ενυδρείο και τελικά ήταν 
ένα κομμάτι της ζωής του, το 
πιο δραματικό. Είχε βάλει μέ-
σα αντί για ψάρια, το ημερολό-
γιο στο οποίο είχε καταγράψει 
τις εμπειρίες του αμέσως μετά 
την απελευθέρωση όσο νοση-
λευόταν στο νοσοκομείο του 
Ερυθρού Σταυρού στο Εμπεν-
ζε στην Αυστρία, ένα κομμάτι 
συρματόπλεγμα από το Αου-
σβιτς, ένα σαπούνι που πρέπει 
να ήταν από τα περίφημα “σα-
πούνια” που λένε ότι έκαναν 
τους ανθρώπους, τουλάχιστον 
αυτό τους είχαν πει. Και εκεί 
άρχισα να ρωτώ και να μαθαί-
νω, ήρθα σε πρώτη επαφή με 
το Ολοκαύτωμα και με το τι 
έγινε στον πατέρα μου. Μετά 
τα δώδεκα χρόνια μου».

Ογδόντα χρόνια συμπληρώ-
θηκαν τούτες τις μέρες από 
την αναχώρηση (15 Μαρτίου 
1943) του πρώτου τρένου, που 
μετέφερε Εβραίους της Θεσσα-
λονίκης με προορισμό το Αου-
σβιτς - Μπίρκεναου και από 
εκεί στον θάνατο. Η οικογέ-
νεια του δεκατετράχρονου Χά-
ιντς Κούνιο ήταν στην πρώτη 
αποστολή, που σαν σήμερα 
ξεκίνησε για την Πολωνία. Θα 
ακολουθήσουν και άλλες, συ-
νολικά 18, έως τον Αύγουστο. 
Μόνο 1.200 από τους σχεδόν 
48.000 επέζησαν. Και εκείνοι 
με το που επέστρεψαν βυθί-
στηκαν στη σιωπή. Απέφευγαν 
να μιλήσουν για όσα πέρασαν, 
φοβούμενοι πως δεν θα τους 
πιστέψουν. Αισθάνονταν ότι 
έπρεπε να εξηγήσουν στους 
φίλους, στους γείτονες, στην 
κοινωνία, για το πώς έγινε και 
έζησαν εκείνοι και όλοι οι άλ-
λοι χάθηκαν.

Πώς μπόρεσαν να διαχειρι-
στούν τα ψυχικά τραύματα που 
τους ακολούθησαν στην υπό-
λοιπη ζωή τους και δεν τους 
άφηναν να ξεχάσουν; 

Μόνον εννιά βρίσκονται 
ακόμη εν ζωή στη Θεσσαλο-
νίκη και δεν είναι πλέον σε 
θέση να μιλήσουν λόγω προ-
χωρημένης ηλικίας. Από τη ση-
μερινή σιωπηρή πορεία στη 
Θεσσαλονίκη θα απουσιάζουν, 
για πρώτη φορά, μάρτυρες του 
φοβερότερου εγκλήματος που 
διέπραξε ποτέ ανθρώπου νους. 

Ο Κούνιο, που με την επι-
στροφή του από το Αουσβιτς 
έγινε η «κραυγή των σιωπη-

λών», καθηλωμένος στο κρε-
βάτι σίγησε και αυτός, στα 96 
του χρόνια... Ομως τα παιδιά 
τους ζουν και θυμούνται. Η «Κ» 
μίλησε με κάποια εξ αυτών για 
το πώς κύλησε η ζωή τους μ’ 
έναν πατέρα ή μια μητέρα που 
πέρασε τόσα. 

 

«Ο πατέρας μου 
βλέπει ακόμη, 

στα 95 του, εφιάλτες»
«Ως παιδί μεγάλωσα σ’ ένα 

εξαιρετικά χαρούμενο σπίτι, μ’ 
έναν πατέρα που δούλευε πο-
λύ ως έμπορος, ενώ όταν ήταν 
στο σπίτι ήταν αφιερωμένος σ’ 
εμάς. Τίποτα δεν πρόδιδε αυ-
τό που τον είχε χαρακώσει σ’ 
ολόκληρη τη ζωή του. Τουλά-
χιστον δεν το αντιλαμβανόμα-
σταν εμείς. Πιστεύω όμως ότι 
μας το έκρυβε για να μη μας 
δημιουργήσει τραύματα», μου 
είπε η Χέλα Μεταλόν. 

«Εκ των υστέρων κατάλαβα 
ότι πάντα είχε εφιάλτες, το σκε-

φτόταν, του βασάνιζε την ψυχή. 
∆εκαπέντε χρόνια μετά, το ’60, 
ο πατέρας μου πήγε μόνος του 
στο Αουσβιτς. Τι δύναμη ψυχής 
πρέπει να είχε; Τον βασάνιζε, 
αλλά το έκρυβε. 

»Είχε μια διπλή συμπεριφο-
ρά. Εμάς προσπαθούσε να μας 
προστατέψει, αλλά γενικώς το 
έψαχνε και βασάνιζε ο ίδιος τον 
εαυτό του κάνοντας πρότζεκτ, 
όπως καταγράφοντας 37.000 
ονόματα εξοντωθέντων Εβραί-
ων της Θεσσαλονίκης, τα οποία 
του κρατούσαν διαρκώς το μυα-
λό του εκεί. Οσο μεγάλωνα τον 
έβλεπα να αφιερώνεται όλο και 
πιο πολύ στην κοινότητα και να 
μιλάει πιο πολύ δημόσια για το 
Ολοκαύτωμα. Οταν ήμουν 18 
χρόνων βγήκε το βιβλίο του, 
“Εζησα τον θάνατο”, το οποίο 
στην αρχή δεν ήθελε να το βγά-
λει. “Ποιος θα ενδιαφερθεί, εί-
στε καλά; νομίζετε ότι θέλουν 
όλοι να μάθουν για το Ολοκαύ-
τωμα;”, έλεγε. 

»Μετά κατάλαβα γιατί το έλε-
γε και τι συνέβαινε με όσους 

επέστρεψαν. ∆ιότι οι άνθρωποι 
αυτοί γύρισαν από τα στρατό-
πεδα και κανένας δεν τους πί-
στευε. Οι ίδιοι οι Εβραίοι, όχι 
μόνο δεν τους πίστευαν αλλά 
βίωσαν και το σύνδρομο του 
επιζήσαντος, τους κατηγορού-
σαν γιατί αυτοί γύρισαν και οι 
άλλοι δεν γύρισαν».

Ωστόσο, το σημάδι στο χέρι, 
ο φοβερός αριθμός-τατουάζ, δεν 
μπορούσε να περάσει απαρα-
τήρητος από τα παιδικά μάτια. 

«Ηταν το πρώτο πράγμα που 
τον ρώτησα. Μου είπε την αλή-
θεια, δεν μου έκρυψε τίποτα. 
Τον ρώτησα αν φεύγει αυτό από 
το χέρι και μου έλεγε “όχι, και 
δεν θέλω να φύγει”.

»Οταν τον ρωτούσα πώς κα-
τάφερες και επέζησες από αυτή 
την κόλαση, μου έλεγε κάποιες 
φορές ως εκ θαύματος και άλλες 
ότι έζησε για να μάθει ο κόσμος 
τι έγινε εκεί μέσα. Μας μιλούσε 
για τον εγκλεισμό του στο στρα-
τόπεδο του Αουσβιτς και εκεί 
μπλόκαραν τα λόγια του. Μας 
έλεγε ότι υπέφεραν πάρα πολύ 
και έζησε γιατί ήξερε γερμανι-
κά. Γι’ αυτό επέμενε να μάθου-
με γερμανικά. Εγώ από πρώτη 
δημοτικού μάθαινα γερμανικά. 
Ηθελε διακαώς να μάθουμε αυ-
τή τη γλώσσα, ίσως επειδή αυ-
τή τον έσωσε – και δεν τη χώ-
νευα κιόλας».

Κάποια στιγμή ο Κούνιο ξεκί-
νησε σταυροφορία ενημέρωσης 
για το Ολοκαύτωμα στα σχολεία 
και το εξωτερικό, στην Ευρώπη 
και την Αμερική. Η κόρη ήταν 
μαζί του σε αυτή την προσπά-
θεια και περιγράφει. 

«Η μεγάλη ώθηση γι’ αυτό 
ήταν η συγγραφή του βιβλί-
ου του. Εκείνο ήταν που του 
έβγαλε τη θέληση και το θάρ-
ρος να μιλήσει έξω. Ηταν, ξέ-
ρετε, το βιβλίο του Κούνιο η 
πρώτη ζωντανή μαρτυρία που 
βγήκε στην Ελλάδα σε βιβλίο. 
Κυκλοφόρησε το ’80. Μετά άρ-
χισε να πιέζει την κοινότητα 
να ανοιχτεί σε αυτό το θέμα, 
να γίνονται εκθέσεις, διαλέ-
ξεις, ομιλίες. 

»Εκεί που τον είδα να ξεσπά-
ει, ήταν στο στρατόπεδο του 
Εμπενζε, στην Αυστρία. Μας 
είχαν καλέσει για την παρου-
σίαση του βιβλίου και με την 
ευκαιρία ζήτησε να επισκεφθεί 
το Εμπενζε, το στρατόπεδο απ’ 
όπου απελευθερώθηκε. Τους εί-
χαν μεταφέρει εκεί από το Αου-
σβιτς με πορείες θανάτου, με 
τα πόδια και με τρένα σε ανοι-
χτά βαγόνια συνήθως. Ο πα-
τέρας μου υπέφερε πάρα πολύ 
στο ορυχείο του Εμπενζε. Πιο 
πολύ από το Αουσβιτς. Επρεπε 
να δουλεύουν ατελείωτες ώρες 
στα ορυχεία και τις στοές για να 
κρύβουν τα πολεμοφόδια και τα 
αεροπλάνα οι ναζί. Είχε φτά-
σει 34 κιλά ένας άνθρωπος με 
ύψος 1,86 μ.

»Οταν φτάσαμε, λοιπόν στο 
ορυχείο μπήκαμε στη στοά 
όπου δούλευε. Περπατούσε 
μόνος του μπροστά με το μπα-
στούνι. Τον αφήσαμε να πάει 
στην άκρη, στο τέλος του δι-
αδρόμου. Εκεί στάθηκε και με 
το μπαστούνι αρχίζει να βαράει 
τον βράχο. Εν τω μεταξύ πίσω 
ήμασταν όλη η οικογένεια, η 
μαμά, η αδερφή μου. Κοπανού-
σε με το μπαστούνι τον τοίχο 
και φώναζε: “Καταραμένε Χίτ-
λερ πού είσαι; Εσύ έγινες σκό-
νη, εγώ είμαι εδώ με τα εγγόνια 
και τα παιδιά μου. Εσύ είσαι αυ-
τός που καταστράφηκες”. Και 
βαρούσε, μπαμ-μπαμ τον τοίχο. 
Πρώτη φορά τον είδα σε τέτοια 
κατάσταση.

»Το ότι ο πατέρας μου έκανε 
σκοπό της ζωής του να μιλήσει 
για το Ολοκαύτωμα, εν μέρει 
ήταν και η θεραπεία της πληγής 
του. Ποτέ όμως δεν θεραπεύ-
τηκε εντελώς. Τώρα υποφέρει, 
στα 95 του, πιο πολύ από ποτέ. 
Υποφέρει από εφιάλτες, ξυπνά-
ει τη νύχτα, βλέπει σφαίρες να 
καρφώνονται στο μπαλκόνι».  

«Με την επιστροφή τους διήνυ-
σαν μια μακρά περίοδο πένθους σε 
συνδυασμό με τις τύψεις ότι αυτοί 
έζησαν και πεθάναν οι άλλοι, οι δι-
κοί τους άνθρωποι. Και μόνο τα τε-
λευταία 15-20 χρόνια, νιώθοντας ότι 
φεύγουν και αυτοί από τη ζωή, που 
ήταν οι τελευταίοι μάρτυρες, άρχι-
σαν να μας μιλούν», λέει ο Χασδάι 
Καπόν, γιος του επιζήσαντος Βενια-
μίν Καπόν.  «Ηθελαν να μεταλαμπα-
δεύουν στις νεότερες γενιές αυτό 
που έγινε εκεί και ως ένα δείγμα τι-
μής στους ανθρώπους που έφυγαν. 
Χρειάστηκε να περάσουν χρόνια για 
να ξεπεράσουν το πένθος και τις τύ-
ψεις τους και να προσπαθήσουν να 
καταγράψουν με προφορικές ή γρα-
πτές μαρτυρίες τα γεγονότα», προ-
σθέτει. «Ο πατέρας μου μας μίλησε 
σε μεγάλη ηλικία και πήγαμε μαζί 
στο στρατόπεδο. Ο παππούς δεν 
ήθελε καν να συζητιέται το θέμα». 
Ο Βενιαμίν Καπόν βγήκε ζωντανός 
από το στρατόπεδο του Μπέργκεν - 
Μπέλσεν και είχε μιλήσει στην «Κ» 
για μια σοκαριστική στιγμή, όταν 
αναγκάστηκαν, για να κρατηθούν 
στη ζωή, να φάνε πτώματα. «Εκεί 
δεν έβλεπες χώμα, μόνο νεκρούς 
έβλεπες, όλοι πεθαμένοι σε στοίβες 
και στο χώμα. Είχαμε τους νεκρούς 
ως μαξιλάρι, άλλος έτρωγε πεθα-
μένους –να μην πω ότι έτρωγα και 
εγώ–, δεν υπήρχε φαΐ, δεν υπήρχε 
τίποτα...».

Ηταν Μεγάλη Πέμπτη και η μητέ-
ρα της κ. Χρυσούλας Παλιαδέλη-
Σαατσόγλου έβαφε κόκκινα αυγά 
για το Πάσχα. «Θυμάμαι ότι έβαφε 
κλαίγοντας. Τη ρώτησα, μαμά γιατί 
κλαις; Γιατί οι χριστιανοί πιστεύουν 
ότι σαν σήμερα οι Εβραίοι σταύρω-
σαν τον Χριστό, μου απάντησε». Η 
μητέρα της κ. Παλιαδέλη, Ζαν Σαϊ-
κάρτο, είναι Εβραία, που επέζησε 
του Ολοκαυτώματος, η οποία με την 
επιστροφή της παντρεύτηκε χριστια-
νό. Μια Εβραία που γύρισε από τα 
στρατόπεδα συγκέντρωσης με βαριά 
τραύματα, όπως και όλοι οι άλλοι, 
στην ψυχή και βρέθηκε νύφη σε μια 
χριστιανική οικογένεια. ∆εν ήταν 
τότε κάτι συνηθισμένο. «Για να πα-
ντρευτεί με τον πατέρα μου έπρεπε 
να γίνει χριστιανή, δεν υπήρχε τό-
τε πολιτικός γάμος. ∆εν ξέρω πόσο 
δύσκολη ήταν η απόφασή της, αλλά 
στη συνέχεια ήταν εντάξει απένα-
ντι στις υποχρεώσεις της και στη 
μια θρησκεία και στην άλλη. Αυτή 
η αντίφαση μεταξύ παράδοσης και 
της τότε ζωής της ήταν κάτι που το 
κουβαλούσε. Ο παππούς μου –από 
τον πατέρα μου– είχε να λέει ότι “η 
πιο χριστιανή από τις νυφάδες μου 
είναι η Εβραία”. Αυτή η συνύπαρξη 
των δύο θρησκειών στην ίδια οικο-
γενειακή ατμόσφαιρα έκανε καλό 
και σ’ εμένα και στον αδερφό μου, 
με την έννοια ότι υπερβήκαμε τα 
όρια μιας συγκεκριμένης ομάδας, 
γίναμε λίγο πιο ανεκτικοί στη διαφο-
ρετικότητα. Βεβαίως, σε ψυχολο-
γικό επίπεδο, το νούμερο στο χέρι, 
ήταν μέσα στο σπίτι μας. Μια φορά 
ενώ ταξίδευε στην Αθήνα με το τρέ-
νο, κάποιος συνεπιβάτης τη ρώτησε 
τι είναι αυτός ο αριθμός και εκείνη 
του απάντησε: Ο αριθμός τηλεφώ-
νου του σπιτιού μου. Και όταν τη ρώ-
τησα, μαμά γιατί δεν του είπες την 
αλήθεια, μου απάντησε: Από πού να 
αρχίσω και τι έπρεπε να του πω για 
να καταλάβει;». Εκατό χρόνων σήμε-
ρα, η Σαϊκάρτο έπαψε πια να θυμά-
ται. Τα τελευταία χρόνια ηγείτο σε 
καροτσάκι της πορείας σιωπής. Ηταν 
η πρώτη, ίσως και η μοναδική, από 
όσους επέζησαν που εμβολιάστη-
κε κατά του κορωνοϊού, στέλνοντας 
ακόμη κι έτσι μήνυμα στην κοινωνία.

«Είχαν τύψεις 
που έζησαν»

«Πώς να πω 
την αλήθεια;»

Χασδάι Καπόν

Χρυσούλα Παλιαδέλη
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Μπαμπά, τι είναι 
αυτό το νούμερο 

στο χέρι σου;
Παιδιά επιζώντων του Ολοκαυτώματος μιλούν 

για το πώς είναι να μεγαλώνεις με τη μνήμη της φρίκης

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Στις 11 Ιουλίου 1942, το «Μαύρο Σάββατο» όπως έμεινε στην Ιστορία, οι Εβραίοι άνδρες της Θεσσαλονίκης δια-
τάχθηκαν να παραταχθούν στην πλατεία Ελευθερίας, όπου καταγράφηκαν, ενώ εξαναγκάστηκαν και σε εξευτελι-
στικά γυμνάσια. Στις 15 Μαρτίου 1943 έλαβε χώρα το πρώτο σιδηροδρομικό δρομολόγιο μεταφοράς Εβραίων από 
τη Θεσσαλονίκη στα στρατόπεδα συγκέντρωσης.
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«Οταν τον ρωτούσα πώς κατάφε-
ρες και επέζησες από αυτή την κό-
λαση, κάποιες φορές μου έλεγε ως 
εκ θαύματος και άλλες ότι έζησε για 
να μάθει ο κόσμος τι έγινε στο Αου-
σβιτς», λέει η Χέλα Μεταλόν, κόρη 
του Χάιντς Κούνιο, εμβληματικού 
επιζήσαντος του Ολοκαυτώματος.



Αντί φως, σκοτάδι 
Πιο εύκολο είναι να μάθεις που βρίσκονται
τα χέρια του αγάλματος της Αφροδίτης της
Μήλου παρά αν ήρθε κόκκινος φάκελος από
την ΟΥΕΦΑ στην Κυπριακή Ομοσπονδία
Ποδοσφαίρου. Μόλις πριν από λίγες μέρες,
μέσα από δημοσιογραφικές πληροφορίες
ενημερώθηκε το ευρύ κοινό ότι μέσω της
εφαρμογής RED BUTTON καταχωρήθηκε
ανώνυμη αγγελία ποδοσφαιριστή για χει-
ραγώγηση συγκεκριμένου αγώνα στη Β΄ κα-

τηγορία. Άλλο ρεπορτάζ έφερε στο προσκήνιο τον κόκκινο
φάκελο που απέστειλε η ΟΥΕΦΑ στην ΚΟΠ για παιγνίδι
επίσης της Β΄ κατηγορίας, ενημερώνοντας επιπλέον ότι ο
εν λόγω φάκελος παραλήφθηκε και από την αστυνομία και
από την Επιτροπή Δεοντολογίας. 

Στο καπάκι, η πρόεδρος της εθνικής αρχής στοιχημάτων
μιλώντας στον ΣΠΟΡ FM 95, αποκάλυψε ότι σ’ ένα άλλο
παιγνίδι Α΄ κατηγορίας υπήρξε καταγγελία για αυξημένη
στοιχηματική δραστηριότητα ενώ λίγες ώρες αργότερα η
Επιτροπή Δεοντολογίας επιβεβαίωνε το δημοσιογραφικό
ρεπορτάζ που έφερε την ΟΥΕΦΑ να αποστέλλει κόκκινο
φάκελο για συγκεκριμένο ματς Β΄ κατηγορίας. 

Ενώπιον όλων αυτών των εξελίξεων, η ΚΟΠ φρόντισε
αρχικά να βγάλει μια ανακοίνωση που λίγο-πολύ το διέψευδε
και εκ των υστέρων με παρέμβαση του εκπροσώπου τύπου
της διευκρίνιζε περί των τυπικών της διαδικασίας που ομο-
λογουμένως δεν ενδιαφέρουν και κανένα. 

Θα ενδιέφερε όμως τους πάντες αν η ΚΟΠ και η ηγεσία
ή τα σωματεία που την απαρτίζουν έδειχναν με τη στάση
τους ότι όντως επιθυμούν να καταπολεμήσουν το παράνομο
στοίχημα και τους στημένους αγώνες. Εάν συλλογικά και
με μεθοδικότητα φρόντιζαν να σταθούν απέναντι σ’ όλους
αυτούς που προβαίνουν σε παράνομες ενέργειες ασελγώντας
πάνω στο άθλημα. 

Η στάση όμως της Ομοσπονδίας είναι τέτοια, που κανέναν
δεν πείθει ότι ενδιαφέρεται και ότι δρα με αποφασιστικότητα
για να πολεμήσει το φαινόμενο που ομολογουμένως δεν
είναι και πρόσφατο, αντιθέτως κρατά χρόνια. 

Με τακτικισμούς, με μεθόδους που παραπέμπουν σε συγ-
κάλυψη, μυστηριωδώς και χωρίς ποτέ να μιλήσουν με ειλι-
κρίνεια στον κόσμο, δεν πείθουν κανένα για τις προθέσεις
τους. 

Αντιθέτως όλες οι ενέργειές τους από την αύξηση των
ομάδων, άρα και των αδιάφορων παιγνιδιών, μέχρι το μοντέλο
διεξαγωγής πρωταθλήματος έως και τον μυστήριο τρόπο
που διαχειρίζονται τέτοια σοβαρά θέματα δεν μας δίνουν
άλλη επιλογή από το να συμπεράνουμε ότι οι ευθύνες τους
είναι τέτοιες που μοιάζουν συνένοχοι σ’ αυτή την κατάσταση. 

Το σκοτάδι, και όχι το φως, είναι το περιβάλλον μέσα
από το οποίο διοικούν το ποδόσφαιρο, κάτι που σε καμία
περίπτωση δεν συνάδει με τη λάμψη που συνοδεύει το
άθλημα!

Της Προκήρυξης...
Σωστό ή λάθος, που Άρης και ΑΕΚ θα παίξουν
τελικά αύριο, δίκαιο ή άδικο, ο κάθε ένας
μπορεί να το ερμηνεύσει διαφορετικά και
αναλόγως της θέσης στην οποία βρίσκεται η
ομάδα του. Αλλού είναι το θέμα και η ουσία.

Κανονικά δεν θα έπρεπε να προκληθεί
η όλη αναστάτωση, δεν θα έπρεπε να χρει-
αστεί μια τετράωρη περίπου συνεδρία το
Εφετείο, με αφορμή τον ορισμό ενός αγώνα.
Κανονικά και με βάση την προκήρυξη του
πρωταθλήματος, το τι προνοεί ή τι θα έπρεπε

να προνοεί, με ευκολία θα μπορούσαμε να καταλήγαμε
στις λύσεις, εύκολα θα μπορούσε η κάθε ομάδα να προ-
γραμματιστεί για τις αγωνιστικές της υποχρεώσεις. Δυστυχώς
όμως, για άλλη μια φορά αποδεικνύονται ασάφειες, κενά,
παραλείψεις ή και διφορούμενες πρόνοιες στην προκήρυξη.
Για μία ακόμη φορά, αποδείχθηκε πως κατόπιν εορτής
τρέχουμε να βρούμε λύσεις και τις περισσότερες φορές
αναγκαζόμαστε να «εφεύρουμε» λύσεις, οι οποίες δημι-
ουργούν προηγούμενο. Υπό τα νέα δεδομένα, του ορισμού
του αγώνα Άρης – ΑΕΚ αύριο Δευτέρα, ποια ΚΟΠ, ποια
Εκτελεστική και ποιο Εφετείο θα μπορεί να λειτουργήσει
και να ορίσει διαφορετικά παιγνίδι ή παιγνίδια του χρόνου,
σε… μέρες εθνικών ομάδων; 

Μια ανάγνωση και μόνο των σχετικών προνοιών της
προκήρυξης, αρκεί, για να διαπιστώσει κάποιος τη… σύγχυση
που περισσότερο προκαλεί, αντί να συμβάλλει στην ομαλή
διεξαγωγή του πρωταθλήματος. Το λες και… ρεζιλίκι, να
διαπιστώνεται πως μια απόφαση του ΔΣ της ΚΟΠ, ως προς
το μη ορισμό αγώνων ημέρα Δευτέρα πριν από αγώνες της
εθνικής, να εφαρμόζεται μεν εδώ και μερικά χρόνια αλλά
να μην έχει προστεθεί στις πρόνοιες της προκήρυξης του
πρωταθλήματος! Ήταν απλά θέμα χρόνου να εντοπιστεί,
προέκυψε από το νομικό τμήμα της ΑΕΚ και για μία ακόμη
φορά, η διοργανώτρια αρχή του πρωταθλήματος έμεινε ανε-
πανόρθωτα εκτεθειμένη.

Λύση δεν είναι το Εφετείο, λύση είναι η γενικότερη ανα-
θεώρηση και εκσυγχρονισμός της Προκήρυξης, γιατί ούτε
η πρώτη φορά είναι που δημιουργείται τέτοιο μπάχαλο,
ούτε η τελευταία θα είναι, αν για μία ακόμη φορά δεν ασχο-
ληθούν οι αρμόδιοι με το θέμα.

Όπως αναθεώρηση και εκσυγχρονισμό απαιτούν πολλά
άλλα, με σημαντικότερο ίσως τους Πειθαρχικούς Κανονι-
σμούς. Οι συζητήσεις και οι αντιδράσεις των τελευταίων
ημερών, η ανομοιομορφία η οποία γενικότερα παρατηρείται,
έχει να κάνει με τον Αθλητικό Δικαστή και τις κατά και-
ρούς… εφευρέσεις του, σημαντικό ρόλο στην… αναστάτωση
όμως, διαδραματίζουν και ανάλογες ασάφειες που υπάρ-
χουν.
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Του
ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥΤου ΓΙΩΡΓΟΥ ΠΑΤΤΙΧΗ 

Ένδοξη ιστορία 98 χρόνων, αλλά και
πολύ σπουδαία προοπτική έχει ο
Όμιλος Αντισφαίρισης Αμμοχώστου
(Famagusta Tennis Club), που έχει
προσωρινή έδρα τη Λεμεσό. Ο προ-
σφυγικός όμιλος, με τη δράση και
τις επιτυχίες του συμβάλλει στη δια-
τήρηση της μνήμης της κατεχόμενης
Αμμοχώστου. 

Ο Όμιλος Αντισφαιρίσεως Αμμο-
χώστου, είναι από τους μεγαλύτερους
Ομίλους Αντισφαίρισης παγκύπρια.
Ανέδειξε σπουδαίους αθλητές και
είχε επίσης σημαντικές ομαδικές
επιτυχίες αφού για πολλά χρόνια
κέρδιζε το διασυλλογικό παγκύπριο
πρωτάθλημα. 

Ο Όμιλος ιδρύθηκε στην Αμμό-
χωστο το 1925 και επαναδραστη-
ριοποιήθηκε στη Λεμεσό το 1982,
μετά την τουρκική εισβολή και τον
εκτοπισμό του 1974. Από τότε πα-
ρουσιάζει σταθερή βελτίωση τόσο
οργανωτικά όσο και αγωνιστικά,
χάρη και στις πολλές εθελοντικές
προσφορές μελών του από την Αμ-
μόχωστο και από τον ΚΟΑ. Η προ-

σωρινή του έδρα και ιδιαίτερα οι εγ-
καταστάσεις των δέκα γηπέδων τένις
μαζί με το ιδιόκτητο οίκημα, τα οποία
έχουν παραχωρηθεί από την Πολι-
τεία, βρίσκονται στην οδό Μεσαορίας
στη Λεμεσό, μέχρι την απελευθέρωση
της Αμμοχώστου και την επιστροφή
της στους νόμιμους κατοίκους της. 

Σήμερα ο Όμιλος Αντισφαιρίσεως
Αμμοχώστου έχει 180 τακτικά μέλη
και περισσότερα από 350 παιδιά,
που αθλούνται στις προπονητικές
του σχολές. Δημιούργησε άρτιες εγ-
καταστάσεις με 10 γήπεδα που πε-

ριλαμβάνουν καφετέρια-εστιατόριο,
γυμναστήριο, κατάστημα αθλητικών
ειδών, σε ένα φιλικό και γόνιμο αθλη-
τικό και κοινωνικό περιβάλλον που
λειτουργεί σαν μια μεγάλη οικογένεια.
Εδώ και αρκετά χρόνια ο Όμιλος Αν-
τισφαιρίσεως Αμμοχώστου ανέπτυξε
έντονη, ξεχωριστή δραστηριότητα
δημιουργώντας σχολή-ακαδημία για
παιδιά ηλικίας από 5 χρονών και
έφηβους. Την επιμέλεια της λειτουρ-
γίας της ακαδημίας έχουν 8 επαγ-
γελματίες προπονητές, και 3 συνερ-
γάτες προπονητές όλοι απόφοιτοι

πανεπιστήμιων με ειδικότητα το
τένις ή κατόχων διπλωμάτων τένις. 

Στα αγωνιστικά τμήματα του Ομί-
λου, αθλούνται δεκάδες παιδιά. Όσοι
ξεχωρίζουν συμμετέχουν στα πρω-
ταθλήματα που διοργανώνει η Ομο-
σπονδία Αντισφαιρίσεως Κύπρου,
αλλά και σε Ευρωπαϊκούς και άλλους
διεθνείς αγώνες εκπροσωπώντας
την Κύπρο μας. 

Το Διοικητικό Συμβούλιο
Ο Όμιλος Αντισφαιρίσεως Αμμο-

χώστου διοικείται από την Γενική

Συνέλευση των μελών του και από
επταμελές (7) Διοικητικό Συμβούλιο
που εκλέγεται από την Γενική Συ-
νέλευση των τακτικών μελών του
για δύο χρόνια. 
l Ροδίων Παναγιώτου: Πρόεδρος
l Πέτρος Αθηνάκης: Αντιπρόεδρος
l Μαρία Πιερίδου: Γενικός Γραμμα-
τέας
l Γιώργος Σεβέρης: Ταμίας
lΠαναγιώτης Χρυσοστόμου: Έφορος
Αθλητικών Εγκαταστάσεων 
l Γιώργος Βραχίμης: Έφορος Αθλη-
τισμού
l Λεωνίδας Χατζηκωστής: Έφορος
Εντευκτηρίου
lΗ Μαρία Πρώιου είναι η διευθύντρια
του Ομίλου και ο Νίκος Σαββίδης
Υπεύθυνος Εγκαταστάσεων. 

Η προπονητική ομάδα 
l Πέτρος Παγδατής
l Φίλιπ Αλκιβιάδης
l Ciprian Train Petrea
l Μαρία Παπακυριακού
l Ανδρέας Δημητρίου
l Ευγένιος Θεοδώρου
l Λυγία Χριστοδούλου
l Κρίστοφερ Κουτρουζάς
l Ροδίων Παναγιώτου 
l Ο Μιχάλης Αθηνοδώρου είναι υπεύ-
θυνος του γυμναστηρίου.

Φάρος για την Αμμόχωστο 
και φυτώριο πρωταθλητών
Παράδειγμα προς μίμηση ο Oμιλος Αντισφαιρίσεως Αμμοχώστου που προοδεύει σταθερά 

Πρόεδρος του Ομίλου Αντισφαίρισης
Αμμοχώστου είναι ο Ροδίων Πανα-
γιώτου ο οποίος τα τελευταία τρία
χρόνια είναι αντιπρόεδρος της Ομο-
σπονδίας Αντισφαίρισης Κύπρου.
Συμμετέχει στο διοικητικό συμβούλιο
του Ομίλου από το 2005 και είναι
στη θέση του προέδρου για αρκετά
χρόνια. Ο πατέρας του, Ντίνος Πα-
ναγιώτου, υπήρξε πρόεδρος του Ομί-
λου από το 1974 – 1997. 

Ο Ροδίων Παναγιώτου μας φιλο-
ξένησε και μας ξενάγησε στις άρτιες
εγκαταστάσεις του Ομίλου Αντισφαί-
ρισης Αμμοχώστου και μας μίλησε
με ενθουσιασμό και πολλή αγάπη
για τον Όμιλο και τη δράση του. 

«Το τένις είναι το πάθος μου και
η ενασχόλησή μου με τον Όμιλο Αν-
τισφαίρισης Αμμοχώστου, καθημε-
ρινή. Είμαστε περήφανοι που με τη
σταθερή πρόοδο του Ομίλου και τις
πολλές επιτυχίες των αθλητών μας,
συμβάλλουμε με τον καλύτερο τρόπο,
στη διατήρηση της μνήμης της κα-
τεχόμενης πόλης μας. Πιστεύω πως
ο Όμιλός μας, με την οργάνωση και
τη δράση του, αποτελεί παράδειγμα
αθλητικού οργανισμού προς μίμηση.
Βελτιώσαμε σημαντικά την αθλητική
υποδομή μας και οι σύγχρονες εγ-

καταστάσεις μας προσφέρουν στα
μέλη μας τη δυνατότητα να ασκη-
θούν, να ψυχαγωγηθούν, να χαλα-
ρώσουν και να επικοινωνήσουν σε
ένα ωραίο περιβάλλον. Αγαπώ τον
αθλητισμό, αγαπώ το τένις και είμαι
περήφανος που ο Όμιλός μας έδωσε
και δίνει την ευκαιρία σε εκατοντάδες
παιδιά να μάθουν και να αγαπήσουν
το άθλημα».

Στη συνέχεια, ο κ. Παναγιώτου
μας μίλησε για τη φιλοδοξία εξέλιξης
του Ομίλου Αντισφαίρισης Αμμοχώ-
στου, σε μια επαγγελματική Ακαδημία
Τένις που να μην έχει σε τίποτα να
ζηλέψει από τις μεγάλες ευρωπαϊκές
ακαδημίες:

«Επιδιώκουμε την γενικότερη
ανάπτυξη του Ομίλου μας. Σχεδιά-
ζουμε την επέκταση και τον πλήρη
εκσυγχρονισμό των γηπεδικών και
των άλλων εγκαταστάσεών μας. Προ-
σβλέπουμε στη δημιουργία ενός
αθλητικού κέντρου, πρότυπου για
την περιοχή, με διεθνή αναγνώριση,
που θα μπορεί να φιλοξενεί αποστο-
λές από το εξωτερικό για προετοι-
μασία και αγώνες. Θα επιδιώξουμε,
με κάποιες ενέργειες που κάνουμε,
ο Όμιλος μας να προσελκύσει ένα
κομμάτι του αθλητικού τουρισμού».

Καταλήγοντας ο κ. Ροδίων Πανα-
γιώτου αναφέρθηκε ξανά στον κύριο
σκοπό του Ομίλου:

«Κύριος σκοπός του Ο.Α.Α. είναι
η διατήρηση της μνήμης της Αμμο-
χώστου και η συμβολή στον αγώνα
για επιστροφή στην αγαπημένη μας
πόλη. Η φυσική έδρα μας εξακολουθεί
να βρίσκεται στην Αμμόχωστο. Το
προσφυγικό μας σωματείο συμβάλλει
με τις επιτυχίες του και τις εκδηλώσεις
του στη διατήρηση της μνήμης της
κατεχόμενης πόλης μας. Δεν ξεχνού-
με και δεν θα σταματήσουμε ποτέ
να αγωνιζόμαστε για την επιστροφή

μας εκεί που γεννηθήκαμε και με-
γαλώσαμε, στην θαλασσοφίλητη πό-
λη που μας γέννησε.»

l Πληροφορίες: Ο Όμιλος Αντισφαιρί-
σεως Αμμοχώστου λειτουργεί καθη-
μερινά από τις 7:00 – 22:00. Το πρωί
γίνονται μαθήματα σε ενήλικες που
θέλουν να μάθουν τένις. Η Ακαδημία
με τα παιδιά λειτουργεί καθημερινά
από τις 14:00 – 20:00. Ο Ο.Α.Α. συ-
νεργάζεται με αρκετά εκπαιδευτικά
ιδρύματα όπως το Τεχνολογικό Πανε-
πιστήμιο Κύπρου, Frederick, Pascal,
Logos, America Academy.

«Κύριος σκοπός του Ομίλου
είναι η διατήρηση της
μνήμης της Αμμοχώστου»

Ο πρόεδρος Ροδίων Παναγιώτου, μας μίλησε για τη φιλοδοξία εξέλιξης του Ομί-
λου Αντισφαίρισης Αμμοχώστου, σε μια επαγγελματική Ακαδημία Τένις που να
μην έχει σε τίποτα να ζηλέψει από τις μεγάλες ευρωπαϊκές ακαδημίες.

<<<<<<<

Ο Oμιλος Αντισφαιρίσεως
Αμμοχώστου aνέδειξε
σπουδαίους αθλητές και
είχε επίσης σημαντικές
ομαδικές επιτυχίες αφού
για πολλά χρόνια κέρδιζε
το διασυλλογικό παγκύ-
πριο πρωτάθλημα. Ο Oμιλος διαθέτει άρτιες εγκαταστάσεις, που περιλαμβάνουν 10 γήπεδα τένις,

καφετέρια-εστιατόριο, γυμναστήριο και κατάστημα αθλητικών ειδών.

Σήμερα, περισσότερα από 350 παιδιά αθλούνται στις προπονητικές σχολές του Ομίλου Αντισφαιρίσεως Αμμοχώστου.
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Στις αγορές
τον Απρίλιο
η Κύπρος
Με ομόλογο βιωσιμότητας

Μετά την αξιολόγηση των οίκων
Moody’s και DBRS της πιστολη-
πτικής ικανότητας της Κυπριακής
αναμένεται η έκδοση του ομολό-
γου βιωσιμότητας, του γνωστού
«Πρασίνου Ομολόγου». Η έκδοση
τοποθετείται μετά τις 31 Μαρτίου.
Το Γραφείο Διαχείρισης Δημοσίου
Χρέους έχει συστήσει διυπουργική
ομάδα εργασίας για τη βιώσιμη
χρηματοδότηση (SFWG). Σελ. 5

Στα ύψη φέτος
η αεροπορική
συνδεσιμότητα
Αύξηση επιβατικής κίνησης

Τουλάχιστον στο 96% του 2019
αναμένεται να φθάσει η επιβατική
κίνηση. Η αύξηση των επιβατών
συνεπάγεται με αύξηση των προ-
ορισμών. Σύμφωνα με την Hermes
Airports, η συνδεσιμότητα της
Κύπρου έχει πλέον ενισχυθεί με
απευθείας σύνδεση σε 38 χώρες
με 140 προορισμούς και 50 αερο-
πορικές εταιρείες. Σελ. 4

ΕΛΛΑΔΑ

Στα 2 δισ. οι αγορές 
ακινήτων από ξένους
Κεφάλαια 1,97 δισ. ευρώ τοποθέτησαν
στην ελληνική αγορά οι ξένοι αγοραστές
το 2022, κυρίως για αγορά κατοικιών.
Πρόκειται για ιστορικό ρεκόρ επενδύσε-
ων στην ελληνική κτηματαγορά, καθώς
τα κεφάλαια που δαπανήθηκαν ήταν κατά
37% περισσότερα σε σύγκριση με το
2019 (1,45 δισ.). Σελ. 12

ΚΟΜΙΣΙΟΝ

Μέτρα για
παραμονή
επιχειρήσεων
στην Ευρώπη

ΣΕΛ. 10

Δεν πρόκειται να καταργηθεί η ΑΤΑ
Επίσπευση διαδικασιών για καταβολή επιδομάτων και συντάξεων - Μέτρα για ανακούφιση των πολιτών

Κύπρος 4,07% -0,12%

Γερμανία 2,28% -0,35%

Γαλλία 2,82% -0,31%

Ιταλία 4,17% -0,21%

Ισπανία 3,37% 0,24%

Ιρλανδία 2,62% -0,31%

Ελλάδα 4,23% -0,14%

Ην. Βασίλειο 3,42% -0,37%

Απόδοση δεκαετών 
ομολόγων 

Βαθμολογία 
από οίκους αξιολόγησης

Οίκος Μακρο- Προοπτικές
Αξιολόγησης πρόθεσμο (outlook)

Χρέος

DBRS ΒBB Σταθερή
Fitch BΒΒ Σταθερή
Moody’s Ba1 Θετική
S&P BBΒ Σταθερή

Απόδοση Εβδομαδιαία 
αλλαγή

ΓΑΛΛΙΑ - ΓΕΡΜΑΝΙΑ

Διάσταση απόψεων για 
συμβατικούς κινητήρες
Η μετάβαση στην ηλεκτροκίνηση και η
σταδιακή απομάκρυνση από τα οχήματα
με κινητήρες εσωτερικής καύσεως στην
Ευρώπη τείνει να εξελιχθεί σε γαλλογερ-
μανική σύγκρουση. Το Βερολίνο τάσσεται
κατά της απαγόρευσης συμβατικών κινη-
τήρων από το 2035, ενώ το Παρίσι τάσσε-
ται υπέρ. Σελ. 9

ΕΛΛΗΝΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΑ

Ο πληθωρισμός πέφτει, 
τα τρόφιμα ακριβαίνουν
Στα χαμηλότερα επίπεδα των τελευταί-
ων 14 μηνών διαμορφώθηκε ο πληθωρι-
σμός τον Φεβρουάριο στην Ελλάδα, με
την αποκλιμάκωση που ξεκίνησε τον
Οκτώβριο του 2022 να συνεχίζεται για
πέμπτο συνεχή μήνα. Ωστόσο, οι τιμές
των τροφίμων παραμένουν σε εξαιρετι-
κά υψηλά επίπεδα.  Σελ. 6

Σχέδιο πολλών τρισ. για μετασχηματισμό της Σ. Αραβίας

Τη θέση ότι ο θεσμός της ΑΤΑ δεν
πρόκειται να καταργηθεί τονίζει
στην «Κ» ο υπουργός Εργασίας
Γιάννης Παναγιώτου, προσθέτον-
τας ότι δεν μπορεί να αποδοθεί
σε απόλυτο βαθμό. Στην πρώτη
του συνέντευξη μετά την ανάληψη

των καθηκόντων του ως υπουργός
Εργασίας ο κ. Παναγιώτου σημει-
ώνει ότι, αναμένεται να λάβει δρά-
ση στο θέμα των καθυστερήσεων
στην καταβολή των επιδομάτων
και συγκεκριμένα σε πρώτο στά-
διο, για τις συντάξεις. Εξηγεί ότι

πρέπει να αξιοποιούνται όλα τα
διαθέσιμα εργαλεία για την ανα-
κούφιση των πολιτών και για την
εύρυθμη λειτουργία της οικονο-
μίας, λαμβάνοντας υπόψη τις ευ-
ρωπαϊκές πολιτικές για την αντι-
μετώπιση των υψηλών πληθωρι-

στικών τάσεων. Επισημαίνει επί-
σης ότι θα μπει άμεσα σε εφαρ-
μογή, με επίκεντρο την προώθηση
των πράσινων και των ψηφιακών
δεξιοτήτων, το πλαίσιο πολιτικής
για το Ευρωπαϊκό Έτος Δεξιοτή-
των 2023. Σελ. 3

Τόσο η προσέγγιση με την Τεχεράνη όσο και η προσπάθεια βελτίωσης των σχέσεων με το Ισραήλ εντάσσονται στην επιδίωξη της πρωταρχικής
προτεραιότητας που έχει θέσει ο Σαουδάραβας πρίγκιπας Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν να διασφαλίσει το σχέδιό του αξίας πολλών τρισ. δολ. για τον
μετασχηματισμό της Σαουδικής Αραβίας. Η φιλοδοξία του, όμως, να μετασχηματίσει την οικονομία του βασιλείου, την κοινωνία του αλλά και την
ίδια τη θέση του στον κόσμο εξαρτάται από έναν θεμελιώδη παράγοντα: τη σταθερότητα. Από αυτή την αδήριτη ανάγκη εκπορεύονται όλες οι
προσπάθειές του να περιφρουρήσει τη χώρα του από οποιαδήποτε κλιμάκωση της έντασης ανάμεσα στο Ισραήλ και το Ιράν. Σελ. 11

Α Ν Α Λ Υ Σ Η / Των ΑΝΔΡΕΑ ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥΣ και ΟΜΗΡΟΥ ΠΙΣΣΑΡΙΔΗ

Με την άμβλυνση της πανδημίας
και την επαναδραστηριοποίηση
των οικονομιών, ο εντεινόμενος
πληθωρισμός αρχικά θεωρήθηκε
ως μεταβατικό φαινόμενο. Η υπο-
τίμηση από τις αρχές της δυνα-
μικής της αύξησης του δείκτη τι-
μών οδήγησε στη διατήρηση «χα-
λαρής» νομισματικής πολιτικής.
Παράλληλα, η παράταση του πο-
λέμου στην Ουκρανία ενέτεινε
την αστάθεια και αβεβαιότητα
και τροφοδότησε περαιτέρω αυ-
ξήσεις στις τιμές βασικών αγαθών
και καυσίμων. 

Ως επακόλουθο, κατά τον τε-
λευταίο ενάμιση χρόνο, οι πλείστες
Κεντρικές Τράπεζες προχώρησαν
σε πρωτόγνωρες και διαδοχικές
αυξήσεις των βασικών επιτοκίων
σε μία προσπάθεια τιθάσευσης
του πληθωρισμού. Στο πλαίσιο
αυτό, μπορούν να εξαχθούν τα
πιο κάτω συμπεράσματα:

(α) Η προσέγγιση που υιοθε-
τήθηκε στοχεύει στον περιορισμό
της κατανάλωσης, μέσω αύξησης
του κόστους δανεισμού. Η απο-
τελεσματικότητά της εξαρτάται
από τις συνθήκες εκάστης οικο-
νομίας και τις αντιδράσεις των
εμπορικών τραπεζών, ως φορέων
μεταφοράς της νομισματικής πο-
λιτικής στην πραγματική οικο-
νομία. Στην Κύπρο, για παρά-
δειγμα, η βελτίωση των δεικτών
ρευστότητας των τραπεζών απο-
τέλεσε ανασταλτικό παράγοντα
για προσαρμογή και αύξηση των
επιτοκίων καταθέσεων.

(β) Μέχρι πρόσφατα, οι εκτι-
μήσεις έδειχναν ότι η ΕΚΤ θα συ-
νεχίσει την πολιτική αύξησης των
επιτοκίων για μεγάλο χρονικό διά-
στημα, λαμβάνοντας υπόψη ότι
οι επιπτώσεις χρειάζονται ένα πε-
ρίπου χρόνο για να γίνουν αισθη-
τές στην πραγματική οικονομία.

Παρόλο που τα αρχικά στοιχεία
έδειχναν ότι ο ρυθμός μείωσης
του πληθωρισμού ήταν ταχύς, τα
πιο πρόσφατα δεδομένα κατέδει-
ξαν διατήρηση υψηλού επιπέδου
των τιμών. Οι πρόσφατες εξελίξεις
αναφορικά με τις αμερικάνικες
τράπεζες Silicon Valley Bank και
Signature Bank, καθώς και με την
ελβετική τράπεζα Credit Suisse,
αν και επηρέασαν τις αγορές, δεν
οδήγησαν σε διαφοροποίηση των
δεδομένων. Ως εκ τούτου, η ΕΚΤ
συνέχισε την πολιτική αυξήσεων
των βασικών της επιτοκίων κατά
50 μονάδες βάσης στη συνεδρίαση
του Μαρτίου.

(γ) Ορισμένες συνέπειες της
άνευ προηγουμένου αύξησης επι-
τοκίων αξίζει να επισημανθούν.
Η πτώση της Silicon Valley Bank,
μιας αμερικανικής μη συστημικής
τράπεζας με ισολογισμό $211
δισ., κατέδειξε τον κίνδυνο που

υφίσταται όταν υπάρχει χρονική
αναντιστοιχία μεταξύ υποχρεώ-
σεων και στοιχείων ενεργητικού.
Η τράπεζα επένδυσε ουσιαστικά
τις καταθέσεις των πελατών της
σε αμερικανικά κρατικά ομόλογα
και υποθηκευμένα αξιόγραφα,
με τα τελευταία να σημειώνουν
μεγάλες λογιστικές ζημιές κατ’
αναλογία των αυξήσεων των επι-
τοκίων, αναδεικνύοντας κάποια
από τα διλήμματα της νομισμα-
τικής πολιτικής που πρέπει να
λαμβάνονται υπόψη.

(δ) Δεν πρέπει να διαφεύγει
το γεγονός ότι και οι ίδιες οι Κεν-
τρικές Τράπεζες επηρεάζονται
αρνητικά λόγω των υψηλότερων
κεφαλαίων που οφείλουν να κα-
ταβάλουν ως τόκους στις κατα-
θέσεις. Συγκεκριμένα, η διαφορά
στα επιτόκια των περιουσιακών
στοιχείων και των υποχρεώσεων
των Κεντρικών Τραπεζών ίσως

δημιουργήσει την ανάγκη στή-
ριξης από τις κυβερνήσεις τους,
με αρνητικό αντίκτυπο στα εθνι-
κά δημοσιονομικά.

Καταληκτικά, οι απότομες αυ-
ξήσεις στα επιτόκια δεν επιφέ-
ρουν άμεσα το επιθυμητό απο-
τέλεσμα, ενώ συνοδεύονται και
από αρνητικές επιπτώσεις. Είναι
σημαντικό να παρακολουθούνται
στενά ενδεχόμενες παρενέργειες
στην πραγματική οικονομία, με
σκοπό την ταχεία προσαρμογή
της νομισματικής πολιτικής για
να μην επηρεαστούν αρνητικά
οι προοπτικές οικονομικής ανά-
πτυξης. 

Ο Ανδρέας Χαραλάμπους είναι οικονο-
μολόγος και πρώην διευθυντής στο
υπουργείο Οικονομικών.
Ο Όμηρος Πισσαρίδης είναι διευθύνων
σύμβουλος της PricewaterhouseCoo-
pers Investment Services.

Παρατεταμένος πληθωρισμός και νομισματική πολιτική 

<<<<<<

Συνέντευξη
Γιάννη 
Παναγιώτου
στην «Κ»



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Ο Ι Κ Ο Ν Ο Μ Ι Α Kυριακή 19 Maρτίου 2023

ΔΗΚΤΗΣ diktis@kathimerini.com.cyΑ Ν Α ΛΥ Σ Η  
Του ΑΣΚAΤ ΡAΘΙ / BLOOMBERG

Ο παππούς μου στην Ινδία κα-
τόρθωσε να τελειώσει μόνο το
γυμνάσιο πριν ξεκινήσει την
επαγγελματική του πορεία σε
εργοστάσιο. Ο πατέρας μου
σπούδασε μηχανικός και μετά
ξεκίνησε μια μικρή επιχείρηση.
Από πλευράς μου, μπόρεσα να
κάνω διδακτορικό στη Χημεία
και τώρα ζω στο Λονδίνο και
δουλεύω σε πολυεθνική. Είναι
μια ιστορία ανάπτυξης και ανο-
δικής κοινωνικής κινητικότη-
τας, η οποία δεν είναι ασυνή-
θιστη. Εκατομμύρια άνθρωποι
σε όλο τον κόσμο έχουν βιώσει
κάτι παρόμοιο και πολύ περισ-
σότεροι είδαν την ποιότητα
ζωής των οικογενειών τους να

βελτιώνεται δραστικά τις τε-
λευταίες δεκαετίες. Αυτό θα
μπορέσει, όμως, να γίνει πραγ-
ματικότητα για τα δισεκατομ-
μύρια των ανθρώπων που ακό-
μη δεν έχουν γεννηθεί σε έναν
πλανήτη που υπερθερμαίνεται; 

Οι τρέχουσες τάσεις υποδη-
λώνουν ότι η απάντηση είναι
πιθανότατα «όχι». Ας εξετάσου-
με τον δείκτη ανθρώπινης ανά-
πτυξης, ο οποίος μετράει πόσα
χρόνια ζουν οι άνθρωποι και
πόσο καλά, εάν έχουν πρόσβα-
ση στην εκπαίδευση και ποιο
είναι το βιοτικό τους επίπεδο.
Από το 1990 και εντεύθεν βρι-
σκόταν σε ανοδική τροχιά, αλλά
όχι πλέον, διότι υπήρξαν δια-
δοχικές μειώσεις που παρατη-
ρήθηκαν το 2020 και το 2021. 

Οι παράγοντες που ευθύνον-
ται σε μεγάλο βαθμό για την
εξέλιξη αυτή είναι η πανδημία
του κορωνοϊού και οι επιπτώσεις
της στην παγκόσμια οικονομία,
αλλά και τα αέρια του θερμο-
κηπίου, που αυξάνονται και
έχουν ήδη αρχίσει να επιβρα-
δύνουν την πρόοδο. 

Η κλιματική αλλαγή «είναι
πραγματικά η μεγαλύτερη απει-
λή για το μέλλον της ανάπτυ-
ξης», λέει ο Αχίμ Στάινερ, διευ-
θυντής του Αναπτυξιακού Προ-
γράμματος των Ηνωμένων
Εθνών (UNDP), σε μια συνέν-
τευξη στο podcast Zero. «Πρό-
κειται για ένα πολύ σκοτεινό

σενάριο αν δεν ενεργήσουμε
άμεσα». Είναι αναχρονισμός να
πιστεύει κανείς ότι η «ανάπτυ-
ξη» ορίζεται από ένα ορισμένο
επίπεδο κατά κεφαλήν εισοδή-
ματος, λέει ο Στάινερ. Αντιθέ-
τως, πρόκειται για τη συνεχή
επιδίωξη της ανθρώπινης προ-
όδου. Αυτό σημαίνει ότι η ση-
μερινή ανάπτυξη δεν περιλαμ-
βάνει μόνο την κάλυψη βασικών
αναγκών, όπως η τροφή, η στέ-
γη και η ένδυση, αλλά και την
πρόσβαση στην υγειονομική
περίθαλψη, στην εκπαίδευση
και στην ηλεκτροδότηση. Πε-
ριλαμβάνει επίσης τη διασφά-
λιση της προστασίας των αν-
θρώπων από μεταδοτικές ασθέ-
νειες, ακραίες καιρικές κατα-
στροφές και άλλες παγκόσμιες
απειλές. 

Αυτό σημαίνει ότι η αποφυγή
της καταστροφικής κλιματικής
αλλαγής βρίσκεται πλέον στο
επίκεντρο της αναπτυξιακής
ατζέντας. Και είναι αυτό που
κάνει την κλιματική αλλαγή «τη
μεγαλύτερη ευκαιρία», λέει ο
Αχίμ Στάινερ. Η δράση για την
κλιματική αλλαγή σημαίνει με-
τάβαση από «ένα μονοπάτι που
αφορά την εξόρυξη και τους
ρύπους και την υποβάθμιση,
σε έναν νέο τρόπο ανάπτυξης
της οικονομίας μας». Το 2000
τα Ηνωμένα Εθνη έθεσαν οκτώ
αναπτυξιακούς στόχους της χι-
λιετίας για το 2015. Η επόμενη
δέσμη περιλαμβάνει 17 στόχους
βιώσιμης ανάπτυξης που πρέπει
να επιτευχθούν έως το 2030.

Η δράση για το κλίμα εμφα-
νίζεται έντονα σε τουλάχιστον
έξι από αυτούς τους στόχους
και πολλοί άλλοι, εάν επιτευχ-
θούν, θα καταστήσουν τον κό-
σμο ανθεκτικότερο στις επι-
πτώσεις της κλιματικής κρίσης.
Αυτός ακριβώς είναι ο λόγος
που το Αναπτυξιακό Πρόγραμμα
του ΟΗΕ (UNDP) είναι ως ορ-
γανισμός αρμόδιος για να δα-
πανήσει όσο το δυνατόν περισ-
σότερα κονδύλια σε έργα που
σχετίζονται με το κλίμα. Κάποτε
εστιαζόταν στη χρήση ξένης
βοήθειας από πλούσιες χώρες
για τη βελτίωση της ζωής των
φτωχότερων, αλλά πλέον το έρ-
γο του διευρύνεται. Χαρακτη-
ριστικό παράδειγμα είναι η Αρ-
γεντινή: παραμένει ένας από
τους μεγαλύτερους δωρητές
στο UNDP, αλλά βασίζεται στη
δική του στήριξη για ποικίλα
έργα συνδεόμενα με το περι-
βάλλον και την ευημερία.

Να αποτραπεί το ντόμινο 
Οι αγορές σε καθεστώς αναταραχής προσπα-
θούν να αναγνωρίσουν την πραγματικότητα και
να οδηγηθούν σε κάποιο συμπέρασμα σε σχέση
με το αν μια νέα κρίση βρίσκεται στα σκαριά ή αν
η ανησυχία που υπάρχει για τις τράπεζες είναι
υπερβολική. Οι ελβετικές αρχές εμφανίζονται
καθησυχαστικές σε σχέση με την κατάσταση της
Credit Suisse που μπήκε στο μάτι του κυκλώνα αν
και δηλώνει έτοιμη να προσφέρει ρευστότητα
ύψους 50 δισ. δολάρια εφόσον παραστεί ανάγ-
κη. Η Credit Suisse ένιωσε το μένος των αγορών
πραγματοποιώντας σε μια μέρα ζημιές που αντι-
στοιχούν στο ένα τέταρτο της χρηματιστηριακής
της αξίας. Η κατάσταση είναι ανησυχητική αφού
τράπεζες με εν γένει αδυναμίες δυνατόν να βρε-
θούν στο μάτι του κυκλώνα σε αυτή την ιδιότυπη
κατάσταση που δημιουργείται. Προφανώς και κά-
θε περίπτωση είναι διαφορετική, όμως η έλλει-
ψη εμπιστοσύνης δημιουργεί ένα συστημικό
πρόβλημα που αν δεν εξομαλυνθεί πιθανόν να
οδηγήσει και άλλες μεμονωμένες τράπεζες στη
δίνη των εξελίξεων. 

••••
Εποπτικά διδάγματα 
Κάθε περίπτωση τραπεζικής αναταραχής αποτε-
λεί μια καλή ευκαιρία για διόρθωση. Η περίπτω-
ση της SVB με τα ιδιαίτερα χαρακτηριστικά της
προκαλεί συζήτηση για ενίσχυση των δεικτών
ρευστότητας και κεφαλαίων. Προκαλεί επίσης
και το ενδιαφέρον των εποπτών για ενίσχυση
των ασκήσεων ακραίων σεναρίων έτσι ώστε να
ενταχθούν σε μελλοντικούς ελέγχους τα συστα-
τικά εκείνα που σε αυτή την περίπτωση προκάλε-
σαν το πρόβλημα. 

••••
Κόντρα στον καιρό 
Με τον πληθωρισμό Φεβρουαρίου στο 8,5% η
ΕΚΤ προχώρησε την Πέμπτη σε άλλη μία αύξηση
των επιτοκίων βάσης κατά 0,5% διαμορφώνον-
τας το επιτόκιο στο 3,5%. Η εξήγηση γι’ αυτή την
ενέργεια εν μέσω ανησυχιών για τις τράπεζες και
φόβους για ύφεση στη οικονομία, είναι ότι ο πλη-
θωρισμός είναι σε πολύ ψηλά επίπεδα και ανα-
μένεται πως θα παραμείνει έτσι για μεγάλο χρο-
νικό διάστημα. 

••••
Προς ολοταχώς 
Η κατάσταση που έχει διαμορφωθεί με τις τρά-
πεζες τρομάζει τους οικονομολόγους που προ-
βλέπουν ότι θα προκληθεί ρευστοτική ασφυξία
και συνθήκες τέτοιες που θα ενισχύσουν την
υφεσιακή προοπτική. Ο λόγος γι’ αυτή την πρό-
βλεψη έχει να κάνει με το γεγονός ότι οι τράπε-
ζες θα γίνουν πιο επιφυλακτικές να προσφέρουν
χρηματοδότηση. Η αυστηροποίηση των κριτή-
ριων παραχώρησης δανεισμού αναμένεται να
προκύψει σε μεσαίου και μικρού μεγέθους τρά-
πεζες οι οποίες είναι πιο ευάλωτες σε δυσμενείς
οικονομικές συνθήκες. Εκ των πραγμάτων οδη-
γούμαστε σε μια περιοριστική πολιτική που ήταν
εξαρχής το ζητούμενο των κεντρικών τραπεζών.
Ίσως τώρα είναι η ώρα για να μπει φρένο στην
άνοδο των επιτοκίων αφού η περιοριστική πολιτι-
κή ολοένα και περισσότερο θα γίνεται πραγματι-
κότητα στην πραγματική οικονομία. 

••••

Εύκολη μετάδοση 
Η παρέμβαση της ελβετικής νομισματικής αρχής
καθησυχάζει τις αγορές οι οποίες αντιδρούν σε
κάθε καλό και κάθε κακό νέο με την ένταση που
οι συνθήκες επιβάλλουν. Οι υπερβολικές κινή-
σεις σε τέτοιες περιπτώσεις είναι το βασικό χα-
ρακτηριστικό των καιρών. Αυτό όμως που αποτε-
λεί σημείο αναφοράς και δεν θα πρέπει να
αγνοηθεί είναι ότι η κρίση που ξεκίνησε σε μια
μη συστημική τράπεζα της Αμερικής μεταφέρθη-
κε στην Ευρώπη μέσω μιας συστημικής τράπεζας
η οποία δίκαια ή άδικα βρέθηκε στο κέντρο των
εξελίξεων, προκαλώντας εποπτική παρέμβαση.

••••
Όχι άδικα 
Το 2023 χαρακτηρίζεται ως το έτος της τεχνητής
νοημοσύνης και όχι άδικα. Η νέα έκδοση με κω-
δικό ChatGPT4 της δημοφιλούς εφαρμογής είναι
γεγονός, αναγκάζοντας όλους να παραδεχτούν
ότι η νέα εποχή ξεκίνησε χωρίς περιθώρια για πι-
σωγυρίσματα. Η τεχνολογία που προσφέρεται εί-
ναι πανίσχυρη και πλέον το ζητούμενο είναι κατά
πόσον αυτή θα αξιοποιηθεί με τον κατάλληλο

τρόπο. Ειδικοί της αγοράς, που γνωρίζουν καλύ-
τερα από όλους τις δυνατότητες του νέου εργα-
λείου, εκφράζουν ανησυχίες ότι αυτό που θα επι-
κρατήσει θα είναι μια κανονικότητα με λιγότερη
ιδιωτικότητα για τους χρήστες του διαδικτύου και
περισσότερη συγκέντρωση εξουσίας σε ένα πε-
ριορισμένο κύκλο επιχειρηματικών γιγάντων. Σε
κάθε περίπτωση, αυτό που θα συζητηθεί πολύ το
επόμενο διάστημα θα είναι η ανάγκη για επο-
πτεία και ρύθμιση αυτής της νέας δυνατότητας.
Αν κάτι τέτοιο είναι εφικτό, είναι κάτι που θα φα-
νεί στη συνέχεια, αν και στο παρελθόν αντίστοι-
χες προσπάθειες έπεσαν στο κενό. 

••••
Δεν αρκεί το τουριστικό
background
Μπορεί να ανταποκριθεί ο νέος υφυπουργός και
να διατηρήσει τον ίδιο ρυθμό στην προσπάθεια
ανανέωσης στον τουρισμό; Χωρίς να θέλουμε να
μηδενίσουμε το έργο που επιτελέστηκε επί ΚΟΤ,
και χωρίς να ωραιοποιούμε καταστάσεις στην με-
τά υφυπουργείου εποχή, το γενικό συμπέρασμα
μετά από μια τετραετία Σάββα Περδίου είναι ένα
-το επίπεδο στο κυπριακό τουριστικό προϊόν έχει
αναβαθμιστεί και τόλμησε να ξεμυτίσει από το
κλασσικό μοντέλο τουρισμού ηλίου και θαλάσ-
σης.  Μπορεί ο διάδοχός του να κτίσει σε αυτές
τις νέες βάσεις ή θα μείνει σε πρακτικές που θυ-
μίζουν κάτι από παλιά; Δεν αρκεί το τουριστικό
background και η θητεία στον ΚΟΤ για να πείσει
ότι μπορεί να συνεχίσει και ίσως πρέπει να γίνει
ξεκάθαρο και από τον ίδιο ότι αναχρονιστικές νο-
οτροπίες και αντιλήψεις στον τουρισμό, έχει πλέ-
ον παρέλθει. Κυρίως δε, ας μην επιστρέψουμε
σε εποχές που το ενδιαφέρον μονοπωλούσαν οι
συμφωνίες με τους tour operators και τα πακέτα
all inclusive. Καλό είναι να παραμείνει η νέα
ισορροπία μεταξύ μεμονωμένων και οργανωμέ-
νων τουριστών. Να μην επιστρέψουν τα πακέτα
all inclusive στις παλιές τους δόξες. Γιατί ο τουρι-
σμός είναι για όλους. Από το περίπτερο στη γω-
νία του δρόμου, την ταβέρνα στη δίπλα πόλη, το
κέντρο και την ύπαιθρο, το επισκέψιμο εργαστή-
ρι χειροτεχνίας, το γραφικό καφενείο στα Λεύκα-
ρα και την Καλλέπεια της Πάφου. 
ΥΓ. Στα θετικά το ρεκόρ των αφίξεων Γερμανών
τουριστών που αναμένονται φέτος, αλλά απλώς
να θυμίσουμε ότι πρόκειται για αποτέλεσμα δου-
λειάς χρόνων και όχι θέμα ημερών.

Η απόφαση της Πέμπτης φέρνει το επιτόκιο του ευρώ εκεί που είχε προβλεφθεί όταν ξεκινούσαν
όλα, η προσοχή πλέον εστιάζεται στο αν θα υπάρξει συνέχεια.

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Δεδουλευμένος Τόκος
Δεδουλευμένος τόκος
καλείται ο τόκος που
αναλογεί σε ένα γραμ-
μάτιο/ομόλογο/άλλο
χρεόγραφο, και ο οποίος
υπολογίζεται από την
ημερομηνία έκδοσης του

γραμματίου/ομολόγου/άλλου χρεογρά-
φου ή από την τελευταία ημερομηνία
πληρωμής τοκομεριδίων μέχρι σήμερα ή
μέχρι την ημερομηνία πώλησης του χρε-
ογράφου.

Μάριος Χαραλαμπίδης 
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus
Business School

Η κλιματική 
αλλαγή απειλεί 

την ανθρώπινη πρόοδο

Εντονότερες  βροχοπτώσεις  και ξηρασίες 
Της ΜΙΡΑ ΡΟΤΖΑΝΑΣΑΚΟΥΛ 

Τις ζώνες που κινδυνεύουν περισ-
σότερο από ακραίες βροχοπτώσεις
και ακραίες ξηρασίες αποκαλύπτει
νέα έρευνα για τον όγκο νερού
στην επιφάνεια της Γης αλλά και
στο υπέδαφός της, όπου εντοπί-
ζονται τα σημαντικότερα αποθέ-
ματα πόσιμου ύδατος, αναγκαία
για την επιβίωση του ανθρώπινου
είδους.  Τα στοιχεία αντλήθηκαν
από τα δεδομένα δορυφορικής
αποστολής της NASA, που εντόπισε
διαφοροποιήσεις στη βαρύτητα,
ικανές να αναγνωρίσουν διακυ-
μάνσεις στον όγκο νερού ακόμη
και κάτω από το έδαφος. «Μέχρι
στιγμής δεν διαθέταμε στοιχεία
για τα υπόγεια ύδατα στο μεγαλύ-
τερο μέρος του κόσμου. Το πρό-
γραμμα της NASA άλλαξε τα πράγ-
ματα και μας παρέχει δεδομένα
από παντού», λέει ο Μάθιου Ροντέλ,
υπ’ αριθμόν δύο του διαστημικού
κέντρου Γκόνταρντ της αμερικα-
νικής υπηρεσίας διαστήματος. 

Σε δημοσίευσή τους τη Δευτέρα
στην επιθεώρηση Nature Water,
ο δρ Ροντέλ και οι συνεργάτες του
ανέλυσαν τα δεδομένα των δορυ-
φόρων και κατέγραψαν 505 «γε-
γονότα» ακραίας βροχόπτωσης
και 551 ακραίας ξηρασίας μεταξύ

2002 και 2021, ιεραρχώντας τα
ανάλογα με την ένταση, τη γεω-
γραφική έκταση και τη διάρκειά
τους. 

Η έρευνα έδειξε επίσης ότι η
αύξηση της μέσης θερμοκρασίας
της Γης ενισχύει το μετεωρολογικό
φαινόμενο Ελ Νίνιο, ικανό να επη-
ρεάσει δραστικά τη θερμοκρασία
και τη βροχόπτωση σε όλη τη λε-
κάνη του Ειρηνικού αλλά και πέρα
από αυτή. Η τροπική ζώνη υφί-
σταται ολοένα και πιο έντονες
εποχές των βροχών, ενώ οι ηπει-
ρωτικές περιοχές του πλανήτη τεί-
νουν προς την παρατεταμένη ξη-
ρασία. Η περίοδος παρατήρησης
των 20 ετών δεν θεωρείται, όμως,
επαρκής από την επιστημονική
κοινότητα για την άντληση μα-
κροπρόθεσμων προβλέψεων. «Κά-
θε τέτοια μελέτη θα είναι αναγ-

καστικά περιορισμένη στην κλί-
μακά της. Κανείς δεν μπορεί, όμως,
να πει ότι μια τέτοια έρευνα δεν
είναι χρήσιμη», λέει ο Τζον Φα-
ζούλο, επιστημονικός συνεργάτης

του Εθνικού Κέντρου Ατμοσφαι-
ρικών Ερευνών των ΗΠΑ, ο οποίος
δεν συμμετείχε στη μελέτη της
NASA.  Τα δεδομένα του δορυφο-
ρικού προγράμματος Grace, όπως

ονομάζεται το πρόγραμμα της υπη-
ρεσίας διαστήματος, εμφανίζουν
και άλλα μειονεκτήματα. Οι παγ-
κόσμιες μετρήσεις βροχόπτωσης
καταγράφονται μία φορά τον μήνα

και δημοσιεύονται έτσι με χρονική
καθυστέρηση, καθιστώντας την
έγκαιρη πρόβλεψη ακραίων φαι-
νομένων σχεδόν αδύνατη. Την
ίδια ώρα, η ευκρίνεια των δορυ-
φορικών παρατηρήσεων είναι πε-
ριορισμένη, δυσχεραίνοντας την
καταγραφή τοπικών φαινομένων
με ενδεχόμενες σημαντικές επι-
πτώσεις. 

Η ανάλυση αποκλείει επίσης γε-
ωγραφικές περιοχές, οι οποίες
είναι γνωστό ότι υφίστανται μα-
κροπρόθεσμες συνέπειες από την
ανθρώπινη δραστηριότητα, ενώ
δεν καταγράφει τις επιπτώσεις
από την ταχεία τήξη των πάγων
στους Πόλους. Οι δορυφόροι της
NASA ερεύνησαν, όμως, δειγμα-
τοληπτικά μικρές γεωγραφικές ζώ-
νες και επιβεβαίωσαν για παρά-
δειγμα ότι τα υπόγεια ύδατα στην
κεντρική Καλιφόρνια εξαντλούνται
εξαιτίας της εντατικής γεωργίας. 

Η εξαφάνιση των υπόγειων υδά-
των παραμένει ελάχιστα μελετη-
μένη από την επιστημονική κοι-
νότητα, παρότι ενδέχεται να σχε-
τίζεται άμεσα με την υπερθέρμαν-
ση του πλανήτη. «Οι έντονες βρο-
χοπτώσεις και ξηρασίες θα ενι-
σχυθούν με την κλιματική αλλαγή.
Αυτό καθίσταται σαφές από την
έρευνα», λέει ο δρ Φαζούλο. 

<<<<<<<

Μελέτη με δορυφό-
ρους της NASA εντόπι-
σε ζώνες του πλανήτη
που διατρέχουν κίνδυ-
νο ακραίων καιρικών
φαινομένων. 

<<<<<<

Η δράση για το κλίμα
βρίσκεται πλέον στο
επίκεντρο της ανα-
πτυξιακής ατζέντας.
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Συνέντευξη στον
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Εν μέσω συζητήσεων με τα αρμό-
δια μέρη για την «τύχη» της ΑΤΑ,
ο υπουργός Εργασίας Γιάννης Πα-
ναγιώτου υπογραμμίζει πως αφε-
νός αυτός ο θεσμός δεν πρόκειται
να καταργηθεί και αφετέρου δεν
μπορεί να αποδοθεί σε απόλυτο
βαθμό.

Την ίδια ώρα, στην πρώτη του
συνέντευξη από τη θέση του υπουρ-
γού Εργασίας, ύστερα από 20 ημέ-
ρες που ανέλαβε το δύσκολο αυτό
χαρτοφυλάκιο, ο κ. Παναγιώτου
σημειώνει στην «Κ» ότι, αναμένεται
να λάβει δράση στο θέμα των κα-
θυστερήσεων στην καταβολή των
επιδομάτων και συγκεκριμένα σε
πρώτο στάδιο, για τις συντάξεις.

Οκ.Παναγιώτου εξηγείότι,οφεί-

λεται να αξιοποιούνται όλα τα δια-
θέσιμα εργαλεία για την ανακού-
φιση των πολιτών και για την εύ-
ρυθμη λειτουργία της οικονομίας,
λαμβάνοντας υπόψη τις ευρωπαϊκές
πολιτικές για την αντιμετώπιση
των υψηλών πληθωριστικών τά-
σεων.

Αναφορικά με την ανάπτυξη δε-
ξιοτήτων και τον τομέα της εργα-
σίας, ο κ. υπουργός τονίζει πως θα
μπει άμεσα σε εφαρμογή με επί-
κεντρο την προώθηση των πράσι-
νων και των ψηφιακών δεξιοτήτων
το πλαίσιο πολιτικής για το Ευρω-
παϊκό Έτος Δεξιοτήτων 2023.

Τέλος, τονίζει πως με την ωρι-
μότητα και την σοβαρότητα που
χαρακτηρίζει τους κοινωνικούς
εταίρους θα καταφέρουν να κατα-
λήξουν σε κοινές προσεγγίσεις και
να βρεθούν λύσεις για όλα τα ανοι-
κτά ζητήματα.

- Η εργατική ειρήνη δοκιμάζεται
από την παρούσα κρίση της
αγοραστικής δύναμης που πλήτ-
τει βάναυσα τα χαμηλά εισοδη-
ματικά στρώματα, πώς σχολιά-
ζετε; 

- Με στοχευμένη κοινωνική πο-
λιτική και με συνέπεια στη δημο-
σιονομική πειθαρχία μπορούμε να
στηρίξουμε τις ευάλωτες κοινωνικές
ομάδες και να ενισχύσουμε περισ-

σότερο την οικονομία. Η διαφύλαξη
της εργατικής ειρήνης είναι απα-
ραίτητη προϋπόθεση για τη δια-
σφάλιση της ομαλότητας, της στα-
θερότητας και της ασφάλειας. Για
την ευημερία των πολιτών χρει-
άζεται η οικονομία μας να ανα-
πτύσσεται και να είναι ελκυστική
για επενδύσεις υψηλής προστιθέ-
μενης αξίας. Αισιοδοξώ ότι με την
ωριμότητα και την σοβαρότητα
που χαρακτηρίζει τους κοινωνικούς
εταίρους θα καταφέρουμε να κα-
ταλήξουμε σε κοινές προσεγγίσεις
και να βρούμε λύσεις για όλα τα
ανοικτά ζητήματα, αφού εξάλλου
αυτό επιτάσσει η υπευθυνότητα
όλων μας.

- Η ΑΤΑ αποτελεί έναν μηχανι-
σμό διατήρησης της αγοραστι-
κής δύναμης των μισθών. Είναι
ο μόνος μηχανισμός ή επεξερ-
γάζεστε και άλλες επιλογές,
όπως ας πούμε αναπροσαρμογές
στον κατώτατο μισθό;

- Οφείλουμε να αξιοποιούμε όλα
τα διαθέσιμα εργαλεία για την ανα-
κούφιση των πολιτών και για την
εύρυθμη λειτουργία της οικονομίας,
λαμβάνοντας υπόψη τις ευρωπαϊκές
πολιτικές για την αντιμετώπιση
των υψηλών πληθωριστικών τά-
σεων. Η διαδικασία της αναπρο-
σαρμογής του κατώτατου μισθού

είναι προγραμματισμένη και εντός
αυτού του πλαισίου θα συζητηθεί
μαζί με τους κοινωνικούς εταίρους
κατά το επόμενο διάστημα.
- Σας προβληματίζει ότι η ΑΤΑ
δίνεται σε άτομα που δεν έχουν
ανάγκη αποκατάστασης της
αγοραστικής δύναμης του μι-
σθού τους;

- Η φιλοσοφία της ΑΤΑ είναι
συγκεκριμένηκαι για να διατηρηθεί
πρέπει να είναι αυτόματη, να λαμ-
βάνει υπόψη το κόστος ζωής και
να αναπροσαρμόζει ανάλογα τους
μισθούς. Δεν επιθυμώ να αναφερθώ
λεπτομερέστερα σε ζητήματα που
αφορούν την ΑΤΑ, επειδή βρίσκεται
σε εξέλιξη ο διάλογος με τους κοι-
νωνικούς εταίρους και θέλω να
αποφύγω αχρείαστες αναφορές
που δεν θα λειτουργήσουν υπο-
βοηθητικά στην προσπάθεια που
καταβάλλουμε για την κατάληξη
σε μια κοινά αποδεκτή συμφωνία.

- Θα τολμούσατε να καταργήσετε
την ΑΤΑ για αυτά τα άτομα και από
τις εξοικονομήσεις να προσφέρετε
έναν μηχανισμό αποκατάστασης
των χαμηλών μισθών για όλους
τους εργαζόμενους στην Κύπρο;

- Γνωρίζω ότι υπάρχουν διάφορες
απόψεις σχετικά με τον θεσμό της
ΑΤΑ, αλλά θα περιοριστώ στην επα-
νάληψη της θέσης της Κυβέρνησης:
αφενός αυτός ο θεσμός δεν πρό-

κειται να καταργηθεί και αφετέρου
δεν μπορεί να αποδοθεί σε απόλυτο
βαθμό, έτσι το περιθώριο μέσα στο
οποίο διεξάγεται η συζήτηση είναι
συγκεκριμένο. Εφόσον καταλήξου-
με σε συμφωνία και ενισχύσουμε
περαιτέρω την εμπιστοσύνη μεταξύ
όλων των πλευρών, θα έχουμε τη
δυνατότητα να συζητήσουμε για
το μέλλον ώστε να διασφαλίσουμε
ότι οι εργαζόμενοι θα έχουν όφελος
από την ανάπτυξη της οικονομίας
με τον καλύτερο δυνατό τρόπο.

- Θα μπορούσε το κράτος να
επιβάλει καθολικά έναν μηχα-
νισμό αποκατάστασης της αγο-
ραστικής δύναμης για τα χαμη-
λά εισοδηματικά στρώματα μέ-
σω ενός νόμου, όπως έγινε, για
παράδειγμα, με το ΓΕΣΥ;

- Στη χώρα μας διαχρονικά μέσα
από τον κοινωνικό διάλογο και την
τριμερή διαβούλευση καταλήγουμε
σε κοινά αποδεκτές συμφωνίες που
ως κοινωνικές κατακτήσεις λει-
τουργούν για το κοινό καλό, χωρίς
να αποκλείεται η εισαγωγή νομο-
θετικών ρυθμίσεων όπου αυτό κρί-
νεται απαραίτητο. Η συζήτηση
οποιουδήποτε ζητήματος αξιολο-
γείται με βάση τις ανάγκες τις κοι-
νωνίας και τις δυνατότητες της οι-
κονομίας, ώστε να εξυπηρετείται
το δημόσιο συμφέρον, και με αυτόν

τον γνώμονα θα λειτουργήσουμε
για όλα τα ζητήματα.

Νέες δεξιότητες
- Γίνεται λόγος συχνά - πυκνά
για «skill mismatch» στο εργα-
τικό δυναμικό της Κύπρου. Σκο-
πεύετε να το διορθώσετε αυτό,
και πώς;

- Η ανάπτυξη της οικονομίας
περνά μέσα από την εργασία, αφού
για την ενίσχυση της ανταγωνι-
στικότητας είναι απαραίτητη η
ανάπτυξη του ανθρώπινου δυνα-
μικού της χώρας μας, που αποτελεί
για εμάς βασική προτεραιότητα.
Την προηγούμενη εβδομάδα, μαζί
με τους ομολόγους μου υπουργούς
Εργασίας των κρατών-μελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης συμμετείχα
στο Συμβούλιο Υπουργών όπου,
μεταξύ άλλων, αποφασίσαμε για
το πλαίσιο πολιτικής για το Ευρω-
παϊκό Έτος Δεξιοτήτων 2023. Ήδη,
με τους συνεργάτες μου και τον
Εθνικό Συντονιστή ετοιμάζουμε
σχετικό Πλάνο Δράσης το οποίο
θα καταθέσουμε στο Υπουργικό
Συμβούλιο για να εγκριθεί και να
τεθεί άμεσα σε εφαρμογή με επί-
κεντρο την προώθηση των πράσι-
νων και των ψηφιακών δεξιοτήτων,
με συγκεκριμένους στόχους τους
οποίους θα πετύχουμε. Θα αξιο-
ποιήσουμε τις δομές του υπουργείου

Εργασίας, την Αρχή Ανάπτυξης
Ανθρώπινου Δυναμικού και το Κέν-
τρο Παραγωγικότητας και θα ενι-
σχύσουμε υφιστάμενες πολιτικές
όπως το σύστημα των Πρότυπων
Επαγγελματικών Προσόντων, ενώ
θα προωθήσουμε έργα που περι-
λαμβάνονται στο Ταμείο Ανάκαμ-
ψης και Ανθεκτικότητας και θα
σχεδιάσουμε νέα προγράμματα
μαζί με τους κοινωνικούς εταίρους,
τις επιχειρήσεις, τους οργανισμούς
και την ακαδημαϊκή κοινότητα. Η
πράσινη και η ψηφιακή μετάβαση
πρέπει να επιταχυνθούν και πρω-
ταγωνιστές σε αυτή την προσπά-
θεια είναι οι άνθρωποι, οι εργαζό-
μενοι και οι επαγγελματίες.

Προς βελτίωση
- Όποιες καθυστερήσεις σε επι-
δόματα, εξέτασης αιτήσεων και
άλλες τέτοιες διαδικασίες, προ-

σκρούουν παραδοσιακά στην
γραφειοκρατία. Πώς σκοπεύετε
να αντιμετωπίσετε τέτοιες χρό-
νιες παθογένειες;

- Το κράτος οφείλει να ανταπο-
κρίνεται έγκαιρα στις υποχρεώσεις
του έναντι των πολιτών, όπως εξάλ-
λου αναμένεται να πράττουν οι πο-
λίτες απέναντι στο κράτος. Παρόλο
που έχει σημειωθεί πρόοδος σε
σύγκριση με το παρελθόν, υπάρ-
χουν προφανώς σημαντικά περι-
θώρια βελτίωσης. Ήδη, μαζί με τον
γενικό διευθυντή και την διευθύν-
τρια των Υπηρεσιών Κοινωνικών
Ασφαλίσεων έχουμε επεξεργαστεί
αναλυτικά το θέμα των καθυστε-
ρήσεων στην καταβολή των επι-
δομάτων και με τις υφιστάμενες
δυνατότητες θέσαμε ως πρώτο άμε-
σο στόχο την πρώτη καταβολή
στους συνταξιούχους μας της σύν-
ταξης που δικαιούνται εντός ενός
μήνα μετά από την υποβολή αίτη-
σης για συνταξιοδότηση, ενώ θα
ακολουθήσουν και άλλα. Ωστόσο,
για την αποτελεσματικότερη εξυ-
πηρέτηση των πολιτών είναι απα-
ραίτητη η ενίσχυση των αρμόδιων
υπηρεσιών, η απλοποίηση των δια-
δικασιών και η ουσιαστική αξιο-
ποίηση της τεχνολογίας, που πε-
ριλαμβάνονται στην επικείμενη
μεταρρύθμιση του συνταξιοδοτικού
συστήματος.

Ο θεσμός της ΑΤΑ δεν πρόκειται να καταργηθεί
Συνέντευξη υπ. Εργασίας Γιάννη Παναγιώτου -Στόχος η καταβολή της σύνταξης εντός ενός μήνα από την υποβολή αίτησης 

«Με στοχευμένη κοινωνική πολιτική και με συνέπεια στην δημοσιονομική πειθαρχία μπορούμε να στηρίξουμε τις
ευάλωτες κοινωνικές ομάδες και να ενισχύσουμε περισσότερο την οικονομία», δηλώνει ο κ. Γιάννης Παναγιώτου.

Με συνεργασία
θα επιτύχουμε
πολλά
- Σε τι κατάσταση βρήκατε το
υπουργείο (όχι κτηριακά),
ποιες οι εκκρεμότητες και
ποιες οι προτεραιότητες;
- Οι υπουργοί και οι κυ-
βερνήσεις αλλάζουν, αλλά
όλοι υπηρετούμε την Κυ-
πριακή Δημοκρατία που
υπήρχε πριν και θα υπάρ-
χει μετά από εμάς. Ο προ-
κάτοχός μου υπουργός,
Κυριάκος Κούσιος, φρόν-
τισε για την προετοιμασία
της ομαλής μετάβασης,
ενώ εργάστηκε για την
προώθηση και την ολο-
κλήρωση σημαντικών πο-
λιτικών, όπως η θεσμοθέ-
τηση του κατώτατου μι-
σθού, που ξεκίνησαν από
την αείμνηστη Ζέτα Αιμι-
λιανίδου. 
Το υπουργείο διαθέτει
στελέχη που εργάζονται
σκληρά και προσπαθούν
για το καλύτερο, και είμαι
σίγουρος ότι μαζί θα πετύ-
χουμε πολλά και σημαντι-
κά για την συνοχή της κοι-
νωνίας και για την ανάπτυ-
ξη της οικονομίας.

<<<<<<

«Η διαδικασία της ανα-
προσαρμογής του κα-
τώτατου μισθού είναι
προγραμματισμένη και
εντός αυτού του πλαισί-
ου θα συζητηθεί μαζί με
τους κοινωνικούς εταί-
ρους κατά το επόμενο
διάστημα».

<<<<<<

«Η πράσινη και η 
ψηφιακή μετάβαση
πρέπει να επιταχυν-
θούν και πρωταγωνι-
στές σε αυτή την προ-
σπάθεια είναι οι άνθρω-
ποι, οι εργαζόμενοι 
και οι επαγγελματίες».

Νέες ομάδες εποπτευόμενων στην Κεφαλαιαγορά
Στο τέλος του 2022 ο αριθμός των εποπτευόμενων οντοτήτων ανήλθε στις 837 από 806 το 2021, καταγράφοντας άνοδο 3,85%

Μια νέα ομάδα εποπτευόμενων ον-
τοτήτων έρχεται κάτω από την αρ-
μοδιότητα της Επιτροπής Κεφαλαι-
αγοράς Κύπρου. Όπως παρουσιά-
στηκε στο Πλαίσιο των πεπραγμέ-
νων της Επιτροπής για το 2022,
πρόκειται για τους Παρόχους Υπη-
ρεσιών Συμμετοχικής Χρηματοδό-
τησης (ΠΥΣΧ), οι οποίοι θα παρέχουν
τις υπηρεσίες τους από τη Δημο-
κρατία, πανευρωπαϊκά στη βάση
του ευρωπαϊκού Κανονισμού
2020/1503. Όπως είπε ο πρόεδρος
της Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς Κύ-
πρου, κ. Γιώργος Θεοχαρίδης, η Επι-
τροπή έχει δημοσιοποιήσει προ
ημερών τη Δήλωση Πολιτικής και
τη σχετική Οδηγία και οι ενδιαφε-
ρόμενοι που επιθυμούν να παρέχουν
τις υπηρεσίες τους από τη Δημο-
κρατία, μπορούν να υποβάλουν αί-
τηση στην ΕΚΚ.  Ήδη μια ΚΕΠΕΥ
παρέχει αυτής της μορφής των υπη-
ρεσιών στη βάση του εθνικού πλαι-
σίου, το οποίο αντικαταστάθηκε
από τον ευρωπαϊκό κανονισμό. Σύμ-

φωνα με τα διαθέσιμα στοιχεία, ο
Κανονισμός (ΕΕ) 2020/1503 θέτει
ομοιόμορφους κανόνες, που θα
εφαρμόζονται σε ολόκληρη την Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση για την παροχή
υπηρεσιών συμμετοχικής χρημα-
τοδότησης, και επιτρέπει στους
ΠΥΣΧ να αποκτήσουν ευρωπαϊκό
διαβατήριο για την παροχή των
υπηρεσιών τους διασυνοριακά.

Σύμφωνα με την ομιλία του Προ-
έδρου της Επιτροπής Κεφαλαιαγο-

ράς Κύπρου, τονΝοέμβριο του 2022
η Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς ορί-
στηκε από το υπουργείο Οικονο-
μικών ως μια από τις Αρχές για την
εξέταση, αξιολόγηση και έγκριση
των αιτήσεων των Παρόχων (επι-

χειρήσεις επενδύσεων, επενδυτικές
εταιρείες ή εταιρείες διαχείρισης
και ΟΕΕ) Πανευρωπαϊκών Συντα-
ξιοδοτικών Προϊόντων (PEPP) που
απορρέουν από τον Eυρωπαϊκό Κα-
νονισμό 2019/1238. «Οπότε και ο

εποπτικός ρόλος της Επιτροπής
Κεφαλαιαγοράς θα διευρυνθεί πε-
ραιτέρω»σχολίασε χαρακτηριστικά.
Ήδη η Επιτροπή έχει προβεί σε
προκαταρτική μελέτη του Ευρω-
παϊκού Κανονισμού και ως Επιτρο-
πή Κεφαλαιαγοράς έχει αποστείλει
εισηγήσεις στο υπουργείο Οικο-
νομικών για να ληφθούν υπόψιν
στο σχετικό διάταγμα που θα εκ-
δώσει. Το εν λόγω συνταξιοδοτικό
προϊόν αποτελεί ένα εθελοντικό
συνταξιοδοτικό προϊόν που συμ-
πληρώνει (δεν αντικαθιστά) τα
υπάρχοντα δημόσια και επαγγελ-
ματικά προϊόντα, καθώς και τα εθνι-
κά, ιδιωτικά συνταξιοδοτικά προ-
ϊόντα.

Βάσει της ομιλίας του προέδρου
της ΕΚΚ, όσον αφορά στην ανά-
πτυξη του τομέα, εντός του 2022
συνεχίστηκε η εξέταση των αιτή-
σεων για αδειοδότηση νέων επο-
πτευόμενων οντοτήτων. Συνολικά
έλαβαν έγκριση 86 οντότητες, εκ
των οποίων 59 δραστηριοποιήθη-

καν με τις συλλογικές επενδύσεις,
17 με την παροχή επενδυτικών
υπηρεσιών, 7 με την παροχή κρυ-
πτοπεριουσιακών στοιχείων και 3
με την παροχή διοικητικών υπη-
ρεσιών. Επίσης απορρίφθηκαν από
την Επιτροπή Κεφαλαιαγοράς 6
αιτήσεις για απόκτηση άδειας ΚΕ-
ΠΕΥ. Περαιτέρω αποσύρθηκαν 15
αιτήσεις, εκ των οποίων οι 7 αφο-
ρούσαν αιτήσεις για απόκτηση
άδειας ΚΕΠΕΥ, άλλες 7 αιτήσεις
για απόκτηση άδειας διαφόρων
μορφών συλλογικών επενδύσεων
και 1 για παροχή κρυπτοπεριου-
σιακών στοιχείων. Στο τέλος του
2022 ο αριθμός των εποπτευόμενων
οντοτήτων ανήλθε στις 837 από
806 το 2021, καταγράφοντας άνοδο
3,85%, ενώ βρίσκονται υπό διαδι-
κασία εξέτασης στην ΕΚΚ για αδει-
οδότηση περίπου 100 νέες αιτήσεις.
Σε σύγκριση με το 2019, πριν από
το ξέσπασμα της πανδημίας, η άνο-
δος είναι της τάξης του 12,19%.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Σε σύγκριση με το 2019, πριν από το ξέσπασμα της πανδημίας, η άνοδος εί-
ναι της τάξης του 12,19%.

<<<<<<

Το εν λόγω συνταξιοδο-
τικό προϊόν αποτελεί
ένα εθελοντικό συντα-
ξιοδοτικό προϊόν που
συμπληρώνει (δεν αντι-
καθιστά) τα υπάρχοντα
δημόσια και επαγγελμα-
τικά προϊόντα.
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Η διεθνής και η κυπριακή οικονομία
αντιμετωπίζουν τεράστιες και πρω-
τόγνωρες προκλήσεις τα τελευταία
χρόνια οι οποίες διαδέχονται η μία
την άλλη. Χαρακτηριστικά, το 2022
αποδείχθηκε για ακόμα μία φορά
πως αυτό που παλιά ονομάζαμε κα-
νονικότητα, πλέον δεν υφίσταται.
Πανδημία, πόλεμος στην Ουκρανία,
άνοδος πληθωρισμού και τιμών.
Θα λέγαμε πως η αβεβαιότητα είναι
πλέον η μόνη σταθερά. Αναπόφευ-
κτα, η ευρύτερη αβεβαιότητα που
δημιουργούν στην κοινωνία οι προ-
κλήσεις της εποχής, επηρεάζουν
και τον τουριστικό τομέα ο οποίος
τα τελευταία χρόνια παλεύει διά
πυρός και σιδήρου να επανέλθει
σε προ πανδημίας επίπεδα με ένα

βιώσιμο και αειφόρο τρόπο. Με το
ευρύτερο ζήτημα της Βιωσιμότητας
θα καταπιαστεί και το φετινό συ-
νέδριο του ΣΤΕΚ «Τουρισμός: Η
πορεία προς τη βιώσιμη ανάπτυξη»,
το οποίο θα πραγματοποιηθεί την
Τετάρτη 22 Μαρτίου στο ξενοδοχείο
Hilton Nicosia. Βέβαια η πορεία
προς τη Βιωσιμότητα είναι μία τε-
ράστια και πολυσχιδής πρόκληση
με πολλές παραμέτρους τις οποίες
θα αναλύσουν εκτενώς από το βήμα
του Συνεδρίου μας διακεκριμένοι
ομιλητές.

Διαχρονική μας επιδίωξη είναι
το ετήσιο συνέδριο του ΣΤΕΚ να
διεξάγεται τον Μάρτιο ώστε να δί-
δεται και στους σύνεδρους μία
σφαιρική εικόνα τόσο ενόψει της

επερχόμενης τουριστικής περιόδου
(πολύ πρόσφατα διοργανώθηκε η
πολύ σημαντική τουριστική έκθεση
του Βερολίνου) όσο και μεσοπρό-
θεσμα. Ειδικά φέτος που η κυβέρ-
νηση της χώρας έχει αλλάξει, θα
είναι τιμή μας που θα έχουμε μαζί
μας τον νέο υφυπουργό Τουρισμού
κ. Κώστα Κουμή, ο οποίος θα ανα-
λύσει το κυβερνητικό πλάνο για
τον νευραλγικό για την οικονομία

τομέα του τουρισμού. Είναι απο-
δεκτό από όλους πως ο τουρισμός
αποτελεί το βαρόμετρο για την ευ-
ρύτερη πορεία της κυπριακής οι-
κονομίας και θα πρέπει να αποτε-
λέσει προτεραιότητα για την πο-
λιτεία. Γι’ αυτό και απαιτείται στα-
θερή και συμφωνημένη τουριστική
πολιτική η οποία θα ενδυναμώσει
το προσφερόμενο προϊόν, θα μει-
ώσει τις εξαρτήσεις από συγκεκρι-
μένες αγορές, θα τερματίσει το παι-
χνίδι των χαμηλών τιμών και θα
καταστήσει τη χώρα μας πιο αν-
ταγωνιστική στο διεθνές περιβάλ-
λον, με ιδιαίτερη έμφαση στην πα-
ροχή ποιοτικών υπηρεσιών.

Στο Συνέδριο θα συμμετάσχουν
επίσης μεταξύ άλλων ο ύπατος Αρ-

μοστής του Ηνωμένου Βασιλείου
στην Κύπρο κ. Irfan Siddiq, η πρέ-
σβης της Γερμανίας στην Κύπρο
κα Anke Schlimm, ο αναπληρωτής
Γενικός Διευθυντής του υπουργείου
Μεταφορών, Επικοινωνιών και Έρ-
γων κ. Γιάννης Νικολαΐδης, η γενική
γραμματέας Τουριστικής Πολιτικής
και Ανάπτυξης του υπουργείου
Τουρισμού της Ελλάδας κα Ολυμπία
Αναστασοπούλου, καθώς και επαγ-
γελματίες και ακαδημαϊκοί τόσο
από την Κύπρο όσο και από το εξω-
τερικό. Ιδιαίτερου ενδιαφέροντος
θεωρούμε πως θα είναι και η πα-
ρουσίαση των κύριων συμπερα-
σμάτων της πρώτης στο είδος της
έρευνας για τα εμπόδια αλλά και
τα αναγκαία κίνητρα για προσέλ-

κυση προσωπικού στον ξενοδοχει-
ακό κλάδο. Στο τελευταίο Travel
& Tourism Development Index με
έτος αναφοράς το 2021, η Κύπρος
κατατάχθηκε στην 31η θέση ανά-
μεσα σε 117 χώρες. Η προσπάθεια
για ενίσχυση της ανταγωνιστικό-
τητας του κυπριακού τουρισμού
δεν πρέπει να ατονήσει, ούτε και
πρέπει να υπάρξει εφησυχασμός.
Το φετινό συνέδριο του ΣΤΕΚ θα
επιχειρήσει να δώσει απαντήσεις
και εισηγήσεις ώστε η ανταγωνι-
στικότητα και η μακροπρόθεσμη
βιωσιμότητα του κυπριακού του-
ρισμού να ενισχυθούν. 

Η ΧρυσαίμιληΨηλογένηείναι Γενική Δι-
ευθύντρια του ΣΤΕΚ.

Ενώπιον διαρκών και αστάθμητων προκλήσεων ο τουρισμός 
<<<<<<

Απαντήσεις στο συνέ-
δριο του ΣΤΕΚ «Τουρι-
σμός: Η πορεία προς τη
βιώσιμη ανάπτυξη».

«Πετάει» η αεροπορική συνδεσιμότητα το 2023
Στο 96% του 2019 η επιβατική κίνηση φέτος, αυξημένες και οι πτήσεις – Στις 69.000 αφίξεις και αναχωρήσεις φέτος

Της ΜΑΡIΑΣ ΗΡΑΚΛEΟΥΣ

Ενθαρρυντικά είναι τα μηνύματα σε
σχέση με την επιβατική κίνηση -
και κατ’ επέκταση και για την του-
ριστική κίνηση- για το 2023, καθώς
αναμένεται ότι οι αριθμοί θα επι-
στρέψουν στις καλές επιδόσεις του
2019. Συγκεκριμένα, σύμφωνα με
τα μέχρι στιγμής στοιχεία, η επι-
βατική κίνηση θα φτάσει τουλάχι-
στον το 96% της κίνησης που είχε
καταγραφεί το 2019 ενώ ενδέχεται
ακόμα και να το ξεπεράσει. Δεδο-
μένο θεωρείται ως εκ τούτου, ότι
η φετινή χρονιά θα κινηθεί καλύτερα
από πέρσι. Υπενθυμίζεται ότι το
2022 η επιβατική κίνηση (επιβάτες
αφίξεων και αναχωρήσεων), ανήλθε
στα 9,2 εκατ., αριθμός ο οποίος ανα-
λογεί -περίπου- στο 82% της επι-
βατικής κίνησης του 2019. Η αύξηση
των επιβατών συνεπάγεται με αύ-
ξηση των προσφερόμενων προορι-
σμών. Σύμφωνα με την διαχειρί-
στρια εταιρεία των αεροδρομίων
Hermes Airports, η συνδεσιμότητα
της Κύπρου έχει πλέον ενισχυθεί
σημαντικά με απευθείας σύνδεση
σε 38 χώρες με 140 προορισμούς
και 50 αεροπορικές εταιρείες.

Πτήσεις ανά μήνα
Η «Κ» έχει στην κατοχή της στοι-

χεία με βάση τα οποία δίνεται η ει-
κόνα για τη δυναμική του πτητικού
προγράμματος του 2023. Συνάγεται
λοιπόν ότι γύρω στις 2703 πτήσεις/
μήνα (αφίξεις και αναχωρήσεις) θα

πραγματοποιούνται κατά μέσο όρο
από το αεροδρόμιο Λάρνακας για
τους χειμερινούς μήνες και 5072
πτήσεις/ μήνα, για τους καλοκαι-
ρινούς. Αντίστοιχα, για το αερο-
δρόμιο Πάφου, υπολογίζεται ότι ο
μέσος όρος πτήσεων/ μήνα είναι
1033 για τους χειμερινούς μήνες
και 2156 για τους καλοκαιρινούς.
Αθροιστικά, για όλο το έτος 2023,
ο αριθμός προγραμματισμένων πτή-
σεων από και προς τα δύο κυπριακά
αεροδρόμια υπολογίζονται γύρω
στις 69 χιλιάδες πτήσεις, εκ των
οποίων οι 49 χιλιάδες πτήσεις στη
Λάρνακα και οι 20 χιλιάδες στην
Πάφο. 

Από και προς Λάρνακα
Γύρω στις 49 χιλιάδες πτήσεις

θα πραγματοποιηθούν από και προς
το αεροδρόμιο Λάρνακας το 2023.
Στην πρώτη πεντάδα με την ψη-
λότερη συχνότητα πτήσεων είναι
η Αθήνα, το Τελ Αβίβ, το Λονδίνο -
Χίθροου και Γκάτγουικ- και η Θεσ-
σαλονίκη. Αυξημένη συχνότητα
καταγράφεται και με τη Βυρητό,
τη Βιέννη, το Γερεβάν και το Βελι-
γράδι. Εβδομαδιαίως οι πτήσεις κυ-
μαίνονται γύρω στις 313 για τους
χειμερινούς μήνες και στις 580 για
τους καλοκαιρινούς μήνες (Απρί-

λη-Οκτώβρη). Η περίοδος αιχμής
είναι βεβαίως οι μήνες Ιούλιος και
Ιούνιος με 635 πτήσεις/ εβδομάδα,
ενώ ο πιο αδύναμος μήνας είναι,
συγκριτικά, ο Φεβρουάριοςο οποίος
ήταν ωστόσο καλύτερος από το
2019 σε ό,τι αφορά την επιβατική
κίνηση. Από το αεροδρόμιο Λάρ-
νακας εκτελούνται καθημερινά πτή-
σεις σε 29 προορισμούς, με κάποιες
μειώσεις στον αριθμό τη χειμερινή
περίοδο, ενώ στο ετήσιο πρόγραμμα
καταγράφονται προγραμματισμένες
πτήσεις για 96 προορισμούς.

Οι πτήσεις στην Πάφο
Μετά τις θετικές επιδόσεις του

προηγούμενου έτους, το πτητικό
πρόγραμμα στο αεροδρόμιο Πάφου
συνεχίζει δυναμικά και για το 2023.
Σύμφωνα με τα στοιχεία που έχει
ενώπιον της η «Κ» συνολικά οι πτή-
σεις του 2023 (αφίξεις και αναχω-
ρήσεις) υπολογίζονται γύρω στις
20 χιλιάδες ετησίως. Μηνιαίως, οι
πτήσεις υπολογίζονται σε 1033 για
τους χειμερινούς μήνες, ενώ την
καλοκαιρινή περίοδο ο μέσος όρος
του αριθμού πτήσεων/ τον μήνα
ανέρχεται σε 2156. Πιο δυνατοί μή-
νες ο Ιούλιος (2314 πτήσεις) και ο
Αύγουστος (2319 πτήσεις). Σε εβδο-
μαδιαία βάση, υπολογίζεται ότι θα

πραγματοποιούνται 247 πτήσεις
την εβδομάδα για τους καλοκαιρι-
νούς μήνες, ενώ το πικ του αερο-
δρομίου είναι τους μήνες Ιούλη και
Αύγουστο με 261 και 262 πτήσεις
αντίστοιχα. Για τη χειμερινή περίοδο

υπολογίζεται ότι οι πτήσεις ανέρ-
χονται κατά μέσο όρο σε 119, με
τις περισσότερες τον Μάρτη (147)
και τον Νοέμβρη (128). Συνολικά,
το αεροδρόμιο Πάφου παρέχει συν-
δεσιμότητα με 60 αεροδρόμια, εκ

των οποίων σε καθημερινή βάση
σε Γκάτγουικ, Στάνστετ, Μάντσε-
στερ, Τελ Αβίβ, Θεσσαλονίκη και -
από Απρίλιο μέχρι Οκτώβριο- το
Μπρίστολ και το Μπέρμινγχαμ. Κα-
θημερινές πτήσεις υπάρχουν και
για τη Βιέννη τους μήνες Απρίλιο
και Μάιο. Σημειώνεται επίσης ότι
το δρομολόγιο Πάφου-Αθήνας πα-
ραμένει στο πτητικό πρόγραμμα
του αεροδρομίου.

21 ευρωπαϊκές πρωτεύουσες
Από τις 38 χώρες με τις οποίες

συνδέεται πτητικά η Κύπρος, οι
21 αφορούν χώρες της Ε.Ε., με
απευθείας πτήσεις σε εβδομαδιαία
βάση (πίνακας). Την 1η θέση στην
συχνότητα των πτήσεων έχει η
Αθήνα, με 84 πτήσεις εβδομαδιαίως
τον χειμώνα και 89 πτήσεις το κα-
λοκαίρι. Αυξημένη συχνότητα πτή-
σεων υπάρχει και για τη Βιέννη
(24/ εβδομάδα τους καλοκαιρινούς
μήνες και 13 τους χειμερινούς),
την Πράγα, το Παρίσι, τη Βουδα-
πέστη, το Βουκουρέστι και τη Βαρ-
σοβία. Από τις χώρες της Ε.Ε. με
τις οποίες δεν υπάρχει μέχρι στιγ-
μής σταθερό πρόγραμμα πτήσεων
είναι η Ισπανία, το Βέλγιο, το Λου-
ξεμβούργο, η Πορτογαλία και η
Σλοβενία. Σημειώνεται ότι στην

περίπτωση της Ισπανίας, αν και
δεν υπάρχουν ολόχρονα πτήσεις,
την καλοκαιρινή περίοδο πραγ-
ματοποιούνται πτήσεις από και
προς τη Βαρκελώνη, ενώ και στην
περίπτωση του Βελγίου, πτήσεις
πραγματοποιούνται από το αερο-
δρόμιο της Πάφου, σε μη κεντρικό
αεροδρόμιο των Βρυξελλών.

Κίνητρα €120 εκατ.
Για πολύ θετικά αποτελέσματα,

τα οποία αποδίδει σε προσπάθειες
των προηγούμενων χρόνων αλλά
και στα σχέδια κινήτρων, κάνει
λόγο η Μαρία Κουρούπη, Ανώτερη
Διευθύντρια Αεροπορικής Ανάπτυ-
ξης, Μάρκετινγκ και Επικοινωνίας
της Hermes Airports. Σε δηλώσεις
της στην «Κ» τονίζει ότι η συνδε-
σιμότητα της χώρας είναι στρατη-
γική προτεραιότητα για τη Hermes
εφόσον αυτή αποτελεί την κινη-
τήριο δύναμη της τουριστικής βιο-
μηχανίας της Κύπρου. «Οι προσπά-
θειες μας τα προηγούμενα χρόνια
επικεντρώθηκαν σε αυτό και χαι-
ρόμαστε που απέδωσαν καρπούς
καταγράφοντας πολύ θετικά απο-
τελέσματα. Τα τελευταία 15 χρόνια,
αφότου η Hermes Airports ανέλαβε
τη διαχείριση των αεροδρομίων
της χώρας μας, προσθέσαμε πολλές
νέες αεροπορικές εταιρίες που εξυ-
πηρετούν μια μεγάλη γκάμα προ-
ορισμών. Επομένως, η εικόνα της
αεροπορικής σύνδεσης της Κύπρου
παρουσιάζει βελτίωση κάθε χρο-
νιά». Από το 2006, χρονιά που ανέ-
λαβε η Hermes Airports την δια-
χείριση των αεροδρομίων, μέχρι
το 2023 ο αριθμός των εταιρειών
που πετούν στην Κύπρο έχει δι-
πλασιαστεί -από 25 έφτασε στις
50. Βεβαίως σημαντικός είναι ο
ρόλος των σχεδίων κινήτρων, στα
οποία η Hermes έχει επενδύσει τα
τελευταία δέκα χρόνια πέραν των
120 εκ. ευρώ και είναι ένα πολύ
ουσιαστικό εργαλείο για την ανά-
πτυξη της συνδεσιμότητας της χώ-
ρας μας. Στην περίοδο των δέκα
αυτών ετών, η Κύπρος είχε κληθεί
να αντιμετωπίσει σοβαρές κρίσεις
όπως τα μνημόνια, η αναστολή
λειτουργίας αερογραμμών και με-
γάλων ταξιδιωτικών πρακτόρων
και η πανδημία. Κατάφερε, όμως,
να ανταπεξέλθει και να ανεβάζει
σταθερά κάθε χρόνο τους τουρι-
στικούς της δείκτες, και όχι μόνο
σε αριθμούς αλλά και πετυχαίνοντας
διαφοροποίηση στις αγορές που
εξυπηρετούνται, και αυτό οφείλεται
-σε πολύ μεγάλο βαθμό- στο σχέδιο
κινήτρων εκτιμά η διαχειρίστρια
εταιρεία. Η Hermes Airports συ-
νεχίζει τις καμπάνιες της διαδι-
κτυακά, με στόχο την ενίσχυση
των δρομολογίων, στο πλαίσιο των
οποίων προβάλλει την Κύπρο και
αναδεικνύει τις εναλλακτικές μορ-
φές τουρισμού και την αυθεντικό-
τητα των εμπειριών της χώρας.

Προορισμοί που ανεβαίνουν
Προκύπτει επίσης ότι τόσο κατά

τους πρώτους μήνες του 2023, όσο
και το υπόλοιπο του έτους, ξεχω-
ρίζουν και καταγράφουν ανοδική
πορεία -πέραν του Ηνωμένου Βα-
σιλείου- η Πολωνία, η Γαλλία και η
Ιταλία. Αξιοσημείωτη είναι η κινη-
τικότητα και από χώρες όπως η Γερ-
μανία, η Αυστρία και η Ελβετία.
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Ρεκόρ επιβατικής κίνησης κατέ-
γραψε ο Φεβρουάριος ο οποίος
ανήλθε σε 454 χιλιάδες επιβάτες
οι οποίοι ταξίδεψαν από και προς
τα αεροδρόμια Λάρνακας και Πά-
φου. Τις καλές επιδόσεις Φε-
βρουαρίου επιβεβαίωσε και η
στατιστική υπηρεσία με τα πρό-
σφατα στοιχεία για τις τουριστι-
κές αφίξεις του προηγούμενου
μήνα. Με βάση τα στοιχεία κατα-
γράφεται αύξηση ακόμα και από
τις επιδόσεις του αντίστοιχου μή-
να του 2019. Συγκεκριμένα, φέ-
τος ανήλθαν σε 119.081 σε σύγ-
κριση με 71.921 τον Φεβρουάριο
2022, σημειώνοντας αύξηση
65,6%. Τον Φεβρουάριο του
2019 οι αφίξεις ανήλθαν 105.571.
Για την περίοδο Ιανουαρίου –
Φεβρουαρίου 2023, οι αφίξεις
τουριστών ανήλθαν σε 209.630

σε σύγκριση με 115.865 την αντί-
στοιχη περίοδο του 2022 και
187.541 συνολικά το 2019. Κυ-
ριότερες αγορές για τον Φε-
βρουάριο ήταν το Ηνωμένο Βα-
σίλειο (27,2%), το Ισραήλ
(12,8%) η Ελλάδα (12,6%), η Πο-
λωνία (9,8%) και η Γερμανία
(5,1%). Σύμφωνα με στοιχεία της
Hermes Airports, αυτές οι αγο-
ρές αποτελούν γύρω στο 70%
της συνολικής επιβατικής κίνη-
σης, καταγράφοντας δείκτες
πληρότητας που πλησιάζουν το
80%. Εκτιμάται πάντως ότι μαζί
με την αύξηση των πτήσεων, θα
αυξηθούν και οι δείκτες πληρό-
τητας των πτήσεων, ενώ ειδικό-
τερα από τη βρετανική αγορά
εκτιμάται ότι από τον Απρίλιο, οι
δείκτες πληρότητας των πτήσε-
ων θα είναι πέραν του 80%.

Μήνας ρεκόρ ο Φεβρουάριος

<<<<<<

Η μεγαλύτερη συχνό-
τητα πτήσεων κατα-
γράφεται στην Αθήνα
τόσο την χειμερινή
όσο και την καλοκαιρι-
νή περίοδο.
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ 

Ένα βήμα πιο κοντά στην έκδοση
του ομολόγου βιωσιμότητας είναι
η Κυπριακή Δημοκρατία. Πιθανώς
η έκδοση του ομολόγου βιωσιμό-
τητας,παρεμφερές του ευρέως γνω-
στού «Πρασίνου Ομολόγου», θα
γίνει μετά την αξιολόγηση της πι-
στοληπτικής ικανότητας της Κυ-
πριακής Δημοκρατίας από τους Mo-
ody’s και DBRS, δηλαδή μετά την
31η Μαρτίου. Ο νέος υπουργός Οι-
κονομικώνΜάκης Κεραυνός, βρήκε
«έτοιμο το βιβλίο» στο τραπέζι του,
αφού είχε δημιουργηθεί στη θητεία
του προηγουμένου υπουργού Οι-
κονομικών, του Κωνσταντίνου Πε-
τρίδη. Το Πλαίσιο Βιώσιμης Χρη-
ματοδότησης δημοσιοποίησε μέσα
στην εβδομάδα το Γραφείο Διαχεί-
ρισης Δημοσίου Χρέους (ΓΔΔΧ).

Όπως αναφέρει στο Πλαίσιο που
δημοσιοποιήθηκε, η Κύπρος ανα-
γνώρισε την ανάγκη να ενισχυθεί
η παγκόσμια δράση για το κλίμα
υπό το πρίσμα των πιο πρόσφατων
επιστημονικών δεδομένων για την
κλιματική αλλαγή και αναφέρθηκε
όχι μόνο στις σημαντικές ευκαιρίες
που συνεπάγεται η μετάβαση σε
μια πράσινη οικονομία (όπως το
δυναμικό για οικονομική ανάπτυξη,
για νέα επιχειρηματικά μοντέλα
και αγορές, για νέες θέσεις εργασίας
και τεχνολογική ανάπτυξη), αλλά
και στις σοβαρές προκλήσεις που
πρέπει να ξεπεραστούν προκειμένου
να επιτευχθούν οι στόχοι της συμ-
φωνίας του Παρισιού. Όπως επι-
σημαίνεται, η διευκόλυνση της με-
τάβασης θα απαιτήσει σημαντικές
επενδύσεις τόσο από τον δημόσιο
όσο και από τον ιδιωτικό τομέα. Η
στήριξη των πράσινων και κοινω-
νικών δαπανών στον προϋπολογι-
σμό της Δημοκρατίας μέσω της έκ-

δοσης βιώσιμου (συμπεριλαμβανο-
μένου του πράσινου ή κοινωνικού)
χρέους σε μορφή ομολόγων ή δα-
νείων (μαζί «βιώσιμα μέσα») βάσει
του παρόντος πλαισίου θα είναι το
κλειδί για να καταστεί δυνατή αυτή
η μετάβαση.

Εκτός από τη χρήση των βιώσι-
μων μέσων για την κάλυψη των βα-

σικών δημοσιονομικών αναγκών
και τη δυνατότητα υλοποίησης των
πράσινων και κοινωνικών έργων
που προορίζονται για χρηματοδό-
τηση στον εθνικό προϋπολογισμό,
η Κύπρος ελπίζει ότι η επιδίωξη της
βιώσιμης χρηματοδότησης του χρέ-
ους βάσει του παρόντος πλαισίου
θα συμβάλει επίσης στην ενίσχυση
της δέσμευσης που έχει αναλάβει
για την προώθηση των στόχων πε-
ριβαλλοντικής βιωσιμότητας, ιδίως
για τον μετριασμό της κλιματικής
αλλαγής, την προσαρμογή στην
κλιματική αλλαγή, την προώθηση
της βιοποικιλότητας, τη διατήρηση
των φυσικών πόρων και την πρό-
ληψη και τον έλεγχο της ρύπανσης.
Άλλος στόχος είναι η προώθηση

υψηλότερων στόχων κοινωνικής
ευημερίας στη Δημοκρατία, προ-
ωθώντας θετικά κοινωνικά αποτε-
λέσματα και συμβάλλοντας στον
μετριασμό των κοινωνικών ζητη-
μάτων που μπορεί να απειλήσουν,
να εμποδίσουν ή να βλάψουν την
ευημερία συγκεκριμένων πληθυ-
σμών της κοινωνίας ή του ευρύτε-
ρου κοινού. Ακόμα, να παρέχει
στους επενδυτές που εστιάζουν
στον βιώσιμο αντίκτυπο την ευκαι-
ρία να διαφοροποιήσουν περαιτέρω
τα χαρτοφυλάκιά τους με έναν γνω-
στό και αξιόπιστο εκδότη ευρωο-
μολόγων. Στόχος επίσης είναι η δι-
ευκόλυνση της συνεχούς αύξησης
της ρευστότητας και του βάθους
στις βιώσιμες αγορές χρέους. Συ-

νάμα, η ενθάρρυνση της ανάπτυξης
πλαισίων βιώσιμης χρηματοδότησης
τόσο από Κύπριους εγχώριους εκ-
δότες όσο και από άλλους κρατικούς
εκδότες. Τέλος, λόγος γίνεται για
την προώθηση της τήρησης των
βέλτιστων πρακτικών της αγοράς
από τους εκδότες βιώσιμου χρέους,
δίνοντας το παράδειγμα ισχυρών
διαδικασιών για την αξιολόγηση
και επιλογή έργων, τη διαχείριση
των εσόδων και τη συνεχή υποβολή
εκθέσεων.

Βασικά στοιχεία του πλαισίου
Όπως καταγράφεται στο Πλαί-

σιο, η Κύπρος θα διαθέσει ποσό ίσο
με τα καθαρά έσοδα από την έκδοση
Πράσινων, Κοινωνικών ή Αειφόρων

Μέσων για την αποκλειστική χρη-
ματοδότηση ή/και την αναχρημα-
τοδότηση, όλων ή εν μέρει, Πρά-
σινων ή/και Κοινωνικών κρατικών
δαπανών που πληρούν τα κριτήρια
επιλεξιμότητας που ορίζονται στο
παρόν πλαίσιο (Επιλέξιμες Δαπάνες).
Το πεδίο εφαρμογής των επιλέξιμων
δαπανών περιλαμβάνει (αλλά δεν
περιορίζεται σε αυτό) τις επιδοτήσεις
και τους διαφυγόντες φόρους, τις
φορολογικές δαπάνες, τις λειτουρ-
γικές δαπάνες και τις επενδυτικές
δαπάνες. Στο μέτρο του δυνατού,
οι άυλες δαπάνες, όπως οι διοικη-
τικές δαπάνες, περιλαμβάνονται
μόνο εφόσον κρίνονται σχετικές
και αναγκαίες για την υλοποίηση
των απτών έργων που εποπτεύονται
από τον οργανισμό ή την υπηρεσία
της οποίας οι διοικητικές δαπάνες
αποτελούν αντικείμενο της κατα-
νομής. Σημειώνεται πως, η περίοδος
αναδρομής για τις επιλέξιμες δα-
πάνες περιορίζεται σε δημόσιες δα-
πάνες που πραγματοποιήθηκαν το
νωρίτερο τρία ημερολογιακά έτη
πριν από το έτος έκδοσης.

Με διυπουργική ομάδα
Το Γραφείο Διαχείρισης Δημο-

σίου Χρέους έχει συστήσει διυπουρ-
γική ομάδα εργασίας για τη βιώσιμη
χρηματοδότηση (SFWG), η οποία
μαζί με τα αρμόδια υπουργεία και
τις κυβερνητικές υπηρεσίες που εί-
ναι αρμόδιες για τον προϋπολογισμό
και την υλοποίηση έργων, αποτελεί
βασικό στοιχείο της διακυβέρνησης
γύρω από την αξιολόγηση και την
επιλογή έργων στο πλαίσιο του
πλαισίου βιώσιμης χρηματοδότησης
της Δημοκρατίας. Η SFWG προ-
εδρεύεται από τον ανώτερο υπεύ-
θυνο του Γραφείου Διαχείρισης Δη-
μόσιου Χρέους για τη βιώσιμη χρη-
ματοδότηση του χρέους και περι-

λαμβάνει επίσης εκπροσώπους από
το υπουργείο Οικονομικών, από το
υπουργείο Γεωργίας, Αγροτικής
Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, από
το υπουργείο Ενέργειας, από το
υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Ασφαλίσεων/Αντιπρόεδρος  του
υπουργείου Κοινωνικής Πρόνοιας
και από το υπουργείο Μεταφορών,
Επικοινωνιών και Έργων.

Η σύνθεση της SFWG μπορεί να
προσαρμοστεί με την πάροδο του
χρόνου, υπό την εποπτεία της Υπη-
ρεσίας Διαχείρισης Δημοσίου Χρέ-
ους, προκειμένου να διασφαλιστεί
ότι οι βασικοί ενδιαφερόμενοι φορείς
των οποίων τα έργα έχουν λάβει ή
αναμένεται να λάβουν σημαντικές
χορηγήσεις βάσει του παρόντος
πλαισίου, θα ενσωματωθούν στη
διαδικασία αξιολόγησης και επιλο-
γής έργων και στη σχετική διακυ-
βέρνηση της βιώσιμης χρηματο-
δότησης.

Ευθυγραμμισμένο με Αρχές
Το πλαίσιο βιώσιμης χρηματο-

δότησης της Κύπρου ευθυγραμμί-
ζεται με τις εκδόσεις του Ιουνίου
2021 (με επικαιροποιήσειςτον Ιούνιο
2022) των Αρχών Πράσινων Ομο-
λόγων (GBP), των Αρχών Κοινωνικών
Ομολόγων (SBP) και των Κατευθυν-
τήριων Γραμμών για τα Ομόλογα
Βιωσιμότητας (SBG), όπως δημοσι-
εύονται από τη Διεθνή Ένωση Κε-
φαλαιαγοράς (ΊCΜΑ), καθώς και με
την έκδοση του Φεβρουαρίου 2021
των Αρχών Πράσινων Δανείων (GLP)
και την έκδοση του Απριλίου 2021
των Αρχών Κοινωνικών Δανείων
(SLΡ) που δημοσιεύονται από την
Ένωση Δανειακών Αγορών (LMA).
Το Πλαίσιο καταρτίστηκε σύμφωνα
με τα βασικά στοιχεία και τις βασικές
συστάσεις των προαναφερόμενων
κατευθυντήριων γραμμών.

Τον Απρίλιο το ομόλογο βιωσιμότητας
Πιθανώς μετά την αξιολόγηση των Moody’s και DBRS – Δημοσιοποιήθηκε το Πλαίσιο Βιώσιμης Χρηματοδότησης

Το Γραφείο Διαχείρισης Δημοσίου Χρέους έχει συστήσει διυπουργική ομά-
δα εργασίας για τη βιώσιμη χρηματοδότηση (SFWG).

<<<<<<

Η χώρα ελπίζει ότι η
επιδίωξη της βιώσιμης
χρηματοδότησης του
χρέους θα συμβάλει
επίσης στην ενίσχυση
της δέσμευσης που 
έχει αναλάβει για την
προώθηση των στόχων
περιβαλλοντικής βιωσι-
μότητας.
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Στα χαμηλότερα επίπεδα των τελευ-
ταίων 14 μηνών διαμορφώθηκε 
ο πληθωρισμός τον Φεβρουάριο 
του 2023, με την αποκλιμάκωση 
που ξεκίνησε τον Οκτώβριο του 
2022 να συνεχίζεται για πέμπτο 
μήνα. Σύμφωνα με τα στοιχεία που 
ανακοίνωσε η Ελληνική Στατιστι-
κή Αρχή (ΕΛΣΤΑΤ), ο δείκτης τι-
μών καταναλωτή αυξήθηκε τον 
Φεβρουάριο του 2023 κατά 6,1% 
σε ετήσια βάση από 7% τον Ια-
νουάριο του 2023. Ωστόσο, οι τι-
μές των τροφίμων παραμένουν 
σε εξαιρετικά υψηλά επίπεδα, με 
τον πληθωρισμό σε αυτή την ομά-
δα αγαθών να διαμορφώνεται σε 
14,8% τον Φεβρουάριο του 2023, 
ενώ καταγράφονται αξιοσημείω-
τες ανατιμήσεις και σε μηνιαία 
βάση. Το τελευταίο αν μη τι άλλο 
δείχνει ότι κάποιες μικρές μειώ-
σεις τιμών που είχαν καταγραφεί 
κυρίως σε εισαγόμενα γαλακτοκο-
μικά και τυριά φαίνεται να αφο-
ρούν μεμονωμένες περιπτώσεις 
και δεν αποτελούν ένδειξη ευρύ-
τερης αποκλιμάκωσης των τιμών 
στην κατηγορία των τροφίμων.                

Ειδικότερα, στα τρόφιμα οι με-
γαλύτερες αυξήσεις τιμών σε ετή-
σια βάση είναι οι ακόλουθες: γαλα-
κτοκομικά και αυγά 25,2%, έλαια 
και λίπη 22,9%, κρέατα 20%, ψωμί 
και δημητριακά 16,8%, καφές 13%, 
ζάχαρη, σοκολάτες, γλυκά 9,2%, 
μεταλλικό νερό, αναψυκτικά, χυ-
μοί 9%, λαχανικά 8,6%. Σε μηνι-
αία βάση καταγράφηκαν αυξήσεις 
συνολικά 1,5% στην ομάδα των 
τροφίμων, με τις μεγαλύτερες να 
εντοπίζονται στα ακόλουθα είδη: 
14,9% στα νωπά λαχανικά, 3,5% 
στα κατεψυγμένα λαχανικά, 2,7% 
στο ελαιόλαδο, 2,3% στον καφέ, 
2,1% στα τυριά.                 

Ακόμη και εάν έχουν αποκατα-
σταθεί κάποια από τα προβλήμα-
τα εφοδιασμού που προκάλεσε ο 
πόλεμος στην Ουκρανία, δεν λεί-
πουν άλλα γεγονότα που μπορεί 

να διαταράξουν την παγκόσμια 
αλυσίδα αγροτικών πρώτων υλών 
και τροφίμων. Σύμφωνα με τον 
Οργανισμό Τροφίμων και Ποτών 
του ΟΗΕ (FAO), ο διεθνής δείκτης 
τιμών στα σιτηρά αυξήθηκε ελα-
φρώς καθώς σε βασικές περιοχές 
καλλιέργειας υπάρχουν φόβοι για 
παρατεταμένη ξηρασία, ενώ το 
ίδιο ισχύει και για το καλαμπόκι. 
Οι τιμές στα κοτόπουλα μπορεί 
να έπεσαν, όμως ανεβαίνουν ξα-
νά οι τιμές του χοιρινού, ενώ χα-
μηλή παραμένει η παραγωγή του 
ηλιελαίου.                        

Την ίδια ώρα σοβαρές απώλειες 
στους οικογενειακούς προϋπολο-
γισμούς προκαλούν οι σημαντικές 
ανατιμήσεις στα είδη άμεσης κα-
τανάλωσης νοικοκυριού (16,7% 
σε ετήσια βάση), είδη που είναι 
απαραίτητα, όπως τα απορρυπα-
ντικά, τα χαρτικά, τα καθαριστικά, 
καθώς και στα άλλα είδη ατομικής 

φροντίδας, με τις αυξήσεις τιμών 
σε ετήσια βάση να φθάνουν στο 
10,4%. Αξίζει να σημειωθεί ότι και 
στα είδη άμεσης κατανάλωσης νοι-
κοκυριού παρατηρούνται αυξήσεις 
τιμών 2,4% σε μηνιαία βάση. Με-
γάλη επιβάρυνση στο διαθέσιμο 
εισόδημα προκαλεί επίσης η αύ-
ξηση των τιμών στα φαρμακευτι-
κά προϊόντα, κατά 13,8% σε ένα 
χρόνο και 7,1% σε μόλις ένα μήνα.                 

Αυξήσεις τιμών καταγράφονται 
πλέον και σε άλλα αγαθά, οι οποί-
ες έρχονται με χρονική υστέρη-
ση, όπως στα είδη ένδυσης και 
υπόδησης (7,1%), ενώ τα έτσι κι 
αλλιώς πολύ ακριβότερα σε σύ-
γκριση με πέρυσι αεροπορικά ει-
σιτήρια αυξήθηκαν τον τελευταίο 
μήνα κατά 15,7%. Σε σύγκριση, 
δε, με πριν από ένα χρόνο τα αε-
ροπορικά εισιτήρια είναι ακριβό-
τερα κατά 47,6%.                  

Aισθητή από την άλλη είναι η 

αποκλιμάκωση των τιμών στο ηλε-
κτρικό ρεύμα και η επιβράδυνση 
των αυξήσεων στο φυσικό αέριο. 
Ετσι σε ετήσια βάση η τιμή του 
ηλεκτρικού ρεύματος, συμπερι-
λαμβανομένων των κρατικών επι-
δοτήσεων, ήταν μειωμένη τον Φε-
βρουάριο του 2023 κατά 22,4%, 
ενώ μείωση 5,1% καταγράφηκε 
και στο πετρέλαιο θέρμανσης. Η 
τιμή του φυσικού αερίου ήταν αυ-
ξημένη κατά 37,1% σε σύγκριση 
με ένα χρόνο πριν, των στερεών 
καυσίμων κατά 25,3% και των καυ-
σίμων (βενζίνη, ντίζελ) κατά 2%. Σε 
μηνιαία βάση παρατηρείται μείω-
ση της τιμής του φυσικού αερίου 
κατά 21,6%, του πετρελαίου θέρ-
μανσης κατά 3,9%, του πετρελαί-
ου κίνησης κατά 3,2%. Οι τιμές 
του ηλεκτρικού ρεύματος παρέ-
μειναν σχεδόν στα ίδια επίπεδα, 
ενώ η τιμή της βενζίνης αυξήθη-
κε κατά 1,4%.

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ      

Μειώνεται ο πληθωρισμός, στα ύψη
παραμένουν οι τιμές των τροφίμων
Στο 6,1% ο δείκτης τιμών καταναλωτή τον Φεβρουάριο από 7% τον Ιανουάριο    

Η εταιρεία αναλύσεων, η οποία ανήκει στον όμιλο του οίκου αξιολόγησης 
Fitch, αναμένει ότι η ανάπτυξη στην Ελλάδα θα επιβραδυνθεί απότομα στο 
0,9% το 2023, πριν ανακάμψει στο 1,9% το 2024.

Συγκρατημένα αισιόδοξοι, παρά τις 
πληθωριστικές πιέσεις και τους φό-
βους για ύφεση σε παγκόσμια κλί-
μακα, παραμένουν και κατά το δεύ-
τερο τρίμηνο του 2023 οι Ελληνες 
υπεύθυνοι προσλήψεων, με την 
έρευνα προοπτικών απασχόλησης 
(ΝΕΟ) του ομίλου ManpowerGroup 
να καταγράφει αυτή τη σταθερό-
τητα. Οπως χαρακτηριστικά, δε, 
επισημαίνει ο CEO της εταιρείας 
στη χώρα μας Χαράλαμπος Κα-
ζαντζίδης, το θετικό αυτό κλίμα 
αναπτύχθηκε χάρη στην αναζω-
ογόνηση του τουρισμού, που συ-
νεχίζει να ευνοεί την οικονομία 
μετά την πανδημία, αλλά και τις 

άμεσες ξένες επενδύσεις, ειδικά 
στον τομέα των ακινήτων, με τα 
νέα κατασκευαστικά έργα να κρα-
τούν τους Ελληνες εργοδότες θε-
τικούς σε προσλήψεις.

Ετσι, οι συνολικές προοπτικές 
απασχόλησης εμφανίζονται αυξη-
μένες κατά 10% έναντι του β  ́τρι-
μήνου του 2022 ενώ η χώρα μας 
κατατάσσεται στην 1η θέση μετα-
ξύ των χωρών στην περιοχή ΕΜΕΑ 
(Ευρώπη, Μέση Ανατολή και Αφρι-
κή) για την αύξηση των προοπτικών  
σε ετήσια βάση, ξεπερνώντας τη 
μέση αύξηση από την αντίστοιχη 
περίοδο πέρυσι κατά 14%. Επιπλέον 
το 30% των 510 Ελλήνων εργοδο-

τών που συμμετείχαν στην έρευνα 
δηλώνει ότι αναμένει αύξηση του 
αριθμού των απασχολουμένων, το 
49% δεν αναμένει κάποια αλλαγή 
ενώ το 17% προβλέπει μείωση.  

Οι Ελληνες υπεύθυνοι προσλή-
ψεων αναμένουν ένα βελτιωμένο 
περιβάλλον απασχόλησης σε 8 από 
τους 9 τομείς το ερχόμενο τρίμη-
νο. Ο ισχυρότερος ρυθμός προσλή-
ψεων στην Ελλάδα καταγράφεται 
στον τομέα των χρηματοοικονο-
μικών και κτηματομεσιτικών με 
τις προοπτικές απασχόλησης να 
φτάνουν στο 21%, σημειώνοντας 
αύξηση κατά 14% συγκριτικά με 
το πρώτο τρίμηνο και 27% από το 

αντίστοιχο περυσινό. Ενας από τους 
κλάδους με τη μεγαλύτερη αύξη-
ση είναι οι υπηρεσίες επικοινωνί-
ας με άνοδο κατά 19% συγκριτικά 
με το πρώτο τρίμηνο του 2023. Ο 
τομέας με τη μεγαλύτερη αύξηση 
συγκριτικά με το αντίστοιχο περυ-
σινό τρίμηνο είναι οι μεταφορές, 
εφοδιαστική αλυσίδα και αυτοκι-
νητοβιομηχανία με μεταβολή 30%.

Η πιο ανταγωνιστική περιφέρεια 
στη χώρα είναι η υπόλοιπη Ελλάδα 
με προοπτικές απασχόλησης 12 και 
αύξηση 9% συγκριτικά με το προη-
γούμενο τρίμηνο και 2% σε σχέση 
με το δεύτερο τρίμηνο του 2023.

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ 

Στο click & collect, και μάλιστα στην 
παραλαβή των παραγγελιών ακό-
μη και εντός μιας ώρας από τη 
στιγμή που αυτή θα έχει γίνει 
ηλεκτρονικά, επενδύουν ολοένα 
και περισσότερο οι λιανεμπορικές 
αλυσίδες, καθώς έτσι μπορούν να 
εξυπηρετήσουν έναν τετραπλό 
στόχο: οι παραδόσεις να γίνονται 
γρήγορα, με ακρίβεια, με χαμηλό-
τερο κόστος σε σύγκριση με την 
παράδοση στο σπίτι και ταυτό-
χρονα να προβαίνει ο πελάτης σε 
συμπληρωματικές αγορές με την 
ευκαιρία της επίσκεψής του στο 
φυσικό κατάστημα.

Το σύστημα αυτό, η παραγγε-
λία δηλαδή από το ηλεκτρονικό 
κατάστημα και η παραλαβή από 
το φυσικό, δεν είναι βεβαίως και-
νούργιο. Μάλιστα, κατά τη διάρ-
κεια των αυστηρών περιοριστικών 
μέτρων για την πανδημία εφαρ-
μόστηκε –έστω και υπό τη μορ-
φή του περίφημου click away, της 

παραλαβής δηλαδή έξω από το 
κατάστημα– ευρέως, και για κά-
ποιες περιόδους ως η μοναδική 
μέθοδος αγορών.

Τα νέα στοιχεία είναι, κατ’ αρ-
χάς, η παροχή της λύσης αυτής 
από ένα marketplace και δη από 
το Skroutz Marketplace και, δεύτε-
ρον, η δυνατότητα επιλογής αυτής 
της μεθόδου από μία ακόμη μεγά-
λη λιανεμπορική αλυσίδα προϊό-
ντων τεχνολογίας και οικιακών συ-
σκευών, την Public - Media Markt. 
Η δυνατότητα του click & collect 
υπήρχε από τη δεύτερη, αλλά όχι 
για παραλαβή εντός 60 λεπτών.

Η Skroutz ανακοίνωσε ότι το 
Skroutz Μarketplace στην Ελλά-
δα διαθέτει πλέον την υπηρεσία 
παραλαβής της παραγγελίας από 
το κατάστημα (store pick up) για 

τους χρήστες που επιθυμούν να 
κάνουν αγορές μέσω Skroutz και 
να έχουν την ευκολία παραλαβής 
από το κατάστημα. Τα καταστή-
ματα που εξυπηρετούν τη δυνατό-

τητα είναι πάνω από 4.000 σε όλη 
την Ελλάδα για πάνω από 330.000 
προϊόντα, τα οποία συνεχώς αυξά-
νονται. Κατά την παραγγελία του 
ο χρήστης μπορεί να επιλέξει να 
παραλάβει από το κατάστημα, το 
οποίο χρειάζεται τουλάχιστον 2 
εργάσιμες ώρες για την προετοι-
μασία της. Μόλις η παραγγελία 
είναι έτοιμη, ο χρήστης ενημε-
ρώνεται μέσω email. 

Η υπηρεσία ισχύει όταν όλα τα 
προϊόντα στο καλάθι είναι επιλέ-
ξιμα για παραλαβή από το κατά-
στημα. Η πληρωμή με αντικατα-
βολή και η έκδοση τιμολογίου δεν 
υποστηρίζονται για την υπηρεσία 
παραλαβής από κατάστημα. Με 
αυτόν τον τρόπο ο καταναλωτής 
έχει τη δυνατότητα να δει το προ-
ϊόν που αγόρασε εγκαίρως και επι-
πλέον δεν επιβαρύνεται με έξοδα 
μεταφορικών.

H Public από την πλευρά της 
ανακοίνωσε την έναρξη της υπη-
ρεσίας express pickup, που δίνει 
τη δυνατότητα, για τα προϊόντα 

βεβαίως στα οποία υπάρχει αυτή 
η επιλογή, ο καταναλωτής που 
κάνει την παραγγελία μέσω του 
ηλεκτρονικού καταστήματος που 
τον εξυπηρετεί να τα παραλάβει 
μέσα σε 60 λεπτά. Η δυνατότητα 
αυτή παρέχεται και για τα κατα-
στήματα Media Markt και είναι 
διαθέσιμη για παραγγελίες που 
γίνονται από ∆ευτέρα έως Σάβ-
βατο, από τις 9 π.μ. έως τις 6 μ.μ.

Τη δυνατότητα γρήγορης πα-
ραλαβής από το κατάστημα, με 
τον χρόνο μάλιστα να έχει μει-
ωθεί στα 20 λεπτά, δίνει εδώ και 
καιρό η «Κωτσόβολος», η οποία 
για παραδόσεις εντός 60 λεπτών 
(delivery) έχει προβεί σε συνεργα-
σία με τη Wolt, όπως επίσης και 
η «Πλαίσιο». Αξίζει να σημειωθεί 
ότι ο τζίρος της αγοράς click & 
collect στις ΗΠΑ έφτασε το 2021 
τα 96 δισ. δολάρια και υπολογί-
ζεται ότι παγκοσμίως η εν λόγω 
αγορά θα έχει φτάσει έως το 2027 
να πραγματοποιεί τζίρο πάνω από 
700 δισ. δολάρια.

Οι αλυσίδες προσδο-
κούν και σε συμπληρω-
ματικές αγορές με την 
ευκαιρία της επίσκε-
ψης των καταναλωτών 
στο κατάστημα.

Επιβράδυνση των επενδύσεων στην 
Ελλάδα το 2023 αναμένει η Fitch 
Solutions, λόγω του αρνητικού 
αντικτύπου της επιθετικής σύ-
σφιγξης της νομισματικής πολι-
τικής της Ευρωπαϊκής Κεντρικής 
Τράπεζας στον εταιρικό δανει-
σμό, ενώ εκτιμά πως η χρονοβόρος 
εκλογική διαδικασία θα μπορούσε 
να οδηγήσει σε καθυστερήσεις 
στην επίτευξη των στόχων για 
τις μεταρρυθμίσεις, επιδεινώνο-
ντας επίσης τις προοπτικές των 
επενδύσεων.

Η εταιρεία αναλύσεων, η οποία 
ανήκει στον όμιλο του οίκου αξιο-
λόγησης Fitch, αναμένει ότι η ανά-
πτυξη στην Ελλάδα θα επιβραδυν-
θεί απότομα στο 0,9% το 2023 πριν 
ανακάμψει στο 1,9% το 2024. Η 
αύξηση της ιδιωτικής κατανάλω-
σης θα επιβραδυνθεί από 7,8% το 
2022 σε 2,6% το 2023, ωθούμενη 
από τις προεκλογικές δημοσιονο-
μικές παροχές και την ισχυρότερη 
παραγωγή, όπως επισημαίνει. Αν 
και ο πληθωρισμός θα επιβραδυν-
θεί στο 4,7% το 2023, θα παρα-
μείνει υψηλότερος από τον μέσο 
όρο του 0,4% μεταξύ του 2011-19, 
επιβαρύνοντας τα πραγματικά ει-
σοδήματα. Οι καταναλωτές θα συ-
νεχίζουν επίσης να αισθάνονται 
πίεση, καθώς η κυβέρνηση απέ-
συρε σημαντικές επιδοτήσεις στα 
καύσιμα και την ενέργεια στα τέ-
λη του 2022, με την πρωτοβουλία 
market pass ωστόσο να αντισταθ-
μίζει σε κάποιον βαθμό το υψηλό-
τερο κόστος των τροφίμων στην 
ελληνική οικονομία.

Περαιτέρω αντίθετοι άνεμοι 
στην κατανάλωση θα προκύψουν 
και από τη σύσφιγξη των χρηματο-
οικονομικών συνθηκών της Ευρω-
ζώνης, με τον πιο επίμονο πληθω-
ρισμό να ενισχύει τους κινδύνους 
για αυστηρότερη νομισματική πο-
λιτική. Ο βαθμός στον οποίο η νο-
μισματική σύσφιγξη περιορίζει 
την κατανάλωση στην Ελλάδα θα 
είναι ωστόσο χαμηλότερος από 
ό,τι στην υπόλοιπη περιφέρεια, 
όπως εκτιμά. Και αυτό διότι τα 
καταναλωτικά δάνεια έχουν πα-
ραμείνει σε πτωτική τροχιά από 
το ξέσπασμα της κρίσης χρέους 
και έτσι τα ελληνικά νοικοκυριά 

θα υποστούν μικρότερο σοκ από 
εκείνα των άλλων οικονομιών της 
Ευρωζώνης, ως αποτέλεσμα του 
τρέχοντος κύκλου σύσφιγξης.

Σύμφωνα με τις προβλέψεις της 
Fitch, οι επενδύσεις στην Ελλάδα 
θα επιβραδυνθούν από αύξηση 
11,7% το 2022 σε 9,7% το 2023. 
Αν και αναμένει ότι η χώρα θα συ-
νεχίσει να λαμβάνει χρηματοδό-
τηση από το Ταμείο Ανάκαμψης 
το 2023, η οποία θα στηρίξει την 
ανάπτυξη των επενδύσεων του 
δημόσιου τομέα, ωστόσο το μέτω-
πο των ιδιωτικών επενδύσεων θα 
είναι υποτονικό, αντανακλώντας 
το υψηλότερο επίπεδο των επιτο-
κίων δανεισμού για τις επιχειρή-
σεις, λόγω της αυστηροποίησης 
της νομισματικής πολιτικής της 
ΕΚΤ. Πάντως η Fitch Solutions εμ-
φανίζεται ιδιαίτερα αισιόδοξη για 
τον τουρισμό, καθώς εκτιμά πως 
οι λιγότερο αρνητικές οικονομι-
κές προοπτικές για την Ευρώπη 

σε σύγκριση με ό,τι αναμενόταν 
πριν, θα στηρίξουν τις εξαγωγές 
υπηρεσιών που σχετίζονται με τον 
τουρισμό το 2023 περισσότερο 
από ό,τι ανέμενε προηγουμένως.

Τέλος, οι εκλογές αποτελούν 
για τον οίκο έναν από τους βασι-
κούς κινδύνους για τις προοπτικές 
της Ελλάδας. Οπως σημειώνει, η 
πολιτική αβεβαιότητα ενόψει των 
βουλευτικών εκλογών θα μπορού-
σε να εμποδίσει τη συνεχιζόμε-
νη απορρόφηση της χρηματοδό-
τησης του Ταμείου Ανάκαμψης, 
ενώ ένα κατακερματισμένο Κοι-
νοβούλιο θα μπορούσε να απο-
τελέσει εμπόδιο στην επίτευξη 
των στόχων για τις μεταρρυθμί-
σεις που έχουν τεθεί από την Ε.Ε. 
και να οδηγήσει σε καθυστερή-
σεις τις εκταμιεύσεις, οι οποίες θα 
επιβαρύνουν με τη σειρά τους τις 
προοπτικές ακαθάριστων παγίων 
επενδύσεων.

Οι επενδύσεις
θα φρενάρουν, εκτιμά
η Fitch Solutions

Παραλαβή ηλεκτρονικών παραγγελιών ακόμη και σε 60 λεπτά από το κατάστημα

Θετικό κλίμα για προσλήψεις το δεύτερο τρίμηνο

Ο ρυθμός αύξησης 
των επενδύσεων 
θα επιβραδυνθεί 
στο 9,7% φέτος 
από  11,7% το 2022.

Η Skroutz ανακοίνωσε ότι το Skroutz Μarketplace στην Ελλάδα διαθέτει 
πλέον την υπηρεσία παραλαβής της παραγγελίας από το κατάστημα (store 
pickup) για τους χρήστες που επιθυμούν να κάνουν αγορές μέσω Skroutz.

Της ΕΛΕΥΘΕΡΙΑΣ ΚΟΥΡΤΑΛΗ

Της ΔΗΜΗΤΡΑΣ ΜΑΝΙΦΑΒΑ
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Σε υποχρεωτικές δαπάνες ενερ-
γειακής αναβάθμισης, κόστους 
δεκάδων χιλιάδων ευρώ, θα 
υποβάλλονται από το 2030 
και μετά όλα τα ακίνητα που 
διατίθενται προς πώληση ή 
ενοικίαση, με βάση τα όσα 
αναφέρει σχετική οδηγία της 
Ευρωπαϊκής Ενωσης, η οποία 
ψηφίστηκε από το Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο με 343 ψήφους 
υπέρ, 216 κατά και 78 απόντες. 
Θα ακολουθήσουν διαπραγ-
ματεύσεις με το Ευρωπαϊκό 
Συμβούλιο, ώστε να εξειδικευ-
τούν ακόμη περισσότερα τα 
σχετικά μέτρα και να αρχίσει 
η περίοδος υιοθέτησής τους 
από τα κράτη-μέλη.

Με βάση τα όσα υιοθετή-
θηκαν, όσοι ιδιοκτήτες επι-
θυμούν να μεταβιβάσουν ή να 
εκμισθώσουν το ακίνητό τους, 
θα πρέπει προηγουμένως να 
έχουν φροντίσει να το ανα-
βαθμίσουν ενεργειακά. Στην 
περίπτωση των κατοικιών, αυ-
τό θα ξεκινήσει να εφαρμόζε-
ται από το 2030. 

Η υποχρέωση αυτή θα αφο-
ρά αποκλειστικά και μόνο τα 
ακίνητα που κατατάσσονται 
στις δύο χαμηλότερες κατηγο-
ρίες του ενεργειακού πιστοποι-
ητικού και είτε πωλούνται είτε 
εκμισθώνονται (με νέα μισθω-
τήρια συμβόλαια). Τα επαγ-
γελματικά ακίνητα (π.χ. γρα-
φεία, εμπορικά καταστήματα, 
αποθήκες κτλ.) και τα ακίνητα 
που χρησιμοποιεί το ∆ημόσιο 
θα πρέπει να επιτύχουν τον 
ίδιο στόχο έως το 2027 (για την 
κατηγορία Ε) και έως το 2030 
(για την κατηγορία ∆), επίσης, 

εφόσον αποτελούν αντικείμε-
νο νέας μίσθωσης ή πώλησης.

Ετσι, για παράδειγμα, ένα 
διαμέρισμα του κέντρου της 
Αθήνας, που σήμερα βρίσκεται 
στην κατηγορία Ζ του ενεργεια-
κού πιστοποιητικού, θα πρέπει 
να υποβληθεί σε εργασίες ενερ-
γειακής αναβάθμισης κόστους 
της τάξεως των 15.000-20.000 
ευρώ, ώστε να μονωθεί και 
να μπορέσει να αναβαθμιστεί 
ενεργειακά κατά τις απαιτού-

μενες δύο κατηγορίες, ανεβαί-
νοντας π.χ. στην Ε κατηγορία. 
Από το 2033, δε, ο ελάχιστος 
«πήχυς» τίθεται στην αμέσως 
υψηλότερη κατηγορία ∆.

Αντιδράσεις
Ο πρόεδρος της Πανελλή-

νιας Ομοσπονδίας Ιδιοκτητών 
Ακινήτων (ΠΟΜΙ∆Α), αλλά και 
της ∆ιεθνούς Ενωσης Ιδιοκτη-
τών Ακινήτων (UIPI), Στράτος 
Παραδιάς, κάνει λόγο για «Αρ-
μαγεδδώνα», που θα φέρει με-
γάλες ανατροπές στην ιδιωτι-
κή ακίνητη περιουσία. «Στην 
Ε.Ε. αυτήν τη στιγμή υιοθετού-
νται εντελώς ανεδαφικές υπο-
χρεώσεις που δεν μπορεί να 
τις στηρίξει κανένας ιδιοκτή-
της σε καμιά ευρωπαϊκή χώρα. 
Αδιαφορούν για το αν υπάρ-

χουν χρήματα στην ελληνική 
οικογένεια για να κάνει παρεμ-
βάσεις ενεργειακής αναβάθμι-
σης, αν υπάρχει δυνατότητα 
στήριξης από το τραπεζικό σύ-
στημα, αν υπάρχει φορολογική 
ελάφρυνση σε αυτούς που θα 
το κάνουν, αν υπάρχει τεχνικό 
δυναμικό που θα υλοποιήσει 
σωστά τις αναβαθμίσεις, αν 
υπάρχουν υλικά κατασκευής 
και σε ποιες τιμές».

Πρακτικά, πάνω από το 50% 
του κτιριακού αποθέματος της 
χώρας ή 2,2 εκατ. ακίνητα με 
βάση την απογραφή του 2011, 
θα καταστεί μη εμπορεύσιμο 
από το 2030 και μετά εάν δεν 
προηγηθούν επενδύσεις ύψους 
δεκάδων δισ. ευρώ, έως τότε. 
Το μέγεθος αυτό αφορά όλα τα 
κτίρια που κατασκευάστηκαν 
από το τέλος του Β΄ Παγκόσμι-
ου Πολέμου και μέχρι το τέλος 
της δεκαετίας του ’90. Η πλει-
ονότητα των κτιρίων αυτών 
στερείται θερμομόνωσης, που 
είναι το βασικότερο συστατικό 
μιας ενεργειακής αναβάθμισης, 
για τη μείωση της ενεργειακής 
κατανάλωσης και συνεπώς και 
των εκπομπών ρύπων. Σήμε-
ρα, ένα κτίριο της δεκαετίας 
του ’60 παραμένει στη χαμη-
λότερη κατηγορία του ενεργει-
ακού πιστοποιητικού, ακόμη 
και αν έχει γίνει π.χ. τοποθέ-
τηση ενεργειακών κουφωμά-
των αλουμινίου.

Η ΠΟΜΙ∆Α έχει υπολογίσει 
ότι για την αναβάθμιση του 
υφιστάμενου κτιρίου αποθέ-
ματος ώστε να φτάσει στην 
κατηγορία Γ του ενεργειακού 
πιστοποιητικού, τα απαιτού-
μενα κεφάλαια αγγίζουν τα 30 
δισ. ευρώ. Το ποσό αυτό αυξά-

νεται σε πάνω από 70 δισ. ευ-
ρώ για να επιτευχθεί ο στόχος 
που έχει τεθεί σε επίπεδο Ε.Ε. 
για αναβάθμιση του συνόλου 
των κτιρίων έως το 2050, προ-
κειμένου αυτά να θεωρούνται 
μηδενικών εκπομπών ρύπων. 

Συνολικά, στην Ε.Ε. το σχε-
τικό κόστος με σημερινές τι-
μές υπολογίζεται ότι θα απαι-
τήσει κεφάλαια τουλάχιστον 
1,5 τρισ. ευρώ, τη στιγμή που 
σήμερα έχουν δεσμευθεί κον-
δύλια μόλις 150 δισ. ευρώ (ως 
επιδοτήσεις). Η οδηγία αυ-
τή εντάσσεται στο πλαίσιο 
του πακέτου «Fit for 55», που 
αναβαθμίζει τους στόχους για 
την ενεργειακή μετάβαση της 
Ε.Ε. σε ένα πιο πράσινο μέλ-
λον. Τα κτίρια της Ε.Ε. ευθύ-
νονται για το 40% της ενερ-
γειακής κατανάλωσης και το 
36% των εκπομπών ρύπων 
αερίων του θερμοκηπίου.

 Η θέση του ΤΕΕ
Με τη σειρά του, ο κ. Γιώρ-

γος Στασινός, πρόεδρος του 
ΤΕΕ, σημειώνει ότι «είναι πολύ 
σημαντικό που τίθεται πλέον 
ένα σαφές και αυστηρό χρονο-
διάγραμμα ενεργειακών ανα-
βαθμίσεων για τα κτίρια που 
εντάσσονται στις χαμηλότερες 
κατηγορίες του ενεργειακού 
πιστοποιητικού. 

Ωστόσο, ως ΤΕΕ, θεωρούμε 
ότι θα πρέπει να υπάρξει κρατι-
κή μέριμνα και ίσως και κάποια 
σχετική νομοθεσία σε εθνικό 
επίπεδο, που να καθιστά υπο-
χρεωτικό και τον έλεγχο στα-
τικότητας όλων των κτιρίων 
όπου θα γίνονται παρεμβάσεις 
ενεργειακής αναβάθμισης, ιδί-
ως στα προ του 1985».

Αλλαγές έρχονται και στα νε-
όδμητα ακίνητα. Σύμφωνα με 
την οδηγία, κάθε νέα οικοδο-
μή που θα ανεγείρεται από το 
2028 και μετά, θα πρέπει να εί-
ναι μηδενικών εκπομπών ρύ-
πων, όντας π.χ. εξοπλισμένη 
με ηλιακά πάνελ που να εξα-
σφαλίζουν την ενεργειακή της 
αυτονομία, αντλίες θερμότη-
τας, μονώσεις υψηλών προδι-
αγραφών και άλλες υποδομές. 
Στην περίπτωση των νεόδμη-
των ακινήτων που διαθέτουν 
ή λειτουργούν οι φορείς του 
∆ημοσίου, η σχετική προθε-
σμία ώστε να μετατραπούν 
σε μηδενικών ρύπων ορίζεται 
στο 2026. ∆ηλαδή, σε λιγότε-
ρο από τρία χρόνια, κάθε νέα 
κατασκευή που προορίζεται 
για χρήση από δημόσιο φο-
ρέα, είτε ιδιόκτητη είτε εκμι-
σθούμενη, θα πρέπει να είναι 
μηδενικών εκπομπών ρύπων.

Κάθε κράτος-μέλος θα έχει 
τη δυνατότητα να προχωρή-
σει σε επιμέρους πολιτικές, 
ώστε να επιτευχθούν οι στό-

χοι ενεργειακής αναβάθμισης. 
Παράλληλα, από τις διατάξεις 
αυτές θα εξαιρούνται κτίρια 
κοινωνικής στέγης (τα οποία 
όμως είναι ελάχιστα στην Ελ-
λάδα), διατηρητέα ακίνητα, 
εκκλησίες και άλλες ειδικές 
κατηγορίες, π.χ. αρχιτεκτονι-
κά τοπόσημα και ιστορικά ακί-
νητα. Επίσης, δίνεται το περι-
θώριο για την εξαίρεση ενός 
μικρού ποσοστού του κτιρια-
κού αποθέματος, ώστε να δι-
ευκολυνθούν οι πιο ευάλωτες 
κοινωνικές ομάδες.

Ωστόσο, σύμφωνα με τον 
κ. Παραδιά, «θα ζήσουμε το 
δράμα ενός μεγάλου μέρους 
της κοινωνίας, ιδιαίτερα των 
ηλικιωμένων, να εξαερωθεί η 
αξία της περιουσίας τους εφό-

σον δεν μπορούν να κάνουν 
απολύτως τίποτα για να τη σώ-
σουν», δεδομένου ότι οι πα-
ρεμβάσεις που θα απαιτηθούν 
είναι ιδιαιτέρα κοστοβόρες και 
έξω από κάθε δυνατότητα της 
ελληνικής οικογένειας. 

Αν δεν δοθούν κάποιες ενι-
σχύσεις, κάποια ουσιαστικά 
κίνητρα και κάποιες φοροα-
παλλαγές, κανένας δεν θα μπο-
ρέσει να ανταποκριθεί με απο-
τέλεσμα τα ακίνητα να τεθούν 
εκτός αγοράς μισθώσεων, επι-
τείνοντας το ήδη μεγάλο πρό-
βλημα της έλλειψης εκμισθού-
μενων κατοικιών στην αγορά, 
που δημιουργεί πίεση και στις 
τιμές των ενοικίων των νέων 
μισθώσεων».

Σύμφωνα με τον ίδιο, «κάθε 
σπίτι που ξενοικιάζεται ύστε-
ρα από μακροχρόνια μίσθωση 
χρειάζεται 25.000-30.000 ευρώ 
για να ανακαινιστεί σύμφωνα 
με τους νέους κανόνες, γι’ αυ-
τό βλέπουμε τα σπίτια αυτά 
ή να κλειδώνονται ή να πω-
λούνται. Πρέπει να δημιουρ-

γήσουμε φορολογικά και άλ-
λα κίνητρα για να υπάρχουν 
εκμισθωτές στην αγορά ακι-
νήτων, που να προσφέρουν 
τα σπίτια τους για ενοικίαση, 
αφού το κράτος δεν διαθέτει 
ούτε ένα».

Στην αγορά εκτιμούν ότι 
αν δεν δοθούν γενναίες επι-
δοτήσεις για τα έργα ενερ-
γειακής αναβάθμισης που θα 
απαιτηθούν, θα προκύψουν 
πολύ σοβαρές συνέπειες, λό-
γω της μετακύλισης του σχε-
τικού κόστους στους μελλοντι-
κούς αγοραστές κι ενοικιαστές 
ακινήτων, επιτείνοντας ακό-
μη περισσότερο το στεγαστι-
κό πρόβλημα. Οσοι ιδιοκτή-
τες δεν έχουν την οικονομική 
δυνατότητα, απλώς θα επιλέ-
ξουν να μην εκμεταλλευθούν 
την περιουσία τους, περιορί-
ζοντας ακόμη περισσότερο 
την ήδη χαμηλή προσφορά, 
συμβάλλοντας έτσι στο «σπι-
ράλ» ανατιμήσεων που παρα-
τηρείται στην αγορά ακινήτων 
τα τελευταία χρόνια.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Ούτε θα πωλούνται 
ούτε θα ενοικιάζονται 
– Τι προβλέπει οδη-
γία της Ε.Ε. που ψηφί-
στηκε στο Ευρωπαϊκό 
Κοινοβούλιο.

Κάθε νέα οικοδομή 
θα πρέπει να 
είναι μηδενικών 
εκπομπών ρύπων.

Σύμφωνα με όσα αναφέρουν η 
πανευρωπαϊκή ομοσπονδία ιδιο-
κτητών ακινήτων UIPI και η ελ-
ληνική ΠΟΜΙ∆Α, «η αναθεώρη-
ση της οδηγίας EPBD στοχεύει 
στην αναβάθμιση του ευρωπα-
ϊκού κτιριακού αποθέματος σε 
μηδενικές εκπομπές (ZEB) έως 
το 2050. Στην πρόταση του ∆ε-
κεμβρίου 2021, η Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή εισήγαγε την υποχρέωση 
για τα κράτη-μέλη να καταργή-
σουν σταδιακά τα κτίριά τους με 
τη χειρότερη απόδοση, θέτοντας 
πρότυπα ενεργειακής απόδοσης 
σε επίπεδο Ε.Ε. Αυτά τα λεγόμενα 
πρότυπα ελάχιστης ενεργειακής 
απόδοσης (MEPS) βασίζονται σε 
ένα κοινό αναβαθμισμένο σύστη-
μα πιστοποιητικών ενεργειακής 
απόδοσης, όπου, όπως προτείνει 
η Ευρωπαϊκή Επιτροπή, το χει-
ρότερο 15% κάθε εθνικού κτιρια-
κού αποθέματος θα ταξινομηθεί 
ως κατηγορία, ενώ η κατηγορία 
Α θα προορίζεται για ”κτίρια μη-
δενικών εκπομπών”».

Στόχος της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής ήταν όλα τα κτίρια να 
φτάσουν στην κατηγορία Ε στην 
Ευρώπη έως το 2033, αλλά μετά 
την ψηφοφορία στην Επιτροπή 
Βιομηχανίας, Ερευνας και Ενέρ-
γειας του Ευρωπαϊκού Κοινοβου-
λίου, ο πήχυς τέθηκε ακόμη υψη-
λότερα ζητώντας όλα τα κτίρια 

στην Ευρώπη να φτάσουν του-
λάχιστον στην κατηγορία ∆ το 
αργότερο έως το 2033.

Σύμφωνα με την UIPI, αυτό θα 
αφορά ενδεχομένως περισσότερο 
από το ήμισυ του αποθέματος σε 
κάθε ευρωπαϊκή χώρα. Εάν εξαι-
ρεθούν, όπως επιτρέπεται, τα επί-
σημα προστατευόμενα κτίρια και 
οι δεύτερες κατοικίες, τα κράτη-
μέλη θα πρέπει να ανακαινίσουν 

περίπου το 40% έως 45% του το-
μέα ακινήτων τους σε οκτώ χρό-
νια. Μάλιστα, δεν σταματά εκεί, 
καθώς το Κοινοβούλιο απαιτεί 
από τα κράτη-μέλη να θέσουν σε 
εφαρμογή πρόσθετους και υψη-
λότερους εθνικούς στόχους για 
το υπόλοιπο απόθεμα και πέραν 
αυτής της ημερομηνίας, τονίζει 
ακόμη η Ενωση, σημειώνοντας 
ότι απαιτείται κάποιο χρονικό 
διάστημα προτού μια ευρωπαϊκή 
οδηγία ενσωματωθεί στις εθνικές 
νομοθεσίες.

Υψηλά τα πρότυπα
ενεργειακής απόδοσης
που έθεσε η Κομισιόν

Μη εμπορεύσιμα 2,2 εκατ. ακίνητα
αν δεν αναβαθμιστούν ενεργειακά

Αλλαγές και για τα νεόδμητα μετά το 2028

Μπλόκο Ε.Ε. για κατοικίες μετά το 2030 και επαγγελματικά ακίνητα μετά το 2027

Ζητεί όλα τα κτίρια 
να φτάσουν τουλάχι-
στον στην κατηγορία Δ 
το αργότερο 
έως το 2033.

Μειωμένη κατά ένα χαμηλό μονο-
ψήφιο ποσοστό υπήρξε η επιβα-
τική κίνηση αλλά και ο αριθμός 
πτήσεων στα 14 μεγαλύτερα πε-
ριφερειακά αεροδρόμια της χώ-
ρας τον Φεβρουάριο του 2023, 
έναντι του αντίστοιχου διαστή-
ματος του 2019. Σύμφωνα με τα 
στοιχεία της παραχωρησιούχου 
εταιρείας Fraport Greece, τον 
προηγούμενο μήνα έναντι του 
ίδιου μήνα του 2019, ο αριθμός 
των επιβατών διαμορφώθηκε 
σε 559.000 και υπήρξε χαμηλό-
τερος κατά 5%. Στα αεροδρόμια 
με ενισχυμένη επιβατική κίνη-
ση τον φετινό Φεβρουάριο ένα-
ντι του αντίστοιχου μήνα του 
2019 ανήκουν αυτά της Σκιάθου 
(+33%), των Χανίων (+14,3%), 
της Μυκόνου και της Ζακύνθου 
που εμφανίζουν το ίδιο ποσοστό 
ανοδικής μεταβολής 12,6%. Μο-
νοψήφια άνοδο κατέγραψε η επι-
βατική κίνηση σε Σάμο (+7,4%) 
και Ρόδο (+4,8%). Στον αντίπο-
δα, οι αερολιμένες σε Κέρκυρα, 
Ακτιο και Σαντορίνη κατέγρα-
ψαν τη μεγαλύτερη υποχώρη-
ση, έναντι του Φεβρουαρίου του 
2019, σε ποσοστό 47%, 54% και 
32% αντίστοιχα. Στο δεύτερο 
μεγαλύτερο της χώρας, το «Μα-
κεδονία», που διακίνησε τον πε-
ρασμένο Φεβρουάριο περίπου 
352.000 άτομα, η επιβατική κί-
νηση υπήρξε μικρότερη κατά 
4,4% έναντι του 2019.

Εάν η επιβατική κίνηση του 
περασμένου μήνα συγκριθεί 
με αυτήν του αντίστοιχου του 
2022, είναι αυξημένη κατά 42%, 
με τα αεροδρόμια της Σαντορί-
νης και της Θεσσαλονίκης να 
εμφανίζουν τη μεγαλύτερη άνο-
δο κατά 62% και 50% αντίστοι-
χα. Το πρώτο δίμηνο της χρο-
νιάς η επιβατική κίνηση ανήλθε 
σε 1,15 εκατ. επιβάτες και είναι 
μειωμένη έναντι του αντίστοι-
χου διαστήματος του 2019 κατά 
4,3%. Συγκριτικά όμως με το δι-
άστημα Ιανουαρίου - Φεβρουα-
ρίου 2022 είναι αυξημένη κατά 
51%, δεδομένου ότι τότε είχαν 
διακινηθεί από τα 14 περιφερει-
ακά αεροδρόμια 764.700 άτομα.

Στα 14 περιφερειακά αερο-
δρόμια, ο αριθμός των πτήσε-
ων (5.845) τον Φεβρουάριο του 
2023 υπήρξε μεγαλύτερος κατά 
11,8% έναντι του ίδιου μήνα του 
2022. Σε σύγκριση με τον ίδιο 
μήνα του 2019 είναι μικρότερος 
κατά 4,4%.

ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΔΕΛΕΒΕΓΚΟΣ

Ο αριθμός 
των επιβατών 
διαμορφώθηκε 
σε 559.000.

Μειωμένη τον Φεβρουάριο
έναντι του 2019 η κίνηση
στα περιφερειακά αεροδρόμια

Σε σχέση με τον Φεβρουάριο 2019 η μείωση επιβατών είναι 5%.
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Πάνω από ένα εκατομμύριο συ-
νταξιούχοι –περίπου 800.000 που 
δεν έλαβαν καθόλου αύξηση στο 
πλαίσιο του 7,75% που δόθηκε για 
τις κύριες συντάξεις από 1η Ια-
νουαρίου 2023, λόγω της ύπαρξης 
μεγάλης προσωπικής διαφοράς, 
και περίπου 250.000 που έλαβαν 
μεν αύξηση, ήταν όμως κάτω από 
7%– θα λάβουν μέχρι το τέλος 
του μηνός έκτακτο επίδομα 200, 
250 ή 300 ευρώ. Η σχετική διά-
ταξη περιλαμβάνεται στο νομο-
σχέδιο του υπουργείου Οικονομι-
κών που κατατέθηκε στη Βουλή 
και ανοίγει τον δρόμο για την 
πληρωμή έως τις 31 Μαρτίου.

Βάσει του άρθρου 80, η έκτα-
κτη εφάπαξ οικονομική ενίσχυ-
ση ανέρχεται:
α) Για συνταξιούχο του ΕΦΚΑ, 
στον οποίο καταβλήθηκαν κύ-
ριες συντάξεις γήρατος, αναπη-
ρίας ή θανάτου μηνός Μαρτίου 
2023 αθροιστικώς συνολικού 
καθαρού προ φόρου ποσού έως 
και 1.100 ευρώ:
αα) Σε 300 ευρώ, εφόσον το κα-
θαρό προ φόρου άθροισμα κύ-
ριων συντάξεων, οποιασδήποτε 
κατηγορίας, μηνός Μαρτίου είναι 
ίσο με ή μικρότερο από το καθα-
ρό προ φόρου άθροισμα κύριων 
συντάξεων, οποιασδήποτε κατη-
γορίας, μηνός ∆εκεμβρίου 2022.
αβ) Σε 250 ευρώ, εφόσον το καθα-
ρό προ φόρου άθροισμα κύριων 
συντάξεων, οποιασδήποτε κατη-
γορίας, Μαρτίου είναι κατά πο-
σοστό από 0,01% έως και 3,49% 
μεγαλύτερο από το καθαρό προ 
φόρου άθροισμα κύριων συντά-
ξεων, οποιασδήποτε κατηγορίας, 
μηνός ∆εκεμβρίου 2022.

αγ) Σε 200 ευρώ, εφόσον το κα-
θαρό προ φόρου άθροισμα κύ-
ριων συντάξεων, οποιασδήπο-
τε κατηγορίας, Μαρτίου είναι 
κατά ποσοστό από 3,5% έως 
και 6,99% μεγαλύτερο από το 
καθαρό προ φόρου άθροισμα 
κύριων συντάξεων, οποιασδή-
ποτε κατηγορίας, μηνός ∆εκεμ-
βρίου 2022.
β) Για συνταξιούχο του ΕΦΚΑ, 
στον οποίο καταβλήθηκαν κύ-
ριες συντάξεις γήρατος, αναπη-
ρίας ή θανάτου μηνός Μαρτίου 
αθροιστικώς συνολικού καθαρού 

προ φόρου ποσού από 1.100,01 
ευρώ έως και 1.600 ευρώ:
βα) Σε 250 ευρώ, εφόσον το καθα-
ρό προ φόρου άθροισμα κύριων 
συντάξεων, οποιασδήποτε κατη-
γορίας, μηνός Μαρτίου 2023 είναι 
ίσο με ή μικρότερο από το καθα-
ρό προ φόρου άθροισμα κύριων 
συντάξεων, οποιασδήποτε κατη-
γορίας, μηνός ∆εκεμβρίου 2022.
ββ) Σε 200 ευρώ, εφόσον το καθα-
ρό προ φόρου άθροισμα κύριων 
συντάξεων, οποιασδήποτε κατη-
γορίας, μηνός Μαρτίου 2023 είναι 
κατά ποσοστό από 0,01% έως και 
3,49% μεγαλύτερο από το καθα-
ρό προ φόρου άθροισμα κύριων 
συντάξεων, οποιασδήποτε κατη-
γορίας, μηνός ∆εκεμβρίου 2022.

 Η έκτακτη εφάπαξ οικονομι-
κή ενίσχυση:
α) Καταβάλλεται μέχρι 31/3/2023.
β) Είναι αφορολόγητη, ανεκχώ-

ρητη και ακατάσχετη, στα χέ-
ρια του ∆ημοσίου ή τρίτων, κατά 
παρέκκλιση κάθε άλλης αντίθε-
της διάταξης, δεν δεσμεύεται και 
δεν συμψηφίζεται με βεβαιωμέ-
να χρέη προς τη φορολογική δι-
οίκηση και το ∆ημόσιο εν γένει, 
τα νομικά πρόσωπα δημοσίου 
δικαίου, του ΟΤΑ και τα νομικά 
πρόσωπά τους, τα ασφαλιστικά 
ταμεία ή τα πιστωτικά ιδρύματα 
και δεν υπολογίζεται στα εισοδη-
ματικά όρια για την καταβολή 
οποιασδήποτε παροχής κοινω-
νικού ή προνοιακού χαρακτήρα.
γ) ∆εν υπόκειται σε οποιοδήποτε 
τέλος, εισφορά ή άλλη κράτηση 
υπέρ του ∆ημοσίου ή του ΕΦΚΑ.
δ) Επιβαρύνει τον προϋπολο-
γισμό του ΕΦΚΑ με 280 εκατ. 
ευρώ, με τη χρήση ταμειακών 
διαθεσίμων του.

Αλλες διατάξεις
Με το ίδιο νομοσχέδιο θεσπί-

ζεται η ηλεκτρονική υποβολή 
αίτησης για επιδότηση ανεργί-
ας. Προβλέπεται συγκεκριμένα 
ότι για να επιδοτηθεί ο άνεργος 
υποβάλλει αίτηση για επιδότη-
ση στην αρμόδια υπηρεσία της 
∆ΥΠΑ, μέσα σε 60 ημέρες από 
τη λύση της σχέσης εργασίας. 

Επίσης, καταργούνται τα βι-
βλιάρια εργασίας μισθωτών στα 
ξενοδοχεία. Ετσι, η πλήρωση των 
προϋποθέσεων για την πρόσλη-
ψη ή απασχόληση (να μην πά-
σχει ο μισθωτός από μεταδοτική 
ή μολυσματική νόσο και να μην 
έχει καταδικαστεί αμετάκλητα 
για απάτη, κλοπή, υπεξαίρεση 
κ.α.) αποδεικνύονται με την προ-
σκόμιση των αντίστοιχων ιατρι-
κών βεβαιώσεων και αντιγράφου 
ποινικού μητρώου.

Αυξήσεις υψηλότερες από αυτές 
που δικαιούνταν έλαβαν περί-
που 572.000 συνταξιούχοι, με 
τους περισσότερους να έχουν 
λάβει επιπλέον από 0,10 ευρώ 
έως και 50, όμως υπήρξαν και 
κάποιοι που έλαβαν περισσότε-
ρα, 200 ευρώ και πάνω. 

Ο ΕΦΚΑ στο πλαίσιο των 
τακτικών ελέγχων που διενερ-
γούν οι υπηρεσίες του εντόπι-
σε την... αστοχία ως προς τα 
ποσά των συντάξεων Μαρτίου, 
που προπληρώθηκαν στα τέλη 
Φεβρουαρίου, και διαπίστωσε 
ότι αφορά τουλάχιστον 572.000 
συνταξιούχους. 

Το συνολικό υπερβάλλον 
ποσό που πληρώθηκε ανέρχε-
ται σε 15,5 εκατ. ευρώ, δηλαδή 
κατά μέσον όρο 26 ευρώ ανά 
συνταξιούχο. Για το λάθος αυ-
τό αποφασίστηκε η διενέργεια 
πειθαρχικού ελέγχου για τα λά-
θη, ενώ ενεργοποιήθηκε και η 
ρήτρα αποζημίωσης από την 
ανάδοχο εταιρεία. 

Σύμφωνα με τον ΕΦΚΑ, η 
συντριπτική πλειονότητα των 
συνταξιούχων αυτών έλαβαν 
επιπλέον ποσά από 0,1 ευρώ 

έως 50 ευρώ. Βέβαια, η από-
φαση του υπουργείου Εργα-
σίας και της διοίκησης του 
ΕΦΚΑ είναι –προφανώς και 
λόγω της προεκλογικής περι-
όδου– τα υπερβάλλοντα ποσά 
που καταβλήθηκαν λανθασμέ-
να στους τραπεζικούς λογα-
ριασμούς των συνταξιούχων 
να μην αναζητηθούν άμεσα, 
με τις πληρωμές του επόμε-
νου μήνα. Θα συμψηφιστούν 
με την καταβολή της σύντα-
ξής τους στο τέλος του έτους, 
οπότε θα συνυπολογιστεί η 
μικρή πρόσθετη αύξηση που 
θα δοθεί σε αυτούς λόγω του 
ότι το ποσοστό αύξησης του 
ΑΕΠ ήταν μεγαλύτερο σε σχέ-
ση με εκείνο που προβλεπόταν 
στον προϋπολογισμό.

Οι συνταξιούχοι που επη-
ρεάζονται από την παραπά-
νω αστοχία μπορούν να έχουν 
προσωποποιημένη πληροφό-
ρηση από το τέλος της επόμε-
νης εβδομάδας μέσα από την 
ανάρτηση των μηνιαίων εκκα-
θαριστικών σημειωμάτων τους 
στην ιστοσελίδα του ΕΦΚΑ. Στα 
σημειώματα θα αναφέρεται ρη-
τώς το υπερβάλλον ποσό που 
καταβλήθηκε.

Με εντολή του υπουργού Ερ-
γασίας Κωστή Χατζηδάκη δρο-
μολογείται άμεσα η ενεργοποί-
ηση της ρήτρας αποζημίωσης 
που προβλέπεται στη σύμβαση 
μεταξύ του ΕΦΚΑ και της ανα-
δόχου εταιρείας, γεγονός που 
αποκαλύπτει πως στο υπουρ-
γείο εκτιμούν ότι υπήρξαν λαν-
θασμένες ενέργειες από την 
ανάδοχο. Συγκεκριμένα, εκτι-
μούν πως η ανάδοχος εταιρεία 
είναι υπεύθυνη για την παροχή 
υπηρεσιών υποστήριξης παρα-
γωγικής λειτουργίας (SLA) και 
συντήρησης λογισμικού εφαρ-
μογών καθώς και για τον ορθό 
υπολογισμό των καταβαλλόμε-
νων ποσών κάθε μήνα στους 

συνταξιούχους. Κάτι που δεν 
έγινε για τις αυξήσεις Ιανουα-
ρίου 2023, για περίπου 500.000 
συνταξιούχους του ΙΚΑ, ή του 
ΙΚΑ και άλλων ταμείων (δια-
δοχική ασφάλιση). Ετσι, κατά 
τον επανυπολογισμό που «τρέ-
χει» μηνιαίως, προκειμένου να 
πραγματοποιηθούν οι μηνιαίες 
πληρωμές, η ανάδοχος εταιρεία, 
σύμφωνα με τις ενδείξεις του 
ΕΦΚΑ, εφάρμοσε λανθασμένα 
τις αυξήσεις, τις οποίες στη συ-
νέχεια εφάρμοσε και ο Φορέας.

Παράλληλα, όμως, ο κ. Χα-
τζηδάκης ζήτησε από τη διοί-
κηση του ΕΦΚΑ να προχωρή-
σει άμεσα στις διαδικασίες που 
προβλέπονται προκειμένου να 
ελεγχθούν πειθαρχικώς ενδεχό-
μενες παραλείψεις και υπαλλή-
λων του οργανισμού. Σύμφωνα 
με πληροφορίες, η διαδικασία 
αυτή αφορά κατά κύριο λόγο 
λάθος στη διαδικασία πληρω-
μής των αναδρομικών αυξή-
σεων Ιανουαρίου, μεταξύ του 
Γενικού Λογιστηρίου του Κρά-
τους και του ΕΦΚΑ, για περίπου 
70.000 συντάξεις του ∆ημοσίου.  

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Mε ποσοστό που κυμαίνεται από 
50% έως 60% και μέγιστο ποσό 
τα 904,84 ευρώ, θα επιδοτηθεί η 
αντικατάσταση των ενεργοβό-
ρων ηλεκτρικών θερμοσιφώνων 
με νέους σύγχρονης τεχνολογί-
ας, ηλιακούς θερμοσίφωνες. Το 
πρόγραμμα «Ανακυκλώνω - Αλ-
λάζω θερμοσίφωνα» είναι συνο-
λικού προϋπολογισμού 100 εκατ. 
ευρώ και σύμφωνα με το υπουρ-
γείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας 
θα επωφεληθούν συνολικά περί-
που 120.000 ελληνικά νοικοκυριά, 
για τα οποία θα υπάρξει μείωση 
τουλάχιστον 210 εκατ. τόνων CO2 
ανά έτος. Παράλληλα, υπολογίζε-
ται ότι θα μειωθεί η κατανάλωση 

ρεύματος για τη χρήση ζεστού νε-
ρού, κατά περίπου 65%.

Ο οδηγός του προγράμματος, 
που προδημοσίευσε το ΥΠΕΝ, προ-
βλέπει επιδοτήσεις στη βάση τρι-
ών εισοδηματικών κλιμακίων και 
της χωρητικότητας του προς αντι-
κατάσταση θερμοσίφωνα. 
• Για την πρώτη κατηγορία με 
εισόδημα έως 5.000 ευρώ η επι-

δότηση ανέρχεται στο 60% και 
ανώτατο ποσό τα 904,84 ευρώ για 
θερμοσίφωνες πάνω από 186 λί-
τρα, 771,77 ευρώ για θερμοσίφωνα 
136-185 λίτρων και 612,10 ευρώ 
για θερμοσίφωνα 110-135 λίτρων. 
• Για τη δεύτερη κατηγορία, με 
εισόδημα από 5.000 έως 10.000 
ευρώ, η επιδότηση ανέρχεται στο 
55% και στα 829,84 ευρώ για θερ-
μοσίφωνα πάνω από 186 λίτρα, 
στα 707,26 για θερμοσίφωνα 136-
185 λίτρων και στα 561,29 ευρώ 
για θερμοσίφωνα 11-135 λίτρων. 
• Στην τρίτη κατηγορία, τέλος, 
με εισόδημα πάνω από 10.000 
και έως 30.000 ευρώ, η επιδότη-
ση ανέρχεται στο 50% και το μέ-
γιστο ποσό στα 754,03 ευρώ για 
θερμοσίφωνα πάνω από 186 λί-

τρα, στα 634,55 ευρώ για χωρη-
τικότητα 136-185 λίτρων και στα 
510,48 ευρώ για χωρητικότητα 
110-135 λίτρων. 

Στο ποσό της επιδότησης συ-
μπεριλαμβάνεται και το κόστος 
εγκατάστασης. 

Για να μπορούν να επιδοτη-
θούν οι προς αντικατάσταση θερ-
μοσίφωνες θα πρέπει να είναι χω-
ρητικότητας πάνω από 40 λίτρα. 
Υποχρεωτική είναι η απόσυρση 
προς ανακύκλωση των θερμο-
σιφώνων που αντικαθίστανται. 
Θα πρέπει να είναι λειτουργικοί 
πριν από την απόσυρσή τους, κά-
τι που θα επιβεβαιώνεται ύστερα 
από γενικό οπτικό έλεγχο, και το-
ποθετημένοι στην κατοικία που 
δηλώνεται στην αίτηση επιδό-

τησης. ∆υνητικοί ωφελούμενοι 
του προγράμματος είναι οικια-
κοί καταναλωτές που έχουν το-
ποθετημένο στην κατοικία τους 
(και όχι σε επαγγελματικό χώρο) 
ηλεκτρικό θερμοσίφωνα. Αιτή-
σεις υποβάλλονται από μεμονω-
μένα φυσικά πρόσωπα τα οποία 
έχουν γεννηθεί πριν από την 1η 
Ιανουαρίου 2006 και διαμένουν 
μόνιμα στην Ελλάδα.

Κάθε φυσικό πρόσωπο μπο-
ρεί να υποβάλει μία μόνο αίτη-
ση. Εκτός προγράμματος μένουν 
νοικοκυριά που έχουν υποβάλει 
αίτηση ή έχουν ενταχθεί σε άλλο 
πρόγραμμα ενεργειακής εξοικο-
νόμησης («Εξοικονομώ - Αυτο-
νομώ» ή το «Εξοικονομώ 2021»). 
Κάθε ωφελούμενος θα λάβει επι-

ταγή (voucher), την οποία μπορεί 
να εξαργυρώσει σε προμηθευτή 
της επιλογής του.

Το 30% της συνολικής δημό-
σιας δαπάνης δεσμεύεται για την 
πρώτη κατηγορία των χαμηλών 
εισοδημάτων, ενώ η κατανομή 
της θα γίνει ανά γεωγραφική πε-
ριφέρεια με στόχο τη διασφάλιση 
ίδιου ποσοστού επιτυχόντων προς 
αιτούντες ανά περιφέρεια. Για την 
αξιολόγηση των αιτήσεων λαμβά-
νονται υπόψη και άλλα κριτήρια 
πέραν του εισοδηματικού (μέλη 
ΑμεΑ, μονογονεϊκές οικογένειες, 
εξαρτώμενα μέλη).

Στην περίπτωση που η βαθμο-
λογία είναι η ίδια σε όλα τα κριτή-
ρια, λαμβάνεται υπόψη ο χρόνος 
υποβολής της αίτησης.

Η ενίσχυση είναι αφορολόγητη, ανεκχώρητη και ακατάσχετη, στα χέρια 
του ∆ημοσίου ή τρίτων.

Της ΡΟΥΛΑΣ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Το έκτακτο 
βοήθημα θα δοθεί 
μέχρι τα τέλη 
του μηνός.

Από 0,10 ευρώ 
έως και 50 ευρώ, 
ενώ υπήρξαν και 
κάποιοι που πήραν 
200 ευρώ και πάνω.

Θα επωφεληθούν 
120.000 νοικοκυριά 
– Τα εισοδηματικά 
κριτήρια και το ύψος 
της ενίσχυσης. 

Περιθώριο υποβολής αίτησης έως 
τις 31 Ιουλίου 2023, προκειμένου 
να επανενταχθούν σε κάποια 
από τις ρυθμίσεις που έχασαν 
λόγω της ασφυκτικής οικονομι-
κής συνθήκης που δημιούργη-
σαν, αμέσως μετά την πανδη-
μία, η ενεργειακή κρίση και η 
σημαντική αύξηση του πληθω-
ρισμού, αποκτούν χιλιάδες οφει-
λέτες του ΕΦΚΑ. Με διάταξη που 
περιλήφθηκε στο νομοσχέδιο 
του υπουργείου Οικονομικών και 
σε πλήρη ευθυγράμμιση με τις 
αντίστοιχες διατάξεις που προ-
βλέπονται για τα χρέη προς την 
εφορία θεσπίζεται νέο πλαίσιο 
ρυθμίσεων οφειλών προς τους 
φορείς κοινωνικής ασφάλισης. 

Συγκεκριμένα, για όσους έχουν 
απολέσει τις ασφαλιστικές ρυθμί-
σεις των 120 ή 72 δόσεων έως την 
1η Φεβρουαρίου 2023, δίνεται η 
δυνατότητα να τις αναβιώσουν κα-
ταβάλλοντας δύο μηνιαίες δόσεις 
που καλύπτουν τις δύο παλαιότε-
ρες οφειλόμενες δόσεις έως τις 31 
Ιουλίου 2023. Οι δόσεις που έχουν 
απολεσθεί μεταφέρονται, εντόκως, 
στο τέλος της ρύθμισης.

Η αναβίωση γίνεται με αίτη-
ση του οφειλέτη που υποβάλλεται 
μέχρι τις 31 Ιουλίου 2023, εφόσον 
οι οφειλές δεν έχουν υπαχθεί με-
τά την απώλεια της ρύθμισης και 
πριν από την έναρξη ισχύος της 
παρούσας νομοθετικής διάταξης: 
α) σε ρύθμιση οφειλών στο πλαίσιο 
του εξωδικαστικού μηχανισμού 
του ν. 4469/2017 ή β) σε ρύθμιση 
οφειλών του ν. 4738/2020 («δεύ-
τερη ευκαιρία»). Επιπροσθέτως, 
ο οφειλέτης δεν πρέπει να έχει 
άλλες ληξιπρόθεσμες και μη ρυθ-
μισμένες οφειλές προς τον ΕΦΚΑ. 
Αν έχει και άλλες ληξιπρόθεσμες 
οφειλές, η αναβίωση της ρύθμισης 
συντελείται υπό την προϋπόθεση 
ότι αυτές έχουν υπαχθεί σε ρύθμι-
ση που τηρείται.

Η αναβίωση πραγματοποιείται 
με όλα τα ευεργετήματα και τις 
υποχρεώσεις της απολεσθείσας 
ρύθμισης, π.χ. χορήγηση αποδει-
κτικού ενημερότητας, αναστολή 
της συνέχισης της διαδικασίας 
αναγκαστικής εκτέλεσης επί των 
οφειλών που ρυθμίζονται κτλ.

Με άλλη διάταξη προβλέπεται 
ότι οφειλές προς φορείς κοινωνι-
κής ασφάλισης (πλην του ΤΕΚΑ) 
που αφορούν περιόδους απασχό-
λησης από τον Σεπτέμβριο 2021 
έως τον ∆εκέμβριο 2022 και που 
έχουν καταστεί ληξιπρόθεσμες 
μπορούν να υπαχθούν σε ρύθμι-

ση τμηματικής καταβολής 36 έως 
και 72 δόσεων, με το αντίστοιχο 
επιτόκιο που ισχύει στην πάγια 
ρύθμιση των 24 δόσεων. Στη νέα 
αυτή ρύθμιση μπορούν να εντα-
χθούν και οφειλές που είναι ενταγ-
μένες σε εξυπηρετούμενες –κατά 
την 1η Φεβρουαρίου 2023– πάγιες 
ρυθμίσεις, εφόσον οι ρυθμίσεις αυ-
τές περιλαμβάνουν αποκλειστικά 
οφειλές που δημιουργήθηκαν κα-
τά τις παραπάνω περιόδους απα-
σχόλησης (από Σεπτέμβριο 2021 
έως ∆εκέμβριο 2022). Οφειλέτες οι 
οποίοι έχουν ληξιπρόθεσμες οφει-
λές προς τον ΕΦΚΑ που δεν έχουν 
υπαχθεί σε ρύθμιση που τηρείται 
δεν μπορούν να κάνουν χρήση του 
νέου σχήματος.

Η αίτηση του οφειλέτη για την 
υπαγωγή στη ρύθμιση υποβάλλε-
ται και σε αυτή την περίπτωση μέ-
χρι τις 31 Ιουλίου 2023. Η υπαγω-
γή συντελείται με την καταβολή 

της πρώτης δόσης μέχρι την τε-
λευταία εργάσιμη ημέρα του μή-
να υποβολής της αίτησης. Οι επό-
μενες δόσεις καταβάλλονται έως 
την τελευταία εργάσιμη ημέρα κά-
θε επόμενου μήνα καταβολής της 
πρώτης δόσης. Με την απόφαση 
υπαγωγής στη ρύθμιση καθορίζο-
νται το ποσό κάθε δόσης, ο αριθ-
μός των δόσεων και κάθε άλλη 
αναγκαία λεπτομέρεια.

Το ελάχιστο ποσό μηνιαίας δό-
σης της ρύθμισης ορίζεται σε 30 
ευρώ. Ο οφειλέτης μπορεί να επι-
λέξει σε οποιοδήποτε στάδιο της 
ρύθμισης την εφάπαξ εξόφληση 
του υπολοίπου των ρυθμισμένων 
οφειλών, χωρίς την επιβάρυνση 
επιτοκίου. Η ρύθμιση χάνεται αν 
ο οφειλέτης δεν καταβάλει ποσό 
δόσεων που αντιστοιχεί σε δύο 
δόσεις της ρύθμισης ή δεν κατα-
βάλει εμπρόθεσμα τις τρέχουσες 
ασφαλιστικές εισφορές.

Επίσης, παρέχονται διευκολύν-
σεις καταβολής των ασφαλιστι-
κών οφειλών των επιχειρήσεων 
στον κλάδο της γουνοποιίας λόγω 
του πολύ μεγάλου πλήγματος που 
έχουν δεχθεί με δεδομένο ότι οι 
κύριοι πελάτες τους προέρχονται 
από τη Ρωσία και την Ουκρανία.

ΡΟΥΛΑ ΣΑΛΟΥΡΟΥ

Επανένταξη σε ρύθμιση
οφειλών προς ΕΦΚΑ
έως τις 31 Ιουλίου 2023

Εφάπαξ ενίσχυση έως 300 ευρώ
σε ένα εκατομμύριο συνταξιούχους

Πρόγραμμα επιδότησης έως 60% για εγκατάσταση ηλιακού θερμοσίφωνα

Υψηλότερες αυξήσεις έλαβαν 572.000 

Αφορά όσους δεν έλαβαν αύξηση στις συντάξεις ή η αύξηση ήταν κάτω από 7%

Οι δόσεις που έχουν 
απολεσθεί μεταφέρο-
νται, εντόκως, στο 
τέλος της ρύθμισης.

Της ΧΡΥΣΑΣ ΛΙΑΓΓΟΥ
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Σε όσους έχουν απολέσει τις ασφαλιστικές ρυθμίσεις των 120 ή 72 δόσεων 
έως την 1η Φεβρουαρίου 2023, δίνεται η δυνατότητα να τις αναβιώσουν κα-
ταβάλλοντας δύο μηνιαίες δόσεις.
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Η μετάβαση στην ηλεκτροκίνη-
ση και η σταδιακή απομάκρυν-
ση από τα οχήματα με κινητή-
ρες εσωτερικής καύσεως στην 
Ευρώπη τείνει να εξελιχθεί σε 
γαλλογερμανική σύγκρουση. 
Μια συμμαχία φιλικών προς τα 
συμβατικά αυτοκίνητα χωρών 
υπό την ηγεσία της Γερμανίας 
ανέβασε τους τόνους στη μάχη 
κατά της νομοθεσίας της Ε.Ε. για 
την κατάργηση των ρυπογόνων 
οχημάτων και την προώθηση 
του στόχου για τη μείωση των 
εκπομπών αερίων του θερμο-
κηπίου από τον κλάδο των με-
ταφορών. Τα σχετικά αναφέρο-
νται σε άρθρο του ενημερωτικού 
ιστοτόπου politico.eu. Εκεί επι-
σημαίνεται ότι οι εν λόγω χώ-
ρες θέτουν υπό αμφισβήτηση 
τους κανόνες για τη λήξη των 
πωλήσεων νέων οχημάτων με 
κινητήρες εσωτερικής καύσεως 
έως το 2035, τους οποίους έχει 
αποδεχθεί η Ευρωβουλή και κατ’ 
αρχήν τα κράτη-μέλη αντιπρο-
τείνοντας ένα μείγμα καυσίμων 
λιγότερο βλαβερό για την ατμό-
σφαιρα. «∆εν υπάρχει πρότα-
ση (της Ευρωπαϊκής Επιτροπής) 
που να ανταποκρίνεται σε αυτό 
που περιμένουμε και γι’ αυτό 
δεν έχουμε ακόμη πετύχει τον 
στόχο μας», δήλωσε ο Γερμανός 
υπουργός Μεταφορών, Φόλκερ 
Βίσινγκ, μετά τη συνάντηση. Στο 
αντίπαλο στρατόπεδο βρίσκεται 
το Παρίσι, το οποίο διατρανώ-
νει τη στήριξή του στο σχέδιο, 
όπως και η Μαδρίτη, θέτοντας 
δύο από τις μεγαλύτερες χώρες-
κατασκευάστριες αυτοκινήτων 
της Ε.Ε. δίπλα σε μια ομάδα μι-
κρότερων κρατών, που έχουν 

ήδη δεσμευθεί να μειώσουν τις 
εκπομπές CO2 από τα επιβατικά 
αυτοκίνητα. «Είμαστε έτοιμοι 
να παλέψουμε γι’ αυτό, διότι η 
όποια καθυστέρηση είναι σοβα-
ρό περιβαλλοντικό λάθος αλλά 
και οικονομικό», διεμήνυσε ο 
υπουργός Οικονομικών της Γαλ-
λίας Μπρινό Λε Μερ ενόψει της 

συνάντησης στο Στρασβούργο, 
στην οποία ο ίδιος δεν παρέστη.

Η γερμανική κυβέρνηση, μα-
ζί με τις συμμάχους της Ιταλία, 
Πολωνία, Βουλγαρία και Τσεχία, 
πιέζει για μια περίοδο χάριτος, 
ώστε τα αυτοκίνητα να μπορούν 
να λειτουργούν με εναλλακτικά 
συνθετικά καύσιμα και λιγότερο 
ρυπογόνα, που χρησιμοποιού-
νται σε συμβατικούς κινητήρες 
εσωτερικής καύσης. Μαζί έχουν 
αρκετό βάρος για να ασκήσουν 
βέτο στη νομοθεσία, καθώς και 
σε ξεχωριστούς μελλοντικούς 
νόμους, που καλύπτουν τους 
τοξικούς ρύπους των καυσαε-
ρίων, και σε κανόνες απόδοσης 
των καυσίμων των φορτηγών. 
«∆εν ενδιαφέρονται όλοι για τα 

συνθετικά καύσιμα όσο οι Γερ-
μανοί», σύμφωνα με τον Μάρ-
τιν Κούπκα, τον Τσέχο υπουργό 
Μεταφορών που συγκάλεσε τη 
σύνοδο κορυφής της συμμαχί-
ας των συμβατικών κινητήρων 
στο Στρασβούργο. Εν τω μεταξύ, 
υπενθυμίζεται πως η Γερμανία 
έχει ήδη απορρίψει την πρώτη 
προσπάθεια των Βρυξελλών για 
ανακωχή ως προς τον στόχο του 
2035. Συγκεκριμένα, όπως ανέ-
φερε το politico.eu την περα-
σμένη εβδομάδα, η Επιτροπή 
ήταν πρόθυμη να προτείνει μια 
νομική δήλωση, που θα ενίσχυε 
τη μη δεσμευτική γλώσσα στο 
περιθώριο του συμφωνηθέντος 
κειμένου για τις προδιαγραφές 
οχημάτων και φορτηγών ενόψει 
του 2035, αφήνοντας χώρο για 
τα συνθετικά καύσιμα. Η απά-
ντηση ήταν αρνητική από το 
Βερολίνο, μιας και το Ελεύθερο 
∆ημοκρατικό Κόμμα του Φόλκερ 
Βίσινγκ, που ελέγχει το υπουρ-
γείο Μεταφορών, έχει δυσαρε-
στηθεί. Οι φόβοι του έχουν να 
κάνουν με το ότι η μετάβαση 
στην ηλεκτροκίνηση θα οδη-
γήσει σε αφανισμό εκατοντάδες 
εταιρείες που ειδικεύονται σε 
εξαρτήματα για κινητήρες εσω-
τερικής καύσης, αλλά δεν έχουν 
θέση σε έναν κόσμο ηλεκτρικών 
αμαξιών. Τέλος, η Επιτροπή έχει 
περιορισμένα περιθώρια κινήσε-
ων, εφόσον το Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο είπε ότι δεν θα ανοί-
ξει ξανά το τελικό κείμενο, που 
συμφωνήθηκε πέρυσι. Υπάρχει 
πολύ λίγος χρόνος για δράση, 
πριν λήξουν οι νομοθετικές ερ-
γασίες της Ε.Ε. και ενόψει του 
2024, που είναι έτος εκλογών.

Η γερμανική κυβέρνηση, μαζί με τις συμμάχους της Ιταλία, Πολωνία, 
Βουλγαρία και Τσεχία, πιέζει για μια περίοδο χάριτος, ώστε τα αυτοκίνητα 
να μπορούν να λειτουργούν με εναλλακτικά συνθετικά καύσιμα.
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Η έκθεση τέχνης Tefaf στο Μάα-
στριχτ συνεχίζει να εντυπωσι-
άζει με την ποιότητα και τις τι-
μές της, αν και οι επιμελητές της 
ήταν πάντα πολύ επιφυλακτικοί 
στον έλεγχο των πάμπλουτων 
επισκεπτών της με τους ανιχνευ-
τές μετάλλων στην είσοδο. Τώρα 
όμως είναι διαφορετικά τα πράγ-
ματα. Κινητά μπαίνουν στο κα-
λάθι, ενώ μια γυναίκα αδειάζει το 
περιεχόμενο της βαλίτσας της. 
Τα πρόσθετα μέτρα ασφαλείας 
ελήφθησαν για έναν σοβαρό λό-
γο. Στην τελευταία έκθεση της 
Tefaf το 2022, τέσσερις ληστές 
εμφανίστηκαν πολύ κομψά ντυ-
μένοι. Ενας από τους τέσσερις 
έσπασε με βαριοπούλα μια κο-
σμηματοθήκη. Ενας συνεργός 
του κρατούσε τους επισκέπτες 
υπό την απειλή όπλου σε από-
σταση. Στη συνέχεια άρπαξαν 
ό,τι μπόρεσαν από τη βιτρίνα και 
εξαφανίστηκαν. Μέχρι σήμερα η 
αστυνομία δεν έχει ανακοινώσει 
τίποτα για την αξία των κλοπι-
μαίων, αλλά τα ολλανδικά ΜΜΕ 
κάνουν λόγο για αντικείμενα αξί-
ας 30 εκατ. ευρώ. Το πιο πολύ-
τιμο κομμάτι ήταν ένα κίτρινο 
διαμάντι 114 καρατίων. Η αστυ-
νομία υποπτεύεται ότι οι δρά-
στες είναι από τα Βαλκάνια και 
εικάζει ότι πίσω τους κρύβεται 
η διαβόητη συμμορία «Ροζ Πάν-
θηρες» (παραπέμποντας στον 
ήρωα των διασήμων ταινιών). 
Τα σχετικά αναφέρει σε δημο-
σίευμά της η Deutsche Welle.

Η ασφαλιστική εταιρεία 
υποσχέθηκε αμοιβή μισού εκα-
τομμυρίου ευρώ σε όποιον θα 
μπορούσε να δώσει σημαντι-
κές πληροφορίες που θα οδη-
γήσουν στη σύλληψη των δρα-
στών. Ωστόσο, αυτό είναι ένα 
ποσό που δεν εντυπωσιάζει και 
πολύ τους θαμώνες της Tefaf, 
αν σκεφθεί κανείς ότι μια ελαι-
ογραφία του Εμιλ Νόλντε κοστί-

ζει 1,35 εκατ. ευρώ, για να μην 
αναφέρουμε «Το τσίρκο - Ο κα-
βαλάρης» του Μαρκ Σαγκάλ, που 
κοστίζει 5,8 εκατομμύρια ευρώ.

Και ανάμεσα στα έργα τέχνης 
βρίσκεται ξαφνικά το περίπτε-
ρο μιας εταιρείας ιδιωτικών αε-
ροπορικών πτήσεων. ∆ίπλα σε 
ένα μοντέλο αεροπλάνου, η πι-
νακίδα γράφει: «Πετάξτε από το 
Λος Αντζελες στη Γενεύη, από 
το Σάο Πάολο στο Λονδίνο, από 
το Πεκίνο στο Σαν Φρανσίσκο, 
από τη Μόσχα στη Σιγκαπού-
ρη...». Το Μάαστριχτ προσφέρει 
το πιο ακριβό από τα ακριβά για 
τους πιο πλούσιους από τους 
πλούσιους. Στο επίκεντρο, τέ-
λος, βρίσκονται πάντα έργα του 
κλασικού μοντερνισμού, αλλά 
πυρήνας παραμένουν τα έργα 
των παλαιών δασκάλων, κυρί-
ως Ολλανδών και Φλαμανδών. 

Δρακόντεια μέτρα ασφαλείας 
στην έκθεση τέχνης Tefaf

Γαλλογερμανική σύγκρουση
για την αυτοκινητοβιομηχανία
Κατά της απαγόρευσης των συμβατικών κινητήρων από το 2035 το Βερολίνο

Παρίσι και Μαδρίτη 
τάσσονται υπέρ 
της οδηγίας της Ε.Ε. 
για κατάργηση 
των κινητήρων 
εσωτερικής καύσης.

Η αστυνομία υποπτεύεται ότι οι 
δράστες της ληστείας το 2022 είναι 
από τα Βαλκάνια και εικάζει ότι πί-
σω τους κρύβεται η διαβόητη συμ-
μορία «Ροζ Πάνθηρες».
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Εν μέσω διαρκών προκλήσεων και 
των επιπτώσεων του πολέμου 
στην Ουκρανία, που εξακολου-
θούν να είναι πολύ μεγαλύτερες 
για τις ευρωπαϊκές επιχειρήσεις 
σε σύγκριση με τις αμερικανικές 
και τις ασιατικές, η Ευρωπαϊκή 
Ενωση αιφνιδιάστηκε τον περα-
σμένο Αύγουστο, όταν οι Ηνωμέ-
νες Πολιτείες παρουσίασαν τον 
νόμο για τη μείωση του πληθωρι-
σμού (Inflation Reduction Act ή 
IRA). Μέσα σε λίγους μόνο μήνες, 
πάντως, η Ε.Ε. εξάντλησε κάθε 
χρονικό περιθώριο, προκειμένου 
να παρουσιάσει τη δική της ολο-
κληρωμένη «απάντηση» έναντι 
του αμερικανικού IRA, του πα-
κέτου Μπάιντεν ύψους 369 δισ. 
δολ., που ουσιαστικά παρέχει 
τεράστιες επιδοτήσεις σε επι-
χειρήσεις που μεταφέρουν την 
παραγωγή τους επί αμερικανι-
κού εδάφους για την παραγωγή 
πράσινων προϊόντων.

Για την Ευρώπη είναι κρίσι-
μο να καταφέρει τουλάχιστον 
να αμβλύνει τα μέτρα που εισά-
γουν διακρίσεις εις βάρος των 
επιχειρήσεών της και βασικά 

να αποφύγει τις μετεγκαταστά-
σεις ευρωπαϊκών επιχειρήσεων 
στις ΗΠΑ. Επομένως, το σχέδιο 
κανονισμού που παρουσίασε η 
Κομισιόν για μια «βιομηχανία 
με μηδενικές εκπομπές» αερίων 
θερμοκηπίου (Net Zero Industry 
Act) έχει βασικό στόχο τη βελτί-
ωση της ανταγωνιστικότητας της 
Ευρώπης στην παραγωγή των 
λεγόμενων «καθαρών τεχνολο-
γιών», ώστε να προσεγγίσει ή να 
καλύψει τουλάχιστον το 40% των 
αναγκών της Ε.Ε. έως το 2030. 
Αυτό είναι ιδιαίτερα σημαντι-
κό, καθώς επί της ουσίας η Ε.Ε. 
αναζητεί στρατηγική αυτονομία 
και να καλύψει μια μεγάλη της 
αδυναμία, την έλλειψη ενεργει-
ακής ασφάλειας, που έγινε εντο-
νότερη μετά τον ρωσικό πόλεμο 
στην Ουκρανία.

Για τον λόγο αυτό, το σχέδιο 
κανονισμού θεσπίζει ένα πλαί-
σιο για ταχύτερη αδειοδότηση, 
απλούστευση των διαδικασιών, 
καθώς και διεύρυνση του πεδί-
ου κρατικών επιδοτήσεων, με 
στόχο να ενισχυθούν  οι επεν-
δύσεις στην παραγωγική βάση 
της Ε.Ε. για τεχνολογίες μηδε-
νικών εκπομπών. 

Συγκεκριμένα, αυτές –ανά-
μεσα σε άλλα– περιλαμβάνουν 

ηλιακά φωτοβολταϊκά, χερσαία 
αιολική και υπεράκτια ανανε-
ώσιμη ενέργεια, μπαταρίες και 
αποθήκευση, αντλίες θερμότη-
τας και γεωθερμική ενέργεια, 
βιώσιμα εναλλακτικά καύσιμα, 
ενώ γίνεται ειδική αναφορά σε 
προηγμένες τεχνολογίες για την 
παραγωγή ενέργειας από πυρη-
νικές διεργασίες με ελάχιστα 
απόβλητα. Το τελευταίο απο-
τέλεσε ως διατύπωση τη «χρυ-
σή τομή», καθώς η χρήση των 

πυρηνικών ήταν εδώ και και-
ρό και ιδιαίτερα τις τελευταίες 
μέρες, σημείο τριβής στο κολέ-
γιο των επιτρόπων, ανάμεσα σε 
εκείνους που προέρχονται από 
κράτη-μέλη που στηρίζουν ή 
αντιμάχονται τη χρήση πυρη-
νικής τεχνολογίας.

Τράπεζα Υδρογόνου
Κατά την παρουσίαση του 

σχεδίου κανονισμού, ο αντι-
πρόεδρος της Κομισιόν για την 
Ευρωπαϊκή Πράσινη Συμφωνία, 
Φρανς Τίμερμανς και ο επίτροπος 
Τιερί Μπρετόν έδωσαν έμφαση 
στο λεγόμενο πράσινο υδρογόνο, 
για το οποίο η Ε.Ε. κατέχει «πρω-
τιά» ανάμεσα σε άλλες αγορές. 
Για να διατηρήσει όμως αυτή την 
πρωτιά η Ε.Ε., σημαντικό ρόλο 
θα παίξει η λεγόμενη Ευρωπα-
ϊκή Τράπεζα Υδρογόνου (ΕΤΥ), 

την οποία εισηγήθηκε για πρώτη 
φορά η πρόεδρος της Κομισιόν 
Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν τον 
περασμένο Σεπτέμβριο. Αποστο-
λή της ΕΤΥ θα είναι να συμβά-
λει στην παροχή εγγυήσεων για 
την αγορά υδρογόνου, κάνοντας 
ιδίως χρήση των πόρων του Τα-
μείου Καινοτομίας. «Η Τράπεζα 
Υδρογόνου θα επιδιώξει να κλεί-
σει το τρέχον επενδυτικό κενό 
στην ανάπτυξη ανανεώσιμων πη-
γών υδρογόνου και να διασφαλί-
σει ότι η Ε.Ε. θα διατηρήσει την 
παγκόσμια πρωτοπορία της σε 
αυτή την κρίσιμη τεχνολογία», 
δήλωσε ο Φρανς Τίμερμανς.

Μια από τις βασικές αδυναμί-
ες όμως του φιλόδοξου σχεδίου 
της Κομισιόν είναι ότι δεν συνο-
δεύεται από νέους πόρους, που 
θα μπορούσαν δηλαδή να επιτρέ-
ψουν στα κράτη-μέλη που έχουν 

περιορισμένες δημοσιονομικές 
δυνατότητες να επιδοτήσουν τις 
βιομηχανίες τους στους συγκε-
κριμένους κλάδους, όπως είναι 
η Ελλάδα. Και αυτό δημιουργεί 
κίνδυνο στρεβλώσεων στην ενι-
αία αγορά, αλλά και μια Ε.Ε. «δύο 
ταχυτήτων». Πηγές με γνώση 
του αντικειμένου επισημαίνουν, 
ωστόσο, ότι για την Ελλάδα το 
εν λόγω σχέδιο θα μπορούσε να 
αποτελέσει ευκαιρία για την ανά-
πτυξη έστω κάποιων τμημάτων 
της σχετικής βιομηχανίας. Βα-
σική προϋπόθεση όμως είναι η 
σχετική κινητοποίηση και ο συ-
ντονισμός του κρατικού μηχα-
νισμού με αλλαγή της εθνικής 
νομοθεσίας για τις αδειοδοτή-
σεις. Η δημιουργία πάντως του 
ευρωπαϊκού Sovereignty Fund 
θα επιτρέψει την άντληση σχετι-
κών πόρων και από την Ελλάδα.

Της ανταποκρίτριάς μας 

στις ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ

ΑΛΕΞΑΝΔΡΑΣ ΒΟΥΔΟΥΡΗ

Ταχύτερη αδειοδότη-
ση, απλούστευση διαδι-
κασιών και διεύρυνση 
του πεδίου κρατικών 
επιδοτήσεων.

«Ασφαιρη»
η ευρωπαϊκή
απάντηση στο
πακέτο Μπάιντεν
Το σχέδιο της Ευρωπαϊκής Επιτροπής

δεν συνοδεύεται από νέους πόρους

Κατά την παρουσίαση του σχεδίου δόθηκε έμφαση στο λεγόμενο πράσινο υδρογόνο, για το οποίο η Ε.Ε. κατέχει «πρωτιά» ανάμεσα σε άλλες αγορές. Σημαντικό 
ρόλο θα παίξει η λεγόμενη Ευρωπαϊκή Τράπεζα Υδρογόνου (ΕΤΥ), την οποία εισηγήθηκε για πρώτη φορά η πρόεδρος της Κομισιόν, Ούρσουλα φον ντερ Λάιεν.

Eπιστροφή σε μια πιο «ορθόδοξη» 
οικονομική πολιτική της ελεύθε-
ρης αγοράς υπόσχεται το προσχέ-
διο του προεκλογικού προγράμ-
ματος του κόμματος ∆ικαιοσύνης 
και Ανάπτυξης (AKP) του Ρετζέπ 
Ταγίπ Ερντογάν. Αυτό ανέφεραν 
στο Ρόιτερς τέσσερις πηγές που 
πρόσκεινται στο AKP.

Οι προεδρικές και βουλευτικές 
εκλογές είναι προγραμματισμέ-
νες για τις 14 Μαΐου και οι δημο-
σκοπήσεις δείχνουν ότι ο Ερντο-
γάν αντιμετωπίζει τη μεγαλύτερη 
εκλογική πρόκληση στην 20ετή 
παρουσία του στην εξουσία. Η 
δημοτικότητα του Τούρκου προ-
έδρου μειώθηκε κυρίως λόγω της 
διάβρωσης του επιπέδου διαβίω-
σης συνεπεία της υποτίμησης της 
τουρκικής λίρας. Ο λόγος είναι 
ότι η Αγκυρα υιοθέτησε ένα αμ-
φιλεγόμενο οικονομικό μοντέλο, 
βασισμένο στα χαμηλά επιτόκια. 
Το 2021, εν μέσω υψηλού πληθω-
ρισμού, ξεκίνησε μια διαδικασία 
μείωσης επιτοκίων, αψηφώντας 
την παραδοσιακή νομισματική 
πολιτική και την παγκόσμια τάση 
αύξησης του κόστους δανεισμού. 
Η τουρκική κεντρική τράπεζα μεί-

ωσε το επιτόκιο αναφοράς κατά 
500 μονάδες βάσης το 2021 και 
το 2022, ανταποκρινόμενη στις 
προτροπές του Ερντογάν για μει-
ώσεις επιτοκίων.

Σε συνδυασμό με τις τιμές της 
ενέργειας και των τροφίμων που 
εκτοξεύτηκαν μετά τη ρωσική ει-
σβολή στην Ουκρανία, ο πληθω-
ρισμός στην Τουρκία ξεπέρασε 
το 85% πέρυσι. Η δημοσιονομι-
κή κατάσταση επιδεινώθηκε επί-
σης από τον τεράστιο σεισμό που 
έπληξε τη νοτιοανατολική Τουρ-
κία στις 6 Φεβρουαρίου.

Σύμφωνα με τις πηγές που 
γνωρίζουν το προσχέδιο, το μανι-
φέστο του AKP ενόψει των εκλο-

γών δεν θα περιλαμβάνει καμία 
αναφορά στην οικονομική πο-
λιτική που ακολουθούσε μέχρι 
πρόσφατα η Αγκυρα, αλλά θα υι-
οθετεί μια πιο ορθόδοξη προσέγ-
γιση. Οι πηγές, που ζήτησαν να 
μην κατονομαστούν επειδή δεν 
έχουν την άδεια να μιλούν για το 
θέμα, είπαν επίσης ότι ο Ερντο-
γάν θέλει να δώσει κορυφαίο ρό-

λο στη διαχείριση της οικονομί-
ας στον πρώην αντιπρόεδρο της 
κυβέρνησης και υπουργό Οικονο-
μικών Μεχμέτ Σιμσέκ, ο οποίος 
χαίρει μεγάλης εκτίμησης στους 
διεθνείς κύκλους.

Ο πληθωρισμός έφτασε σε 
υψηλό 24 ετών, ξεπερνώντας το 
85% τον Οκτώβριο, υποκινούμε-
νος και από τις αλλεπάλληλες, 

«ανορθόδοξες» μειώσεις επιτο-
κίων, που πυροδότησαν την κα-
τάρρευση της λίρας στα τέλη του 
2021. Από τον Αύγουστο, το νό-
μισμα έχει σταθεροποιηθεί χάρη 
στην παρέμβαση των Αρχών στην 
αγορά συναλλάγματος.

«Η προσέγγιση στην οικονο-
μία είναι παρόμοια με εκείνη που 
υιοθέτησε το AKP στο μανιφέ-
στο των εκλογών του 2002. Με 
άλλα λόγια, το AKP επιστρέφει 
στις ρίζες του», είπε ένας κυβερ-
νητικός αξιωματούχος. Το μανι-
φέστο δεν κάνει καμία αναφορά 
στο νέο οικονομικό μοντέλο, αλλά 
δίνει έμφαση στις αρχές που υπο-
στήριζε προηγουμένως το κόμμα, 
όπως είναι η καταπολέμηση του 
πληθωρισμού, η λογοδοσία στον 
δημόσιο τομέα και η διαφάνεια 
στους διαγωνισμούς. Ο αξιωμα-
τούχος πρόσθεσε ότι θα χρεια-
στεί να εγκρίνει το μανιφέστο ο 
ίδιος ο Ερντογάν, ο οποίος μέχρι 
τώρα δεν έχει εκφράσει αντιρρή-
σεις. «Αν τελικά το δεχτεί, αυτό 
θα επιφέρει ριζικές αλλαγές τόσο 
στην κυβέρνηση όσο και στη δι-
αχείριση της οικονομίας».

Ενας από τους στόχους του 

Ερντογάν είναι η αξιοποίηση του 
Μεχμέτ Σιμσέκ. «Ολη η Τουρκία 
ξέρει την προσέγγιση και την επι-
τυχία του Σιμσέκ», τονίζει σχε-
τικά στέλεχος του κυβερνόντος 
κόμματος. Οπως σχολιάζει ο ίδιος, 
«αν ο Σιμσέκ αναλάβει αξίωμα, 
είναι αναπόφευκτη η ριζική αλ-
λαγή στην οικονομική πολιτική, 
οι γραφειοκράτες και τα μέλη του 
υπουργικού συμβουλίου θα εργα-
στούν αρμονικά μαζί του».

Μια άλλη πηγή που έχει γνώση 
του θέματος είπε ότι, εκτός από το 
AKP, τρία κόμματα του συνασπι-
σμού της αντιπολίτευσης θέλουν 
να συνεργαστούν με τον Σιμσέκ, 
ο οποίος ήταν αντιπρόεδρος της 
κυβέρνησης μέχρι το 2018, οπότε 
καταργήθηκε το αξίωμα.

Τέσσερις πηγές της αντιπολι-
τευόμενης συμμαχίας είχαν δη-
λώσει προηγουμένως στο Ρόιτερς 
ότι σχεδιάζουν να διορίσουν αντι-
πρόεδρο αρμόδιο για την οικονο-
μία τον πρώην αντιπρόεδρο της 
κυβέρνησης, Αλί Μπαμπατζάν, 
εφόσον κερδίσουν τις προεδρικές 
εκλογές. Ο Μπαμπατζάν, όπως και 
ο Σιμσέκ, χαίρει σεβασμού μετα-
ξύ των ξένων επενδυτών.

Εναν Kινέζο μεγιστάνα ακινήτων 
με έδρα τη Νέα Υόρκη κατηγορούν 
οι αμερικανικές αρχές για ενορχή-
στρωση απάτης δισεκατομμυρί-
ων δολαρίων. Πρόκειται για τον 
Γκου Βενγκούι και έναν από τους 
συνεταίρους του, τον Κιν Μινγκ 
Τζε, που κατηγορούνται για απάτη 
μέσω εμβασμάτων, χρηματιστη-
ριακή απάτη, τραπεζική απάτη 
και ξέπλυμα βρώμικου χρήματος.

Χαρακτηριστικό είναι το γεγο-
νός ότι ο Βενγκούι, ο οποίος έφυ-
γε από την Κίνα το 2014, όντας 
–όπως φαίνεται– ένας από τους 
πλουσιότερους ανθρώπους της 
χώρας, είναι επικριτής της κι-
νεζικής κυβέρνησης και συνερ-
γάτης του πρώην επικεφαλής 
στρατηγικής του Λευκού Οίκου, 
Στίβεν Μπάνον. Σε μια διαδικτυ-
ακή ανάρτηση ο μεγιστάνας είπε 

ότι του πέρασαν χειροπέδες και 
τον ανέκριναν για περισσότερο 
από μία ώρα, ενώ αργότερα δή-
λωσε αθώος σε ομοσπονδιακό 
δικαστήριο του Μανχάταν και 
διατάχθηκε να κρατηθεί χωρίς 
εγγύηση, όπως μεταδίδει το BBC.

Σύμφωνα με το κατηγορητή-
ριο, οι δύο άντρες συγκέντρω-
σαν 1 δισ. δολάρια από χιλιάδες 
διαδικτυακούς ακόλουθους, που 
νόμιζαν ότι χρηματοδοτούσαν 

επιχειρήσεις μέσων ενημέρωσης 
και μια αποκλειστική λέσχη με-
λών. Επίσης, φέρεται να χρησι-
μοποίησαν ένα κρυπτονόμισμα 
που ονομάζεται Himalaya Coin 
για να κλέψουν εκατομμύρια από 
επενδυτές.

Η αντίθεση του Βενγκούι στο 
Κινεζικό Κομμουνιστικό Κόμμα 
και οι δεσμοί του με υψηλού προ-
φίλ δεξιούς πολιτικούς και ακτι-
βιστές των ΗΠΑ συνέβαλαν στο 
να τον ακολουθούν εκατοντάδες 
χιλιάδες διαδικτυακοί ακόλου-
θοι, οι περισσότεροι από τους 
οποίους είναι Κινέζοι που ζουν 
σε δυτικές χώρες. Οι εισαγγελείς 
υποστηρίζουν πως αντί τα κεφά-
λαια να επενδύονται σε επιχειρή-
σεις, φέρεται να διοχετεύθηκαν 
σε προσωπικούς λογαριασμούς 
που συνδέονται με τον μεγιστά-

να και τον συνεταίρο του. Με-
ταξύ άλλων, τα χρήματα δαπα-
νήθηκαν σε μια έπαυλη 4.345 
τ.μ. στο Νιου Τζέρσεϊ, στα πλέ-
ον πολυτελή σπορ αυτοκίνητα 
Lamborghini, Bugatti και Ferrari, 
και σε κινεζικά και περσικά χαλιά 
αξίας σχεδόν 1 εκατ. δολαρίων.

Οι εισαγγελείς λένε ότι 100 
εκατ. δολάρια τοποθετήθηκαν σε 
ένα hedge fund  υψηλού κινδύ-
νου και άλλα χρήματα δαπανή-
θηκαν σε πολυτελή αγαθά, όπως 
ένα πιάνο 140.000 δολαρίων, μια 
τηλεόραση 62.000 δολαρίων και 
μια βάση στήριξης τζακιού αξί-
ας 53.000 δολαρίων. Από τον Σε-
πτέμβριο του περασμένου έτους, 
η κυβέρνηση των ΗΠΑ κατάσχε-
σε περίπου 634 εκατ. δολάρια από 
τα έσοδα από 21 διαφορετικούς 
τραπεζικούς λογαριασμούς.

Σε αλλαγή οικονομικής πολιτικής οδηγείται ο Ταγίπ Ερντογάν

Κινέζο επιχειρηματία ανακρίνουν οι Αρχές στις ΗΠΑ

Κατηγορείται
για χρηματιστηριακή 
και τραπεζική απάτη, 
καθώς και για ξέπλυμα 
χρήματος.

O Ερντογάν θέλει να δώσει κορυφαίο ρόλο στη διαχείριση της οικονομίας 
στον πρώην αντιπρόεδρο της κυβέρνησης Μεχμέτ Σιμσέκ.

Ο συλληφθείς Γκου Βενγκούι είναι επικριτής του Πεκίνου και συνεργάτης 
του πρώην επικεφαλής στρατηγικής του Λευκού Οίκου, Στίβεν Μπάνον (φωτ.).

A
P

Σύμφωνα με το προ-
εκλογικό πρόγραμμα 
του ΑΚP, θα υιοθετηθεί 
μια πιο «ορθόδοξη» 
πολιτική, με βασικό 
στόχο τη μείωση 
του πληθωρισμού.

R
EU

TE
R

S



Δ Ι Ε Θ Ν ΗΚυριακή 19 Μαρτίου 2023 Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η  ● 11  

Τόσο η προσέγγιση με την Τε-
χεράνη όσο και η προσπάθεια 
βελτίωσης των σχέσεων με το 
Ισραήλ εντάσσονται στην επι-
δίωξη της πρωταρχικής προ-
τεραιότητας που έχει θέσει ο 
Σαουδάραβας πρίγκιπας Μοχά-
μεντ μπιν Σαλμάν να διασφαλί-
σει το σχέδιό του αξίας πολλών 
τρισ. δολ. για τον μετασχημα-
τισμό της Σαουδικής Αραβίας. 
Η φιλοδοξία του, όμως, να με-
τασχηματίσει την οικονομία 
του βασιλείου, την κοινωνία 
του αλλά και την ίδια τη θέ-
ση του στον κόσμο εξαρτάται 
από έναν θεμελιώδη παράγο-
ντα: τη σταθερότητα. Από αυ-
τή την αδήριτη ανάγκη εκπο-
ρεύονται όλες οι προσπάθειές 
του να περιφρουρήσει τη χώρα 
του από οποιαδήποτε κλιμάκω-
ση της έντασης ανάμεσα στο 
Ισραήλ και το Ιράν. Αυτή είναι 
η εκτίμηση πηγών προσκείμε-
νων στις συνομιλίες του Ριάντ 
με την Τεχεράνη, που άρχισαν 
πριν από δύο χρόνια.  

Η απόφαση της Σαουδικής 
Αραβίας να αποκαταστήσει δι-
πλωματικές σχέσεις με το Ιράν, 
μια συμφωνία που πριμοδότη-
σε η Κίνα και ανακοινώθηκε 
την περασμένη εβδομάδα εκ-
πλήσσοντας τους πάντες, ήταν 
αποτέλεσμα υπολογισμών του 
ντε φάκτο ηγέτη της χώρας. Ο 
Σαουδάραβας πρίγκιπας συνει-
δητοποίησε ότι η εξομάλυνση 
των σχέσεων της χώρας του με 
τους γείτονές της είναι ο ασφα-
λέστερος δρόμος για να επιτύ-
χει τους στόχους του. Η κίνησή 
του έχει σχεδιασθεί έτσι ώστε 
να εξουδετερώσει κάθε κίνδυνο 
που απειλεί την ασφάλειά της 
και ιδιαιτέρως όσους απορρέ-
ουν από το ενδεχόμενο να απο-
φασίσει η νέα κυβέρνηση του 
Ισραήλ μια επίθεση κατά του 
Ιράν εξαιτίας του πυρηνικού 
προγράμματός του.  

Οπως σχολιάζει ο Χεσχάμ 
Αλγκανάμ, ειδικός επί θεμάτων 
διεθνών σχέσεων της Σαουδι-
κής Αραβίας που τα τελευταία 
έξι χρόνια έχει συμμετάσχει 
ενεργά στις παρασκηνιακές δι-
αβουλεύσεις του Ριάντ με τους 
Ιρανούς, «το βασίλειο των Σα-
ούντ έχει τεράστια προγράμμα-
τα και μεγάλες επενδύσεις και 
δεν θέλει να υπάρξει κανενός 
είδους κλιμάκωση των εντά-
σεων στην περιοχή». Σύμφω-
να με τις εκτιμήσεις πολιτικών 
και οικονομικών αναλυτών, η 

προθυμία του πρίγκιπα Μοχά-
μεντ να αναλάβει διπλωματικές 
πρωτοβουλίες για να διασφα-
λίσει τη σταθερότητα στη χώ-
ρα του, ακόμη κι αν χρειαστεί 
να παρακάμψει τις ΗΠΑ για να 
συνταχθεί με την Κίνα, αντα-
νακλά την αυξανόμενη επιρ-
ροή που αποκτά η Σαουδική 
Αραβία σε παγκόσμιο επίπεδο. 
Είναι, άλλωστε, γεγονός πως 
από τη ρωσική εισβολή στην 
Ουκρανία και μετά, και προ-
παντός έπειτα απ’ όσα ακολού-
θησαν και ανάγκασαν τις χώ-
ρες να αναζητούν εσπευσμένα 
εναλλακτικούς προμηθευτές 
ορυκτών καυσίμων οδηγώντας 
ταυτοχρόνως στα ύψη την τιμή 
του αργού, η πρώτη στον κό-
σμο δύναμη σε εξαγωγές πετρε-
λαίου έχει ενισχυθεί σημαντι-
κά σε ό,τι αφορά τη θέση της 
στην παγκόσμια αγορά ενέρ-
γειας. Η ναυαρχίδα του πετρε-
λαϊκού κλάδου της και κρατικά 
ελεγχόμενος κολοσσός Saudi 
Aramco έχει αναφέρει κέρδη 

ύψους 161 δισ. δολ. για το πε-
ρασμένο έτος. Ηταν τα μεγαλύ-
τερα κέρδη που έχει αναφέρει 
ποτέ εταιρεία πετρελαίου και 
φυσικού αερίου. Σε ό,τι αφορά 
την ευρύτερη οικονομία του 
βασιλείου, το περασμένο έτος 
ήταν η ταχύτερα αναπτυσσό-
μενη ανάμεσα σε όλες τις με-
γάλες οικονομίες.  

Ο πρίγκιπας θέλει να χρησι-
μοποιήσει αυτά τα κέρδη για 
να απεξαρτήσει τη σαουδαρα-
βική οικονομία από το πετρέ-
λαιο, να την ενισχύσει και να 
την αναδείξει σε μία από τις 
15 μεγαλύτερες οικονομίες του 
πλανήτη. Το κρατικό επενδυ-
τικό ταμείο της χώρας δαπανά 
δισεκατομμύρια δολάρια για να 
καταστήσει τη χώρα ελκυστι-
κό τουριστικό και επενδυτικό 
προορισμό. Ολα αυτά, όμως, θα 
τινάζονταν στον αέρα σε περί-
πτωση νέου πολέμου στη Μέ-
ση Ανατολή. Θα ανάγκαζαν τον 
πρίγκιπα Μοχάμεντ να προ-
σεγγίσει τις ΗΠΑ και την Κί-
να ζητώντας τη βοήθειά τους. 
Μολονότι οι ΗΠΑ παραμένουν 
ο σημαντικότερος εταίρος της 
Σαουδικής Αραβίας στον τομέα 
της άμυνας και της ασφάλειας 
και προμηθευτής της στην αμυ-
ντική τεχνολογία, οι Σαουδά-
ραβες έχουν αρχίσει να αμφι-
βάλλουν όλο και περισσότερο 
για το κατά πόσον θα έχουν τη 
στήριξη της υπερδύναμης σε 

περίπτωση που δεχθούν επί-
θεση. Στοιχηματίζουν, αντιθέ-
τως, πως η Κίνα, ως ο μεγαλύ-
τερος εμπορικός εταίρος τους 
και κύριος αγοραστής ιρανικού 
πετρελαίου, έχει περισσότερες 
δυνατότητες επιρροής.   

Φαίνεται πως το Ριάντ εκτι-
μά ότι το Πεκίνο θα μπορούσε 
να βασιστεί στο Ιράν σε πε-
ρίπτωση έκρυθμης κατάστα-
σης στην περιοχή, προερχόμε-
νης είτε από την Υεμένη είτε 
από κάποια στρατιωτική κίνη-
ση των ΗΠΑ ή του Ισραήλ με 
στόχο το Ιράν. Η υπερδύναμη 
διατηρεί καθοριστικό ρόλο στα 
σχέδια του Σαουδάραβα πρίγκι-
πα και το βασίλειο υπέγραψε 
προσφάτως συμβόλαιο ύψους 
37 δισ. δολ. με την Boeing για 
την αγορά αεροσκαφών του αε-
ρομεταφορέα του Riyadh Air. 

Η στροφή στην Κίνα απο-
τελεί, πάντως, μείζονα αλλα-
γή διπλωματικού προσανατο-
λισμού. «Αυτή είναι μια άλλη 
Σαουδική Αραβία», σχολιάζει η 
Κάρεν Γιανγκ, ερευνήτρια του 
Κέντρου Παγκόσμιας Ενεργεια-
κής Πολιτικής του Πανεπιστη-
μίου Κολούμπια. Οπως τονίζει, 
«είναι αδιανόητα όλα αυτά υπό 
οποιονδήποτε άλλον προηγού-
μενο ηγέτη του βασιλείου, το 
να κρατάει τόσα μπαλάκια στον 
αέρα την ίδια στιγμή και να 
είναι όλα εξαιρετικά μεγάλης 
σημασίας».

Ο Σαουδάραβας πρίγκιπας Μοχάμεντ μπιν Σαλμάν θέλει να απεξαρτήσει τη σαουδαραβική οικονομία από το 
πετρέλαιο, να την ενισχύσει και να την αναδείξει σε μία από τις 15 μεγαλύτερες οικονομίες του πλανήτη. Το 
κρατικό επενδυτικό ταμείο της χώρας δαπανά δισεκατομμύρια δολάρια για να καταστήσει τη χώρα ελκυστικό 
τουριστικό και επενδυτικό προορισμό.  
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Του ΣΑΜ ΝΤΑΓΚΕΡ 
BLOOMBERG

Σε έναν πολυπολικό 
κόσμο, το Ριάντ 
επιδιώκει να διατη-
ρήσει ισορροπίες 
με όλους και κυρίως 
με τους γείτονές του.  

Το project τρισ. δολ. της Σ. Αραβίας
εξαρτάται και από την Τεχεράνη  
O μετασχηματισμός της οικονομίας της χώρας προϋποθέτει ηρεμία στη Μ. Ανατολή 

ΑΝΑΛΥΣΗ

Η Ευρωπαϊκή Επιτροπή θέλει να 
δώσει κατευθυντήριες γραμ-
μές στην οικονομική πολιτική 
των κρατών-μελών της Ε.Ε., 
αλλά απαιτείται δημοκρατικός 
έλεγχος ώστε να αποφευχθούν 
μέτρα λιτότητας.  

Η Κομισιόν πέρυσι τον Νο-
έμβριο παρουσίασε τις πρώτες 
μεταρρυθμιστικές προτάσεις 
της, ενώ η ενίσχυση των δη-
μοσίων επενδύσεων είναι το 
κλειδί. Ανάλογα με το ποιες 
μεταρρυθμίσεις θα συμφωνη-
θούν τελικά, τα κράτη-μέλη θα 
έχουν περισσότερο ή λιγότε-
ρο περιθώριο να χρησιμοποιή-
σουν τις δημόσιες επενδύσεις 
για να χρηματοδοτήσουν τον 
κοινωνικο-περιβαλλοντικό με-
τασχηματισμό τους.   

Στο πλαίσιο του κορωνοϊού 
και της ενεργειακής κρίσης, τα 
επίπεδα χρέους έχουν αυξη-
θεί σημαντικά σε πολλά κρά-
τη-μέλη. Αυτό σημαίνει ότι η 
πίεση για εξυγίανση θα επι-
βαρύνει ολοένα και περισσό-

τερο τους εθνικούς προϋπο-
λογισμούς στο άμεσο μέλλον. 
Εν τω μεταξύ, η ΕΚΤ εφαρμόζει 
μια ιστορικά άνευ προηγουμέ-
νου σύσφιγξη της νομισματι-
κής πολιτικής, οπότε έχει ενι-
σχυθεί σημαντικά το κόστος 
αναχρηματοδότησης των κρα-
τών-μελών.  

Επιπλέον, οι δείκτες πλη-
θωρισμού στη Ζώνη του Ευ-
ρώ αποκλίνουν όλο και πε-
ρισσότερο, ιδίως μεταξύ της 
Ανατολικής και της ∆υτικής 
Ευρώπης. Οι μνήμες της τελευ-
ταίας κρίσης στην Ευρωζώνη 
παραμένουν έντονες, ιδιαίτε-
ρα της επακόλουθης πολιτικής 
λιτότητας από την τρόικα, που 
αποτελείτο από την Ευρωπα-
ϊκή Επιτροπή, την ΕΚΤ και το 
∆ιεθνές Νομισματικό Ταμείο. 
Μια μεταρρύθμιση της οικονο-
μικής διακυβέρνησης της Ε.Ε. 
πρέπει να αποκλείσει αποτελε-
σματικά την επανάληψη μιας 
άκαμπτης πολιτικής λιτότη-
τας. Φυσικά, κάθε νομισματική 
ένωση πρέπει να έχει κανόνες 
που διασφαλίζουν ότι τα κρά-
τη-μέλη ακολουθούν βιώσιμη 
δημοσιονομική πολιτική. Μετά 

την οικονομική κρίση, όμως, το 
παράκαναν. Η πολιτική λιτότη-
τας της τρόικας είχε μοιραίες 
κοινωνικές συνέπειες. Και δεν 
πέτυχε καν την επιδιωκόμε-
νη δημοσιονομική εξυγίανση, 
επειδή οι λεγόμενες διαρθρω-
τικές μεταρρυθμίσεις κατέπνι-
ξαν την ανάπτυξη.     

Μπορούν οι προτεινόμενοι 
κανονισμοί της Επιτροπής να 
διασφαλίσουν ότι δεν θα υπάρ-
ξει πολιτική λιτότητας εκ νέου 
ή επιβεβλημένες διαρθρωτι-
κές μεταρρυθμίσεις, με στό-
χο μονομερώς την ενίσχυση 
της ανταγωνιστικότητας των 
τιμών, κυρίως με τη μείωση 
των μισθών και την καταστολή 
των κοινωνικών δικαιωμάτων; 
Παραμένει ασαφές. Γεγονός εί-
ναι ότι η Ευρωπαϊκή Επιτροπή 
προτείνει μια μικρή απόκλιση 
από μια πολιτική βασισμένη σε 
κανόνες δημοσιονομικής πει-
θαρχίας. Οι πολιτικές διαπραγ-
ματεύσεις μεταξύ των κρατών-
μελών και της Επιτροπής θα 
επανέλθουν στο επίκεντρο του 
συντονισμού της οικονομικής 
πολιτικής. Η μείωση του χρέ-
ους δεν πρέπει πλέον να κα-
θορίζεται «μηχανικά» βάσει 
μακροοικονομικών σημείων 
αναφοράς, αλλά να συμφωνεί-
ται κατά τις διαπραγματεύσεις.   

Εάν εφαρμοστεί σωστά, θα 
μπορούσε να συμφωνηθεί με 
τα κράτη-μέλη πιο μέτρια μεί-
ωση του χρέους, δίνοντάς τους 
περισσότερα περιθώρια για τη 
χρηματοδότηση των δημοσί-
ων επενδύσεων και την τό-
νωση της ανάπτυξης. Το πρό-
βλημα με τη μεταρρυθμιστική 
ατζέντα της Ευρωπαϊκής Επι-
τροπής, από συνδικαλιστική 
σκοπιά, είναι ότι μάλλον θα 
αποτελέσει αντικείμενο δια-
πραγμάτευσης σε μια πολιτική 
σκηνή πέρα από τον δημοκρα-
τικό έλεγχο. Με άλλα λόγια, θα 
ήταν καλό η μελλοντική ευρω-
παϊκή δημοσιονομική πολιτική 
να καθορίζεται περισσότερο 
από πολιτικές διαπραγματεύ-
σεις και λιγότερο από τη μηχα-
νική εφαρμογή κανόνων. Η εν 
λόγω πολιτική δεν είναι θέμα 
που πρέπει να ανατεθεί στους 
τεχνοκράτες.   

 
* Η δρ Ντομίνικα Μπιέγκον
είναι διευθύντρια ευρωπαϊκής
και διεθνούς οικονομικής πολιτικής 
στη Γενική Συνομοσπονδία Εργατικών 
Συνδικάτων Γερμανίας. Το άρθρο 
δημοσιεύεται στην ιστοσελίδα 
του Ινστιτούτου Φρίντριχ Εμπερτ.

Η αλλαγή οικονομι-
κής πολιτικής της Ε.Ε. 
δεν πρέπει να ανατε-
θεί σε τεχνοκράτες. 

Μεταρρυθμίσεις
χωρίς λιτότητα  
Της δρος ΝΤΟΜΙΝΙΚΑ ΜΠΙΕΓΚΟΝ* 

Για πρώτη φορά έπειτα από τρία 
χρόνια η Κίνα ανοίγει ξανά τα 
σύνορά της για ξένους τουρί-
στες, επιτρέποντας την έκδοση 
όλων των κατηγοριών βίζας. Η 
άρση και των τελευταίων δια-
συνοριακών ελέγχων έρχεται 
σε μια στιγμή που οι Αρχές δι-
ακήρυξαν ότι ο ιός ηττήθηκε. Οι 
ειδικοί στον τομέα της τουριστι-
κής βιομηχανίας δεν αναμένουν 
μαζική εισροή επισκεπτών στο 
άμεσο μέλλον ή κάποια σημα-
ντική ώθηση στην οικονομία. Το 
2019 ο τουρισμός αποτελούσε 
άλλωστε το 0,9% του κινεζικού 
ακαθάριστου εγχώριου προϊό-
ντος. Ωστόσο, η επανέκδοση βί-
ζας για ξένους τουρίστες συμβο-
λίζει την πλήρη αποκατάσταση 
της ταξιδιωτικής σύνδεσης της 
Κίνας με τον υπόλοιπο κόσμο, 
αφού από τον Ιανουάριο έχουν 
αρθεί οι ταξιδιωτικές οδηγίες 
και άλλοι περιορισμοί για επι-
σκέψεις στο εξωτερικό για τους 
Κινέζους πολίτες. 

Περιοχές που δεν χρειάζο-
νταν βίζα πριν από την πανδη-
μία θα επιστρέψουν στο καθε-
στώς χωρίς βίζα, ανακοίνωσε το 
υπουργείο Εξωτερικών. 

Αυτό περιλαμβάνει την του-
ριστική νήσο Χαϊνάν, την επο-
νομαζόμενη κινεζική Χαβάη, 
δημοφιλή προορισμό για τους 
Ρώσους, καθώς και για κρουαζιε-
ρόπλοια που περνούν μέσα από 
το λιμάνι της Σαγκάης. 

Το ίδιο ισχύει και για τουρί-
στες από το Χονγκ Κονγκ και το 
Μακάο οι οποίοι επιθυμούν να 
μεταβούν στην πλούσια επαρ-
χία Γκουανγκντόνγκ, που ανα-
μένεται να ενισχύσει τα πολυ-
τελή ξενοδοχεία της περιοχής. 

Εκδηλώσεις
Σταδιακά επαναλαμβάνονται 

και μεγάλες κινεζικές εκδηλώ-

σεις ανοιχτές σε ξένους επι-
σκέπτες, όπως το αναπτυξιακό 
φόρουμ στο Πεκίνο αυτόν τον 
μήνα και η έκθεση αυτοκινήτου 
στη Σαγκάη τον Απρίλιο. Οι Ασι-
ατικοί Αγώνες, που είχαν ανα-

βληθεί πέρυσι, αναμένεται να 
πραγματοποιηθούν φέτος στη 
Χανγκζού. 

Οι επισκέπτες βέβαια δεν 
πρόκειται να γυρίσουν στη χώ-
ρα κατά δεκάδες χιλιάδες, για-

τί έχουν αυξηθεί οι αρνητικές 
απόψεις για την Κίνα στις δυτι-
κές δημοκρατίες εν μέσω ανη-
συχιών για τις επιδόσεις της 
στον τομέα των ανθρωπίνων 
δικαιωμάτων και την επιθετική 

εξωτερική πολιτική του Πεκί-
νου, καθώς και τις υποψίες για 
τη διαχείριση της πανδημίας. 
«Η Κίνα δεν είναι πλέον αγα-
πημένος προορισμός για του-
ρισμό», σχολίασε στέλεχος των 
διεθνών ταξιδιωτικών υπηρεσι-
ών στο Πεκίνο, που προτίμησε 
να διατηρήσει την ανωνυμία 
του λόγω της ευαισθησίας του 
θέματος. 

H λίστα με τις χώρες στις 
οποίες επιτρέπεται ο τουρισμός 
έχει επεκταθεί κατά 40, ανεβά-
ζοντας τον συνολικό αριθμό σε 
60. Στον κατάλογο, όμως, δεν 
περιλαμβάνονται η Ιαπωνία, η 
Νότια Κορέα, η Αυστραλία και 
οι ΗΠΑ, καθώς κλιμακώνονται 
οι εντάσεις με αυτές τις χώρες 
για ζητήματα που κυμαίνονται 
από το Ουκρανικό μέχρι την 
κινεζική στρατιωτική παρου-
σία στη Νότια Κινεζική Θάλασ-
σα. Το 2022 καταγράφηκαν μό-
λις 115,7 εκατ. ταξίδια από και 
προς την Κίνα, με τους ξένους 
να ανέρχονται σε 4,5 εκατ. Πριν 
από την πανδημία ο συνολικός 
αριθμός των ταξιδιών ήταν εξα-
πλάσιος και οι ξένοι επισκέπτες 
σχεδόν 100 εκατομμύρια.   

Ανοίγει τα σύνορά της για τουρίστες η Κίνα έπειτα από τρία χρόνια

Η επανέκδοση 
βίζας για ξένους 
επισκέπτες 
συμβολίζει την πλήρη 
αποκατάσταση 
της ταξιδιωτικής 
σύνδεσης της χώρας 
με τον υπόλοιπο κόσμο.
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Γέμισε κόσμο ξανά η τουριστική αγορά στο Πεκίνο. Ωστόσο, οι ειδικοί στον τομέα της τουριστικής βιομηχανίας δεν 
αναμένουν μαζική εισροή επισκεπτών στο άμεσο μέλλον ή κάποια σημαντική ώθηση στην οικονομία.
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Ρεκόρ ξένων επενδύσεων στα ακίνητα το 2022
Λίγο κάτω από τα 2 δισ. ευρώ οι εισροές κεφαλαίων από το εξωτερικό – Στο... κυνήγι της «χρυσής βίζας» και του Airbnb οι επενδυτές

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Νέο ιστορικό υψηλό ξένων επεν-
δύσεων στην ελληνική αγορά ακι-
νήτων και δη κατοικιών καταγρά-
φηκε το 2022. Σύμφωνα με τα στοι-
χεία της Τράπεζας της Ελλάδος
(ΤτΕ), κατά το προηγούμενο έτος
εισέρρευσαν 1,975 δισ. ευρώ στην
ελληνική αγορά ακινήτων από το
εξωτερικό. Πρόκειται για ποσό
που ήταν υψηλότερο κατά 68%
από το 2021, όταν το αντίστοιχο
μέγεθος δεν είχε ξεπεράσει το 1,17
δισ. ευρώ. Παράλληλα, η επίδοση
του 2022 ξεπέρασε κατά 37% και
το προηγούμενο ρεκόρ που είχε
καταγραφεί το 2019, όταν οι ξένες

επενδύσεις είχαν ανέλθει σε 1,45
δισ. ευρώ.

H «ιστορική» επίδοση του 2022
οφείλεται στο πολύ δυναμικό τέ-
ταρτο τρίμηνο, όπου επίσης ση-
μειώθηκε ρεκόρ σε τριμηνιαία βά-
ση. Συνολικά, επενδύθηκαν σχεδόν
700 εκατ. ευρώ (698,5 εκατ. ευρώ),
ποσό αυξημένο κατά 84,3% συγ-
κριτικά με το αντίστοιχο περυσινό
τρίμηνο, όταν είχαν εισρεύσει 379
εκατ. ευρώ στην εγχώρια κτημα-
ταγορά. Η επόμενη υψηλότερη
επίδοση τριμήνου είχε καταγραφεί
το αμέσως προηγούμενο τρίμηνο
(γ΄ τρίμηνο 2022) με 488,5 εκατ.
ευρώ.

308,5 εκατ. το 2016
Για να αντιληφθεί κανείς το μέ-

γεθος της διαφοροποίησης του
αγοραστικού κοινού στην αγορά
ακινήτων και της κατακόρυφης
αύξησης της επίδρασης των ξένων
αγοραστών, αρκεί να εξετάσει τι
συνέβαινε μέχρι και το 2016. Μέχρι
τότε, η μεγαλύτερη ετήσια επίδοση
ήταν τα 308,5 εκατ. ευρώ ξένων
επενδύσεων που είχαν καταγραφεί
το 2007, όταν η αγορά κατοικίας
βρισκόταν στο απόγειό της, όπως
και η παγκόσμια ρευστότητα. Το
2004, για παράδειγμα, έτος Ολυμ-
πιακών Αγώνων, με την Ελλάδα
να πρωταγωνιστεί στο διεθνές

σκηνικό, οι επενδύσεις από ξένους
για την αγορά ακινήτων δεν είχαν
ξεπεράσει τα 80,6 εκατ. ευρώ.

Η εξέλιξη αυτή οφείλεται σε
μια σειρά από λόγους. Κατ’ αρχάς,
η επανεκκίνηση της διεθνούς και
της ελληνικής οικονομίας μετά
την πανδημία σήμανε την πλήρη
επιστροφή των ξένων, κάτι που
φάνηκε ιδίως κατά το δεύτερο εξά-
μηνο του 2022. Είναι χαρακτηρι-
στικό ότι κατά το δεύτερο μισό
του έτους, οι ξένες εισροές κεφα-
λαίων για την απόκτηση ακινήτων
ανήλθαν σε 1,18 δισ. ευρώ, όσο
ήταν δηλαδή στο σύνολο του 2021.

Καθοριστικό ρόλο στην εξέλιξη

αυτή διαδραμάτισε η αλλαγή που
ανακοινώθηκε στο πρόγραμμα
«χρυσή βίζα» για τη χορήγηση
αδειών παραμονής τον περασμένο
Σεπτέμβριο, αλλά και πιο πρόσφα-
τα η χαλάρωση των μέτρων πε-
ριορισμού της πανδημίας στην Κί-
να, που επέτρεψε στους Κινέζους
επενδυτές να επιστρέψουν στην
Ελλάδα, για πρώτη φορά από το
2020 και μετά. Ετσι, σύμφωνα με
τα στοιχεία του υπουργείου Με-
ταναστευτικής Πολιτικής, τον Δε-
κέμβριο του 2022, υποβλήθηκαν
1.216 αιτήματα αρχικής χορήγησης
άδειας, έναντι 337 αιτήσεων που
είχαν υποβληθεί τον προηγούμενο

Σεπτέμβριο. Συνολικά το 2022 υπο-
βλήθηκαν 4.363 αιτήματα χορή-
γησης αδειών (επενδυτών συν με-
λών οικογένειας), από 2.005 το
2021, αριθμός αυξημένος κατά
117%. 

Παράλληλα, εκδόθηκαν συνο-
λικά 2.258 νέες άδειες, κάτι που
μεταφράζεται σε ελάχιστο ύψος
επενδύσεων 564 εκατ. ευρώ.

Βραχυχρόνιες μισθώσεις
Ενας ακόμη σημαντικός λόγος

που έχει προσελκύσει τους ξένους
επενδυτές έγκειται στη δημοφιλία
των βραχυχρόνιων μισθώσεων και
στις χαμηλές τιμές πώλησης, συγ-
κριτικά με άλλες μεγάλες πόλεις

της Ευρώπης. Το γεγονός δηλαδή
ότι πλέον υπάρχει τρόπος εκμε-
τάλλευσης των ακινήτων που αγο-
ράζονται, αποτελεί ένα πολύ σο-
βαρό δέλεαρ, που δεν υπήρχε στο
παρελθόν, όταν η μακροχρόνια
ενοικίαση σε Ελληνες ήταν μονό-
δρομος. Η ανάκαμψη των βραχυ-
χρόνιων μισθώσεων μετά την παν-
δημία έχει επαναφέρει και την εμ-
πιστοσύνη μεταξύ των επενδυ-
τών.

Αυτή ακριβώς η τάση καθορίζει
εντέλει και τις περιοχές όπου προ-
τιμούν να τοποθετούνται οι ξένοι
επενδυτές. Το κέντρο της Αθήνας,
τα νότια προάστια, ο Πειραιάς και

οι δημοφιλείς τουριστικοί προορι-
σμοί αποτελούν τις κύριες περιοχές
όπου αναζητούν ακίνητα οι ξένοι.
Αντιθέτως, είναι ελάχιστες οι αγο-
ρές που έχουν γίνει στα βόρεια
προάστια της Αττικής, που παρα-
μένουν «προπύργιο» των εγχώριων
αγοραστών.

Στην πρόσφατη ετήσια έκθεσή
της, η Τράπεζα της Ελλάδας κάνει
λόγο για διατήρηση της τάσης αυ-
τής και μάλιστα εκτιμά πως τους
επόμενους μήνες η εξάρτηση της
ελληνικής κτηματαγοράς από τη
ζήτηση από το εξωτερικό θα αυ-
ξηθεί. 

Αυτό θα συμβεί όχι μόνο λόγω
της διατήρησης του υψηλού αγο-
ραστικού ενδιαφέροντος από το
εξωτερικό, αλλά κι εξαιτίας της
υποχώρησης της ζήτησης από Ελ-
ληνες, η αγοραστική δύναμη των
οποίων περιορίζεται εκ νέου. Τα
υψηλά επιτόκια, ο πληθωρισμός
και το υψηλό κόστος ζωής έχουν
πλήξει τα εισοδήματα των νοικο-
κυριών, τη στιγμή που οι τιμές
στην αγορά κατοικίας εξακολου-
θούν να κινούνται ανοδικά, καθι-
στώντας όλο και δυσκολότερη
υπόθεση την αγορά κατοικίας.

Οι προσδοκίες
Συνολικά, όπως σημειώνει η

ΤτΕ, «οι προσδοκίες για την ελλη-
νική αγορά ακινήτων, αν και πα-
ραμένουν θετικές για το υψηλών
προδιαγραφών τμήμα της, διαφαί-
νεται πλέον ότι είναι περισσότερο
συγκρατημένες. Η συμπίεση των
καθαρών αποδόσεων των επεν-
δύσεων και των προσδοκώμενων
υπεραξιών από τα ακίνητα, σε συν-
δυασμό με την αύξηση των επι-
τοκίων και της αβεβαιότητας, εκτι-
μάται πως σταδιακά οδηγεί, εκ νέ-
ου, μέρος των επενδυτών σε στάση
αναμονής».

Το «ΜΟΤ» Κτιρίων
Οι πρόσφατοι σεισμοί σε γειτονικές
χώρες και οι μετασεισμικές δονή-
σεις που έγιναν αισθητές και στην
Κύπρο, έφεραν πιο έντονα στην
επιφάνεια αυτό που λέμε χρόνια
τώρα: την ανάγκη περιοδικού ελέγ-
χου της καταλληλόλητας του κτι-
ριακού μας στοκ.

Είναι θετικό ότι προωθείται νο-
μοσχέδιο που θα επιβάλλει τον
περιοδικό έλεγχο των οικοδομών
και την έκδοση Πιστοποιητικών
Καταλληλόλητας που θα έχουν
ισχύ για συγκεκριμένο χρονικό
διάστημα. Το χρονικό διάστημα,
από όσο αντιλαμβάνομαι, θα απο-
τελεί συνάρτηση διαφόρων παρα-
γόντων που θα κατατάσσουν την
οικοδομή σε μία από ένα αριθμό
κατηγοριών, σύμφωνα με τον τύπο
της κατασκευής, των προτύπων
βάσει των οποίων σχεδιάστηκε,
της χρονολογίας κατασκευής της
– ενδεχομένως και άλλων σημαν-
τικών παραμέτρων που δεν χρει-
άζεται να αναλύσουμε.

Ο πρωτοβάθμιος έλεγχος της
στατικής επάρκειας θα κρίνει τα
επόμενα βήματα. Αν περνά τον
έλεγχο τότε το πιστοποιητικό εκ-
δίδεται και καθορίζεται η ημερο-
μηνία του επόμενου ελέγχου. Αν
δεν περνά τον έλεγχο τότε καθο-
ρίζονται τα επόμενα βήματα έτσι
ώστε το κτίριο να καταστεί κα-
τάλληλο. 

Με άλλα λόγια, θα διενεργηθεί
δευτεροβάθμιος -ενδεχομένως και
τριτοβάθμιος- έλεγχος της στατικής
επάρκειας και αναλόγως των ευ-
ρημάτων θα γίνουν και οι ανάλογες
επιδιορθώσεις. Όταν γίνουν οι
επιδιορθώσεις και πιστοποιηθούν,
τότε ακολουθείται η διαδικασία
με καθορισμό νέου πρωτοβάθμιου
ελέγχου σε μελλοντική ημερομηνία
κ.ο.κ.

Πολλοί περιγράφουν τη διαδι-
κασία ως παρόμοια με αυτήν του

ΜΟΤ αυτοκινήτων. Συμφωνούμε
απόλυτα. Όσοι δυσκολεύονται να
το αντιληφθούν, μπορεί να σκε-
φτούν και την κολονοσκόπηση
στον άνθρωπο, αλλά για κτίρια.
Και αυτό περιγράφει αρκετά καλά
τη διαδικασία!

Προσωπικά δεν έχω δει τι πε-
ριλαμβάνει το νομοσχέδιο, αλλά
θα ήθελα κατ’ αρχάς να περιλαμ-
βάνει όλων των ειδών τα κτίρια –
δημόσια και ιδιωτικά όπου μέσα
ζουν, εργάζονται και επισκέπτονται
άνθρωποι.  Άρα από μονοκατοικίες
έως πολυώροφα κτίρια, εμπορικά
κέντρα, ξενοδοχεία κλπ. Εκεί που
μπορούν να υπάρξουν, σε πρώτο
στάδιο, κάποιες εξαιρέσεις είναι
ενδεχομένως κάποια γεωργικά και
κτηνοτροφικά υποστατικά.

Από εκεί και πέρα, ο νόμος θα
πρέπει να ξεκαθαρίζει ακριβώς τι
ελέγχεται σε κάθε βαθμό ελέγχου,
ποιοι ελέγχουν και πώς διασφαλί-
ζεται ότι ο έλεγχος γίνεται σωστά.
Συνεπώς θα πρέπει να τηρείται

αρχείο μελετητών με ημερομηνίες
και ώρες ελέγχου οικοδομής και
φύλλα ελέγχου με όλα τα ευρήματα,
περιλαμβανομένων των παρατη-
ρήσεων. Όσο πιο αυστηρά είναι
τα πράγματα σε αυτό το στάδιο
τόσο μεγαλύτερη είναι η πίεση
στους τελικούς αποδέκτες για συμ-
μόρφωση, που δεν είναι άλλοι από
τους ιδιοκτήτες.

Ακολούθως θα επαναλάβω κά-
ποια πράγματα που ανέφερα σε
άλλες δημόσιες τοποθετήσεις μου
στο παρελθόν, που θα βοηθήσουν
στη συντήρηση του κτιριακού
στοκ, όπως:

Ότι πρέπει να ενισχυθεί η υπό-
σταση των διαχειριστικών επιτρο-
πών. Και ο τρόπος να γίνει αυτό
είναι να βελτιωθεί και να εκσυγ-

χρονιστεί η νομοθεσία για κοινό-
κτητες οικοδομές.

Πρέπει να θεσμοθετηθεί η δη-
μιουργία πάγιου ταμείου συντη-
ρήσεων. Βάσει αυτού, ο κάθε ιδιο-
κτήτης θα υποχρεούται να κατα-
βάλλει πέραν από το ετήσιο τέλος
κοινοχρήστων, ένα ποσό που θα
αποταμιεύεται για σκοπούς συν-
τηρήσεων.  

Θα πρέπει να δημιουργηθεί ένα
ειδικό δικαστήριο ή ένα σώμα με
οιονεί δικαστική εξουσία στο οποίο
θα παρουσιάζονται υποθέσεις μι-
κροδιαφορών μεταξύ διαχειριστι-
κών επιτροπών και ιδιοκτητών. Αυ-
τό το σώμα θα πρέπει να εκδίδει
αποφάσεις εντός μερικών βδομά-
δων και αυτές οι αποφάσεις να είναι
δεσμευτικές και εφαρμόσιμες. Για

παράδειγμα, θα δίνεται μια μικρή
περίοδος συμμόρφωσης αλλιώς ο
Τίτλος Ιδιοκτησίας θα επιβαρύνεται
με ειδική σημείωση (ΜΕΜΟ). Επί-
σης, σε περίπτωση που το υποστα-
τικό ενοικιάζεται και ο ιδιοκτήτης
δεν πληρώνει, το σώμα να διατάσσει
τον ενοικιαστή να καταβάλλει το
ενοίκιο στην διαχειριστική επιτρο-
πή μέχρι εξοφλήσεως του ποσού
που έχει επιδικαστεί.

Το Κτηματολόγιο να ζητά εκ-
καθαριστικό από τις διαχειριστικές
επιτροπές του συγκροτήματος
όταν γίνεται πώληση/μεταβίβαση
μονάδας στο συγκρότημα αλλιώς
να μην ολοκληρώνεται η μεταβί-
βαση. Με τον τρόπο αυτό θα εξα-
λειφθούν τα φαινόμενα ιδιοκτητών
που χρωστούν, πουλούν και εξα-
φανίζονται και ο νέος ιδιοκτήτης
αρνείται να πληρώσει τα χρωστού-
μενα του προηγούμενου.

Οι συντηρήσεις συγκροτημά-
των για σκοπούς στατικής και
ενεργειακής αναβάθμισης να εμ-
πίπτουν σε μειωμένο συντελεστή
ΦΠΑ 5% επειδή πρόκειται για επέν-
δυση με άμεσο αντίκτυπο στην
ασφάλεια της κοινωνίας και στην
αισθητική και περιβαλλοντική
αναβάθμιση του δομημένου πε-
ριβάλλοντος.

Με την υιοθέτηση του Πιστο-
ποιητικού Καταλληλόλητας Οικο-
δομής, είμαι βέβαιος πως η αγορά
θα ρυθμιστεί από μόνη της και εί-
ναι θέμα χρόνου να ενσωματωθούν
ρήτρες απαίτησης προσκόμισης
τέτοιου πιστοποιητικού τόσο σε
ενοικιαστήρια συμβόλαια, όσο και
σε πωλητήρια έγγραφα μεταχει-
ρισμένων οικοδομών, ασκώντας
έμμεση και άμεση πίεση συνεχούς
συντήρησης των κτιρίων.

Ο κ. Ανδρέας Α. Ανδρέου, MRICS, είναι
CEO της APS Andreou Property Strategy
- Chartered Surveyors.

<<<<<<

Περιοχές «μαγνήτης»
παραμένουν το κέντρο
της Αθήνας, τα νότια
προάστια, ο Πειραιάς
και οι δημοφιλείς τουρι-
στικοί προορισμοί.

<<<<<<

H «ιστορική» επίδοση
του 2022 οφείλεται στο
πολύ δυναμικό τέταρτο
τρίμηνο, όπου επίσης
σημειώθηκε ρεκόρ σε
τριμηνιαία βάση. 

<<<<<<

Θα πρέπει να τηρείται
αρχείο μελετητών με
ημερομηνίες και ώρες
ελέγχου οικοδομής και
φύλλα ελέγχου με όλα
τα ευρήματα περιλαμ-
βανομένων των παρα-
τηρήσεων.

Είναι θετικό ότι προωθείται νομοσχέδιο που θα επιβάλλει τον περιοδικό έλεγχο των οικοδομών και την έκδοση Πιστοποιητικών Καταλληλόλητας που θα
έχουν ισχύ για συγκεκριμένο χρονικό διάστημα.
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Στις 21 Δεκεμβρίου 2021 η Ευρώπη 
και η Ελλάδα ετοιμάζονταν να κά-
νουν Χριστούγεννα υπό τη σκιά 
της πανδημίας, που είχε δείξει τα 
δόντια της ακόμη μια φορά με την 
παραλλαγή «Ομικρον». Εκείνη την 
ημέρα, όμως, το Μουσείο Ακρόπο-
λης ξεκινούσε τη γραπτή επικοι-
νωνία του με το Βατικανό με ένα 
σκοπό: τον επαναπατρισμό των 
τριών θραυσμάτων που είχε στις 
συλλογές του από τον 19ο αιώνα. 
«Από τότε αρχίσαμε μια μεγάλη 
αλληλογραφία με τους καρδινα-
λίους, που είναι ταυτόχρονα και 
υπουργοί του Βατικανού», μας λέει 
ο γενικός διευθυντής του μουσεί-
ου, Νίκος Σταμπολίδης, πριν τα 
πράγματα καταλήξουν, ένα χρόνο 
μετά, στην ανακοίνωση του Πάπα 
Φραγκίσκου για τη «δωρεά» των 
αρχαιοτήτων στον Αρχιεπίσκοπο 
Ιερώνυμο και στην έλευσή τους 
στην Αθήνα πριν από λίγες μέρες. 

Μπαίνοντας στο ψηλοτάβανο 
Εργαστήριο Συντήρησης Γλυπτών 
του Μουσείου Ακρόπολης, το πρώ-
το που παρατηρεί κανείς στον χώ-
ρο είναι η ησυχία. Το πολύβουο 
μουσείο με τα σχολεία και τους 
επισκέπτες χάθηκε μόλις κατεβή-
καμε στα υπόγειά του με τον κα-
θηγητή Νίκο Σταμπολίδη. Ανοίγο-
ντας και κλείνοντας μια σειρά από 
πόρτες ασφαλείας, βρεθήκαμε με 
τον γενικό διευθυντή του μουσεί-
ου μέσα στη μεγάλη, ψηλοτάβανη 
αίθουσα συντήρησης. Εκεί, τοπο-
θετημένα με προσοχή, βρίσκονταν 
τα τρία νέα αποκτήματα του μου-
σείου στον κεντρικό πάγκο εργα-
σίας· τα θραύσματα του γλυπτού 
διακόσμου του Παρθενώνα που 
επέστρεψαν πριν από λίγες μέρες 
από το Βατικανό για να ενωθούν 
ξανά με το μνημείο.

Πρόκειται για το κεφάλι ενός 
σκαφηφόρου, ενός ιματιοφόρου 
άνδρα που κουβαλούσε μια σκάφη, 
ένα δίσκο δηλαδή, με γλυκίσματα 
και προσφορές προς τη θεά Αθηνά. 
Το γλυπτό ανήκε στη βόρεια ζωφό-
ρο του μνημείου και ήταν αυτό που 
είχε ταξιδέψει για ένα χρόνο στην 
Αθήνα το 2008 αλλά επεστράφη 
στο Βατικανό. Η δεύτερη κεφαλή 
ανήκει σε έναν γενειοφόρο άνδρα 

από τη μετόπη της νότιας πλευράς 
που έχει ως θέμα την Κενταυρομα-
χία. Το τρίτο θραύσμα, και ίσως το 
πιο ενδιαφέρον αρχαιολογικά, είναι 
η κεφαλή ενός αλόγου, η προέλευ-
ση της οποίας όμως φαίνεται πως 
αποτελεί ένα μυστήριο.

Η κεφαλή του αλόγου
«Υπάρχουν επιστημονικές 

αντιρρήσεις για το εάν η κεφαλή 
αποδίδεται στο δυτικό ή στο ανα-
τολικό αέτωμα», μας λέει ο κ. Στα-
μπολίδης. Αν το θραύσμα ανήκει 
στο δυτικό, τότε «το πιο πιθανό» 
είναι να αποτελεί μέρος του άρ-
ματος της θεάς Αθηνάς, ενώ εάν 
ανήκει στο ανατολικό, η θέση του 
θα ήταν στο άρμα της Σελήνης ως 
το τέταρτο χαμένο άλογο. 

Αυτό που εξετάζει ο καθηγη-
τής είναι η ιδιαίτερη τεχνοτροπία 
της κεφαλής. Ο κ. Σταμπολίδης 
μάς δείχνει στο άλογο ορισμένες 
τεχνικές λεπτομέρειες, όπως ένα 
τετράγωνο στήριγμα που εμφανί-
ζεται κάτω από τη χαίτη για την 
άκρη του αυτιού ή για κάτι άλλο, 
τις εξάρσεις και βαθύνσεις στη μυ-
ϊκή μάζα της κεφαλής, τις φλεβώ-
σεις και τους οφθαλμούς. Ως γενι-
κή εικόνα, λέει, η κεφαλή από το 
Βατικανό συγγενεύει με τα άλογα 
του Ηλιου από το ανατολικό αέτω-
μα. «Αλλά αυτά τα τέσσερα υπάρ-
χουν», συμπληρώνει. 

Ενα άλλο στοιχείο που προκα-
λεί εντύπωση είναι η επεξεργασία 
που έχει υποστεί το εσωτερικό της 
κεφαλής του αλόγου. Οπως μας δεί-
χνει, η αφαίρεση μαρμάρου στο 
πρώτο και δεύτερο τμήμα μαρτυρά 
ότι το στόμα του αλόγου ήταν ανοι-
χτό. ∆ιακρίνεται όμως μια επιπλέον 
επεξεργασία αφαίρεσης μαρμάρου, 

«ξεχοντρισμένη με βελόνι» κάτω 
από τη χαίτη του αλόγου, αλλά οι 
λόγοι για τους οποίους έγινε αυ-
τό παραμένουν άγνωστοι. Μέχρι 
να ολοκληρωθεί η επιστημονική 
εξέταση της κεφαλής και να εξα-
χθούν ασφαλή συμπεράσματα, το 
εν λόγω θραύσμα θα τοποθετηθεί 
σε προθήκη.

Πάνω στα θραύσματα, κυρίως 
στις δύο κεφαλές, παρατηρούμε 
ίχνη ερυθρού χρώματος. «Πιθα-
νόν να πρόκειται για κάποια πα-
λαιά αρίθμηση των πρώτων κα-
τόχων», λέει ο κ. Σταμπολίδης, ο 
οποίος σκοπεύει να τη διατηρή-
σει ως ένδειξη της παλαιότητας 
και της διαδρομής των αρχιτεκτο-
νικών μελών του Παρθενώνα. Οι 

συντηρητές δεν γνωρίζουν ακόμη 
τη σύσταση ή την προέλευση του 
χρώματος. Πάντως, πριν πάρουν 
τη θέση τους στο μουσείο θα πε-
ράσουν από έναν τυπικό καθαρι-
σμό. Μέχρι πρόσφατα, οι τρεις αρ-
χαιότητες παρουσιάζονταν στους 
επισκέπτες του Βατικανού σε πε-
ρίοπτη θέση, όπως μας δείχνει ο 
καθηγητής σε μια φωτογραφία του 
κινητού τηλεφώνου του. 

Διαδρομή
Τα θραύσματα θεωρούνται «θύ-

ματα» των βομβαρδισμών του Βε-
νετού Φραντσέσκο Μοροζίνι το 
1687, αλλά τα ίχνη τους χάνονται 
μετά. Σύμφωνα με τα Μουσεία του 
Βατικανού, οι τρεις αρχαιότητες 

περιήλθαν στις συλλογές τους στις 
αρχές του 19ου αιώνα. Τις ανδρικές 
κεφαλές αγόρασαν τα μουσεία το 
1803 από τον γλύπτη Φερντινάντο 
Λισαντρόνι –άγνωστο το πώς έφθα-
σαν στα χέρια του–, ενώ το κεφάλι 
του αλόγου αφαιρέθηκε από τον 
Παρθενώνα ένα χρόνο μετά τον 
βομβαρδισμό του Μοροζίνι και μέ-
σω του δόγη της Βενετίας Μαρκα-
ντόνιο Τζουστινιάνι κατέληξε στο 
Βατικανό το 1823. Πάντως, και για 
τα τρία θραύσματα και για τη δι-
αδρομή τους από τον Παρθενώνα 
στο Βατικανό θα αναζητηθούν πε-
ρισσότερα στοιχεία από τα αρχεία 
του ιταλικού ανεξάρτητου κρατι-
δίου και της Βενετίας.

Το παρασκήνιο
Η αντίστροφη μέτρηση για 

την απόδοση των αρχαιοτήτων 
στην Ελλάδα ξεκίνησε από την 
ανακοίνωση του Βατικανού πριν 
από περίπου τρεις μήνες. Ο Πά-
πας Φραγκίσκος ανακοίνωσε στις 
16 ∆εκεμβρίου 2022 ότι επιστρέ-
φει τα θραύσματα στον Αρχιεπί-
σκοπο Ιερώνυμο ως «χειροπιαστό 
δείγμα της ειλικρινούς επιθυμίας 
του να ακολουθήσει το οικουμε-
νικό μονοπάτι της αλήθειας» και 
ακολούθησαν οι ευχαριστήριες 
δηλώσεις του Αρχιεπισκόπου. Η 
χειρονομία του Πάπα έγινε με την 
ιδιότητα του θρησκευτικού ηγέτη 
και όχι του αρχηγού ενός ανεξάρ-
τητου κράτους και αυτό, κατά τον 
κ. Σταμπολίδη, έχει μια ιδιαίτερη 
σημασία. «Με αυτόν τον τρόπο ο 
Πάπας απευθύνεται σε περίπου 1 
δισεκατομμύριο Καθολικούς στον 
κόσμο και επομένως η ρήση του 
καλύπτει την οικουμενική αλήθεια 
για τον Παρθενώνα, την ενότη-

τα του μνημείου», σημειώνει ο κ. 
Σταμπολίδης και επισημαίνει ότι 
το Βατικανό δεν ζήτησε ανταλλάγ-
ματα για τη χειρονομία του. Στις 7 
Μαρτίου υπεγράφη στο Βατικανό 
η πράξη δωρεάς των θραυσμάτων 
μεταξύ του καρδιναλίου Φερνά-
ντο Βέργκεθ Αλσάγα, προέδρου 
του Κυβερνείου του Κράτους της 
Πόλης του Βατικανού, του εκπρο-
σώπου του Αρχιεπισκόπου, πρωτο-
πρεσβύτερου Εμμανουήλ Παπαμι-
κρούλη, της υπουργού Πολιτισμού 
Λίνας Μενδώνη και της διευθύ-
ντριας Μουσείων του Βατικανού 
Μπάρμπαρα Τζάτα. Η συμφωνία 
απόδοσης των αρχαιοτήτων από 
την Εκκλησία της Ελλάδος στο 
Μουσείο Ακρόπολης υπογράφη-
κε μία ημέρα πριν από τον Αρχι-
επίσκοπο Ιερώνυμο και τον γεν. 
διευθυντή Ν. Σταμπολίδη (6 Μαρ-
τίου) και την ίδια ημέρα (7 Μαρτί-
ου) υπεγράφη η υλική παράδοσή 
τους «προς σκοπό της επανενώ-
σεώς τους με το υπόλοιπο αρχαίο 
μνημείο» από τον εκπρόσωπο της 
Αρχιεπισκοπής και το Μουσείο 
Ακρόπολης. Στην όλη διαδικασία 
συνέδραμε και το ελληνικό υπουρ-
γείο Εξωτερικών. 

Σε λίγες μέρες, και συγκεκριμέ-
να στις 24 Μαρτίου, προγραμματί-
ζεται η τελετή υποδοχής των θραυ-
σμάτων στο Μουσείο Ακρόπολης 
παρουσία των ελληνικών Αρχών 
και υψηλόβαθμων εκπροσώπων 
του Βατικανού. Τα θραύσματα από 
το Βατικανό ακολουθούν την κα-
τάθεση του θραύσματος Fagan 
από το Παλέρμο της Σικελίας και 
αποτελούν τη δεύτερη διακρατι-
κή συμφωνία που συνάπτει το ΥΠ-
ΠΟΑ για τον επαναπατρισμό γλυ-
πτών του Παρθενώνα και έναν 
επιπλέον μοχλό πίεσης προς το 
Βρετανικό Μουσείο. Θραύσματα 
και μέρη του μνημείου φυσικά 
υπάρχουν σε πολλά ευρωπαϊκά 
μουσεία και ιδρύματα πλην του 
Βρετανικού. Υπάρχουν όμως και 
στην Ελλάδα, όπως λέει με νόημα 
ο κ. Σταμπολίδης, και μας θυμίζει 
ότι ο αρχαιολόγος Αλέξανδρος Μά-
ντης (1947-2019) είχε εντοπίσει 
ορισμένα τμήματα από τις μετόπες 
του Παρθενώνα εντοιχισμένα στο 
τείχος της Ακρόπολης. «Ετοιμάζω 
αίτημα να μας αποδοθούν». 

Το παρασκήνιο μιας επιστροφής
Η «Κ» μπήκε στα εργαστήρια του Μουσείου Ακρόπολης με τα τρία θραύσματα – Τα μυστικά που κρύβει η κεφαλή του αλόγου

Toυ ΣΑΚΗ ΙΩΑΝΝΙΔΗ

Τα τρία θραύσματα τοποθετημένα στο Εργαστήριο Συντήρησης Γλυπτών του Μουσείου Ακρόπολης. ∆ιακρίνονται η κεφαλή του αλόγου και οι δύο ανδρικές κεφαλές που επαναπατρίστηκαν από το Βατικανό. Τα γλυ-
πτά θα καθαριστούν και θα τοποθετηθούν ειδικά στηρίγματα για την έκθεσή τους στο μουσείο. 

«Υπάρχουν επιστημονικές αντιρρήσεις για το εάν η κεφαλή αποδίδεται στο 
δυτικό ή στο ανατολικό αέτωμα», λέει ο κ. Σταμπολίδης για το θραύσμα της 
κεφαλής του αλόγου.

Ν
ΙΚ

Ο
Σ 

ΚΟ
Κ

Κ
Α

Λ
ΙΑ

Σ

Ν
ΙΚ

Ο
Σ 

ΚΟ
Κ

Κ
Α

Λ
ΙΑ

Σ

Πάνω στα θραύσματα, κυ-
ρίως στις δύο κεφαλές, 
παρατηρούμε ίχνη ερυ-
θρού χρώματος. «Πιθανόν 
να πρόκειται για κάποια 
παλαιά αρίθμηση των 
πρώτων κατόχων», λέει 
ο Νίκος Σταμπολίδης.

Για τη διαδρομή των τρι-
ών θραυσμάτων από τον 
Παρθενώνα στο Βατικα-
νό θα αναζητηθούν πε-
ρισσότερα στοιχεία από 
τα αρχεία του ιταλικού 
ανεξάρτητου κρατιδίου 
και της Βενετίας.
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19.3-253.23

Το Θέατρο «∆ΙΟΝΥΣΟΣ» ανεβάζει την κω-
μωδία «Το Σώσε» του Μάικλ Φρέιν, σε σκη-
νοθεσία Παναγιώτη Λάρκου. Μία παράστα-
ση μέσα σε μία παράσταση. Ένα έργο που 
αφήνει τους θεατές να δουν από την κλει-
δαρότρυπα, το χρωματιστό χάος, πίσω από 
τα σκηνικά και τα λαμπερά φώτα. Τετάρτη 
απόγευμα, σε ένα σπίτι χτυπάει μανιωδώς 
το τηλέφωνο. Οι ιδιοκτήτες λείπουν στο 
εξωτερικό. Τους κυνηγάει η εφορία. Η οι-
κονόμος είναι παρούσα. Προσπαθεί να δει 
την αγαπημένη της σειρά στην τηλεόραση. 
Και να φάει ένα πιάτο σαρδέλες. ∆εν θα 
προλάβει. Ένας μεσίτης έρχεται να δείξει 
το σπίτι σε έναν Άραβα πετρελαιά. Κου-
βαλάει μαζί του την γκόμενά του. Η οποία 
είναι κόρη ενός διαρρήκτη, που θα κατα-

φτάσει και θα κλέψει ακόμη και τα φλοτέρ 
από την τουαλέτα. Οι ιδιοκτήτες θα έρθουν 
απροειδοποίητα. Αυτές οι σαρδέλες, δεν 
θα φαγωθούν ποτέ. Συμμετέχουν με σειρά 
εμφάνισης οι ηθοποιοί: Ηλιάνα Κάκκουρα, 
Άγγελος Χατζημιχαήλ, Βασιλική Κυπραί-
ου, Χάρης Αττώνης, Λουκία Πρωτοπαπά, 
Μιχάλης Καζάκας, Θέμιδα Νικολάου, Χρή-
στος Γιάγκου, Παναγιώτης Λάρκου. Πρε-
μιέρα στην κεντρική σκηνή του Θεάτρου 
«∆ιόνυσος» στις 22 Μαρτίου, ώρα 8:30 μ.μ. 
Παραστάσεις: Λευκωσία: Τετάρτη, Παρα-
σκευή και Σάββατο στις 8:30 μ.μ., Κυριακή 
στις 6:30 μ.μ. μέχρι τις 9 Απριλίου. Θέατρο 
∆ιόνυσος, ∆ιαγόρου 29, Λευκωσία. Πλη-

ροφορίες: 22818999 και 99621845, www.

theatrodionysos.org

ΘΕΑΤΡΟ 

«Το Σώσε» στο Θέατρο «ΔΙΟΝΥΣΟΣ»
ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

Tης ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Σιωπή
στο Ινισέριν

Τ
ο Ινισέριν δεν εμφανίζεται σε κανέ-
να χάρτη. Λογικό, αφού αποτελεί 
έμπνευση του σεναριογράφου και 

σκηνοθέτη Μάρτιν ΜακΝτόνα και τον 
κατάλληλο τόπο για να εξελιχθεί μια 
μαύρη κωμωδία, που ισορροπεί αξιο-
θαύμαστα ανάμεσα στο αποτρόπαιο και 
στο σπαρακτικό. Eνα νησί, ανοιχτά της 
Ιρλανδίας, εν έτει 1923, ενώ ο εμφύλι-
ος πόλεμος δεν έχει ακόμη λήξει στην 
ενδοχώρα. Το πολύ φτωχικό, βραχώδες 
μέρος, που ζει από την κτηνοτροφία, κα-
τοικείται από ζώα βοσκής, από ανθρώ-
πους που επιβιώνουν μέσα στη ρουτί-
να της ανίας, με ό,τι αυτό σημαίνει για 
τον ψυχισμό τους, και από «πνεύματα».

Μια μαυροφορεμένη γραία που καπνί-
ζει πίπα, σαν ξωτικό, είναι το «banshee», 
που προφητεύει, χαιρέκακα, τους θα-
νάτους. Που και που, μέσα στην ησυ-
χία και στην ακινησία, ακούγονται από 
απέναντι κανόνια και πυροβολισμοί και 
τότε στρέφονται για να διαπιστώσουν 
αφηρημένα και μάλλον αδιάφορα ότι ο 
πόλεμος συνεχίζεται. Πρωταγωνιστές 
του δράματος δύο φίλοι, ο Πάντρικ και 
ο Κολμ, ο πρώτος βαρετός αφηγητής, 
ασημαντολόγος αλλά πιστός στον δεύ-
τερο και εξαρτημένος από αυτόν.

Ο Κολμ, μελαγχολικός βιολιστής και 
συνθέτης, θέλει να αφήσει το ίχνος του 
στη μουσική. Αποφασίζει να κόψει κάθε 
δεσμό με τον εμβρόντητο Πάντρικ, χω-
ρίς καμία φανερή αιτία, και υπό την απει-
λή ότι κάθε φορά που θα του απευθύνε-
ται θα ακρωτηριάζει ένα ένα τα δάχτυλα 
των χεριών του με ένα ψαλίδι. Oποιος 
έχει δει την ταινία «Οι τρεις πινακίδες 
έξω από το Εμπινγκ, στο Μιζούρι» είναι 
κάπως εξοικειωμένος με την αυστηρή 
παραδοξότητα του ΜακΝτόνα. ∆ύο εξαι-
ρετικές ερμηνείες του Κόλιν Φάρελ και 
του Μπρένταν Γκλίσον κάνουν ακόμη 
πιο θλιβερή τη μη βράβευση της ταινί-
ας στην τελετή απονομής των Oσκαρ, 
παρά τις εννέα υποψηφιότητές της. «Τα 
πνεύματα του Ινισέριν» (The Banshees 
of Inisherin), από τις καλύτερες ταινίες 
της φετινής παραγωγής –σύμφωνα με 
το σύνολο, σχεδόν, της κριτικής, εγχώ-
ριας και ξένης–, δεν αρκούνται να ανα-
δείξουν, με δόσεις υπερρεαλισμού, έναν 
μικρόκοσμο ασφυκτικό και αδιέξοδο· 
αναδεικνύουν και το αίτημα της σιωπής.

Ο Κολμ είναι αποφασισμένος να μην 
εξαντλήσει τα χρόνια που του απομέ-
νουν σε πολυλογίες / τιποτολογίες. Θέ-
λει να αφήσει πίσω του κάτι που θα κά-
νει τους ανθρώπους να τον θυμούνται. 
«Κανείς δεν θυμάται κάποιον μόνο και 
μόνο επειδή ήταν καλός άνθρωπος», 
λέει. Το τραγούδι που παιδεύεται να 
ολοκληρώσει λέγεται «The Banshees 
of Inisherin». Παλεύει με το βιολί του, 
ακούγοντας μουσική από ένα γραμμό-
φωνο, με αναμμένο τζάκι και τον σκύλο 
του, μέσα σε ένα σπίτι εντελώς διαφο-
ρετικό από όλα τα άλλα.

Οι τοίχοι γεμάτοι μάσκες και γύρω 
άλλα διακοσμητικά αντικείμενα, που 
αποπνέουν εκτός από ιδιορρυθμία και 
κοσμοπολιτισμό. Ο Κολμ προσπαθεί 
να διασφαλίσει τον ζωτικό χώρο του 
με κόστος. Η σιωπή που επιλέγει και 
προσπαθεί να επιβάλει δεν είναι μόνο 
χαρακτηριστικό τής, δεδομένης όπως 
φαίνεται, κατάθλιψής του. Η διακοπή 
του φιλικού δεσμού δεν δηλώνει μόνο 
επιθετικότητα. Eχει κάτι καθαρτικό η 
σιωπή του, μια διάθεση κατανόησης 
των κενών ανάμεσα στις γραμμές, ανά-
μεσα στις κρίσιμες παύσεις, όπως στη 
μουσική. Επικοινωνεί κανείς μέσα στη 
σιωπή των σκέψεων, μακριά από την 
οχλοβοή, στήνονται γέφυρες επαφής, 
«γίνεται προσκλητήριο ψυχικού συνα-
γερμού των σιωπηλών», όπως έγραφε 
ο Αιμίλιος Χουρμούζιος το 1968 σε ένα 
κείμενό του με τίτλο «Εγκώμιο της σιω-
πής». «Μέσα στον αλαλαγμό, ένας τρό-
πος αμύνης της ατομικής αξιοπρέπει-
ας είναι, βέβαια, να σιωπάς. Αλλ’ ευθύς 
ανακύπτει το ερώτημα: ωφελεί η σιωπή 
τους άλλους, αυτούς που γίνονται τις 
πιο πολλές φορές η κόλαση και πολύ 
σπάνια η λύτρωσή σου; Η σιωπή είναι, 
το δίχως άλλο, ένας τρόπος αναχωρητι-
σμού που συνήθως ασφαλίζει στο άτομο 
την περιοχή της πνευματικότητάς του 
με συρματόπλεγμα. Εδώ το θέμα των 
άλλων δεν τίθεται ή, αν τεθεί από τον 
ίδιο τον αναχωρητή, μηδενίζεται από 
την εγωιστική διάθεση της αυτοπερι-
φρούρησης». Κάπως έτσι και ο Κολμ 
του Ινισέριν. Θα μείνει εκεί με μεγάλες 
απώλειες. Επιμένει ώς το τέλος, ώς τη 
στιγμή που ο αλαλαγμός θα κοπάσει και 
η σιωπή θα έχει επιβληθεί. 

EΠΙΣΗΜΑΝΣΕΙΣ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Λίγα για τη λογοτεχνική γλώσσα 

Ε
να άρθρο με τίτλο «Τι γλώσσα μιλά-
ει η ελληνική πεζογραφία» της Λί-
νας Πανταλέων που δημοσιεύθη-

κε στο ηλεκτρονικό περιοδικό www.
oanagnostis.gr/, μεταξύ άλλων πολλών 
που θίγει, άναψε συζητήσεις εδώ στην 
Κύπρο, μιας και η κα Πανταλέων ανα-
φέρθηκε στις Μαρία Ιωάννου, Νάσια 
∆ιονυσίου και Κωνσταντία Σωτηρίου, οι 
οποίες χρησιμοποιούν και τα κυπριακά 
στα βιβλία τους. Η κα Πανταλέων θεω-
ρεί, όπως έχει δικαίωμα, πως η χρήση 
της διαλέκτου αφαιρεί από το λογοτεχνι-
κό έργο, είναι μία άποψη, συμφωνούμε 
ή διαφωνούμε, έτερον εκάτερον. Προ-
σωπικά θεωρώ πως η χρήση που κάνουν 
της κυπριακής δεν αφαιρεί τίποτε, και 
δεν λειτουργεί η χρήση της κυπριακής 
εις βάρος της υπόλοιπης γραφής. Αλλά 
επαναλαμβάνω, ο κόσμος μας δεν έχει 
μόνο μία όψη, ας είμαστε έτοιμοι να τις 
βλέπουμε όλες.

Σχετικά με τη γλώσσα που είναι 
όμορφο να χρησιμοποιείται στη λογο-
τεχνία νομίζω δεν έχω να κομίσω τίποτε 
το καινούργιο. Ο/η συγγραφέας πρέπει 
να γνωρίζει καλά τη γλώσσα στην οποία 
θέλει να γράψει, και αν δεν τη γνωρίζει 
τόσο καλά να μπορεί να την εκφράσει 
στον επιμελητή, ώστε να μη φαίνεται 
ένα τεχνητό λεκτικό κατασκεύασμα, 
που να φοβάσαι να μετακινήσεις μια 
λέξη, μπας και πέσουν οι υπόλοιπες 
και σε πλακώσουν. Γενικά, η γλώσσα, η 

κάθε γλώσσα, είναι ένας ζωντανός ορ-
γανισμός, και πολλές φορές σε οδηγεί 
η ίδια στο πώς να τη χειριστείς, όταν 
την πάρεις στα χέρια σου. Η γλώσσα η 
ίδια αντιστέκεται, όταν δεν μπορείς να 
τη χειριστείς, κλωτσάει και σου πετάει 
κατά πρόσωπο τη δυσαρέσκειά της για 
το ότι της φέρθηκες κακοποιητικά. Και 
πρέπει να έχεις τα κότσια να την ακού-
σεις... και όχι να την αγνοήσεις –και εί-
ναι γνωστό ότι πολλοί και πολλές και 
στην Κύπρο, κλείνουν τα αφτιά τους 
στις κραυγές της. 

Ένα κείμενο, ένα λογοτεχνικό κείμε-
νο ιδιαίτερα, είναι σαν ένα μωρό, πρέ-
πει να θες πραγματικά να το γεννήσεις, 
και όταν έρθει να έχεις τη δύναμη 
και τη διάθεση να το μεγαλώ-
σεις, να το καλοπιάσεις, όταν 
χρειαστεί, να μην το αφήσεις 
να κάνει το δικό του, και να 
σου αντιμιλήσει, ή να το αφή-
σεις να εκφραστεί δι’ εσού 
σε μια ξένη γλώσσα, σε 
μια γλώσσα που δεν κα-
ταλαβαίνεις. Θα πρέπει 
να είσαι έτοιμος/η να το 
αφουγκράζεσαι ανά πά-
σα στιγμή να το ακούς 
και να καταλαβαίνετε 
και οι δύο τη γλώσσα 
που μιλάτε.

Θεωρώ λοιπόν προ-
απαιτούμενο, όταν 

γράφει κάποιος/α, να ξέρει σε τι γλώσ-
σα θέλει να επικοινωνήσει πρωτίστως 
με τον εαυτό του. ∆ιότι ναι, και εγώ 
όταν πάω να γράψω κυπριακά, έστω 
και μία φράση, ενώ στην αρχή νομίζω 
πως τα έχω καταφέρει, και έχω επικοι-
νωνήσει μαζί μου, σε δεύτερο χρόνο, 
δεν μπορώ να συνεννοηθώ με το ίδιο 
το κείμενό μου. Και υπάρχουν και λογο-
τεχνήματα στην κυπριακή, που κι εγώ 
που δεν είμαι φυσικός ομιλητής της να 
καταλαβαίνω ότι το κείμενο κλωτσάει, 
ότι ο συγγραφέας θέλησε να βάλει λε-
κτικό αλατοπίπερο και χρησιμοποιεί τη 
διάλεκτο ως γαρνιτούρα. Και δεν χρει-
άζεται πολύς κόπος ή να είσαι μεγαλω-

μένος στον Κάμπο της Τσακίστρας 
για να καταλάβεις πότε κλωτσάει 
ένα κείμενο στα Κυπριακά, αρκεί 
να είσαι ανοικτός να το αφήσεις 
να σου μιλήσει.

Προσωπικά, αυτό που με δυ-
σκόλεψε στο κείμενο της κας 
Πανταλέων είναι η άποψή 
της πως η κυπριακή διά-
λεκτος παρουσιάζει ιδιαί-
τερες δυσκολίες, και δεν 
δείχνει ότι μπορεί να αφο-
μοιωθεί λογοτεχνικά, δεν 
προσφέρεται ηχητικά ή 
ενδεχομένως να αντι-
στέκεται στη λογοτεχνι-
κή της επιμέλεια. ∆εν 
κατάλαβα ακριβώς τι θέ-

λει να πει, συνεπώς δεν θα τολμήσω 
κάποια ερμηνεία, λέγοντας μόνο για το 
τελευταίο σημείο, αυτό με τη λογοτεχνι-
κή επιμέλεια, ότι ίσως να έχει βάση και 
ίσως οι πολλές και διαφορετικές γραφές 
μιας λέξης ή μιας φράσης να επηρεά-
ζουν τον πολύ προσεκτικό αναγνώστη. 

Όλα τα παραπάνω νομίζω πως ται-
ριάζουν και με όσους και όσες χρησι-
μοποιούν την κοινή ελληνική. Πρέπει 
να ξέρεις καλά τη γλώσσα που θέλεις 
να χρησιμοποιήσεις, διότι αν δεν την 
ξέρεις, θα σε αγνοήσει η ίδια και θα σε 
παραπλανήσει, θα σε οδηγήσει σε σκο-
τεινά λεκτικά στενά και λεξιλογικά μο-
νοπάτια και δεν θα ξέρεις από πού να 
ξεφύγεις και πώς να επιστρέψεις στην 
ασφάλεια της γλώσσας που μιλάς και 
που καταλαβαίνεις. 

Φυσικά, ο καθένας και η καθεμία 
μπορεί να γράφει σε όποια γλώσσα θέ-
λει, να την καταλαβαίνει ή όχι, να την 
αφουγκράζεται ή όχι, αν είναι λογο-
τεχνία που αξίζει, θα αγγίξει το κοινό 
για το οποίο προορίζεται, αν είναι κα-
λή λογοτεχνία θα φανεί με τον χρόνο. 
Και η λογοτεχνία κατά κάποιο τρόπο 
διέπεται από το νομικό θέσφατο, πα-
ραφράζοντάς το «Καλή, μέχρι αποδεί-
ξεως του εναντίου», από το αδέκαστο 
δικαστήριο του χρόνου και του ανεξάρ-
τητου αναγνώστη.

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Η γκαλερί Stand in Line φιλοξενεί ατομι-
κή έκθεση της εικαστικού Μαρίας Γιαν-
νακάκη. Η Μαρία Γιαννακάκη γεννήθη-
κε στην Αθήνα το 1958 και φοίτησε στην 
Ανωτάτη Σχολή Καλών Τεχνών (1977-
1982), όπου σπούδασε ζωγραφική με τον 
Π. Τέτση και ψηφιδωτό με τον Γ. Κολέφα. 
Έκανε μεταπτυχιακές σπουδές στην Κίνα 
(Ακαδημία Καλών Τεχνών της Hangzhou, 
1983-1985) με κρατική υποτροφία, ειδι-
κευόμενη στις τεχνικές της παραδοσια-
κής κινεζικής ζωγραφικής και στην καλ-
λιγραφία. Η πρώτη της ατομική έκθεση 

πραγματοποιήθηκε στο Πεκίνο (1986, 
Beijing Artists’ Gallery). Έργα της βρί-
σκονται σε μουσεία στην Ελλάδα και σε 
ιδιωτικές συλλογές στην Ελλάδα και στο 
εξωτερικό. Παράλληλα με τη ζωγραφι-
κή εικονογραφεί εκδόσεις και σχεδιάζει 
εξώφυλλα βιβλίων. Η έκθεση θα διαρ-
κέσει από 17 Μαρτίου μέχρι 4 Απριλίου 
2023 και τα εγκαίνια θα πραγματοποιη-
θούν στην παρουσία της την Παρασκευή, 
17 Μαρτίου 2023 στις 7 μ.μ.
Γκαλερί Stand in Line Μετοχίου26Α, Άγιος 

Ανδρέας, Λευκωσία.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Φωτιές» 
Η καινούργια παραγωγή «Φωτιές» του Θεά-
τρου Ανεμώνα, σε σκηνοθεσία Βαρνάβα Κυ-
ριαζή κάνει πρεμιέρα στη Λευκωσία στις 17 
Μαρτίου και θα δοθεί περιορισμένος αριθ-
μός παραστάσεων στη Λευκωσία μέχρι και 
την Κυριακή 9 Απριλίου. Η παράσταση του 
έργου είναι ελεύθερη διασκευή ή βασισμέ-
νη στο πρωτότυπο έργο «Feux» της Μαργκε-
ρίτ Γιουρσενάρ και αποτελεί μια εναλλακτική 
θεατρική πρόταση, αφού με τη δραματουρ-
γική επεξεργασία του Βαρνάβα Κυριαζή, δύο 
σημαντικά ποιητικά κείμενα μιας κορυφαίας 
λογοτεχνικής μορφής της Γαλλίας του εικο-
στού αιώνα, από το εμβληματικό βιβλίο «Φω-
τιές», γίνονται θεατρικά μονόπρακτα και δύο 
γυναικείοι θεατρικοί μονόλογοι που υμνούν 
τον έρωτα, ερμηνεύονται από άντρες ηθο-
ποιούς! Ηθοποιοί Βαρνάβας Κυριαζής, Κρις 
Σπύρου και Σεμέλη Κυριαζή. Πληροφορίες 

τηλέφωνο 70007721.

ΠΑΡΑΣΤΑΣΗ

«Συγγνώμη» της Μάρτα Μπουτσάκα 
Η ΕΘΑΛ παρουσιάζει το έργο «Συγγνώμη» της 
βραβευμένης Καταλανής συγγραφέως Μάρτα 
Μπουτσάκα, σε σκηνοθεσία Άδωνι Φλωρίδη. 
Το έργο είναι βασισμένο στο πραγματικό γε-
γονός μιας αποτρόπαιης δολοφονίας που διέ-
πραξε μια «παρέα» εφήβων στη Βαρκελώνη 
το 2005 και που είχε τότε συγκλονίσει ολόκλη-
ρη την ισπανική κοινωνία. Πρόκειται για ένα 
έργο – ντοκουμέντο για τη βία της εικόνας και 
τον τρόπο που επιδρά στον ψυχισμό των νέ-
ων, για τον τρόπο που διαπερνά τις ισορροπίες 
της σύγχρονης οικογένειας και κατ’ επέκτα-
ση ολόκληρης της σύγχρονης δυτικής κοινω-
νίας. (XXXV Βραβείο Θεάτρου Ciutat D’Alcoi 

και υποψήφιο για το Βραβείο Marqués De 
Bradomin  2007, το σημαντικότερο Βραβείο 
για Νέους ∆ραματουργούς). Επί σκηνής: Λου-
κάς Ζήκος, Μαργαρίτα Ζαχαρίου, ∆ημήτρης 
Γιωρκάτζιης, Ανδρέας Ιωάννου, Λοΐζος Πα-
παγεωργίου, Θέλμα Γεωργίου, Άνθη Κάσινου. 
Πρεμιέρα: 24 Μαρτίου Θέατρο ΕΘΑΛ, Φρα-
γκλίνου Ρούζβελτ 76, Λεμεσός, ώρα 8:30 μ.μ. 
Παραστάσεις: Λεμεσός: Θέατρο ΕΘΑΛ, 25, 28 
και 31 Μαρτίου και 1 Απριλίου, ώρα 8:30 μ.μ. 
Κυριακές 26 Μαρτίου και 2 Απριλίου, ώρα 6:30 
μ.μ. Θα ακολουθήσουν παραστάσεις στη Λευ-
κωσία, στο Θέατρο ∆έντρο, 5, 6, 7, 8 Απριλίου. 
Πληροφορίες τηλέφωνο 25877827.

ΣΥΜΦΩΝΙΚΗ ΟΡΧΗΣΤΡΑ

«Μουσική
και Ποίηση»
Στην ξεχωριστή συναυλία 
«Μουσική και Ποίηση» ο Μίλτος 
Λογιάδης διευθύνει τη Συμφωνι-
κή Ορχήστρα Κύπρου σε δύο εμ-
βληματικά έργα μελοποιημένης 
ποίησης του κορυφαίου Έλληνα 
συνθέτη Ηλία Ανδριόπουλου, 
για δύο συναυλίες σε Λεμεσό 
την Πέμπτη 23 Μαρτίου και στη 
Λευκωσία την Παρασκευή 24 
Μαρτίου. Οι ποιητικές συλλογές 
«Προσανατολισμοί» του νομπε-
λίστα ποιητή Οδυσσέα Ελύτη και 
«Ωδαί» του ποιητή του ελληνι-
κού ρομαντισμού Ανδρέα Κάλ-
βου, μελοποιούνται και ενορχη-
στρώνονται αριστοτεχνικά από 
τον συνθέτη. Τα φωνητικά μέρη 
ερμηνεύουν οι εξαίρετοι λυρικοί 
τραγουδιστές Θεοδώρα Μπάκα 
- μέτζο σοπράνο και Τάσης Χρι-
στογιαννόπουλος - βαρύτονος, η 
Χορωδία ΑΡΗΣ Λεμεσού, με τον 
διαπρεπή Κύπριο ηθοποιό Κώ-
στα Χαραλαμπίδη στην απόδο-
ση των ποιημάτων. Τα φωνητικά 
μέρη ερμηνεύουν οι εξαίρετοι 
λυρικοί τραγουδιστές Θεοδώ-
ρα Μπάκα - μέτζο σοπράνο και 
Τάσης Χριστογιαννόπουλος - βα-
ρύτονος, η Χορωδία ΑΡΗΣ Λε-
μεσού, με τον διαπρεπή Κύπριο 
ηθοποιό Κώστα Χαραλαμπίδη 
στην απόδοση των ποιημάτων. 
Λεμεσός: Πέμπτη 23 Μαρτίου 
2023 - Παττίχειο ∆ημοτικό Θέα-
τρο. Λευκωσία: Παρασκευή 24 
Μαρτίου - ∆ημοτικό Θέατρο Λευ-
κωσίας. Ώρα έναρξης συναυλι-
ών 8:30 μ.μ. Πληροφορίες: 22 

463144, www.cyso.org.cy

ΧΟΡΟΣ

Ενας Μεταλλωρύχος Θυμάται
Ο ρυθμός Tarantos δίνει φωνή στις θλί-
ψεις και τις στερήσεις των μεταλλωρύχων 
της χώρας μας αλλά και των ανδαλου-
σιανών εργατών της Ισπανίας, οι οποίοι 
τραγουδούσαν «τον αγώνα της επιβίω-
σης» με τον εν λόγω ρυθμό. Μέσα από 
το contemporary flamenco η Compania 
Flamenca Filippa παρουσιάζει ένα χο-
ροθεατρικό έργο, εμπνευσμένο από το 
ομώνυμο βιβλίο του Παντελή Βαρνάβα, 
τιμώντας τον αγώνα των μεταλλωρύχων 
που πάλεψαν για να βγουν –και να βγά-
λουν και εμάς– στο φως. Χορογραφία/

σύλληψη ιδέας/σκηνοθεσία: Φιλίππα Στυ-
λιανούδη. Χορευτές: Λοΐζος Κωνσταντί-
νου, Σκεύη Serena, Φιλίππα Στυλιανούδη. 
Υποκριτική-αφήγηση: Χρίστος Κυριάκου 
(Palodias), Εύη Πανίκου. Κείμενα: Εύη Πα-
νίκου. Κιθάρα: Στέφανος Ριρής, κρουστά: 
Rodrigo Caceres, μουσική σύνθεση: ∆ημή-
τρης Σπύρου. Σατιρικό Θέατρο, Λευκωσία, 
Κυριακή 26 Μαρτίου και Θέατρο Ριάλτο, 
Λεμεσός Παρασκευή 31 Μαρτίου. Όλα τα 
καθαρά έσοδα θα δοθούν στο Καραϊσκά-
κειο Ίδρυμα, για πολλά παιδικά χαμόγελα, 
για το χαμόγελο της Χριστιάνας.

ΕΚΘΕΣΗ

Μαρία Γιαννακάκη στη Stand in Line
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η Μυρσίνη Χριστοδούλου συμμετέ-
χει στην παράσταση «Ανθισμένες 
Μανόλιες», που ανεβαίνει στην 
Πάνω Σκηνή του Σατιρικού Θε-
άτρου, σε σκηνοθεσία Αιμίλιου 
Χαραλαμπίδη και υποδύεται τη 
Σέλμπι, τη νεαρότερη της παρέας. 
Η Μυρσίνη βρίσκεται επί σκηνής 
με τις ∆έσποινα Μπεμπεδέλη, Αν-
νίτα Σαντοριναίου, Πόπη Αβραάμ, 
Σοφία Καλλή και Παμπίνα Γεωρ-
γίου και λέει σχετικά με αυτή της 
τη θεατρική συνεύρεση: «Ένιωσα 
πάρα πολύ τυχερή που αυτή τη 
στιγμή είμαι με αυτές τις γυναί-
κες και είναι ένα μάθημα κάθε 
φορά, σε κάθε πρόβα, σε κάθε 
παράσταση. Είναι υπέροχες, τις 
βλέπω και μαθαίνω και παίρνω 
πολλά πράγματα από εκείνες... 
ελπίζω ότι κι εγώ δίνω κάτι πίσω». 
Η Μυρσίνη μιλώντας για τον ρό-
λο της μου λέει πως «Κι εγώ θέλω 
να ζω με αυτό τον τρόπο, με αυτή 
την ένταση στη ζωή, δηλαδή να 
μην περνάνε τα πράγματα και να 
περνάει η ζωή και να φεύγει...».

–Κατ’ αρχάς να πούμε τι ση-
μαίνει να είσαι επί σκηνής με 
δύο προηγούμενες γενιές ηθο-
ποιών που η καθεμιά τους έχει 
διαγράψει τη δική της σημαντι-
κή πορεία στο θέατρο;

–Ναι, είναι πολλές γενιές μα-
ζί, διαφορετικές, και είναι πολύ 
μεγάλη η χαρά μου και τιμή μου 
και τύχη για το πώς έγινε αυτό το 
πάντρεμα. Είμαστε από διαφορε-
τικές γενιές και διαφορετικές σχο-
λές, οπότε είναι φυσιολογικό ότι 
θα δεις διαφορετικά υποκριτικά 

τερτίπια, αλλά θεωρώ ότι ταιριά-
ξαμε τόσο πολύ η καθεμία στον 
ρόλο της και μεταξύ μας και αυτό 
γίνεται έδωσε ωραίο πάντρεμα. 
Ένιωσα πάρα πολύ τυχερή που 
αυτή τη στιγμή είμαι με αυτές τις 
γυναίκες και είναι ένα μάθημα κά-
θε φορά, σε κάθε πρόβα, σε κάθε 
παράσταση. Είναι υπέροχες, τις 
βλέπω και μαθαίνω και παίρνω 
πολλά πράγματα από εκείνες... 
ελπίζω ότι κι εγώ δίνω κάτι πί-
σω. Υπήρχε ένα πάντρεμα και 

ένα δέσιμο το οποίο με βοήθησε. 
Θεωρώ πολύ ωραίο που ο ρόλος 
μου ενώνει τους χαρακτήρες και 
αισθάνομαι ότι έχω την τύχη να 
μπορώ να το κάνω στη σκηνή αυ-
τό, να είμαι κοντά σε όλες αυτές. 

 –Μίλησέ μου, λοιπόν, για τον 
ρόλο σου;

–Υποδύομαι τη Σέλμπι. Είναι 
από τις νεαρότερες της παρέας, 
μέσα της όμως είναι σαν ένα μι-
κρό παιδί. Θέλει να ζήσει τη ζωή 
της, αντιμετωπίζει κάποια προ-
βλήματα υγείας, τα οποία όμως 
τα αντιμετωπίζει με χιούμορ και 
με θετική ματιά και θέλει να ζή-
σει και μπορεί να την αντιμετω-
πίζουν ως έναν φυσιολογικό άν-
θρωπο που δεν έχει μια ασθένεια 
και είναι δυνατή μέσα στην αδυ-

ναμία της. Ίσως να υπερεκτιμά 
λίγο τις δυνάμεις της. Θεωρεί ότι 
είναι ατσαλένια, αλλά είναι λίγο 
περισσότερο μανόλια απ’ ό,τι νο-
μίζει. Η Σέλμπι θα έλεγα είναι η 

κόλλα που φέρνει και τις άλλες 
μαζί και χαίρομαι γιατί υπήρξε 
επικοινωνία με όλες στη σκηνή 
και μοίρασμα και εμένα με βοή-
θησε κιόλας και ο ρόλος μου στο 

να έλθω πιο κοντά τους. Στην 
προσπάθεια να επικοινωνήσου-
με στη σκηνή επικοινωνούσα-
με και εκτός σκηνής. Αυτό που 
ήθελα περισσότερο να βγει είναι 
η αλήθεια της ζωής και να βγει 
αυτή η ζωντάνια που έχει και η 
θέληση για ζωή. Η ίδια λέει: «Θα 
προτιμούσα να έχω τριάντα λε-
πτά ευτυχίας παρά μια ολόκλη-
ρη ζωή αδιάφορη και νομίζω ότι 
αυτή η ατάκα της είναι και η πιο 
αληθινή της. Κι εγώ θέλω να ζω 
με αυτό τον τρόπο, με αυτή την 
ένταση στη ζωή, δηλαδή να μην 
περνάνε τα πράγματα και να περ-
νάει η ζωή και να φεύγει...

–Μέσα από τον ρόλο σου, αλλά 
και μέσα από το έργο το ίδιο 
ποιο νομίζεις ότι είναι το κυρί-
αρχο συναίσθημα που βγαίνει 
από τις «Ανθισμένες Μανόλιες» 
της, είναι η γυναικεία δύναμη, 
είναι η συμπόνια, είναι η φιλία, 
είναι η αγάπη; 

–Νομίζω ότι είναι η δύναμη 
μέσα από τις δυσκολίες και ο χα-
ρακτήρας της Σοφίας Καλλή λέει 
κάτι πολύ ωραίο: «Το γέλιο μέσα 
από το κλάμα είναι το αγαπημέ-
νο μου συναίσθημα» και είναι 
μια τέτοια παράσταση, δηλαδή 
έχει πολύ χιούμορ, έχει και πολ-
λές συγκινητικές στιγμές. Έχουν 
πολλά διαφορετικά στοιχεία οι 
γυναίκες στην παράσταση, αλ-
λά το κοινό που έχουν είναι ότι 
αντιμετωπίζουν ένα διαφορετικό 
είδος μοναξιάς, συναντιόνται σ’ 
ένα κομμωτήριο και μοιράζονται 
αυτή τη μοναξιά με ένα πολύ ιδι-
αίτερο χιούμορ.

–Η παράστασή σας είναι γυ-

ναικεία υπόθεση, οι άνδρες 
ωστόσο τι ρόλο έχουν, έστω 
και αφανείς; Θα συγκινήσει 
νομίζεις η παράσταση και το 
ανδρικό κοινό;

–Να πούμε ότι έργο έχει γρα-
φτεί από άντρα, οπότε υπάρχει 
και η ανδρική πλευρά στα πράγ-
ματα. Οι άντρες γενικότερα μέσα 
στην παράσταση, μέσα στο κείμε-
νο είναι αυτοί που δημιουργούν 
αυτά τα μικρά προβληματάκια 
στις γυναίκες. ∆εν κατηγορούνται 
απλώς είναι μια καθημερινή τριβή 
αντρών και γυναικών και το πώς 
αντιμετωπίζουν οι άντρες κάποιες 
καταστάσεις και πώς οι γυναίκες. 
Αλλά βλέπεις ότι υπάρχει μια ρωγ-
μή στις σχέσεις μεταξύ ανδρών 
και γυναικών μέσα στο κείμενό 
του. Νομίζω ότι και οι άντρες μπο-
ρούν να συγκινηθούν. Έχει να 
κάνει με πράγματα που αφορούν 
τον άνθρωπο γενικότερα, οπότε 
θεωρώ ότι και οι άντρες που θα 
έλθουν επίσης θα απολαύσουν 
τη γυναίκα στη σκηνή. 

–Στην πρώτη ανάγνωση τι σε 
κέντρισε περισσότερο;

–Αυτό που μου αρέσει να βλέ-
πω στους χαρακτήρες και είτε 
να το «κλέβω» για μένα στη ζωή 
μου ας πούμε είτε βρίσκω κάτι 
και λέω αχ, αυτό είναι μια ρωγ-
μή, είναι αυτή τη θέληση για ζωή 
που καμιά φορά εμείς που έχουμε 
την υγεία μας δεν το συνειδητο-
ποιούμε πόσο σημαντικό είναι. 
Βλέπω λοιπόν τη Σέλμπι, με τις 
μύριες δυσκολίες που περνάει 
με την ασθένειά της, πόσο ζω-
ντανή είναι και πόσο βλέπει τα 
πράγματα με μια απλότητα και 
μια θετική ματιά...

 Το χιούμορ που εξουδετερώνει τη μοναξιά
Η ηθοποιός Μυρσίνη Χριστοδούλου παίζει στις «Ανθισμένες Μανόλιες» και μιλάει στην «Κ» για τον ρόλο της Σέλμπι που υποδύεται

«Έχουν πολλά διαφορετικά στοιχεία οι γυναίκες στην παράσταση, αλλά το 
κοινό που έχουν είναι ότι αντιμετωπίζουν ένα διαφορετικό είδος μοναξιάς, 
συναντιόνται σ’ ένα κομμωτήριο και μοιράζονται αυτή τη μοναξιά με ένα πο-
λύ ιδιαίτερο χιούμορ» λέει η Μυρσίνη Χριστοδούλου.

«Αυτό που ήθελα
περισσότερο να βγει
είναι η αλήθεια της
ζωής και να βγει αυτή
η ζωντάνια που έχει
και η θέληση για ζωή».
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Συνέντευξη στον

ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η διευθύντρια Ελληνικών, Κυπρι-
ακών και Ρωμαϊκών αρχαιοτή-
των του Πανεπιστημιακού Μου-
σείου Fitzwilliam του Κέμπριτζ 
και συνεπιμελήτρια της έκθεσης 
«Islanders: The Making of the 
Mediterranean» δρ Αναστασία 
Χριστοφιλοπούλου μιλάει στην 
«Κ» για το πώς τρία νησιά της 
Μεσογείου συνομιλούσαν μετα-
ξύ τους και πώς το καθένα έχτισε 
τον δικό του πολιτισμό, με υλικά 
και ιδέες, που προέρχονταν από 
άλλους τόπους. Η δρ Χριστοφιλο-
πούλου λέει χαρακτηριστικά: «Η 
έκθεση είναι αποτέλεσμα ενός 
μακροχρόνιου ερευνητικού έργου 
(«Being an Islander») και υποστη-
ρίζει ότι η θάλασσα μπορεί να εί-
ναι ένας σύνδεσμος και όχι ένας 
διαχωριστικό όριο, ότι μπορεί να 
είναι κίνητρο και για τη διατήρη-
ση άτυπων και επίσημων σχέσε-
ων». Αναφέρει επίσης πως μέσα 
από την έκθεση αποκαλύπτεται 
πόσο δημιουργικοί, προσαρμοστι-
κοί και εφευρετικοί είναι οι νησιώ-
τες. «Τα 200 μοναδικά αντικείμενα 
και οι τόποι προέλευσής τους μι-
λούν για τις ξαφνικές, σταδιακές, 
έντονες ή λεπτές διαδικασίες που 
συνέβαλαν στη δημιουργία και τη 
διατήρηση της αίσθησης του τό-
που και της ταυτότητας για τους 
νησιώτες».

–Ποια είναι η κεντρική ιδέα 

της έκθεσης «Islanders: The 

Making of the Mediterranean»; 

–Αυτή η νέα μεγάλη έκθεση 
στο Μουσείο Fitzwilliam εξετά-
ζει τη μοναδική ταυτότητα των 
νησιωτών, μεταφέροντας τους 
επισκέπτες σε 5.000 χρόνια ζω-
ής και ιστορίας του νησιού από 
την αρχαία Μεσόγειο μέχρι σή-
μερα. Η έκθεση είναι αποτέλεσμα 
ενός μακροχρόνιου ερευνητικού 
έργου («Being an Islander») και 
υποστηρίζει ότι η θάλασσα μπο-
ρεί να είναι ένας σύνδεσμος και 
όχι ένας διαχωριστικό όριο, ότι 
μπορεί να είναι κίνητρο και για 
τη διατήρηση άτυπων και επίση-
μων σχέσεων. Πρώτες ύλες, καθη-
μερινά αντικείμενα, αντικείμενα 
που αποκαλύπτουν τελετουργί-
ες, θρησκευτική αφοσίωση και 
συμβολισμοί, εμπορικές αυτο-
κρατορίες, γλώσσες και γραφές, 
που εκτείνονται πάνω από 4000 
χρόνια ιστορίας των νησιών, αφη-
γούνται πώς οι νησιώτες έχουν 
προσαρμοστεί στις περιβαλλο-
ντικές και πολιτιστικές αλλαγές, 
τις αφομοιώσεις και τις εισβολές 
στη γη τους και πολιτιστικούς 
ορίζοντες. Μαζί εξερευνούν πώς 
η ύπαρξη ενός νησιού επηρέασε 
και διαμόρφωσε την καθημερινή 
ζωή, την τέχνη και τη δημιουρ-
γικότητα, την οικοδόμηση της 
κοινότητας, τις μεταναστεύσεις 
και τις μετακινήσεις των ανθρώ-
πων. Αποκαλύπτουν επίσης πόσο 
δημιουργικοί, προσαρμοστικοί 
και εφευρετικοί είναι οι νησιώ-
τες. Τα 200 μοναδικά αντικείμε-
να και οι τόποι προέλευσής τους 
μιλούν για τις ξαφνικές, σταδια-
κές, έντονες ή λεπτές διαδικασίες 
που συνέβαλαν στη δημιουργία 
και τη διατήρηση της αίσθησης 
του τόπου και της ταυτότητας για 
τους νησιώτες. Μέσα από αυτό 
το ταξίδι, σας προσκαλούμε να 
σκεφτείτε τη δική σας αίσθηση 
ταυτότητας πέρα και πίσω από 
την αρχαία Μεσόγειο. Η έκθεση 
φέρνει μια άνευ προηγουμένου 
συλλογή αρχαιοτήτων –πάνω από 
200 μοναδικά αντικείμενα– από 
τρία από τα μεγαλύτερα νησιά 
της Μεσογείου –Κύπρος, Κρή-
τη και Σαρδηνία– στο Ηνωμένο 
Βασίλειο, τα περισσότερα εκτί-
θενται εδώ για πρώτη φορά, για 
να δείξει πώς η νησιωτική ταυ-
τότητα διαμόρφωσε τον κόσμο 
της Μεσογείου. 

–Τρία νησιά, τρεις διαφορετι-

κοί πολιτισμοί ή υπάρχει ένας 

κοινός συνδετικός κρίκος που 

συνυφαίνει την ιστορία της Ανα-

τολικής Μεσογείου; 

–Πιστεύουμε ότι υπάρχουν 
κοινά στοιχεία ταυτότητας μετα-
ξύ των νησιών της Μεσογείου. 
Τα αντικείμενα που παρουσιά-
ζονται σε αυτή την παράσταση 
αποκαλύπτουν ότι το «να είσαι 
νησιώτης» είναι μια εξαιρετικά 
ρευστή κατάσταση ύπαρξης, συ-
νειδητά ή όχι, τόσο στο παρελ-
θόν όσο και στο παρόν. Οι νη-
σιώτες θεωρούν όλες τις πτυχές 
της ζωής ως αναπόσπαστα μέρη 
αυτού που είναι. Οι ταυτότητές 
τους είναι πάντα σε κατάσταση 
γίγνεσθαι, ένα ταξίδι στο οποίο 
δεν φτάνουμε ποτέ. Η πολιτιστι-
κή ταυτότητα είναι μια διαδικα-
σία, όχι προϊόν. Αυτή η έκθεση 
συγκέντρωσε τριάμισι χρόνια 
έρευνας, συνεργασίας της αρχαι-
ολογικής κοινότητας και ενεργού 
αρχαιολογικής και ανθρωπολο-
γικής πρακτικής στα νησιά της 
Μεσογείου. Κάποιος πρέπει να 
φανταστεί τον εαυτό του σ’ ένα 
από αυτά τα νησιά, για να κα-
ταλάβει καλύτερα πώς αυτά τα 
μοναδικά αντικείμενα αποκαλύ-
πτουν την αυτοαντίληψη, την 
ταυτότητα της κοινότητας και 
τις μακρές ιστορίες των νησιών.

–Ποιες διαφορές παρατηρού-

νται στη νησιωτική ταυτότητα 

Κύπρου – Σαρδηνίας – Κρήτης;   

–Παρά τα κοινά σημεία και 
τα επαναλαμβανόμενα πρότυ-
πα πολιτιστικής συμπεριφοράς 
των τριών νησιών που περιέγρα-
ψα πιο πάνω, εξακολουθούν να 
υπάρχουν μοναδικοί τρόποι νη-
σιωτικής κουλτούρας και συμπε-
ριφοράς σε καθένα από αυτά τα 
νησιά. Για παράδειγμα, η αρχι-
τεκτονική που δημιουργήθηκε 
στη Σαρδηνία κατά την Εποχή 

του Χαλκού στο ύψος του πολιτι-
σμού των Νουράγκι, όπως για πα-
ράδειγμα μνημειακούς πύργους 
και δομές των Νουραγών ή μεγα-
λιθικούς τάφους, είναι μοναδική 
στο νησί και δεν επαναλαμβάνε-
ται πουθενά αλλού. Ή παρομοί-
ως η δημιουργία ενός μοναδικού 
συστήματος κεντρικής διοίκησης 
και ελέγχου των αγροτικών προ-
ϊόντων όπως φαίνεται από τον 
εξαιρετικά εξελιγμένο πολιτισμό 
των Μινωιτών και πάλι κατά την 
εποχή του Χαλκού. Στην Κύπρο 
βλέπουμε μοναδικά παραδείγ-
ματα ταφικής κουλτούρας κατά 
την Πρώιμη Εποχή του Χαλκού 
που δείχνουν μια σημαντική έκ-
φραση του συναισθήματος της 
κοινότητας (το παράδειγμα των 
τεχνουργημάτων στους Βουνούς 
είναι μαρτυρία αυτού).

–Ποια είναι η γενική εικόνα που 

εξάγεται από την έκθεση; 

–Τα νησιά έχουν συχνά θεωρη-
θεί ότι έχουν διαφορετικές ιστορί-
ες από την ηπειρωτική χώρα και 
έχουν συνδεθεί με πιο μεμονω-
μένα κοινωνικά, πολιτιστικά και 
οικονομικά επεισόδια. Ωστόσο, η 
επικοινωνία είναι ένα σημαντικό 
μέρος της ζωής τους, καθώς η θά-
λασσα μπορεί να είναι ένας συνδε-
τικός και όχι διαιρετικός φορέας, 

παρακινώντας και διατηρώντας 
άτυπες και επίσημες συνδέσεις 
με άλλα νησιά και την ηπειρω-
τική χώρα. 

Το υπαίθριο ιερό 
της Αγίας Ειρήνης
–Ποια εκθέματα προέρχονται 

από την Κύπρο και τι τα κάνει 

να ξεχωρίζουν ή να συσχετίζο-

νται με εκείνα των άλλων δύο 

νησιών;

– Μια εξαιρετική επιλογή ανα-
θηματικών ειδωλίων από το ιερό 
της Αγίας Ειρήνης στην Κύπρο 
ήρθε από την Κύπρο για την έκ-
θεση. Το απίστευτο σύνολο αν-
θρώπινων μορφών, θεοτήτων, 
μυθικών πλασμάτων, ζώων και 
αρμάτων, αποκαλύπτοντας μια 
μικρογραφία του κυπριακού 7ου 
και 6ου αιώνα. Μια τυχαία ανα-
κάλυψη από τη Σουηδική Κυπρι-
ακή Αποστολή το 1929, οδήγησε 
στην ανασκαφή του εξαιρετικού 
ιερού της Αγίας Ειρήνης, στη βο-
ρειοδυτική ακτή της Κύπρου, σε 
χρήση μεταξύ της Ύστερης Επο-
χής του Χαλκού (1650-1050 π.Χ.) 
και του τέλους του 6ου αιώνα 
π.Χ. Το υπαίθριο ιερό αποκάλυ-
ψε πάνω από 2.000 πήλινα ανα-
θήματα, συμπεριλαμβανομένων 
ανθρώπινων μορφών, σφίγγες, 
μινώταυρους, ιερείς με άρματα, 
με μάσκες ταύρου και άρματα 
τεσσάρων αλόγων, αποκαλύπτο-
ντας ότι ο θεός που λατρευόταν 
στο ιερό συνδύαζε πολλές ιδιό-
τητες. Τοποθετήθηκαν ως ανα-
θήματα σε ομόκεντρα ημικύκλια 
γύρω από έναν ασβεστολιθικό 
βωμό μέσα στη μεγάλη ανοιχτή 
αυλή του ιερού. Αυτό είναι ένα 
μοναδικό σύνολο αναθημάτων 
που αποκαλύπτει την πολυπλο-

κότητα της κοινωνίας και της 
θρησκευτικής πρακτικής.

Η έκθεση θα επανενώσει επί-
σης για πρώτη φορά ευρήματα 
από το νεκροταφείο της Πρώιμης 
Εποχής του Χαλκού στο Μπέλα 
Πάις – Βουνούς στην Κύπρο, από 
τις συλλογές του Fitzwilliam και 
του Μουσείου Αρχαιολογίας και 
Ανθρωπολογίας στο Cambridge, 
καθώς και του Τμήματος Αρχαι-
οτήτων Κύπρου. Αυτά τα εμβλη-
ματικά αντικείμενα ρίχνουν φως 
στις μοναδικές ταφικές συνάξεις 
του νεκροταφείου της Πρώιμης 
Εποχής του Χαλκού στο Μπέλα 
Πάις – Βουνούς, όπου ενδιαφέ-
ροντα αντικείμενα όπως τα «κύ-
πελλα τουλίπας» είναι κεντρι-
κά στην κοσμολογία αυτής της 
κοινότητας και υποδηλώνουν 
ότι τουλάχιστον ορισμένες τα-
φές εκεί ήταν δραματικά γεγο-
νότα, που παρατηρήθηκαν από 
μια κοινότητα ανθρώπων. Ανά-
μεσα στο υλικό της έκθεσης θα 
είναι αντικείμενα που δεν έχουν 
εμφανιστεί ποτέ στο Ηνωμένο 
Βασίλειο από την Κύπρο, όπως 
εγχάρακτες φιάλες, που χρησιμο-
ποιούνται για τη μεταφορά αρω-
μάτων και αρωματικών ελαίων, 
τελετουργικά κύπελλα, που χρη-
σιμοποιούνται την ώρα της τα-
φής από σημαντικά άτομα, κατά 
τη διάρκεια εκδηλώσεων υψηλής 
απόδοσης που παρακολουθούν 
πολλοί άνθρωποι και μοντέλα 
από στιλέτα και θηκάρια που μας 
επιτρέπουν να εκτιμήσουμε πώς 
οι κατασκευαστές σε αυτήν την 
κοινότητα συνδύαζαν διαφορετι-
κές τέχνες – μεταλλουργία, δερ-
μάτινη, ξυλουργική, υφαντική – 
για να δημιουργήσουν σύνθετα 
αντικείμενα. 

Θαλάσσιοι δρόμοι και εμπορικές φιλίες
Εκθεση «Islanders: The Making of the Mediterranean», στο Fitzwilliam του Κέμπριτζ: Οι σχέσεις Κύπρου - Κρήτης - Σαρδηνίας 

Το μετάλλευμα 
που ενώνει
Όπως λέει η δρ Χριστοφιλοπούλου 
στην ερώτησή μου αν οι αρχαίοι 
άνθρωποι ταξίδευαν και επικοινω-
νούσαν πολύ πιο συχνά απ’ όσο 
πιστεύουμε, μου απαντά πως ναι 
και προσθέτει πως αυτή είναι και 
η κεντρική ιδέα της έκθεσης και 
του προγράμματος. «Μερικά από 
τα αντικείμενα που εκτίθενται το 
επεξηγούν. ∆ύο σπάνια χάλκινα 
ειδώλια, δάνειο από το Μουσείο 
Ashmolean, το ειδώλιο ενός μω-
ρού, που βρέθηκε στο σπήλαιο Ψυ-
χρό στο οροπέδιο Λασιθίου, στην 
ανατολική Κρήτη, ένα από τα δύο 
μοναδικά ιερά σπήλαια που έχουν 
δώσει ανθρώπινα ειδώλια στην 
Κρήτη της Εποχής του Χαλκού (πε-
ρίπου 3200-1200 π.Χ.). Επίσης, ένα 
χάλκινο ειδώλιο που απεικονίζει τη 
θεά Αστάρτη, από την Έγκωμη της 
Κύπρου, μια θεότητα που λατρευ-
όταν από την Εποχή του Χαλκού 
μέχρι την κλασική αρχαιότητα. Η 
θεά εμφανίζεται να στέκεται σε μια 
χάλκινη ράβδο σε σχήμα δέρμα-
τος βοδιού για εύκολη αποστολή. 
Υπάρχουν μόνο δύο ακόμη ειδώ-
λια αυτού του είδους, ένας τύπος 
γνωστός ως «Astarte-on-the-Ingot», 
αντιπροσωπεύουν μια θεά που σχε-
τίζεται με τη μεταλλουργία, που 
πιστεύεται ότι διασφαλίζει την πα-
ραγωγικότητα των ορυχείων και 
προστατεύει τη βιομηχανία χαλ-
κού του νησιού, σε ακμή τον 12ο 
αιώνα π.Χ. Αυτό το εξαιρετικό ειδώ-
λιο αποτελεί παράδειγμα της ιστο-
ρίας της παραγωγής, του εμπορί-
ου και της διάδοσης αντικειμένων 
από χαλκό και μπρούντζο από την 
Κύπρο στην υπόλοιπη Μεσόγειο. 
Η ευρεία χρήση του μπρούντζου, 
ενός μετάλλου που δεν υπήρχε στη 
Σαρδηνία, είναι απόδειξη της κι-
νητικότητας και του εκτεταμένου 
εμπορίου των Νουραγών κατοί-
κων του νησιού. Έχουμε επίσης 
ράβδους από δέρμα βοδιού ηλικί-
ας 3.500 ετών, με καμπύλες άκρες 
και τέσσερις μυτερές γωνίες, που 
προορίζεται να κάνει το αντικεί-
μενο βάρους 30 κιλών ευκολότερο 
στη μετακίνηση και την ασφαλή 
μεταφορά του. Οι χάλκινες ράβδοι 
ήταν μια μορφή νομίσματος της 
Εποχής του Χαλκού κοινώς απο-
δεκτό χωρίς ζύγιση, αλλά και ένα 
τυπικό μέσο μεταφοράς της πρώ-
της ύλης, η οποία χυτευόταν σε ει-
δικά καλούπια στο σημείο τήξης. 
Η γενική άποψη είναι ότι οι χυτές 
ράβδοι χαλκού προέρχονται από 
την Κύπρο, με τις πλούσιες πηγές 
του μεταλλεύματος, αλλά μερικά 
παράγονταν στην Κρήτη από ει-
σαγόμενο χαλκό. Στη συνέχεια δι-
ακινήθηκαν ευρέως στη Μεσόγειο, 
από την Κύπρο μέχρι την Ελλά-
δα, την Κρήτη και τη Σαρδηνία 
και χρησιμοποιήθηκαν ως πρώτη 
ύλη για την κατασκευή σκαφών, 
εργαλείων, όπλων και ειδωλίων 
όπως τα πολλά παραδείγματα που 
φαίνονται στην έκθεση. Η παρα-
γωγή του χαλκού στη Μεσόγειο 
καθόρισε μια εποχή (πολιτισμοί 
της Εποχής του Χαλκού) και την 
εξελιγμένη μεταλλουργία.

Χάλκινο ει-
δώλιο που απεικο-
νίζει τη θεά Αστάρ-

τη (1200 - 1100 π.Χ.), 
από την Έγκωμη της 
Κύπρου και αποτε-
λεί παράδειγμα της 
ιστορίας της παρα-
γωγής, του εμπορίου 
και της διάδοσης αντι-
κειμένων από χαλκό 
και μπρούτζο από την 
Κύπρο στην υπόλοιπη 

Μεσόγειο.
«Μέσα από αυτό το ταξίδι, σας προσκαλούμε να σκεφτείτε τη δική 
σας αίσθηση ταυτότητας πέρα και πίσω από την αρχαία Μεσόγειο» λέ-
ει στην «Κ» η συνεπιμελήτρια της έκθεσης «Islanders: The Making of the 
Mediterranean» δρ Αναστασία Χριστοφιλοπούλου.

Χάλκινο σύμπλεγμα που απεικονί-
ζει μια γυναικεία φιγούρα καθισμέ-
νη σε ένα σκαμνί, κρατώντας ένα 
γυμνό παιδί στην αγκαλιά της από 
νουραγικό ιερό της Εποχής του Σι-
δήρου, στη Σαρδηνία (Santa Vittoria 
Serri) του 1000–600 π.Χ.

Η θάλασσα μπορεί να εί-
ναι ένας σύνδεσμος και 
όχι ένας διαχωριστικός 
οργανισμός, κίνητρο και 
διατήρηση άτυπων και 
επίσημων σχέσεων.

Ωοειδές ρυτό σπονδής, με διακό-
σμηση κοραλλιών και ναυτίλων από 
τη μινωική πόλη του Παλαικάστρου 
στην ανατολική Κρήτη. Ανήκει στο 
«θαλάσσιο» στυλ της ανακτορικής 
παράδοσης της Υστερομινωικής πε-
ρίοδος (περ. 1500-1450 π.Χ.). Εξα-
γόταν ως αντικείμενο πολυτελείας.

Χάλκινο αναθηματικό σκάφος (navicella) από τη Σαρδηνία του 1000-700 
π.Χ., που κατασκευάστηκε με χαλκό από την Κύπρο, με ένα ευρύ φάσμα 
θεμάτων, που αντιπροσωπεύουν σκηνές της καθημερινής ζωής στις κοινό-
τητες της Εποχής του Χαλκού και του Σιδήρου στη Σαρδηνία. 

Πήλινο αναθηματικό άρμα από το υπαίθριο ιερό της Αγίας Ειρήνης της Κύ-
πρου (750-600 π.Χ.), που ανακαλύφθηκε από τη Σουηδική Αποστολή στην 
Κύπρο το 1929. 

Γιγαντιαίο κύπελο με ψευδοσωλη-
νωτό στόμιο (από το Κυπριακό Μου-
σείο) και κεραμικά μοντέλα στιλέτου 
και θήκης (Συλλογές του Fitzwilliam 
Museum), από το νεκροταφείο Πέλα 
Πάις-Βουνούς, περ. 2200-1950 π.Χ.
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Του ΝΙΚΗΦΟΡΟΥ ΟΡΦΑΝΟΥ*

Ο Ανδρέας Φιλίππου, που απεβίω-
σε την Κυριακή 12 Φεβρουαρίου 
2023, σε ηλικία 89 ετών, ήταν δι-
ακεκριμένος αρχιτέκτονας με δι-
εθνή αναγνώριση, το όνομα του 
οποίου είναι συνδεδεμένο με με-
γάλο αριθμό εμβληματικών έργων 
στην Κύπρο και στο εξωτερικό, 
που καλύπτουν ένα ευρύ φάσμα 
αρχιτεκτονικής δημιουργίας, όπως 
εκπαιδευτήρια, νοσοκομεία, Ιν-
στιτούτα Ερευνών, Πολιτιστικά 
Ιδρύματα, εμπορικές και μικτές 
αναπτύξεις, αεροδρόμια και άλλα 
έργα υποδομής, αθλητικά κέντρα, 
βιομηχανικές εγκαταστάσεις, του-
ριστικά συγκροτήματα, καθώς και 
κατοικίες και πολυκατοικίες.

Εκτός από την επαγγελματική 
του αρχιτεκτονική δραστηριότη-
τα στην οποία ανάλωνε τον ουσι-
αστικό του χρόνο, ο Ανδρέας Φι-
λίππου είχε έντονη και ανιδιοτελή 
προσφορά στα πολιτιστικά και 
κοινωνικά δρώμενά της Κύπρου, 
αφού διετέλεσε πρόεδρος των Ρα-
διοτηλεοπτικών Σταθμών ΡΙΚ και 
ΛΟΓΟΣ, ενώ υπηρέτησε ως μέλος 
των ∆ιοικητικών Συμβουλίων του 
Πολιτιστικού Ιδρύματος της Τρα-
πέζης Κύπρου και του Ιδρύματος 
Αρχιεπισκόπου Μακαρίου Γ΄. Πα-
ράλληλα, ασχολήθηκε για μισό και 
πλέον αιώνα με την υδατογραφία 
και το σχέδιο, αποτυπώνοντας 
τον πλούτο της αρχιτεκτονικής 
μας κληρονομιάς, την οποία δη-
μιούργησαν πρωτίστως οι λαϊκοί 
τεχνίτες και πρωτομάστορες της 
Κύπρου με τη συσσωρευμένη τους 
σοφία. Αυτήν την ενασχόληση την 
αντιλαμβανόταν ως προέκταση 
της αρχιτεκτονικής του ιδιότητας. 

Ήταν πολιτικοποιημένος, αλλά όχι 
κομματικοποιημένος, γνώστης της 
ιστορίας και του πολιτισμού της 
Κύπρου, με εμπεριστατωμένες θέ-
σεις, καθώς και γνήσια αγάπη για 
τον τόπο του.

Ανεξίτηλο αποτύπωμα 
Με το άγγελμα του θανάτου του, 

έπαιξε πένθιμα η καμπάνα της εκ-
κλησίας της Παναγίας Οδηγήτριας 
Γαλάτας, που έκτισε ο (πρωτομά-
στορας) πατέρας του, για να απο-
χαιρετίσει ένα άξιο τέκνο της, που 
τόσο την αγάπησε και την τίμησε 
ως το τέλος. Εκεί έκανε τα πρώτα 
του βήματα στον γενέθλιο τόπο 
του, δίπλα από τα αγαπημένα του 
αδέλφια Ιάκωβο, Λοΐζο και Ξένια. Η 
ζωή όμως όρισε να αγωνίζεται από 
μικρός, λόγω της σοβαρής περιπέ-
τειας με την υγεία του στα μαθητι-
κά του χρόνια, η οποία επηρέασε 
το αριστερό του πόδι. Για την επό-
μενη δεκαετία έδινε ακλόνητος μια 
καθημερινή μάχη για την ίδια του 
τη ζωή, που ευτυχώς την κέρδιζε 
βαθμιαία, μια δοκιμασία που του 
σφυρηλάτησε τον χαρακτήρα. Η 
αγάπη του για τη φύση και την πα-

ραδοσιακή αρχιτεκτονική γεννή-
θηκε μέσα από τις περιπλανήσεις 
του στις ιστορικές γειτονιές και στα 
ειδυλλιακά τοπία του χωριού του, 
ανάμεσα στις μικρές βυζαντινές 
εκκλησίες, που αποτέλεσαν αργό-
τερα επίκεντρο ερευνητικού ενδι-
αφέροντος. Συνήθιζε να λέει ότι η 
φύση δεν αποκαλύπτει τίποτε άλ-
λο παρά την αλήθεια. Υπηρέτησε 
την Αρχιτεκτονική με πάθος, συ-
νέπεια και ποιότητα ως το τέλος. 
Την Αρχιτεκτονική με Α κεφαλαίο, 
που ήταν για εκείνον λειτούργημα 
και βίωμα. Μέσα από το κράμα του 
ρομαντισμού και ορθολογισμού, 
αλλά και με απίστευτη μαχητικό-
τητα. Η αρχιτεκτονική έλεγε έχει 

απύθμενο βάθος. Η δημιουργία 
στην αρχιτεκτονική είναι ανεξά-
ντλητη, ενώ η εξέλιξη της διηνε-
κής. Υπάρχει η ρήση ότι «τα λόγια 
φεύγουν, ενώ τα έργα μένουν», κά-
τι που δίνει στα αρχιτεκτονήματα 
τη δυνατότητα να ξεπεράσουν τη 
ζωή του δημιουργού τους – τόσο 
χρονικά, όσο και χρηστικά. Παρόλο 
που ο Ανδρέας Φιλίππου κέρδισε 
την εμπιστοσύνη και εκτίμηση ση-
μαντικών προσωπικοτήτων στην 
Κύπρο και στο εξωτερικό, για τον 
ίδιο ίση σημασία είχαν και οι απλοί 
άνθρωποι, που τον προσέγγιζαν 
για κάτι ασήμαντο. Υπηρετούσε 
πάντα την Αρχιτεκτονική και τον 
Άνθρωπο.

Ο τόπος
Το γνήσιο ενδιαφέρον του για 

το κυπριακό τοπίο και την ιστορι-
κή-παραδοσιακή αρχιτεκτονική 
συνδυάστηκε με το έμφυτο ταλέ-
ντο του στην υδατογραφία και το 
σχέδιο σε όλη του την ενήλικη ζωή. 
Αποτέλεσμα αυτής της μακρόπνο-
ης προσπάθειας είναι η έκδοση 
τριών βιβλίων του, τα οποία απο-
τελούν μια συγκροτημένη έρευνα, 
αλλά και μια κραυγή αγωνίας και 
προβληματισμού. Μετά από την 
έκδοση του πρώτου του βιβλίου 
–«Βυζαντινή Αρχιτεκτονική στα 
Βουνά του Τροόδους» (2006)– ο τό-
τε Πρόεδρος της Κυπριακής ∆ημο-
κρατίας και προσωπικός του φίλος 
Τάσσος Παπαδόπουλος τον ενθαρ-
ρύνει να κάμψει το δίλλημα του και 
να μεταβεί στα Κατεχόμενα για να 
αποτυπώσει και τα εκεί ιστορικά 
μας μνημεία. Έτσι το 2013 εκδίδει 
το βιβλίο «Η Βυζαντινή Αρχιτεκτο-
νική της Κύπρου», το οποίο σε συ-
νάρτηση με το τελευταίο του «Η 
Εγκατάλειψη και Φθορά του Κυπρι-
ακού Τοπίου» (2021) συμπληρώνει 
μια ολοκληρωμένη τριλογία με πε-
ριεκτικά κείμενα και εκατοντάδες 
υδατογραφίες και σχέδια. Ο Ανδρέ-
ας Φιλίππου διακρινόταν για την 
ειλικρίνειά του, την τιμιότητά του, 
τον σεβασμό στην αντίθετη άπο-
ψη, το μεγάλο του ενδιαφέρον για 
τις Τέχνες και τον Πολιτισμό, κα-
θώς και τη βαθυστόχαστη σκέψη 
του. ∆ιορατικός, μετριόφρονας και 
χαμηλών τόνων. Είχε πάντοτε στο 
επίκεντρο της προσοχής του τον 
άνθρωπο και το έδειχνε στη πρά-
ξη με την αλληλεγγύη και στήρι-
ξη των συνανθρώπων του και την 
αγάπη του για όλους τους συνερ-
γάτες και το προσωπικό που πέ-

ρασε από το Γραφείο. Τον διέκρι-
νε η ευαισθησία για τις δυσκολίες 
που ο καθένας αντιμετώπιζε στη 
προσωπική του ζωή, στις οποίες 
ερχόταν αρωγός. Οι αρχιτέκτονες 
της οικογένειας που ακολούθησαν 
τον δρόμο των ιδρυτών του Γρα-
φείου, νιώθουν ευγνώμονες για 
το πόσα έμαθαν από τον Ανδρέα 
Φιλίππου τόσο στην Αρχιτεκτονι-
κή, όσο και στη ζωή. Η άμεση και 
ευρύτερη οικογένεια νιώθει ότι 
θα φωτίζεται στην υπόλοιπη της 
ζωή με το φως του. Οι αρχές, οι 
αξίες, τα οράματα, η μαχητικότη-
τα και η ευαισθησία του θα τους 
καθοδηγεί και θα τους εμπνέει σε 
κάθε τους βήμα. Εξάλλου, μόνο η 
μνήμη αναιρεί τη φθορά.

Σύντομο Βιογραφικό
Ο Ανδρέας Φιλίππου γεννήθηκε 

στις 10 Απριλίου 1933 στο χωρίο 
Γαλάτα, Σολεάς. Μετά την αποφοί-
τησή του από το ∆ημοτικό Σχολείο 
Γαλάτας, φοίτησε στο Παγκύπριο 
Γυμνάσιο στη Λευκωσία. Στη συνέ-
χεια σπούδασε Αρχιτεκτονική στο 
Λονδίνο, όπου εργάστηκε για ένα 
χρονικό διάστημα, και επέστρε-
ψε στην Κύπρο το 1960. Την ίδια 
χρονιά, μαζί με τον αδελφό του 
Ιάκωβο, ίδρυσαν το Μελετητικό 
Γραφείο Ι+Α Φιλίππου αρχιτέκτο-
νες-μηχανικοί, στο οποίο εργαζό-
ταν μέχρι το τέλος της ζωής του, 
συμβάλλοντας, αρχικά, στην εξέ-
λιξη των υποδομών της νεοσύστα-
της Κυπριακής ∆ημοκρατίας, και 
ύστερα στην ανοικοδόμηση μετά 
την τεράστια καταστροφή που έφε-
ρε η τουρκική εισβολή του 1974.

* Στενός συνεργάτης και φίλος του μ. Αν-
δρέα Φιλίππου. 

O Ανδρέας Φιλίππου κέρδισε την εμπιστοσύνη και εκτίμηση σημαντικών 
προσωπικοτήτων στην Κύπρο και στο εξωτερικό, για τον ίδιο ίση σημασία εί-
χαν και οι απλοί άνθρωποι, που τον προσέγγιζαν για κάτι ασήμαντο. Υπηρε-
τούσε πάντα την Αρχιτεκτονική και τον Άνθρωπο.

Η φύση αποκαλύπτει μόνο την αλήθεια
Αρχιτέκτονας Ανδρέας Φιλίππου: Μια ζωή γεμάτη δράση και πολυεπίπεδη δημιουργία και προσφορά στον τόπο του, την Κύπρο

Το γνήσιο ενδιαφέρον 
του για το κυπριακό το-
πίο και την ιστορική-
παραδοσιακή αρχιτε-
κτονική συνδυάστηκε με 
το έμφυτο ταλέντο του 
στην υδατογραφία και 
το σχέδιο σε όλη του την 
ενήλικη ζωή.
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Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τα πορτρέτα
του Χοακίν Σορόγια,
ο καθρέφτης της Ισπανίας

Μπρένταν Φρέιζερ: το τέρας ψάχνει για ένα φίλο, ακόμα μια φορά

Εθνικός ζωγράφος της Ισπανίας, κα-
τά μία έννοια, ο Χοακίν Σορόγια 
(1863-1923) είναι χωρίς αμφιβολία 
ο δημιουργός κοσμαγάπητων έρ-
γων. Ο Σορόγια είναι εκφραστής 
της αστικής Ισπανίας στα τέλη του 
19ου και στις αρχές του 20ού αιώ-
να, επηρεασμένος από τα γαλλικά 
και γενικότερα τα διεθνή ρεύματα 
που ανανέωσαν τον ακαδημαϊσμό 
και απελευθέρωσαν νέες δημιουρ-
γικές δυνάμεις. Μια νέα έκθεση, 
βασισμένη στις προσωπογραφίες 
που είχε φιλοτεχνήσει ο Χοακίν 
Σορόγια, παρουσιάζεται έως το κα-
λοκαίρι (18 Ιουνίου) στο Μουσείο 
Πράδο της Μαδρίτης, με αφορμή 
την επέτειο των 100 χρόνων από 
τον θάνατό του.

Ο Σορόγια είχε κάνει πολλά 
πορτρέτα. Τα περισσότερα ήταν 
φίλων και γνωστών και, φυσικά, 
αρκετές παραγγελίες. Παρότι, εί-
χε επιθυμία να δοκιμαστεί σε πε-
ρισσότερα ελεύθερα πεδία, υπήρ-
ξε ένας θαυμάσιος πορτρετίστας. 
Γεννημένος στη Βαλένθια, σε σπί-
τι εμπόρου, έχασε νωρίς και τους 
δυο γονείς του από χολέρα. Μεγά-
λωσε με θείους και όταν μεγάλωσε 
σπούδασε ζωγραφική στη Ρώμη, 
έχοντας πρώτα δείξει το ενδιαφέ-
ρον του για την τέχνη, περνώντας 
πολλές ώρες στο Πράδο. Μαθήτευ-
σε κοντά στον φωτογράφο Αντό-
νιο Γκαρθία, ο οποίος τον μύησε 
στον ρεαλισμό, τάση εμφανής στα 
πρώιμα έργα του.

Τα πορτρέτα που παρουσιάζο-

νται τώρα στην έκθεση είναι όλα 
ιδιαιτέρως ατμοσφαιρικά. ∆ιακρί-
νονται εύκολα σε αρσενικά και θη-
λυκά, όχι μόνο από το φύλο αλλά 
και από την εν γένει ατμόσφαιρα 
που έδινε. Τα αντρικά πορτρέτα 
είναι κατά κανόνα πιο ενδιαφέρο-
ντα από πλευράς ζωγραφικής με 
αναφορές στον Βελάσκεθ αλλά 
και στον Ελ Γκρέκο, δασκάλους 
που είχαν επηρεάσει τον Σορόγια 
στα χρόνια της διαμόρφωσής του. 
Αυτές οι αναφορές είχαν κεντρι-
κή θέση στη μεγάλη αναδρομική 
του Σορόγια που είχε οργανώσει 
το Πράδο το έτος 2009.

Στις αρχές του 20ού αιώνα, ο 
Σορόγια είχε κατακτήσει διεθνή 
φήμη ως πορτρετίστας. Στην ισπα-
νική κοινωνία, ιδίως, με την οποία 
είχε ιδιαίτερη σχέση, είχε μεγάλη 
εκτίμηση. Στα περισσότερα πορ-
τρέτα του, ο Σορόγια επιχειρεί μια 
ψυχογραφική τομή στην προσω-
πικότητα του μοντέλου και κατά 
κανόνα οργανώνει ολόγυρα όψεις 
ή την ατμόσφαιρα της πνευματι-
κότητάς του. Τα άρρενα πορτρέτα 
απεικονίζουν προσωπικότητες της 
πολιτιστικής ζωής. Κάποιοι συνδέ-
ονταν με το Ελεύθερο Ινστιτούτο 
για την Εκπαίδευση (1876-1936). 
Και σχεδόν όλοι συνδέονταν φι-
λικά με τον Χοακίν Σορόγια. Ζω-
γράφοι, συγγραφείς, ιατροί σχη-
μάτιζαν έναν κοινωνικό γαλαξία, 
που για την εποχή ήταν το πιο 
δυναμικό κομμάτι της ισπανικής 
κοινωνίας.

«Ολοι θυμούνται τον Μπρένταν 
Φρέιζερ για τη “Μούμια”», λέει 
ο κύριος Γκρι παρακολουθώντας 
τον 55χρονο Αμερικανό ηθοποιό 
να παραλαμβάνει το Οσκαρ για τη 
«Φάλαινα» του Αρονόφσκι. «Ποιος 
όμως τον θυμάται σ’ εκείνη την 
απίστευτη ταινία, το “Θεοί και 
δαίμονες” του Μπιλ Κόντον;».

Το έτος είναι 1998. Ο Φρέιζερ, 
στα τριάντα του, ένα χρόνο προ-
τού γυρίσει τη «Μούμια», υποδύ-
εται τον Κλέιτον, ένα ελαφρώς 
χαμένο κορμί που ήταν στους 
πεζοναύτες (η ταινία διαδραμα-
τίζεται το 1957).

Ο Κλέιτον μένει σε τροχόσπι-
το, είναι αδαής, γυμνασμένος και 
κάνει ευκαιριακό σεξ με γυναί-
κες πίσω από μπαρ. Τον χωρί-
ζουν αστρονομικές αποστάσεις 
από τον παχύσαρκο, καλλιεργη-
μένο ομοφυλόφιλο Τσάρλι της 
«Φάλαινας». 

Τον Κλέιτον σταμπάρει ο γη-
ραιός Αγγλος σκηνοθέτης Τζέιμς 
Γουέιλ (υπαρκτό πρόσωπο), δη-
μιουργός του θρυλικού «Φράν-
κενσταϊν» και της «Νύφης του 
Φράνκενσταϊν». Ο Γουέιλ (τον 
υποδύεται ένας εκπληκτικός, 
όπως πάντοτε, Ιαν Μακέλεν) ζει 
μόνος σε βίλα με πισίνα στο Λος 
Αντζελες με το βλέμμα στραμμέ-
νο στο παρελθόν, στον Α΄ Παγκό-
σμιο Πόλεμο, στους γυμνούς νεα-
ρούς που βούτηξαν στην πισίνα 
του, στα γυρίσματα με τον Μπο-
ρίς Καρλόφ, φαντασιώνεται την 

αυτοκτονία του και ζωγραφίζει. 
Η μόνη εικόνα απ’ το μέλλον 

είναι ο Κλέιτον, ο νέος του κηπου-
ρός. Ο Γουέιλ πείθει τον Κλέιτον 
να του ποζάρει, αλλά ο τελευταίος 
αντιδρά βίαια στις αφηγήσεις για 
τις ομοφυλοφιλικές του εμπειρί-
ες. Ωστόσο, επιστρέφει σε αυτόν. 

Η δραματική κορύφωση είναι 
όταν ο Γουέιλ πείθει τον Κλέιτον 
να ποζάρει γυμνός φορώντας την 
αντιασφυξιογόνα μάσκα από τον 
Α΄ Παγκόσμιο Πόλεμο. Ξαναμμέ-
νος ο Γουέιλ, ρίχνεται στον Κλέι-
τον. Παλεύουν σώμα με σώμα, με 
τον Γουέιλ να ξαναζεί, όχι χωρίς 
κάποια ηδονή, τον πόλεμο των 
χαρακωμάτων. Επέρχεται όμως 
μια κάθαρση και για τους δύο 
εκείνη τη νύχτα: ο Κλέιτον βά-
ζει τον εξουθενωμένο Γουέιλ να 
κοιμηθεί. Χωρίς να το ξέρει, τον 
οδηγεί στον τάφο του, τρυφερά, 
προστατευτικά. Την επομένη, ο 

Γουέιλ βρίσκεται πνιγμένος στην 
πισίνα των ερώτων του, αφήνο-
ντας πίσω του σημείωμα αυτο-
κτονίας.

Ο κύριος Γκρι θυμάται την έξο-
χη μουσική υπόκρουση της ταινί-
ας από τον Κάρτερ Μπέρνγουελ 
και την τελική της σεκάνς: δέκα 
χρόνια μετά τα γεγονότα, ο Κλέ-
ιτον, παντρεμένος πια και με γιο, 
βλέπουν μαζί στην τηλεόραση 
τον «Φράνκενσταϊν». Πετώντας 
μόνος τα σκουπίδια μετά, ο Κλέι-
τον βηματίζει τρικλίζοντας, όπως 
ο Μπορίς Καρλόφ στον «Φράν-
κενσταϊν». 

Οι αστρονομικές αποστάσεις 
που χωρίζουν τον Φρέιζερ του 
«Θεοί και δαίμονες» από τον Φρέι-
ζερ της «Φάλαινας» εξανεμίζονται 
εδώ: το απωθητικό, καλοκάθαγο 
μα και σκοτεινό, απελπισμένο, 
παραμορφωμένο τέρας ψάχνει 
για ένα φίλο, ακόμα μια φορά.

ΛΟΝΔΙΝΟ
Φρέντερικ Λέιτον
Ενα έργο του κορυφαίου βικτω-
ριανού Βρετανού ζωγράφου του 
19ου αιώνα Φρέντερικ Λέιτον 
(1830-1896) ανακαλύφθηκε πρό-
σφατα και δημοπρατείται μαζί 
με άλλα κορυφαία έργα από τον 
οίκο Bonhams στις 29 Μαρτίου 
στο Λονδίνο. Είναι το έργο «Θα-
λασσινές αντηχήσεις» (1861) με 
εκτίμηση 250.000-350.000 στερ-
λίνες. Ανήκει στην περίοδο κατά 
την οποία ο Λέιτον ανανέωσε το 
ύφος του και κινήθηκε στον αν-
θρωποκεντρικό αισθητισμό. Τα 
ίχνη του είχαν χαθεί από το 1960.

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Γκρέγκορι Κρούντσον
Ο Αμερικανός Γκρέγκορι Κρού-
ντσον (γενν. 1962) φωτογραφί-
ζει όψεις της σύγχρονης ζωής με 
σποραδική και υπαινικτική την 
ανθρώπινη παρουσία σε συν-
θήκες περισυλλογής. Οι φωτο-
γραφίες του στη νέα ενότητα 
«Eveningside» (2021-22) παρου-
σιάζονται στο Αμστερνταμ, μαζί 
με παλαιότερες δουλειές, στην 
αίθουσα Reflex Amsterdam. Συ-
γκροτούν έναν κόσμο ποίησης 
και ιδιαίτερης φωτογραφικής 
γραφής. Μια ωραία εναλλακτική 
κατά τη διαμονή στην Ολλανδία.

ΧΟΛΙΓΟΥΝΤ
Ρέιμοντ Τσάντλερ
Η ταινία «Μάρλοου» του Νιλ 
Τζόρνταν, με τον Λίαμ Νίσον 
στον ρόλο του θρυλικού ντετέ-
κτιβ, επαναφέρει το βλέμμα στο 
φιλμ νουάρ και στην κληρονομιά 
του Ρέιμοντ Τσάντλερ. Η ταινία 
ωστόσο βασίζεται σε βιβλίο του 
Τζον Μπάνβιλ, που υπογράφει 
ως Μπέντζαμιν Μπλακ (2014) 
με ήρωα τον Φίλιπ Μάρλοου. Η 
σαγήνη του αμερικανικού αστυ-
νομικού μυθιστορήματος από 
τα μέσα του 20ού αιώνα παρα-
μένει αξεπέραστη και διαρκώς 
εμπνέει. 

ΠΑΡΙΣΙ
Εκθεση Μπελίνι
Πατέρας της Σχολής της Βενετί-
ας, δάσκαλος του Τζορτζόνε και 
του Τιτσιάνο, ο Τζοβάνι Μπελίνι 
(π. 1435-1516) σφράγισε με τις 
αντιλήψεις περί χρώματος και 
προοπτικής την τέχνη της Βενε-
τίας τον 16ο αιώνα. Μια μεγάλη 
έκθεση παρουσιάζεται στο Πα-
ρίσι, στο μουσείο Jacquemart-
André (έως 17 Ιουλίου). Με πά-
νω από 50 έργα από διάφορες 
συλλογές και μουσεία, η έκθεση 
δοξάζει την ιδιοφυΐα του Μπελί-
νι και την επιδραστικότητα της 
τέχνης του. 

ΒΕΝΕΤΙΑ
Μουσείο κόμικς
Η Βενετία συναγωνίζεται πλέον το 
Παρίσι και τις Βρυξέλλες ως ανα-
δυόμενη πρωτεύουσα των κόμικς 
με την ίδρυση και λειτουργία του 
«PAFF!», του ∆ιεθνούς Μουσεί-
ου της Τέχνης των Κόμικς, που 
άνοιξε πρόσφατα με υποστήριξη 
του υπουργείου Πολιτισμού της 
Ιταλίας στα Πορντενόνε, στα πε-
ρίχωρα της Βενετίας. Με μόνιμη 
συλλογή και περιοδικές εκθέσεις, 
το νέο κέντρο θα προβάλλει κό-
μικς από όλο τον κόσμο από τις 
αρχές του 20ού αιώνα έως τις 
μέρες μας. 

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Ο Μπρένταν Φρέιζερ με τον Ιαν Μακέλεν στην εξαιρετική ταινία «Θεοί και 
δαίμονες», που ο Μπιλ Κόντον γύρισε το 1998.

Χοακίν Σορόγια, «Ο ιατρός Φραν-
θίσκο Ροντρίγκες ντε Σαντοβάλ». 

Ποιος θυμάται 
τον Μπρένταν Φρέιζερ 
σ’ εκείνη την απίστευτη 
ταινία, το «Θεοί 
και δαίμονες»;
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CHRISTOPHER S. LIGHTFOOT
The Cesnola Collection
of Cypriot Art:
Terracotta Oil Lamps’.
Metropolitan Museum

Ο Christopher S. Lightfoot είναι με-
λετητής και πρώην επιμελητής του 
Τμήματος Ελληνικής και Ρωμαϊκής Τέ-
χνης του Μητροπολιτικού Μουσείου 
Τέχνης της Νέας Υόρκης.Ο κατάλο-
γος «The Cesnola Collection of Cypriot 
Art: Terracotta Oil Lamps» είναι ένας 
περιεκτικός κατάλογος αρχαίων λα-
μπτήρων λαδιού από τερακότα που 
βρέθηκαν στην Κύπρο και ο οποίος αναμφίβολα θέτει τα τεκμήρια αυ-
τά σε σαφώς μεγαλύτερα πολιτιστικά και κοινωνικά πλαίσια, ενώ δίνει 
διευκρινιστικές πληροφορίες για την ποικιλόμορφη διακόσμησή τους. 
Αυτός είναι ο τέταρτος κατάλογος της σειράς της Συλλογής Cesnola 
Κυπριακής Τέχνης και ο οποίος εστιάζει στις 453 λάμπες από τερακό-
τα που χρονολογούνται από την Κλασική, την Ελληνιστική, τη Ρωμαϊκή 
και την Πρώιμη Βυζαντινή περίοδο. Το πλούσιο εικονογραφικό υλικό 
των πολλών αυτών κοινών, καθημεριν ών αντικείμενων προσφέρει μια 
σπάνια οπτική στην καθημερινή ζωή της Κύπρου της αρχαιότητας και 
προβάλει τη συμμετοχή του νησιού στη ρωμαϊκή καλλιτεχνική και πο-
λιτιστική παραγωγή. Ο κάθε λαμπτήρας που περιέχεται στον κατάλογο 
συνοδεύεται από επεξηγηματικό κείμενο το οποίο αναφέρεται στην 
τυπολογία, τη διακόσμηση και τα χαρακτηριστικά των κατασκευαστών 
του, ενώ παρέχει νέες γνώσεις για την τέχνη, τη χειροτεχνία και το 
εμπόριο στην αρχαία Μεσόγειο.

Το ηλεκτρονικό βιβλίο διανέμεται δωρεάν από τη Read Library.
Επισκεφθείτε τον ιστότοπο Read-library.com για πληροφορίες και πε-
ρισσότερα βιβλία.

ΨΗΦΙΑΚΗ ΒΙΒΛΙΟΘΗΚΗ

από τη

Ανδρονίκη Λασηθιωτάκη
lasithiotakisa@sppmedia.com

Μ
ε την έλευση των νέων ερ-
γαλείων τεχνητής νοη-
μοσύνης (ΤΝ), όπως το 

ChatGPΤ, βιώνουμε έναν κολοσ-
σιαίο τεχνολογικό μετασχηματι-
σμό στο επίπεδο της πληροφόρη-
σης, ο οποίος αλλάζει ριζικά τους 
όρους της πρόσβασής μας στη 
γνώση. Εως χθες, μία από τις κύ-
ριες πηγές γνώσης των χρηστών 
του ∆ιαδικτύου ήταν οι μηχανές 
αναζήτησης. Σε αυτές ανατρέχα-
με όλοι προκειμένου να εντοπί-
ζουμε πηγές που μας ήταν απα-
ραίτητες για να καταλάβουμε τον 
κόσμο. Τώρα με το ChatGPT αυτό 
τείνει να αλλάξει δραματικά, κα-
θώς το εργαλείο αυτό μπορεί να 
υποκαταστήσει ολοκληρωτικά τη 
μηχανή αναζήτησης. 

Εως χθες λοιπόν, επισκεπτό-
μενοι τη μηχανή αναζήτησης της 
Google κατά βάση, λαμβάναμε 
έναν κατάλογο με υπερσυνδέ-
σμους οι οποίοι ιεραρχούνταν 
βάσει της δημοφιλίας τους, και 
επιλέγαμε εμείς σε ποιους θα προ-
χωρούσαμε. Εκτός του κριτηρίου 
της δημοφιλίας, η μηχανή αναζή-
τησης είχε, και εξακολουθεί να 
έχει, δύο ακόμη πια αυθαίρετα 
στοιχεία, που αλλοιώνουν την 
ενημέρωσή μας, εν γνώσει μας. 
Πρώτον, η Google στην αρχή 
εμφανίζει υπερσυνδέσμους που 
είναι προϊόν εμπορικής συναλ-
λαγής. Κοινώς, τα πρώτα αποτε-
λέσματα κάθε αναζήτησης είναι 
διαφημίσεις. ∆εύτερον, υπάρχει 
μια σαφής μεροληψία υπέρ της 
πρώτης σελίδας των αποτελεσμά-
των. Εχει μετρηθεί ότι ελάχιστοι 
είναι εκείνοι που πηγαίνουν στη 
δεύτερη ή στην τρίτη σελίδα των 
αποτελεσμάτων – η συντριπτική 
πλειονότητα σταματά στα πρώτα 
αποτελέσματα της αναζήτησης. 
Αυτά τα τρία δεδομένα (δημοφι-
λία, διαφημίσεις, πρώτη σελίδα), 
εμποδίζουν τη μηχανή αναζή-
τησης απ’ το να γίνει το πλέον 
βαθύ και αμερόληπτο αποθετή-
ριο ανθρώπινης γνώσης, και κατ’ 
επέκταση μια εντελώς αξιόπιστη 
πηγή πληροφοριών.

Το νέο εργαλείο απόκτησης 
γνώσης που μας συστήθηκε πριν 
από μερικούς μήνες λειτουργεί 
με ΤΝ, ονομάζεται ChatGPT και 
είναι εντυπωσιακά καλό. Μόλις 
πριν από μερικές μέρες παρου-
σιάστηκε η 4η έκδοσή του, και 
αξιοποιεί μια τεχνολογία μηχα-

νικής μάθησης, η οποία μιμεί-
ται τις συνάψεις του ανθρώπινου 
εγκεφάλου. Το νευρωνικό αυτό δί-
κτυο τροφοδοτείται από άφθονα 
δεδομένα, είναι ικανό να εντοπί-
ζει μοτίβα και να προβλέπει την 
επόμενη κατάλληλη λέξη σ ένα 
κείμενο ή το επόμενο κατάλλη-
λο πίξελ σε μια εικόνα. Η πρόο-
δος σε αυτή τη μορφή της ΤΝ, η 
οποία ονομάζεται «παραγωγική», 
οφείλεται σε ένα νέο είδος αλ-
γορίθμων-«μετασχηματιστών». 
Σκοπός αυτής της αλγοριθμικής 
διαδικασίας είναι να παράγονται 
πρωτότυπα κείμενα ή εικόνες, 
βάσει απλών εντολών φυσικής 
γλώσσας. Η συνάφεια με τη λει-
τουργία των μηχανών αναζήτη-
σης είναι οφθαλμοφανής. Αμφό-
τερα τα εργαλεία ζητούν από εμάς 
μια απλή ερώτηση, για να μας 
δώσουν έπειτα εκείνα με τη σει-
ρά τους μια καλή απάντηση. Η 
κειμενογεννήτρια του ChatGPT 
δεν δίνει απαντήσεις με τη μορ-
φή υπερσυνδέσμων. Συντάσσει 

κανονικά κείμενα, που έχουν αρ-
χή, μέση, τέλος, βγάζοντας απ’ 
τη μέση τον «θόρυβο» των πολ-
λών, ή ακόμη και αντικρουόμε-
νων πηγών. Το ChatGPT εντάσσει 
τα πάντα σ’ ένα ενιαίο κείμενο, 
απαλλάσσοντας τον χρήστη απ’ 
το κοπιώδες και δημιουργικό έρ-
γο της σύνθεσης. Στην ουσία, του 
προσφέρει στο πιάτο μια ad hoc 
σύνθεση. Το πρώτο σοβαρότατο 
πρόβλημα είναι ότι στο ChatGPT 
δεν βλέπουμε ποιες είναι οι πηγές 
του κειμένου. Στην Google γνω-
ρίζαμε ότι πατώντας σ’ ένα λινκ 
διαβάζαμε το μπλογκ ενός ατόμου 
ή τη σελίδα των New York Times. 
Εδώ, αυτή η πολύ σημαντική πλη-
ροφορία φεύγει απ’ την εικόνα. 
Οχι μόνο δεν είναι σε θέση ο χρή-
στης να γνωρίζει την πηγή, αλλά 
δεν μπορεί να διακρίνει εάν το 
αποτέλεσμα είναι διαφημιστικό 
ή όχι. Η παραγωγή των συνθετι-
κών κειμένων του ChatGPT είναι 
ο ορισμός του «μαύρου κουτιού».

Αυτός ο σκόπελος έχει παρα-
καμφθεί απ’ το εργαλείο παρα-
γωγικής ΤΝ, Perplexity, το οποίο 
εμφανίζει ύστερα από κάθε πρό-
ταση της σύνθεσής του και την 
πηγή, κάτι πραγματικά πολύ χρή-
σιμο. Το ίδιο συμβαίνει και στην, 
δοκιμαστική ακόμη, έκδοση της 
μηχανής αναζήτησης Bing, της 
Microsoft: κι εκεί οι υπερσύνδε-
σμοι είναι ορατοί. Βεβαίως, ούτε 
εδώ λύνεται το πρόβλημα, για-
τί η δημοσίευση των πηγών δεν 

συνεπάγεται αυτόματα και την 
ανάγνωσή τους. Προβλέπω ότι 
θα είναι ακόμη λιγότεροι όσοι 
θα κάνουν κλικ πάνω στις πηγές.  

Το ChatGPT κάνει ένα βήμα 
πίσω αναφορικά με την ορατό-
τητα και το εύρος των πληρο-
φοριών στο ∆ιαδίκτυο. Με την 
αδιαφάνειά του, αλλά και με την 
αμφίβολη αποδοτικότητά του, θα 
απομακρύνει ακόμη περισσότε-
ρο τους χρήστες από την ποικι-
λία των πηγών και την έρευνα, 
θα αυξήσει δραματικά το ποσό 
της παραπληροφόρησης και θα 
θολώσει ακόμα περισσότερο το 
τοπίο της ενημέρωσης. Πιθανώς 
κάποιες τεχνικές λύσεις να βοη-
θήσουν, αλλά πρέπει ταυτόχρο-
να να εκπαιδευτούν οι χρήστες. 
Το γεγονός ότι οι μηχανές ανα-
ζήτησης πειραματίζονται με αυ-
τό το εργαλείο θέλοντας να το 
εντάξουν οργανικά στο βασικό 
τους προϊόν δεν μπορεί παρά να 
προκαλεί ανησυχία. Πριν γίνει 
το επόμενο βήμα, θα πρέπει να 
υπάρξει χρόνος για διαβούλευση 
και για καίριες αποφάσεις. Εχου-
με το κακό παράδειγμα των social 
media, το οποίο σταδιακά εξελί-
χθηκε σε εφιάλτη των σύγχρονων 
δημοκρατιών. Για να μη δοκιμα-
στούν και πάλι τα όρια των κοι-
νωνικών αντοχών, θα πρέπει να 
αναληφθεί έγκαιρη δράση από 
ένα πολιτικό σύστημα, το οποίο 
δυστυχώς ιεραρχεί συνήθως τέ-
τοιου είδους ζητήματα χαμηλά. 

Ο Πασχάλης Λαμπαρδής ζει και ερ-
γάζεται στη Θεσσαλονίκη. Σπούδα-
σε ψυχολογία, με μεταπτυχιακές 
σπουδές στην κλινική και κοινοτι-
κή ψυχολογία. Το νέο του μυθιστό-
ρημα «Πρόβα ζωής» (εκδ. Αρμός) 
εστιάζεται στην απελευθέρωση 
του ατόμου από τις φυλακές της 
παιδικής του ηλικίας.
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον και-
ρό πλάι στο κρεβάτι σας;
«Στον κήπο του Επίκουρου» του 
Ιρβιν Γιάλομ, «Οταν η ανάσα γίνε-
ται αέρας» του Πολ Καλανίθι και 
το «Ταξίδι στην Ανατολή» του Ερ-
μαν Εσε.
 
Ποιος ήρωας λογοτεχνίας θα θέ-
λατε να είστε και γιατί;
Θα επέλεγα έναν ήρωα της μυθο-
λογίας, τον Προμηθέα, για να ανά-
ψω με τη συγγραφική μου πένα τη 
φωτιά στις ψυχές των ανθρώπων, 
ώστε να ανταποκριθούν στο χρέος 
της φύσης τους για μια ανυψωτική 
πορεία ζωής.
 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
ποιητές ή συγγραφείς καλείτε, 
ζώντες και τεθνεώτες;
Τον Ομηρο, τον Παλαμά, τον Καζα-
ντζάκη και τον Λουντέμη, γιατί συ-
ντρόφευαν από παιδί την ψυχή μου 
και έτρεφαν τα όνειρά μου.

Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χά-
ρη στην ανάγνωση ενός βιβλίου;
Οσους βίους κι αν επιλέξεις, αυτός 
που σου έλαχε είναι ο καλύτερος. 
Από το βιβλίο «Μεσάνυχτα στη Βι-
βλιοθήκη» του Ματ Χέιγκ.
 
Ποιο κλασικό βιβλίο διαβάσατε 
πρόσφατα για πρώτη φορά;
«Οι ∆αιμονισμένοι» του Ντοστο-
γιέφσκι.
 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;
Η «Ασκητική» του Καζαντζάκη.
 
Ποιο είναι το μήνυμα της «Πρό-
βας ζωής»;
Το βασικό μήνυμα είναι να επιλέ-
ξουμε τη ζωή στην καλύτερη εκδο-
χή της. Να μην επιτρέψουμε στον 
πα-τέρα και τη μη-τέρα να γίνουν 
το τέρας που θα μας καταδιώκει 
για μια ολόκληρη ζωή. Το βιβλίο 
καλεί τον καθένα να προβληματι-
στεί για τον ρόλο που υποδύεται 
στη ζωή του και τον καθοδηγεί να 
ελευθερωθεί από τις παιδικές του 
φυλακές.
 
Πόσο εύκολο είναι να ορθώσου-
με ανάστημα στα αρνητικά γε-
γονότα;
Παίζει ρόλο η στάση μας απέναντι 
στα γεγονότα. Ο τρόπος σκέψης 
κάνει τη διαφορά. Ο,τι και να έρθει 
στη ζωή μας, ευχάριστο ή δυσά-
ρεστο, εμείς να το χρησιμοποιή-
σουμε για το γενικότερο καλό μας. 
Που σημαίνει, να διδασκόμαστε 
από κάθε είδους περίσταση, να 
εξελισσόμαστε και να μην καθυ-
στερούμε άλλο στη ζωή. Εμείς πιο 
πάνω κι από τα προβλήματά μας!
 
Ποιες οι επιλογές μπροστά σε ένα 
σταυροδρόμι - δίλημμα ζωής;
Οπως αναφέρω και στο βιβλίο μου, 
έχουμε τρεις επιλογές: ή μένου-
με κολλημένοι στην ίδια θέση και 
βουλιάζουμε όλο και περισσότερο 
ή οδηγούμαστε στην υποταγή της 
μοίρας κι όπου μας βγάλει ή ακο-
λουθούμε τον δρόμο της ευτυχί-
ας, που μοιάζει με ένα πανέμορ-
φο κόκκινο τριαντάφυλλο γεμάτο 
αγκάθια.

ΒΙΚΥ ΤΣΕΛΕΠΙΔΟΥ
120 γραμμάρια
εκδ. Νεφέλη, σελ. 176

 

Θ
α έλεγε κανείς πως δεν υπάρ-
χει πιο πληκτικός χώρος από 
ένα συμβολαιογραφικό γρα-

φείο. Η Βίκυ Τσελεπίδου έχει 
ωστόσο άλλη γνώμη. Φαντάστη-
κε το συμβολαιογραφείο σαν τον 
κατεξοχήν λογοτεχνικό τόπο, το 
μέρος όπου ζωή και θάνατος ακα-
τάπαυστα ανταγωνίζονται. Oσοι 
προσέρχονται εκεί, διεκδικούν 
να κατοχυρωθούν νομικά έναντι 
των κάθε λογής αδικοπραξιών της 
πραγματικότητας. Με ένα συμβό-
λαιο, μια μεταβίβαση, ένα πλη-
ρεξούσιο, μια διαθήκη, μια υπο-
γραφή, ελπίζουν πως θα νιώσουν 
ασφαλέστεροι ενώπιον τρομερών 
απιθανοτήτων. Πρωταγωνίστρια 
του βιβλίου είναι μια συμβολαιο-
γράφος, η οποία διαχειρίζεται την 
πολύτροπη ενδεχομενικότητα της 
καταστροφής. Σε κρεμ ριγωτές 
κόλλες των 120 γραμμαρίων διευ-
θετεί όλες τις αναποδιές της καθ’ 
όλα παθογόνου ύπαρξης. Eνας 
άνδρας επιθυμεί να κατοχυρώσει 
το πρόσωπό του ως τον μοναδι-
κό ονοματοθέτη του μετεωρίτη 
που κατέπεσε στο αγροτεμάχιό 
του. Eνας άλλος ενδιαφέρεται να 
μάθει την αξία του αμπελιού του 
στην πλαγιά ενός βουνού, αλλά 

αρνείται να το πουλήσει στον άν-
θρωπο που επί χρόνια το καλλι-
εργούσε. Αισθανόταν πως με την 
πώληση του αμπελιού θα κατα-
πατούσε τα χώματα όπου ήταν 
θαμμένος ο πατέρας του. Eνας 
συνταξιούχος συμβολαιογράφος 
μιλάει ενθουσιασμένος στη συνά-
δελφό του για έναν θρυλικό μάγο, 
που είχε πεθάνει 
πρόσφατα. Hταν 
βέβαιος πως η 
αποσφράγιση του 
σπιτιού θα αποκά-
λυπτε σημεία και 
τέρατα, τα μάγια 
που είχαν θαμπώ-
σει την παιδική 
του ηλικία. Μια 
γυναίκα διεκτρα-
γωδεί τον περιπε-
τειώδη έγγαμο βίο 
της, ο οποίος έλη-
ξε βίαια εξαιτίας 
ενός παπαγάλου, 
που η ίδια φρόντιζε εμμονικά, 
σαν μονάκριβο τέκνο. Eνας άν-
δρας πενθεί απανωτές απώλειες, 
γκρεμίζοντας όροφο τον όροφο 
την περιουσία του. Τα πρόσωπα 
που συνομιλούν με τη συμβολαιο-
γράφο δεν έχουν πρόσωπο, είναι 
ασώματες φωνές, που δεν αλλη-
λοεπιδρούν. Η σύντομη ιστορία 
τους δεν τους επιτρέπει να ανα-
πτυχθούν σε χαρακτήρες. Γι’ αυτό 

μου κάνει εντύπωση ο προσδιο-
ρισμός «μυθιστόρημα» στο εξώ-
φυλλο. Τα επιμέρους στιγμιότυπα 
δεν συναιρούνται σε μια ευρύτερη 
σύνθεση, είναι απλώς μεμονωμέ-
να επεισόδια μιας καθημερινότη-
τας με μικρές ή μεγαλύτερες συμ-
φορές, επουσιώδεις ή κρίσιμες 
εκκρεμότητες. Eνα στοιχείο που 

εντείνει την ανο-
μοιογένεια των εξι-
στορήσεων, είναι 
η υφολογική τους 
διαφοροποίηση, 
τονισμένη με δι-
αφορετικές γραμ-
ματοσειρές. Η Τσε-
λεπίδου δοκιμάζει 
ετερόκλητα ύφη, 
άτεχνο προφορικό 
λόγο, ασθματικό, 
ανοϊκό, ακαταλό-
γιστο, γραφειοκρα-
τικό, νομολογικό, 
ιερατική καθαρεύ-

ουσα, στομφώδη, παλαιική εκφο-
ρά, ενώ φυσικά δεν λείπουν οι 
ντοπιολαλιές και οι διάλεκτοι. Αυ-
τή η γλωσσική επίδειξη δεν έχει 
τίποτα να προσφέρει στη μυθο-
πλασία. Ούτε μυθιστόρημα ούτε 
συλλογή διηγημάτων, το βιβλίο 
της Τσελεπίδου παρακολουθεί 
το πηγαινέλα σε ένα συμβολαιο-
γραφικό γραφείο, καταγράφοντας 
αποσπασματικά την οριοθέτηση 

της ζωής και του θανάτου από ένα 
γραφειοκρατικό πλαίσιο. Ενδιαφέ-
ρον παρουσιάζουν οι τελευταίες 
σελίδες, όπου η αμίλητη, αμέτοχη 
συμβολαιογράφος αποκτά αίφνης 
υπόσταση, όταν αναλαμβάνει την 
υπόθεση ενός άνδρα, ο οποίος για 
τέσσερα χρόνια υπήρξε η κόλασή 
της. Ο άνδρας, που είχε ρημάξει 
με μια υπογραφή την επαγγελ-
ματική της αξιοπρέπεια, έπασχε 
από μια εκφυλιστική ασθένεια 
και γι’ αυτό ήθελε να υπογράψει 
ένα πληρεξούσιο, το οποίο θα 
εκχωρούσε στη σύζυγό του τη 
δικαιοπρακτική του ικανότητα. 
∆ιαβάζοντας τις επιθυμίες του πε-
λάτη της, η συμβολαιογράφος εί-
χε την αίσθηση πως ο άρρωστος 
άνδρας ήθελε «[...] να εξαντλήσει 
την πραγματικότητα, να τη φέρει 
στα όριά της, κάτι το ανέφικτο, 
που ωστόσο ο νέος της πελάτης 
είχε το κουράγιο να το επιχειρή-
σει, δοκιμάζοντας να προβλέψει 
όλα τα πιθανά σενάρια της απο-
δώ και στο εξής ζωής του». Μια 
χαμένη ευκαιρία. Η Τσελεπίδου 
κρατούσε για το τέλος την καλύ-
τερη ιστορία, η οποία θα μπορού-
σε από μόνη της να επεκταθεί σε 
μια αξιανάγνωστη νουβέλα. Μια 
ολιγοσέλιδη πιστοποίηση συγγρα-
φικής δεξιότητας, που όμως δεν 
αρκεί για να κατοχυρωθεί λογο-
τεχνικά το σύνολο.

Tης ΛΙΝΑΣ ΠΑΝΤΑΛΕΩΝ

Του ΜΑΝΩΛΗ ΑΝΔΡΙΩΤΑΚΗ

Ελλιπής πιστοποίηση

Η αδιαφάνεια του ChatGPT

ΚΡΙΤΙΚΗ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Θα πρέπει να αναλη-
φθεί έγκαιρη δράση 
από ένα πολιτικό 
σύστημα, το οποίο 
δυστυχώς ιεραρχεί 
συνήθως τέτοιου είδους 
ζητήματα χαμηλά.

To ChatGPT θα απομακρύνει ακόμη περισσότερο τους χρήστες από την ποικιλία των πηγών και την έρευνα, θα αυ-
ξήσει δραματικά το ποσό της παραπληροφόρησης και θα θολώσει ακόμη περισσότερο το τοπίο της ενημέρωσης.
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Την πρώτη φορά που βλέπουμε 
τον Κιτ Βίνσεντ, κατά τη διάρ-
κεια του ντοκιμαντέρ του «Αντι-
περισπασμός», το οποίο είχε την 
ευρωπαϊκή πρεμιέρα του στο Φε-
στιβάλ Ντοκιμαντέρ της Θεσσα-
λονίκης, όπου και απέσπασε το 
βραβείο «Ανθρώπινες αξίες» της 
Βουλής των Ελλήνων, τα κατα-
γάλανα μάτια του κοιτούν την 
κάμερα. Τα μαλλιά του είναι ξυ-
ρισμένα. Το πλάνο είναι κοντινό 
– μπορούμε να δούμε τις φακί-
δες του, τις ανοιχτόχρωμες βλε-
φαρίδες του. Κάποιος του βάζει 
ακουστικά και κάτι που μοιάζει 
με κάσκα. Αν αυτή ήταν μια άλ-
λου είδους ταινία, θα μπορούσε 
να ετοιμάζεται να πάει στο ∆ι-
άστημα. Αλλά την πρώτη φορά 
που βλέπουμε τον Κιτ Βίνσεντ 
ετοιμάζεται να κάνει μια ακόμη 
μαγνητική τομογραφία για να δει 
αν έχει μεγαλώσει ο όγκος στον 
εγκέφαλό του.

Την πρώτη φορά που είδα τον 
Κιτ Βίνσεντ ήταν σε ένα σπίτι στο 
Λονδίνο το 2016. Καταλήξαμε να 
χορεύουμε ελληνικά τραγούδια 
πάνω σε καρέκλες. Μέσα στα επό-
μενα χρόνια, μου έμαθε τον Αμε-
ρικανό τζαζίστα Ρόι Χάργκροουβ, 
συζητούσαμε για ταινίες, για δημο-
σιογραφία και πολιτική, γελούσα-
με, χορεύαμε. Ημασταν κι οι δύο 
στα early 20s μας. Αλλά τον Μάιο 
του 2018 η ζωή του Κιτ άλλαξε.

Η διάγνωση
«Οδηγούσα και σταμάτησα 

στο βενζινάδικο», λέει στην «Κ». 
«Κρατούσα την αντλία όταν ξαφ-
νικά ένιωσα εντελώς μπερδεμέ-
νος – δεν καταλάβαινα τι είχα 
στο χέρι μου, δεν μπορούσα να 
χρησιμοποιήσω λέξεις, ένιωσα 
ότι κάτι πηγαίνει πολύ στραβά», 
αφηγείται. Πηγαίνοντας να ζητή-
σει βοήθεια, λιποθύμησε. Οταν 
ξύπνησε, δεν ήξερε ποιος ήταν, 
πού βρισκόταν. Του είναι πιο δύ-
σκολο να μιλάει για εκείνη την 
πρώτη κρίση και την τόσο τρο-
μοκρατική αίσθηση του άγνω-
στου από ό,τι για την ημέρα της 
διάγνωσης, τον Ιούλιο του 2018. 

Στο δωμάτιο ήταν μόνο ο για-
τρός, οι γονείς του και εκείνος. 
Οταν τους είπαν πως ο 24χρονος 
Κιτ έχει ανίατο όγκο εγκεφάλου, 
η καρδιά του πατέρα του σταμά-
τησε. Οι γιατροί ευτυχώς τον συ-
νέφεραν και η ανησυχία του Κιτ, 
για λίγες ώρες τουλάχιστον, μετα-
τοπίστηκε στον πατέρα του. Την 
ώρα που διαγνώστηκε, εκείνος 

δεν εξεπλάγη. Απλώς επιβεβαι-
ώθηκαν οι υποψίες του.

Εκείνο τον Οκτώβριο χειρουρ-
γήθηκε και μέχρι να αναρρώσει 
μετακόμισε στο σπίτι του πατέρα 
του. Είχε αρχίσει να σκέφτεται να 
γυρίσει ταινία για την ιατρική βι-
ομηχανία και τον καρκίνο, αλλά 
σύντομα αποφάσισε το θέμα της 
να είναι ο πατέρας του και το πώς 
βίωνε την κατάσταση του Κιτ. 

Μετά τη διάγνωση ο Λόρενς, 
συνταξιούχος διευθυντής κολε-
γίου, αποφάσισε να καλλιεργή-
σει κάνναβη, γιατί διάβασε ότι 
μπορεί να βοηθήσει τον Κιτ με 
τις κρίσεις του. Οντας μια ζωή 
άθεος, μπήκε πιο βαθιά στον ιου-
δαϊσμό προσπαθώντας να βρει 
νόημα στη ζωή, στον θάνατο, 
στο όποιο μετά. Ο Κιτ ξεκίνησε 
να βιντεοσκοπεί τις συζητήσεις 
τους κι ενώ στο τελικό αποτέ-
λεσμα του «Αντιπερισπασμού» 
ο Λόρενς έχει πρωταγωνιστικό 
ρόλο, μέσα στα τέσσερα χρόνια 
που ακολούθησαν, το ντοκιμα-
ντέρ εξελίχθηκε σε μια ταινία 
που αφορά και τη μητέρα του 
Κιτ, την κοπέλα του –την οποία 
γνώρισε λίγες μέρες μετά την 
εγχείρηση– και τον ίδιο.

«∆εν θέλω να είναι μια στενάχω-
ρη ταινία», δηλώνει λίγο πριν από 
το τέλος του «Αντιπερισπασμού», 
που μεταξύ άλλων φορέων έχει 
την υποστήριξη του British Film 
Institute και του Sundance Insti-
tute. «∆εν χρειάζεται να είναι στε-
νάχωρη. Θέλω να τους δώσω κάτι 
που θα μπορούν να δουν όταν δεν 
θα είμαι εδώ, κάτι με το οποίο να 
με θυμούνται», τονίζει, «και θέλω 
να ξέρουν ότι ήμουν χαρούμενος».

Ούτε δάκρυ
Από τότε που διαγνώστηκε, ο 

Κιτ δεν έχει κλάψει. Εχει επισκε-
φθεί διάφορους ψυχολόγους, αλλά 
με όλους έρχεται ένα σημείο στο 
οποίο νιώθει ότι δεν μπορούν να 
τον βοηθήσουν. «Ξέρω ότι δεν κα-
ταλαβαίνουν τι βιώνω, αυτόν τον 
υπαρξιακό φόβο», λέει στην «Κ». Η 
ταινία υπήρξε πολύ πιο θεραπευ-
τική από τις συνεδρίες. «Ενιωσα 
ότι έχω τον έλεγχο, ότι αν κάνω 

μια ταινία για την κατάστασή μου, 
την ελέγχω», σημειώνει. Τα πρώ-
τα δύο χρόνια μετά τη διάγνωση 
έκανε ατελείωτη γιόγκα. «Για την 
ακρίβεια, μισώ τη γιόγκα», λέει γε-
λώντας, αλλά τότε τον βοηθούσε. 
Σταμάτησε να πίνει, να καπνίζει, 
έτρωγε υγιεινά. «Χάνεις τον έλεγ-
χο ενός μεγάλου πράγματος και 
προσπαθείς να ελέγξεις τα μικρά», 
εξηγεί στην «Κ».

Τον πρώτο καιρό ήταν θυμω-
μένος. Για ένα διάστημα δεν μπο-
ρούσε να ακούει τα προβλήματα 
άλλων. «Εχασα κάποιους φίλους 
τότε, δεν είχα χρόνο για πράγμα-
τα που ήθελαν να συζητήσουν 
και εμένα δεν με ενδιέφεραν – 
χρειάστηκε να ξαναμάθω πως και 

τα προβλήματα των άλλων είναι 
προβλήματα», αναφέρει στην «Κ».

Οταν διαγνώστηκε, άλλαξε η 
σχέση του με τον χρόνο. «Νιώθω 
πως δεν μπορώ να κάνω σχέδια. Ξέ-
ρεις, άλλοι γύρω μου παντρεύονται, 
σκέφτονται να κάνουν παιδιά. ∆εν 
νιώθω ότι εγώ μπορώ να το κάνω 
αυτό», δηλώνει. Τη ζωή του τη ζει 
πλέον σε περιόδους εξαμήνων – 
από τη μία μαγνητική μέχρι την 
επόμενη. «Ο μήνας πριν είναι γε-
μάτος άγχος, ο μήνας μετά, αν είναι 
καλά τα νέα, είναι γεμάτος χαρά».

Η αγάπη
Είναι, πλέον, οτιδήποτε ση-

μαντικό; «Οχι, όχι ιδιαίτερα», λέ-
ει. Εκτός από ένα. «Ξέρεις, όταν 

ήμουν 24, δεν με ένοιαζε η αγά-
πη, δεν ήταν προτεραιότητα. 
Τώρα είναι η προτεραιότητα», 
αναφέρει και γελάει, λέγοντας 
ότι ακούγεται τρομερά γλυκα-
νάλατος παρόλο που τονίζει πως 
είναι κυνικός – είναι, άλλωστε, 
Βρετανός. «∆εν εννοώ μόνο την 
Ιζομπελ», λέει για την κοπέλα 
του, «εννοώ και την πλατωνική 
αγάπη: την αγάπη για την οικο-
γένειά σου, για τους φίλους σου, 
για όσους σε κάνουν να νιώθεις 
ότι σε αγαπούν, σε καταλαβαί-
νουν, σε στηρίζουν». Μετά τη δι-
άγνωση σκεφτόταν τι άνθρωπος 
θέλει να είναι. «Τι θέλω να κά-
νω πριν πεθάνω; Το μόνο πράγ-
μα που αφήνουμε πίσω είναι τα 
καλά πράγματα για τα οποία θα 
μας θυμούνται», λέει. «Η κληρο-
νομιά που θέλω να αφήσω είναι 
ότι ήμουν καλός άνθρωπος. ∆εν 
με ενδιαφέρει να σκέφτονται ξέ-
νοι ότι ήμουν καλός, με νοιάζει 
να ξέρω ότι έκανα διαφορά στη 
ζωή των δικών μου ανθρώπων».

Η λύπηση είναι άχρηστη
∆εν λυπάται τον εαυτό του – 

«η λύπηση είναι άχρηστο συναί-
σθημα, αυτά τα πράγματα συμ-
βαίνουν στον κόσμο, είναι απλώς 
ατυχές ότι συνέβη και σε εμένα». 
∆εν έχει στραφεί στη θρησκεία, 
ούτε τον ενδιαφέρει η μετά θάνα-
τον ζωή. «Βρίσκω πολύ μεγαλύτε-
ρη παρηγοριά στη ζωή», αναφέ-
ρει. ∆εν τη βλέπει σαν αγώνα με 
τον χρόνο, ούτε τον όγκο του σαν 
εχθρό. «Νιώθω πως είμαι ακόμη 
εγώ, απλώς με έναν όγκο στον 
εγκέφαλο», δηλώνει. 

∆εν ελπίζει σε κάποια μελλο-
ντική θεραπεία. «Προσπαθώ να 
μη σκέφτομαι τι θα μπορούσε 
να συμβεί, είναι χάσιμο χρόνου, 
σκέφτομαι μόνο τι συμβαίνει τώ-
ρα, ποια είναι η ζωή μου τώρα», 
αναφέρει. Πριν από λίγο καιρό 
έκανε ακτινοθεραπεία που κα-
λυτέρεψε τις κρίσεις του. Πρό-
σφατα θα ξεκινούσε χημειοθε-
ραπείες, αλλά αυτό σήμαινε ότι 
δεν θα μπορούσε να πάει ούτε 
στο φεστιβάλ του Μισούρι ούτε 
σε αυτό της Θεσσαλονίκης. «Νιώ-

θω αμέτρητα πιο καλά και πιο 
αισιόδοξος για τη ζωή μου τώρα 
που πήγα στα φεστιβάλ, σου το 
λέω αυτό με σιγουριά», τονίζει.

Φοβάται τον θάνατο; «Φοβά-
μαι τη διαδικασία πριν, το να μην 
μπορώ να κάνω πράγματα και να 
γίνουν οι γονείς μου ή η Ιζομπελ 
οι φροντιστές μου, πιστεύω πως 
θα ήθελα να έχω τη δυνατότητα 
να ελέγξω την κατάσταση πριν 
φτάσω εκεί», δηλώνει, αναφε-
ρόμενος στην ευθανασία, «αλλά 
προσπαθώ να μην το σκέφτομαι 
μέχρι να χρειαστεί».

Κατά τη διάρκεια της συνέ-
ντευξης αλλά και όλο το Σαββα-
τοκύριακο στη Θεσσαλονίκη, 
γελάμε. Ο Κιτ παραμένει ένας 
άνθρωπος χαρούμενος, γεμάτος 
αγάπη, όρεξη για ζωή. «Με έκα-
νε να θέλω να ζήσω περισσότε-
ρο», λέει για τη διάγνωση, «αλλά 
έχει γίνει πιο δύσκολο γιατί έχω 
κρίσεις, επισκέψεις σε νοσοκο-
μεία, τα φάρμακα με κάνουν να 
κουράζομαι, κάποιες φορές εί-
ναι δύσκολο ακόμη και να βγω 
μια βόλτα. Εχω μάθει να εκτι-
μώ τα πράγματα με διαφορετι-
κό τρόπο, αλλά οι μόνες φορές 
που στενοχωριέμαι είναι όταν 
συνειδητοποιώ πως είμαι διαφο-
ρετικός γιατί δεν μπορώ να κά-
νω πράγματα που κάνουν άλλοι 
επειδή δεν έχω την ενέργεια, και 
ήμουν ένας άνθρωπος με πολλή 
ενέργεια. Εχω πιάσει τον εαυ-
τό μου να εύχεται να μπορού-
σα να ζήσω όπως πριν», τονίζει. 
«Ισως», συμπληρώνει, «απλώς 
να μεγαλώνω».

Τον ρωτάω ποιο είναι το νόημα 
της ζωής. Γελάει. «Υπάρχει νόημα; 
∆εν ξέρω αν υπάρχει οικουμενικό 
νόημα. Για μένα το νόημα είναι 
να προσπαθώ να είμαι ευτυχισμέ-
νος, με απλούς τρόπους».

Γρήγορα τονίζει πως έχει μετα-
νιώσει για ό,τι έχει πει. «Ακούγο-
μαι σαν φθηνό βιβλίο αυτοβελτί-
ωσης», λέει γελώντας. Σημειώνει 
πως δεν έχει λίστα επιθυμιών, λί-
στα με τα πράγματα που θα ήθελε 
να κάνει πριν πεθάνει. Του λέω 
πως αν είχε, σίγουρα το να γυ-
ρίσει μια ταινία θα ήταν μέσα. 
«Ο,τι ήθελα να κάνω φαίνεται να 
συμβαίνει έτσι κι αλλιώς! Πλη-
ρώνεσαι για να κάνεις μια ται-
νία και βασικά να περνάς χρό-
νο με την οικογένειά σου και 
την κοπέλα σου, και μετά πλη-
ρώνεσαι για να πας σε διεθνή 
φεστιβάλ μαζί τους», αναφέρει. 
«Αν αυτά», συμπληρώνει, «δεν 
είναι εμπειρίες για λίστα επιθυ-
μιών, τότε δεν ξέρω τι είναι».

«Βρίσκω μεγάλη παρηγοριά στη ζωή»
Ο βραβευμένος στο Φεστιβάλ Ντοκιμαντέρ Θεσσαλονίκης σκηνοθέτης Κιτ Βίνσεντ, με ανίατο όγκο στον εγκέφαλο, μιλάει στην «Κ»

Συνέντευξη στην ΗΛΙΑΝΑ ΜΑΓΡΑ

«Τι θέλω να κάνω 
πριν πεθάνω; Το μόνο 
πράγμα που αφήνουμε 
πίσω είναι τα καλά 
πράγματα για τα οποία 
θα μας θυμούνται».

«Οι ψυχολόγοι δεν 
καταλαβαίνουν τι βιώνω, 
αυτόν τον υπαρξιακό 
φόβο. Η ταινία υπήρξε 
πολύ πιο θεραπευτική 
από τις συνεδρίες».

Το ντοκιμαντέρ «Αντιπερισπασμός» του Κιτ Βίνσεντ ξεκινάει με τον ίδιο να ετοιμάζεται για μία ακόμη μαγνητική τομογραφία – εξέταση που πρέπει να επαναλαμβάνει κάθε εξάμηνο. Την πρωτότυπη μουσική έχει γρά-
ψει ο Ξαβ Κλαρκ. «Πού πηγαίνει η αγάπη;», λέει ένα από τα τραγούδια που ακούγονται στην ταινία. «Πουθενά», συνεχίζει. «Μένει».

Ο Κιτ Βίνσεντ απολαμβάνει τις πρώτες ημέρες της άνοιξης στη Θεσσαλονίκη, 
την τελευταία μέρα του φεστιβάλ.
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Ο πατέρας του Κιτ, μετά τη διάγνωση της ασθένειας του παιδιού του, εμβάθυνε 
στον ιουδαϊσμό. Η μητέρα του Κιτ (δεξιά) ήταν υιοθετημένη. Στο ντοκιμαντέρ, 
ο Κιτ μαθαίνει πως η βιολογική του γιαγιά «έφυγε» από όγκο εγκεφάλου.
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Του ΔΗΜΗΤΡΗ ΚΑΡΑΪΣΚΟΥ

Είναι η φωνή της Ελα Φιτζέραλντ 
που ερμηνεύει το τραγούδι, και 
όμως αυτό το τραγούδι δεν το 
έγραψε ποτέ κανείς, ούτε ποτέ 
το τραγούδησε η μεγάλη ντίβα της 
τζαζ. Κάτω από την ερμηνεία της, 
ακούγεται μια παράξενη μελω-
δία. Μοιάζει να παράγεται από ένα 
κλασικό τρίο της τζαζ: ντραμς, κο-
ντραμπάσο και πιάνο. Αλλά αυτό 
το πιάνο ηχεί στοιχειωμένο. Είναι 
ένα πιάνο που, λες και ακούγεται 
μέσα σε έναν παράξενο εφιάλτη, 
ξύπνησε και θέλει να παίξει μόνο 
του τον εαυτό του. Ενα πιάνο που 
ζήλεψε κάτι από τα ανθρώπινα 
και λαχτάρησε να πάρει κάτι από 
εκείνη τη φλόγα που ένιωθε στα 
ακροδάχτυλα των μεγάλων μουσι-
κών που άγγιξαν τα πλήκτρα του. 

Και όμως, όσο εντυπωσιακή, 
όσο θαυμαστή και απίστευτη και 
αν είναι αυτή η απόπειρα αυτονό-
μησής του, η αρμονία της μουσι-
κής του έχει κάτι το απόκοσμο και 
η χροιά του κάτι το ξεχαρβαλωμέ-
νο. Οσο για την Ελα, εκεί που νο-
μίζεις πως αληθινά πρόκειται γι’ 
αυτή –εκεί που ακούς το παιχνι-
διάρικο βιμπράτο της, τα ουρά-
νια σκαμπανεβάσματά της στις 
οκτάβες– έρχεται κάτι απροσδι-
όριστο, κάτι φευγαλέο για να την 
προδώσει, να την κάνει να μοιά-
ζει με ένα κορυφαίας τεχνολογί-
ας «αυτόματο» – ένα ρομπότ με 
ανθρώπινη ένδυση. 

«Τζαζ στο στυλ της Ελα Φιτζέ-
ραλντ» είναι ο τίτλος του κομμα-

τιού και το έχει γράψει τεχνη-
τή νοημοσύνη. Το βρήκαμε στη 
λίστα με μουσικά δείγματα της 
εφαρμογής «Jukebox» της Open 
AI, πρωταγωνίστριας εταιρείας 
του χώρου. «Θα σε αγαπώ, για 
πάντα και για μια ημέρα», τρα-
γουδά η συνθετική Ελα, λαχτα-
ρώντας να μας ξεγελάσει πως έχει 

κάτι το ανθρώπινο. Κάτι παρό-
μοιο συμβαίνει και όταν ακού-
με ένα κομμάτι των Nirvana στο 
YouTube, φτιαγμένο από την ίδια 
εφαρμογή. «Είναι λες και κάποιος 
χρησιμοποίησε μια ραδιοφωνική 
συχνότητα για να ηχογραφήσει 
το φάντασμα του Κερτ Κομπέιν 
να τραγουδά στη μετά θάνατον 
ζωή», λέει κάποιος χρήστης στα 
σχόλια της ανάρτησης. Η μηχανή 
πασχίζει να φτιάξει τον ήχο του 
τρίο από το Σιάτλ, αλλά δεν μπο-
ρεί να κοπιάρει το κύριο στοιχείο 
που το έκανε τόσο επιδραστικό: 
το σαρωτικό, αυθεντικό συναί-
σθημα του πρωταγωνιστή της, 
βουτηγμένο κιόλας στο πλαίσιο 
της εποχής του. 

Είναι το ίδιο συναίσθημα που 
ο Κερτ Κομπέιν άκουσε στο έρ-
γο του καλλιτεχνικού του «πατέ-
ρα», του Γκρεγκ Σέιτζ των Wipers, 
του πρωτομάστορα του ήχου του 
«γκραντζ», που ξεπήδησε στα τέ-
λη του ’70 στο Πόρτλαντ του Ορε-
γκον. Ενα συναίσθημα που, σε 
συνδυασμό με μια ιδιοφυή προ-
σέγγιση στο παίξιμο της κιθάρας 
και την τεχνολογία της ηχογράφη-
σης, παρήγαγε μουσικό έργο τό-
σο τρομακτικά ρηξικέλευθο, τόσο 
ιδιοσυγκρασιακό, που όχι μόνο 
μηχανή δε θα μπορούσε ποτέ να 
μιμηθεί, αλλά ούτε καν άνθρωπος. 
Πώς εξηγείς σε μια μηχανή –όσο 
προηγμένη κι αν είναι– τη χαοτι-
κή συγκυρία που γεννάει μονα-
δικά και ανεπανάληπτα μουσικά 
μυαλά όπως το δικό του; Ποιες 
ψηφιακές συνάψεις μπορούν να 

αποδώσουν τους κεραυνούς που 
έσπερνε η μαύρη Gibson SG του; 
Πώς αναπαριστάς πλαστά τα στοι-
χεία της φύσης;

Την ίδια στιγμή, υπάρχει κάτι 
φτιαγμένο από ανθρώπινο χέρι, 
που συγγενεύει με τα ψηφιακά 
σπαράγματα του Jukebox AI, μια 
φαντασματολογία επιτευγμάτων 
του προηγούμενου αιώνα στην 
οποία επιδίδονται νέοι σημερινοί 
μουσικοί. Σε μια επιδέξια συρρα-
φή από μουσικά στυλ και ακού-
σματα του πρόσφατου παρελθό-
ντος, ένας Καναδός παραγωγός 
με το καλλιτεχνικό ψευδώνυμο 
«Record Loss» γράφει σήμερα ένα 
κομμάτι που ονομάζει «Under the 
Knife», όπου η «blue-eyed soul» 
του Νεντ Ντοχένι ανακατεύεται 
μπάσταρδα με το progressive 
rock των Pink Floyd και τη νε-
οψυχεδέλεια των Rain Parade, 
και ενώ όλα μοιάζουν γοητευτι-
κά, κάτι μοιάζει κάλπικο – όπως 
ακριβώς και σε εκείνο το κομμάτι 
που δεν τραγούδησε ποτέ η Ελα. 

Το ίδιο συμβαίνει και με τους Κα-
λιφορνέζους Allah-Las, που στο 
βίντεο κλιπ του κομματιού τους 
«Tell me what’s on your mind» 
μοιάζει να έχουν δώσει μεγαλύ-
τερη σημασία στο να ακούγο-
νται (και να ντύνονται) σαν τους 
Yardbirds, παρά στο να παράγουν 
μια αυθεντικά δική τους μουσική. 
Τα κομμάτια τους είναι θαυμάσια, 
δεν έχουν όμως εκείνη την αίσθη-
ση του κινδύνου, εκείνο το ζωο-
γόνα τρομακτικό στοιχείο που εί-
χαν τραγούδια όπως το «For your 
Love» ή το «Heart Full of Soul».

Η «σχισμή»
Υπάρχει πάντως και ένα περι-

θώριο μέσα στις τόσες νέες μου-
σικές παραγωγές του σήμερα που 
μοιάζουν «συνθετικές», μια σχι-
σμή στο παραπέτασμα, που απο-
καλύπτει ένα μουσικό τοπίο γεμά-
το με την αυθεντικότητα παλιών 
«μαστόρων» όπως ο Γκρεγκ Σέιτζ. 
Εκεί συναντάμε και έναν Αγγλο 
βετεράνο της ηλεκτρονικής μου-

σικής, τον Μαρκ Πρίτσαρντ. Στο 
βίντεο κλιπ ενός κομματιού του 
από το 2016, του «Sad Alron», γι-
νόμαστε μάρτυρες μιας υποβλητι-
κής σύμπραξης ήχου και εικόνας 
που, ενώ είναι αμιγώς ψηφιακή, 
πλημμυρίζει από ανθρώπινη αγω-
νία. Οι εικόνες που φτιάχνει εκεί 
ο ανερχόμενος Αυστραλός καλ-
λιτέχνης Τζόναθαν Τζαγουάντα 
είναι λες και ο Ρενέ Μαγκρίτ να 
αναστήθηκε στην ψηφιακή εποχή, 
ενώ υπό τη μουσική επένδυση του 
Πρίτσαρντ μοιάζουν να προσπα-
θούν να χαρτογραφήσουν σκηνές 
από το ασυνείδητο. 

«∆εν είναι νοσταλγία, αλλά νιώ-
θω κάτι που δεν έχω ξανανιώσει 
από τότε που ήμουν πολύ μικρός», 
αναφέρεται σε ένα σχόλιο κάτω 
από το βίντεο. Υπάρχει εκεί η ίδια 
ριψοκίνδυνη, θαρραλέα και εκρη-
κτικά δημιουργική ένωση συναι-
σθημάτων, μακρινών αναμνήσεων 
και οραμάτων για το μέλλον, που 
μόνον η ανθρώπινη τέχνη μπορεί 
να γεννήσει.

Πώς εξηγείς σε μια μηχα-
νή –όσο προηγμένη κι αν 
είναι – τη χαοτική συγκυ-
ρία που γεννάει μοναδικά 
και ανεπανάληπτα μουσι-
κά μυαλά, όπως ο Γκρεγκ 
Σέιτζ των Wipers;

«Τζαζ στο στυλ της Ελα Φιτζέραλντ» είναι ο τίτλος του κομματιού που «ερμηνεύει», 27 χρόνια μετά τον θάνατό της, η 
βασίλισσα της τζαζ. Συγκαταλέγεται στα μουσικά δείγματα της εφαρμογής «Jukebox» της Open AI.

Η Ελα Φιτζέραλντ
«τραγουδά» ξανά
Η τεχνητή νοημοσύνη παίζει με την «ψυχή» της μουσικής

Artwork του Τζόναθαν Τζαγουάντα 
για το «Sad Alron» του Μαρκ Πρί-
τσαρντ.
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Τυχερό αστέρι ���
ΔΡΑΜΑ (2022)
Σκηνοθεσία: Χιροκάζου Κόρε-Εντα
Ερμηνείες: Σονγκ Κανγκ Χο, 
Ντονγκ Γουόν

Ο Ιάπωνας Χιροκάζου Κόρε-Εντα, ο 
οποίος συγκίνησε πριν από μερικά 
χρόνια κριτική και κοινό με τους 
υπέροχους «Κλέφτες καταστημά-
των», επιστρέφει με ένα παρόμοι-
ας υφής φιλμ, το οποίο όμως τοπο-
θετείται αυτή τη φορά στη Νότιο 
Κορέα. Εκεί το συνεχιζόμενο πρό-
βλημα της εγκατάλειψης βρεφών 
στον δρόμο έχει οδηγήσει δημό-
σιους οργανισμούς να τοποθετούν 
ειδικές προστατευτικές βρεφοθή-
κες έξω από τις πόρτες τους. Ενας 
υπάλληλος μιας τέτοιας εγκατά-
στασης μαζί με έναν χρεωμένο φί-
λο του κλέβουν από εκεί ένα μωρό 
με σκοπό να το πουλήσουν. Σύντο-
μα στο παιχνίδι μπαίνει και η ίδια 
η νεαρή μητέρα του βρέφους, με 
τους τέσσερίς τους –στην πορεία 
γίνονται πέντε– να ξεκινούν ένα 
παράξενο ταξίδι, με τις αστυνομι-
κές αρχές να βρίσκονται στα ίχνη 
τους. Ο Κόρε-Εντα χρησιμοποιεί 
ουσιαστικά την ίδια κεντρική ιδέα 
με την προηγούμενη ταινία του· 
μια ομάδα περιθωριακών ηρώων 
ενώνεται από το κοινό συμφέρον, 
δημιουργώντας σταδιακά οικογε-
νειακούς δεσμούς. Αυτή τη φορά, 
μάλιστα, το τραβάει ακόμη πιο πο-
λύ, αφού οι πρωταγωνιστές του 
δεν είναι απλώς κλεφτρόνια αλλά 
έμποροι βρεφών, δίχως πάντως να 
έχουν πίσω τους κάποια ιδιαίτε-
ρη οργάνωση ή μεγάλα αφεντικά. 
Αντιθέτως, πρόκειται για απλούς 
ανθρώπους, κάποιοι από αυτούς 
επίσης ορφανοί, που οι αναπο-
διές και η σκληρότητα της ζωής 
τούς έχουν φέρει στη συγκεκρι-
μένη θέση.

«Κατά την προετοιμασία αυτής 
της ταινίας, μπόρεσα να ακούσω 
τις ιστορίες τους. Είχαν μεγαλώσει 
σε ορφανοτροφεία, οι γονείς τους 
δεν είχαν μπορέσει να τα κρατή-
σουν για διάφορους λόγους. Υπήρ-
χαν μερικά παιδιά ανάμεσά τους 
που αναρωτιούνταν “τελικά ήταν 
καλό που γεννήθηκα;” και δεν μπο-
ρούσαν να δώσουν σαφή απάντη-
ση σε αυτό το τόσο θεμελιώδες 

ερώτημα για τη ζωή», σημειώνει ο 
σκηνοθέτης. Στη γλυκόπικρη ται-
νία του, πράγματι παρουσιάζει μια 
πραγματικότητα δίχως επικριτική 
ματιά· αντιθέτως, κάποιος θα μπο-
ρούσε να τον κατηγορήσει ακόμη 
και για ωραιοποίηση μιας απολύ-
τως τραγικής κατάστασης.

Γενικώς ο Κόρε-Εντα μοιάζει 
εδώ να θέλει να ικανοποιήσει το 
κοινό λίγο περισσότερο από όσο 
προηγουμένως. Σίγουρα η τόλμη 
και το κοφτερό μαύρο χιούμορ των 
«Κλεφτών» σε μεγάλο βαθμό απου-
σιάζουν από το «Αστέρι». Από την 
άλλη, η κινηματογράφησή του σε 
αυτό το ιδιότυπο road movie, που 
διατρέχει πόλεις και εξοχές, είναι 
ξανά υποδειγματική, ενώ και η αν-
θρωπιά που αποπνέουν το σενά-
ριο και οι χαρακτήρες του, σχεδόν 
απτή, είναι σπάνια στον σύγχρονο 
κινηματογράφο. 

Ο στραγγαλιστής 
της Βοστώνης ���
ΑΣΤΥΝΟΜΙΚΟ ΘΡΙΛΕΡ (2023)
Σκηνοθεσία: Ματ Ράσκιν
Ερμηνείες: Κίρα Νάιτλι, Κάρι Κουν

Από τις πιο πολυαναμενόμενες 
αφίξεις στην πλατφόρμα του 
Disney+, το φιλμ του Ματ Ρά-
σκιν («Crown Heights») έχει για 
θέμα μια ανατριχιαστική, αλη-
θινή υπόθεση δολοφονιών, η 
οποία επί της ουσίας δεν εξιχνι-
άστηκε ποτέ. Βρισκόμαστε στις 
αρχές της δεκαετίας του 1960, 
όταν μια σειρά από στραγγαλι-
σμούς γυναικών συγκλονίζει τη 
Βοστώνη. Το θέμα παρακολου-
θούν εκ του σύνεγγυς δύο δρα-
στήριες ρεπόρτερ (Κίρα Νάιτλι, 
Κάρι Κουν), κάνοντας μάλιστα 
στην πορεία και ανακαλύψεις, 
που υπερκαλύπτουν τις ίδιες τις 
έρευνες της αστυνομίας. Καθώς 
ωστόσο περνάει ο καιρός, η υπό-
θεση αποδεικνύεται πολύ πιο 
περίπλοκη από όσο είχε αρχικά 
διαφανεί. 

Ο Ράσκιν ακολουθεί αισθη-
τικά την επιτυχημένη συνταγή 
του Ντέιβιντ Φίντσερ («Zodiac», 

«Mindhunter»), δημιουργώντας 
την κατάλληλη ατμόσφαιρα με 
τα ωχροπράσινα εσωτερικά και 
τα μουντά εξωτερικά πλάνα, 
προκειμένου να μας βάλει για 
τα καλά στο κλίμα του αστυνο-
μικού θρίλερ. Ενδιαφέρον έχει 
εδώ πως ηρωίδες είναι δύο γυ-
ναίκες δημοσιογράφοι, υπαρκτά 
πρόσωπα, σε μια εποχή όπου 
αυτές θεωρούνταν κατάλληλες 
σχεδόν αποκλειστικά για τις κο-
σμικές στήλες. 

Η Κίρα Νάιτλι και η Κάρι Κουν 
αποδεικνύονται πάντως αρκού-
ντως δυναμικές, σε ένα σύνολο 
που έχει μεν τις αδυναμίες του, 
διαθέτει ωστόσο καλό ρυθμό, 
σασπένς και ανατροπές, ώστε 
να κρατήσει ζωντανό το ενδια-
φέρον του θεατή έως το τέλος. 

 
Μαρί Κιουρί: Η γυναίκα 
που άλλαξε τον κόσμο ���
ΒΙΟΓΡΑΦΙΑ (2019)
Σκηνοθεσία: Μαριάν Σατραπί
Ερμηνείες: Ρόζαμουντ Πάικ, 
Σαμ Ράιλι, Ανερίν Μπάρναρντ

Από την πλατφόρμα του Ertflix επι-
λέγουμε μια σχετικά πρόσφατη 

βιογραφία της σπουδαίας επιστή-
μονος Μαρί Κιουρί. Η σκηνοθέτις 
που κάποτε κέρδισε ολόκληρη 
την κινηματογραφική κοινό-
τητα με το αριστουργηματικό 
«Persepolis», Μαριάν Σατραπί, 
παρουσιάζει εδώ μια εκδοχή της 
ιστορίας της Κιουρί, με έντονο 
άρωμα γυναικείας περηφάνιας 
και μια εξαιρετική ηθοποιό στον 
κεντρικό ρόλο. Η Ρόζαμουντ Πά-
ικ υποδύεται τη σπουδαία χημι-
κό, από την εποχή που εκείνη, 
νεαρή γυναίκα, γνωρίζει τον με-
τέπειτα σύζυγό της, Πιερ Κιουρί 
(Σαμ Ράιλι), και μαζί ξεκινούν το 
ταξίδι των μεγάλων επιστημονι-
κών ανακαλύψεων. 

Το φιλμ αφηγείται μια πορεία 
ζωής γεμάτη εμπόδια, με έμφα-
ση σε εκείνα που σχετίζονται με 
το φύλο της ηρωίδας, αλλά και 
συναρπαστικά επιτεύγματα, κά-
ποια πασίγνωστα και άλλα λιγό-
τερο αναγνωρισμένα μέχρι και 
σήμερα. Κυρίως μιλάει για την 
απόλυτη αφοσίωση στην αλή-
θεια και στην επιστήμη, καθώς 
και –όπως φαίνεται κυρίως προς 
το τέλος– το καθήκον προς το 
κοινωνικό σύνολο. 

Η ανανεωμένη Κρατική Ορχήστρα 
Αθηνών συνεχίζει τις καλές εμ-
φανίσεις. Μετά την επετειακή 
συναυλία για τα ογδόντα χρόνια 
της, στις 15 Φεβρουαρίου στην 
αίθουσα «Χρήστος ∆. Λαμπρά-
κης» φιλοξένησε τον διάσημο 
Ρώσο πιανίστα Μιχαήλ Πλετνιόφ 
ως σολίστ στη «Ραψωδία σε ένα 
θέμα του Παγκανίνι» του Σεργκέι 
Ραχμάνινοφ. Στη συνέχεια, υπό 
τη μουσική διεύθυνση του Λου-
κά Καρυτινού η ορχήστρα απέ-
δωσε ένα από τα δημοφιλέστερα 
συμφωνικά ποιήματα του ρεπερ-
τορίου, τη «Ζωή ενός ήρωα» του 
Ρίχαρντ Στράους.

Το 24ο Καπρίτσιο του Νικολό 
Παγκανίνι ανήκει στα δημοφι-
λέστερα έργα του ρεπερτορίου, 
αλλά ταυτόχρονα και σε αυτά με 
τη μεγαλύτερη επιρροή, καθώς 
ενέπνευσε πλήθος άλλων έργων 
σε διάφορες εποχές. Ενας πρό-
χειρος κατάλογος αριθμεί τουλά-
χιστον εξήντα έργα συνθετών, 
από τον Σοπέν έως τον Τούρκο 
πιανίστα και συνθέτη Φάζιλ Σάι 
και τον Βρετανό Αντριου Λόιντ-
Ουέμπερ, όλα τους εμπνευσμένα 
από το συγκεκριμένο Καπρίτσιο. 
Ανάμεσα στα πιο διάσημα είναι 
η «Ραψωδία» του Ραχμάνινοφ, 

γραμμένη το 1934. Είναι δε πραγ-
ματικά καταπληκτικός ο τρόπος 
με τον οποίο ο Ρώσος συνθέτης 
μετασχηματίζει ένα θέμα νευ-
ρώδες και σπινθηροβόλο, τόσο 
χαρακτηριστικό του ύφους και 
της αισθητικής του Παγκανίνι, 
σε ένα θέμα αντίστοιχα χαρακτη-
ριστικό της δικής του γραφής: το 
πλατύ νοσταλγικό θέμα και ο σα-
ρωτικός λυρισμός της 18ης από 
τις συνολικά 24 Παραλλαγές της 
«Ραψωδίας», έχουν ταυτιστεί στη 
συνείδηση του κοινού με τη μου-
σική ταυτότητα του Ραχμάνινοφ.  

Περιττό να σημειώσει κανείς 
ότι η μουσική αυτή είναι απολύ-
τως οικεία σε έναν Ρώσο πιανί-

στα του διαμετρήματος του Πλετ-
νιόφ. Ο εξαιρετικός πιανίστας 
απέδωσε με αέρινη δεξιοτεχνία 
όσες Παραλλαγές το απαιτούσαν, 
αλλά κυρίως διακρίθηκε για την 

ευαίσθητη διαβάθμιση των απο-
χρώσεων στις πιο λυρικές Πα-
ραλλαγές. Και φυσικά, διέθετε 
το μέγεθος του ήχου και, κυρί-
ως, την αισθητική που προϋπο-

θέτει η μουσική του Ραχμάνινοφ 
σε ό,τι αφορά τον σχηματισμό 
των φράσεων. 

Η άκρως εντυπωσιακή ενορ-
χήστρωση της «Ζωής ενός ήρωα» 

μπορεί να αναδείξει τις αρετές 
ενός συμφωνικού συνόλου, αλλά 
μπορεί εξίσου να εκθέσει τις αδυ-
ναμίες του. Η «Ζωή ενός ήρωα» 
δεν είναι άγνωστο έργο στην 

Κρατική και αυτή τη φορά, εάν 
παραβλέψει κανείς τα ανησυχη-
τικά αμήχανα πρώτα λεπτά, δό-
θηκε με επιτυχία. Περισσότερο 
ίσως εξέπληξαν τα έγχορδα, στην 
απόδοση των οποίων στηρίζε-
ται μεγάλο μέρος του λυρισμού 
της μουσικής και της ξεχωριστής 
αυτής διάθεσης που δημιουργεί 
ψυχική ευφορία, όπως μόνον ο 
Στράους γνώριζε να το επιτυγχά-
νει. ∆ώρο στα χέρια του Καρυτι-
νού, που αξιοποίησε με τον κα-
λύτερο τρόπο τον συντονισμένο 
και γεμάτο ήχο των εγχόρδων, 
προκειμένου να διαμορφώσει 
με πλαστικότητα τις φράσεις και 
τα εκτενή μελωδικά τόξα. Αξι-
ος και ο νέος εξάρχων της ορ-
χήστρας, Απόλλωνας Γραμματι-
κόπουλος, ο οποίος απέδωσε τα 
σολιστικά μέρη με ήχο ασφαλή 
και εκφραστικό. Επιτυχημένες, 
όπως σχεδόν πάντα, οι μεμονω-
μένες συνεισφορές από τα ξύλι-
να πνευστά, αλλά αυτή τη φορά 
και από το σύνολο των χάλκινων, 
συμπεριλαμβανομένων των κόρ-
νων. Το ηχοχρωματικό όργιο συ-
μπλήρωσαν οι τέσσερις άρπες, 
συνεισφέροντας στη διαφάνεια 
και στο αέρινο στοιχείο που ζη-
τάει ο συνθέτης.

Επάνω, Κάρι Κουν και Κίρα Νά-
ιτλι πρωταγωνιστούν στην ταινία 
του Disney+ «Ο στραγγαλιστής 
της Βοστώνης». Κάτω, η Ρόζα-
μουντ Πάικ ως Μαρί Κιουρί στη 
βιογραφική ταινία που είναι δια-
θέσιμη στο Ertflix.

Εγκλωβισμένες στον ιστό μιας ανεξιχνίαστης υπόθεσης

Ραχμάνινοφ από τον Μιχαήλ Πλετνιόφ και την Κρατική

Οι έμποροι
ορφανών
που έφτιαξαν
«φαμίλια»
Η νέα ταινία του Χιροκάζου Κόρε-Εντα

Ο Ρώσος πιανίστας 
διακρίθηκε για τη δεξιο-
τεχνία όσο και για 
τις ευαίσθητες διαβαθμί-
σεις αποχρώσεων.

«Υπήρχαν μερικά παιδιά 
που αναρωτιούνταν 
“τελικά ήταν καλό που 
γεννήθηκα;” και δεν 
μπορούσαν να δώσουν 
σαφή απάντηση σε 
αυτό το τόσο θεμελιώδες 
ερώτημα για τη ζωή».

Υπάλληλος ενός δημόσιου οργανισμού στη Νότια Κορέα μαζί με έναν χρεωμένο φίλο του κλέβουν ένα μωρό με σκοπό να το πουλήσουν. Σύντομα στο παιχνί-
δι μπαίνει και η ίδια η νεαρή μητέρα του βρέφους, με τους τέσσερίς τους –στην πορεία γίνονται πέντε– να ξεκινούν ένα παράξενο ταξίδι...

Ο Πλετνιόφ διέθετε το μέγεθος του ήχου και, κυρίως, την αισθητική που προϋποθέτει η μουσική του Ραχμάνινοφ.
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Αν ζούσε, σήμερα ο Φίλιπ Ροθ θα 
έκλεινε τα ενενήντα (είχε γεννη-
θεί στις 19 Μαρτίου 1933). Πέθα-
νε τον Μάιο του 2018, στα ογδό-
ντα πέντε του, αφήνοντας σχεδόν 
τριάντα βιβλία (μυθιστορήματα, 
δοκίμια, αυτοβιογραφίες και δι-
ηγήματα), φανατικούς αναγνώ-
στες αλλά και πολέμιους, κυρίως 
από τον χώρο του φεμινισμού. 
Λίγο πριν πεθάνει ο Ροθ ανέθεσε 
στον Μπλέικ Μπέιλι (με μια πολύ 
πετυχημένη βιογραφία του σπου-
δαίου Τζον Τσίβερ στο ενεργητικό 
του) να γράψει τη βιογραφία του. 
Την άνοιξη του 2021 κυκλοφόρη-
σε από τον εκδοτικό οίκο W. W. 
Norton & Company η «επίσημη» 
(authorised) βιογραφία (βλ. σχε-
τικά «Ασε το κακό να μπει», «Κ», 
9.5.21). Σχεδόν αμέσως ξέσπασε 
το σκάνδαλο: ο Μπέιλι καταγγέλ-
θηκε για βιασμό και παρενόχλη-
ση από παλιές του μαθήτριες (τη 
δεκαετία του ’90 ήταν καθηγητής 
μέσης εκπαίδευσης). Η βιογραφία 
αποσύρθηκε και επανεκδόθηκε λί-
γο αργότερα από τον πιο μικρό εκ-
δοτικό οίκο Skyhorse Publishing. 
Για τους κριτικούς που θεωρούσαν 
τον Ροθ ακραίο σεξιστή, όχι μό-
νον ως συγγραφέα αλλά και ως άν-
θρωπο, ήταν κάτι σαν θεία δίκη.       

Λίγους μήνες μετά, ωστόσο, κυ-
κλοφόρησε ακόμη μία βιογραφία 
του Ροθ, αυτή τη φορά από τον 
Αϊρα Ναϊντέλ (Ira Nadel), βιογρά-
φο των Λέοναρντ Κοέν, Τομ Στό-
παρντ, Ντέιβιντ Μάμετ και Λέον 
Γιούρις. Αυτή είναι η «ανεπίσημη» 
βιογραφία του Ροθ, για την οποία 
ο βιογράφος δεν έλαβε ποτέ καμία 
«έγκριση» από τον συγγραφέα και 
με τις «κακές γλώσσες» να λένε ότι 
ο Ροθ έβαλε λυτούς και δεμένους 
να μην κυκλοφορήσει, ενώ έπει-
σε, υποτίθεται, και φίλους του να 
μη μιλήσουν στον Ναϊντέλ. Είναι 
άραγε έτσι; Βρήκα στο τηλέφωνο 
τον Αϊρα Ναϊντέλ και μου μίλησε 
για όλη αυτή την υπόθεση, τον 
Ροθ και το έργο του.     

Αν κάτι διαχωρίζει τις δύο βι-
ογραφίες είναι ως προς το ότι ο 
μεν Μπέιλι περιορίζεται σε αμι-
γώς βιογραφικές πτυχές αφήνο-
ντας σε μεγάλο βαθμό το έργο 
απ’ έξω, ενώ, αντίθετα, ο Ναϊντέλ 
στοχεύει σε μια πιο «κριτική» βι-
ογραφία, στο πώς ο βίος μπορεί 
να φωτίσει τη γραφή. Οχι τυχαία, 
το δικό του βιβλίο τιτλοφορεί-
ται «Philip Roth: A Counterlife 
(Oxford University Press, 2021), 
«Φίλιπ Ροθ: Μια αντιζωή», έμμε-
ση αναφορά στο ομότιτλο μυθι-
στόρημα του Ροθ, κυρίως όμως 
υπαινιγμός πάνω στη βασική του 
στόχευση: να δει πίσω από τον μύ-

θο. Ο Ναϊντέλ, δέκα χρόνια νεότε-
ρος του Ροθ, εβραϊκής καταγωγής 
επίσης, έχει και αυτός καταγωγή 
από το Νιούαρκ, γενέτειρα του 
Ροθ, και ένα μεγάλο ενδιαφέρον 
στους σύγχρονους Αμερικανοε-
βραίους συγγραφείς. «Για να κα-
ταλάβεις τον Ροθ πρέπει να έχεις 
διαβάσει Μπέλοου», μου λέει από 
το τηλέφωνο. «Η σχέση τους θα 
μπορούσε να είναι το θέμα μιας 
ξεχωριστής βιογραφικής μελέτης. 
Υπάρχουν εκατοντάδες επιστολές 
μεταξύ τους, πολλές από τις οποί-
ες δεν έχουν μελετηθεί. Ο Ροθ, 
ως κατά πολύ νεότερος, τον είχε 
ίνδαλμα. Κυριαρχούσε όμως και 
ένα είδος ανταγωνιστικότητας 
μεταξύ τους. Ο Μπέλοου πήρε 
το Νομπέλ, ο Ροθ όχι. Μάλιστα, ο 
Μπέλοου του χάρισε το ημίψηλο 
καπέλο που φορούσε στην απο-
νομή, στη Στοκχόλμη. Ο Ροθ το 
κράτησε σαν φυλαχτό».      

 
– Γιατί «Αντιζωή» στον τίτλο 
της βιογραφίας σας; 

– Πρέπει να μπορέσουμε να 
δούμε πίσω από τον μύθο – ή τον 
δαίμονα, ανάλογα με το πώς βλέ-
πει κανείς τον Ροθ. Προσπάθη-
σα να είμαι λίγο πιο επιθετικός 
συγκριτικά με τη βιογραφία του 
Μπλέικ. Εκείνον τον προσέλαβε 
ο Ροθ, ήταν ο επίσημος βιογρά-
φος του. Εγώ, ως αουτσάιντερ, εί-
χα το προνόμιο να πάρω μερικές 
ελευθερίες. Ο στόχος μου ήταν να 
αποδομήσω όχι τον συγγραφέα, 
αλλά τον μύθο και τη δημόσια 
περσόνα που με πολύ επίμονο, 
και θα έλεγα ενοχλητικό, τρόπο 
ο Ροθ έχτισε από την αρχή της 
καριέρας του.    

 
– Παρ’ όλα αυτά, μετά την επι-
τυχία του πρώτου του βιβλίου, 
«Αντίο, Κολόμπους» (1959), 
επί δέκα χρόνια παλινωδούσε 
συγγραφικά, έως την έλευση 
του «Συνδρόμου του Πόρτνοϊ» 
(1969).  

– Πράγματι. Υπήρχε στα πρώι-
μα γραπτά του, σε αυτά που ακο-
λούθησαν του «Κολόμπους», κάτι 
ακαδημαϊκό. ∆ίδασκε σε πανεπι-
στήμια και αυτό το λάτρευε. Λά-
τρευε τους φοιτητές του και λά-
τρευε να μιλάει στον κόσμο για 

τον Χένρι Τζέιμς, για τον Μέλβιλ, 
για τους Ευρωπαίους συγγραφείς. 
Νομίζω πως η πανεπιστημιακή 
πλευρά επισκίασε τον συγγρα-
φέα. Οταν αποφάσισε να γράψει 
μυθοπλασία με τα δικά του βιώ-
ματα τοποθετημένα σαν σε κά-
τοπτρο, βρήκε τη φωνή του. Νο-
μίζω ότι είχε ανάγκη να πει στον 
εαυτό του ότι ήταν «οκέι» να γίνει 
εξομολογητικός. Ο «Πόρτνοϊ» έχει 
αυτή τη δομή: όλο το βιβλίο είναι 
η ψυχαναλυτική συνεδρία ανάμε-
σα στον ήρωά του και τον θερα-
πευτή του. Θεωρήθηκε κάτι σαν 
ανταρσία απέναντι στην εβραϊ-
κή παράδοση που δεν άντεχε σε 
τέτοιο αυτοσαρκασμό και εξομο-
λογητικό λόγο. Πούλησε εκατομ-
μύρια αντίτυπα το 1969, εποχή 
κατά την οποία η αμερικανική 
λογοτεχνία δοκίμαζε τα όριά της, 
τις ελευθερίες της, την ηθική της. 
Είναι η εποχή του Μπάροουζ, του 
Γκορ Βιντάλ. Οπότε, υπό μία έν-
νοια, ο «Πόρτνοϊ» δεν ήταν κάτι 
εντελώς καινούργιο. Κι όμως ως 
τέτοιο αντιμετωπίστηκε.     

 
– Λέγεται πως όταν ξεκινήσατε 
να γράφετε τη βιογραφία, ο Ροθ 
προσπάθησε να σας εμποδίσει. 

– Αυτή η φήμη είναι λίγο 
υπερβολική. Ουδέποτε προσπά-
θησε να με εμποδίσει. Σε αυτή 
την παρεξήγηση συνέβαλε και ο 
Μπλέικ. Πριν από περίπου δώδε-
κα χρόνια είχα γράψει ένα είδος 
οδηγού ανάγνωσης στο έργο και 
τη ζωή του Ροθ (σ.σ. το «Critical 
Companion to Philip Roth», εκδ. 
Facts on File, 2011). ∆εν ξέρω πώς 
έγινε, αλλά κατάφερε να εξασφα-
λίσει ένα τυπογραφικό δοκίμιο 
του βιβλίου και αντέδρασε αρ-
νητικά σε μια παράγραφο που 

αφορούσε την Κλερ Μπλουμ, την 
πρώην σύζυγό του. Οτιδήποτε εί-
χε να κάνει με την Μπλουμ, για 
τον Ροθ ήταν απαγορευτικό. Μέ-
σω δικηγόρου μου ζητήθηκε να 
ανασκευάσω τη συγκεκριμένη 
παράγραφο. ∆εν είχα αντίρρηση 
να το δω αυτό με τον επιμελητή 
μου, αλλά μετά ανακάλυψαν οι 
ατζέντηδες του Ροθ ότι προετοί-
μαζα μια μεγάλη βιογραφία του 
συγγραφέα, που ήταν η αλήθεια. 
Τότε μου διεμήνυσαν ότι αν θέλω 
όντως να προχωρήσω, να ξέρω 
πως θα είναι μια βιογραφία που 
δεν θα απολαύει της έγκρισης 
του Ροθ. Εγώ απλώς προχώρησα. 
Αυτό ήταν όλο. ∆εν είναι αλήθεια 
αυτό που είπε ο Μπλέικ ότι είχα 
πολλές αρνήσεις από φίλους και 
συνεργάτες του Ροθ. Ολοι μου 
μίλησαν. Ας είναι όμως. Τον ίδιο 
τον Ροθ συνάντησα δύο φορές, 
αλλά δεν του πήρα συνέντευξη.    

 
– Συγκριτικά με του Μπέιλι, η 
δική σας βιογραφία έχει έναν 
πιο κριτικό χαρακτήρα και επι-
κεντρώνεται περισσότερο στη 
λογοτεχνία και λιγότερο στη 
ζωή του Ροθ. 

– Χαίρομαι που το λέτε αυτό. Ο 
βασικός λόγος για τον οποίο έγρα-
ψα το βιβλίο ήταν για να εξετάσω 
τη σχέση έργου και ζωής. Να δεί-
ξω συνήθειες, συμπεριφορές και 
πώς αυτές περνάνε στη γραφή. Ο 
Ροθ λάτρευε τα μυστικά. Και βέ-
βαια πίστευε πως οι άνθρωποι τον 
πρόδιδαν συνέχεια. Αν το δούμε 
προσεκτικά, κάθε δεκαετία βρι-
σκόταν κάποιος που εκείνος θε-
ωρούσε πως τον πρόδιδε. Στην 
αρχή ήταν η πρώτη του γυναίκα 
που όντως τον πρόδωσε. Του εί-
πε ψέματα για την εγκυμοσύνη 
της. Μετά ήταν η Κλερ Μπλουμ. 
Και άλλοι, και άλλοι. Ενα σκοτεινό 
σημείο είναι σε ποιο βαθμό ο Ροθ 
αισθάνθηκε ένα είδος προδοσίας 
και από τη μητέρα του όταν ήταν 
μικρός. Ηταν κάτι που δύσκολα θα 
το παραδεχόταν δημοσίως, αλλά 
υπάρχει κάτι εκεί που παρουσιά-
ζει ενδιαφέρον.     

 
– Πιστεύετε ότι το σκάνδαλο 
με τον Μπέιλι θα ζημιώσει την 
υστεροφημία του Ροθ;

– Ναι, έως ένα βαθμό, εξαιτίας 
και του #MeToo. Κυκλοφόρησε 
και ακόμη μία κριτική βιογραφία 
από τον καθηγητή στο Πανεπι-
στήμιο Τζόρτζταουν Ζακ Μπέρ-
λινμπλαου με τίτλο «Ο Φίλιπ Ροθ 
που δεν ξέρουμε». Είναι εξαιρε-
τικά επιθετική όσον αφορά τον 
λεγόμενο μισογυνισμό του Ροθ. 
Σημειώστε ότι το βιβλίο αυτό εί-
χε ήδη γραφεί προτού σκάσει το 
σκάνδαλο Μπέιλι.

– Πώς νομίζετε ότι διαφωτίζει 
μια βιογραφία το λογοτεχνικό 
έργο; 

– Αυτό που μια βιογραφία μπο-
ρεί να δείξει είναι αυτό που λέω 
εγώ «καταγωγή»: ποια είναι η 
καταγωγή των εμμονών του Ροθ 
εν προκειμένω. Πώς ξεκίνησε η 
εμμονή του με την αμερικανική 
ιστορία στα τελευταία του έργα. Η 
έννοια των εκκινήσεων είναι πολύ 
σημαντική. Πώς συντελούνται οι 
αλλαγές στη ζωή ενός συγγραφέα 
και πώς περνάνε στο έργο του εί-
ναι πράγματα που μπορεί μια βι-
ογραφία να διαφωτίσει.     

 
– Ο Τζέιμς Ατλας έγραψε μια 
τεράστια βιογραφία του Μπέ-
λοου και στην πορεία, γράφο-
ντάς την, από τον θαυμασμό 
πέρασε στο μίσος για τον Μπέ-
λοου. Νομίζω ότι ψυχράνθηκε 
και με τον Ροθ εξαιτίας αυτού. 

– Εχει ξανασυμβεί αυτό. Ο 
Μαρκ Σόρερ ξεκίνησε να γρά-
φει την περίφημη βιογραφία του 
Σίνκλερ Λούις και μέχρι να την 
τελειώσει, τον είχε μισήσει. Η 
διαφορά με τον Ατλας είναι ότι 
στη δική του περίπτωση ο Μπέ-
λοου ήταν ακόμη εν ζωή. Εχω 
συναντήσει κάμποσες φορές τον 
Τζέιμς. Είναι ένας πολύ σοβαρός 
κριτικός και μελετητής. Καθώς 
ολοκλήρωνε τη βιογραφία, άρ-
χισε να βλέπει τον Μπέλοου πιο 
κριτικά. Ο Μπέλοου το κατάλα-
βε και άρχισε να απομακρύνεται 
σε βαθμό που να γίνουν σχεδόν 
εχθροί. Ο ρόλος του Ροθ σε αυτή 
την αντιπαλότητα έχει ενδιαφέ-
ρον: αυτός ενθάρρυνε τον Ατλας 
να γράψει τη βιογραφία. Τον ήξε-
ρε καλά. Οταν κυκλοφορεί το βι-
βλίο πια, ο Ροθ το απεχθάνεται. 
Και αρχίζει να εκστρατεύει για 
μια νέα βιογραφία του Μπέλοου 
και προτείνει τον Ζάκαρι Λίντερ 
να γράψει μια νέα βιογραφία και 
αυτό που βγαίνει είναι μια σχολα-
στικά λεπτομερής, έως υπερβο-
λής, βιογραφία, αλλά δίχως ίχνος 
κριτικής ή ανάλυσης. ∆εν με εν-
διαφέρει τι φορούσε στη Στοκ-
χόλμη, με ενδιαφέρει να μάθω τι 
σκεφτόταν, τι ένιωθε ο Μπέλο-
ου όταν έπαιρνε το Νομπέλ. Και 
αυτό δεν το μαθαίνεις από τη βι-
ογραφία του Λίντερ. Αλλά αυτό 
ακριβώς ήθελε ο Ροθ. Το βλέπεις 
αυτό και στον Μπέιλι. Μαθαίνεις 
ένα σωρό άχρηστες λεπτομέρειες 
που μένουν όμως δίχως κανένα 
βάθος. Ο Μπέιλι έχει ένα στόχο 
και μόνο: να παρουσιάσει τον 
Ροθ περίπου ως ήρωα. Εμένα με 
ενδιαφέρουν οι αντιφάσεις και 
οι ρωγμές του. Ηταν ένας πολύ 
οργισμένος άνθρωπος. Από πού 
ερχόταν άραγε αυτή η οργή;     

– Δεν είναι τυχαίο ότι το βιβλίο 
που ο ίδιος αγαπούσε περισ-
σότερο ήταν το «Θέατρο του 
Σάμπαθ», όπου ο Μίκι Σάμπαθ, 
εκτός από πορνολάγνος, είναι 
αφόρητα θυμωμένος.

– Ναι, σωστά. Εχω ανάμεικτα 
συναισθήματα γι’ αυτό το βιβλίο. 

 
– Ποιος είναι ο δικός σας αγα-
πημένος Ροθ; 

– Το «Ο συγγραφέας - Φά-
ντασμα». Και δευτερευόντως 
το «Παντρεύτηκα έναν κομμου-
νιστή». Φοβερή είναι επίσης η 
μορφή του πατέρα στο «Αμερι-
κανικό ειδύλλιο». 

 
– Γιατί το κοινό είχε μια εμ-
μονή με τον Ροθ, τέτοια που 
δεν συναντάς εύκολα για συγ-
γραφέα; 

– Ισως επειδή υπάρχει μια 
αντιφατική σχέση ανάμεσα στον 
άνθρωπο και το έργο. Από τη 
μια ζούσε σαν ερημίτης, από 
την άλλη όταν πήγαινε στη Νέα 
Υόρκη ήθελε να τον τιμούν και 
να τον αποθεώνουν. Απέκτησε 
μεγάλη φήμη όταν γνώρισε την 
Κλερ Μπλουμ. Η κοινή τους ζωή 
στο Λονδίνο ήταν άκρως προ-
βεβλημένη, με άλλες διασημό-
τητες, σε πρεμιέρες με τον Πί-
ντερ. Και του άρεσε αυτό. Να 
είναι διασημότητα. Αλλά ήθελε 
να κρύβεται στο Κονέκτικατ και 
να μην τον βλέπει κανένας. Εί-
χε μια εσωτερική σύγκρουση σε 
αυτό. Η διασημότητα εναντίον 
του απομονωμένου ανθρώπου. 
Είχε ανάγκη από τη μόνωση για 
να γράψει.      

 
Ολα τα βιβλία του Φίλιπ Ροθ 
στα ελληνικά κυκλοφορούν από 

τις εκδόσεις Πόλις.   
 

• Εκτενέστερη εκδοχή της συ-
νέντευξης στο kathimerini.gr.

Ποιος θυμάται σήμερα τον Φίλιπ Ροθ;
Ο... «ανεπίσημος» βιογράφος του περιγράφει στην «Κ» τις ρωγμές και τις αντιφάσεις του διάσημου συγγραφέα    

Συνέντευξη στον ΗΛΙΑ ΜΑΓΚΛΙΝΗ    

Ο Φίλιπ Ροθ, το 2005, στο γραφείο του σπιτιού του. «Από τη μια ζούσε σαν ερημίτης, από την άλλη όταν πήγαινε στη Νέα Υόρκη ήθελε να τον τιμούν και να τον αποθεώνουν».    

Ο Αϊρα Ναϊντέλ (φωτογραφία) 
προσπάθησε να προσεγγίσει σε βά-
θος τον Φίλιπ Ροθ: «Ηταν ένας πολύ 
οργισμένος άνθρωπος. Από πού ερ-
χόταν άραγε αυτή η οργή;».  

Βιογραφία, όχι αγιογραφία. Το 
εξώφυλλο του βιβλίου του Ναϊντέλ.         
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«Μου διεμήνυσαν ότι 
αν θέλω όντως να προ-
χωρήσω, να ξέρω πως 
θα είναι μια βιογραφία 
που δεν θα απολαύει 
της έγκρισης του Ροθ. 
Εγώ απλώς προχώρησα».
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